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°۲۵تهران

تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)68,020درهم امارات

0 (%0)29,000لير ترکيه

0 (%0)38,800يوان چين

0 (%0)202,050دلار کانادا

0 (%0)278,000فرانک سوئيس

0 (%0)3,380افغاني

0 (%0)3,920روبل روسيه

0 (%0)189,900دلار استراليا

0 (%0)249,690دلار

0 (%0)294,850يورو

0 (%0)351,460پوند انگليس

تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)106,820,000سکه امامي

0 (%0)104,980,000سکه بهار آزادي

0 (%0)56,000,000نيم سکه

0 (%0)35,750,000ربع سکه

0 (%0)22,440,000سکه گرمي
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مناسبت ها

۲۰ تیر شهادت امام محمد تقی علیه السلام [ ٣٠ ذوالقعده ]
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اذان مغرب: ۲۰:۳۹



 

1- یارانه انرژي در تله آفساید! - روزنامه قدس

2- 67 واحد تولیدي صنعتی در پیرانشهر فعال است - ایرنا

3- فرماندار: بیش از سه میلیون تن معدن در بندرخمیر تولید می شود - ایرنا

4- نرخ ثبت ازدواج پس از 17 سال تصاعدي شد - پانا

5- «اسپانیا» چگونه جذاب ترین نقطه جهان براي گردشگران شد؟ - اقتصاد آنلاین

6- مرکز آموزشی علمی کاربردي کمپرسورسازي تبریز یکی از قطب هاي استان در ارائه رشته HSE - ایسنا

7- نقدعلی: رئیس دولت سیزدهم براي چالش آب و انرژي راهکار داشته باشد - سپاهان نیوز

8- 6 میلیارد ریال تسهیلات به مشاغل خانگی سبزوار پرداخت شد - ایرنا

9- اعتبارات اردبیل  27 درصد افزایش یافت - ایرنا

10- از تولید نخستین شمش هاي طلا تا فرآوري در جوار معادن - باشگاه خبرنگاران جوان

11- نقش سپاه در محرومیت زدایی و سازندگی بسیار درخشان بوده است - روزنامه ولایت قزوین

12- از زندگی آیت االله عباسعلی عمید زنجانی چه می دانید؟/او چه نقش هایی در انقلاب اسلامی ایفا کرد؟ - جماران

13- منطق طلبکاري مدیران دولتی به جاي عذرخواهی از مردم - مشرق

14- ارتقاي منزلت و اثربخشی کارآفرینان با مصوبه هیأت وزیران - پانا

15- نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو - پانا

16- لزوم جهت گیري طرح مالیات بر عایدي سرمایه براي کاهش فعالیت هاي سوداگرانه - میزان

17- نرخ ثبت ازدواج پس از 17 سال تصاعدي شد - اقتصاد آنلاین

18- درمان بیماري انحصار - روزنامه رسالت

19- تحول تدریجی است - روزنامه رسالت

20- نویسندگانی که از پیشرفت و توان ایرانیان بنویسند طرد می شوند - قم پرس

21- دلار بالا آمد - ساعت 24

22- 511 مجوز تاسیس صنایع تبدیلی و فرآوري بخش کشاورزي در هرمزگان صادر شد - ایرنا

news_ -23" > یادداشت روزنامه هاي سه شنبه 22 تیر - بصیرت

24- روایت 11 سرقت مدرن - همشهري

25- افزایش دو برابري تسهیلات اشتغال مددجویان کمیته امداد/ اعتبار 10 هزار میلیاردي براي اشتغال مددجویان در سال 1400 - خبرگزاري دفاع مقدس

26- تاثیرات بورسی شدن مسکن بر اقتصاد ملی - کارگر آنلاین

27- دلار تقویت شد - کارگر آنلاین

28- تاثیرات بورسی شدن مسکن بر اقتصاد ملی - ایمنا

29- نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو - ایرنا

30- 90د رصد از نقد ینگی د ر جیب 5 د رصد - روزنامه خبر جنوب

31- در چهار گوشه ایران - روزنامه خبر جنوب

32- نقدعلی: رئیس دولت سیزدهم براي چالش آب و انرژي راهکار داشته باشد - ایسنا

33- دلار تقویت شد - آفتاب

34- با کدام تئوري؟ با کدام مدل؟ - فصل اقتصاد

35- 6 چالش اقتصادي از FATF تا جهش ارز - روزنامه تعادل

36- ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین/ احصاء قوانین و مقررات مزاحم در راستاي حمایت از تولید - فصل اقتصاد

37- چگونه یک بانک قرض الحسنه پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شد؟ - اقتصاد تهران

38- رونق تولید با سیاستگذاري کارآفرینانه - روزنامه دنیاي اقتصاد

39- ارتقاي منزلت و اثربخشی کارآفرینان با مصوبه هیأت وزیران - شبکه ایران

40- نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو - شبکه ایران

41- لزوم تقویت زنجیره پژوهش تا تولید - تفاهم آنلاین

42- ضرورت شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین/ایجاد تحول هزینه آور و نیازمند مقاومت است - فصل اقتصاد

43- سیاستگذاري بانک ها در سال هاي اخیر چطور تیشه به ریشه اقتصاد زد؟ - آنا

44- 116 طرح اشتغال زایی بنیاد کرامت رضوي در خوزستان آغاز به کار کرد - تسنیم

45- روحانی: مسکن مهر رو به اتمام است - روزنامه ایران

46- با تسریع واکسیناسیون کرونا زمینه رونق فعالیت هاي گردشگري فراهم شود - روزنامه ایران

47- آمار ازدواج پس از 17 سال تصاعدي شد - روزنامه ایران

48- زمینه رونق گردشگري با تسریع واکسیناسیون فراهم شود - روزنامه ایران



49- بیش از 375 هزار واحد مسکونی در بافت هاي فرسوده را احیا کردیم - روزنامه ایران

50- نرخ ثبت ازدواج پس از 17 سال تصاعدي شد - روزنامه ایران

51- نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو - روزنامه ایران

52- نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو - روزنامه ایران

53- ارتقاي منزلت و اثربخشی کارآفرینان با مصوبه هیأت وزیران - روزنامه ایران

54- اخبار استانی - روزنامه آواي خراسان جنوبی

55- واکنش وزارت صمت به خبر آزادسازي معادن غیرفعال - گسترش صنعت معدن تجارت

56- منابع درآمدي تأمین اجتماعی 30 درصد رشد کرده است - خبرگزاري مهر

57- 1 میلیون نفر در سال 1399 بیکار شدند - نما

58- سیاست هاي ملی باید منجر به فقرزدایی شود - ایسنا

59- بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت در خصوص طرح آزادسازي معادن غیرفعال - بورس و بانک

60- حمایت وزارت صمت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت - برنا نیوز

61- رئیس جمهوري منتخب: با تسریع واکسیناسیون، زمینه رونق گردشگري فراهم شود - خبر داغ

62- اهداي 500 سري جهیزیه به نوعروسان تحت حمایت کمیته امداد خوزستان - ایلنا

63- افتتاح کارگاه کارآفرینی طرح فدك در سنندج - آرا نیوز

64- وزارت صنعت : طرح آزادسازي معادن ربطی به موضوعات سیاسی و انتخابات ندارد - تسنیم

65- ضرورت شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین/ایجاد تحول هزینه آور و نیازمند مقاومت است - درآمد نیوز

66- حمایت وزارت صمت از بانوان کارآفرین - گسترش صنعت معدن تجارت

67- ضرورت شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین/ایجاد تحول هزینه آور و نیازمند مقاومت است - شما نیوز

68- حمایت آیت االله رئیسی بزرگترین کارخانه آرد غرب آسیا را به چرخه تولید برگرداند/ آردداران؛ شرکت دانش بنیانی که مانع خروج ارز چند هزار یورویی از ایران به اروپا شد - تیتر 1

69- طرح آزادسازي معادن غیرفعال، ریل گذاري براي دولت آینده است - پول نیوز

70- در مزایده معادن، هیچ پولی رد و بدل نمی شود - پول نیوز

71- باید از دولت آینده انتظارات منطقی داشت/ نباید توقعات از دولت سیزدهم به حدي باشد که از کارهاي زیربنایی دور شود - آنا

72- وزیر صنعت:شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین ضروي است - پول نیوز

73- طرح آزادسازي،ریل گذاري براي دولت آینده است/خلع ید بلوکه کنندگان معادن و سرمایه هاي خدادادي مردم - 8 دي خبر

74- ارسال یک نظر در: ''طرح آزادسازي معادن ربطی به موضوعات سیاسی و انتخابات ندارد'' - معدن 24

75- ساخت مسکن وظیفه دولت نیست - روزنامه نوآوران

76- سبک زندگی سلبریتی ها؛ الگوي تباهی/ عملی شدن قوانین مربوط به ازدواج در گرو داشتن مجریان و ناظران کارآمد - دیار آفتاب

77- پرداخت بیش از 17 میلیارد تومان وام اشتغال به بهبودیافتگان از اعتیاد در استان - موج

78- مصاحبه با مهندس میرحسین مومنی زاده، کارشناس استانداري گیلان - روزنامه گیلان امروز

79- مصاحبه با مهندس میرحسین مومنی زاده، کارشناس استانداري گیلان - روزنامه گیلان امروز

80- وزیر صنعت:شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین ضروي است - ایرنا

81- طرح فرشتگان سلامت بانک آینده با موفقیت اجرا شد - فصل اقتصاد

82- چگونه یک بانک قرض الحسنه پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شد؟ - فصل اقتصاد

83- صنعتگران میبد از اجراي طرح ارتقاي سطح سلامت اجتماعی استقبال کردند - ایرنا

84- تحول دیوان عدالت اداري در اوج - عصر ایران

85- وضعیت نیمی از دشت هاي کشور بحرانی است - اتاق خبر

86- واردات قاچاق اسب، قاتل اسب اصیل خراسان شمالی - خبرگزاري فارس

87- تحمیل خسارت هاي سنگین به صنایع با قطعی هاي اخیر برق - خبرگزاري مهر

88- حمایت از اقشار آسیب دیده از کرونا توسط صندوق کارآفرینی امید - صندوق کارآفرینی امید

89- طرح همیاران بازرسی با مشارکت بسیج اصناف استان مرکزي اجرا می شود - تسنیم

90- اصلاح و باز اجتماعی کردن زندانیان از اولویت هاي دستگاه قضائی است - تسنیم

91- خروج هرگونه دام بدون مجوز دامپزشکی قاچاق است/ برق هیچ یک از واحد هاي صنعتی کوچک در کهگیلویه قطع نمی شود - صبج زاگرس

92- کارخانه پتروشیمی مسجدسلیمان آماده بهره برداري است - خبرگزاري پتروشیمی ایران

93- آغاز عملیات اجرائی هاب پتروشیمی قشم تا یک ماه آینده - خبرگزاري پتروشیمی ایران

94- آقایان می توانند با 3 میلیون تومان زندگی کنند؟ - بهار نیوز

95- هراس جوانان از زندگی مشترك و قوانینی که دَر جا می زنند - خوزنا

96- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

97- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

98- اخبار - روزنامه اخبار صنعت



99- مشکل امروز ما تامین اعتبارات و پول نیست مساله سوءمدیریت و نظام بهره برداري است - روزنامه اقتصاد سرآمد

100- مشکل امروز سوءمدیریت و نظام بهره برداري است - روزنامه اقتصاد سرآمد

101- «استیو وزنیاك» هم بنیانگذار اپل: بیت کوین معجزه ریاضی است و به آینده آن امیدوارم - دیجیاتو

102- ضرورت شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین/ایجاد تحول هزینه آور و نیازمند مقاومت است - پایگاه دولت

103- بفرمایید بستنی با طعم چسب زخم! - راه ترقی

104- چگونه یک بانک قرض الحسنه پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شد؟ - روزنامه آرمان ملی

105- اطلاعیه وزارت صمت در خصوص طرح آزادسازي معادن غیرفعال - خبر فوري

106- طرح آزادسازي معادن، ریل گذاري براي دولت آینده است - اقتصاد آنلاین

107- آب دغدغه اصلی اشتهارد است - خبرگزاري مهر

108- طرحی از بانک دي با هدف حمایت از فرهنگیان و تولیدکنندگان - صنایع نیوز

109- نامه زاکانی به قالیباف درباره اقدام دولت در حذف سقف افزایش حقوق کارمندان - گیتی آنلاین

110- احساس خودباختگی رضاخان موجب واقعه مسجد گوهرشاد شد - قم پرس

111- رونمایی از پلتفرم هوشمند اشتغال - خبرگزاري صدا و سیما

112- قطع مکرر برق به صنایع هرمزگان آسیب جدي وارد کرد - تسنیم

113- آثار جنایات هولناك حقوق بشر آمریکایی ها از خاطر ملت ایران زدوده نمی شود - مشرق

114- ضرورت شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین/ایجاد تحول هزینه آور و نیازمند مقاومت است - شاتا

115- 3 رتبه برتر جشنواره نوجوان خوارزمی به دانش آموزان رامشیري رسید - آرا نیوز

116- تشکیل کارگروه ویژه حل مشکلات قطعی مکرر برق واحدهاي صنعتی - ایسنا

117- افزایش وام اشتغال به مددجویان بهزیستی خراسان رضوي - خبرگزاري صدا و سیما

118- پیگیري نتایج نظارت میدانی از استان ایلام - شعار سال

119- راه اندازي نخستین مرکز توانمندسازي زنان معتاد بهبودیافته در مشهدمقدس - روزنامه رویداد امروز

120- دولت باید وام و زمین در اختیار مردم بگذارد - روزنامه امتیاز

121- دولت باید وام و زمین در اختیار مردم بگذارد - روزنامه امتیاز

122- طرح فرشتگان سلامت بانک آینده با موفقیت اجرا شد - روزنامه نوآوران

123- چگونه یک بانک قرض الحسنه پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شد؟ - روزنامه نوآوران

124- ایجاد بیش از 5000 فرصت شغلی براي مددجویان بهزیستی خراسان رضوي - ایسنا

125- 751 فقره پروانه کسب صنفی در خراسان جنوبی صادر شد - ایسنا

126- «طرح الف و ب» دانشگاه را به کدام جهت می برد؟ | حرکت اعضاي هیئت علمی در مسیر کارآفرینی و مسئله محوري - آنا

127- وبینار تخصصی معادن و صنایع معدنی در زنجان برگزار می شود - ایرنا

128- 116 طرح اشتغال زایی بنیاد کرامت رضوي در خوزستان آغاز به کار کرد - باشگاه خبرنگاران جوان

129- زمینه اشتغال 123 نفر با همت کمیته امداد فراهم شد - ایمنا

130- ..... - شبستان

131- اطلاعیه وزارت صمت در خصوص طرح آزادسازي معادن غیرفعال - شفقنا

132- طرح آزادسازي معادن غیرفعال، ریل گذاري براي دولت آینده است - ایرنا

133- «توسعه گردشگري» در گرو پرچمداري و میان داري بخش خصوصی - ایرنا

134- 30 فقره جواز تاسیس واحد صنعتی در ساوه صادر شد - تابناك

135- عملیات ساخت بازارچه صنایع دستی شهرستان خنداب آغاز شد - تابناك

136- 12 جواز صنعتی با رویکرد اشتغال آفرینی در خمین صادر شد - تابناك

137- امضاي تفاهم نامه همکاري اداره کل میراث فرهنگی با دانشگاه اطهر - تابناك

138- آئین افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین برگزار شد - بیرونیت

139- پیش بینی بودجه 30 میلیارد تومانی براي تونل «کلوسه» فریدونشهر - آرا نیوز

140- طرح آزادسازي معادن غیرفعال، ریل گذاري براي دولت آینده است - درآمد نیوز

141- آثار جنایات هولناك حقوق بشر آمریکایی ها از خاطر ملت ایران زدوده نخواهد شد - خانه ملت

142- ماجراي دختري که از زندان به دانشگاه رفت +فیلم - ایسکا

143- در مزایده معادن، هیچ پولی رد و بدل نمی شود - ایسنا

144- امسال 2 هزار کیلو مواد مخدر در استان کشف شد - ایسنا

145- هراس جوانان از زندگی مشترك و قوانینی که دَر جا می زنند - شفا آنلاین

146- 1 میلیون نفر در سال 1399 بیکار شدند - خلیج فارس نیوز

147- اجراي طرح احسان با هدف تامین فرش براي نومزدوجین - روزنامه رویداد امروز

148- یک مشاور خانواده عنوان کرد؛ طولانی شدن فرایند استقلال جوانان از خانواده - جارستان



149- مشکلات پیش روي اجـراي رتبه بندي معلمان - اقتصاد آنلاین

150- فراخوان دومین مسابقه «فصل کارتون» با موضوع تولید و نقش صنایع در توسعه کشور - ایراسین

151- طرح فرشتگان سلامت بانک آینده با موفقیت اجرا شد - کوتاه آنلاین

152- روحانی: واحد هاي مسکونی را مردم باید بسازند - آگاه نیوز خوزستان

153- برگزاري نشست فعالین اقتصادي منطقه آزاد انزلی با مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد - گیل ابراز

154- طرح آزادسازي معادن غیرفعال، ریل گذاري براي دولت آینده است - روزنامه آرمان ملی

155- مورد عجیب آقاي یونسی - نسیم

156- افزایش دو برابري وام اشتغال مددجویان کمیته امداد - رادیو اقتصاد

157- نویسندگانی که از پیشرفت و توان ایرانیان بنویسند طرد می شوند - خبرگزاري مهر

158- نخستین مرکز توانمندسازي بانوان معتاد بهبودیافته در مشهد راه اندازي می شود - ایسنا

159- پاکسان در مسیر توسعه پایدار حرکت می کند - بورس 24

160- نویسندگانی که از پیشرفت و توان ایرانیان بنویسند طرد می شوند &– خبرگزاري مهر | اخبار ایران و جهان - تجهیز نیوز

161- سهام عدالت گرو بگذارید، وام بگیرید - روزنامه کارون

162- مشکلات پیش روي ازدواج جوانان چیست؟ - بلاغ

163- تصویب لایحه نظام جامع باشگاه داري در جمهوري اسلامی ایران - شعار سال

164- وزارت صنعت: اعلام وضعیت بحران در نیمی از دشت هاي کشور - خبر فوري

165- گزارش تینت از شناسایی و جذب 37 هزار نیروي توانمند در آزمون چهارم بخش خصوصی - تابناك

166- کاهش حدود 70 میلیون مراجعه به تامین اجتماعی - ایران خبر

167- اهداي یک مینی بوس به فرهنگیان در صدر اخبار دوشنبه گراش و لارستان - ایرنا

168- باید با تسریع واکسیناسیون زمینه رونق گردشگري را فراهم کنیم - خوز 24

169- حادثه گوهرشاد از اقدامات ننگین رضاخان در برابر موج دفاع از اسلام بود - خبرگزاري قرآن

170- ارسال یک نظر در: ''689 میلیارد ریال حقوق دولتی معادن در استان مرکزي وصول شد'' - معدن 24

171- افزایش سرمایه 2243 درصدي بانک دي، ظرفیت مطلوبی را براي توسعه بانک ایجاد کرده است - مستقل آنلاین

172- منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس، تبدیل وضعیت کلیه ایثارگران را آغاز کرده است - قلمنا

173- میثم شکري ساز کارآفرینی موفق و جوان - ساعت 24

174- با پرداخت یکهزار میلیارد ریال تسهیلات؛ طرح فرشتگان سلامت بانک آینده با موفقیت اجرا شد - دیوان اقتصاد

175- استراتژي راه اندازي واحدهاي تولیدي راکد و ایجاد اشتغال پایدار - اقتصاد نیوز

176- چگونه یک بانک قرض الحسنه پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شد؟ - اقتصادگردان

177- تجمل گرایی سد راه ازدواج جوانان است - ایرنا

178- افتتاح کارگاه کارآفرینی طرح فدك در سنندج - خبرگزاري مهر

179- مزیت گردشگري نسبت به ساختمان سازي و خودروسازي - پول نیوز

180- باید با تسریع واکسیناسیون زمینه رونق گردشگري را فراهم کنیم - ارك خبر

181- احساس خودباختگی رضاخان موجب واقعه مسجد گوهرشاد شد - خبرگزاري مهر

182- گردشگري اولین چیزي است که از سبد مصرفی خانوار کنار می رود - خبرگزاري مهر

183- اشتغال و مسکن دو امر بسیار مهم براي زندگی است / در دولت دوازدهم تلاش مضاعفی براي مسکن صورت گرفت/ احیاي بافت فرسوده و بازآفرینی شهري از تاکیدات این دولت بوده

است - روزنامه ستاره صبح

184- مهمترین اولویت هاي اقتصادي دولت رئیسی چیست؟ - بازار نیوز

185- کاهش نرخ بیکاري با وجود تحریم و کرونا در آذربایجان شرقی/ 212 هزار نفر در آذربایجان شرقی مستمري می گیرند - خبرگزاري فارس

186- مشکلات اقتصادي مهمترین عامل تاخیر در ازدواج است - دانا

187- مهمترین مشکل کشور از زبان قالیباف - آخرین خبر

188- تسهیلات اشتغال زایی «بنیاد برکت» براي مهاجرت معکوس به «روستا»/ایجاد 10 هزار شغل تا پایان سال جاري - خبرگزاري فارس

189- ایلام جزو استان هاي موفق کشور در زمینه کاریابی براي نیازمندان - روزنامه جام جم

190- دغدغه بهزیستی، نظارت روي مراکز صدور مجوز فعالیت خیریه هاست - ایرنا

191- معاون استاندار اصفهان: تکمیل چرخه تولید براي رشد اقتصادي ضروریست - ایرنا

192- آسیب هاي اجتماعی و تخلفات شهري با اجراي پروژه هاي عمرانی و خدماتی در شهر کاهش می یابد - موج

193- هدف اصلی تعدد زوجه در اسلام سرپرستی خانواده هاي آسیب دیده است - ایرنا

194- نامه زاکانی به قالیباف درباره اقدام دولت در حذف سقف افزایش حقوق کارمندان - دانا

195- همدلی و همکاري شرط عبور از مشکلات و چالشهاي کنونی - خبرگزاري صدا و سیما

196- بهره برداري از طرح هاي اشتغالزایی در شعیبیه شوشتر - بسیج نیوز

197- نبود حمایت مالی از سوي دولت و دلسردي کارآفرینان - بسیج نیوز



198- مشارکت ستاد اجرایی در طرح جهش تولید دیم زارهاي گلستان افزایش یافت - خبرگزاري مهر

199- مهمترین مشکل کشور سوءمدیریت است/ستاد پیگیري طرح گرمسیري تشکیل شود - ایران خبر

200- شماران سیستم، تندیس زرین همایش ملی کارآفرین و مسوولیت هاي اجتماعی را دریافت کرد - روزنامه فناوران اطلاعات



 

یارانه انرژي در تله آفساید!

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/04/22

این روزها قبض برق علی کریمی، فوتبالیست مشهور کشور و مصرف بالاي برق این فوتبالیست در روزهاي اخیر همزمان با قطعی برق، به مهم ترین بحث رسانه ها تبدیل شده است و یارانه
بسیار بالاي این فوتبالیست را مورد توجه قرار داده و معتقد هستند وضعیت فعلی، نتیجه تعرفه گذاري هاي نادرست است که موجب شده توزیع ...

این روزها قبض برق علی کریمی، فوتبالیست مشهور کشور و مصرف بالاي برق این فوتبالیست در
روزهاي اخیر همزمان با قطعی برق، به مهم ترین بحث رسانه ها تبدیل شده است و یارانه بسیار بالاي
این فوتبالیست را مورد توجه قرار داده و معتقد هستند وضعیت فعلی، نتیجه تعرفه گذاري هاي
نادرست است که موجب شده توزیع یارانه هاي انرژي عادلانه نبوده و مشترکان پرمصرف یارانه انرژي

 
بیشتري را دریافت کنند. 

با وجود این بسیاري از کشورهاي پیشرفته دنیا با ایجاد یک نظام تعرفه گذاري صحیح و بر ضد مصرف
بالاي انرژي، علاوه بر مدیریت قطعی برق ، موجب صرفه جویی مصرف مشترکان پرمصرف خواهد شد.
نظام تعرفه گذاري پلکانی افزایشی یا IBT در بسیاري از کشورهاي توسعه یافته اجرا می شود، به
نحوي که تعرفه هاي مصرفی براي مصارف بالاتر افزایش یافته ولی براي مصارف عادي نه تنها افزایش
قیمتی ندارد بلکه تخفیفات مختلفی هم ایجاد می کند و حتی به مشترکان کم مصرف، انرژي رایگان

 
پرداخت می کند. 

شمس اردکانی، استاد اقتصاد و کارشناس انرژي در گفت وگو با قدس در خصوص پرداخت هاي غلط و به دور از عدالت یارانه هاي انرژي تأکید کرد: نکته مهم در مسئله سیاست گذاري غلط در حوزه
یارانه هاي انرژي، یکسان بودن قیمت انرژي است. به طور مثال قیمت ثابت بنزین در سراسر ایران، خلاف اصول اقتصادي است و قیمت سوخت براي مصرف کننده اي که به پالایشگاه سوخت نزدیک تر
است به دلیل هزینه حمل و انتقال کمتر بایستی کمتر بوده و قیمت سوخت متناسب با فاصله و هزینه نقل و انتقال باید افزایش یابد. حتی با توجه به نوع ماشین فرد نیز می توان یارانه انرژي را تغییر
داد. افرادي که ماشین هاي گران قیمت مثل بنز و پورشه سوار می شوند نباید قیمت بنزینشان یارانه اي باشد. این افراد با خرید ماشین هاي با قیمت پایین، کارت سوخت هاي آن ماشین ها را استفاده
می کنند و در شرایط تورمی نیز تقاضاي سرمایه اي براي خودرو ایجاد می کنند. باید نوع پرداخت یارانه در مسئله بنزین بهینه شود و نباید با افرادي که پراید و پژو سوار می شوند به یک میزان یارانه

 
انرژي دریافت کنند، این خلاف عدالت است. 

این کارشناس انرژي درباره یارانه هاي انرژي و تعرفه گذاري هاي آب و انرژي تأکید کرد: دولت با نحوه تعرفه گذاري و پرداخت انواع یارانه هاي پنهان، به منابع کشور و نسل هاي کنونی خیانت می
کند. مشترکان با مصرف بیش از حد نیاز خود حق نسل هاي آینده را ضایع می کنند. تعرفه گذاري انرژي باید طوري باشد که پرمصرف ها تمایلی به مصرف خارج از الگوي مصرف نداشته باشند. از
طرف دیگر براي مشتریان کم مصرف نیز تخفیفاتی در نظر بگیرد. با این دو اتفاق مهم افراد پرمصرف به سمت کاهش مصرف و افراد کم مصرف نیز به سمت صرفه جویی بیشتر حرکت می کنند و در

 
نهایت منابع بسیاري براي صادرات در کشور ایجاد می شود. یارانه انرژي موجب ایجاد کمبود شده است اما در همه جاي دنیا با تعرفه گذاري هاي معقول و صحیح با مازاد مواجه هستیم. 

وي در ادامه افزود: یارانه انرژي باید طوري باشد که پیشرفت و توسعه صنعت انرژي را نابود نکند. درآمد حاصل از محل فروش میزان صرفه جویی شده با اصلاح تعرفه هاي انرژي، باید به سرمایه گذاري
در صنعت انرژي و نیز زیرساخت هاي کشور اختصاص داده شود تا سبب ایجاد اشتغال و تولید براي جامعه و نسل هاي آینده کشور شود. متأسفانه یکی از اصلی ترین دلایل عدم توسعه صنعت انرژي در
ایران و کمبود تولید برق و قطعی هاي اخیر برق نیز به موضوع تعرفه گذاري هاي غلط و یارانه هاي بالاي انرژي برمی گردد. باید با اصلاح نظام تعرفه گذاري انرژي، هزینه انرژي را براي پرمصرف ها بالا
برد. این نظام تعرفه گذاري در بسیاري از کشورها در حال اجراست که به آن تعرفه گذاري پلکانی یا IBT نیز می گویند. با اجراي این سیاست علاوه بر کاهش مصرف انرژي، صنعت انرژي نیز توسعه

 
پیدا خواهد کرد و بخش خصوصی نیز براي حضور در صنعت انرژي ترغیب خواهد شد. 

شمس اردکانی در پایان صحبت هاي خود در خصوص دیگر مشکل اصلی صنعت انرژي یعنی دولتی بودن این صنعت عنوان کرد: مشکل دیگر صنعت انرژي کشور، بحث دولتی بودن آن است، در علم
اقتصاد دولت تصدي گر و تاجر خوبی نیست، براي مثال با توجه به وجود بزرگ ترین ذخایر گازي در کشور ما، صادرات گاز به کشورهاي همسایه بسیار کم است، این عدم توسعه صنعت انرژي ناشی از
یارانه هاي سنگین این بخش و دولتی بودن آن است. دولت با تصاحب همه منابع، ارزش انرژي یا آب استخراج شده از منابع زیرزمینی خود را نمی داند و ارزش انرژي یا آب در منابع زیرزمینی را صفر
در نظر می گیرد در حالی که هر مترمکعب حاصل از دستگاه آب شیرین کن 20 هزار تومان تمام می شود و استخراج آب از منابع زیرزمینی براي دولت تنها 3 هزار تومان هزینه دارد، بنابراین آب در
زیر زمین قیمت بسیار بالایی دارد و حدود 17 هزار تومان ارزش دارد نه اینکه صفر باشد؛ بنابراین دولتی بودن صنعت انرژي و تعرفه گذاري غلط به دلیل وجود یارانه هاي انرژي دو ابرچالش صنعت برق

کشور است.



67 واحد تولیدي صنعتی در پیرانشهر فعال است

منبع: ایرناشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/04/22

ارومیه- ایرنا- رییس اداره صنعت، معدن و تجارت پیرانشهر گفت: 67 واحد صنعتی داراي پروانه بهره برداري معتبر در این شهرستان در حال فعالیت است.

ارومیه- ایرنا- رییس اداره صنعت، معدن و تجارت پیرانشهر گفت: 67 واحد صنعتی داراي

 
پروانه بهره برداري معتبر در این شهرستان در حال فعالیت است. 

قادر پیروتی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: براي فعالیت این واحدهاي

 
تولیدي و صنعتی 801 میلیارد ریال سرمایه گذاري شده است. 

وي اضافه کرد: با راه اندازي این واحد هاي تولیدي براي یک هزار و 404 نفر اشتغال

 
مستقیم فراهم شده است. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت پیرانشهر ادامه داد: شهرك صنعتی این شهرستان یکی از
شهرك هاي صنعتی فعال استان بوده که اغلب تولیدات واحدهاي صنعتی آن با توجه به

 
نزدیکی به مرز عراق به این کشور صادر می شود. 

وي اظهار داشت: 2 واحد تولیدي در حال تکمیل کارخانه پی وي سی، کابینت ساختمانی و

 
کارخانه عایق رطوبتی واقع در شهرك صنعتی نیز به چرخه تولید وارد شوند، براي 45 نفر اشتغال مستقیم ایجاد خواهد شد. 

پیروتی گفت: شهرستان پیرانشهر به لحاظ نزدیکی به مرز زمینی عراق و همچنین وجود بازارهاي بکر براي کالاهاي تولید شده داخلی در این کشور بهترین موقعیت جغرافیایی را براي انجام سرمایه

 
گذاري، تولید و صادرات دارد. 

 
آذربایجان غربی از نظر صنعتی یکی از استان هاي کم برخوردار کشور به شمار می رود. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 

 
- آذربایجان غربی 

 
- ارومیه 

 
- پیرانشهر 

- ستاد تنظیم بازار



فرماندار: بیش از سه میلیون تن معدن در بندرخمیر تولید می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/04/22

بندرعباس- ایرنا- فرماندار بندرخمیر با اشاره به اینکه این شهرستان یکی از قطب هاي مهم معدنی در هرمزگان به شمار می رود، گفت: سالانه بیش از سه میلیون تن معدن در این منطقه
تولید می شود.

بندرعباس- ایرنا- فرماندار بندرخمیر با اشاره به اینکه این شهرستان یکی از قطب هاي مهم
معدنی در هرمزگان به شمار می رود، گفت: سالانه بیش از سه میلیون تن معدن در این

 
منطقه تولید می شود. 

میرهاشم خواستار دوشنبه شب در نشست کمسیون کارگري استانی با موضوع رسیدگی به
مشکلات جامعه کارگري و معدن داران در بندرخمیر افزود: از این میزان حدود 2 میلیون و

 
500 میلیون تن به کشورهاي حاشیه خلیج فارس و سایر کشورها صادر می شود. 

وي بیان داشت: شهرستان بندرخمیر با داشتن 30 معدن فعال یکی از قطب هاي مهم
معدنی استان هرمزگان به شمار می رود و بواسطه آن، بیش از 2 هزار و 500 نفر در این

 
بخش مشغول به فعالیت هستند. 

فرماندار بندر خمیر اظهارداشت: توجه به مشکلات حوزه معدن براي ما مهم و حائز اهمیت

 
است چرا که این بخش نقشی مهمی در اشتغال زایی شهرستان ایفا کرده است. 

میرهاشم ادامه داد: اگر مشکلات بخش معادن شهرستان خمیر رفع شود، علاوه بر رونق

 
تولید، جامعه کارگري شاغل در این حوزه نیز از آن منتفع خواهند شد. 

وي با اشاره به برگزاري نشست کمیسیون کارگري در بندرخمیر نیز خاطرنشان کرد:
موضوعاتی که در این نشست مصوب می شود، به طور قطع به نفع جامعه کارگري و معدن

 
کاران شهرستان خواهد بود. 

فرماندار خمیر در پایان نیز ابرازامیدواري کرد: در سالی که از سوي رهبر معظم انقلاب به نام
«تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» نام گذاري شده است، بتوانیم شاهد رشد و شکوفایی

 
بیش از پیش معادن در این شهرستان باشیم. 

 
شهرستان خمیر در 75 کیلومتري شرق هرمزگان واقع شده است 

 
برچسب ها 

 
- قانون معادن 

 
- معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- هرمزگان 

- صادرات غیر نفتی



نرخ ثبت ازدواج پس از 17 سال تصاعدي شد

منبع: پاناشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/04/22

تهران (پانا) -  بر اساس آمارهاي منتشر شده در سال گذشته پس از 17 سال پیاپی نرخ ازدواج تصاعدي شد و در حدود 5 درصد میانگین کشوري آمار ازدواج نسبت به سال گذشته رشد
داشت.

تهران (پانا) -  بر اساس آمارهاي منتشر شده در سال گذشته پس از 17 سال پیاپی نرخ
ازدواج تصاعدي شد و در حدود 5 درصد میانگین کشوري آمار ازدواج نسبت به سال گذشته

 
رشد داشت. 

به گزارش ایران، گفتنی است در سال 98 به میزان 533 هزار و یکصد و شصت و پنج ازدواج
در کشور ثبت شد که این رقم در سال 99 به 556 هزار و 699 رسید. به عنوان نمونه به
گزارش سازمان ثبت احوال کشور در سال 98 در استان فارس 29 هزار و 992 مورد ازدواج
ثبت شده بود که این رقم در سال 99 به 30 هزار و 29 مورد رسید. به گفته متخصصان و
کارشناسان اجتماعی، این رشد، دلایل مختلفی دارد، این در حالی است که باید به دنبال

 
راهکارهایی باشیم تا دوباره شاهد پس رفت نرخ ازدواج همانند سال هاي قبل نباشیم. 

 
کمک کرونا به برگزاري مراسم ازدواج 

محمد متولد سال 67 و کارمند است که چند ماهی است ازدواج کرده. او می گوید: «حدود دو سال با همسرم نامزد بودیم، ولی به دلیل بالا بودن هزینه هاي مراسم ازدواج و مشکل تهیه پول پیش
مسکن و لوازم اولیه خانه، قادر به شروع زندگی مشترك نبودیم، اما با شروع کرونا و ساده شدن مراسم و به نوعی حذف کامل مراسم ازدواج، ما هم مبلغی را که براي برگزار کردن مراسم جمع کرده
بودیم، روي پول پیش خانه گذاشتیم و با برگزاري مراسم خیلی ساده اي با حضور پدر و مادرهایمان در یک دفترخانه ازدواج عقد کردیم، حالا هم چند ماهی است که زندگی مشترك را شروع کرده ایم.
کرونا شاید خیلی نتایج منفی به همراه داشت، ولی یک جنبه مثبت آن حذف مراسم مفصل عروسی بود که حذف همین مراسم، کمک زیادي به من کرد تا بتوانم زودتر زندگی مشترکم را شروع کنم. به
نظر من در این خصوص باید فرهنگسازي هاي خیلی گسترده اي شود تا بعد از پایان بیماري کرونا هم با حذف مراسم پر زرق و برق و پر هزینه ازدواج که هیچ فایده اي هم به دنبال ندارد، جوانان ترس

 
را کنار گذاشته و تشویق به ازدواج شوند.» 

نسیم، دانشجوي سال آخر رشته زبان هم حدود یک سال پیش قرار عقد و عروسی را با علی که همکارش بود قطعی کرد. آن روزها هیچ کس فکر نمی کرد که کرونا تا این حد ماندگار باشد، آنها قرار
گذاشتند تا سه ماه بعد دفترخانه بروند و تالار بگیرند و پس از اجراي مراسم به سرعت زندگی مشترك را آغاز کنند. او می گوید: «هرچقدر صبر کردیم که کرونا تمام شود، نشد که نشد و در نهایت علی
رغم میل باطنی، من و خانواده ام رضایت دادیم تا بدون گرفتن مراسم با یک عقد ساده در دفترخانه زندگی مشترك را شروع کنیم. من همیشه آرزو داشتم مراسم عروسی خوبی داشته باشم و همه چیز

 
بر اساس سنت ها پیش برود، اما حالا هم راضی هستم، به فامیل هم قول دادیم، بعد از تمام شدن کرونا مراسم مختصري بگیریم.» 

 
نقش پاندمی کرونا در افزایش ازدواج 

محمد میرزایی، جامعه شناس و استاد دانشگاه با بیان اینکه کرونا یک پدیده پارادوکسیکال است، می گوید: شرایط پاندمی کرونا در افزایش میزان ازدواج نقش داشت، با توجه به اینکه کرونا آثار منفی
زیادي داشت ولی در زمینه ازدواج، سبب رشد نرخ آن شد. فارغ از این مقوله، افزایش میزان ازدواج منجر به این می شود که رشد جمعیت هم افزایش پیدا کند و این مسأله بسیار مهمی است که باید به
آن توجه شود. ساختار سنی ما از نقطه ازدواج که سنین 25 تا 35 سال بود، کم کم خارج شده است، یکی از دلایل مهم افزایش تصاعدي نرخ ازدواج در آخرین آمارگیري، می تواند انباشتگی ازدواج
هاي به تعویق افتاده هم باشد. خیلی ها منتظر تمام شدن کرونا بودند، اما کرونا تمام نشد و این انباشتگی ها به ازدواج و شروع زندگی مشترك رسید. به طور کلی در شرایط عادي، توانمندسازي جوانان
و ایجاد اشتغال، نقش مهمی در افزایش نرخ ازدواج دارد، در حال حاضر میزان بیکاري بالاست، بخصوص میزان اشتغال تحصیلکرده هاي دانشگاهی باید از آنچه که هست بالاتر برود، چون بیشتر جوانان
تحصیلکرده، می خواهند که ازدواج کنند، کمتر کسی پیدا می شود که شرایط کافی را داشته باشد اما تمایلی به تشکیل زندگی مشترك نداشته باشد. در تسهیل پدیده ازدواج، مهمترین گام ایجاد

 
اشتغال است، زیرا اشتغال مولد و زمینه ساز افزایش آمار ازدواج است، حتی اگر جوانان بخواهند با قناعت ازدواج کنند، باز هم نیاز به شغل دارند. 

به گفته این جامعه شناس، حذف زرق و برق در مراسم ازدواج و کاهش تجملات تحمیلی براي برگزاري مراسم، در شرایط کرونا منجر به گسترش و ترویج فرهنگ ازدواج آسان شد. تکلف هاي تحمیلی
از نظر شرعی هم شایسته نیست، مراسم عجیب و غریب و پرهزینه از جمله موانع بزرگ ازدواج هستند و فرهنگ سازي در این مقوله بسیار مهم است، ریخت و پاش هاي تحمیلی باید حذف شود و افراد
باید به این نتیجه برسند که با یک جشن معمولی و بدون تجملات هم می توان زندگی تشکیل داد؛ در نهایت کرونا توانسته علی رغم تمام جنبه هاي منفی که به همراه داشته، در زمینه افزایش ازدواج،

 
مثبت عمل کرده و به سایرین بفهماند که با ساده گرفتن مراسم هم می توان یک زندگی مشترك را آغاز کرد. 

 
حذف مهریه هاي سنگین 

سارا باقري، فعال اجتماعی و حقوقدان نیز با اشاره به اینکه دلیل اصلی افزایش نرخ ازدواج می تواند کرونا باشد، می گوید: تجمل گرایی ها حذف شده، تا قبل از شیوع کرونا، ازدواج ها با انواع رسم و
رسومات خانوادگی در شهرهاي مختلف باید برگزار می شد، اما پاندمی کرونا این امکان را از مردم گرفته، طی سال ها بحث آسان سازي ازدواج مطرح شده بود، ولی خانواده ها خیلی نسبت به بحث
ازدواج آسان تمایل نشان نمی دادند، حالا در شرایط کرونا این اتفاق مهیا شده است. در فضاي مجازي هم می بینیم که ازدواج هاي بسیار آسان نمایش داده شده و با مراجعه ساده به یک دفترخانه
زندگی در خانه اي مشترك آغاز می شود. قطعاً شرایط بهتر از قبل شده، ضمن اینکه در این مدت به واسطه اینکه بیشتر افراد در خانه بودند و ارتباطات کاهش پیدا کرد، اکثراً از طریق فضاي مجازي و
شبکه هاي اجتماعی با دنیاي بیرون ارتباط گرفتند، عمده مشاوره هاي آنلاین هم توسط متخصصین حوزه هاي مختلف اجتماعی و فرهنگی و خانوادگی به طور رایگان و به صورت لایو در اینستاگرام و
بقیه شبکه هاي مجازي انجام شد و آگاه سازي ها بیشتر از قبل صورت گرفت، امروزه آگاهی ها در مسائل خانوادگی بیشتر شده و مردم می دانند که در همه جاي دنیا این اتفاق افتاده و تنها از طریق

 
کلیپ هاي آنلاین و مجازي تبریکات ازدواج رد و بدل می شود. 



به گفته باقري، فرهنگ سازي ها در زمینه حذف تجمل گرایی ها، سبب افزایش آمار ازدواج شد، تا سال هاي سال خیلی ها درگیر این سنت شکنی ها بودند، اما با کمک کرونا، این اتفاق افتاد، البته
علاوه بر آن بحث مهریه ها هم فرهنگ سازي شده، مهریه هاي سنگین، تقریباً بین اقشار تحصیلکرده و روشنفکر جامعه حذف شده و به جاي آن وکالت در طلاق گرفته می شود و به شروط ضمن عقد
توجه بیشتري می شود تا شرایط بین زوجین به سمت برابري و مساوات پیش برده شود. مهریه هاي نجومی یکی از علل کاهش تمایل به ازدواج بود که دیگر خیلی کمرنگ شده است، دریافت سکه
هاي سنگین با توجه به شرایط اقتصادي امروز سبب شده بود که آقایان تمایلی به ازدواج نداشته باشند و خانواده ها هم سخت گیري هاي بی مورد در این زمینه می کردند، اما حالا اطلاع رسانی ها و
آگاه سازي هاي بیشتر در نهایت سبب شد، خیلی از سخت گیري ها در این خصوص کمتر شده و تمایل افراد به ازدواج بیشتر شود. به اعتقاد من با تداوم این قبیل آگاهی رسانی ها می توانیم امیدوار

 
باشیم که این رقم تصاعدي حفظ شده و حتی افزایش داشته باشد. 

 
رونمایی از سامانه «همدم» با حضور رئیس مجلس 

 
رئیس مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اهمیت نهاد خانواده، گفت: زن، ستون محبت در خانواده است و اگر خواستار تحول در جامعه هستیم و خانواده پایدار می خواهیم باید به زنان توجه کنیم. 

محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شوراي اسلامی در آیین بهره برداري از پلتفرم (سامانه) همدم که از سوي مؤسسه تبیان در راستاي انتخاب آگاهانه و ازدواج پایدار در سالروز ازدواج امام علی(ع) و
حضرت فاطمه زهرا(س) برگزار شد، ضمن تبریک این روز گفت: زمانی که مطلع شدم چنین برنامه اي تدبیر شده است دو نگاه شکل گرفت، یکی اینکه این برنامه در شأن حضور رئیس قوه است یا خیر،
که بنده احساس کردم در کنار تمام اقداماتی که سازمان تبلیغات انجام داده است، این اقدام یک کار ماندگار بوده و براي حل یکی از مشکلات اساسی جامعه است، لذا حضور در این مراسم را وظیفه

 
دانستم. 

رئیس نهاد قانونگذاري کشورمان ادامه داد: پیش از انقلاب تنها 30 درصد زنان سواد داشتند و بعد از آن این میزان به بالاي 80 درصد رسید؛ همچنین در حال حاضر بالاي 45 درصد دانشجویان را

 
بانوان تشکیل می دهند اما آیا ثمره اي که از خانواده می خواستیم، گرفته ایم. 

وي افزود: زمانی که فعالیت کارخانه اي را دنبال می کنیم، زنجیره تولید مهم است لذا خانواده را نیز باید همچون یک پروژه نگریست که زنجیره تشکیل آن نیز مهم است و صرف تحصیل زنان در آن

 
کفایت نمی کند و نقش زن آنقدر مهم است که مردان در هر بخشی از زمان زندگی خود به محبت متفاوت 4 زن شامل مادر، خواهر، همسر و دختر نیاز دارند. 

وي در ادامه با بیان اینکه پلتفرم همدم، چهار رویکرد شفاف سازي، هوشمندسازي، مردمی سازي و کارآمدسازي را با هم در بر دارد، عنوان کرد: هر مجموعه اي که این 4 رویکرد را داشته باشد می
تواند مجموعه موفقی باشد ضمن اینکه باید به 4 موقعیت مکانی که در زندگی انسان تأثیرگذار است، توجه کرد که این مکان ها شامل منزل، مسجد، مدرسه و محله است که اگر این مکان ها به درستی

 
و مثل ساعت با هم کار کنند، در تمامی امور حتی امور اقتصادي می توانیم موفق باشیم. 

کرونا ازدواج محمد میرزایی



«اسپانیا» چگونه جذاب ترین نقطه جهان براي گردشگران شد؟

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/04/22

اسپانیا که تا پیش از همه گیري کرونا در جهان یکی از مقاصد برتر گردشگران بین المللی به شمار می رفت، پس از همه گیري متحمل خسارت هاي سهمگینی بر بازار گردشگري خود شده که
اقتصاد این کشور را تحت الشعاع قرار داده است.

اسپانیا که تا پیش از همه گیري کرونا در جهان یکی از مقاصد برتر گردشگران بین المللی به
شمار می رفت، پس از همه گیري متحمل خسارت هاي سهمگینی بر بازار گردشگري خود

 
شده که اقتصاد این کشور را تحت الشعاع قرار داده است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد؛ از این رو، اسپانیا در زمره اولین کشورهاي
جهان است که درصدد بازگشایی مرزها و پذیرش گردشگران حداقل از اتحادیه اروپا برآمد تا

 
بار دیگر به شرایط پیش از کرونا بازگردد. 

با بررسی جایگاه و نقش صنعت گردشگري در اسپانیا می توان به دلایل تلاش گسترده این
کشور براي بازگشت بازار گردشگري پی برد. اسپانیا طبق اعلام مجمع جهانی اقتصاد، به
عنوان بهترین کشور دنیا براي پذیرایی از گردشگران در سال 2019 معرفی شده بود. این
کشور مدیترانه اي توانسته از سال 2015 جایگاه خود را به عنوان رقابت پذیرترین کشور

 
جهان در حوزه گردشگري حفظ کند. 

گردشگري در اسپانیا بعد از بخش هاي صنعتی و تجاري- بانکی سومین رکن اقتصادي است و حدود 15درصد از تولید ناخالص داخلی اسپانیا را تشکیل می دهد. این کشور از دهه 1960 یکی از
محبوب ترین مقاصد تعطیلات تابستانی به ویژه براي گردشگران ایرلندي، انگلیسی، فرانسوي، آلمانی، ایتالیایی و آمریکایی بوده است. صنعت توریسم، اسپانیا را به دومین کشور پربازدید دنیا براي
توریست ها تبدیل کرده و از فوریه 2019 به مقام اول جهان در رده بندي گردشگري رسانده است. اسپانیا در سال 2018، دومین کشور پربازدید جهان بود که 8/ 82 میلیون گردشگر را ثبت کرد.
اسپانیا در فهرست رقابت هاي دوسالانه سفر و جهانگردي که توسط مجمع جهانی اقتصاد در سال 2019 منتشر شد در بین 140 کشور مقام اول را کسب کرد. از طرفی دفتر سازمان جهانی گردشگري
در مادرید قرار دارد. اسپانیا با بهره گیري از «جاذبه هاي طبیعی»، «آثار باستانی» و «توسعه گردشگري دریایی» و «سلامت» موفق شد گردشگري را به یکی از مهم ترین صنایع خود تبدیل کند؛ به
طوري که این صنعت اسپانیا درحال حاضر حدود دو برابر صادرات نفتی ایران درآمد دارد و «تبلیغات» و «توسعه زیرساخت هاي گردشگري» در اسپانیا از عوامل موثر موفقیت صنعت گردشگري این

 
کشور است. 

اسپانیا بهترین عملکرد را در اولویت سفر و گردشگري، زیرساخت هاي حمل ونقل هوایی و زمینی، زیرساخت هاي خدمات گردشگري و منابع فرهنگی و سفرهاي تجاري و همچنین توسعه گردشگري

 
پزشکی در کنار گردشگري دریایی، تفریحی و البته گردشگري فرهنگی دارد. این عملکرد سبب شده این کشور به دومین مقصد محبوب جهان تبدیل شود. 

اسپانیا به دلیل داشتن رتبه دوم نرخ امید به زندگی در جهان پس از ژاپن (نرخ امید به زندگی در اسپانیا 4/ 84 سال است) و همچنین سبک زندگی بسیار سالم و غذاهاي فوق العاده با کیفیت، زبانزد

 
خاص و عام است. تلفیق سفر گردشگري با سفر سلامت، احیا یا سفر درمانی پزشکی در اسپانیا به آسانی امکان پذیر است. 

نرخ حمل و نقل هوایی، زمینی، دریایی و اسکان در اسپانیا در مجموع هزینه هاي سفر را کاهش می دهد. اسپانیا از قوي ترین کشورهاي ارائه دهنده خدمات ویلاهاي لوکس و مراکز اقامتی ویژه براي
گردشگران این کشور بوده تا آنجا که این مساله به یکی از مهم ترین منابع کسب درآمد براي صاحبان املاك در این کشور تبدیل شده است. با همکاري بخش خصوصی، اسپانیا قصد داشت تا سال
2020 ، تعداد گردشگران مبتنی بر سلامت یا درمان خود را تا دو برابر افزایش دهد و در رقابت با کشورهاي اروپایی و جنوب شرق آسیا مانند تایلند و سنگاپور قرار گیرد. اشتغال زایی در گردشگري از
اهمیت ویژه اي برخوردار است و این امر در اسپانیا در سال 2018 باعث شد حدود صدهزار موقعیت شغلی جدید در بخش گردشگري ایجاد شود. حدود 12درصد از اشتغال اسپانیا با 3/ 2 میلیون نفر به
حوزه گردشگري اختصاص دارد. جذب گردشگر خارجی در اسپانیا ناشی از هشت عامل اصلی است. حمل و نقل، استراحتگاه ها و سواحل تابستانی، گردشگري فرهنگی که برنامه هاي دانشجویی، دین و
جشنواره ها را دربرمی گیرد و همچنین گردشگري تجاري، گردشگري زندگی شبانه، گردشگري زمستانی، گردشگري هنري، گردشگري روستایی و گردشگري سلامت از جمله این عوامل هستند.
گردشگري سلامت، درمان و پزشکی تخصصی یکی از ارکان گردشگري اسپانیا به شمار می رود و رتبه هفتم جهان در گردشگري سلامت از لحاظ کیفیت و در دسترس بودن را دارد. اسپانیا با اختصاص
دادن 15درصد از کل سهم این صنعت به خود در رتبه سوم برترین کشورهاي اروپایی فعال در صنعت گردشگري و سلامت قرار دارد. اروپا 40درصد از درآمد سالانه از صنعت گردشگري سلامت در
جهان را به خود اختصاص داده است. آلمان و انگلیس در رتبه هاي اول و دوم گردشگري سلامت در اروپا قرار دارند. گردشگري پزشکی به عنوان طرحی تخصصی به تصویب رسیده است و وجود سامانه
قدرتمند بهداشت و درمان این کشور اعم از بیمارستان ها، کلینیک تخصصی و فوق تخصصی، داروخانه ها، شرکت هاي دارویی در ورود سرمایه هاي خارجی از بخش گردشگري به اقتصاد اسپانیا یاري
رسانده است. با حمایت دولت اسپانیا و محور قرار دادن گردشگري سلامت با برگزاري سمینارها و همایش هاي متعدد در حوزه گردشگري سلامت و درمان پنج شرکت بزرگ اسپانیایی در این زمینه
متعهد شدند با حرکت پویا در این مسیر چرخه صنعت گردشگري مبتنی بر سلامت و درمان پزشکی تخصصی را به جلو ببرند. اسپانیا همواره بهترین خدمات درمانی را با کمترین هزینه ممکن در

 
دسترس افراد قرار می دهد و مدت زمان انتظار به منظور دریافت خدمات درمانی در این کشور در مقایسه با دیگر کشورهاي اروپایی بسیار کمتر است. 

چندین بخش در اسپانیا همچون بنیاد صنعت اسپانیا (EOI)، دپارتمان هاي مختلف وزارت گردشگري اسپانیا، بخش خصوصی اعم از شرکت هاي ارائه کننده خدمات درمانی و مسافرتی تشکیل یک هم
افزایی داده اند. نتیجه این همکاري ها انعقاد دو موافقت نامه در راستاي جذب هرچه بیشتر گردشگران خارجی نیازمند مراقبت هاي پزشکی، درمانی و سلامت و افزایش درآمد حاصل و اشتغال زایی
تخصصی براي اسپانیا است. حمل و نقل اسپانیا، به ویژه خطوط هوایی آن بسیار قدرتمند است و روزانه پروازهاي بسیاري از سراسر دنیا به این کشور دارد. همچنین از طریق جاده اي، ریلی و آبی نیز

 
بسیار پرتردد است. آزادراه هاي اسپانیا شهرهاي توریستی را به یکدیگر وصل می کنند و با شبکه آزادراه هاي فرانسه ارتباط دارد. 

خط راه آهن اسپانیا نیز بعد از چین بزرگ ترین خط راه آهن جهان است. مناطق ساحلی گردشگري و استراحتگاه هاي بسیاري در اسپانیا وجود دارد که گردشگران بسیاري را به خود جذب می کند.



گردشگري ساحلی بیشترین درآمد را در اقتصاد اسپانیا ایجاد می کند. آب و هواي معتدل در طول سال و سواحل مدیترانه، اقیانوس اطلس و همچنین جزایر قناري ده ها سال است که گردشگران
شمال اروپا را به خود جلب کرده است. محبوب ترین سواحل اسپانیا در سمت مدیترانه قرار دارد. انگلیسی ها حدود 24درصد از کل توریست هاي خارجی اسپانیا در سال هاي اخیر و همچنین آلمان و
فرانسه 15درصد و 16 درصد، اسکاندیناوي و ایتالیا هر کدام 7درصد و هلند 5درصد را به خود اختصاص داده اند. علاوه بر گردشگري تابستانی روش هاي دیگري مانند کنگره هاي گردشگري فرهنگ و

 
یادبودها، ورزش و گردشگري تفریحی در این مناطق وجود دارد از جمله شهرهایی مانند بارسلونا و والنسیا که بزرگ ترین بنادر ساحل مدیترانه اي اسپانیا هستند. 

بسیاري از مناطق ساحلی یا جزیره اي از اهمیت اکولوژي و طبیعی زیادي برخوردارند و پارك هاي تفریحی بسیاري وجود دارد. در سال 2014 اسپانیا رکورد خود در سواحل آبی را شکست و به 681
پرچم آبی دست یافت و رهبر نیمکره شمالی شد. اسپانیا همچنین در پرچم آبی براي تفرجگاه ساحلی صدرنشین است. 13 شهر اسپانیا توسط یونسکو به عنوان میراث جهانی اعلام شده است. اسپانیا

 
یک کشور محبوب براي دانشجویان خارج از کشور است و معروف ترین دانشکده هاي تجاري و بازرگانی جهان مانند اکسپلوور را دارد که بیشترین دانشجویان را دارد. 

شهرهاي اسپانیا همچنین میزبان رویدادهاي مهم بین المللی هستند. مثلا نمایشگاه جهانی بارسلونا در 1888 و 1929، المپیک تابستان 1992، نمایشگاه جهانی سویا 1992، جام 2001 آمریکا در
والنسیا، نمایشگاه 2008 در ساراگوزا. علاوه بر این برخی از شهرهاي اسپانیا، پایتخت فرهنگ اروپا بوده اند. مادرید در 1992، سانتیاگو در سال 2000، سالامانکا در2002 و سن سباستین در سال

 
 .2016

مادرید مکان بسیار محبوبی براي زندگی شبانه است. زندگی شبانه براي گردشگران خارجی و افراد محلی بسیار جذاب است. بعضی از بهترین زندگی هاي شبانه جهان در اسپانیا قرار دارد. از جمله
اهداف دولت اسپانیا در افزایش گردشگر خارجی به ویژه در بخش زندگی شبانه، تمرکز بر بخش گردشگري خانوادگی است.در بخش گردشگري زمستانی باید گفت اسپانیا کشوري کوهستانی است که

 
داراي استراحتگاه هاي اسکی مشهوري در جهان است که در چند نقطه از این کشور از جمله پیرنه، سیستما مرکزي، سیستما ایبریکو و سیرانوادا واقع شده است. 

 
تعداد گردشگران خارجی در سال 2018، حدود 6/ 82 میلیون نفر بوده است که نسبت به سال قبل از آن که با ثبت 9/ 81 میلیون ورودي، رکوردي تاریخی داشته فقط 9/ 0درصد رشد داشته است. 

رشد گردشگري در سال 2017، 9/ 8درصد بوده است و این آمار در دو سال قبل تر یعنی سال هاي 2016 و 2015 به ترتیب 3/ 10درصد و 9/ 4درصد بوده است. دلیل این کاهش رشد گردشگري را
می توان رقابت بین کشورهاي مدیترانه اي از جمله تونس و ترکیه دانست که با ظهور این کشورها اسپانیا 21 میلیون اقامت شبانه در سال 2018 را نسبت به سال 2017 از دست داده است. و متوسط
اقامت از 7/ 7 روز در سال 2017 به 6/ 7 روز در سال 2018 رسیده است. البته هزینه هاي گردشگران خارجی نسبت به درآمد سال 2017، 1/ 3درصد افزایش یافته و حدود 80 میلیارد دلار درآمد

 
کسب کرده است. میزان هزینه هاي گردشگري از اتحادیه اروپا حدود 5درصد کاهش یافته است. 

پربیننده ترین جاري شدن زاینده رود پس از 9 ماه وقفه + عکس مشهورترین غار ایران را از نزدیک ببینید + عکس سفر به کدام کشورهاي خارجی ممنوع است؟ ورود اتباع 9کشور از جمله ایران به
عمان ممنوع شد تردد آزمایشی در بخش دوم آزادراه تهران-شمال از مرداد



HSE مرکز آموزشی علمی کاربردي کمپرسورسازي تبریز یکی از قطب هاي استان در ارائه رشته

منبع: ایسناشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/04/22

رئیس مرکز آموزشی علمی کاربردي کمپرسورسازي تبریز گفت: این مرکز یکی از قطب هاي آذربایجان شرقی در ارائه رشته HSE محسوب می شود.

وحید عسکري خواه در گفت وگو با ایسنا، در خصوص تاریخچه فعالیت این مرکز، اظهار کرد:
مرکز آموزشی علمی کاربردي کمپرسور سازي تبریز در سال 1390 در جوار شرکت
کمپرسورسازي تبریز تاسیس شد. این مرکز در ابتدا با دو رشته کاردانی شروع به کار کرده و
تعداد 135 نفر دانشجو جذب کرد اما اکنون با داشتن هشت رشته در مقاطع کاردانی و

 
کارشناسی، 350 نفر دانشجو در آن مشغول به تحصیل هستند. 

وي تصریح کرد: این مرکز آموزشی از ابتداي تاسیس تاکنون توانسته با تربیت نیروهاي

 
مهارت محور و آچار به دست تعداد بیش از 1200 نفر را روانه بازار کار کند. 

وي با بیان این که فعالیت این مرکز اکنون در دو گروه "صنعت" و "مدیریت و خدمات
اجتماعی" ادامه دارد، افزود: رشته هاي مهندسی فناوري مکانیک، مهندسی فناوري
اطلاعات، کارشناسی HSE، کاردانی فنی مکانیک، کاردانی فنی ایمنی کار و حفاظت فنی،
مدیریت، کاردانی فنی مکانیک-پمپ کمپرسور و کاردانی فنی گازرسانی هشت رشته پذیرنده

 
دانشجو در این مرکز هستند. 

عسکري خواه در خصوص امتیاز پذیرفته شدگان این مرکز نیز اظهار کرد: کلاس هاي آموزشی مرکز در زمان بعد از ظهر برگزار می شود و اساتید مجرب و عضو هیات علمی دانشگاه ها در آن مشغول به
تدریس هستند؛ هم چنین از کارگاه هاي مجهز به آزمایشگاه هاي پیشرفته نیز در زمینه رشته هاي موجود در مرکز وجود دارد که با توجه به قرارگیري مرکز در جوار شرکت کمپرسور سازي تبریز،

 
استفاده از امکانات آزمایشگاه ها و کارگاه هاي این شرکت از مزیت هاي مرکز آموزشی محسوب می شود. 

وي در خصوص فعالیت آموزشی این مرکز در دوران کرونا، متذکر شد: این مرکز آموزشی با برگزاري کلاس هاي تئوري به صورت آنلاین و برگزاري کلاس هاي عملی به صورت حضوري با جمعیت

 
دانشجویی کمتر در دوران کرونا کلاس هاي درس خود را مدیریت کرده است. 

وي در خصوص فعالیت هاي دفتر کارآفرینی این مرکز، گفت: فعالیت هاي این دفتر در سال گذشته با استقرار دکتر ذالی از مدرسین برجسته دانشگاه در دو روز از هفته رنگ و بوي خاصی به خود

 
گرفته بود؛ به طوري که با مراجعه تعداد 64 نفر از دانشجویان این مرکز و سایر دانشگاه ها به طور مستقیم و غیر مستقیم وارد بازار کار شده و یا خود به طور مستقل اقدام به کارآفرینی کردند. 

رئیس مرکز آموزشی علمی کاربردي کمپرسورسازي تبریز در خصوص برنامه هاي آتی این دفتر، بیان کرد: همانند سال گذشته، با هماهنگی مسئول دفتر امیدواریم که جلسات متعددي با صاحبان

 
صنایع و صاحب نظران در این عرصه برگزار شود تا دانشجویان فارغ التحصیل و شاغل به تحصیل را نسبت به کارآفرینی تشویق کنیم. 

وي با بیان این که این مرکز داراي مجوز نوآوري است، افزود: با توجه به استقرار واحدهاي فناور در این مرکز نوآوري (مرکز نوآوري کمپرسور و صنایع وابسته) و قراردادهایی که این واحدها با صنایع در

 
جهت رفع نیازهاي آن ها دارند، ارتباط موثري به دفاتر کارآفرین و مراکز نوآوري دانشگاه برقرار شده است. 

وي ادامه داد: مراکز آموزشی و به خصوص مراکز آموزشی علمی کاربردي با توجه به ماهیت عملشان که ارتباط مستقیم با علم یا کاربرد و عمل را دارند، می توانند نقش بسزایی در زمینه فرهنگ سازي

 
کارآفرینی داشته باشند؛ به طوري که اکثر فارغ التحصیلان از مراکز علمی کاربردي یا به طور مستقیم کارآفرین بوده اند و یا نقشی در کارآفرینی سایر افراد ایفا کرده اند. 

عسکري خواه متذکر شد: فعالیت و برنامه هاي مراکز آموزشی علمی کاربردي کاملا منطبق با فعالیت دانشگاه هاي نسل سوم یا همان دانشگاه کارآفرین هست. طبق تعریف دانشگاه نسل سوم یا همان

 
دانشگاه کارآفرین، تمامی فعالیت ها و اهداف مراکز آموزشی علمی کاربردي عینا با اهداف دانشگاهاي نسل سوم همخوانی کامل دارد. 

وي در خاتمه در خصوص برنامه هاي ابلاغی به این مرکز، اظهار کرد: اگر برنامه هاي ابلاغی به طور دقیق و کامل از سوي مراکز آموزشی علمی کاربردي اجرا شود و پشتیبانی هاي لازم از سوي ستاد

 
واحد استانی انجام پذیرد، حتما مراکز علمی کاربردي در پیشبرد اهداف دانشگاهاي نسل سوم نقش به سزایی ایفا خواهند کرد. 

انتهاي پیام



نقدعلی: رئیس دولت سیزدهم براي چالش آب و انرژي راهکار داشته باشد

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/04/22

پیام سپاهان - نماینده مردم خمینی شهر گفت که رئیس دولت سیزدهم باید راهکارهایی براي چالش هاي حوزه آب و انرژي داشته باشد.

پیام سپاهان - نماینده مردم خمینی شهر گفت که رئیس دولت سیزدهم باید راهکارهایی

 
براي چالش هاي حوزه آب و انرژي داشته باشد. 

حجت الاسلام محمدتقی نقدعلی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: سید ابراهیم رئیسی
صاحب تجربیات گران سنگی در سابقه مدیریت خود است، ایشان مشاوران امینی دارند اما
می خواهم به عنوان یک مشاور پیشنهاد کنم که ضمن توجه به اشتغال و اقتصاد، مدیریت

 
عادلانه منابع آبی را در اولویت قرار دهد. 

 
ضرورت ارائه راهکارهایی براي چالش هاي حوزه آب و انرژي 

نماینده مردم خمینی شهر در مجلس با بیان اینکه احتیاجات مناطق مختلف ایران باید
جدي گرفته شود، اظهار کرد: رئیس دولت سیزدهم باید راهکارهایی براي چالش هاي حوزه

 
آب و انرژي داشته باشد چراکه این چالش ها ناشی از سوء مدیریت هاي گذشته است. 

این عضو کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی مجلس در خصوص وضعیت آب استان
اصفهان گفت: بعضی برداشت هاي آبی از زاینده رود، خلاف شرع، خلاف فقه و قواعد و قانون

 
کشور است. متأسفانه حق آبه کشاورزان استان اصفهان را تحت عناوین مختلف مثل آب کشاورزي و شرب برداشت کرده اند.  

 
نقدعلی تأکید کرد: مسئولان تعهداتی را براي جبران برداشت آب از زاینده رود دادند که متأسفانه تعهدات انجام نشده است. زاینده رود اصفهان که شاه رگ حیات استان بود، خشکیده است.  

 
کمبود 10 تا 15 هزار مگاواتی برق 

نماینده مردم خمینی شهر ضمن انتقاد از قطعی مکرر برق با بیان اینکه در سالهاي گذشته، زیرساخت هاي تولید برق گسترش نیافته است، اظهار کرد: سالیانه بین 12 تا 15 هزار مگاوات برق نیاز
داریم. همچنین به انرژي پاك هسته اي بی توجه هستیم چرا که در سالهاي اخیر همه تخم مرغ هاي خود را در سبد برجام گذاشتیم. رهبري فرمودند 20 هزار مگاوات برق نیاز داریم و این میزان باید

 
از محل انرژي هسته اي تأمین شود. 

نقدعلی در پایان تأکید کرد: اگر دولت بعدي به حل چالش هاي حوزه آب و انرژي نپردازد با مهاجرت هاي وسیع، خالی شدن مناطق اقتصادي و کلیدي از جمعیت، فرونشست هاي فاجعه بار بعضی

 
دشت ها و در نهایت با افزایش شاخص فقر و فلاکت و تنش هاي سیاسی - اجتماعی شبیه اعتراض شهروندان مواجه خواهیم شد.  

انتهاي پیام



6 میلیارد ریال تسهیلات به مشاغل خانگی سبزوار پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/04/22

سبزوار- ایرنا- رییس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی سبزوار گفت: 6 میلیارد و 370 میلیون ریال تسهیلات طی یکسال گذشته به مشاغل خانگی در این شهرستان پرداخت شده است.

سبزوار- ایرنا- رییس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی سبزوار گفت: 6 میلیارد و 370 میلیون

 
ریال تسهیلات طی یکسال گذشته به مشاغل خانگی در این شهرستان پرداخت شده است. 

محمود یزدي روز سه شنبه در گفتگو با خبرنگار ایرنا افزود: تسهیلات مشاغل خانگی در
قالب پشتیبان و خویش فرما به طرح هایی در حوزه هاي صنعت و معدن، جهاد کشاورزي،

 
میراث فرهنگی و فرهنگ و ارشاد اسلامی پرداخت شده است. 

وي ادامه داد: با پرداخت این میزان تسهیلات 307 شغل خانگی در شهرستان سبزوار ایجاد

 
شده است. 

رییس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی سبزوار گفت: همچنین 506 نفر از جوانان جویاي کار
سبزوار طی یک سال اخیر از طریق مراکز کاریابی این شهرستان از صف بیکاران جدا و

 
مشغول کار شده اند. 

وي با اشار ه به فعالیت سه مرکز کاریابی در سبزوار افزود: مراکز کاریابی شغل ایجاد نمی کنند بلکه ارتباط جویندگان کار را بر مبناي رشته تحصیلی، مهارت اشخاص و فرصتهاي شغلی موجود با مراکز

 
تولیدي، صنعتی و خدماتی نیازمند نیروي کار فراهم می کنند. 

 
مرکز شهرستان 285 هزار نفري سبزوار در 230 کیلومتري غرب مشهد واقع است. 

 
برچسب ها 

 
- سبزوار 

 
- اشتغال زایی 

- ثبت مشاغل خانگی



اعتبارات اردبیل  27 درصد افزایش یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/04/22

اردبیل-ایرنا- فرماندار اردبیل گفت: اعتبارات این شهرستان امسال 675 میلیارد ریال  بوده که نسبت به سال گذشته  27 درصد افزایش داشته است.

اردبیل-ایرنا- فرماندار اردبیل گفت: اعتبارات این شهرستان امسال 675 میلیارد ریال  بوده

 
که نسبت به سال گذشته  27 درصد افزایش داشته است. 

به گزارش روز سه شنبه ایرنا، مسعود امامی یگانه در جلسه شوراي اداري بخش هیر افزود:
امسال 45 واحد تولیدي راکد در این شهرستان شناسایی و براي فعال شدن آن برنامه ریزي
شده است و این واحدهاي تا پایان سال به چرخه تولید باز می گردند و در صورت تحقق این

 
امر براي 680 نفر فرصت اشتغال فراهم خواهد شد. 

وي اضافه کرد: در سال گذشته 28 واحد تولیدي با صرف 400 میلیارد تومان در این

 
شهرستان فعال شده و براي 700 نفر فرصت شغلی ایجاد شد. 

فرماندار اردبیل حمایت از واحدهاي تولیدي، تامین زیرساخت هاي لازم و احیاي واحدهاي
راکد را ضروري دانست و گفت: استفاده از تمام ظرفیت واحدهاي تولیدي که داراي
زیرساخت هاي لازم می باشند از طریق ارائه تسهیلات و رفع سایر موانع تولید از جمله

 
اولویت هاي کاري بخش صنعت در سال جاري است. 

امامی با اشاره به ایجاد اشتغال در واحدهاي تولیدي کوچک گفت: حمایت ها از این واحدها مورد توجه قرار گرفته و اقدامات خوبی هم در شهرستان از قبیل ارائه تسهیلات و تامین زیرساخت ها براي

 
واحدهاي کوچک انجام شده است. 

فرماندار اردبیل همچنین از اختصاص اعتبارات ویژه براي بخش هیر در سالجاري خبر داد و افزود: حل مشکلات آب شرب تعدادي از روستاها، دسترسی به اینترنت پر سرعت روستایی، بهسازي و

 
آسفالت راه هاي روستایی بخش هیر مطالبه اساسی اهالی است که در این زمینه اعتبار لازم به دستگاه هاي مربوطه اختصاص می یابد. 

وي بر ساماندهی جاده دسترسی به مجموعه پل شیشه اي هیر و تکمیل زیرساخت هاي این پروژه تاکید کرد و گفت: راه اندازي پل معلق شیشه اي هیر تحول بزرگی در پویایی گردشگري و اقتصاد

 
منطقه به دنبال داشته است که اهتمام سرمایه گذاران و مدیران مجموعه قابل تحسبن است. 

 
در این جلسه مشکلات بخش هیر مورد بررسی قرار گرفت. 

 
برچسب ها 

 
- بهسازي راه ها 

 
- جهش تولید 

 
- اردبیل 

- اعتبار



از تولید نخستین شمش هاي طلا تا فرآوري در جوار معادن

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/04/22

گنج هاي طلایی با ذخیره صد ها میلیون تن در دل کویر خراسان جنوبی خوابیده و فرآوري نخستین شمش هاي طلا، نوید بخش روز هاي طلایی تر براي مردمان این خطه مرزي است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از بیرجند، 5 سالی می شود
استان کویري خراسان جنوبی به لطف اکتشافات بالاي طلا در ردیف استان هاي طلایی

 
کشور قرار گرفته و آینده اي درخشان در انتظار مردم و اقتصاد منطقه است. 

استانی که با 5 معدن بزرگ طلا در هیرد نهبندان، شادان، خونیک، کودکان و ماهرآباد
خوسف رنگ طلایی به خود گرفته و بخش خصوصی در تکاپو براي استخراج و فرآوري این

 
ماده معدنی ارزشمند از دل کویر است. 

 
بزرگترین معدن طلاي شرق کشور در مسیر تولید شمش 

معدن طلاي شادان خوسف با ذخیره قطعی بیش از 27 میلیون و 800 هزارتن کانسنگ، بزرگترین معدن طلاي شرق کشور از نظر میزان ذخیره این فلز گرانبهاست که فرآوري شمش طلا در آن آغاز

 
شده است. 

 
با تولید نخستین شمش هاي طلا در معدن شادان در بهمن پارسال، هزار و 400 کیلوگرم طلاي خالص به ظرفیت سالانه تولید شمش طلاي کشور افزوده شد. 

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی می گوید: بخش خصوصی با سرمایه گذاري در بزرگترین معدن طلاي خراسان جنوبی، این استان غنی از مواد معدنی

 
را از گمنامی در آورد و تولید نخستین شمش هاي طلا امید ها را براي فرآوري بیشتر زنده کرده است. 

ایمان طلب با اشاره به عیار بالاي طلا در این معدن بیان می کند: از هر هزار کیلوگرم کانسنگ طلا، یک گرم طلاي خالص فرآوري می شود که مطابق با استاندارد هاي جهانی است و تولید شمش طلا

 
را در این خطه کویري داراي توجیه اقتصادي کرده است. 

 
 

 
طلاي هیرد در یک قدمی فرآوري 

 
شهریور 1396 بود که استخراج ماده معدنی طلا در هیرد نهبندان آغاز شد و نام این منطقه را براي اولین بار بر سر زبان ها انداخت. 

شرکت دولتی تهیه و تولید مواد معدنی، سرمایه گذار این طرح خرداد 1398 عملیات ساخت کارخانه فرآوري طلا را با تولید سالانه 200 کیلوگرم شمش طلا کلید زد تا هیرد هم به جمع تولید

 
کنندگان شمش طلا بپیوندد. 

 
بیشتر بخوانید 

 
- معدن کاران چشم انتظار رونق دوباره مسکن / 225 معدن از رکود خارج می شوند؟ 

- ایمیدرو قرار است در خراسان جنوبی چه کند؟ جلالیان مدیر مجتمع طرح هاي اکتشافی خراسان جنوبی از بهره برداري کارخانه فرآوري معدن طلاي هیرد تا پایان امسال خبر می دهد و می گوید:



 
تجهیزات کارخانه فرآوري طلا با مشارکت متخصصان چینی و ایرانی در حال نصب است. 

او با اشاره به ذخیره قطعی 4 میلیون و 910 هزار تن کانسنگ طلا در این معدن اضافه می کند: تاکنون بیش از 10هزار تن کانسنگ طلا از معدن هیرد برداشت و از آن 11 کیلوگرم شمش طلا

 
استحصال شده است. 

 
در معدن طلاي هیرد براي حدود 60 نفر اشتغال ایجاد شده است که در زمان بهره برداري و ساخت کارخانه به 150 نفر افزایش می یابد. 

 
 

 
راه اندازي شهرك تخصص طلا، آخرین حلقه خودکفایی 

 
با اعلام خبر راه اندازي 3 واحد فرآوري طلا در خراسان جنوبی، حالا زمزمه هاي راه اندازي شهرك تخصصی طلا در این استان زرخیز به گوش می رسد. 

 
ذخائر عظیم زیر زمینی طلا در کویر شهرستان هاي نهبندان و خوسف در کنار ایجاد واحد هاي فرآوري، روز هاي خوشی را براي آینده این صنعت پولساز در خراسان جنوبی نوید می دهد. 

 
حالا سرمایه گذاران با خیالی آسوده پا به خراسان جنوبی می گذارند و مسئولان نیز می گویند همه چیز براي راه اندازي شهرك تخصصی طلا مهیاست. 

جرجانی رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی با اعلام خبر خوش بهره برداري از واحد هاي فرآوري طلا می گوید: دو واحد فرآوري طلا تا اواخر پاییز امسال در خراسان جنوبی به بهره

 
برداري و وارد مدار تولید شمش می شود تا راه را براي شهرك تخصصی طلا هموار تر کند. 

 
 

 
او بیان می کند: طرح سرمایه گذاران به ستاد توسعه خاوران ارائه و رایزنی هایی هم در این زمینه انجام شده است تا به زودي تفاهم نامه ایجاد شهرك تخصصی طلا منعقد شود. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی تصریح می کند: استقرار شهرك، آخرین حلقه تکمیل ارزش افزوده طلا در استان است تا بتوانیم صفر تا 100 استخراج، تولید شمش و فرآوري آن

 
تا عرضه به بازار را اینجا داشته باشیم. 

 
صنعت طلا و جواهر در انتظار روز هاي خوش 

 
سه واحد فرآوري و استحصال طلا تا پایان امسال در خراسان جنوبی به بهره برداري می رسد تا ظرفیت تولید شمش طلا در کشور، هزار و 600 تن بیشتر شود. 

با تکمیل زنجیره استخراج تا فرآوري در دل کویر، حالا نوبت به استقرار شهرك تخصصی طلا می رسد تا با ایجاد شاخه هاي پایین دستی واحد هاي فرآوري طلا، شمش را به محصولاتی با ارزش افزوده
بالاتر تبدیل و از خام فروشی آن جلوگیري کند. 



 
شهرکی پولساز و ارز آور که با هدف رونق بیشتر صنعت طلا و جواهر کشور ایجاد می شود و سهم کشورمان را در گردش مالی بالاي این صنعت بالاتر خواهد برد. 

 
گزارش از: حسین هرمزي 

انتهاي پیام / ط ا



نقش سپاه در محرومیت زدایی و سازندگی بسیار درخشان بوده است

منبع: روزنامه ولایت قزوینشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/04/22

استاندار قزوین گفت: نقش سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در خدمت به میهن مان از جمله در عرصه هاي محرومیت زدایی و سازندگی بسیار درخشان و پررنگ بوده است.

 
زکات یکی از ظرفیت هاي اقتصاد مقاومتی است 

 
رئیس اداره زکات کمیته امداد استان قزوین گفت: زکات یکی از ظرفیت هاي گران سنگ اقتصاد مقاومتی است که با استفاده از آن می توان خدمات گسترده اي را به جامعه ارائه کرد. 

به گزارش سایت خبري کمیته امداد؛ حجت الاسلام باب اله شهسواري در تقدیر از یک کشاورز فعال در پرداخت زکات روستاي یعقوب آباد از توابع قشلاق، بیان کرد: اسلام دین جامع و فراگیري است و
به تمام ابعاد زندگی انسان نظر دارد، از این رو مساله تعدیل و توزیع ثروت و رشد اقتصادي را از نظر دور نداشته و براي بهبود توزیع ثروت و افزایش رشد اقتصادي دستوراتی را به مسلمانان ارایه کرده
است. وي ادامه داد: یکی از این دستورات، زکات است که با توجه به تفاصیلی که در دین مبین اسلام آمده، می تواند نقش مهمی در رسیدن به رشد اقتصادي بالاتر و توزیع عادلانه تر ثروت داشته باشد.
رئیس اداره زکات کمیته امداد استان قزوین عنوان کرد: کاهش فقر و تعدیل ثروت هنگامی که با رشد اقتصادي همراه شود به بزرگترین و دشوارترین هدف سیاست گذاران اقتصادي هر کشور تبدیل می
شود؛ به منظور نیل به این مهم، مکاتب اقتصادي راهکارهاي متفاوتی ارایه داده اند. مکتب اقتصاد اسلامی نیز در این زمینه ابزارهایی ارایه داده است که یکی از آن ها زکات است. وي اضافه کرد: خمس
و زکات از جمله انفاقات واجب در اسلام محسوب می شوند که میزان پرداخت آنها مشخص شده است و می تواند در راه رفع نیازهاي اساسی جامعه اسلامی و توزیع عادلانه ثروت در جامعه راه گشا و
کارساز باشد. حجت الاسلام شهسواري افزود: خمس و زکات به عنوان مهم ترین وجوهات اسلامی هستند که تاثیر زیادي بر حل مشکلات فرهنگی، اجتماعی، اقتصادي دارند از جمله کارکردهاي
اقتصادي آنها می توان به نقش خمس و زکات در توسعه و آبادانی کشور، حذف فقر در جامعه، ایجاد روحیه همبستگی، تقویت بنیه دینی، کمک به اجراي عدالت در توزیع و تخصیص منابع، وسیله
اقتدار امت اسلامی، ایجاد اشتغال، حفظ موجودیت نظام و ابزاري براي سیاست گذاري مالی اشاره کرد. وي خاطرنشان کرد: با توجه به اصول 24گانه اقتصاد مقاومتی که مقام معظم رهبري مطرح شد و
تاکید ایشان براي تحقق اقتصاد مقاومتی، بر همگان لازم است تا مقدمات اجراي این اصول را فراهم کنند و اگر بخواهیم اقتصاد جامعه را بر اساس داشته ها و ظرفیت هاي درونی اداره کنیم لازمه آن
اخذ درآمدهاي حاصل از انفاقاتی از جمله خمس و زکات را مورد توجه قرار دهیم. رئیس اداره زکات کمیته امداد استان قزوین عنوان کرد: زکات یکی از ظرفیت هاي گران سنگ اقتصاد مقاومتی است
که با استفاده از آن می توان خدمات گسترده اي را به جامعه ارائه کرد. وي یادآورشد: رعایت این اصول و توجه به این ظرفیت ها موجب تحقق امنیت اقتصادي، عدالت اقتصادي و توسعه اقتصادي در

جامعه شده و رفاه مادي افراد را تضمین می کند.



از زندگی آیت االله عباسعلی عمید زنجانی چه می دانید؟/او چه نقش هایی در انقلاب اسلامی ایفا کرد؟

منبع: جمارانشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/04/22

آیت االله عباسعلی عمید زنجانی در سال 1316 در زنجان به دنیا آمد. وي اولین رئیس روحانی دانشگاه تهران بود. او در محضر اساتیدي همچون امام خمیتی، علامه طباطبایی و... شاگردي کرد.

 
آیت االله عباسعلی عمید زنجانی در سال 1316 در زنجان به دنیا آمد. وي اولین رئیس روحانی دانشگاه تهران بود. او در محضر اساتیدي همچون امام خمیتی، علامه طباطبایی و... شاگردي کرد. 

 
لینک کوتاه کپی شد 

 
 A

به گزارش خبرنگار جی پلاس، در راستاي شناساندن بزرگان اندیشه دینی در این صفحه بر آنیم
که این شخصیت هاي ارجمند جهان اسلام و تشیع را به مخاطبان معرفی کنیم و مطالب
منتشرشده قطره اي است از دریاي زندگی این بزرگواران که به قدر وسعمان است. باشد که مفید

 
فایده افتد. این قسمت به زندگی آیت االله عباسعلی عمید زنجانی اختصاص دارد. 

زندگینامه عباسعلی عمید زنجانی عباسعلی عَمید زنجانی (1316 -1390ش) فقیه شیعی،
نویسنده، عضو هیات علمی و تنها رئیس روحانی دانشگاه تهران بود. او دو دوره نماینده مردم تهران
در مجلس شوراي اسلامی ایران بود. کتاب 10 جلدي فقه سیاسی و کتاب «ریشه هاي انقلاب» که
یکی از منابع درس عمومی «انقلاب اسلامی» در دانشگاه است، تالیف اوست. عمید زنجانی داماد

 
آیت االله مرعشی نجفی بود. 

 
اطلاعات فردي 

 
زادروز 10 فروردین 1316ش 

 
زادگاه زنجان 

 
درگذشت 8 آبان 1390ش 

 
آرامگاه قم 

 
محل زندگی قم ، تهران 

 
استادان آیات: امام خمینی، سید حسین بروجردي، سید محمدحسین طباطبائی، سید ابوالقاسم خوئی 

 
نقش هاي برجسته فقیه و نویسنده. 

 
آثار فقه سیاسی، تاملات سیاسی در تاریخ تفکر اسلامی، مبانی و روش هاي تفسیري قرآن. 

 
زندگی نامه 

آیت االله عباسعلی عمید زنجانی در سال 1316ش در زنجان متولد شد. پدرش اصغر عمید از کسبه زنجان بود و به علوم دینی و روحانیت علاقه داشت و از ارادتمندان آقا شیخ فیاض زنجانی بود. عمید

 
زنجانی پدرش را در سال 1343ش از دست داد. مادرش از خانواده اي روحانی و نوه میرزا مجید زنجانی معروف به میرزا مجید حکمی از شاگردان میرزا ابوالحسن جلوه بود.(1)(2) 

 
درگذشت 

 
عمید زنجانی ساعت 4 صبح یکشنبه 8 آبان 1390ش به علت نارسایی کلیه در بیمارستان خاتم الانبیاء تهران درگذشت و در قم و حرم حضرت معصومه(س) دفن شد.(3) 

 
تحصیلات 

عمید زنجانی در سال 1322ش و از 6 سالگی تحصیلات ابتدایی خود را در مدرسه توفیق زنجان آغاز کرد و همزمان دروس طلبگی می خواند. زنجانی در خاطرات خود آورده، از ترس اینکه گرفتن دیپلم
که آن زمان تحصیلات سطح بالایی بود انگیزه تحصیلات حوزوي را در وي از بین ببرد، دبیرستان را رها کرد و به مدرسه علمیه سید زنجان رفت.(4) زنجانی در 1330ش به قم مهاجرت کرد و براي
کسب علوم دینی در سطوح بالا تر وارد حوزه علمیه قم شد. او با همکاري پدرش که از مقلدین سید محمد حجت کوه کمري بود، وارد مدرسه حجتیه شد.(5) عباس علی بعد از ورود به حوزهٔ علمیه قم
و شرکت در درس اساتید آن دوره، در تعطیلات تابستانی که به زنجان مراجعت می کرد با اساتید آن شهر به تحصیل هیئت و نجوم می پرداخت.(6) عمید زنجانی در زمانی که ساکن قم بود به درس



 
امام خمینی می رفت و بر اساس گفته خود، علاقه ویژه اي به استادش داشت.(7) 

 
اساتید 

 
سید حسین بروجردي 

 
امام خمینی 

 
محمد مجاهد تبریزي 

 
شیخ عبدالجواد اصفهانی 

 
سید محمد حسین طباطبایی 

 
میرزا علی مشکینی 

 
شیخ ابوالفضل اردبیلی 

 
محمدعلی اراکی 

 
محمد اسماعیل صائینی 

 
عباسعلی شاهروردي 

 
سید محمد محقق داماد 

 
ناصر مکارم شیرازي 

 
سید عبدالکریم موسوي اردبیلی 

 
ابوالقاسم خزعلی 

 
سید محسن حکیم 

 
سید ابوالقاسم خوئی 

 
میرزا باقر زنجانی(8) 

 
آثار 

برخی معتقدند عمده تألیفات عمید، در چارچوب فکري دین اسلام و با توجه به مسائل انسانی و اسلامی به ویژه شیعه نوشته شده است. بخشی از آثار عمید زنجانی قبل از انقلاب اسلامی ایران مکتوب

 
گردید و بخشی دیگر به پس از آن برمی گردد. این افراد نگاه زنجانی را به فقه در دوره کنونی، گسترده تر از نگاه سنتی می دانند.(9) 

 
فعالیت هاي سیاسی-مذهبی 

 
عمید زنجانی، سید هادي خسروشاهی، زین العابدین قربانی 

 
هجرت به عراق 

آیت االله عمید زنجانی در سال 1341ش به عراق رفت و وارد حوزه علمیه نجف شد و در درس سید محسن حکیم، سید ابوالقاسم خوئی، سید محمود شاهرودي و میرزا باقر زنجانی حاضر شد. بعد از
تبعید امام خمینی در سال 1344ش از ترکیه به عراق، او از نخستین کسانی بود که در کاظمین به پیشواز وي رفت. زنجانی در سفرهاي امام خمینی به سامرا و کربلا و در نهایت به نجف همراه او

 
بود(10) و اطلاعات و اخبار روزمره را به او می رساند.(11) 

در جریان دستگیري آیت االله منتظري، عمید به دستور امام خمینی عده اي از طلاب را جمع کرد و همراه آن ها به بیت سیدمحسن حکیم رفت و از او خواست تا توصیه نامه اي براي آزادي آیت االله

 
منتظري بنویسد.(یادداشت 1) عمید در زمانی که براي مجلس ترحیم پدرش به ایران آمده بود، به دیدار مراجع تقلید مقیم ایران رفت و اخبار نجف و سخنان امام خمینی را به علما رساند.(12) 

 
فعالیت هاي پیش از انقلاب 



عمید زنجانی به دلیل ازدواج با دختر آیت االله مرعشی نجفی به ایران بازگشت و براي مدتی در قم ساکن شد.(13) در زمان اقامتش در قم به فعالیت هاي سیاسی علیه رژیم پهلوي ادامه داد که به

 
همین دلیل ساواك قم او را احضار و از او بازجویی کرد.(14) 

در سال 1350ش زنجانی بنا به اصرار عده اي از اهالی مسجد لرُزاده و تأیید آیت االله مرعشی، به تهران آمده و امام جماعت مسجد لرزاده را به عهده گرفت.(15) او جلساتی با دانشجویان در نقد
مارکسیسم برگزار کرد. هم چنین کتابخانه مسجد را گسترش داد و تبدیل به کانون ارشاد اسلامی کرد که در این کانون نوجوانان و دانشجویان بسیاري حضور داشتند؛ البته این کانون بعد ها به دلیل

 
نفوذ گروهک ها و منافقین تعطیل شد.(16) 

در زمان اقامت عمید در تهران، او با اعضاي جامعه روحانیت مبارز تهران ارتباط برقرار کرد و در جلسات شوراي مرکزي آن نیز شرکت داشت و برخی اعلامیه هاي این گروه را تهیه می کرد. او سپس

 
همراه چند از علماي جنوب شهر تهران، جامعه روحانیت جنوب تهران را تشکیل دادند و خود نیز سرپرستی آن را برعهده گرفت.(17) 

 
بعد از حادثه هفده شهریور 57 عمید به جرم تشویق مردم براي حضور در راهپیمایی، دستگیر شده و در زندان کمیته مشترك محبوس شد و بعد از مدتی آزاد گردید.(18) 

 
فعالیت هاي بعد از انقلاب 

 
در دوره ریاست جمهوري آیت االله خامنه اي، عمید زنجانی ریاست ستاد پشتیبانی جنگ تهران را برعهده گرفت. 

 
در سال 1359ش عمید به نمایندگی امام خمینی در بررسی وضعیت بنیاد مستضعفان براي جمع آوري اموال، طلا ها و جواهرات سلطنتی تعیین شد. 

 
در سال 1360ش نمایندگی رهبر ایران را در بررسی وضعیت مذهبی و سیاسی استرالیا برعهده داشت.(19) 

در دوره هاي سوم و چهارم مجلس شوراي اسلامی، زنجانی از طرف مردم تهران به نمایندگی انتخاب شد و در مجلس نیز ریاست کمیسیون قضایی و کمیسیون آیین نامه داخلی را بر عهده داشت. او در

 
سال 1368ش از طرف خمینی به عضویت شوراي قانون اساسی انتخاب شد. 

زنجانی از سال 1358ش بنا به درخواست آیت االله مفتح در دانشکده الهیات دانشگاه تهران به تدریس مشغول شد و پس از آن نیز در دانشگاه هاي شهید بهشتی، امام صادق و امام حسین(ع)، دانشکده
روابط بین الملل، علوم قضایی، امام باقر و علوم اجتماعی به تدریس علوم قرآنی، نهج البلاغه، معارف اسلامی، دیپلماسی و رفتار سیاسی اسلام، حقوق بین الملل و فقه سیاسی اشتغال داشت. او علاوه بر

 
دانشگاه در مدارس علمیه نیز به تدریس علوم حوزوي مشغول بود.(20) 

عضویت در شوراي فرهنگ عمومی کشور، وابسته به شوراي عالی انقلاب فرهنگی، عضویت در شوراي مشورتی یونسکو، عضویت در شوراي نویسندگان دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه تهران،
رئیس کمیته علوم انسانی جهاد دانشگاهی، عضو مشاور شوراي زنان وابسته به شوراي عالی انقلاب فرهنگی، عضو کمیته حقوق وابسته به شوراي عالی انقلاب فرهنگی، عضو شوراي برنامه ریزي گروه
الهیات وابسته به ستاد انقلاب فرهنگی، عضو شوراي مطالعه و تدوین کتب دانشگاهی وابسته به شوراي عالی انقلاب فرهنگی، عضویت در هیئت امناي دانشگاه بین المللی امام خمینی، عضویت در هیئت
منصفهٔ مطبوعات از جمله مسئولیت هاي عمید بود. او در سال 1384ش به عنوان اولین روحانی، به ریاست دانشگاه تهران منصوب شد. او همچنین مدتی سرپرستی موسسه مطالعات و تحقیقات علوم

 
اسلامی را نیز برعهده داشت.(21) 

 
پانویس 
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3. آیت االله عمید زنجانی درگذشت، سایت تبیان. 

 
4. حاجی بیگی، خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379ش، ص25. 

 
5. حاجی بیگی، خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379ش، ص27. 

 
6. حاجی بیگی، خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379، ص42. 

 
7. حاجی بیگی، خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379، ص42. 

 
8. حاجی بیگی، خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379، ص60-53. 

 
9. صالحی تجریشی، کتاب شناسی آیت االله عباسعلی عمید زنجانی، 1389ش، شماره 287-286. 

 
10. خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379ش، ص78-71. 

 
11. خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379، ص81. 
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13. حاجی بیگی، خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379ش، ص 148. 

 
14. حاجی بیگی، خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379، ص 153. 

 
15. خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379ش، ص 152. 

 
16. حاجی بیگی، خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379ش، ص163-161. 

 
17. حاجی بیگی، خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379ش، ص205. 

 
18. حاجی بیگی، خاطرات آیت االله عمید زنجانی، 1379ش، ص188. 

 
19. سایت مرکز اسناد انقلاب اسلامی. 

 
20. سایت مرکز اسناد انقلاب اسلامی. 

 
21. سایت مرکز اسناد انقلاب اسلامی. 

 
منابع 

 
حاجی بیگی، محمدعلی، خاطرات حجت الاسلام و المسلمین عمید زنجانی، تهران، 1379ش. 

 
صالحی تجریشی، طیبه، کتاب شناسی آیت االله عمید زنجانی، کیهان فرهنگی، مهر و آبان 1389ش، شماره 287-286. 

 
شریف رازي، محمد، گنجینه دانشمندان، ج4، تهران، 1353ش 

 
علما و روحانیون زندگینامه عباسعلی عمید زنجانی عباسعلی عمید زنجانی 

 
اخبار مرتبط 

 
- از زندگی سید جواد آل علی شاهرودي چه می دانید؟ 

 
- مروري بر زندگی و آثار ناصر تقوایی 

 
- از زندگی مهدیه الهی قمشه اي چه می دانید؟ 

 
- سید محمد مدرس نجف آبادي که بود؟/علت شلوغی کلاس درسش چه بود؟/چرا به هنگام تشییع پیکرش زد و خورد صورت گرفت؟ 

- رضا داوري اردکانی کیست و از زندگی او چه می دانید؟



منطق طلبکاري مدیران دولتی به جاي عذرخواهی از مردم

منبع: مشرقشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/04/22

 
- سیاست 

 
منطق طلبکاري مدیران دولتی به جاي عذرخواهی از مردم 

 
دولت روحانی علاوه بر ناکارآمدي در حل مشکلات اقتصادي، ضربات بزرگی به اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی زد. 

به گزارش مشرق، روزنامه کیهان در ستون اخبار ویژه خود نوشت: روزنامه فرهیختگان در این زمینه در گزارشی می نویسد: انتظار جبران
اشتباهات و یا حتی پذیرش اشتباهات و عذرخواهی از سوي دولتی که در 8 سال گذشته هیچ گاه مسئولیت آنچه را که به بار آورده، نپذیرفته،
کمی دور از ذهن است. در دولتی که وزیرش پس از مرگ ده ها نفر در میان شعله هاي آتش در حادثه برخورد دو قطار، به جاي عذرخواهی از
بیمه بودن کشته شدگان می گوید، نمی توان انتظار داشت در آخرین روزهایش که دیگر نه نیاز به رأي دارد و نه چیز دیگر، بابت حادثه هاي

 
تأسف بار دیگر، حاضر به عذرخواهی باشد. 

 
این روزنامه با مرور برخی اتفاقات تلخ و رویکرد نامناسب دولت روحانی نوشت: افزایش سه برابري و ناگهانی قیمت بنزین، یکی از بی تدبیري هاي دولت بود که منجر به نارضایتی مردم شد. 

اما به جاي اینکه دولت روحانی از در صداقت با مردم سخن بگوید و آنها را براي چنین شرایطی آماده کند تا ترکش هاي اتفاقات بعدي حاصل از افزایش سه برابري قیمت بنزین در سطح جامعه کاهش
پیدا کند، نه تنها این اقناع سازي صورت نگرفت، بلکه با اجرایی کردن یک شبه مصوبه زمینه براي اعتراضات مردمی و سوءاستفاده معاندان از آن کاملاً فراهم شد. اجراي بد مصوبه کشور را به التهاب
کشاند اما عجیب آنکه در برابر التهابات رخ داده هیچ کدام از مسئولان دولتی حاضر به پذیرش اشتباهات شان نبودند و از زیر بار اجراي بد مصوبه افزایش قیمت بنزین شانه خالی می کردند. اوج این
مسئولیت ناپذیري را می توان در سخنان روحانی یک هفته پس از اعتراضات آبان 98 مشاهده کرد. وي به جاي عذرخواهی از مردمی که فرزندان شان در این حوادث جان باختند، با طفره رفتن از

 
مسئولیت خود و با خنده هایی دردناك گفت: «من هم مثل همه مردم صبح جمعه مطلع شدم که قیمت بنزین تغییر کرده است.» 

 
این اظهارات توأم با خنده موجب دلخوري بیشتر مردم شد. 

مورد بعدي سخنان طلبکارانه عباس آخوندي بود. وي جزء آن دسته از مسئولانی بود که هیچ گاه حاضر نشد بابت اشتباهاتش عذرخواهی کند و پاسخگوي افکار عمومی باشد. او در اکثر اوقات طلبکارانه
به انتقادات وارده به عملکردش پاسخ می داد. براي این رفتار مذموم وزیر سابق راه و شهرسازي نمونه هاي زیادي وجود دارد. در این میان دردناك ترین آن، حادثه تلخ برخورد دو قطار مسافربري در
ایستگاه هفت خوان سمنان در آذر ماه 95 بود. در آن حادثه 45 نفر کشته و بیش از 100 نفر زخمی شدند. اما وزیر وقت راه و شهرسازي نه تنها حاضر به عذرخواهی از بازماندگان حادثه نشد، بلکه در

 
واکنش به برخورد دو قطار گفت: «کشته شدگان و مصدومان این سانحه ریلی بیمه بودند، این افراد و خانواده هاي آنها می تواننداز امکانات بیمه اي و درمانی استفاده کنند.» 

مورد سوم، سخنان وزیر بهداشت سابق بود. در یکی از سفرهاي استانی، پیرمردي در مورد هزینه هاي سنگین خدمات فیزیوتراپی به قاضی زاده هاشمی گلایه کرد، ولی وزیر به جاي دادن پاسخی

 
مناسب و یافتن راه حلی براي مشکلات مردم در جواب پیرمرد گفته بود: «پایت اگر درد می کند خودت بمال!» 

در همین راستا به برخورد نامناسب قاضی زاده با فرماندار بدره، به عنوان یکی دیگر از جلوه هاي نقدناپذیري وزراي کابینه روحانی می توان اشاره کرد. ماجرا از این قرار است که فرماندار بدره نزد وزیر
بهداشت از مشکلات بهداشت و درمان این شهر گلایه و به لزوم راه اندازي بیمارستانی در بدره اشاره می کند، این درخواست به مذاق قاضی زاده به دلیل پایین بودن جمعیت بدره خوش نمی آید، اما به
جاي دادن پاسخی منطقی سعی می کند طوري جواب دهد تا دیگر کسی به فکر درخواست از وزارت بهداشت نیفتد. قاضی زاده خطاب به فرماندار بدره می گوید: «آقاي فرماندار شما نماینده دولتید یا

 
مردم؟ اگر گذاشتم یک روز دیگه بمانید اینجا، بی شعور.» 

فرهیختگان در پایان می نویسد: در دولت روحانی، بیشترین شکاف اقتصاد بین فقیر و غنی در کشور ثبت شد و مسکن رشد 700 درصدي را تجربه کرد و دلار تا مرز 30 هزار تومان بالا رفت و پراید به
یک آرزو تبدیل شد، اما روحانی و دولتش آنقدر از مردم و زندگی مردم دور بودند و هستند و خواهند بود که هیچ گاه این وضع را نفهمیدند. به طور حتم اگر جهانگیري از زندگی مردم خبر داشت هیچ
گاه در آبان 99 نمی گفت: «ارزیابی اتفاقات اخیر و مواجهه کشور با پیچیدگی ها و فشارهاي متعدد نشان می دهد مسئولان اقتصادي کشور عملکرد خوبی داشته اند.» و یا در دي ماه 99 نمی گفت:
«اگر گروهی به جز دولت ما سر کار بود، در مقابل جنگ اقتصادي، کل ایران را از دست می داد.» شاید دلیل این وضعیت، شکل نظرسنجی هاي روحانی بود. او خرداد 98 گفته بود: «من روزانه
نظرسنجی می کنم! در خیابان وقتی با ماشین می روم تمام چهره هاي مردم را نگاه می کنم که چند نفر لبخند دارند، چند نفر عصبانی هستند و چند نفر قیافه شان گرفته است... به هر شهري می روم

خودم نظرسنجی می کنم، نگاه آدم ها را نسبت به خودم. نگاه کسی را که با محبت نگاه می کند، با تشکر نگاه می کنم و یا آنکه نقد دارد.»



ارتقاي منزلت و اثربخشی کارآفرینان با مصوبه هیأت وزیران

منبع: پاناشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/04/22

سرانجام با تلاش ها و پیگیري هاي مستمر که حاصل تلاش همکارانم در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و بهره گیري از همدلی و همفکري کارآفرینان کشور بود سیاست هاي اجرایی تشویق
و حمایت از کارآفرینان پیشرو در نشست هیأت دولت تصویب شد.

سرانجام با تلاش ها و پیگیري هاي مستمر که حاصل تلاش همکارانم در وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی و بهره گیري از همدلی و همفکري کارآفرینان کشور بود سیاست هاي اجرایی

 
تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو در نشست هیأت دولت تصویب شد. 

تجربیات آزموده شده کشورهاي بتازگی توسعه یافته، تئوري هاي اقتصاد توسعه و توسعه
صنعتی و تعداد قابل توجهی از نمونه هاي موفق داخلی بخوبی نشان می دهند که توسعه
اقتصادي و تحول ساختاري در اقتصاد یک کشور، حاصل اکتشاف کارآفرینانی است که دست
به ریسک و آزمون زده و براي اولین بار وارد یک حوزه پیچیده، با ارزش افزوده بالا، کاملاً
جدید و بازارهاي رقابتی بین المللی شوند، پیرامون خود چه به صورت خوشه اي و چه در
طول زنجیره ارزش، شرکت هاي دیگري تأسیس نموده و تبدیل به الگویی براي دیگران براي
ورود مشابه شوند که در اصطلاح رایج به این کارآفرینان، «کارآفرینان پیشرو» گفته می شود.
از همین رو هرچه فرایند یادشده در یک کشور، توسط دولت تسریع و تسهیل شود، سرعت

توسعه اقتصادي و احتمال وقوع تحول ساختاري در اقتصاد آن کشور نیز بشدت افزایش خواهد یافت. بر همین اساس براي اولین بار در کشور مصوبه اي نوآورانه با عنوان «سیاست هاي اجرایی تشویق و
حمایت از کارآفرینان پیشرو» توسط معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال «وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی» تهیه و پس از دو سال و طی کردن مراحل مختلف کارشناسی در کمیسیون اقتصاد دولت،

 
در هیأت دولت به تصویب رسید. بیش از بندهاي مصوبه روح حاکم بر آن اهمیت دارد. 

مهم ترین ویژگی این مصوبه عطف به شخص کارآفرین به عنوان محور تحول اقتصادي به جاي توجه صرف به بنگاه است. در عین حال طبق این مصوبه، سیاست هاي ویژه اي در تشویق و حمایت از
کارآفرینان پیشرو در سه بخش سیاست هاي مرتبط با ارتقاي منزلت، سیاست هاي رشد و توسعه و بحث مسئولیت اجتماعی کارآفرینان پیشرو در نظر گرفته شده است. از جمله مهم ترین حمایت هاي

 
صورت گرفته از کارآفرینان پیشرو به عنوان نمونه می توان به موارد ذیل اشاره کرد: 

 
- اختصاص بخشی از تسهیلات و مشوق هاي ارائه شده در قانون بودجه هر ساله تحت موضوع تولید و اشتغال به کارآفرینان پیشرو 

 
- ضمانت تسهیلات مربوط به کارآفرینان پیشرو توسط صندوق هاي ضمانت دولتی 

 
- ورود مواد اولیه و تجهیزات فناورانه مرتبط با فعالیت هاي اصلی از طریق مسیر سبز گمرکی 

 
- تشکیل صندوق پژوهش و فناوري کارآفرینان پیشرو با هدف دسترسی کارآفرینان به منابع دانش فناورانه 

 
- در اولویت قرار گرفتن کارآفرینان پیشرو در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) 

 
- تسهیل صدور روادید براي کارآفرینان پیشرو 

 
این مصوبه با همکاري و همفکري نزدیک کارآفرینان و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سایر دستگاه هاي دولتی تهیه شده است. 

 
همچنین سازوکار اجرایی لازم به منظور شناسایی و حمایت از کارآفرینان پیشرو با همکاري سایر دستگاه هاي همکار تهیه و به اجرا درخواهد آمد. 

 
امیدوارم با اجراي این مصوبه، شاهد تحولی بنیادین در اقتصاد کشور و ارتقاي نقش کارآفرینی در تمامی فعالیت هاي اقتصادي کشور باشیم. 

 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

 
منبع: ایران 

محمد شریعتمداري ارتقاي منزلت کارآفرینانی



نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو

منبع: پاناشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/04/22

تهران (پانا) -  سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دیروز در نشست هیأت وزیران تصویب شد.

تهران (پانا) -  سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو به پیشنهاد وزارت

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی دیروز در نشست هیأت وزیران تصویب شد. 

به گزارش ایران، برجسته ترین شاخصه این مصوبه توجه به شخص کارآفرین است. در پی
تصویب این سیاست از کارآفرینان پیشرو و نوآور در زمینه ارتباط با کارآفرینان کشورهاي
دیگر، اعطاي تسهیلات صندوق توسعه ملی و حمایت هاي گمرکی، تبصره 18 بودجه،
ضمانتنامه بین المللی، تکریم به عنوان استاد مدعو در دانشگاه هاي کشور و... حمایت می
شود. در این راستا عیسی منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی در گفت وگو با «ایران» به تشریح این مصوبه پرداخت و گفت: تاکنون هر
حمایتی که در حوزه کارآفرینی صورت می گرفت ذیل بنگاه هاي کسب و کار بوده و
مؤسسات و شرکت ها با شخصیت حقوقی حمایت می شدند و مشوق هاي صادراتی و غیره

به بنگاه ها اختصاص می یافت در حالی که در این مصوبه وقتی درباره کارآفرینی صحبت می شود، منظور شخص حقیقی است که ایده را توسعه می دهد و ریسک را می پذیرد. وي افزود: بنگاه هایی

 
که توسط شخص کارآفرین ایجاد می شوند، مشمول حمایت هاي این مصوبه هستند. 

 
اعطاي کارت شناسایی معتبر 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: جشنواره انتخاب کارآفرینان برتر سنت خوبی است که داراي ساز و کارهاي علمی و فنی در سطح استانی و ملی است،
در این جشنواره سالانه 10 نفر در سطح استانی و از بین آنها 10 نفر در سطح ملی برگزیده می شوند، اما بعد از جشنواره اتفاق خاصی صورت نمی گیرد. حتی پوشش خبري لازم هم در زمینه
الگوسازي آنان داده نمی شد و هیچ مزیت ویژه اي براي کارآفرینان برتر در نظر گرفته نمی شد، ضمن اینکه این الگو توسط دستگاه هاي دیگر و بخش خصوصی نیز تکرار می شد بنابراین به دنبال
مرجعیتی براي انتخاب کارآفرینان پیشرو بودیم که با این مصوبه، عملاً مرجعیت این کار با مشارکت دستگاه هایی که قید شده با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواهد بود. منصوري افزود: بر اساس
این مصوبه و ابزارهایی که صراحتاً در آن قید شده از کارآفرینان پیشرو حمایت هاي لازم صورت می گیرد. وي به یکی از مؤلفه هایی که در این مصوبه تأکید شده نیز اشاره کرد و گفت: وقتی فرد
کارآفرین پیشرو بخواهد به خارج از کشور برود می تواند با کارت شناسایی صادره براحتی ویزاي خود را دریافت کند. به عبارت دیگر قطعاً با صدور کارت شناسایی براي کارآفرینان پیشرو به دلیل

 
اعتباري که این کارت خواهد داشت در خارج از کشور نیز می توانند فعالیت هاي خود را توسعه دهند. 

وي به دیگر ویژگی هاي سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو اشاره کرد و گفت: این مصوبه همچنین دو حوزه اصلی منزلت و حمایت هاي مالی و حقوقی کارآفرینان برتر را شامل
می شود. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال افزود: حوزه منزلت کارآفرینان برتر که تحت عنوان سیاست هاي مرتبط با ارتقاي منزلت کارآفرینان برتر شناخته می شود شامل صدور کارت شناسایی

 
مشخص براي کارآفرینان پیشرو است که داراي کد مشخص و سازوکار رهیابی مشخص است. 

 
راه اندازي سامانه کارآفرینان پیشرو 

وي تأکید کرد: براي همین منظور نیز سامانه اي راه اندازي کرده ایم که بزودي رونمایی خواهد شد و در این سامانه کارآفرینان پیشرو معرفی خواهند شد. منصوري گفت: کارآفرینان پیشرو با این کارت
شناسایی در هر کجاي دنیا که باشند با وارد کردن کد QR قابل شناسایی هستند. منصوري افزود: همچنین بر اساس این مصوبه دانشگاه ها اجازه خواهند داشت به کارآفرینان پیشرو مدرك افتخاري
بدهند و وزارت علوم نیز موظف است چارچوب هاي لازم را براي همکاري و حضور کارآفرینان پیشرو در دانشگاه ها، بدون در نظر گرفتن مدرك تحصیلی آنان، به عنوان مدرس یا استاد مدعو در حوزه
هاي مرتبط با فعالیت کاري یا حوزه هاي کارآفرینی فراهم کند. به گفته منصوري، دستگاه هاي ذیربط در این زمینه همراه و هماهنگ هستند. به عنوان مثال معاونت علمی و فناوري موظف است با
هدف رفع نیازهاي فناورانه کارآفرینان پیشرو، مشوق هاي لازم را براي ارتقاي همکاري آنها با شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان، طراحی و اجرا کند. معاون اشتغال تأکید کرد: با توجه به اینکه تبصره
18 بودجه سالانه به حمایت از کارآفرینان معطوف است با مصوبه سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو سازمان برنامه و بودجه موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان
را که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کنند. علاوه بر این کارآفرینان پیشرو داراي کارت شناسایی صادره تا یک رقمی که سالانه تعیین می شود می توانند بدون ارائه

 
وثیقه سریعاً وام و تسهیلات دریافت نمایند. 

 
در باب مسئولیت اجتماعی 

به گفته منصوري، طبیعتاً سازوکارهاي لازم با اعتبارسنجی را از طریق صندوق هاي ضمانت انجام خواهیم داد، در همین رابطه نیز ضمانت نامه تا سقف50 میلیارد تومان را تأیید و تعیین کرده ایم که
قابل پذیرش باشد. همچنین مشوق هاي بیمه اي و یارانه دستمزد نیز در مورد کارآفرینان پیشرو اجرا خواهد شد؛ علاوه بر این، بانک مرکزي در مورد قوانین تأمین مالی نیز به کمک آنان خواهد آمد.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال به دیگر مشوق هاي مصوبه پرداخت و گفت: گمرك جمهوري اسلامی ایران نیز موظف است که امکان استفاده از خط سبز گمرك را پس از احراز هویت و اعلام اسامی

 
کارآفرینان پیشرو در اختیار آنان قرار دهد. 

وي افزود: بر این اساس گمرك جمهوري اسلامی ایران ورود مواد اولیه و تجهیزات فناورانه مرتبط با فعالیت هاي اصلی کارآفرینان پیشرو را با تأیید دستگاه تخصصی مربوطه و احراز شرایط مربوطه،
مشمول تسهیل تشریفات گمرکی قرار می دهد. منصوري تأکید کرد: کارآفرینان پیشرو بعد از احراز شرایط، جزو فعالان اقتصادي مجاز گمرك شناخته می شوند و در حوزه مالیات ها هم این افراد اگر
بتوانند اشتغال در واحدهاي زیرمجموعه خود را به میزان 50 درصد افزایش دهند مشمول مالیات صفر خواهند بود. همچنین تسهیل تحقیق و توسعه در مجموعه ها از سوي کارآفرینان پیشرو نیز از
دیگر مواد این مصوبه هیأت وزیران است. منصوري افزود: یک سري مسئولیت ها نیز براي خود کارآفرینان در نظر گرفته شده است که کارآفرینان پیشرو می توانند به عنوان مسئولیت اجتماعی متقبل
شوند. به طور مثال راه اندازي مرکز نوآوري، باشگاه کارآفرینان نوجوان، مراکز رشد کارآفرینی یا باشگاه صادرات در منطقه خود، تأسیس شتاب دهنده و صندوق سرمایه گذاري خطرپذیر شرکتی در



حوزه تخصصی خود، جهت شتاب دهی، پرورش و رشد تیم هاي جوان داراي ظرفیت هاي بالا و نیز راه اندازي کافه کارآفرینی در اکوسیستم پیرامونی خود با هدف اتصال اکوسیستم منطقه به دانش

 
خارجی از جمله این موارد است. 

کارآفرینان سیاست هاي اجرایی مسئولیت اجتماعی



لزوم جهت گیري طرح مالیات بر عایدي سرمایه براي کاهش فعالیت هاي سوداگرانه

منبع: میزانشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/04/22

کارشناس مسائل اقتصادي گفت: جهت گیري طرح مالیات بر عایدي سرمایه باید به گونه اي باشد که فعالیت هاي سوداگرانه را کاهش دهد.

محمد احمدي در گفت وگو با میزان، در خصوص طرح مالیات بر عایدي سرمایه، گفت: در بحث مالیات خیلی افراد شناسایی نمی شوند و درآمدهاي هنگفتی نیز کسب می کنند و متأسفانه

 
سیستمی براي شناسایی آنها وجود ندارد. 

 
وي بیان کرد: سازمان مالیاتی کشور به صورت سنتی عمل می کند و از کسانی که درآمد مشخص دارند همچون کارکنان دولت قبل از پرداخت حقوقشان مالیات دریافت می کنند. 

این کارشناس مسائل اقتصادي با تاکید بر روند روبه رشد شناسایی مشمولان مالیات بر ارزش افزوده گفت: در حال حاضر عده اي بدون شناسنامه و تابلو در کشور به فعالیت می پردازند که بخش بزرگی

 
از درآمدها را کسب می کنند و شناسایی آنها ممکن نیست وبحث مالیات بر عایدي سرمایه براي شناسایی این افراد خوب است و حالا باید در جزئیات به آن پرداخته شود. 

 
احمدي در ادامه گفت: جهت گیري طرح مالیات بر عایدي سرمایه باید به گونه اي باشد که فعالیت هاي سوداگرانه را کاهش دهد. 

کارشناس مسائل اقتصادي در ادامه گفت: سرمایه گذاري در برخی از حوزه ها مانند خودرو که کالاي سرمایه اي نیست باعث بروز تنش ها در این بخش می شود و با بالا رفتن تقاضا افزایش قیمت را به

 
همراه دارد و از طرفی به مصرف کننده فشار وارد می کند. 

وي تصریح کرد: مالیات بر عایدي سرمایه در بخش هایی چون بازار سرمایه مشخص است و اتفاقاً نباید در این بخش که خیلی سالم تر از بازارهاي سوداگرانه مسکن ارز و سکه است اجرا شود، چرا که

 
هدایت نقدینگی به سمت بازار سرمایه به تولید هدایت می شود همانطور که رئیس جمهور منتخب نیز همواره به آن تأکید داشته است. 

 
احمدي گفت: نباید قانون را به گونه اي تصویب کرد که به جاي منافع بر اقتصاد مضار داشته باشد و آنهایی که در بازار سرمایه هستند به فعالیت هاي اقتصادي دیگر بپردازند. 

کارشناس مسائل اقتصادي در ادامه گفت: سودهایی که از بازار سرمایه نصیب سرمایه گذاران این بازار می شود، سود خوبی است چرا که هم به نفع سرمایه گذار است و هم به نفع اقتصاد کشور و توسعه

 
و اشتغال خواهد بود. 

 
وي گفت: در حال حاضر جهت گیري در طرح مالیات بر عایدي سرمایه مطلوب است و باید منتظر ماند تا جزئیات بیشتري از این طرح معلوم شود. 

 
احمدي بیان کرد: گاهی اوقات قانون هاي خوبی تصویب می شود اما در اجرا اتفاقات دیگري رخ می دهد. 

 
کارشناس مسائل اقتصادي گفت: اگر این طرح به درستی اجرا شود آنهایی که از زیر بار مالیات فرار می کردند و کارشنان سوداگري در بازارهاي مالی بوده است طبیعتاً بیشتر متضرر می شوند. 

 
- بیشتر بخوانید: 

 
- نائب رئیس فراکسیون اصناف مجلس: بعد از تعطیلات پیش رو مشکلات اصناف را پیگیري می کنیم 

انتهاي پیام/



نرخ ثبت ازدواج پس از 17 سال تصاعدي شد

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/04/22

بر اساس آمارهاي منتشر شده در سال گذشته پس از 17 سال پیاپی نرخ ازدواج تصاعدي شد و در حدود 5 درصد میانگین کشوري آمار ازدواج نسبت به سال گذشته رشد داشت.

بر اساس آمارهاي منتشر شده در سال گذشته پس از 17 سال پیاپی نرخ ازدواج تصاعدي

 
شد و در حدود 5 درصد میانگین کشوري آمار ازدواج نسبت به سال گذشته رشد داشت. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایران، گفتنی است در سال 98 به میزان 533 هزار و
یکصد و شصت و پنج ازدواج در کشور ثبت شد که این رقم در سال 99 به 556 هزار و 699
رسید. به عنوان نمونه به گزارش سازمان ثبت احوال کشور در سال 98 در استان فارس 29
هزار و 992 مورد ازدواج ثبت شده بود که این رقم در سال 99 به 30 هزار و 29 مورد رسید.

به گفته متخصصان و کارشناسان اجتماعی، این رشد، دلایل مختلفی دارد، این در حالی

 
است که باید به دنبال راهکارهایی باشیم تا دوباره شاهد پس رفت نرخ ازدواج همانند سال هاي قبل نباشیم. 

کمک کرونا به برگزاري مراسم ازدواج محمد متولد سال 67 و کارمند است که چند ماهی است ازدواج کرده. او می گوید: «حدود دو سال با همسرم نامزد بودیم، ولی به دلیل بالا بودن هزینه هاي
مراسم ازدواج و مشکل تهیه پول پیش مسکن و لوازم اولیه خانه، قادر به شروع زندگی مشترك نبودیم، اما با شروع کرونا و ساده شدن مراسم و به نوعی حذف کامل مراسم ازدواج، ما هم مبلغی را که
براي برگزار کردن مراسم جمع کرده بودیم، روي پول پیش خانه گذاشتیم و با برگزاري مراسم خیلی ساده اي با حضور پدر و مادرهایمان در یک دفترخانه ازدواج عقد کردیم، حالا هم چند ماهی است

 
که زندگی مشترك را شروع کرده ایم. 

کرونا شاید خیلی نتایج منفی به همراه داشت، ولی یک جنبه مثبت آن حذف مراسم مفصل عروسی بود که حذف همین مراسم، کمک زیادي به من کرد تا بتوانم زودتر زندگی مشترکم را شروع کنم. به
نظر من در این خصوص باید فرهنگسازي هاي خیلی گسترده اي شود تا بعد از پایان بیماري کرونا هم با حذف مراسم پر زرق و برق و پر هزینه ازدواج که هیچ فایده اي هم به دنبال ندارد، جوانان ترس

 
را کنار گذاشته و تشویق به ازدواج شوند.» 

نسیم، دانشجوي سال آخر رشته زبان هم حدود یک سال پیش قرار عقد و عروسی را با علی که همکارش بود قطعی کرد. آن روزها هیچ کس فکر نمی کرد که کرونا تا این حد ماندگار باشد، آنها قرار
گذاشتند تا سه ماه بعد دفترخانه بروند و تالار بگیرند و پس از اجراي مراسم به سرعت زندگی مشترك را آغاز کنند. او می گوید: «هرچقدر صبر کردیم که کرونا تمام شود، نشد که نشد و در نهایت علی
رغم میل باطنی، من و خانواده ام رضایت دادیم تا بدون گرفتن مراسم با یک عقد ساده در دفترخانه زندگی مشترك را شروع کنیم. من همیشه آرزو داشتم مراسم عروسی خوبی داشته باشم و همه چیز

 
بر اساس سنت ها پیش برود، اما حالا هم راضی هستم، به فامیل هم قول دادیم، بعد از تمام شدن کرونا مراسم مختصري بگیریم.» 

نقش پاندمی کرونا در افزایش ازدواج محمد میرزایی، جامعه شناس و استاد دانشگاه با بیان اینکه کرونا یک پدیده پارادوکسیکال است می گوید: شرایط پاندمی کرونا در افزایش میزان ازدواج نقش
داشت، با توجه به اینکه کرونا آثار منفی زیادي داشت ولی در زمینه ازدواج، سبب رشد نرخ آن شد. فارغ از این مقوله، افزایش میزان ازدواج منجر به این می شود که رشد جمعیت هم افزایش پیدا کند
و این مسأله بسیار مهمی است که باید به آن توجه شود. ساختار سنی ما از نقطه ازدواج که سنین 25 تا 35 سال بود، کم کم خارج شده است، یکی از دلایل مهم افزایش تصاعدي نرخ ازدواج در آخرین
آمارگیري، می تواند انباشتگی ازدواج هاي به تعویق افتاده هم باشد. خیلی ها منتظر تمام شدن کرونا بودند، اما کرونا تمام نشد و این انباشتگی ها به ازدواج و شروع زندگی مشترك رسید. به طور کلی
در شرایط عادي، توانمندسازي جوانان و ایجاد اشتغال، نقش مهمی در افزایش نرخ ازدواج دارد، در حال حاضر میزان بیکاري بالاست، بخصوص میزان اشتغال تحصیلکرده هاي دانشگاهی باید از آنچه که
هست بالاتر برود، چون بیشتر جوانان تحصیلکرده، می خواهند که ازدواج کنند، کمتر کسی پیدا می شود که شرایط کافی را داشته باشد اما تمایلی به تشکیل زندگی مشترك نداشته باشد. در تسهیل

 
پدیده ازدواج، مهمترین گام ایجاد اشتغال است، زیرا اشتغال مولد و زمینه ساز افزایش آمار ازدواج است، حتی اگر جوانان بخواهند با قناعت ازدواج کنند، باز هم نیاز به شغل دارند. 

به گفته این جامعه شناس، حذف زرق و برق در مراسم ازدواج و کاهش تجملات تحمیلی براي برگزاري مراسم، در شرایط کرونا منجر به گسترش و ترویج فرهنگ ازدواج آسان شد. تکلف هاي تحمیلی
از نظر شرعی هم شایسته نیست، مراسم عجیب و غریب و پرهزینه از جمله موانع بزرگ ازدواج هستند و فرهنگ سازي در این مقوله بسیار مهم است، ریخت و پاش هاي تحمیلی باید حذف شود و افراد
باید به این نتیجه برسند که با یک جشن معمولی و بدون تجملات هم می توان زندگی تشکیل داد؛ در نهایت کرونا توانسته علی رغم تمام جنبه هاي منفی که به همراه داشته، در زمینه افزایش ازدواج،

 
مثبت عمل کرده و به سایرین بفهماند که با ساده گرفتن مراسم هم می توان یک زندگی مشترك را آغاز کرد. 

حذف مهریه هاي سنگین سارا باقري، فعال اجتماعی و حقوقدان نیز با اشاره به اینکه دلیل اصلی افزایش نرخ ازدواج می تواند کرونا باشد می گوید: تجمل گرایی ها حذف شده، تا قبل از شیوع کرونا،
ازدواج ها با انواع رسم و رسومات خانوادگی در شهرهاي مختلف باید برگزار می شد، اما پاندمی کرونا این امکان را از مردم گرفته، طی سال ها بحث آسان سازي ازدواج مطرح شده بود، ولی خانواده ها
خیلی نسبت به بحث ازدواج آسان تمایل نشان نمی دادند، حالا در شرایط کرونا این اتفاق مهیا شده است. در فضاي مجازي هم می بینیم که ازدواج هاي بسیار آسان نمایش داده شده و با مراجعه ساده
به یک دفترخانه زندگی در خانه اي مشترك آغاز می شود. قطعاً شرایط بهتر از قبل شده، ضمن اینکه در این مدت به واسطه اینکه بیشتر افراد در خانه بودند و ارتباطات کاهش پیدا کرد، اکثراً از طریق
فضاي مجازي و شبکه هاي اجتماعی با دنیاي بیرون ارتباط گرفتند، عمده مشاوره هاي آنلاین هم توسط متخصصین حوزه هاي مختلف اجتماعی و فرهنگی و خانوادگی به طور رایگان و به صورت لایو
در اینستاگرام و بقیه شبکه هاي مجازي انجام شد و آگاه سازي ها بیشتر از قبل صورت گرفت، امروزه آگاهی ها در مسائل خانوادگی بیشتر شده و مردم می دانند که در همه جاي دنیا این اتفاق افتاده

 
و تنها از طریق کلیپ هاي آنلاین و مجازي تبریکات ازدواج رد و بدل می شود. 

به گفته باقري، فرهنگ سازي ها در زمینه حذف تجمل گرایی ها، سبب افزایش آمار ازدواج شد، تا سال هاي سال خیلی ها درگیر این سنت شکنی ها بودند، اما با کمک کرونا، این اتفاق افتاد، البته
علاوه بر آن بحث مهریه ها هم فرهنگ سازي شده، مهریه هاي سنگین، تقریباً بین اقشار تحصیلکرده و روشنفکر جامعه حذف شده و به جاي آن وکالت در طلاق گرفته می شود و به شروط ضمن عقد
توجه بیشتري می شود تا شرایط بین زوجین به سمت برابري و مساوات پیش برده شود. مهریه هاي نجومی یکی از علل کاهش تمایل به ازدواج بود که دیگر خیلی کمرنگ شده است، دریافت سکه



هاي سنگین با توجه به شرایط اقتصادي امروز سبب شده بود که آقایان تمایلی به ازدواج نداشته باشند و خانواده ها هم سخت گیري هاي بی مورد در این زمینه می کردند، اما حالا اطلاع رسانی ها و
آگاه سازي هاي بیشتر در نهایت سبب شد، خیلی از سخت گیري ها در این خصوص کمتر شده و تمایل افراد به ازدواج بیشتر شود. به اعتقاد من با تداوم این قبیل آگاهی رسانی ها می توانیم امیدوار

 
باشیم که این رقم تصاعدي حفظ شده و حتی افزایش داشته باشد. 

پربیننده ترین ثبت نام واکسن کرونا ( لینک و شرایط ) شـرایط ثبت نام دانشگاه فرهنگیان 1400 + جزییات تهران از مرز 6هزار بستري گذشت شرکت در آزمون کارشناسی ارشد رشته هاي غیرمرتبط
ممنوع شد خبر مهم استخدامی براي معلمان حق التدریس



درمان بیماري انحصار

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/04/22

گروه اجتماعی مصوبه رفع انحصار از مجوز تأسیس داروخانه ها دو جبهه موافق و مخالف را رو درروي هم قرار داده. جبهه موافق معتقد است به رغم همه مخالفت هاي آشکار و نهان و مقاومت
هاي بسیار در جهت عدم تغییر و تعدیل رویه ها، این مصوبه به سرانجام رسیده تا زمینه اشتغالزایی داروسازان جوان فراهم باشد و ...

مصوبه رفع انحصار از مجوز تأسیس داروخانه ها دو جبهه موافق و مخالف را رو درروي هم قرار داده. جبهه موافق معتقد است به رغم همه مخالفت هاي آشکار و نهان و مقاومت هاي بسیار در
جهت عدم تغییر و تعدیل رویه ها، این مصوبه به سرانجام رسیده تا زمینه اشتغالزایی داروسازان جوان فراهم باشد و داروخانه ها نیز در ارائه خدمات باکیفیت تر و ارزان تر با یکدیگر به رقابت  می
پردازند، اما جبهه مخالف می گوید، مطابق با استانداردهاي جهانی، ما با کمبود داروخانه روبه رو نیستیم و تأسیس بی قیدوشرط داروخانه، تخلفات دارویی و تبلیغ و مصرف القایی دارو را در کشور

 
افزایش می دهد 

 
گروه اجتماعی 

مصوبه رفع انحصار از مجوز تأسیس داروخانه ها دو جبهه موافق و مخالف را رو درروي هم قرار داده.
جبهه موافق معتقد است به رغم همه مخالفت هاي آشکار و نهان و مقاومت هاي بسیار در جهت عدم
تغییر و تعدیل رویه ها، این مصوبه به سرانجام رسیده تا زمینه اشتغالزایی داروسازان جوان فراهم باشد
و داروخانه ها نیز در ارائه خدمات باکیفیت تر و ارزان تر با یکدیگر به رقابت  می پردازند، اما جبهه
مخالف می گوید، مطابق با استانداردهاي جهانی، ما با کمبود داروخانه روبه رو نیستیم و تأسیس بی
قیدوشرط داروخانه، تخلفات دارویی و تبلیغ و مصرف القایی دارو را در کشور افزایش می دهد و باعث
تجمع داروخانه ها در مناطق لوکس شده و مناطق کمتر برخوردار را محروم تر می کند، اما واقعیت امر
آن است که انحصار در هر حوزه اي شفافیت را از بین می برد و مانعی بزرگ بر سر راه خدمت رسانی و
حتی بهبود کیفیت است و سال هاست که غیر  داروسازان با تکیه بر رانت و ثروت، صاحب داروخانه
شده اند و تاوانش را فارغ التحصیلان بیکار داروسازي داده اند و این افراد با  درآمدهاي میلیاردي به
فارغ التحصیلان و متخصصان این حوزه، اجازه رقابت نداده اند و به عبارت دقیق کلمه، آن ها را از بازار

 
کار حذف کرده اند.  

پس از بررسی پیرامون آیین نامه جدید مربوط به تأسیس داروخانه ها دریافتیم این موضوع، گلایه و اعتراضات فراوانی را از سوي ذینفعان انحصار به دنبال داشته و این افراد اصولا اعتقادي به مشاوره

 
دارویی و رقابت در امر خدمت رسانی ندارند. 

سال 97 بود که دیوان عدالت اداري بارأي شوراي رقابت، محدودیت هایی مانند سرانه جمعیتی و رعایت حریم فاصله با داروخانه قبلی را حذف کرد. در رأي شوراي رقابت آمده است: «از منظر اقتصادي
و تعریف محدوده بازار، رقابت هر داروخانه معمولا جغرافیایی است و لذا انحصار و رقابت در هر محدوده جغرافیایی تعریف می شود. در خصوص موضوع پرونده حاضر، عمل به مواد چهار و 15 آیین نامه
تأسیس و اداره داروخانه مصوب 1393 جهت صدور مجوز تأسیس داروخانه ها، باعث ممانعت و مشکل کردن ورود بنگاه هاي جدید به بازار می شود. از سوي دیگر با عنایت به آن که این محدودیت ها
با منطق اشباع بازار به دلیل حفظ وضعیت و سود انحصاري بنگاه هاي موجود وضع شده است، به استناد تبصره 2 ماده 7 قانون، اخلال در رقابت به استناد رویه ضد رقابتی تبصره 2 ماده 3 قانون اصلاح

 
مواد یک، 6 و هفت اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی تشخیص داده شد.» 

این حکم تصریح کرده است: بنابر موارد فوق به منظور ممانعت از بروز وضعیت انحصاري و رویه ضد رقابتی با استناد به بند 3 ماده 61 قانون؛ وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نسبت به توقف
رویه ضد رقابتی موضوع مواد چهار و 15 آیین نامه تأسیس و اداره داروخانه ها مصوب 1393 که به منزله عدم پذیرش درخواست مجوز به دلیل اشباع بازار است اقدام و مراتب را به کلیه نهادهاي ذي

 
ربط و مجري این آیین نامه اعلام کند. 

بر این اساس دیوان عدالت اداري دو سال قبل، وزارت بهداشت را مکلف کرد تا با اصلاح آیین نامه تأسیس داروخانه ها، هم دسترسی مردم به خدمات حوزه سلامت را تسهیل کند و هم زمینه را براي
فعالیت داروسازان جوان فراهم نماید اما بی توجهی مسئولان به اجراي قوانین باعث شد پس از گذشت دو سال رأي دیوان عدالت اداري اجرایی نشود تا این که بالاخره وزارت بهداشت و درمان این
اصلاحات را پذیرفت و در 8 خرداد 1400 ابلاغیه مربوط به آیین نامه جدید داروخانه ها را منتشر کرد و به این ترتیب، محدودیت مربوط به حدنصاب جمعیتی حذف و حدفاصله از داروخانه دایر به

 
صورت امتیازي و بدون الزام به رعایت آن درنظر گرفته شده و ازاین پس، داروسازان می توانند آموخته هاي خویش را در راستاي ارتقاي سلامت جامعه به کار گیرند. 

 
 خرسندي موافقان از حذف محدودیت هاي جمعیتی و جغرافیایی براي تأسیس داروخانه 

پیش تر موضوع حدنصاب جمعیتی و حریم صنفی مجوز تأسیس داروخانه از عوامل ضد رقابتی بود که نارضایتی فراوانی را در بین فارغ التحصیلان داروسازي در کشور به وجود آورده بود و این قواعد به
گفته احسان خاندوزي، نایب رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس موجب خریدوفروش مجوز داروخانه ها با ارقام چندمیلیاردي در شهر هاي مختلف می شد و ایراداتی بود که در آیین نامه داروخانه ها

 
وجود داشت.  

 
گزارش اخیر مرکز پژوهش هاي مجلس نشان از آن دارد که انحصار در مجوزدهی موجب شده در بازار سیاه، مجوز داروخانه باقیمت  

5/ 3 تا 10میلیارد تومان خریدوفروش شود که  با این مصوبه انحصار تأسیس داروخانه شکسته می شود. اکنون سرمایه دارانی وجود دارند که مجوز 15-10 داروخانه را از افرادي که توان تأسیس ندارند،
خریداري و داروخانه هاي زنجیره اي تأسیس کرده اند و با این مصوبه، خریدوفروش پروانه تأسیس داروخانه از بین می رود و هر فردي در هر منطقه اي که بخواهد، امکان تأسیس داروخانه پیدا می
کند. برخی داروسازان در گفت وگو با ما درباره مصوبه حذف محدودیت هاي جمعیتی و جغرافیایی براي تأسیس داروخانه می گویند، «با این موضوع موافقت دارند که باید دریافت مجوز مشاغل، آزاد
باشد.  بر این اساس، رقابت باید در بازار، تعیین کننده باشد. سختگیري براي تأسیس داروخانه توسط دانش آموختگان این رشته و نیز اعطاي مجوز در صورت کسب امتیازي مشخص، باید رفع شود و

 
رقابت بر اساس «خدمات بهتر» شکل گیرد.»  

انور حبیب زاده، نماینده مردم بوکان در مجلس شوراي اسلامی نیز این مانع زدایی را موجب رضایت متخصصین بخش داروسازي دانسته و تأکید کرده، «ازآنجاکه حقیقتا بهداشت و سلامت یکی از
مسائل اصلی کشور است و دارو نیز از مهم ترین بخش هاي مرتبط با بهداشت و سلامت جامعه است، بنابراین با افزایش هرچه بیشتر امکانات دارویی و داروخانه ها با توجه به افزایش تأسیس داروخانه
ها در سطح کشور، سطح سلامت و بهداشت جامعه ارتقا خواهد یافت و داروخانه ها نیز براي جذب مشتري بیشتر مجبورند که ازنظر کیفیت و قیمت محصولات دارویی و بهداشتی با یکدیگر رقابت

 
کنند.» 

 
  استدلال مخالفان چیست؟ 

 اما همان طور که در ابتدا اشاره کردیم این مصوبه مخالفانی هم دارد که معتقدند، با افزایش تعداد داروخانه ها، سودآوري و بازگشت سرمایه به مهم ترین هدف جامعه داروسازي و داروخانه داران بدل

 
خواهد شد و طبعا انجمن داروسازان با این مصوبه موافقتی ندارد.   

محمدباقر ضیاء، رئیس انجمن داروسازان ایران درباره ابلاغ آیین نامه جدیدتأسیس ارائه خدمات و اداره داروخانه ها، خطاب به وزیر بهداشت، این اتفاق را ناگوارترین اتفاقی خوانده که می توانست در ماه



هاي پایانی این دولت رخ دهد. «با ابلاغ آیین نامه موصوف که در آن عملا حدنصاب هاي جمعیتی و فاصله اي براي تأسیس داروخانه ها حذف شده و متقاضیان در هر زمان (با فراهم کردن چند
شاخص ساختمانی در داروخانه) قادر به تأسیس در هر مکانی حتی دیواربه دیوار با داروخانه دایر هستند، تمام دفاعیات انجام شده در این چند سال با توجیه رعایت سطح بندي خدمات سلامت و
دسترسی عادلانه مردم به دارو و خدمات دارویی ،به باد رفته است. در طول 18ماه اخیر که روي متن نهایی آیین نامه داروخانه ها در سازمان غذاودارو کار می شد، ذي نفعان و نمایندگان رسمی صنف
(انجمن داروسازان و سازمان نظام پزشکی) حتی به یکی از این جلسات براي نظرخواهی دعوت نشدند. استحضار دارید که نظرخواهی از ذي نفعان براي تدوین هر ضابطه و آیین نامه اي یک الزام قانونی
است تا آن آیین نامه از ضمانت اجرایی کافی در جامعه برخوردار باشد. متأسفانه آیین نامه جدید داروخانه ها که در آن پارامتر هاي اقتصادي تأسیس داروخانه (مغازه بزرگ تر، انبار، پارکینگ و...) با
قریب به 2000امتیاز عامل اصلی تعیین کننده براي تأسیس داروخانه در هر مکانی هستند، هموار کننده مسیر سرمایه داران براي تأسیس داروخانه هاي زنجیره اي و نابود کننده داروخانه هاي
خصوصی مستقل در کشور است. با توجه به این که قاطبه داروسازان کشور با اجراي آیین نامه مورداشاره مخالف هستند و آن را به نفع داروخانه هاي خصوصی حال و آینده نمی دانند، از جنابعالی
تقاضا داریم دستور فرمایید اجراي این آیین نامه متوقف شود تا با تشکیل کمیته هاي تخصصی متشکل از کلیه ذي نفعان، آیین نامه اي جامع که دربردارنده منافع اکثریت داروسازان و مطابق با مصالح

 
جامعه و به ویژه بیماران باشد، تدوین شود.» 

 
  تعارض منافع، علت مخالفت ها 

بسیاري از صاحب نظران حوزه سلامت، علت مخالفت علنی انجمن داروسازان را تعارض منافع عنوان کرده و به ما توضیح می دهند، «ریشه این ماجرا بسیار طولانی است و از سال ها قبل، افرادي که
تحصیلات آکادمیک نداشته اند، به دنبال تأسیس داروخانه بوده اند و معمولا داروخانه هاي زنجیره اي را به صورت فامیلی، تأسیس می کنند و درنهایت مافیاي قاچاق دارو تقویت شده و اقلام دارویی به
سوي خارج از کشور روانه می شود. درواقع افرادي فاقد تعهد و تخصص به صرف ثروت خود به این حوزه ورود کرده و دست اندرکار عرصه دارو شده اند و بعدهم مطرح کردند که باید تأسیس داروخانه
انحصاري باشد و وقتی سازمان غذا و دارو بخشنامه جدید را براي تأسیس داروخانه ها ابلاغ کرد، مدعی شدند این اقدام سازمان غذا و دارو شاید به ظاهر براي داروسازان جوانی که تازه از دانشگاه فارغ
التحصیل می شوند، خوب باشد اما در واقعیت، ساختار توزیع دارو بسیار بیمار است و در میان مدت و بلندمدت، هم براي داروسازان و هم براي نظام سلامت، تبعات وحشتناکی دارد. آن ها به غلط
معتقدند، هنگامی که با ساختاري خاص و محدود، مجوز داروخانه صادر می شود، کنترل و مدیریت بازار، چه براي دانشگاه هاي علوم پزشکی که متولی نظارت بر داروخانه ها بودند و چه براي وزارت

 
بهداشت راحت بود اما اکنون با آیین نامه جدید، نظارت و مدیریت آسان نیست.» 

مخالفان که تمایلی به درج نامشان ندارند به ما می گویند، «بازار دارو مثل لبنیات نیست که هرچه میزان مصرف اش بالاتر برود، باعث افزایش سلامت در کشور شود. دارو درجایی که لازم است باید
مورد مصرف قرار بگیرد، در غیر این صورت، می تواند مثل سم عمل کرده و تبعات داشته باشد و سلامت جامعه را به خطر بیندازد. اتفاقی که در حال حاضر افتاده و مجوز تأسیس داروخانه ها را افزایش
داده ایم که عاملی تهدیدزاست، به این دلیل که استوك دارو در داروخانه ها زیاد خواهد شد چون به تعداد بیماران ما اضافه نمی شود، داروخانه هم که طبق قوانین کشور، اجازه ارائه کالاهایی به غیر از

 
دارو را ندارد و به این طریق، اقتصادش نمی چرخد.»  

این ادله مخالفان قابل پذیرش نیست. پیش از ابلاغ آیین نامه جدید، فارغ التحصیلان رشته داروسازي، بنیه مالی لازم را براي تأسیس داروخانه نداشتند، بنابراین مجبور بودند یا با فرد دیگري شریک
شوند و یا به دنبال سرمایه گذار باشند و مجموع این مسائل سبب شد، مدیریت واقعی داروخانه، در اختیار غیرداروساز قرار گیرد و فردي که سرمایه گذاري می کرد، انتظار داشت، سرمایه اش بازده
داشته باشد، ازاین رو فروش دارو خارج از چرخه داروخانه اتفاق می افتاد و موضوع دیگر هم آن است که وقتی پزشک دارویی را تجویز می نمود، داروخانه بررسی می کرد که کدام داروي مشابه و از
کدام شرکت سودي بیشتر به او می دهد و این موضوع ایجاد جنگ و جدل بین داروخانه و پزشک را تشدید می کرد. بنابراین آن بخش از کسانی که متضرر می شدند، داروسازان جوان و جامعه بودند.»

بااین حال، مخالفان آن چنان به منافع خود می اندیشند که در تبیین آیین نامه جدید به ما می گویند: «اگرچه در سایر کشورهاي جهان هم در تأسیس داروخانه، موضوعی به نام محدودیت وجود
ندارد، اما در کدام کشور اروپایی قیمت گذاري دارو توسط دولت انجام می شود؟ قیمت گذاري آزاد است و یک داروخانه حتی اگر روزي 20 و 25 مراجعه کننده هم داشته باشد، اقتصادش می چرخد
چون قیمت دارو پایین نیست و دولت نقشی در قیمت گذاري دارو ندارد. ما نمی توانیم یک ساختار شتر گاو پلنگی داشته باشیم که بخشی از آن شبیه اروپا باشد و بخشی هم شبیه شوروي قبل از
فروپاشی. باید همه چیز را در یک ظرف دید. اگر قیمت دارو آزاد است، تأسیس داروخانه هم باید آزاد باشد. ما  با مواردي روبه رو هستیم که افراد مدتی در این حوزه سرمایه گذاري می کنند اما سرمایه
گذاري شان منجر به شکست می شود و درنهایت داروخانه هایی باقی می مانند که گردش مالی مناسبی دارند و در فضاي رقابتی ایجادشده توانسته اند باقی بمانند، اما این که از یک سو قیمت گذاري
را در اختیار دولت بگذارید و از طرف دیگر داروخانه ها را آزاد کنید، تبعاتی دارد، بنابراین در بازار یک جهش القایی در مصرف ایجاد می شود. یعنی این که وقتی سه داروخانه در کنارهم تأسیس شده،
در هر سه داروخانه باید به یک تعداد مشخصی داروي ایبوپروفن وجود داشته باشد و به این ترتیب فروش پخش ها به داروخانه ها بیشتر می شود و بالطبع تعداد بیماران که زیاد نمی شود، بنابراین
تاریخ یکسري از داروها منقضی خواهد شد و از طرفی آن ایبوپروفنی که تولید می شود، همه اقلام آن در داخل کشور تولید نشده و براي این که برخی اقلام آن وارد شود، باید ارزي را از کشور خارج

 
کرد و این به معناي اتلاف ارز است و کشور هم ازنظر اقتصادي ضرر می کند. براین اساس اضافه کردن تعداد داروخانه ها کمکی نمی کند.» 

بی تردید برخلاف دیدگاه منتقدان، افزایش داروخانه ها در کشور اگر با مدیریت و نظارت دقیق و هوشمندانه باشد، صدمه اي به حوزه سلامت مردم نخواهد زد و اگر سطح دسترسی مردم افزایش یابد نه

 
تنها مشکلی ایجاد نخواهد کرد بلکه این کار باعث افزایش رقابت و دسترسی بیشتر مردم به داروخانه ها و سهولت در تهیه نیازمندي هاي دارویی خواهد شد.  

 
  قدمی بلند به سمت انحصار زدایی و خدمات محور شدن داروخانه ها 

انجمن دانشجویان داروسازي ایران هم نسبت به توقف آیین نامه جدید مجوز داروخانه ها ابراز رضایت کرده و رفع انحصار در تأسیس داروخانه را به مثابه دمیدن روح تازه اي به کالبد بی جان و بی رمق
جامعه داروسازي کشور و قدمی بلند به سمت انحصار زدایی و خدمات محور شدن داروخانه ها عنوان کرده اند. روشن است که مافیاي دارو و دلالان این حوزه بار دیگر منافع خود را با آیین نامه جدید
درخطر دیدند و درصدد مقابله با آن برآمدند و این موضوع در نامه دانشجویان داروسازي خطاب به وزیر بهداشت مورد تأکید قرارگرفته و نوشته اند: «ارزش پروانه هاي تأسیس داروخانه در اکثر شهر
هاي بزرگ سر به فلک کشیده است و انحصار در تأسیس در آیین نامه سابق کاملا مشهود است لذا داروسازان جوان براي تأسیس داروخانه خود، در صورت نداشتن سرمایه هنگفت، باید چندین سال در
صف هاي طولانی تأسیس منتظر بمانند. آیین نامه سابق، داروخانه ها را به جولانگاه پراتیک ها و افراد غیرمتخصص تبدیل کرده بود لیکن در آیین نامه جدید داروخانه از محل فروش به مرکزي براي
ارائه مؤثر خدمات سلامت تبدیل شده است.همین مسائل و مشکلات در آیین نامه سابق موجب نگاه نادرست عده اي از مردم و پزشکان به داروخانه به عنوان محل فروش به جاي ارائه خدمات سلامت

 
گردیده است.» 

انجمن دانشجویان داروسازي ایران به درستی این پرسش ها را مطرح کرده اند که «آیا اجراي قوانین داروسازي باید درگرو تصمیمات و نظرات انجمن داروخانه داران، پراتیک ها و دلالان و انجمن
پزشکان عمومی باشد؟ آیا تعیین سرنوشت و تصمیم گیري براي داروسازان توسط اقشاري خارج از جامعه داروسازي با استفاده از رانت و قدرت صحیح است؟ به راستی چه کسانی در پس پرده فشار به

 
جناب وزیر براي لغو آیین نامه جدید بوده اند و از توقف آن منتفع می شوند؟» 

 
  موج بیکاري داروسازان 

آمارها می گوید، سالانه بیش از 1600دانشجوي داروسازي به جمع فارغ التحصیلان کشور اضافه می شوند و پیش ازاین، قوانین محدود کننده شرایط را براي اشتغال این قشر دشوار کرده بود و ادامه
این روند می توانست موج بیکاري این گروه را افزایش دهد. این گروه که سال ها در دانشگاه تحصیل کرده اند و قرار است وارد عرصه تولید دارو شوند، به دلیل انحصار، پس از تحصیل قادر نبودند وارد
چرخه توزیع دارو شده و علم و دانش خود را به خدمت بگیرند و حتی تعریف روشنی از کارکرد آن ها وجود نداشت و هنوز هم ندارد؛ چنانکه گاه بودونبود آن ها براي تحویل دارو اهمیتی ندارد و مردم
تفاوتی بین دکتر داروساز و نسخه پیچ را حس نمی کنند.  درواقع حال وروز آن ها همچون پزشک و جراح  نیست که با نبودنشان، مطب و اتاق عمل تعطیل شود، براین اساس داروسازان همواره از
وزارت بهداشت توقع داشته اند پناهگاه آن ها باشد، نه این که جمعیت انبوه فارغ التحصیل را در انتظار دریافت مجوز داروخانه به حال خود رها کند. خبرگزاري ایلنا سال گذشته نگاهی به نسبت تعداد

 
داروسازان به تعداد داروخانه هاي داراي مجوز داشته و طبق آمارها، «حدود 

 25 هزار داروساز در کشور وجود دارند؛ آن هم به ازاي حدود 12 هزار داروخانه داراي مجوز. این به معناي بیکاري و شاغل بودن حدود 13 هزار داروساز است؛ البته شاغلان این گروه براي سایر
داروخانه ها کار می کنند، اگر هم داروخانه اي آن ها را به صورت ساعتی یا ثابت استخدام نکرد، شغل دیگري پیدا می کنند اما تا زمانی که براي خود داروخانه اي دست وپا نکنند، خطر بیکاري بیخ

 
گوششان است.» 

ضعف قوانین بر نحوه صدور مجوز براي تأسیس داروخانه باعث شده بود که سازمان غذا و دارو مدعی شود، کشور با کمبود داروخانه مواجه نیست، بنابراین نمی توان بی حساب مجوز صادر کرد و به این



دلیل در برخی از شهرها باگذشت 15-10 سال تنها 2 یا 3 داروخانه جدید تأسیس شده است. انبوه جوانان فارغ التحصیل دانشگاهی در رشته داروسازي که بهترین سال هاي جوانی خود را صرف
تحصیل کرده اند گاهی براي گرفتن مجوز تأسیس داروخانه باید حدود 20 سال در انتظار باشند و تا 50 سالگی صبرکنند، بنابراین آیین نامه جدید تأسیس داروخانه ها خط پایانی بر انحصار خواهد

 
بود.  

|
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سعید نوروزي به روزهاي پایانی دولت تدبیر و امید نزدیک می شویم و حسن روحانی هفتمین رئیس جمهوري ایران، پس از 8 سال مدیریت کشور که با حواشی بسیاري همراه بود، تا چند
هفته دیگه دولت را تحویل حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی می دهد، تحویلی که می توان گفت خاص ترین مورد در این خصوص بوده چراکه هیچ یک از ...

به روزهاي پایانی دولت تدبیر و امید نزدیک می شویم و حسن روحانی هفتمین رئیس جمهوري ایران، پس از 8 سال مدیریت کشور که با حواشی بسیاري همراه بود، تا چند هفته دیگه دولت را
تحویل حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی می دهد، تحویلی که می توان گفت خاص ترین مورد در این خصوص بوده چراکه هیچ یک از روساي جمهور گذشته، دولت را با چنین کارنامه و وضعیتی

 
تحویل نگرفته اند. 

 
سعید نوروزي 

به روزهاي پایانی دولت تدبیر و امید نزدیک می شویم و حسن روحانی هفتمین رئیس جمهوري ایران، پس از 8 سال مدیریت کشور که با حواشی بسیاري همراه بود، تا چند هفته دیگه دولت را تحویل
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی می دهد، تحویلی که می توان گفت خاص ترین مورد در این خصوص بوده چراکه هیچ یک از روساي جمهور گذشته، دولت را با چنین کارنامه و وضعیتی تحویل

 
نگرفته اند. 

انتخابات ریاست جمهوري 1392 بود که شخصیتی که بین نظرسنجی ها آراي چندانی نداشت، ناگهان با حمایت مرحوم آیت االله هاشمی رفسنجانی و سید محمد خاتمی به چهره اصلی کارزار انتخاباتی
تبدیل شد و با ایجاد دوقطبی «مذاکره &– سازش» و البته دادن وعده هاي اقتصادي توانست کرسی ریاست جمهوري را کسب کند. روحانی در همان سال اول، به دلیل آنکه خود را وامدار دیگران می
دانست، توصیه هاي حامیان خود ازجمله مرحوم هاشمی را پذیرفت و کابینه دولت یازدهم در حالی بسته شد که بسیاري از چهره هاي آن، افراد شناخته شده و البته پا به سن گذاشته بودند. ازجمله آن
ها می توان به اسحاق جهانگیري، عباس آخوندي، محمدرضا نعمت زاده، بیژن زنگنه، محمود واعظی، رضا فرجی دانا و محمدجواد ظریف اشاره کرد. یکی از وعده هاي حسن روحانی رفع مشکلات در

 
100 روز نخست دولتش بود که وي در پایان 100 روز با برگزاري یک گفت وگو، به بیان دستاوردهایش پرداخت که البته نکات مهم و قابل توجهی در برنداشت. 

البته دولت یازدهم از روز اول تمام تمرکز خود را بر روي به توافق رسیدن با 1+5 گذاشته بود و سرانجام در تاریخ سه شنبه 23 تیرماه سال 1394 رسما اعلام شد طرفین گفت وگو به توافق نهایی
رسیده اند و برنامه جامع اقدام مشترك یا همان «برجام» شکل گرفت. طبق آنچه روحانی و ظریف وعده داده بودند قرار بود با برجام تحریم ها رفع شود و دنیا با ایران کار کند اما این گونه نشد و خوش

 
خیالی هاي دولت مردان به در بسته خورد و نتیجه برجام همان «تقریبا هیچ» بود براي کشور. 

با ادامه دولت حسن روحانی، مشکلات نیز ادامه پیدا کرد و حتی شاهد افزایش تحریم ها نیز بودیم و نه تنها آمریکا که تروئیکاي اروپایی هم به برجام عمل نکردند! در سویی دیگر در مدیریت داخلی
دولت نیز شاهد انواع بی تدبیري ها بودیم، از بازار ارز و سکه و طلا و ماشین و مسکن گرفته تا رشد فسادهاي دولتی و رانت و حقوق هاي نجومی. مهم ترین بی تدبیري و اشتباه دولت روحانی، در ارز
4200 تومانی و همچنین تصمیم غلط بنزینی بود. با ارز 4200 تومانی شاهد رانت شدید و به تاراج بردن ارز دولتی بودیم به طوري که، زهره السادات لاجوردي نماینده مردم تهران مدتی قبل اعلام
کرده: «58 میلیارد دلار 4200 تومانی بین عده اي خاص توزیع شده است.» همچنین اشتباه در زمان اجراي گرانی بنزین آن هم بدون اطلاع مردم، باعث خسارات میلیاردي به کشور شد و بدتر آنکه

 
خون عده اي نیز توسط آشوبگران ریخته شد و به طبع آن، شاهد نارضایتی بخشی از مردم و ناامیدي آن ها از مسئولان بودیم. 

حالا در آستانه پایان دولت حسن روحانی هستیم. دولتی که تنها در یک آمار نرخ تورم 43 درصدي را ثبت کرده است و بالاترین نرخ تورم انتقالی از دولت قدیم به دولت جدید، توسط روحانی براي
رئیسی به ارث گذاشته می شود. از سویی دیگر رئیسی کشور را با میزان بیکاري بالا تحویل می گیرد و یکی از مشکلات اصلی وي، رفع بیکاري بوده و او باید روي مسئله اشتغال تمرکز کند. همچنین
باید به مسئله خصوصی سازي نیز اشاره کرد، جایی که درنتیجه واگذاري هاي مسئله دار و رانت هاي پشت پرده، بسیاري از مشکلات این سال ها به آن مربوط می شد و شاهد اعتراضات کارگري در
هفت تپه، هپکوي اراك و... بودیم.بنابراین دولت رئیسی در ابتداي کار خود با سخت ترین وضعیت روبه رو است. ساماندهی تمام این مسائل کار سختی می باشد که دولت رئیسی باید انجام دهد اما
دراین بین باید یک نکته مهم را یادآوري کرد و آن هم سطح توقع از دولت سیزدهم است. این روزها مشاهده می شود به گونه اي سطح انتظارات از رئیس جمهوري جدید بالا رفته است که گویی وي
باید چند روز پس از رسیدن به پاستور، عمده مشکلات را حل کرده و وضعیت بورس و بازار مسکن و... را سامان دهد! این نگاه اشتباه تا جایی پیش رفته که اصلاح طلبان نیز بر روي آن موج سواري
کرده و بر طبل آن می کوبند! این در حالی است که تمام کارشناسان اقتصادي و حتی عامه مردم نیز می دانند، بازسازي آنچه روحانی از خود برجا گذاشته، ماه هاي بسیاري زمان می برد و در بهترین

 
حالت دولت جدید بتواند طی ماه هاي آینده جلوي بدتر شدن وضعیت را گرفته و سپس نتیجه اجراي سیاست هایش نمایان شود. 

آنچه که کارنامه سیدابراهیم رئیسی نشان می دهد این است که وي به تمام وعده هاي خود عمل کرده و به صورت جهادي مجموعه خود را مدیریت کرده است اما در کنار آقاي رئیسی، حضور دو اصل
دیگر نیز مهم است. یکی مردم و دیگري مجلس شوراي اسلامی. مطمئنا یکی شدن دولت و مجلس و حمایت نمایندگان از دولت سیزدهم می تواند به رفع مشکلات و نابسامانی ها کمک کند که البته

 
این مهم، حمایت مردم از دولت مردان را نیز می طلبد. 

نویسنده : سعید نوروزي |



نویسندگانی که از پیشرفت و توان ایرانیان بنویسند طرد می شوند

منبع: قم پرسشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/04/22

به گزارش خبرنگار مهر جلسه داوري کتاب هاي حوزه حکمرانی نخستین جایزه کتاب روایت پیشرفت با حضور مصطفی زمانیان، پژهشگر حوزه سیاستگذاري و رئیس پژوهشکده آیندگان،
مسعود دیانی، کارشناس برنامه سوره شبکه 4 سیما،...

به گزارش خبرنگار مهر جلسه داوري کتاب هاي حوزه حکمرانی نخستین جایزه کتاب روایت پیشرفت با حضور مصطفی زمانیان، پژهشگر حوزه سیاستگذاري و رئیس پژوهشکده آیندگان، مسعود
دیانی، کارشناس برنامه سوره شبکه 4 سیما، حسین قرایی، فعال فرهنگی و کارشناس حوزه تاریخ شفاهی و محمد نمازي دبیر علمی جایزه برگزار شد. در این جلسه داوران درباره ایده روایت پیشرفت و

 
کتاب هایی که در این بخش داوري شدند گفت و گو کردند. کتابهاي راه یافته به مرحله داوري نهایی بخش حکمرانی این جایزه عبارتند از: 

1- محرمانه هاي اقتصاد ایران 2- رسم جهاد 3- الف تا ي 4- راه سوم 5- زنده باد جهاد 6- بزرگ مریخی کوچک ونوسی 7- خروج از خیابان سئول 8- نماینده تام الاختیار 9- یک روایت معتبر درباره

 
همه پرسی جمهوري اسلامی 

 
جامعه منتظر شنیدن روایت پیشرفت نیست 

مسعود دیانی پژوهشگر حوزه روایت و دین پژوهی گفت: اصولاً در فضاي امروز کشور ما خلق روایت پیشرفت شدنی نیست. اگر کسی پیشرفت را روایت کند یا روایت پیشرفت بنویسد، ایثار بزرگی کرده
است. چون جامعه منتظر شنیدن روایت پیشرفت نیست و در این اتفاق هم همه موثرند. بر اساس پژوهشی که در چند سال اخیر درباره ادبیات داستانی کشور داشته ام، می گویم: اگر نویسنده اي
بخشی از پیشرفت ایرانیان یا توانایی ایرانیان را در هر حوزه اي بنویسد، آن نویسنده ابتدا از سمت دوستان خودش طرد می شود، بعد از سمت دستگاه هاي مسئول در جامعه و بعد از طرف مردم! ما

 
حتی از پر افتخارترین وقایعی که داشته ایم نمی توانیم روایت کنیم، چون نمی خواهیم و نمی گذاریم! 

وي ادامه داد: حتی در همین حوزه هنري که این جلسه برگزار می شود، آثاري که از آنها بیرون می آید، دیگر روایت پیشرفت نمی بینیم، روایت نقِ می بینیم. حتی در حوزه دفاع مقدس، دیگر کتاب ها
حرفی از پیشرفت نمی زنند، تقریباً همه معتقدند که ما در جنگ اشتباه کردیم! حتی اگر تعارفات را کنار بگذارند یا منتقدان به طور جدي با آنها صحبت کنند، برخی معتقدند ما در انقلاب هم اشتباه
کردیم! ما بعد از اشتباه هم اشتباه کردیم! ما در همه چیز اشتباه کردیم! جناح هاي سیاسی هم به هم می گویند در این سال ها جز خوردن و بردن و اختلاس و ضعف مدیریتی و آنچه جناح ها در ایام

 
انتخابات به هم منتسب می کنند، چیزي نداریم. 

دیانی در ادامه گفت: از طرفی هم هجمه ها ضد انقلاب ها را داریم. آنها با شعار کاري ندارند؛ روایت را هدف گرفته اند. آنها سعی می کنند پرافتخارترین کارهاي انقلاب اسلامی را هم به نقطه ضعف
تبدیل کنند؛ مثل اتفاقی که امروز در مورد واکسن، در حال رخ دادن است. این اتفاقی است که در ایران در حال رخ دادن است. حتی اگر کسی در یک حوزه کوچک مانند زندگی خانوادگی، مسیر شغلی
و مانند اینها بگوید راه را درست رفتم و شد و توانستم! این حرف ها دیده نمی شوند. حتی در برخی کتاب هایی که در این همین جایزه مورد توجه داوران قرار گرفته اند هم به دلیل نقدهایی که در آن

 
داستان نسبت به یک حرکت در کشور بیان شده، مقبول واقع شده اند! 

 
فضا براي نوشتن روایت پیشرفت مناسب نیست 

پژوهشگر حوزه روایت و دین پژوهی در ادامه خاطرنشان کرد: مساله دیگر این است که این کتاب ها را چه کسی می خواند! ما در ایران مدیریت هایی بسیار قوي داشتیم. حتی زمانی دغدغه راهبر
انقلاب هم بود، تعبیر ایشان این بود که هر دو جناح با تضعیف مدیریت به نظام خیانت می کنند. ولی اگر گفته شود، در فلان بخش کشور دستاورد، شگفتی یا پیشرفت داشته ایم؛ کسی به آن توجه
نمی کند. در جامعه ما هنوز کتاب هوندا؛ داستانی از کامیابی مدیریت ژاپنی در آمریکا رابرت شوك خوانده می شود؛ این همه خلاقیت در جنگ و بعد از آن انجام شد؛ ولی روایتی از آنها براي خوانده
شدن وجود ندارد. فضا براي نوشتن روایت پیشرفت مناسب نیست. تمام توان عده اي در داخل و دشمنان خارجی این است که القا کنند که ایرانی از سال 1357 به بعد اشتباه کرده است. در چنین

 
فضایی خلق آثار روایت پیشرفت جاي دست مریزاد دارد. ولی تا چیزهایی تغییر نکند، نمی توان به این حرکت امید داشت. 

دیانی هم چنین با اشاره به سیاست گذاري فرهنگی کشور گفت: در این سال ها بسیاري از آثاري که در جایزه جلال که جایزه بزرگ ما در حوزه ادبی است جایزه گرفته اند، ضد ایران و ضد پیشرفت و
ضد اعتماد به نفس ملی هستند. اگر در کتابی از موفقیت یک فرمانده در دفاع مقدس گفته می شود، آن فرمانده باید فقط و فقط شهید باشد. و عده اي هم معتقدند بسیاري از شهدا در اثر اشتباهات
فرماندهان جنگ به شهادت رسیده اند؛ اگر چنین حرف هایی در اثري نباشد؛ خوانده نمی شود! باید ضعف خودي و ناامیدي را گفت و گرنه کار دیده نمی شود. این چالشی است که اگر این انجمن قصد
دارد در عرصه روایت پیشرفت کاري جدي بکند، باید فکري برایش داشته باشد. با توجه به اینکه فضا براي نوشتن روایت پیشرفت مناسب نیست، نویسنده هاي آثار این حوزه یا نویسنده محفلی می
شوند، و از فضاي کلی ادبیات و هنر کشور بیرون می مانند و به آنها وصله تبلیغات چی چسبانده می شود و بعد در جامعه خوانده نخواهد شد. باید براي خوانده شدن این آثار فکري کرد و کار به شکلی

 
پیش نرود که نویسنده اثر متهم شود که کار روابط عمومی یک نهاد دولتی را انجام داده است. 

 
کتاب هایی که گزارش کار دادند 

دیانی از آثار داوري شده انتقاد کرد و گفت: اکثر آثاري که از طرف گروه انتخاب آثار در اختیار ما قرار گرفت ویژگی هاي روایت را نداشتند، بسیاري از این آثار ماقبل داوري بودند. اگر دوستان واژه
روایت را به درست انتخاب کرده باشند، بعضی از آثار روایت نبوده و شبیه بولتن گزارشی یا گزارش کار بودند، گزارش کارهایی که ویژگی روایت را نداشند. روایتی که مبتنی بر تجربه و داراي فراز باشد.
تجربه فردي یا تجربه یک جمع هویت یافته، الگو داشته باشد، و به مثابه یک متن ادبی نوشته شده باشد. به نظر می رسد برخی کتاب ها اصلاً به نیست کتاب شدن، نگاشته نشده و بعداً کتاب شده اند.
در بین کتاب ها فقط یک کتاب به نظر من می توانست مخاطب را جذب کند که تجربه یک مدیر را از روزهاي آغاز انقلاب تا دوره هاي مختلف مسئولیت بیان کرده بود. آثاري هم ویژگی ادبی یا مبتنی
بر تجربه بودن را داشتند. این سطح آثار، این را به ما یادآوري می کند که لزوماً هر کسی که در حوزه خودش متخصص است، متخصص روایت آن حوزه نیست. برخی از آثار به این دلیل ضعیفند که
نویسنده ها کار غیر تخصصی خودشان را انجام داده اند. اگر نیاز به روایت پیشرفت کشور داریم و قصد داریم این روایت به کار ما و آیندگان بیاید، باید از متخصصین روایت استفاده کنیم. گرچه خیلی
هم متخصص روایت و تاریخ شفاهی در کشور نداریم، و نقدهایی به آثار آنها هم وارد است، ولی لازم است براي روایت حکمرانی در کشور ما این متخصصان روایت همراه شوند، و این تجربه ها را به گونه

 
مناسبی به رشته تحریر درآورند. 



دیانی افزود: اگر این جایزه بخواهد در سالهاي بعد حرفی براي گفتن داشته باشد، باید به حوزه آموزش توجه ویژه اي داشته باشد. آموزش دو طرفه، هم براي نهادهاي و سازمانها که نسبت به نیاز و
ملاحظات نویسندگان توجیه شوند و درك کنند که نویسندگان روابط عمومی آنها نیستند، قرار نیست فقط جنبه هاي مثبت کار آنها را گزارش کنند و هم نویسندگان ما با جنبه هاي مختلف پیشرفت

 
اجرا شوند. گاهی نویسندگان ما این مشکل را دارند که درك درستی از مقوله پیشرفت نداشتند و نمی توانند نقاط برجستهاي که در تاریخ ما هست را به خوبی روایت کنند. 

حجت الاسلام دیانی در پاسخ به این سوال که روایت از نظر شما چیست گفت: روایت یعنی قصه گفتن. دو پرسش اصلی داریم. چه اتفاقی افتاد؟ چگونه اتفاق افتاد؟ روایت در مورد چگونه اتفاق افتادن

 
است. قرار نیست بگوییم ما در کجا ایستاده ایم. باید بتوانیم قصه بگوییم از روزي که چیزي نداشتیم تا روي که به موفقیتی در یک عرصه رسیده ایم. تعریف کردن چگونگی یک اتفاق مهم است. 

دیانی به اشاره به کتاب برتر از نظر خودش گفت، ویژگی این اثر این بود که ما را باخودش همدل و همراه می کرد و حس همزاد پنداري با شخصیت کتاب را در انسان ایجاد می کرد. روایت باید بتواند
چیزي را یاد بدهد. همه بعد از شنیدن صحبتهاي مقام معظم رهبري از لزوم بیاثر کردن تحریم ها حرف می زنند. اما چگونه باید تحریم را بی اثر کرد؟ اگر کسی قصه چگونگی بیاثر کردن تحریم را
بگوید اثرگذار است، آن هم قصه اي که در سطح نماند و با لایه هاي انسانی گره بخورد. هر کس در زندگی خودش با موانع مختلفی براي پیشرفت مواجه است، با خواندن یک روایت باید بتواند فرد
صاحب تجربه، در لایه هاي مختلف چگونه از سد این موانع گذشته است. دانشمند یا نخبه ما چگونه با موانع در زندگی خانوادگی در اقتصاد در عواطف شخصی خودشان داشته اند، اگر قرار است یک

 
تجربه براي جوانی که قرار است راه را ادامه دهد، باید این خرده روایت هایی که پایش روي زمین است، گفته شود. چیزهایی که با زندگی مردم گره می خورد. 

این پژوهشگر حوزه روایت افزود: کتاب ها باید بتوانند ما را به لایه هاي زیرین اتفاقات ببرند. در بسیاري از روایت ها فقط به چهره هاي سیاسی پرداخته شده است. گرچه یک روایت خوب می تواند

 
چگونگی شکل گیري یک دیدگاه در یک شخصیت سیاسی را هم بیان کند، ولی اگر صرفاً موضع گیري چهره ها بیان شود، روایت نیست. 

اینکه نویسنده متخصص باشد یا نه، خیلی مهم نیست؛ ولی باید یک ویژگی دیگري داشته باشد که آن ویژگی یک دستاوردي براي دیگران داشته باشد. به نظر من آقاي هاشمی رفسنجانی در بین هم
عصران خود به عنوان یک نویسنده یا پژوهشگر ویژه به حساب نمی آمده، ولی تمام تاریخ معاصر ما متأثر از یادداشت هاي ایشان است؛ این به خاطر استمراري است که ایشان در این کار داشته است.
همه ما در زمینی که ایشان تعریف کرده اند بازي می کنیم؛ می توانیم روایتی را که ایشان از یک واقعه بیان کرده، بپذیریم و یا رد کنیم. به نظر من بیشتر کتاب هایی که داوري کردیم، اگر به صورت

 
یادداشت هاي روزانه یک مدیر نوشته شده بودند؛ اثربخشی بیشتري داشتند. ولی وقتی تبدیل به گزارش کار یا بولتن تبدیل می شود براي هیچ کس قابل استفاده نیست. 

به نظر من ادبیات یا زبان، سس اضافه یک اثر نیستند که مثلاً بگوییم یک اثر وجود دارد و بخواهیم آن را با افزوده زبان یا ادبیات هم بیاراییم. اتفاقاً وقتی یک اثر می خواهد مایه هاي ادبی را به عنوان
یک چیز اضافی به خود اضافه کند، به چیزي زننده تبدیل می شود. اینطور نیست آثاري که زبان نشاندار ندارند و مسجع نوشته نشده و در آنها از آرایه ادبی استفاده نشده است، اثر ادبی نباشد. از یک
متن کوتاه 70 کلمهاي تا اثري 40 هزار کلمهاي، هر نقطه اي که فرم در آن رعایت نشود، به شدت توي ذوق میزند و اصلاً اجازه نمی دهد خواننده سراغ آن اثر برود. وقتی که ما که به عنوان داور ي که
تعهد داده اي، مجبوریم یک کتاب را بخواینم، حوصله نکنیم کتاب را تا انتها تمام کنیم؛ خواننده اي که مجبور نیست، به هیچ وجه کتاب را نخواهد خواند. درست است که در مورد آثار سختگیري

 
نکردیم، ولی اگر بنا بر سختگیري بود، به جلد کتاب ها تا شیوه انتشار تا صفحه آرایی و … کتاب ها می شد انتقادهاي زیادي مطرح کرد. 

 
روزنوشت برخی شخصیت هاي سیاسی می تواند از آثار روایت پیشرفت باشد 

حسین قرایی، فعال فرهنگی و پژوهشگر حوزه تاریخ شفاهی با تشکر از توجه به مساله روایت، آثار مورد داوري را به سه دسته تاریخ شفاهی، خاطره و گزارش تقسیم کرد و از دبیر جایزه پرسید تا چه

 
حد می توان اعتماد کرد که همه کتابهاي این حوزه توسط کمیته انتخاب بررسی شده اند؟ 

نمازي در پاسخ به این سوال گفت: ما از چند راه آثار را انتخاب کردیم. نخست معرفی آثار توسط چند نفر از فعالان حوزه روایت پیشرفت شامل نویسنده و ناشر و محقق. دوم اعلام فراخوان. و سوم
جست و جو در بانک هاي اطلاعاتی کتاب از جمله بانک کتابخانی ملی ایران بر اساس موضوع کتاب. ما در بانک اطلاعاتی کتابخانه ملی بر اساس موضوع کتاب ها جستجو کردیم. فهرتس موضوعات
جستجو شده بر اساس جمعبندي و حذف موارد مشترك در موضوع کتاب هایی که مطمئن بودیم روایت پیشرفت هستند انجام شد. یعنی ما حدود 50 موضوع را در بانک کتابخانه ملی جیت و جو
کردیم. البته در ادوره اول ین جایزه، کتاب هایی که تجربه یک فعالیت شخصی بوده اند را در بین کتاب ها وارد نکردیم. بنابراین بسیاري از کتاب هایی که روایت یک تجربه شخصی کارآفرینی در صنایع

 
مختلف هستند، در این جایزه داوري نشده اند؛ زیرا اولویت ما بر روایت تجربه هایی بوده که جنبه اجتماعی یا نهادي در آنها پررنگ تر بوده است. 

قرایی گفت: روزنوشت برخی شخصیت هاي سیاسی می تواند از آثار روایت پیشرفت باشد. احساس من این است که به خیلی از حوزه هاي هنوز پرداخته نشده است. مثلاً روشنفکرها کتابهاي زیادي
درباره روایت پیشرفت دارند که شاید می شد در این جایزه آنها را وارد کرد. با صرف توان بیشتر می توان کارهاي بهتري در این حوزه انجام داد. حوزه زنان یا هنر می تواند از بخشهاي قابل توجهی باشد
که می شود به آنها پرداخت. به نظر من خیلی از کتابهاي مورد داوري قابل توجه هستند و ارزش یک بار خوانده شدن را دارند. برخی کتاب ها خوب نوشته شده و خوب هم ویرایش شده اند. در بعضی

 
از کتاب ها اینکه راوي اهل سانسور نبوده قابل توجه هستند. 

نمازي با اشاره به تقسیم بندي آقاي قرائی درباره شیوه هاي روایت گفت: این جایزه یک جایزه ادبی نیست. هدف و دغدغه اصلی ما روایت چگونگی هاست. لذا شاید تقسیم بندیهاي تخصصی و حرفهاي

 
در حوزه روایت یا تاریخ شفاهی در برخی از این آثار به طور دقیق رعایت نشده باشد. 

قرایی گفت: نکته مهم این است که بهتر است نویسنده ها اگر وارد این حوزه شدند، این کار را ادامه دهند و اینطور نباشد که یک کتاب بنویسند و سپس این کار رها کرده و سراغ کار دیگري بروند.

 
نویسندگان این آثار باید در کنار بزرگان روایت باشند و از آنها آموزش ببینند. 

 
تجربه هاي شکست خورده می تواند براي ما قابل استفاده باشد 

مصطفی زمانیان مدیر پژوهشکده سیاستگذاري آیندگان گفت: واقعاً باید به چنین کاري که با همت چند جوان انجام شده است، غبطه بخوریم. بحث هاي خودم را به طور دسته بندي شده بر اساس
عبارت نخستین جایزه کتاب روایت پیشرفت بیان می کنم. اول اینکه آیا جایزه خوب است یا نه؟ من زمانی براي ارائه یک مشورت به سازمان اوقاف درباره مسابقات قرآن، پژوهشی کردم که آیاد در
سیره اهل بیت علیهم السلام، مسابقه وجود داشته یا نه که به این جمع بندي رسیدم که اصل تسابق وجود داشته ولی اینکه بعد از مسابقه به عده اي گفته بشود آري و به عده اي نه، درست نیست. در
نخستین جایزه حیف است که به کسانی که به هر دلیلی وارد این حوزه شده اند، دست رد به سینه شان بزنیم. باید از هر کدام از این بزرگواران به اندازه ظرفیتشان حمایت کرد. حمایت می تواند از
راههاي مختلف مثل هدایت، توانمندکردن، آموزش نویسندگی و … انجام شود. در حال صحبت درباره جایزه کتاب هستیم. به نظر من بخش قالبی از این آثار کتاب نیستند. بخشی از این آثار کتاب
نبودند، بلکه گزارش یک پژوهش بودند. بنابراین یا نباید چنین آثاري در جایزه حاضر باشند و یا باید اطلاق "کتاب" از این جایزه برداشته شوند تا شامل گزراش پژوهش هم بشود. من متخصص حوزه
روایت نیستم ولی تلقی من این است که روایت فقط محدود به تاریخ شفاهی یا مصاحبه نیست. در برخی کتاب ها حتی مصاحبه به یک متن منقح تبدیل نشده است. وقتی از پیشرفت صحبت می



آپلود عکس

 
کنیم، بدیل آن لزوماً پسرفت نیست. می توان از بسیاري از پسرفتها درس هایی آموخت که پیشرفتهاي آتی را براي ما فراهم کند. لذا تجربه هاي شکست خورده می تواند براي ما قابل استفاده باشد. 

وي گفت: از منظر حکمرانی هم چند نکته را عرض می کنم. لزوماً هر مساله بزرگی مساله حکمران نیست. تجربه هر حکمران تجربه حکمرانی نیست. بنابراین به نظر من روزنوشتهاي آقاي هاشمی
رفسنجانی، تجربه حکمرانی نیست. وقتی درباره مساله حکمرانی صحبت می کنیم. تلقی ما یک مساله سیاستی در طراز حکمرانی است. انتخاب موضوع در کتاب ها خیلی مهم است. در برخی کتاب ها
زحمت پژوهشگر و نویسنده براي موضوعی صرف شده است که اساساً قابلیت عبرت آموزي و تکرار ندارد. به نظر من یکی از شاخصهاي نانوشته به نظر من این بود که باید موضوع مورد مطالعه باید
انتصاب مشخصی به زیست بودم انقلاب اسلامی داشته باشد. وگرنه برخی از موضوعات کاملاً مستقل از انقلاب اسلامی هستند و هر جاي دیگري هم نوشته شوند، شاید تفاوت چندانی با تجربه ما

 
نخواهند داشت. اصولاً ما در ساختارهاي بروکراتیک مان نمی توانیم راه و روش پیشرفت را بیابیم. 

 
تا هزار سال از مرکز الگوي اسلامی ایران پیشرفت، روش پیشرفت در نخواهد آمد 

رئیس پژوهشکده آیندگان گفت: ما روایت این تجربه ها را براي فهم نقشه راه یا شیوه عملکرد شخصیت تجربه نمی خوانیم. به تعبیر استراتژیست ها، سویه استراتژي حاکم بر نگاه صاحب تجربه مهم
است. گاهی در آثار اینگونه نوشته شده است که به سمت اتفاقات شخصی و اقدامات قدم به قدم صاحب تجربه پیش رفته است. کاملاً با دیدگاه شما موافقم که نظام هاي توسع هاي بر اساس تجربه
هایی خلق می شوند. تا هزار سال از مرکز الگوي اسلامی ایران پیشرفت، روش پیشرفت در نخواهد آمد. چون کسانی در حال نگارش الگوي پیشرفت هستند که از میدان عمل دورند. خودم تا یکی دو
سال قبل چنین عارضه اي داشتم. سال ها پژوهشگر توسعه بودم ولی درگیر میدانی نداشتم. کنار مجموعه هاي مختلف ایستاده بودم و حرف خودم را میزدم. روش تحقیق هاي امروز علوم انسانی هم
می گویند تحقیق خوب باید مبتنی بر کشف واقعیت هاي میدان باشد. مثلاً یک محقق از آلمان به یک روستا در گرمسار می رود تا رابطه ارباب- رعیتی را کشف کند و همین باعث می شود که کتاب او

 
در این زمینه ماندگار شود وگرنه از نظریه پردازي و نثر مسجع نوشتن، متن سیاستی تولید نخواهد شد. 

زمانیان با توجه به نقد آقاي دیانی درباره ضعف ادبی کتاب ها گفت: اگر می خواهیم مخاطب بخواند و ببیند باید الزامات انتقال محتوا در عصر حاضر را بپذیریم. روایتگري غیر از اینکه اقتضائات خاص
خودش را دارد، گاهی انتخاب یونیفرم و فرم هم اهمیت پیدا می کند. مثلاً اگر در همین انجمن روایت پیشرفت فرم دیگري علاوه بر کتاب انتخاب شود، شاید به بیشتر شنیده شدنش کمک کند. آدم
هاي زیادي هستند که روایت پیشرفتشان از منظري براي خیلیها قابل شنیدن باشد. مؤسسات که در دهه هشتاد شروع کردند به انتشار کتابهاي مدیریت، تجربه جالبی داشتند. در مقطعی، مدیریت به
عنوان یک علم معرفی می شد و کتاب هایی مثل کتابهاي مبانی و اصول مدیریت دکتر الوانی تدریس می شد. مردم در آن عرصه از مدیریت می ترسیدند. گاهی کسی مدیر یک کارخانه بزرگ بود، ولی
نمی توانست کتاب دکتر الوانی را بخواند و بر اساس آن مدیریت منابع انسانی را یاد بگیرد. کسی مثل خانم فریبا لطیفی پیدا شد و گفت مدیریت یک تجربه زیست شده است. نهضت ترجمه اي راه
انداختند و کتاب هایی مانند سنگفرش هر خیابان از طلاست، قورباغه ات را قورت بده و … منتشر شد. همزمان دورهMBA در دانشگاه شریف راه افتاد. این دوره در دنیا براي مدیرانی ایجاد شده بود که
مدیر بودند و دوست داشتند با استفاده از تجربه هاي مدیریتی دیگران، دانش مدیریتی خودشان را ارتقا دهند. بنابراین مردم با خواندن مدیریت منابع انسانی جک ولش، رئیس و مدیرعامل شرکت
جنرال الکتریک، خیلی راحتتر از کتاب دکتر سعادت استاد تمام دانشگاه تهران، ارتباط برقرار می کنند. مردم دوست دارند تجربه هایی مثل تجربه مستر تیستر را هم بشنوند. مقصود روایت پیشرفت
باید مستقل از مصداق هایش دیده شود. مرحوم فضلی بنیانگذار گلرنگ و افق کوروش باید دیده شود. این آثار قبل از اینکه توسط ما که اصلاً به معنایی جزئی از جامعه نیستیم، دیده شود، باید براي

 
جامعه جذاب شود. امروز سخنرانی TED بیشتر از کتاب دیده می شود. 

 
منبع : مهر 

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



دلار بالا آمد

منبع: ساعت 24شماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/04/22

ساعت 24-ارزش دلار مقابل بیشتر رقبا تقویت شد.

 
ساعت 24-ارزش دلار مقابل بیشتر رقبا تقویت شد. 

به نقل از رویترز، تزریق نقدینگی و اعتبارات به بازارهاي مالی به ویژه بازار ارز توسط سیاست گذاران پولی در جهان ادامه دارد تا از خروج قدرتمند از رکود کرونایی اطمینان حاصل شود. بانک هاي
مرکزي ژاپن، آمریکا و اروپا کماکان برنامه خرید اوراق قرضه خود را ادامه می دهند و در چین نیز بانک مرکزي این کشور از تزریق مجدد 150 میلیارد دلار به بازار خبر داد که به اعتقاد برخی از

 
کارشناسان براي رفع نگرانی فعالان بازارهاي مالی و سرمایه گذاران بین المللی از کاهش سرعت رشد اقتصادي این کشور بوده است. 

بانک مرکزي چین در تازه ترین اقدامات خود براي ثبات بخشی به بازار ارز تصمیم گرفت تا نرخ ذخیره قانونی بانک ها را کاهش دهد. این تصمیم پس از آن صورت می گیرد که نرخ تورم چین در 12
ماه منتهی به ژوین به مثبت 1.1 درصد رسید. این نرخ تورم که 0.2 درصد کمتر از تورم ماه قبل بوده، بیش از همه تحت تأثیر افزایش تورم بخش حمل و نقل قرار گرفته که تورم آن به مثبت 5.8

 
درصد افزایش پیدا کرده است. این کمترین تورم ثبت شده سه ماه اخیر در چین بوده است. 

بانک مرکزي آمریکا با اقرار به فشار تورمی اعلام کرده در کوتاه مدت ریسک هاي قیمتی افزایش یافته است و تا زمانی که زنجیره تامین به شرایط عادي بازنگردد، روند صعودي نرخ تورم ادامه خواهد
داشت. بانک مرکزي آمریکا در گزارش خود که براي کمیته خدمات مالی کنگره ارسال کرده است، با بیان اینکه نرخ تورم در کوتاه مدت بالاي دو درصد باقی خواهد ماند، بار دیگر بر توانایی خود در

 
مهار و در دست داشتن ابزارهاي کافی براي بازگرداندن آن به محدوده هدف گذاري شده دو درصدي تاکید کرده است. 

در خبري بد براي اقتصاد آمریکا به ویژه در زمانی که نرخ تورم وضعیت نگران کننده اي دارد، شمار متقاضیان دریافت مزایاي بیکاري تا هفته نخست ماه ژوییه با 2000 نفر افزایش نسبت به هفته قبل
به 373 هزار نفر رسید که این رقم، بالا ترین رقم ثبت شده سه هفته اخیر محسوب می شود. طبق اعلام وزارت کار آمریکا، بیشترین میزان افزایش تقاضاي دریافت مزایا مربوط به لوییزیانا بوده است.

 
تاکنون 155 میلیون آمریکایی واکسن کرونا دریافت کرده اند اما بازار کار تا بازگشت به نقطه اوج خود فاصله دارد. 

همزمان با بیشتر شدن شمار مبتلایان به کرونا و پیدایش انواع جهش یافته جدید، سازمان بهداشت جهانی در بیانیه اي به کشورهاي مختلف هشدار داده است که در برداشتن محدودیت هاي کسب و
کارها و مقررات قرنطینه اي احتیاط بیشتري از خود به خرج دهند. تنها در یک هفته نخست ماه ژوییه میزان ابتلا به کرونا در اروپا به نسبت هفته قبل آن 33 درصد بیشتر شده است. واریانت دلتاي

 
ویروس کرونا که در هند منجر به مرگ و میر بسیاري از افراد شده اکنون به نوع غالب در اروپا و آمریکا تبدیل شده است. 

رشد نسبتا خفیف بخش خدمات آمریکا در ماه ژوئن انتظار فعالان بازار را براي پایان سریع تر به سیاست هاي محرك بانک مرکزي این کشور افزایش داده است. بخش خدمات به ویژه در زیرمجموعه
توزیع کالا دچار وقفه رشد قابل توجهی شده که بخشی از این مساله به کمبود اقلام مورد نیاز وارداتی بر می گردد. از طرف دیگر در اروپا نیز شاخص اطمینان فعالان تجاري به وضعیت اقتصادي آلمان

 
به عنوان بزرگ ترین اقتصاد اروپا در هفته نخست ماه ژوییه پس از سه رشد مثبت متوالی بار دیگر به محدوده منفی بازگشته است. 

با احیاي تدریجی سطح تقاضا و بازگشایی کسب و کارها که منجر به افزایش درآمد آن ها شده، درآمدهاي مالیاتی دولت آمریکا نیز افزایش پیدا کرده که این مساله در کاستن از سرعت شیب تند
افزایش کسري بودجه، مفید است. طبق اعلام سایت بدهی آمریکا، میزان درآمدهاي مالیاتی دولت این کشور تا پایان ماه ژوئن به سه تریلیون و 505 میلیارد و 694 میلیون دلار و میزان مالیات بر درآمد

 
دولت آمریکا تا پایان ماه این ماه به یک تریلیون و 821 میلیارد و 633 میلیون دلار رسیده است. 

پس از کاهش غیرمنتظره رشد تولیدات کارخانجات آمریکا در ماه آوریل، در 12 ماه منتهی به ماه می رشد این بخش 1.7 درصد اندازه گیري شده که 0.1 درصد بیشتر از رشد ماه قبل و 1.8 درصد
بیشتر از رشد ثبت شده بازه مشابه منتهی به ماه قبل است. اگرچه به صورت کلی بخش تولید آمریکا سهم زیادي از کل رشد اقتصادي این کشور ندارد، رشد تولیدات می تواند به محرك جدیدي براي

 
بخش صنعت تبدیل شود و به کمک رشد کل در سه ماهه دوم بیاید. این افزایش می تواند به بیشتر شدن اشتغال زایی کمک کند. 

کسري حساب تجاري آمریکا کماکان رو به افزایش است و این مساله فشار را روي دلار بیشتر می کند. در ماه می میزان واردات آمریکا 277.3 میلیارد دلار بوده که این رقم 71.2 میلیارد دلار بیشتر از
صادرات این کشور بوده است. در مقایسه با ماه قبل، صادرات آمریکا 0.6 درصد و واردات این کشور 1.3 درصد بیشتر شده اند. کماکان بیشترین کسري حساب تجاري مربوط به تجارت با چین ( 27.2

 
میلیارد دلار) بوده است و پس از چین نیز، کانادا 1.8 میلیارد دلار بیشتر از وارداتش، به این کشور صادرات داشته است. 

اقبال بانک هاي مرکزي به دلار رو به افزایش است و اسکناس سبز در حال گرفتن جاي ارزهاي امن تر نظیر ین ژاپن و فرانک سوئیس است. آن طور که داده هاي صندوق بین المللی نشان می دهد،
سهم دلار از ذخایر ارزي جهان در پایان سه ماهه نخست سال 2021 به 59.5 درصد رسیده است تا بدین ترتیب بیشترین افزایش فصلی سهم دلار در 9 ماه اخیر به ثبت برسد. این رقم 0.7 درصد

 
بیشتر از رقم ثبت شده دوره مشابه قبل است. رقیب اصلی دلار یعنی یوان هم محبوب تر شده و سهم آن از ذخایر به 2.4 درصد رسیده است. 

تاکنون بیش از 187 میلیون و 58 هزار و 906 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین چهار میلیون و 38 هزار و 588 نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین

 
تلفات مربوط به آمریکا با 622 هزار و 715 نفر، برزیل با 531 هزار و 777 نفر، هند با 407 هزار و 537 نفر، مکزیک با 234 هزار و 675 نفر و پرو با 194 هزار و 84 نفر بوده است. 

جین فولی - استراتژیست ارشد ارزي در روبوبانک - گفت: از مدت ها پیش شاهد اثرگذاري مثبت پیشرفت در واکسیناسیون روي بازار ارز بوده ایم. اینکه واکسن ها تا چه حد در برابر جهش هاي جدید
جواب بدهند یکی از مواردي است که راجع به آن در بین معامله گران نگرانی هاي زیادي را ایجاد کرده است. به صورت کلی اگر معامله گران به این نتیجه برسند که هنوز براي حذف ریسک کرونا

 
است، روي به دارایی هاي امن تر خواهند آورد که به نفع دلار است. 



 
شاخص دلار 

 
شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.16 درصد افزایش نسبت به روز گذشته در سطح 92.26 واحد بسته شد. 

 
نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 10.91 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب ساعت پایانی معاملات بازارهاي ارزي نیویورك محاسبه شده است.) 

 
ارزهاي اروپایی 

 
در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.17 درصد کاهش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.388 دلار مبادله شد. یورو 0.16 درصد پایین رفت و با ماندن در کانال 1.18 به 1.185 دلار رسید. 

 
ارزهاي آسیایی 

در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.18 درصد افزایش به 110.342 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا به ازاي 1.337 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل

 
6.475 یوان چین اعلام شد. 

انتهاي پیام



511 مجوز تاسیس صنایع تبدیلی و فرآوري بخش کشاورزي در هرمزگان صادر شد

منبع: ایرناشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/04/22

بندرعباس- ایرنا- مدیرکل سازمان جهاد کشاورزي هرمزگان گفت: 511 فقره مجوز تاسیس واحدهاي صنایع تبدیلی و فراوري در بخش هاي مختلف کشاورزي با جذب سرمایه گذاري بیش از
17 هزار میلیارد ریال در استان صادر شده است.

بندرعباس- ایرنا- مدیرکل سازمان جهاد کشاورزي هرمزگان گفت: 511 فقره مجوز تاسیس
واحدهاي صنایع تبدیلی و فراوري در بخش هاي مختلف کشاورزي با جذب سرمایه گذاري

 
بیش از 17 هزار میلیارد ریال در استان صادر شده است. 

علی باقرزاده همایی دوشنبه شب در حاشیه بازدید از پروژه هاي بخش کشاورزي بندرلنگه
افزود: با احداث و راه اندازي این واحدها زمینه اشتغال 10 هزار و 400 نفر در هرمزگان

 
ایجاد می شود. 

وي بیان داشت: 37 واحد تولیدي در حوزه صنایع تبدیلی باغی هرمزگان با جذب 113 هزار

 
تن محصول و اشتغال 767 نفر به صورت مستقیم است. 

مدیرکل جهادکشاورزي هرمزگان ادامه داد: همچنین بیش از 188 جواز تاسیس داراي اعتبار

 
در استان صادر شده که 44 مورد آن در سال 1399 بوده است. 

باقرزاده همایی گفت: سرمایه ثابت این طرح ها سه هزار و 300 میلیارد ریال با ظرفیت
اسمی 322 هزار تن است که براي سه هزار و 260 نفر به صورت مستقیم و پایدار ایجاد

 
اشتغال خواهد شد. 

 
وي یادآورشد: در بخش صنایع تبدیلی دام و طیور هرمزگان هم 23 واحد تولیدي با ظرفیت تولید 470 هزار تن براي 625 نفر به صورت مستقیم ایجاد اشتغال شده است. 

باقرزاده همایی اضافه کرد: همچنین 63 مجوز با ظرفیت اسمی 335 صادر شده که براي یکهزار و 93 نفر ایجاد اشتغال می شود که پشتیبان بخش بزرگی از نیاز استان و حتی سایر استان ها نیز می

 
باشد. 

این مسوول با بیان اینکه در بخش صنایع تبدیلی زراعی نیز اقدام هاي مثبتی صورت پذیرفته است، تصریح کرد: در این حوزه نیز 39 واحد بسته بندي و فراوري با اشتغال 912 فعال می باشد و

 
همچنین با صدور 90 فقره مجوز تاسیس بستر سرمایه گذاري براي جذب 675 هزارتن محصولات زراعی و اشتغال یک هزار و 910 نفر مهیا شده است. 

 
باقرزاده همایی گفت: در حوزه صنایع تبدیلی شیلات 49 واحد تولیدي در هرمزگان با ظرفیت جذب 250 هزار تن انواع آبزیان براي یکهرار و 459 نفر به صورت مستقیم ایجاد اشتغال شده است. 

 
وي گفت: همچنین136 مجوز با جذب سرمایه ثابت هفت هزار و 340 میلیارد ریال در هرمزگان صادر شده است و موجب ایجاد اشتغال براي سه هزار و.820 نفر به صورت مستقیم خواهد شد. 

وي افزود: این مقدار سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال جداي از بخش تولیدات شیلاتی از جمله پرورش میگو در استان هرمزگان می باشد که نمونه هاي شاخص تولیدات شیلاتی ما در غرب استان از

 
جمله بندرلنگه مشغول به فعالیت است. 

مدیرکل جهادکشاورزي هرمزگان اظهارداشت: با توسعه صنایع تبدیلی از هدر رفتن و نابودي بخش بزرگی از تولیدات باغی و از متضرر شدن کشاورزان نیز پیشگیري می شود و از طرفی این امر باعث

 
ایجاد ارزش افزوده و اشتغال پایدار و تولید غذاي سالم می گردد. 

باقرزاده همایی افزود: توسعه بخش کشاورزي باعث ایجاد اشتغال پایدار و در صورت مدیریت صحیح در حوزه هاي بازرگانی موجب ارزآوري می شود؛ چرا که در حال حاضر در بخش صادرات محصولات

 
شیلاتی شاهد قدم هاي مثبتی از سوي تولید کنندگان و بازرگانان فعال در بخش کشاورزي بوده ایم. 

گفتنی است علی باقرزاده همایی رییس سازمان جهاد کشاورزي هرمزگان پس از بازدید طرح هاي در حال اجراي شهرستان بندرلنگه در روستاي ملو، مزرعه کشت متراکم میگو روستاي شناس با

 
فرماندار شهرستان بندرلنگه نیز دیدار و در خصوص راهکارهاي توسعه بخش هاي کشاورزي در آن شهرستان تبادل نظر کرد. 

همچنین وي در این دیدار ضمن ارائه گزارشی از عملکرد سازمان جهادکشاورزي هرمزگان در حمایت از بهره برداران و تولید کنندگان بندرلنگه بر کاهش موانع تولید و پشتیبانی همه جانبه از آن ها

 
تاکید کرد. 

در استان هرمزگان 169 واحد صنایع تبدیلی با اشتغال بیش از چهار هزار و 100 نفر به صورت مستقیم و چهار هزار و 500 نفر به صورت فصلی با سرمایه گذاري بالغ بر چهار هزار و 400 میلیارد ریال

 
فعال می باشد. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- صنایع تبدیلی 

 
- اشتغال زایی 

- هرمزگان
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پایگاه بصیرت 

 
روزنامه کیهان 

 
ضرورت نبرد بی امان با قاسطین زمان/سید محمد سعید مدنی 

1- فسادزدایی و عدالت گستري بزرگ ترین انتظار و مهم ترین توقعی است که امروز بیش از هر زمان دیگري مردم از مسئولان و خاصه دولت جدید دارند. دولتی که به زودي قرار است به وسیله
شخصی تشکیل شود که شاید بیش از سایر کاندیدا ها و رقبا، در فعالیت هاي انتخاباتی بر مبارزه با فساد و گسترش هرچه بیشتر عدالت و فراهم آوردن شرایط لازم براي زندگی در خور شأن ملت ایران،
تکیه و تاکید می کرد. شخصیتی که علاوه بر این تاکیدات و شعار ها و برنامه اي که در باره عملی کردن و تحقق شعار ها ارائه می داد، خوشبختانه از این نظر صاحب کارنامه روشن و موفق هم هست؛ و
همین کارنامه حتی بیش از آن برنامه و شعارها؛ در جلب قلوب و آراي مردم به سمت ایشان تاثیر داشت. اقبال مردم به ایشان که یک چهره کاملا انقلابی و معتقد به آرمان هاي مردمی است؛ البته
سخت باعث خشم و عصبانیت دشمنان این آب و خاك و نوچه ها و جیره خوار هاي آن ها که بعضا شناسنامه ایرانی هم دارند، شد، اما از این سو امید را در دل مردم ایران زنده کرد. کسانی که 42 سال
است مردانه و جانانه پاي انقلاب خود ایستاده اند و نه فشار ها و خباثت هاي بی امان وحشیان متمدن نما از خارج و نه ضعف ها و تنگنا هاي معیشتی و اقتصادي و... ناشی از بدعملی و بی برنامگی و
وادادگی بعضی صاحبان مناصب مهم و... نتوانسته آنان را به پشت کردن به انقلابی که خود برپا کرده وادار کند، این مردم حالا امیدوار هستند که با روي کار آمدن دولتی متعهد و پایبند به اصول
اعتقادي و روش هاي انقلابی و دغدغه مند نسبت به وضعیت حقوق و زندگی مردم و خدمت خالصانه به ملک و ملت، با همراهی و کمک سایر قوا خیلی از مسائل و مشکلات آزاردهنده که بیش از آنکه
معلول شرارت دشمن و تحریم هاي غیرانسانی و جنایتکارانه او باشد؛ به عملکرد غیر مسئولانه و سیاستگذاري هاي معطوف به خارج دولت ها و دولتمردان برمی گردد، به سرعت حل و رفع و گشایش
هایی در زندگی مردم و به ویژه جوانان ایجاد شود، بدون شک تحقق این انتظار بحق و تلاش براي حاکمیت عدالت و قانون بدون مبارزه قاطعانه با فساد و قانون شکنی امکان پذیر نیست، چرا که می

 
دانیم براي اصلاح جامعه، امر به معروف به تنهایی کافی نیست، نهی از منکر همواره مکمل آن است. 

2- برخلاف تبلیغات دشمنان قسم خورده ایران و همچنین القائات مسموم جریانات صهیونیستی و آمریکایی اعتراض و انتقاد مردم به خاطر حاکمیت و اجراي قوانین اسلامی نیست. مردم اصلا انقلاب
کردند که این قوانین اجرا شود، قوانینی که خداي خالق و عادل براي انسان ها و جوامع انسانی وضع کرده است و سعادت دنیا و رستگاري آخرت در گروي اجراي دقیق آن است. قوانینی که به نفع و
مصلحت هیچ گروه و طبقه و جنسیت و قشر و... خاصی نیست و، چون جوهره آن «عدالت» است به نفع «همه» و به نفع «ناس» است؛ بنابراین مردم از این ناراحت هستند که قوانین اسلام بر خلاف
خواست آن ها و هدف انقلاب، یا اجرا نمی شود، یا درست و دقیق اجرا نمی شود. واقعیات و تجربه 42 سال گذشته هم می گوید هرچه مشکل و گرفتاري در حوزه هاي مختلف اقتصادي، فرهنگی،
علمی، سیاسی و روابط بین الملل، حقوق و قضا و... ایجاد شده و می شود و مردم را کلافه و جامعه را با مشکل مواجه کرده است ناشی از اجراي سیاست هاي غیراسلامی و هرهري مسلکی و فرصت
طلبانه و اباحه گرانه و... است. این واقعیتی است غیر قابل انکار. کی و کجا مردم با اجراي دقیق قانون، حاکمیت قسط و عدالت، مردم محوري، برابري و مبارزه با تبعیض، ایفاي حقوق انسانی، ظلم
ستیزي و مظلوم نوازي، آزادي و حریت، شایسته سالاري و... که جزو ذات قوانین اسلام است مخالف هستند؟! اجراي این قوانین به نفع مردم و سخت به ضرر رانت خواران و دزدان بیت المال و
حرامخواران و صاحبان منافع نامشروع و بدخواهان و دشمنان پیشرفت و عزت این سرزمین است. چنانکه در صدر اسلام و دوران شکل گیري مدینه النبی (ص) نیز چنین بود. تاریخ به صراحت می گوید
(افسوس که ما غالبا به سخن تاریخ و به درس هاي گرانبهاي آن توجه نداریم) یکی از اولین اقدامات پیامبر عقلانیت و عدالت پس از هجرت و براي ساختن جامعه نوین و پایه گذاري تمدنی درخشان بر
مبناي آموز ه هاي اسلام، «اعلام حکومت قانون» بود... و علی (ع) شاگرد اول مکتب پیامبر در دوران کمتر از پنج سال حکومت خود براي حاکمیت همین قانون و گسترش عدالت که به نفع توده ها بود
یکسره و آشتی ناپذیر با نالایقان زیاده خواه (ناکثین) و قانون شکنان ضد عدالت (قاسطین) و جریانات بی مغز و پرمدعاي بازیچه دست منافقین (مارقین) در جنگ و ستیزي آشتی ناپذیر بود. دشمنان
اصلی علی (ع) چنانکه تاریخ می گوید و آن چنانکه خود آن امام بزرگ می گوید «قاسطین» بودند. یعنی دشمنان خارجی و دنباله هاي داخلی و منافق آنها. یعنی قانون شکنان ضد عدالت... به قول

 
دکتر شریعتی «علی در صفین با (کسانی) می جنگد که عدالت را از اسلام حذف کرده اند، می جنگد تا عدالت را بازآورد...»، تا آنجا که عاقبت جان بر سر قانونمداري و عدالتخواهی خود گذاشت، و... 

3- بدون شک جریانات داخلی معاند و خارجی رویاروي انقلاب در برابر هر اقدام اصلاحی و عدالت محور و قانونمدار که دولت جدید بخواهد به آن دست بزند مقاومت خواهد کرد -جریانات رانت خوار و
حرامخوار و مفتخور (قاسطین زمان) که با زیاده خواهی ها و رفتار هاي قانون شکنانه همکار و جاده صاف کن دشمن خارجی هستند و همراه و هماهنگ با او، با مردم و انقلاب دشمنی می کنند، طی
سال هاي اخیر در سایه عدم نظارت و بی کفایتی و فقدان غیرت مسئولیت در نزد بعضی مسئول نمایان حسابی فربه و گستاخ شده اند و نه تن ها خود را در موضع ضعف و بدهکاري نمی دانند بلکه
طلبکار عالم و آدم هم هستند و آنچه را به ناحق و نامشروع به دست آورده اند حق مسلم خود می دانند و بیشتر از این هم می خواهند و سیرائی هم ندارند! لذا شک نباید کرد که در برابر هر حرکت

 
اصلاحی و اقدام قانونی ضد فساد و عدالت خواهانه حتما با تمام قوا مقاومت و سنگ اندازي می کنند. 

4- از آن سو خیلی بعید (و در حد غیرممکن) است که آمریکا «تحریم» ها را لغو کند، در این باره برخلاف بعضی اظهارات تعجب برانگیز و در عین حال قابل تأسفی که برخی از مقامات دولتی و
مسئولان سیاست خارجی بر زبان می آورند و از قول آمریکایی ها در باغ سبز نشان می دهند، و ضمن مبري کردن آمریکا صریحا می گویند: «اصل مشکل تحریم دست ایران است و ایران می تواند اگر
بخواهد همین هفته آن را تمام کند و می تواند آن را ادامه دهد...»! خود آمریکایی ها قرص و محکم بر مواضع ضدایرانی و تحریمی، ایستاده و بر آن پافشاري می کنند. به راستی هم چنین است که با
توجه به اختلاف ماهوي و ذاتی و تمدنی که نظام سرمایه داري غرب با اسلام دارد، او به خیال و زعم خود تازه پاشنه آشیل را علیه ملتی به پاخاسته که دست درازي ها و منافع نامشروع او را در این
کشور براي همیشه قطع کرده و دودمانش را در منطقه بر باد داده و ماهیت استکباري و ضدبشري آمریکا را در جهان افشا کرده است، پیدا کرده و تا حد نابودي به آن ادامه و برشدت و حدت آن هم
خواهد افزود. آمریکا اگر هم حرفی در باره مذاکره و... می زند، بی تردید براي تحمیق و غفلت ماست. براي ایجاد تزلزل و تفرقه در میان اصحاب انقلاب و مسئولان بلندپایه کشور است، براي تداوم هرچه
بیشتر دشمنی ها و ایجاد انحراف در مسیر اصیل انقلاب است. این را به عنوان یک اصل باید بپذیریم- چنانکه دشمنان پذیرفته اند! - خاصه مسئولان و دست اندرکاران، تا زمانی که انقلاب اسلامی،
انقلاب اسلامی است و پرخروش و آشتی ناپذیر هویت خود را حفظ کرده و پاي اصول و ارزش هاي خود ایستاده است و تا زمانی که جمهوري اسلامی مصمم در مسیر تحقق آرمان هاي انقلاب اسلامی
که سربلندي و پیشرفت و عزت ایران یکی از مهم ترین آنهاست، در حرکت است، محال است نظام سرمایه داري و امپریالیسم جهانی به رهبري آمریکا دست از دشمنی و کینه توزي خود علیه این

 
انقلاب و نظام که هر دو را مردم ایران با تکیه بر هویت ملی و اسلامی خود ساخته و پرداخته اند، بردارد. 

5 - دشمنان انقلاب با کمک دنباله هاي داخلی خود (نفوذي ها، غربزده ها، رسا نه هاي اجیرشده، مدیران نالایق و...) از هر ابزاري (از مرغ و گوشت و کشک و روغن گرفته تا... بنزین و گاز و آب و برق)
براي به زانو درآوردن مردم استفاده می کنند. ابایی هم در ابراز این دشمنی و اعلام اینکه تشنه خون مردم ایران و خواهان نیستی این سرزمین هستند، ندارند. حق هم دارند؛ چرا که مردم ایران بر
خلاف خواسته و منافع آنها، پاي انقلاب و استقلال خود قرص و محکم ایستاده اند. کسانی که می گفتند مردم ایران 40 سالگی انقلاب را نمی بینند... یکسره تبلیغ و القا می کردند که زیر 20 درصد در
انتخابات شرکت می کنند... وقتی رمالی و پیش بینی هاي عالمانه؟! خود را به وسیله همین مردم نقش بر آب می بینند و مردم مثل همیشه با ایفاي بایسته نقش خود توي دهان آن ها می کوبند باید
هم از این مردم خشمگین و تشنه خون آن ها باشند؛ بنابراین آن هایی که داوطلب خدمت و تصدي امور این ملک و ملت انقلابی می شوند وظیفه دارند مردم را در مسیري که در پیش گرفته اند و
تحقق هدف هاي ملی و آرمان هاي انقلابی آنها، حمایت کنند نه اینکه با عملکرد و رفتار خود، دانسته یا ندانسته، مغرضانه یا ناآگاهانه در پی اثبات نظرات دشمنان و تامین منافع بدخواهان باشند و



براي پوشش و توجیه بی عرضگی ها و کارنابلدي و کوتاهی هاي خود در پی این باشند که نشان دهند برپایی انقلاب اسلامی از اساس حرکتی غلط بوده! و استقلال خواهی و عزت طلبی و... که از پیامد
هاي این انقلاب است دلیل اصلی همه مشکلات و معضلات اقتصادي و فرهنگی و... مردم و جامعه است! و خلاصه نشان دهند که این ما ایرانی ها هستیم که مشکل داریم و... دشمنانی مثل آمریکا
خوبند و حق دارند و حرفشان منطقی است و «.. اصل مشکل تحریم دست ایران است»! پس راه درست و چاره منطقی دست شستن از انقلاب و استقلال و حتی ارزش هاي اعتقادي و دربست تسلیم
خواسته هاي نامشروع دشمن شدن و زانو زدن مقابل اوست! حق و انصاف آن است که کسانی که اینجا و آنجا، در آن و این قوه، رداي مسئولیت امور مردم و جامعه را بر تن کرده اند باید با همه توان و
قوا در برابر این بدخواهان شرور و دشمنان خون آشام از مردم حمایت کنند. با تکیه بر ظرفیت هاي سرشار درونی و پرهیز از حاشیه روي و دام هایی که حاشیه سازان بر سر راه آن ها می گسترانند و با
تدبیر و همت و هماهنگی و تلاش یکسره و جهادي بار سختی معیشت و سنگینی زندگی را براي آنان سبک و سبک تر کنند و در جهت فراهم آوردن وسایل حیات سرزنده و پرنشاط و امیدبخش که در

 
شأن این مردم مقاوم و نجیب باشد، و فراهم آوردن آن از سوي جمهوري اسلامی انتظار طبیعی است، کوتاهی و تنبلی نکنند... 

 
روزنامه وطن امروز 

 
گزارشی تحلیلی از ریشه هاي بی اعتمادي به نحوه واگذاري معادن/مهندسی فروش معادن 

مالک شیخی: «اعتماد یعنی اینکه من می دانم شما عمداً یا سهواً با قصد و بدون قصد منافع مرا ضایع نخواهی کرد». این تعریف اولیه اي از اعتماد است که «داگلاس مک گریگور» دانشمند و نظریه
پرداز مدیریت در سال 1960 آن را مطرح کرد و شاید همین تعریف کوتاه، صریح ترین پاسخ به ادعاي چندي پیش وزیر صنعت، معدن و تجارت باشد. «علیرضا رزم حسینی» چندي پیش در پاسخ به
واگذاري ابهام برانگیز 6000 محدوده معدنی از طریق مزایده الکترونیک، منتقدان را تلویحاً وابسته به مافیاي معادن خوانده بود، غافل از اینکه انتقاد وارد شده به این نحوه واگذاري از سر نقض یک اصل
بدیهی اجتماعی به نام «اعتماد» است؛ بی اعتمادي نسبت به واگذاري معادنی به ارزش 6 هزار میلیارد تومان که طبق نقشه هاي کاداستر وزارت صمت، 30 درصد محدوده هاي معدنی ایران محسوب
می شود و بر اساس اصل 45 قانون اساسی، جزو «انفال» و مربوط به عموم مردم است؛ انفالی که قرار است منفعت مردم از آن تامین شود و هر خطاي سهوي یا عمدي می تواند اعتماد عمومی را به
عنوان بزرگ ترین سرمایه اجتماعی هر حکومتی، خدشه دار کند. آنگونه که «اینگلهارت» جامعه شناس معروف آمریکایی درباره اهمیت اعتماد عمومی می گوید: «هیچ چیز به اندازه بی اعتمادي نمی
تواند ریشه هاي یک دولت را سست کند». از نظر او، اعتماد باعث تداوم کنش اقتصادي، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی می شود و بدون آن هیچ کنش متقابل مطمئنی صورت نمی گیرد. این نوشتار سعی
دارد با نگاهی از دریچه جامعه شناسی به ریشه ها و پیامد هاي این بی اعتمادي که ناشی از تصمیم هاي ناصحیح است به عنوان یک پدیده اجتماعی بپردازد؛ اجراي طرح هایی که حالا نه تن ها گرهی
از کار دولت باز نمی کند چه بسا پیامد هایی خواهد داشت که عواقب آن دامن دولت آتی را نیز خواهد گرفت. قطعا معادن، پاشنه آشیل وزارت صمت در دولت آینده است و چنانچه بی اعتمادي در این

 
عرصه ریشه کند، دست رئیس جمهور منتخب را در این حوزه زیر تیغ قرار خواهد داد. معضلی که دولت منتخب از اکنون باید علاج آن را پیگیري کند تا با تئوري «زمین سوخته» مواجه نشود. 

 
بی اعتمادي در نحوه اطلاع رسانی 

از آنجا که این مزایده به عنوان بزرگ ترین مزایده کشور به صورت الکترونیک انجام شده است، نخستین مرجعی که هر مخاطبی را براي دریافت اطلاعات نحوه واگذاري رهنمون می کند، سایت وزارت
صمت است، اما با مراجعه به بخش «واگذاري معادن» متوجه خواهیم شد این سایت از سال 1388 توسط روابط عمومی وزارت صمت به روز نشده است. موضوعی که می تواند مبناي این پرسش باشد،
این است: آیا واگذاري براساس قوانین سال 1388 خواهد بود؟ اظهارات کامران وکیلی، دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و واردکنندگان مواد معدنی می تواند مؤید شائبه در نحوه اطلاع رسانی باشد. وکیلی
در مصاحبه اي با تجارت نیوز می گوید: «این واگذاري عجیب در سکوت کامل انجام شده و تشکل هاي صنفی بخش معدن از طریق گزارش رسانه ها از این اقدام مطلع شده اند!» در پرتو همین بی
اطلاعی، سوابق نشان می دهد واگذاري معادن، اکثرا به فرار مالیاتی می انجامد به طوري که طبق آمار، از 200 هزار میلیارد تومان بهره مالکانه دولت از معادن، تنها یکهزار میلیارد آن وصول می شود!

 
اسفناك آنکه 83 درصد معادن در مناطق محروم واقع شده و طبق قانون، باید 15 درصد از مالیات معادن در همان منطقه اي که در آن واقع شده است، مصرف شود. 

 
بی اعتمادي به شرایط واگذاري 

اما معضل دوم در مصاحبه هاي خبري اسداالله کشاورز، سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت، هویدا می شود؛ مصاحبه اي که در آن نحوه واگذاري اینچنین بیان می شود: «فرآیند
واگذاري کاملا الکترونیک و بدون حضور مراجعان و متقاضیان در سطح کشور انجام می شود. محدوده ها و معادنی که واگذار می شوند، فاقد معارض دولتی و مردمی و بدون هیچ گونه تعارض هستند».
از آنجا که اصفهان نیز جزو 31 استانی است که شامل این 6000 محدوده معدنی می شود، حساسیت دادستانی اصفهان را برمی انگیزد و به رغم ادعاي کشاورز مبنی بر فاقد معارض بودن این معادن،

 
علی اصفهانی دادستان خبره، مزایده این محدوده معادن را در اصفهان متوقف می کند. 

کشاورز در ادامه همان مصاحبه تصریح می کند: «این معادن به افراد داراي «صلاحیت و اهلیت» و در قالب «بسته هاي سرمایه گذاري» واگذار خواهد شد». اینکه فرآیند احراز صلاحیت و اهلیت چگونه
انجام می شود فعلا محل بحث نیست، اما با یک حساب سرانگشتی اگر بازه لازم بررسی صلاحیت و اهلیت افراد براي واگذاري هر معدن را فقط 2 ساعت (بدون بررسی یا صحت سنجی مدارك) در نظر
بگیریم، حداقل زمان لازم براي بررسی این تعداد واگذاري، 12000 ساعت و معادل 500 روز کاري به صورت شبانه روزي خواهد بود! موضوعی که رزم حسینی در تاریخ 17 تیر در مصاحبه اي تعداد

 
معدن واگذار شده را 2500 معدن عنوان می کند که طبق همین فرض 208 روز به صورت شبانه روزي، زمان براي بررسی صلاحیت و اهلیت افراد مشارکت کننده نیاز دارد. 

 
بی اعتمادي به متولیان واگذاري 

استدلال سومی که می تواند محکم تر از 2 استدلال گذشته به شبهه انگیز بودن این واگذاري دامن بزند ارجاع به روز اخذ راي اعتماد رزم حسینی در مجلس است؛ روزي که اردشیر مطهري، نماینده
گرمسار در نطق خود می گوید: «پاسخ رزم حسینی و برادران او به تشکیل شرکت هاي تودرتوي معدنی و معاملات سنگین با صنایع مادر فولاد که به دلیل شرکت هاي پوششی از نظر مخفی مانده
است، چیست؟» وي ادامه داد: «آن ها آنقدر حرفه اي هستند که جز با بررسی لایه لایه نمی توان به آن رسید. رزم حسینی مرداد 84 به همراه خبازي و پوریانی، عضو هیات مدیره شرکت خصوصی اي
بودند که اسناد روزنامه آن در 22 مرداد 84 وجود دارد. در این شرکت رزم حسینی رئیس هیات مدیره، پوریانی نایب رئیس و خبازي مدیرعامل شرکت خدمات بازرگانی یارانه مس بودند و شرکت

 
بخشی از سهام خود را که ارزش چندانی نداشت به شرکت مس فروخته است». 

معادن اگر چه از جوانب مختلف اعم از خام فروشی و اختلال در زنجیره هاي پایین دستی همواره دستمایه حواشی بوده اند، اما در این مورد خاص، هر کدام از 3 استدلال فوق به طور مستقل کافی
است تا اعتراض هاي عمومی به نحوه واگذاري معادن را منجر به بی اعتمادي عمومی کند. شاید این آغاز ماجرا باشد، اما سوالی که همچنان بی جواب مانده است، واگذاري عجولانه معادن به عنوان
«انفال عمومی» است. موضوعی که اگر ردپاي یک باند مافیایی در آن مشاهده شود می تواند حساسیت حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه اي را براي یک کشف بزرگ و هشداري براي دولت حجت
الاسلام و المسلمین رئیسی را در ابتداي راه به دنبال داشته باشد. جنجالی که در حال حاضر سعید عمرانی، معاون دادستان کل کشور با بخشنامه اي مبنی بر ممنوعیت این واگذاري ها، آبی بر آتش بی
اعتمادي حاصل از آن ریخته است، اما همچنان تکلیف آن 2500 معدن واگذارشده تا شفافیت فاصله دارد؛ موضوعی که پرونده باند «کاف» را همچنان براي رسانه ها باز نگه خواهد داشت تا در گزارشات

 
بعدي به جزئیات آن پرداخته شود. 

روزنامه خراسان 



 
تروریست هاي نمایشی و سیاستمداران اجاره اي/سید رضا قزوینی غرابی 

نمایش سالانه گروهک تروریستی منافقین که هر سال به مناسبت دستگیري سرکرده این گروه تروریستی در ژوئن سال 2003 برگزار می شود، امسال نیز برگزار شد. سخنرانی سرکرده این گروهک
تروریستی با میزان قابل توجهی دروغ و فریب کاري و وعده هاي متعدد به اعضاي خود از جمله وعده هر ساله سرنگونی نظام جمهوري اسلامی در سال آینده و تکرار همان سخنان سبک و سخیف

 
توسط مهمانان و حامیان خارجی این گروهک، برنامه ثابت و تکراري در فرانسه و به تازگی آلبانی بوده است. 

 
چند نکته را باید درباره نمایش سالانه منافقین درنظر داشت: 

اول؛ سرکردگان این گروهک تلاش دارند با برگزاري چنین برنامه اي و حضور و سخنرانی مهمانان و شخصیت هاي خارجی نشان دهند که در فضاي بین المللی جایگاه و اهمیت دارند، اما حقیقت این
نیست. هیچ یک از مقامات ارشد خارجی به جز نخست وزیر اسلوونی و رئیس دوره اي شوراي اروپا تاکنون به دلیل نگرانی از عواقب حضور در برنامه منافقین در زمان مسئولیت خود در نمایش آن ها
حضور نیافته اند. نخست وزیر اسلوونی نیز که امسال در نمایش گروهک شرکت کرده بود - و در سال 2013 به جرم فساد مالی به دو سال زندان محکوم شد - با واکنش آقاي جوزپ بورل مسئول
سیاست خارجی اتحادیه اروپا مواجه شد که حضور وي را بی ارتباط به اتحادیه اروپا دانسته بود. اغلب مهمانان از شخصیت هاي سابق یا بازنشسته کشور هاي خود هستند و گزارش هاي متعددي توسط
منابع آمریکایی منتشر شده است که نشان می دهد منافقین با پرداخت پول هاي کلان که متوسط آن 30 هزار دلار براي یک سخنرانی کوتاه است، در برنامه این گروهک شرکت می کنند. جالب آن که
ادبیات و واژگان مورد استفاده در سخنرانی مهمانان خارجی، کاملا مشابه یکدیگر است. موضوعی که نشان می دهد متن سخنرانی ها توسط منافقین به این افراد داده شده است و این اشخاص حتی از

 
مسائل داخلی ایران یا منافقین تا حد زیادي بی اطلاع هستند. 

دوم؛ منافقین تلاش دارند با برگزاري چنین نمایش هاي پرهزینه اي که منابع مالی آن مورد پنهان کاري و سکوت این گروهک قرار می گیرد، پایگاه خود را همچنان میان اعضاي خود نگاه دارند.
سرکرده منافقین سال هاست که با شعار سال آینده، سال سرنگونی است، حیثیت و اعتبار خود را در میان اعضاي خود بر باد رفته می بیند. آن ها ناچارند براي دادن امید کاذب به اعضاي خود چنین
نمایش هاي پر زرق و برقی را برگزار کنند. علاوه بر این که این برنامه ها در حقیقت یک بازاریابی براي گروهک در میان سرویس هاي اطلاعاتی برخی کشورهاست تا خدمات مزدوري خود را همان گونه

 
که در دهه هاي 60 تا 80 شمسی به صدام ارائه می کردند و به بقاي خود ادامه می دادند، بار دیگر براي چنین سرویس دهی هایی اعلام آمادگی کنند. 

سوم؛ برگزاري چنین نمایشی بخشی از فضاي رقابت و تنش میان گروه هاي ضد انقلاب و اپوزیسیون به ویژه منافقین و سلطنت طلبان است تا جایگاهی پوشالی به خود از رهگذر زرق و برق و حضور

 
سخنرانان اجاره اي بدهد. 

چهارم؛ رفتار کشور ها و مقامات رسمی غربی با این گونه رفتار ها ي منافقین نمونه بارز دورویی آن هاست. اجازه دادن به یک گروه تروریستی که براي سال ها در فهرست هاي متعدد غربی بوده است و
اکنون نیز همچنان گزارش هایی توسط رسانه ها و مراکز مطالعاتی بین المللی درباره آن منتشر می شود که رفتار هاي ناقض حقوق بشري و سابقه تروریستی و پول شویی آن را مورد اشاره قرار می

 
دهند، به طور آشکار نشان دهنده استاندارد هاي دوگانه و متناقض غرب در مواجهه با تروریسم است. 

وجود دفاتر رسمی منافقین در آمریکا، فرانسه و برخی کشورها، رفتاري شرم آور و ضد حقوق بشر و ضد حقوق قربانیان و بازماندگان ترور است. غرب به خوبی می داند که منافقین و دیگر گروه هاي

 
تروریستی ضد ایرانی مستقر در اروپا و آمریکا، بیش از 17 هزار شهروند ایرانی را قتل عام کرده اند. این موضوع در برخی از گزارش هاي مراکز مطالعاتی و نهاد هاي سیاسی آن ها آمده است. 

همین موضوع حمایت آن ها از این گروه را شرم آورتر می کند و شرم آورتر این است که شخصیت هاي شرکت کننده در نمایش منافقین طوطی وار و بدون اطلاع از واقعیت ها و حقایق جامعه ایران،
اطلاعات دیکته شده عده اي تروریست خائن را براي مشتی دلار تکرار می کنند. منافقین از سال 1360 تا 1400 به مدت چهار دهه متوالی هر سال وعده مضحک سرنگونی و فردا در تهران را براي
اعضاي شوربخت خود تکرار می کنند. صد ها تن از اعضاي آدم کش و خائن آن در عراق، فرانسه و آلبانی با این وعده به گور رفتند چنان که حامیان این گروه مانند صدام و ترامپ اکنون دیگر نیستند،

 
اما مردم ایران همچنان استوار هستند و ایستاده اند. سابقه حمایت از یک گروه تروریست و ناقض حقوق بشر، اما در کارنامه سیاستمداران اجاره اي خواهد ماند. 

 
روزنامه ایران 

 
سیاستگذاري و انباشت نارضایتی عمومی/مهدي صولی 

تالکوت پارسونز جامعه شناس بزرگ امریکایی بر این اعتقاد است که وقوع گاه و بی گاه اتفاقات ناگوار در هر کشوري طبیعی است؛ اما تبدیل شدن شنیدن پیاپی خبر هاي ناگوار و خشم آلود به یک
روال اجتماعی پر بسامد در گفتگو هاي روزانه مردم، زنگ خطري است که هر سیاستگذاري را باید نگران کند. در سیاستگذاري عمومی، دولت نه امري طبیعی و به مقتضی بررسی قیاسی، که ساختی
اجتماعی و مستعد مطالعه استقرایی قلمداد می شود. چنین رویکردي راه را بر مطالعه کنش دولت در قالب «دولت در عمل» و «دولت در واقع» گشوده است و عرصه را بر نگرش هاي ایدئولوژیک از
دولت چه از نوع کثرت گراي آن و چه از گونه نئومارکسیستی آن تنگ کرده است (وحید: 1384)؛ بنابراین شناخت جامعه و فهم برداشت هاي متکثر عموم مردم از سیاست هاي «اعلامی» و «اعمالی»،
پیش نیاز بهبود سیاستگذاري است. حال این پرسش مطرح است که آیا تعریفی هماهنگ از مسائل اجتماعی جامعه ایران امروز، نزد تصمیم گیران و سیاستگذاران کشورمان وجود دارد؟ به بیانی دیگر
در شرایطی که نسبتی پرابهام میان مفاهمه جامعه شناسان و سیاستگذاران برقرار است، تعیین اولویت هاي سیاستی چه نسبتی با مسائل عمومی دارد؟ و این ناهم آوازي، چه نقش و پیامد هایی در

 
ناکارآمدسازي فرایند سیاستگذاري معطوف به حل مسائل اجتماعی در پی خواهد داشت؟ 

این روز ها بسیار می شنویم که با یکدست شدن اجزاي نظام حاکمیتی و بویژه سه قوه، مشکلات کشور مرتفع خواهد شد؛ امید که چنین باد؛ اما این یکدستی به تنهایی رافع مشکل نیست؛ بلکه ضروري
است تا نسبت به تعریف و مواجهه با مفاهیمی، چون «واقعیت اجتماعی»، «گستره همگانی»، «مشکل»، «مسأله» و «احساس عمومی» از یک سو میان سیاستگذاران و جامعه شناسان و از سوي دیگر

 
بین عموم مردم و سیاستگذاران، مفاهمه اي شکل بگیرد تا سیاست هاي عمومی خردمدار سامان یافته و تغییرات به رضایت عمومی منجر شود. 

سیاستگذاري، تلاش براي حل یک مشکل عمومی است که خود را در قالب یک واقعیت اجتماعی نشان داده است. در این نگرش، ابتدا برداشتی از واقعیت اجتماعی خودش را در گستره همگانی نشان
می دهد و سپس با تبدیل شدن این واقعیت اجتماعی به مشکل، مطالبه اي از سوي افکار عمومی ایجاد می شود و سپس، سیاستگذار با تبدیل مشکل به مسأله، موضوع را در دستور کار قرار می دهد تا
با تحقق اهداف، احساس رضایت عمومی در جامعه تقویت شود. براي مثال در بحث مطالبه واکسن، جاي سیاستگذاران خالی است، زیرا مطالبه واکسن یکی از دلایل نارضایتی مردم است که به عنوان

 
یک مشکل عمومی در قالب واقعیت اجتماعی بروز پیدا کرده است. 

در این شرایط حساس کشور باید در نظر داشته باشیم که رضایتمندي عمومی یکی از انواع احساسات عمومی است که نتیجه عملکرد مجموعه نظام است و از برآیند ارتقا و یا کاهش مجموعه اي از
شاخص هاي کمی و مقوله هاي کیفی مرتبط با وظایف حکمرانی حاصل می شود. بدیهی است که اتخاذ و اجراي هر سیاستی، عده اي را راضی و گروهی را ناراضی می کند؛ اما اگر سیاست ها به طور
متوالی و مستمر موجب انباشت نارضایتی عمومی شود، می بایست نظام سیاستگذاري در خود تأمل کند. براي مثال شاید تحلیل چرایی کاهش مشارکت در انتخابات، زنگ خطري باشد که از این منظر

 
هم قابل بررسی است تا با تغییر رویکرد هاي سیاستگذارانه، میزان رضایت عمومی نیز افزایش یابد. 

 
استاد دانشگاه 

 
روزنامه شرق 

دیپلماسی در کابینه رئیسی (2)/جاوید قربان اوغلی 



یادداشت هفته گذشته شاید به دلیل اهمیت نقش سیاست خارجی در برون رفت کشور از شرایط دشوار کنونی، انعکاس نسبتا وسیعی در بین همکاران وزارت امور خارجه داشت. دوستان و همکاران، با
طرح مباحثی در رسانه ها آن را وسعت و غنا بخشیدند. برخی از این همکاران که هم اصحاب فکر و اندیشه و هم برخوردار از تجربیات گران سنگ با قدمتی 40 ساله در مدیریت هاي کلان ستاد
(داخل) و میدان (مأموریت) هستند، بر آن شدند که فارغ از نگرش هاي جناحی مبتکر تهیه و تدوین پیشنهادات عملی در این خصوص و ارسال آن به رئیس جمهور منتخب شوند. امید است نظرات
کارشناسانه و دغدغه هاي دلسوزانه آنان در منظر و مرآي زعماي کشور و دست اندرکاران «تیم سیاست خارجی» رئیس جمهور منتخب قرار گیرد. چه آنکه شرایط کشور به گونه اي است که فرصتی
براي «آزمون و خطا» نیست. با وجود نقش پررنگ و تأثیرگذار «وزیر خارجه» در دستگاه «تصمیم سازي» در مناسبات خارجی، پیشبرد و اجراي «دیپلماسی حرفه اي» براي تأمین منافع راهبردي
کشور، در این یادداشت بر آنم به «کارشناس» به عنوان مؤلفه اي تأثیرگذار و بی بدیل که نقش برجسته و غیرقابل انکاري در رصد اخبار و تحولات، تهیه گزارش، مشارکت در تدوین راهبرد ها و اجراي
آن در میادین مبارزات دیپلماتیک دارد، اشارتی اجمالی کنم. یقین دارم دوستان و همکاران وزارت امور خارجه با کوله باري از تجربه از یک سو و استادان، دانشجویان و اندیشمندان حوزه سیاست
خارجی و دیپلماسی در حوزه اندیشه از سوي دیگر با تکمیل این مختصر راهگشاي کشتی سیاست خارجی کشور در اقیانوس پرتلاطم و رقابت نفس گیر قدرت هاي در کمین نشسته منطقه و جهان
خواهند شد. وقتی از «کارشناس» صحبت می شود، ممکن است اذهان برخی ناخودآگاه معطوف به همکارانی شود که به تازگی با اخذ مدرك از تحصیلات دانشگاهی فراغت یافته و پس از گذراندن
آزمون هاي استخدامی به عنوان «دیپلمات» کار خود را در وزارت امور خارجه شروع کردند. درحالی که بدنه و شاکله کارشناس در عرف بین المللی از پایین ترین رده (وابسته) تا بالاترین مقام (سفیر) را
شامل می شود. طرفه آنکه در بسیاري از کشور هاي جهان معاونان وزیر نیز در زمره دیپلمات هاي حرفه اي و کارشناسان عالی رتبه محسوب می شوند و گردش قدرت در بین احزاب و جابه جایی دولت
ها که از مشخصه هاي نظام هاي دموکراتیک است، جایگاه و شأن این افراد را که سرمایه هاي گران سنگ نظام هاي سیاسی هستند، دچار گزند و آسیب نمی کند. کارشناسان وزارت امور خارجه ستون
فقرات دستگاه دیپلماسی هر کشوري هستند. «تافته جدابافته» نیستند، ولی تفاوت هاي محسوسی با کارشناسان و متخصصان دیگر سازمان هاي اداري و نهاد هاي حکومتی دارند. روشن است این
«تفاوت» به معناي «برتري» نیست. شرایط شغلی آنان حکومت ها را ملزم به گزینش افرادي براي سپردن این مسئولیت می کند که از ویژگی هایی برخوردار باشند که لازمه این شغل است.
خصوصیاتی فردي همچون علایق استوار وطن دوستی، شخصیتی استوار و نفوذناپذیر، زیرك و باهوش، ظاهر آراسته و به دور از تملق و چاپلوسی و برخوردار از شم سیاسی و اعتماد به نفس و از نظر
تخصصی نیز به تاریخ و جغرافیاي سیاسی کشور خود مسلط باشد. آگاهی لازم از ماهیت نظام بین الملل، داراي رتبه بالا در تحصیلات تخصصی و مرتبط، تسلط حداقل به یک زبان بین المللی و توانایی

 
و قدرت تجزیه و تحلیل از دیگر ویژگی هاي دیپلمات هاي وزارت خارجه است. 

این به آن معنا نیست که همه یا اکثریت قریب به اتفاق کارشناسان شاغل در وزارت خارجه متصف به این اوصاف و به دور از کاستی ها هستند. متأسفانه جذابیت هاي مادي، اعمال نفوذ هاي شخصی،
گزینش هاي سلیقه اي و تغییر دولت ها در چهار دهه گذشته تأثیرات سوئی بر کمیت و کیفیت نیروي انسانی وزارت خارجه مانند دیگر نهاد هاي حکومتی گذاشته است که به هیچ وجه نمی توان آن را
منکر شد. با این وجود به جرئت می توان ادعا کرد گزارش هاي تهیه شده توسط کارشناسان همین وزارتخانه آسیب دیده از کشمکش هاي سیاسی در سطحی بسیار بالاتر از دیگر نهاد ها که تعداد آن
ها با برخورداري از منابع مالی نجومی هرساله افزایش یافته (و می یابد) و در سطح ملی است. مهم تر آنکه جسارت در بیان واقعیات، پرهیز از نگارش گزارش هاي تحققی بر اساس خواسته بالادست (به
فرموده) و برخوردار از قوام و استحکام تحلیلی از ویژگی هاي گزارش هاي کارشناسان وزارت خارجه است. دلیل این تفوق شاید در وهله نخست مرهون «خشت اول» صحیحی است که با عقلانیت و به
دور از هیجانات مقطعی و تعلقات سیاسی بنیان نهاده شده. «مقررات تشکیلاتی، استخدامی، مالی و انضباطی وزارت خارجه» در سال 1352 به تصویب رسید و با گذشت قریب به نیم قرن، تغییر رژیم
سیاسی و ریاست پنج وزیر بر این نهاد حاکمیتی، تغییر نیافته و از استحکامی ستودنی برخوردار است. شارحان این مقررات و قانون گذارانی که آن را از تصویب گذراندند، بر این نکته واقف بودند که این
نهاد حاکمیتی باید فارغ از تأثیرات جریان هاي سیاسی، وظیفه اي ملی را عهده دار شود. با وجود وفاداري غیرقابل تردید دو حزب مردم و ایران نوین به نظام شاهنشاهی که چند سال بعد با فرمان
ملوکانه منحل و حزب به اصطلاح فراگیر رستاخیز تأسیس شد، به موجب ماده 89 قانون مذکور «عضویت در احزاب و فرقه ها و دسته هاي سیاسی براي کارمندان وزارت امور خارجه ممنوع است و
متخلف از خدمت وزارت امور خارجه مستعفی شناخته می شود». سلسله مراتب کارشناسان رسته سیاسی همچون ارتقاي درجات نظامیان است که ارتقا از یک درجه به مرتبه اي بالاتر منوط به
گذراندن دوره هایی تخصصی و قبولی در آزمون هاي مربوطه است. یکی از مهم ترین مواد این قانون «مراسم سوگند» بود. به موجب ماده 16 کارآموزان پس از گذراندن یک سال و آموزش در همه
بخش هاي وزارت امور خارجه به مقام «وابسته» نائل می شدند. وابسته اولین پله در مقام سیاسی است که تا رایزن یکمی و متعاقبا در صورت احراز صلاحیت هاي لازم به مقام سفیري ادامه می یابد.
نکته مهم در اولین گام انجام مراسم سوگند وفاداري به «میهن، قانون اساسی، کتاب آسمانی و...» در حضور وزیر، معاونان و رئیس اداره کارگزینی کارآموزان بود که تا جایی که خبر دارم، پس از انقلاب
هرگز به اجرا گذاشته نشد. سخن درباره (قانون) مقررات تشکیلاتی، استخدامی، مالی و انضباطی وزارت امور خارجه مصوب خرداد 1352 بسیار و خارج از حوصله این یادداشت موجز است. به نظرم
اجراي دقیق این قانون ضامن استقلال، سلامت، قانون مندي و شایسته سالاري در وزارت امور خارجه است که فارغ از گرایش هاي رئیس جمهور و رئیس دستگاه دیپلماسی با انضباطی آهنین و به دور
از تأثیرپذیري هاي سیاسی به اجرا گذاشته شود. براي «دهه شصتی» هاي وزارت خارجه که نگارنده نیز یکی از آنان است و فلسفه حضور آن ها در این تشکیلات شرایط پس از انقلاب بود که با وجود
«تعهد» (و البته با ذکر ان شاءاالله)، احتمالا تعداد انگشت شماري از آنان از «تخصص» و تحصیلات مرتبط برخوردار بودند، «کارمند قدیمی» واژه اي آشناست. این واژه به دیپلمات هایی اطلاق می شد
که قبل از انقلاب وارد وزارت خارجه شده بودند. طرفه آنکه به شهادت تعدادي از همین به اصطلاح «قدیمی ها» که در بحبوحه انقلاب و در آخرین سال رژیم پیشین در امتحانات ورودي شرکت کردند
و جواز ورود گرفتند و اکنون نیز نامی نیک و جایگاهی شایسته در بین همکاران دارند، شرایط دشوار و سنگینی براي اشتغال در وزارت امور خارجه حاکم بود و داوطلبان نوعا از دانشجویان «رتبه اول»
دانشکده هاي اندك حقوق و علوم سیاسی و رشته مرتبط مندرج در قانون مذکور بودند. صادقانه باید اعتراف کنم که بسیاري از این عناصر شریف «طوعا» شرایط جدید را پذیرفتند. تخصص و توانمندي
خود را سخاوتمندانه با همکاران جدید که در رأس آن ها قرار گرفته بودند، به اشتراك گذاشته و منشأ خدمات ارزشمندي شده و بسیاري نیز در سال هاي پس از انقلاب به افتخار بازنشستگی نائل
شدند. سیر تحول کارشناسی در وزارت امور خارجه داستان مطولی است که شرح آن نیازمند «کتاب ها» است و در یادداشت و مقاله تنها می توان به سرفصل ها پرداخت. امید است همکاران اندیشمند

 
وزارت خارجه اهتمام لازم به این مهم را مبذول دارند. لازم است این موجز را با ذکر چند نکته به پایان برم. 

1- کارشناسان ستون فقرات ارزشمند نهاد حاکمیتی دستگاه دیپلماسی هستند. حفظ و تقویت آن در گرو اجراي دقیق ضوابط مندرج در مقررات تشکیلاتی به خصوص در استخدام نیرو هاي جدید،
ارتقاي مقام و تخصیص پست هاي مدیریتی در داخل و خارج سهم مهمی در انگیزه کارشناسان در خدمت و نقشی تأثیرگذار در ارتقاي کیفیت گزارش هایی خواهد داشت که مبناي تصمیم هاي

 
سیاسی در مناسبات منطقه اي و بین المللی در کشور است. 

2- برخورد هاي سلیقه اي با این سرمایه ارزشمند در دولت هایی که عمر آن ها در بالاترین حد معمولا هشت سال است، موجب سرخوردگی، کاهش انگیزه و رقابت هاي ناسالم سیاسی است. شایسته
نیست عنصري ارزشمند و با توانمندي بالا در یک دولت «میرزا بنویس» جوانی خام و بی بهره از اصول بدیهی «مذاکره» و در دوره دیگر «مذاکره کننده ارشد» کشور باشد. یا در دوره یک وزیر
کارشناس از احترام برخوردار بوده و صحنه گردان اصلی در جلسات سطح بالا باشد و در دوره وزیر دیگري به حدي تنازل یابد که سرمایه گران سنگ تخصص صد ها دیپلمات و کارشناس در حد بیست

 
وچند دانشجو مساوي پنداشته شود. 

3- به شهادت تاریخ 200 ساله وزارت خارجه از زمان تأسیس و چهار دهه پس از انقلاب، گزارش هاي تهیه شده توسط کارشناسان و تحلیل و پیش بینی هاي وزارت امور خارجه با وجود رشد روزافزون
مراکز دیگر با برخورداري از منابع مالی چشمگیر، به مراتب فراتر از محافل دیگر در کشور است.



روایت 11 سرقت مدرن

منبع: همشهريشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/04/22

پروژه هاي بزرگ بسیاري در سال هاي اخیر از نابسامانی اوضاع اقتصادي سوءاستفاده کرده و سرمایه هزاران نفر را از چنگشان درآورده اند.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از روزنامه همشهري، روایت همه آنها که مالشان را باخته
اند و زندگی براي همیشه روي دیگري به آنها نشان داده، در گزارش هاي روزنامه اي که
تعداد حرف، کلمه و صفحه در آن محدود است، نمی گنجد؛ خرده روایت هایی که تلخ است
و در همه آنها ردپاي چندین هزار نفر دیده می شود. هزاران هزار نفري که خیلی هاي شان
بعد از گذشت سال ها هنوز نتوانسته اند پول شان را پس بگیرند و 10 میلیون تومان هایشان
حالا یک میلیون هم نمی ارزد. تلخ است. گزنده است و به نظر می رسد بر روند شیوع این
رنج هم پایانی نیست... . تبلیغات آزاد کلاهبرداران در رسانه ها، بیلبوردهاي شهر و... یکی از
مهم ترین عواملی است که افراد را به کام از دست دادن سرمایه می کشد. از سوي دیگر
بوروکراسی پیچیده در پیگیري پرونده هاي کلاهبرداري، وابستگی سارقان مدرن به دستگاه
هاي دولتی و غیردولتی، نظارت ضعیف نهادهاي ذي ربط و... همه و همه متهمان اصلی به
وجودآوردن شرایط کنونی اند. همه اینها را باید کنار یک درد مشترك گذاشت: تورم هاي
دورقمی مهارگسیخته ترس بزرگ عمومی را در دل جامعه حاکم کرده است. افراد این جامعه
به هر دري می زنند تا خود را از سقوط در دره فقر نجات دهند. در گزارش امروز تنها به
تعدادي از این پرونده هاي پر سروصدا پرداخته ایم و آنچه بر سرمایه گذاران مستأصل آنها

 
گذشته را مرور کرده ایم... 

 
صندوق ذخیره فرهنگیان 

سرقت از آینده معلم ها چه بود؟ 900 هزار فرهنگی در صندوق ذخیره فرهنگیان عضو هستند و به آن حق عضویت - 5 درصد حقوق شان- را پرداخت می کنند. صندوقي که باید امن ترین پشتوانه
ملی براي آن ها در ایام بازنشستگی باشد. اما ....پنج سال پیش، خبر اختلاس هنگفت در این صندوق از تریبون مجلس شنیده شد. این صندوق به اهدافی که براي آن طراحی شده بود نرسید و هفت نفر
توانستند بیش از 3 هزار میلیارد تومان ازین صندوق به نوعی کلاهبرداري کنند. البته در سال 96، مقصودي نماینده مردم سبزوار در مجلس شوراي اسلامی رقم اختلاس شده در صندوق ذخیره
فرهنگیان را بیش از10 هزار میلیارد عنوان و تصریح کرد: اسناد درون پرونده بیانگر تخلف قطعی تا این رقم است؛ هرچند که ممکن است با بررسی هاي قضایی بیشتر رقم تخلف افزایش هم یابد. در
واقع بعد از ماجراي فساد در صندوق ذخیره فرهنگیان، کمیته تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان در مجلس شکل گرفت که و در آبان سال 1396 اعلام شد در مجموع 580 صفحه گزارش
درباره تخلفات صندوق ذخیره فرهنگیان تدوین و 3806 صفحه سند جمع آوري شد؛ 21 آذر سال 96 هم رئیس کمیته تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان از نهایی شدن گزارش این کمیته

 
در کمیسیون آموزش مجلس خبر داد و گفت که تخلف 15 هزار میلیارد تومانی مالی در صندوق ذخیره فرهنگیان محرز شده است. 

چه شد؟ طی این سال ها بارها و بارها دادگاه براي متهمان صندوق ذخیره فرهنگیان تشکیل شد. به نظر می رسد با رویه قضایی موجود و بعد از ثبت اتهام سرقت از صندوق ذخیره فرهنگیان، بازگشت
تدریجی سرمایه هاي از دست رفته فرهنگیان قطعا پول هاي تخلف صندوق ذخیره فرهنگیان به صورت تدریجی به حساب صندوق بازمی گردد در این میان باید با اتخاذ راهکار و روشی پول معلمان را
همانطور که پول مالباختگان مؤسسات مالی و اعتباري را پرداخت می کنند، از همان محل پول فرهنگیان را که با هزاران زحمت به دست آمده است را بازگردانند. فراموش نکنیم معلمان در پرونده

 
صندوق ذخیره فرهنگیان سند و مدرك خاصی براي احقاق حق خود ندارند ولی دولت نباید اجازه دهد که حق آنان ضایع شود و پس انداز معلمان در صندوق ذخیره فرهنگیان به باد برود. 

 
پرونده پدیده شاندیز 

ارزش طلب مالباختگان بیش از 5 هزار میلیارد تومان چه بود؟ شرکت پدیده شاندیز در سال 88 با هدف توسعه گردشگري در استان خراسان رضوي فعالیت خود را آغاز کرد و تا سال 93 که فعالیت آن
به دستور دادستانی مشهد متوقف شد، میلیاردها تومان از سرمایه مردم را به شکل فروش سهام به خود جذب کرده بود. ارزش سهام این شرکت در سال 93 به بیش از 120 هزار ریال رسیده بود. اما
دادستانی به دلیل تخلفاتی مانند بدهی به سازمان مالیاتی و سازمان تأمین اجتماعی، تخلف در ساخت وساز، تخریب و تصرف ده ها هکتار اراضی ملی و کشاورزي و همین طور خرید و فروش سهام یکی
از شرکت هاي تابعه شاندیز به نام ابنیه و ساختمان که شرکت سهامی خاص محسوب می شد، جلوي ادامه فعالیت هاي پدیده را گرفت و این توقف فعالیت، سهامداران این شرکت را که عموما مردم
عادي در سوداي افزایش دارایی هاي خود بودند، خشمگین و نگران کرد. تا آن زمان، 110 هزار نفر سهام شرکت پدیده را خریداري کرده بودند، یک میلیارد و 800 میلیون سهم توسط پدیده به
خریداران واگذار شده بود، درحالی که ارزش دارایی هاي این شرکت 20 درصد از ارزش سهام هاي واگذار شده بود. در نتیجه افزایش صوري سرمایه شرکت و تولید سرمایه بدون آورده به تخلفات پدیده

 
افزوده شد. 

چه شد؟ مجموع ارزش بدهی شرکت پدیده شامل طلب دارندگان برگه تعهد و دارندگان سهام در سال 94 بیش از 51 هزار میلیارد ریال اعلام شده بود. مدیرعامل سابق این شرکت در سال 95 بازداشت
و مورد محاکمه قرار گرفت. دادگاه براي او حکم حبس ابد و براي دیگر متهمان پرونده در مجموع 150 سال حبس تعیین کرد. دولت و قوه قضاییه تصمیم گرفتند بدهی هاي موجود را با کمک
راهکارهایی مانند پرداخت جریمه تخلفات به صورت اقساطی، تنفس چندساله مالیاتی و صدور مجوز براي ادامه یافتن فعالیت هاي شرکت به جاي تعطیل کردن آن براي بازگرداندن سرمایه سهامداران
تامین کنند. همچنین سهام شرکت پدیده در بورس عرضه شد تا طلبکارانی مانند مالکان تعهدنامه هاي این شرکت در ازاي طلب خود، سهام رسمی و قانونی شرکت را دریافت کنند. به این ترتیب
طلبکاران شرکت به سهامداران اصلی شرکت تبدیل شدند. همچنین سهام 80 درصدي مدیرعامل سابق پدیده هم در سبد شرکت گذاشته شد تا صرف تسویه مطالبات طلبکاران و هزینه هاي شرکت

 
شود. دادستان خراسان رضوي اواخر سال گذشته از تعیین تکلیف وضعیت حدود هزار نفر از طلبکاران و افزایش سهامداران شرکت از 120 هزار نفر به 170 هزار نفر از طریق بورس خبر داد. 

 
مؤسسه مالی کاسپین و تعاونی فرشتگان 

ارزش سپرده مالباختگان در تعاونی فرشتگان حدود 86 هزار میلیارد تومان چه بود؟ این مؤسسه مالی از سال 94 و این بار هم در خراسان رضوي فعالیت خود را آغاز کرد. این شرکت از ادغام چندین
مؤسسه دیگر که نتوانسته بودند شرایط اخذ مجوز از بانک مرکزي را به دست آورند شکل گرفته بود. تعاونی هاي عام کشاورزان مازندران، حسنات اصفهان، دامداران و کشاورزان کرمانشاه، الزهرا مشهد،
بدو توس، امید جلین، پیوند و فرشتگان ازجمله این مؤسسات هستند. ماجراي پیچیده مؤسسه کاسپین از آنجا آغاز شد که دارندگان حساب در تعاونی فرشتگان پس از ادغام آن با کاسپین به کسري
بودجه این مؤسسه پی بردند و براي دریافت اصل و سود پول خود به این مؤسسه هجوم آوردند تا با بستن حساب هایشان مانع از نابودي اصل پول و سود آن شوند. به این ترتیب مؤسسه کاسپین که به



واسطه ادغامی بودنش جمعیت وسیعی از سپرده گذاران را زیر پوشش گرفته بود، با کمبود شدید منابع مالی مواجه شد و تجمع هاي اعتراضی سپرده گذاران تا جایی پیش رفت که سران قوا و مجلس
به این پرونده ورود پیدا کردند. ارزش مجموع سپرده ها در تعاونی فرشتگان که با وعده پرداخت سودهایی بالاتر از سودهاي مصوب بانک مرکزي مردم را به خود جذب کرده بود بیش از 86 هزار و 740

 
میلیارد تومان برآورد شده است. 

چه شد؟ بانک مرکزي متعهد شد تا 90 درصد از سرمایه سپرده گذاران طلبکار را پرداخت کند. به این ترتیب که به صورت تدریجی به افرادي که تا 100 میلیون، 200 میلیون و بالاي 200 میلیون
تومان سپرده در این تعاونی داشتند اعلام می شد که اصل پول خود را دریافت کنند. درحالی که عده اي از سپرده گذاران نسبت به عدم پرداخت سود پول و عده اي دیگر نسبت به عدم پرداخت اصل
پول خود به صورت کامل معترض بودند. محل تامین این بدهی ها از خط اعتباري به ارزش 34 هزار میلیارد تومان بود که بانک مرکزي در سال 96 در اختیار مؤسسه کاسپین قرار داد. روند پرداخت ها
به طلبکاران در مرداد 96 متوقف شد اما چند ماه بعد و پس از شناسایی دارایی هاي مؤسسه کاسپین، دوباره از سر گرفته شد، با این وعده که با منابع مالی موجود 98 درصد از سپرده هاي تعاونی

 
فرشتگان به صاحبانشان بازگردانده خواهد شد. 

با این همه گزارش هاي خبري منتشرشده در سال هاي 98 و 99 نشان از آن دارند که بسیاري از مالباختگان هنوز نتوانسته اند به دارایی هاي خود برسند. همچنین نخستین دادگاه رسیدگی به پرونده

 
تعاونی فرشتگان سرانجام در دي سال 99 یعنی 5 سال پس از آغاز جنجال مؤسسه مالی کاسپین، برگزار شد. 

درحالی که عده اي از سپرده گذاران نسبت به عدم پرداخت سود پول و عده اي دیگر نسبت به عدم پرداخت اصل پول خود به صورت کامل معترض بودند. محل تامین این بدهی ها از خط اعتباري به
ارزش 34 هزار میلیارد تومان بود که بانک مرکزي در سال 96 در اختیار مؤسسه کاسپین قرار داد. روند پرداخت ها به طلبکاران در مرداد96 متوقف شد اما چند ماه بعد و پس از شناسایی دارایی هاي

 
مؤسسه کاسپین، دوباره از سر گرفته شد، با این وعده که با منابع مالی موجود 98 درصد از سپرده هاي تعاونی فرشتگان به صاحبانشان بازگردانده خواهد شد 

 
مؤسسه مالی اعتباري ثامن الحجج 

مجموع ارزش سپرده حدود 12 هزار میلیارد تومان چه بود؟ این مؤسسه در سال 80 در سبزوار تاسیس شد اما فعالیتش را از سال 86 آغاز کرد و با دادن وعده سودهاي بالا، سپرده گذاران را به سوي
خود جذب کرد و سپرده هاي کلان را در قالب مضاربه از مردم دریافت کرد. تا اواسط سال 94 کسی متوجه ناتوانی این مؤسسه در عمل به وعده هایش نشده بود و در اوایل نیمه دوم این سال بود که
مشخص شد مؤسسه ثامن که در آن زمان 480 شعبه در سراسر کشور داشت، توانایی بازپرداخت وجوه سپرده گذاران را ندارد.این مؤسسه علاوه بر ناتوانی در بازپرداخت وجوهات مردم، تخلفاتی نظیر
اعطاي تسهیلات کلان به قضات باسابقه و شخصیت هاي سیاسی، پرداخت سودهاي نامتعارف 89 درصدي و اعطاي وام هاي کلان با سود 3 درصد به افراد خاص را هم در پرونده دارد. همین پرداخت
سودهاي نامتعارف و بالا بود که باعث شد این مؤسسه دچار کسري عمده شده و در پرداخت اموال مردم ناتوان شود. در سال 94 از ادامه فعالیت هاي مؤسسه ثامن جلوگیري شد و این مؤسسه در سال

 
95 اعلام ورشکستگی کرد، در شرایطی که بیش از یک میلیون و 250 هزار نفر سپرده گذار از این مؤسسه طلبکار بودند. 

چه شد؟ با اعلام ورشکستگی مؤسسه ثامن، تجمع هاي اعتراضی سپرده گذاران در این مؤسسه آغاز شد. بانک مرکزي پس از ورشکسته شدن این مؤسسه مسئولیت آن را به عهده گرفت. ابوالفضل
میرعلی، رئیس هیأت مدیره این مؤسسه، در سال 97 به جرم اخلال در نظام اقتصادي کشور بدون قصد ضربه زدن به جمهوري اسلامی ایران به 15 سال زندان و محرومیت از خدمات دولتی محکوم
شد. در بدو ورود بانک مرکزي به جنجال مؤسسه ثامن، 2 هزار و 200 میلیارد تومان از منابع بانک مرکزي به سپرده گذاران پرداخت شد و بانک مرکزي نسبت به پرداخت مبلغی مشابه به مابقی

 
طلبکاران متعهد شد. بانک مرکزي همچنین متعهد شد حتی اگر اموال مؤسسه ثامن فروخته نشود هم بدهی سپرده گذاران را پرداخت خواهد کرد. 

سپرده هاي بالاي 100 میلیون تومان به صورت مرحله اي تسویه می شدند و در ابتدا سپرده گذارانی که طلب آنها کمتر از 300 میلیون تومان بود در اولویت پرداخت قرار گرفتند. سال 96 اعلام شد
که هنوز 3550 میلیارد تومان از بدهی سپرده گذاران باقی مانده است. با این همه تا سال98 اگرچه تمامی بدهی سرمایه گذارانی که سپرده شان کمتر از 300 میلیون تومان بود پرداخت شد، سرنوشت
2 هزار سپرده بالاي یک میلیارد تومانی در این مؤسسه نامشخص باقی مانده بود. نمایندگان سپرده گذاران ثامن در سال 98 اعلام کرد از نظر ارزش ریالی، بدهی 60 درصد از سپرده گذاران این مؤسسه

 
هنوز پرداخت نشده است. 

 
پردیسبان 

بین 70 تا 90 میلیارد تومان ارزش طلب مالباختگان در سال 90 چه بود؟ در عکس هایی که از تجمع مالباختگان پروژه پردیسبان منتشر می شود، پلاکاردهایی دست افراد وجود دارد: «این نتیجه
اعتماد به رسانه ملی است.» این نخستین بار نیست که تبلیغات صداوسیما، زیان هنگفتی به طیف گسترده اي از افراد وارد می کند.  آن روزها انگار «پردیسبان» تبلیغات تلویزیون را قرق کرده بود! هر

 
کانالی که می زدي شهر رؤیایی قزوین را نشان می داد. خب، خیلی ها هم اعتماد کردند؛ براي سرمایه گذاري اما... 

اوایل دهه 90 بود که شرکت پردیسبان با شعار «پردیسبان پشتوانه امروز، امید فردا» اقدام به تبلیغات گسترده به منظور جذب سهامدار کرد. بیش از 8 هزار نفر شعار خرید آپارتمان هاي ویلایی مبله با
نرخ کم را باور کردند و اسیر تبلیغات وسوسه کننده تلویزیون و بیلبوردهاي شهر شدند و درنهایت سرمایه هاي خود را از دست دادند. دي سال 93 دفتر مرکزي این پروژه بزرگ پلمب و گزارش تخلف
گرداندگان آن رسانه اي شد. این پروژه در ظاهر پروژه بزرگی در 66 طبقه با ارتفاع 230 متر، 5000 واحد تجاري، سالن همایش 5000 نفره، 6تالار عروسی، پارك برف و یخ، پارك آبی، پارك دلفین،
باغ پرندگان، باغ گل، باغ موزه مینیاتور، دریاچه مصنوعی، سالن هاي ورزشی تفریحی و سرگرمی هاي کودکان و نوجوانان، رستوران گردان و 60 رستوران و محل پذیرایی بود که مدیران آن از سال90 تا

 
93 که ارزش هر دلار نهایتا 3600 تومان بود، حدود 90 میلیارد تومان کلاهبرداري کردند و درنهایت دستگیر شدند. 

چه شد؟ این پرونده چهار متهم به نام هاي محمدحسن قناعتی، محسن دهقان نیري، سعید اسفندیاري گرگري و احمد قناعتی دارد که حکم شان در 19 اسفند 97 از سوي دادگستري خراسان رضوي
اعلام و درمجموع 59 سال زندان براي متهمان پرونده پردیسبان صادر شد، همچنین رد مال معرفی شده از ناحیه متهمان به نفع سهامداران و ضبط تمامی اموالی که متهمان از این رهگذر به دست
آورده اند در حکم صادره قید شد؛ احکامی که دردي از زیان دیدگان دوا نکرد. خبرگزاري فارس در تیر ماه سال جاري نوشته است که پس از گذشت حدود 2 سال برخی از سهامداران به پول خود

 
نرسیده اند چه برسد به سود سرمایه خود. آنها از روند رسیدگی گلایه دارند و اضطراب و خشم همه وجودشان را پر کرده است. 

 
خودرو تجارت کاسپین و یکتا 

ارزش مطالبات مالباختگان 11 تا 20 میلیارد تومان چه بود؟ در مورد این پرونده گفته می شود که مدیرعامل شرکت خودرو تجارت کاسپین، شرکتی خانوادگی به نام خودرو تجارت یکتا تاسیس کرد با
این هدف که در آن خرید و فروش خودروهاي داخلی و خارجی انجام شود. پس از تاسیس این شرکت، مدیرعامل، اقدامات و مراحل مختلف براي تبدیل شدن به نمایندگی ایران خودرو را در شرکت
یکتا انجام داده است. پس از آن از سال 95 فعالیت کلاهبردارانه خود براي دادن وعده سود 30 درصدي به سپرده گذاران را آغاز کرده است؛ وعده اي که بسیاري از افراد که حتی قصد خرید خودرو را
هم نداشتند، به سوي این شرکت جذب کرد. تخلفات این شرکت در سال 96 زمانی مشخص شد که تحویل خودروهاي خریداري شده به تأخیر افتاد. به گفته شاکیان خریدها از دي 95 تا اواخر مرداد
96 انجام شده است. اما زمانی که خریداران طبق وعده هاي داده شده براي تحویل خودرو به نمایندگی مراجعه کردند متوجه شدند نمایندگی مسئول تحویل جمع شده است. از تخلفات شرکت هاي
کاسپین و یکتا که مدیریت هردو به عهده یک نفر، متهم درجه اول پرونده بود، دادن وعده کذب پرداخت سود 30 درصدي، ثبت نام با قراردادهاي متفرقه، اخذ وجه از مشتریان با استفاده از دستگاه



 
هاي کارتخوان متفرقه، تأخیر در تحویل خودرو و عدم پرداخت سود تأخیر به مشتریان بوده است. 

چه شد؟ پول هاي مشتریان شرکت کاسپین و یکتا به جاي واریز شدن به حساب ایران خودرو به حساب شخصی مدیرعامل واریز شدند؛ رقمی که براساس بعضی از منابع 20 میلیارد تومان و براساس

 
منابعی دیگر 11 میلیارد تومان بوده است. تعداد مالباختگان و شاکیان این پرونده 250 نفر اعلام شد. 

مدیرعامل متهم به کلاهبرداري از ایران به ترکیه گریخت و مقامات ایران براي استرداد او با اینترپل مذاکره کردند. آخرین اخبار درباره سرنوشت مالباختگان این پرونده در سال 96 منتشر شده است. تا
آن سال شرکت ایران خودرو مسئولیت این تخلف را به عهده نگرفته بود و اعلام کرده بود که تعهدي در برابر مالباختگان ندارد زیرا نه پولی به حساب آنها واریز شده است، نه سهامداران این شرکت
اجازه می دهند تاوان چنین تخلفاتی را ایران خودرو بپردازد. ایران خودرو همچنین اعلام کرده بود این شرکت 800 نمایندگی دارد و اگر بخواهد به چنین تخلفاتی رسیدگی کند احتمال تخلف هاي

 
بیشتر هم به وجود خواهد آمد. اطلاعات جدیدي از سرنوشت مالباختگان این پرونده در دست نیست و تمامی گزارش هاي موجود درباره این پرونده در آبان 96 منتشر شده اند. 

 
پروژه رضوان قم 

ارزش طلب مالباختگان بیش از 100 میلیارد تومان چه بود؟ رؤیاي خانه دارشدن، دار و ندار خیلی ها را به باد داده است. «رضوان» مشتی نمونه خروار بود. پروژه اي مسکونی که در نخستین روزهاي
دهه 90 آوازه بلند آن میان مردم پیچید و آنها را به امید خانه دارشدن براي پیش خرید، به سمت شرکت انبوه سازي کشاند. تبلیغات گسترده با عنوان «مسکن ارزان قیمت در بهترین نقطه شهر»
موجب شد که نه تنها بومیان استان قم، بلکه از سایر شهرستان ها هم براي خرید خانه روانه این استان شوند و سرمایه زندگی شان را به حساب شرکت انبوه سازي آپکوپارس با عاملیت مهدي درخانی
بریزند. این پروژه 132 واحدي در بازه زمانی هشت ساله توسط متهمان با استفاده از خلأهاي موجود قانونی به 1300 خانواده فروخته شد و به طور میانگین بین 50 تا 70 میلیون تومان از آنها به عنوان

 
مبلغ اولیه فرایند پیش خرید، وجه نقد دریافت شد. در روند این پروژه، بیش از 100 میلیارد تومان از متقاضیان کم درآمد جامعه براي خانه دارشدن، کلاهبرداري شده است. 

چه شد؟ در ماه هاي پایانی سال 97 کم کم صداي اعتراض ها بلند شد. مدیرعامل این شرکت انبوه سازي که مسئول مستقیم پروژه رضوان بود با شکایت تنها چند نفر از مالباختگان بازداشت شد که
آگاهی رسانی در فضاي مجازي به شکایت شاکیان سرعت بخشید. با پیگیري مالباختگان، تمامی 30 نفر عوامل درگیر این پروژه به زندان روانه شدند. اما قصه به اینجا ختم نشد و ماجراي کلاهبرداري
بعد از دستگیري متهمان نیز ادامه داشت تا جایی که برخی مدعیان به اسم مصالحه وارد میدان شدند و چوب حراج به اموال مردم زدند و درصدد برآمدند تا پروژه رضوان را با شیوه دیگري به

 
مالباختگان به قیمت روز بفروشند. 

اسفند 99 هم، اعلام شد که یک گروه خبره و کارشناس از بهترین قضات و کارکنان اداري دادسراي استان تعیین شده تا درخصوص مشکلات و پیچیدگی هاي پرونده پروژه رضوان و نحوه وصول
مطالبات شکات به طور مستمر و کارشناسانه اقدام کنند. مدتی بعد خبر رسید که پرونده «پروژه رضوان» پس از رسیدگی در دادگاه ویژه مفاسد اقتصادي با صدور حکم نهایی مختومه شده و در حال
حاضر پرونده مذکور در مرحله اجراي احکام است و شکات به تناسب طلبی که از شرکت دارند در حال تسویه حساب هستند. بنا بر دادنامه صادره، 18متهم در این پرونده محکوم شده اند. بیشترین
میزان محکومیت مربوط به متهمین ردیف دوم الی ششم، نهم، دوازدهم، سیزدهم، پانزدهم و شانزدهم؛ مهدي درخانی، علی کریم نیا، محسن اسدي، محمد سخا، ابوالفضل آقاجانی، ابوطالب احمدي،
رضا محمدي عزیزي، محمد معصوم، محمد نصرآبادي و رحمت االله سینایی مهر است که به جرم مشارکت در اخلال در نظام اقتصادي کشور از طریق وصول سپرده از مردم و حیف و میل کردن اموال و

 
کلاهبرداري شبکه اي و باندي علاوه بر رد اموال شکات که از متهمان مذکور شاکی شدند به 20 سال حبس و 74 ضربه شلاق محکوم شدند. 

البته در این پرونده سنگین که حجم اطلاعات آن در دادنامه بیش از 30 هزار صفحه در 145 جلد عنوان شده است، به اتهامات متنوعی ازجمله کلاهبرداري، تحصیل مال از طریق نامشروع یا
سوءاستفاده و تقلب از امتیازات، تشکیل یا رهبري شبکه کلاهبرداري و کلاهبرداري باندي، غصب عنوان، مزاحمت براي بانوان و اطفال در اماکن عمومی یا معابر، مشارکت در کلاهبرداري شبکه اي و
باندي از شکات، جریحه دار کردن عفت عمومی، تحصیل مال از طریق نامشروع، ضرب و جرح عمدي، توهین به اشخاص عادي و فروش مال غیررسیدگی شده است. اما درنهایت به نظر می رسد قرار
نیست حقوق ازدست رفته قربانیان این پروژه استیفا شود. سیزدهم تیر سال جاري، مالباختگان پروژه رضوان در اعتراض به عدم تعیین تکلیف وضعیت دارایی و واحدهاي مسکونی خریداري شده خود

 
در مقابل دادگستري قم تجمع اعتراضی کردند. 

 
لیزینگ نگین خودرو آفتاب 

ارزش مطالبات مالباختگان 37 میلیارد تومان چه بود؟ پرونده نگین خودرو از سال 1389 کلید خورد. این شرکت لیزینگی نخستین بار در سال 89 در غرب تهران آغاز به فعالیت کرد اما پس از پلمب
شدن بار دیگر از سال 1393 فعالیت خود را در شرق تهران آغاز کرد. مدیران این شرکت ادعا داشتند با دریافت ودیعه از مشتریان، با شرایطی مناسب خودروهاي لیزینگی در اختیار مردم قرار می دهند.
اما تأخیر در تحویل خودروها به تدریج باعث افزایش شکایت مردم از این شرکت شد و شکایت ها درنهایت منجر به پلمب نگین خودرو شد. در ابتدا تعداد شاکیان 1500 نفر و مبلغ بدهی 16 میلیارد

 
تومان عنوان شد اما دادستان تهران در سال 97 تعداد شاکیان را بیش از 15هزار نفر و ارزش دارایی مالباختگان را 37 میلیارد تومان اعلام کرد. 

چه شد؟ تا سال 98 گزارش هاي منتشرشــــده در رسانه هاي خبري حاکی از آن بودند که تعداد زیادي از مالباختگان این پرونده هنوز به دارایی هاي خود نرسیده اند. اگرچه مدیران این شرکت
دستگیر و در دادگاه به حبس و رد مال محکوم شدند. آنچه از گفته مقامات قضایی مرتبط با پرونده به دست می آید این است که روند رد مال به شاکیان پرونده تا اوایل سال 99 به صورت تدریجی
ادامه داشته است. از آنجا که اموال متهم کفاف پرداخت تمامی مطالبات مردم را نمی دهد، روند بازپرداخت مطالبات شکات با تأخیر مواجه شده است و بخشی از آن از محل اقساط خودروهایی که
متهمان پیش تر به فروش رسانده اند تامین شده است. سخنگوي قوه قضاییه در اسفند 99 از تسویه حساب با حدود 11 هزار و 624 نفر از شاکیان خبر داد. اما روند تکمیل تسویه حساب به گفته

 
مقامات قضایی در تابستان 1400 انجام خواهد شد. 

 
گلیم و گبه کرمانشاهان 

238 میلیارد تومان و 13 هزار شاکی چه بود؟ نهم آبان 95 بود که خبر دستگیري مدیر «مکتب فرش و گلیم و گبه کرمانشاهان» (که به مکتب گلیم و گبه شناخته می شود) حین خروج از کشور، همه
را در شوکی بزرگ فرو برد. 5 سال پیش، مالباختگان این پروژه در کمال ناباوري مقابل دفتر مرکزي مکتب گلیم و گبه تجمع کردند و سرگردان از اخباري که می شنیدند به خیابان ها آمدند. آنها
افرادي بودند که با هزار امید سرمایه خود را با هدف کسب سود بیشتر از بانک ها بیرون کشیدند و در مکتب گلیم و گبه سرمایه گذاري کردند اما درنهایت، تبلیغات فراگیر و فریبنده مکتب گلیم و گبه

 
حدود 13 هزار مالباخته برجاي گذاشت. در این پرونده مدیر مکتب به کلاهبرداري 238 میلیارد تومان از مردم متهم شد. 

ماجرا اما از این قرار بود که مدیر مکتب فرش و گلیم و گبه کرمانشاهان با شعار کارآفرینی و ثروت آفرینی در شهري که رکورددار بیکاري در کشور است، به میدان آمده بود. او به مردم کرمانشاه،
سودهاي وسوسه انگیز بیش از 70 درصد پرداخت می کرد و 23 هزار سرمایه گذاري را در مکتب در مدت کوتاهی رقم زده بود. اعتبار مدیر مکتب گلیم و گبه روزبه روز با تبلیغات در رسانه هاي معتبر
و... نزد مردم بیشتر می شد و پروژه در ظاهر بسیار خوب پیش می رفت تا این که در 9 آبان 95، خبر دستگیري این فرد همه جا پیچید و شوك بزرگی به همه وارد کرد. در آن سال و سال هاي بعد،
پرونده کلاهبرداري گلیم و گبه تبدیل به یکی از مهم ترین پرونده هاي دستگاه قضایی کرمانشاه شد که در 5سال گذشته به آن رسیدگی و درنهایت منجر به صدور و اجراي حکم شد. البته در همان

زمان هم بارها گفته شد که پول همه مالباختگان برنمی گردد و حیف و میل شده است! 



چه شد؟ یک سال بعد، بالاخره روند دادرسی آغاز و 3 جلسه براي رسیدگی به پرونده مدیر مکتب گلیم و گبه در دادگاه تشکیل شد. نخستین جلسه دادگاه رسیدگی به اتهامات این متهم در تاریخ 23
بهمن 96 با حضور 114 وکیل و با حضور متهم و وکیل تسخیري متهم آغاز شد. در نخستین جلسه از دادگاه که تا روز بعد هم ادامه یافت، دادستان عمومی و انقلاب استان کیفرخواست مفصل خود را
با ارائه مستندات و استماع اظهارات کارشناسان قرائت و از دادگاه براي متهمین پرونده (مباشر و معاونین در جرم) تقاضاي کیفر کرد. درنهایت 25 بهمن 96 با قطعی شدن رأي دادگاه کار بازپرداخت
سرمایه اولیه مردم از اموال شناسایی شده آغاز شد و بالاخره محمدحسین صادقی، دادستان استان کرمانشاه، از پرداخت بخشی از مطالبات مالباختگان خبر داد و گفت: بخشی از مطالبات مربوط به
مالباختگان پرونده موسوم به فرش، گلیم و گبه کرمانشاه واریز شد. براساس آخرین اخبار منتشرشده از این پرونده عجیب، شهرام کرمی، دادستان عمومی و انقلاب کرمانشاه، با بیان این که پرونده گلیم
و گبه کرمانشاهان تا پایان تابستان بسته می شود، گفته است: حدود 17 میلیارد تومان از مطالبات شاکیان پرونده هنوز باقی مانده است. بنابر اظهارات این مقام مسئول در تیرماه امسال، مطالبات
اکثریت این مالباختگان پرداخت شده و اکنون تنها پرداخت مطالبات حدود 200 نفر به ارزش 17 میلیارد تومان باقی مانده و براي تحقق این مهم، دادستانی هم اکنون مشغول رایزنی براي فروش اموال

 
متهم است و پیش بینی می شود که تا پایان تابستان پرونده گلیم و گبه بسته شود. 

 
سکه ثامن 

ارزش تخمینی سرمایه هاي مالباختگان 15 هزار میلیارد تومان چه بود؟ شرکت آریو پرگاس آیلین معروف به سکه ثامن، در سال 1395 به عنوان شرکت خریدوفروش آنلاین انواع سکه هاي طلا و
طلاي آب شده فعالیت خود را آغاز کرد. افزایش قیمت سکه و طلا در سال اول فعالیت این شرکت منجر به رونق گرفتن و شهرت بیشتر آن شد. اما از سال 97 به بعد کاربران این شرکت متوجه شدند
امکان برداشت از حساب هاي خود را ندارند و درنهایت مشخص شد فرهاد زاهدي فر، مؤسس سکه ثامن پس از ورشکستگی و ناتوانی در پرداخت سود کاربران، به همراه همسرش از کشور خارج شده

 
است. پرونده سکه ثامن در زمان دستگیري زاهدي فر توسط اینترپل حدود 4 هزار شاکی داشت. 

چه شد؟ مشابه دیگر پرونده هاي کلاهبرداري، مالباختگان براي زنده کردن اموال خود تجمع هاي اعتراضی زیادي ترتیب دادند. زاهدي فر در سال 1400 در دادگاه به 15 سال حبس، 2 سال تبعید،
ممنوعیت فعالیت در حوزه طلا، سکه و ارز و پرداخت جریمه نقدي 3 هزار و 651 میلیارد تومانی محکوم شد. بازپرداخت بخشی از مطالبات مالباختگان از سال 98 آغاز شد و همچنان ادامه دارد. در
خرداد 1400 دادستان تهران اعلام کرد در مرحله بازپرسی از محل اموال توقیفی متهم 60 میلیارد تومان از مطالبات پرداخت شده است و پرداخت این مطالبات از محل اموال کشف شده متهم همچنان
ادامه دارد. دادستان تهران همچنین اعلام کرد تعدادي املاك و خودرو از متهم کشف شده است که در حدود 20 میلیارد تومان ارزش دارند و این اموال در مرحله فروش و تدارك پرداخت وجوه به
شکات هستند. همچنین دادستانی تهران از شناسایی 190 واحد ملکی از متهم در یکی از شهرستان هاي ایران خبر داد که به گفته او قرار بود با استفاده از این منبع هم 200 میلیارد تومان از مطالبات

 
شاکیان پرداخت شود. 

 
مالباختگان بی شمار بورس 

هیجان چند هزار میلیاردي چه بود؟ به سختی می شود بازار سرمایه را وارد این گزارش کرد. از یک سو مالباختگان در این پروژه حضور میلیونی دارند و از سوي دیگر زیان و سود و در واقع حضور در
این بازار اظهر من الشمس است. سرمایه گذاران در این بازار اگرچه با وعده هاي دولتی ها، هیجان زدگی و به واسطه نگرانی براي بی ارزش شدن سرمایه هایشان در اقتصاد نابسامان ایران، در این بازار
حضور پیدا کرده بودند اما همه به خوبی می دانستند که قرار نیست شاخص این بازار تا ابد روند صعودي را طی کند اما هیجان هاي حاکم بر روزگار بهار 99، بر منطق آنها غلبه کرده است. همه چیز
درواقع از پاییز 98 شروع شد. زمزمه ها بین مردم بلند شده بود. هر کس نمونه اي از چندین برابرشدن پول و سرمایه فلان کس داشت که به آن اشاره کند و حسرت بکشد. بازار سرمایه روزبه روز
میزبانان بیشتري را به خود می دیدید و کار به جایی رسید که چندماه بعد - تیر سال 99- رکورد حضور مردم شکست و کدهاي بورسی صادر شده از 50 میلیون گذشتند و شاخص بازار سرمایه عدد
عجیب 2 میلیون واحد را هم به خود دید. کارشناسان اقتصادي از یکی دوماه قبل از مرداد سال گذشته اعلام خطر کردند و توضیح دادند ماهیت بازار سرمایه این است که هر صعودي سقوطی دارد اما

 
هیجان چندبرابرشدن پول بین جامعه اي که تجربه سقوط ارزش سرمایه اش را به واسطه تورم هاي مهارگسیخته در حافظه تاریخی خود حمل می کند، بسیار شیوع پیدا کرده بود. 

چه شد؟ شاخص بورس ناگهان بعد از لمس 2 میلیون واحد، سر ناسازگاري گذاشت. روند اصلاح این شاخص که در مدت یک سال بیش از یک میلیون واحد رشد کرده بود شروع شد و سرمایه هاي
بسیاري از دست رفت. چه بسیار کسانی که خانه و ماشین شان را فروخته بودند و به امید چندبرابرشدن سرمایه به این بازار آمده و حالا با ضررهاي 50، 70 و حتی 100 درصدي مواجه شده بودند.
تجمع هاي بسیاري به این واسطه برگزار شد. هزاران میلیارد تومان به شرکت هاي زیان ده تزریق شد و هزاران میلیارد تومان هم با شروع کاهش سوددهی این بازار از آن خارج شد. اتفاقات تلخی که
اگرچه نمی توان بابت آنها شخص، نهاد یا ارگان خاصی را به دادگاه کشاند یا سرزنش کرد اما تبلیغ هاي تهی براي تشویق مردم به پیوستن به بازاري که نیاز به دانش و تخصص دارد، در حافظه تاریخی

زیان دیدگان خواهد ماند.



افزایش دو برابري تسهیلات اشتغال مددجویان کمیته امداد/ اعتبار 10 هزار میلیاردي براي اشتغال مددجویان در سال 1400

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/04/22

سیدمرتضی بختیاري رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی
دفاع پرس، با بیان اینکه کمیته امداد سال گذشته حدود 200 هزار فرصت شغلی براي
مددجویان ایجاد کرد، اظهار داشت: اعتبارات اشتغال این نهاد در سال گذشته پنج هزار و
800 میلیارد تومان بود که با تصویب مجلس شوراي اسلامی، این رقم در سال جاري به 10

 
هزار میلیارد تومان رسیده است. 

وي با تاکید بر اینکه کمیته امداد در سال 1399 حدود 38 درصد اشتغال کل کشور را ایجاد
کرد، ادامه داد: برنامه کمیته امداد در سال جاري راه اندازي 300 هزار فرصت شغلی براي

 
خانواده هاي تحت حمایت است. 

رئیس کمیته امداد به میزان تسهیلات ارائه شده براي مددجویان اشاره کرد و گفت: سال
گذشته سقف وام اشتغال مددجویان 50 میلیون تومان در نظر گرفته شده بود که با تصویب
شوراي عالی اشتغال این رقم در سال جاري با افزایش دو برابري به 100 میلیون تومان می

 
رسد. 

 
بختیاري خاطرنشان کرد: افزایش تسهیلات اشتغال مددجویان به تایید رئیس جمهور رسیده و پس از تصویب در شوراي پول و اعتبار براي اجرا، ابلاغ می شود. 
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تاثیرات بورسی شدن مسکن بر اقتصاد ملی

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/04/22

 
تاثیرات بورسی شدن مسکن بر اقتصاد ملی 

 
عرضه مسکن در بورس با هدف تامین پایدار، شفافیت و منصفانه شدن قیمت مسکن از خبرهایی است که با گذشت مدت ها از اعلام آن همچنان با مباحث فراوانی همراه است. 

عرضه مسکن در بورس کالا در 29 مرداد ماه سال گذشته بر رو تابلوي املاك و مستغلات بورس
کالاي ایران با عرضه ملک شهر جدید پردیس آغاز شد. عرضه مسکن در بورس این فرصت را به
مالکان می دهد تا دارایی خود را به روش مدرن به فروش برسانند و مشکلات فروش سنتی دارایی
خود (مسکن) را نداشته باشند؛ عرضه مسکن در بورس کالا به غیر از تسهیل خرید و فروش
مسکن، موجب شفافیت بیشتر معاملات در این بخش می شود؛ یکی دیگر از مزایاي عرضه مسکن
در بورس کالا آ است که به علت حضور تعداد زیاد خریدار، مسکن به قیمت واقعی و بر اساس

 
عرضه و تقاضا خرید و فروش می شود. 

بر اساس این طرح در بورس املاك، دارایی هاي مازاد شرکت هاي دولتی و بانک ها براي فروش در
بازار سرمایه عرضه می شود. همچنین قرار بر فروش متري مسکن بوده که موجب راهی شدن
سرمایه هاي کوچک افراد به سمت این بازار می شود که می تواند به انجام پروژه هاي عمرانی

کمک کند. سهامداران هم می توانند با خرید سهام که به صورت متري عرضه می شود در پایان پروژه سود تحقق یافته را دریافت کنند یا در صورت خرید کل یک واحد مسکونی، آن را به تملک خود

 
درآورند. 

 
به گفته مسئولان، تأثیرات مثبت این طرح، به مرور و حداقل یک سال پس از عرضه مستمر کالاها در بازار بورس نمایان می شود. 

 
قیمت مسکن واقعی می شود 

با وجود اظهاراتی مبنی بر مزایاي ورود مسکن به بازار کالا بحث هاي زیادي در این باره وجود دارد. عده اي از همان آغاز طرح این موضوع، موافق این طرح و عده اي دیگر آن را در شرایط کنونی بدون

 
منفعت مطرح کرده اند. 

 
اکنون این سوال مطرح است که آیا ورود مسکن به این بخش منجر به گرانی بیشتر نمی شود و یا اینکه با چنین اتفاقی بازار مسکن از رکود چندساله خود خارج خواهد شد یا خیر؟ 

مهدي سعادت، کارشناس بازار سرمایه با مفید دانستن این طرح به خبرنگار ایمنا می گوید: ورود مسکن به بورس اتفاقی مثبت است و باعث شفافیت قیمت ها خواهد شد. شرایط غیر نرمال و قیمت

 
هاي غیر واقعی که در بخش مسکن وجود دارد با ورود به بازار بورس به تدریج از بین رفته و نرخ اصلی مواقعی مسکن خود را نشان خواهد داد. 

وي ادامه می دهد: دلیل شفافیت قیمت ها به حذف واسطه هایی بازمی گردد که عامل اصلی براي گرانی مسکن هستند؛ در بورس بدون وجود چنین دلالانی خریدار و فروشنده بر سر قیمت اصلی به

 
توافق می رسند. 

این کارشناس بازار سرمایه تصریح می کند: ویژگی مثبت دیگري که این اتفاق خواهد داشت آن است که با کاهش تقاضا، قیمت ها کاهش می یابد؛ بنابراین قیمتی براي مسکن تعیین می شود که

 
خریدار هم داشته باشد. 

سعادت خاطرنشان می کند: دیگر مزیت این طرح، ورود سرمایه گذاران خرد به بازار مسکن است؛ فردي که با سرمایه اي اندك قادر به خرید مسکن نیست در بورس کالا امکان مالکیت چند متر از
مسکن را خواهد داشت و به مرور زمان بر اساس توان مالی خود متراژ خود را افزایش می دهد. به این ترتیب با ورود مسکن به بازار بورس و جاي افتادن این مقوله براي مردم و سرمایه گذاران، شرایط

 
بهتري براي بخش مسکن به وجود خواهد آمد که نخستین آن، واقعی شدن قیمت ها و مهم ترین آن اشتغال زایی وسیع است. 

 
عرضه مسکن بدون زیرساخت مناسب در بورس 

ورود مسکن به بازار بورس موافق و مخالفانی دارد که ظاهراً مخالفان این ماجرا بیشتر هستند. مخالفان این طرح معتقدند که چنین راهکاري، تأثیر مثبتی بر بازار مسکن ندارد و موجب بی نظمی بیشتر

 
آن خواهد شد؛ حتی کارشناسان و متولیان معاملات املاك، پیش از این هم نسبت به راه اندازي بورس مسکن، واکنش خوبی نشان نمی دادند. 

با این دیدگاه که تجربه موفقی از عرضه کالا به بازار سرمایه وجود ندارد. چه بسا عرضه مسکن در بورس می تواند منجر به جذب سرمایه هاي خُرد شود اما این مهم بدون بسترسازي مناسب موفقت

 
آمیز نخواهد بود. 

صدیف بدري، نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی در واکنش به اظهاراتی مبنی بر اینکه عرضه مسکن در بورس، دلالی را کاهش می دهد، می گوید: اگر عرضه مسکن در بازار سرمایه

 
همانند عرضه فولاد باشد نه تنها نتیجه مثبتی به همراه نخواهد داشت بلکه مشکلات این حوزه را بیش از پیش افزایش می دهد. 

وي با بیان اینکه از ظرفیت بورس باید براي جذب سرمایه استفاده کرد، معتقد است براي جذب سرمایه هاي خُرد مردم باید صندوق پروژه و شرکت هاي سرمایه گذاري تشکیل داده و به بورس معرفی



 
شوند و سپس تولیدات آن ها نیز در بازار سرمایه ارائه شود. 

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه عرضه مسکن بدون زیر ساخت مناسب در بورس همانند عرضه فولاد بی نتیجه بوده و تبعات زیادي به همراه خواهد داشت، می افزاید:

 
وزارت اقتصاد و دارایی براي کاهش دلالی در حوزه مسکن باید فهم درستی از مسئله داشته باشد و در راستاي حل اساسی آن گام بردارد نه اینکه صورت مسئله را پاك کند. 

 
بورسی شدن، شرایط بازار مسکن را تغییر نمی دهد 

در این باره مهدي جعفرپیشه، رئیس انجمن انبوه سازان اصفهان در گفت وگو با خبرنگار ایمنا اظهار می کند: به نظر نمی رسد که ورود مسکن به بورس کالا تأثیر چندانی در شرایط بازار ساخت وساز
داشته باشد. شاید چنین تدابیري تأثیرات موقت را به همراه داشته باشد اما تا زمانی که دلایل اصلی گرانی و نابسامانی بازار مسکن از بین نرود این گونه راهکارها براي تغییر وضعیت بازار مسکن چاره

 
ساز نیست. 

به گفته وي نزدیک به یک سال از مطرح شدن این موضوع می گذرد و سوال آن است که در این مدت چند مسکن در بورس کالا عرضه شده است و اگر هم عرضه اي انجام گرفته تا چه میزان به واقعی

 
شدن نرخ ها کمک کرده است؟ 

رئیس انجمن انبوه سازان اصفهان تصریح می کند: به جاي چنین راه حل هایی بهتر است دولت با حضور محکم تر در بخش مسکن، به بهبود شرایط کمک کند و شاید اگر خود اقدام به ساخت

 
واحدهاي مسکونی کند و در بورس کالا عرضه نماید تأثیرات مثبتی را به همراه داشته باشد. 

جعفرپیشه ادامه می دهد: همان طور که در زمان هایی با ساخت مسکن اقشار آسیب پذیر و یا با ارائه تسهیلات، اقداماتی براي کنترل این بازار انجام داد و تا حدود شرایط را تسکین می بخشید، اکنون

 
نیز با سیاست هاي حمایتی می تواند بازار مسکن را تحرك بخشد نه آنکه بورسی شدن مسکن را مطرح کند که قطعاً در شرایط فعلی بدون تأثیر خواهد بود. 

 
عرضه مسکن در بورس بدون مداخله دولت 

محمدرضا شهنام پور، کارشناس اقتصادي در گفت وگو با خبرنگار ایمنا اظهار می کند: عرضه هر کالایی در بورس تابع عرضه و تقاضاست و شرایط آن را بازار تعیین می کند. حال اگر شرایط عرضه و

 
تقاضاي فعلی در نظر باشد که ورود مسکن به این بخش، بدون فایده خواهد بود. از طرفی اگر دولت پا پیش گذارد و در این بخش مداخله کند با نتیجه خوبی روبرو نمی شویم. 

به گفته وي چنین مباحثی در زمانی که به صورت تئوري مطرح می شود جذاب به نظر می آید ولی مهم عملیاتی شدن آن است که با توجه به گذشت مدت زمانی از این موضوع مشخص است که

 
چندان نگاه جدي به آن نبوده است؛ همان گونه که ورود صنایع به بورس هم چندان با بازخورد قابل توجهی همراه نبوده است. 

این کارشناس اقتصادي تصریح می کند: مهم ترین نکته اي که توجه به آن براي موفقیت در چنین بازارهایی اهمیت دارد، اطلاع رسانی صحیح به مردم است تا متقاضیان با آگاهی کاملی وارد این

 
بازارها شوند و با رفتارهاي هیجانی خود متضرر نشوند. 

منبع : ایمنا
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دلار تقویت شد 

 
ارزش دلار مقابل بیشتر رقبا تقویت شد. 

تزریق نقدینگی و اعتبارات به بازارهاي مالی به ویژه بازار ارز توسط سیاست گذاران پولی در جهان
ادامه دارد تا از خروج قدرتمند از رکود کرونایی اطمینان حاصل شود. بانک هاي مرکزي ژاپن،
آمریکا و اروپا کماکان برنامه خرید اوراق قرضه خود را ادامه می دهند و در چین نیز بانک مرکزي
این کشور از تزریق مجدد 150 میلیارد دلار به بازار خبر داد که به اعتقاد برخی از کارشناسان
براي رفع نگرانی فعالان بازارهاي مالی و سرمایه گذاران بین المللی از کاهش سرعت رشد اقتصادي

 
این کشور بوده است. 

به گزارش رویترز، بانک مرکزي چین در تازه ترین اقدامات خود براي ثبات بخشی به بازار ارز
تصمیم گرفت تا نرخ ذخیره قانونی بانک ها را کاهش دهد. این تصمیم پس از آن صورت می گیرد
که نرخ تورم چین در 12 ماه منتهی به ژوین به مثبت 1.1 درصد رسید. این نرخ تورم که 0.2
درصد کمتر از تورم ماه قبل بوده، بیش از همه تحت تأثیر افزایش تورم بخش حمل و نقل قرار

 
گرفته که تورم آن به مثبت 5.8 درصد افزایش پیدا کرده است. این کمترین تورم ثبت شده سه ماه اخیر در چین بوده است. 

بانک مرکزي آمریکا با اقرار به فشار تورمی اعلام کرده در کوتاه مدت ریسک هاي قیمتی افزایش یافته است و تا زمانی که زنجیره تامین به شرایط عادي بازنگردد، روند صعودي نرخ تورم ادامه خواهد
داشت. بانک مرکزي آمریکا در گزارش خود که براي کمیته خدمات مالی کنگره ارسال کرده است، با بیان اینکه نرخ تورم در کوتاه مدت بالاي دو درصد باقی خواهد ماند، بار دیگر بر توانایی خود در

 
مهار و در دست داشتن ابزارهاي کافی براي بازگرداندن آن به محدوده هدف گذاري شده دو درصدي تاکید کرده است. 

در خبري بد براي اقتصاد آمریکا به ویژه در زمانی که نرخ تورم وضعیت نگران کننده اي دارد، شمار متقاضیان دریافت مزایاي بیکاري تا هفته نخست ماه ژوییه با 2000 نفر افزایش نسبت به هفته قبل
به 373 هزار نفر رسید که این رقم، بالا ترین رقم ثبت شده سه هفته اخیر محسوب می شود. طبق اعلام وزارت کار آمریکا، بیشترین میزان افزایش تقاضاي دریافت مزایا مربوط به لوییزیانا بوده است.

 
تاکنون 155 میلیون آمریکایی واکسن کرونا دریافت کرده اند اما بازار کار تا بازگشت به نقطه اوج خود فاصله دارد. 

همزمان با بیشتر شدن شمار مبتلایان به کرونا و پیدایش انواع جهش یافته جدید، سازمان بهداشت جهانی در بیانیه اي به کشورهاي مختلف هشدار داده است که در برداشتن محدودیت هاي کسب و
کارها و مقررات قرنطینه اي احتیاط بیشتري از خود به خرج دهند. تنها در یک هفته نخست ماه ژوییه میزان ابتلا به کرونا در اروپا به نسبت هفته قبل آن 33 درصد بیشتر شده است. واریانت دلتاي

 
ویروس کرونا که در هند منجر به مرگ و میر بسیاري از افراد شده اکنون به نوع غالب در اروپا و آمریکا تبدیل شده است. 

رشد نسبتا خفیف بخش خدمات آمریکا در ماه ژوئن انتظار فعالان بازار را براي پایان سریع تر به سیاست هاي محرك بانک مرکزي این کشور افزایش داده است. بخش خدمات به ویژه در زیرمجموعه
توزیع کالا دچار وقفه رشد قابل توجهی شده که بخشی از این مساله به کمبود اقلام مورد نیاز وارداتی بر می گردد. از طرف دیگر در اروپا نیز شاخص اطمینان فعالان تجاري به وضعیت اقتصادي آلمان

 
به عنوان بزرگ ترین اقتصاد اروپا در هفته نخست ماه ژوییه پس از سه رشد مثبت متوالی بار دیگر به محدوده منفی بازگشته است. 

با احیاي تدریجی سطح تقاضا و بازگشایی کسب و کارها که منجر به افزایش درآمد آن ها شده، درآمدهاي مالیاتی دولت آمریکا نیز افزایش پیدا کرده که این مساله در کاستن از سرعت شیب تند
افزایش کسري بودجه، مفید است. طبق اعلام سایت بدهی آمریکا، میزان درآمدهاي مالیاتی دولت این کشور تا پایان ماه ژوئن به سه تریلیون و 505 میلیارد و 694 میلیون دلار و میزان مالیات بر درآمد

 
دولت آمریکا تا پایان ماه این ماه به یک تریلیون و 821 میلیارد و 633 میلیون دلار رسیده است. 

پس از کاهش غیرمنتظره رشد تولیدات کارخانجات آمریکا در ماه آوریل، در 12 ماه منتهی به ماه می رشد این بخش 1.7 درصد اندازه گیري شده که 0.1 درصد بیشتر از رشد ماه قبل و 1.8 درصد
بیشتر از رشد ثبت شده بازه مشابه منتهی به ماه قبل است. اگرچه به صورت کلی بخش تولید آمریکا سهم زیادي از کل رشد اقتصادي این کشور ندارد، رشد تولیدات می تواند به محرك جدیدي براي

 
بخش صنعت تبدیل شود و به کمک رشد کل در سه ماهه دوم بیاید. این افزایش می تواند به بیشتر شدن اشتغال زایی کمک کند. 

کسري حساب تجاري آمریکا کماکان رو به افزایش است و این مساله فشار را روي دلار بیشتر می کند. در ماه می میزان واردات آمریکا 277.3 میلیارد دلار بوده که این رقم 71.2 میلیارد دلار بیشتر از
صادرات این کشور بوده است. در مقایسه با ماه قبل، صادرات آمریکا 0.6 درصد و واردات این کشور 1.3 درصد بیشتر شده اند. کماکان بیشترین کسري حساب تجاري مربوط به تجارت با چین ( 27.2

 
میلیارد دلار) بوده است و پس از چین نیز، کانادا 1.8 میلیارد دلار بیشتر از وارداتش، به این کشور صادرات داشته است. 

اقبال بانک هاي مرکزي به دلار رو به افزایش است و اسکناس سبز در حال گرفتن جاي ارزهاي امن تر نظیر ین ژاپن و فرانک سوئیس است. آن طور که داده هاي صندوق بین المللی نشان می دهد،
سهم دلار از ذخایر ارزي جهان در پایان سه ماهه نخست سال 2021 به 59.5 درصد رسیده است تا بدین ترتیب بیشترین افزایش فصلی سهم دلار در 9 ماه اخیر به ثبت برسد. این رقم 0.7 درصد

 
بیشتر از رقم ثبت شده دوره مشابه قبل است. رقیب اصلی دلار یعنی یوان هم محبوب تر شده و سهم آن از ذخایر به 2.4 درصد رسیده است. 

تاکنون بیش از 187 میلیون و 58 هزار و 906 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین چهار میلیون و 38 هزار و 588 نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین

 
تلفات مربوط به آمریکا با 622 هزار و 715 نفر، برزیل با 531 هزار و 777 نفر، هند با 407 هزار و 537 نفر، مکزیک با 234 هزار و 675 نفر و پرو با 194 هزار و 84 نفر بوده است. 



جین فولی - استراتژیست ارشد ارزي در روبوبانک - گفت: از مدت ها پیش شاهد اثرگذاري مثبت پیشرفت در واکسیناسیون روي بازار ارز بوده ایم. اینکه واکسن ها تا چه حد در برابر جهش هاي جدید
جواب بدهند یکی از مواردي است که راجع به آن در بین معامله گران نگرانی هاي زیادي را ایجاد کرده است. به صورت کلی اگر معامله گران به این نتیجه برسند که هنوز براي حذف ریسک کرونا

 
است، روي به دارایی هاي امن تر خواهند آورد که به نفع دلار است. 

 
شاخص دلار 

 
شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.16 درصد افزایش نسبت به روز گذشته در سطح 92.26 واحد بسته شد. 

 
نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 10.91 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب ساعت پایانی معاملات بازارهاي ارزي نیویورك محاسبه شده است.) 

 
ارزهاي اروپایی 

 
در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.17 درصد کاهش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.388 دلار مبادله شد. یورو 0.16 درصد پایین رفت و با ماندن در کانال 1.18 به 1.185 دلار رسید. 

 
ارزهاي آسیایی 

در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.18 درصد افزایش به 110.342 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا به ازاي 1.337 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل
6.475 یوان چین اعلام شد.



تاثیرات بورسی شدن مسکن بر اقتصاد ملی

منبع: ایمناشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/04/22

عرضه مسکن در بورس با هدف تامین پایدار، شفافیت و منصفانه شدن قیمت مسکن از خبرهایی است که با گذشت مدت ها از اعلام آن همچنان با مباحث فراوانی همراه است.

 
ایمنا بررسی می کند؛ تاثیرات بورسی شدن مسکن بر اقتصاد ملی 

عرضه مسکن در بورس با هدف تامین پایدار، شفافیت و منصفانه شدن قیمت مسکن از خبرهایی است که با

 
گذشت مدت ها از اعلام آن همچنان با مباحث فراوانی همراه است. 

به گزارش خبرنگار ایمنا؛ عرضه مسکن در بورس کالا در 29 مرداد ماه سال گذشته بر رو تابلوي املاك و
مستغلات بورس کالاي ایران با عرضه ملک شهر جدید پردیس آغاز شد. عرضه مسکن در بورس این فرصت را
به مالکان می دهد تا دارایی خود را به روش مدرن به فروش برسانند و مشکلات فروش سنتی دارایی خود
(مسکن) را نداشته باشند؛ عرضه مسکن در بورس کالا به غیر از تسهیل خرید و فروش مسکن، موجب
شفافیت بیشتر معاملات در این بخش می شود؛ یکی دیگر از مزایاي عرضه مسکن در بورس کالا آ است که به

 
علت حضور تعداد زیاد خریدار، مسکن به قیمت واقعی و بر اساس عرضه و تقاضا خرید و فروش می شود. 

بر اساس این طرح در بورس املاك، دارایی هاي مازاد شرکت هاي دولتی و بانک ها براي فروش در بازار
سرمایه عرضه می شود. همچنین قرار بر فروش متري مسکن بوده که موجب راهی شدن سرمایه هاي کوچک افراد به سمت این بازار می شود که می تواند به انجام پروژه هاي عمرانی کمک کند.

 
سهامداران هم می توانند با خرید سهام که به صورت متري عرضه می شود در پایان پروژه سود تحقق یافته را دریافت کنند یا در صورت خرید کل یک واحد مسکونی، آن را به تملک خود درآورند. 

 
به گفته مسئولان، تأثیرات مثبت این طرح، به مرور و حداقل یک سال پس از عرضه مستمر کالاها در بازار بورس نمایان می شود. 

قیمت مسکن واقعی می شود با وجود اظهاراتی مبنی بر مزایاي ورود مسکن به بازار کالا بحث هاي زیادي در این باره وجود دارد. عده اي از همان آغاز طرح این موضوع، موافق این طرح و عده اي دیگر

 
آن را در شرایط کنونی بدون منفعت مطرح کرده اند. 

 
اکنون این سوال مطرح است که آیا ورود مسکن به این بخش منجر به گرانی بیشتر نمی شود و یا اینکه با چنین اتفاقی بازار مسکن از رکود چندساله خود خارج خواهد شد یا خیر؟ 

مهدي سعادت، کارشناس بازار سرمایه با مفید دانستن این طرح به خبرنگار ایمنا می گوید: ورود مسکن به بورس اتفاقی مثبت است و باعث شفافیت قیمت ها خواهد شد. شرایط غیر نرمال و قیمت

 
هاي غیر واقعی که در بخش مسکن وجود دارد با ورود به بازار بورس به تدریج از بین رفته و نرخ اصلی مواقعی مسکن خود را نشان خواهد داد. 

وي ادامه می دهد: دلیل شفافیت قیمت ها به حذف واسطه هایی بازمی گردد که عامل اصلی براي گرانی مسکن هستند؛ در بورس بدون وجود چنین دلالانی خریدار و فروشنده بر سر قیمت اصلی به

 
توافق می رسند. 

این کارشناس بازار سرمایه تصریح می کند: ویژگی مثبت دیگري که این اتفاق خواهد داشت آن است که با کاهش تقاضا، قیمت ها کاهش می یابد؛ بنابراین قیمتی براي مسکن تعیین می شود که

 
خریدار هم داشته باشد. 

سعادت خاطرنشان می کند: دیگر مزیت این طرح، ورود سرمایه گذاران خرد به بازار مسکن است؛ فردي که با سرمایه اي اندك قادر به خرید مسکن نیست در بورس کالا امکان مالکیت چند متر از
مسکن را خواهد داشت و به مرور زمان بر اساس توان مالی خود متراژ خود را افزایش می دهد. به این ترتیب با ورود مسکن به بازار بورس و جاي افتادن این مقوله براي مردم و سرمایه گذاران، شرایط

 
بهتري براي بخش مسکن به وجود خواهد آمد که نخستین آن، واقعی شدن قیمت ها و مهم ترین آن اشتغال زایی وسیع است. 

عرضه مسکن بدون زیرساخت مناسب در بورس ورود مسکن به بازار بورس موافق و مخالفانی دارد که ظاهراً مخالفان این ماجرا بیشتر هستند. مخالفان این طرح معتقدند که چنین راهکاري، تأثیر

 
مثبتی بر بازار مسکن ندارد و موجب بی نظمی بیشتر آن خواهد شد؛ حتی کارشناسان و متولیان معاملات املاك، پیش از این هم نسبت به راه اندازي بورس مسکن، واکنش خوبی نشان نمی دادند. 

با این دیدگاه که تجربه موفقی از عرضه کالا به بازار سرمایه وجود ندارد. چه بسا عرضه مسکن در بورس می تواند منجر به جذب سرمایه هاي خُرد شود اما این مهم بدون بسترسازي مناسب موفقت

 
آمیز نخواهد بود. 

صدیف بدري، نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی در واکنش به اظهاراتی مبنی بر اینکه عرضه مسکن در بورس، دلالی را کاهش می دهد، می گوید: اگر عرضه مسکن در بازار سرمایه

 
همانند عرضه فولاد باشد نه تنها نتیجه مثبتی به همراه نخواهد داشت بلکه مشکلات این حوزه را بیش از پیش افزایش می دهد. 

وي با بیان اینکه از ظرفیت بورس باید براي جذب سرمایه استفاده کرد، معتقد است براي جذب سرمایه هاي خُرد مردم باید صندوق پروژه و شرکت هاي سرمایه گذاري تشکیل داده و به بورس معرفی

 
شوند و سپس تولیدات آن ها نیز در بازار سرمایه ارائه شود. 

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه عرضه مسکن بدون زیر ساخت مناسب در بورس همانند عرضه فولاد بی نتیجه بوده و تبعات زیادي به همراه خواهد داشت، می افزاید:

 
وزارت اقتصاد و دارایی براي کاهش دلالی در حوزه مسکن باید فهم درستی از مسئله داشته باشد و در راستاي حل اساسی آن گام بردارد نه اینکه صورت مسئله را پاك کند. 



بورسی شدن، شرایط بازار مسکن را تغییر نمی دهد در این باره مهدي جعفرپیشه، رئیس انجمن انبوه سازان اصفهان در گفت وگو با خبرنگار ایمنا اظهار می کند: به نظر نمی رسد که ورود مسکن به
بورس کالا تأثیر چندانی در شرایط بازار ساخت وساز داشته باشد. شاید چنین تدابیري تأثیرات موقت را به همراه داشته باشد اما تا زمانی که دلایل اصلی گرانی و نابسامانی بازار مسکن از بین نرود این

 
گونه راهکارها براي تغییر وضعیت بازار مسکن چاره ساز نیست. 

به گفته وي نزدیک به یک سال از مطرح شدن این موضوع می گذرد و سوال آن است که در این مدت چند مسکن در بورس کالا عرضه شده است و اگر هم عرضه اي انجام گرفته تا چه میزان به واقعی

 
شدن نرخ ها کمک کرده است؟ 

رئیس انجمن انبوه سازان اصفهان تصریح می کند: به جاي چنین راه حل هایی بهتر است دولت با حضور محکم تر در بخش مسکن، به بهبود شرایط کمک کند و شاید اگر خود اقدام به ساخت

 
واحدهاي مسکونی کند و در بورس کالا عرضه نماید تأثیرات مثبتی را به همراه داشته باشد. 

جعفرپیشه ادامه می دهد: همان طور که در زمان هایی با ساخت مسکن اقشار آسیب پذیر و یا با ارائه تسهیلات، اقداماتی براي کنترل این بازار انجام داد و تا حدود شرایط را تسکین می بخشید، اکنون

 
نیز با سیاست هاي حمایتی می تواند بازار مسکن را تحرك بخشد نه آنکه بورسی شدن مسکن را مطرح کند که قطعاً در شرایط فعلی بدون تأثیر خواهد بود. 

عرضه مسکن در بورس بدون مداخله دولت محمدرضا شهنام پور، کارشناس اقتصادي در گفت وگو با خبرنگار ایمنا اظهار می کند: عرضه هر کالایی در بورس تابع عرضه و تقاضاست و شرایط آن را بازار
تعیین می کند. حال اگر شرایط عرضه و تقاضاي فعلی در نظر باشد که ورود مسکن به این بخش، بدون فایده خواهد بود. از طرفی اگر دولت پا پیش گذارد و در این بخش مداخله کند با نتیجه خوبی

 
روبرو نمی شویم. 

به گفته وي چنین مباحثی در زمانی که به صورت تئوري مطرح می شود جذاب به نظر می آید ولی مهم عملیاتی شدن آن است که با توجه به گذشت مدت زمانی از این موضوع مشخص است که

 
چندان نگاه جدي به آن نبوده است؛ همان گونه که ورود صنایع به بورس هم چندان با بازخورد قابل توجهی همراه نبوده است. 

این کارشناس اقتصادي تصریح می کند: مهم ترین نکته اي که توجه به آن براي موفقیت در چنین بازارهایی اهمیت دارد، اطلاع رسانی صحیح به مردم است تا متقاضیان با آگاهی کاملی وارد این

 
بازارها شوند و با رفتارهاي هیجانی خود متضرر نشوند. 

گزارش از: نفیسه زمانی نژاد، خبرنگار اقتصادي ایمنا



نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو

منبع: ایرناشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/04/22

تهران- ایرنا- عیسی منصوري در گفت وگو با روزنامه ایران اظهار داشت: تاکنون هر حمایتی که در حوزه کارآفرینی صورت می گرفت ذیل بنگاه هاي کسب و کار بوده و مؤسسات و شرکت ها با
شخصیت حقوقی حمایت می شدند و مشوق هاي صادراتی و غیره به بنگاه ها اختصاص می یافت.

تهران- ایرنا- عیسی منصوري در گفت وگو با روزنامه ایران اظهار داشت: تاکنون هر حمایتی
که در حوزه کارآفرینی صورت می گرفت ذیل بنگاه هاي کسب و کار بوده و مؤسسات و
شرکت ها با شخصیت حقوقی حمایت می شدند و مشوق هاي صادراتی و غیره به بنگاه ها

 
اختصاص می یافت. 

روزنامه ایران سه شنبه 22 تیر در گفت وگو با عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و
اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، نوشت: سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از
کارآفرینان پیشرو به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دیروز در نشست هیأت

 
وزیران تصویب شد. برجسته ترین شاخصه این مصوبه توجه به شخص کارآفرین است. 

در پی تصویب این سیاست از کارآفرینان پیشرو و نوآور در زمینه ارتباط با کارآفرینان
کشورهاي دیگر، اعطاي تسهیلات صندوق توسعه ملی و حمایت هاي گمرکی، تبصره 18
بودجه، ضمانتنامه بین المللی، تکریم به عنوان استاد مدعو در دانشگاه هاي کشور و...
حمایت می شود. تاکنون هر حمایتی که در حوزه کارآفرینی صورت می گرفت ذیل بنگاه

هاي کسب و کار بوده و مؤسسات و شرکت ها با شخصیت حقوقی حمایت می شدند و مشوق هاي صادراتی و غیره به بنگاه ها اختصاص می یافت در حالی که در این مصوبه وقتی درباره کارآفرینی
صحبت می شود، منظور شخص حقیقی است که ایده را توسعه می دهد و ریسک را می پذیرد. وي افزود: بنگاه هایی که توسط شخص کارآفرین ایجاد می شوند، مشمول حمایت هاي این مصوبه

 
هستند. 

 
اعطاي کارت شناسایی معتبر 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: جشنواره انتخاب کارآفرینان برتر سنت خوبی است که داراي ساز و کارهاي علمی و فنی در سطح استانی و ملی است،
در این جشنواره سالانه 10 نفر در سطح استانی و از بین آنها 10 نفر در سطح ملی برگزیده می شوند، اما بعد از جشنواره اتفاق خاصی صورت نمی گیرد. حتی پوشش خبري لازم هم در زمینه
الگوسازي آنان داده نمی شد و هیچ مزیت ویژه اي براي کارآفرینان برتر در نظر گرفته نمی شد، ضمن اینکه این الگو توسط دستگاه هاي دیگر و بخش خصوصی نیز تکرار می شد بنابراین به دنبال

 
مرجعیتی براي انتخاب کارآفرینان پیشرو بودیم که با این مصوبه، عملاً مرجعیت این کار با مشارکت دستگاه هایی که قید شده با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواهد بود. 

منصوري افزود: بر اساس این مصوبه و ابزارهایی که صراحتاً در آن قید شده از کارآفرینان پیشرو حمایت هاي لازم صورت می گیرد. وي به یکی از مؤلفه هایی که در این مصوبه تأکید شده نیز اشاره کرد
و گفت: وقتی فرد کارآفرین پیشرو بخواهد به خارج از کشور برود می تواند با کارت شناسایی صادره براحتی ویزاي خود را دریافت کند. به عبارت دیگر قطعاً با صدور کارت شناسایی براي کارآفرینان

 
پیشرو به دلیل اعتباري که این کارت خواهد داشت در خارج از کشور نیز می توانند فعالیت هاي خود را توسعه دهند. 

وي به دیگر ویژگی هاي سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو اشاره کرد و گفت: این مصوبه همچنین دو حوزه اصلی منزلت و حمایت هاي مالی و حقوقی کارآفرینان برتر را شامل
می شود. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال افزود: حوزه منزلت کارآفرینان برتر که تحت عنوان سیاست هاي مرتبط با ارتقاي منزلت کارآفرینان برتر شناخته می شود شامل صدور کارت شناسایی

 
مشخص براي کارآفرینان پیشرو است که داراي کد مشخص و سازوکار رهیابی مشخص است. 

 
راه اندازي سامانه کارآفرینان پیشرو 

وي تأکید کرد: براي همین منظور نیز سامانه اي راه اندازي کرده ایم که بزودي رونمایی خواهد شد و در این سامانه کارآفرینان پیشرو معرفی خواهند شد. منصوري گفت: کارآفرینان پیشرو با این کارت

 
شناسایی در هر کجاي دنیا که باشند با وارد کردن کد QR قابل شناسایی هستند. 

منصوري افزود: همچنین بر اساس این مصوبه دانشگاه ها اجازه خواهند داشت به کارآفرینان پیشرو مدرك افتخاري بدهند و وزارت علوم نیز موظف است چارچوب هاي لازم را براي همکاري و حضور
کارآفرینان پیشرو در دانشگاه ها، بدون در نظر گرفتن مدرك تحصیلی آنان، به عنوان مدرس یا استاد مدعو در حوزه هاي مرتبط با فعالیت کاري یا حوزه هاي کارآفرینی فراهم کند. به گفته منصوري،
دستگاه هاي ذیربط در این زمینه همراه و هماهنگ هستند. به عنوان مثال معاونت علمی و فناوري موظف است با هدف رفع نیازهاي فناورانه کارآفرینان پیشرو، مشوق هاي لازم را براي ارتقاي همکاري

 
آنها با شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان، طراحی و اجرا کند. 

معاون اشتغال تأکید کرد: با توجه به اینکه تبصره 18 بودجه سالانه به حمایت از کارآفرینان معطوف است با مصوبه سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو سازمان برنامه و بودجه
موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان را که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کنند. علاوه بر این کارآفرینان پیشرو داراي کارت شناسایی صادره تا یک

 
رقمی که سالانه تعیین می شود می توانند بدون ارائه وثیقه سریعاً وام و تسهیلات دریافت نمایند. 

 
در باب مسئولیت اجتماعی 

به گفته منصوري، طبیعتاً سازوکارهاي لازم با اعتبارسنجی را از طریق صندوق هاي ضمانت انجام خواهیم داد، در همین رابطه نیز ضمانت نامه تا سقف50 میلیارد تومان را تأیید و تعیین کرده ایم که
قابل پذیرش باشد. همچنین مشوق هاي بیمه اي و یارانه دستمزد نیز در مورد کارآفرینان پیشرو اجرا خواهد شد؛ علاوه بر این، بانک مرکزي در مورد قوانین تأمین مالی نیز به کمک آنان خواهد آمد.



معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال به دیگر مشوق هاي مصوبه پرداخت و گفت: گمرك جمهوري اسلامی ایران نیز موظف است که امکان استفاده از خط سبز گمرك را پس از احراز هویت و اعلام اسامی

 
کارآفرینان پیشرو در اختیار آنان قرار دهد. 

وي افزود: بر این اساس گمرك جمهوري اسلامی ایران ورود مواد اولیه و تجهیزات فناورانه مرتبط با فعالیت هاي اصلی کارآفرینان پیشرو را با تأیید دستگاه تخصصی مربوطه و احراز شرایط مربوطه،
مشمول تسهیل تشریفات گمرکی قرار می دهد. منصوري تأکید کرد: کارآفرینان پیشرو بعد از احراز شرایط، جزو فعالان اقتصادي مجاز گمرك شناخته می شوند و در حوزه مالیات ها هم این افراد اگر
بتوانند اشتغال در واحدهاي زیرمجموعه خود را به میزان 50 درصد افزایش دهند مشمول مالیات صفر خواهند بود. همچنین تسهیل تحقیق و توسعه در مجموعه ها از سوي کارآفرینان پیشرو نیز از

 
دیگر مواد این مصوبه هیأت وزیران است. 

منصوري افزود: یک سري مسئولیت ها نیز براي خود کارآفرینان در نظر گرفته شده است که کارآفرینان پیشرو می توانند به عنوان مسئولیت اجتماعی متقبل شوند. به طور مثال راه اندازي مرکز
نوآوري، باشگاه کارآفرینان نوجوان، مراکز رشد کارآفرینی یا باشگاه صادرات در منطقه خود، تأسیس شتاب دهنده و صندوق سرمایه گذاري خطرپذیر شرکتی در حوزه تخصصی خود، جهت شتاب دهی،

 
پرورش و رشد تیم هاي جوان داراي ظرفیت هاي بالا و نیز راه اندازي کافه کارآفرینی در اکوسیستم پیرامونی خود با هدف اتصال اکوسیستم منطقه به دانش خارجی از جمله این موارد است. 

 
منبع: روزنامه ایران 

 
برچسب ها 

 
- گمرك جمهوري اسلامی ایران 

 
- عیسی منصوري 

 
- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 

- روزنامه ایران



90د رصد از نقد ینگی د ر جیب 5 د رصد
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کارگران د ر چند سال اخیر رنجی مضاعف متحمل شد ه اند ؛ یعنی نه تنها د ستمزد آنها براساس نرخ تورم و سبد معیشت تعیین نشد ه –همان طور که پیش تر نیز اینگونه بود - بلکه سرعت
افزایش نرخ تورم به قد ري زیاد بود ه که عملا توان زند گی روي خط فقر را نیز از آنها گرفته است. واقعیت این است که اقتصاد ایران د چار مشکلات اساسی است و د ر چنین شرایطی کارگر و کارفرما
هر د و با هم متضرر می شوند ، از این رو اقتصاد د انان می گویند براي بهبود وضعیت کارگران و به طور کلی براي بهبود وضعیت اقتصاد ي اقشار ضعیف جامعه راهی جز اصلاح سیاست هاي اقتصاد ي
و رفتن به سمت تولید و سرمایه گذاري ند اریم. بسیاري از آنها همچنین معتقد ند برد اشته شد نِ تحریم ها و عاد ي سازيِ روابط با سایر کشورها مقد مه ي ورود به سرمایه گذاري و افزایش تولید و د
ر نهایت بهبود وضعیت اقتصاد ي و افزایش اشتغال است.یعقوب اند ایش استاد اقتصاد د انشگاه شهید چمران اهواز د ر خصوص وضعیت د ستمزد کارگران می گوید : باتوجه به تورمی که د ر سال هاي
اخیر وجود د اشته قاعد تا د ستمزد کارگران آنطور که باید افزایش پید ا نکرد ه است. به علاوه باید توجه د اشته باشیم که سبد هزینه زند گی کارگران و اقشار ضعیف جامعه، نرخ تورم بیشتري نسبت
به تورم عمومی د اشته است. د ر واقع افزایش قیمتِ اقلام خوراکی و کالاهاي اساسی فشار بیشتري را بر اقشار ضعیف جامعه وارد کرد ه است چراکه 90د رصد کالاهایی که این اقشار استفاد ه می کنند
، کالاهاي خوراکی و اساسی است و چون این اقلام بیشترین افزایش قیمت را د اشته اند بنابراین فشار بیشتري روي این اقشار وارد شد ه است.این استاد د انشگاه بیان کرد : مسئله این است که حتی با
وجود برنامه هاي حمایتی، تورم بسیار جلوتر از این حرف هاست و هزینه هاي زند گی روز به روز د ر حال افزایش است. د ر واقع د ر چرخه ي سختی گیر کرد ه ایم و تنها راهکار خروج از این بحران
این است که د ولت نظام مالیاتی را اصلاح کند و از آنها که به هر د لیلی - از جمله وصل بود ن به قد رت - مالیات پرد اخت نمی کنند ، مالیات د ریافت کند . د ولت باید هر جور که می تواند این
فساد را از بین ببرد و از این طریق به اقشار کم د رآمد کمک کند .وي گفت: وقتی 90 د رصد از نقد ینگی د ر جیب 5 د رصد از افراد جامعه است و آن ها هم مالیاتی پرد اخت نمی کنند خب معلوم
است اقشار کم د رآمد به چنین وضعی می افتند و هر روز وضعیت شان بد تر از روزهاي قبل می شود .اند ایش با بیان اینکه سیاستهاي توزیع اولیه د رآمد و توزیع ثانویه د رآمد د ر ایران کاملا ناکارآمد
است، گفت: هر سیاست حمایتی باید از اصلاح نظام مالیاتی بگذرد و اگر نتوانیم این را اصلاح کنیم وضع بد تر خواهد شد و باز همین مسیر طی خواهد شد . اگر د ولت آیند ه بخواهد به د نبال سیاست

 
هایی باشد که منبع آن خلق پول است و نه مالیات، آن وقت وضعیت بد تر از این می شود . 

/انتهاي متن/



در چهار گوشه ایران
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فرد ا ثبت طلاق ممنوع است 

معاون فرهنگی و امور جوانان اد اره کل ورزش و جوانان آذربایجان شرقی د ر خصوص روز نخست هفته ازد واج گفت: 21 تیر ماه به عنوان نخستین روز هفته ازد واج به نام روز بد ون طلاق نام گذاري
شد ه و د ر این روز هیچ یک از د فاتر سطح کشور اجازه ثبت طلاق ند ارند .امیر تقی زاد ه اظهار کرد : با نهاد هاي مختلف هماهنگی صورت گرفته و قرار است هر کد ام د ر حوزه هاي تخصصی خود
اقد ام به تبلیغ ازد واج آسان و تسهیل آن کنند .وي با د رخواست از عموم براي گسترش فرهنگ وقف د ر حوزه ازد واج و تسهیل سازي آن بیان کرد : وقف د ر حوزه جهیزیه بسیار کم است که با

 
افزایش آن می توان به کاهش فشار و استرس ناشی از تهیه جهیزیه براي نوعروسان کاست. 

 
352 هزار نفر د ر صف وام ازد واج 

نمایند ه بانک مرکزي د ر معاونت جوانان از وجود 352 هزار نفر د ر صف وام ازد واج خبر د اد .شهرازد د انشمند ي اظهار د اشت:ما پیش بینی می کنیم که امسال یک میلیون متقاضی وام د اشته
باشیم. ولی د ر سال گذشته فقط 80 هزار نفر د ر صف وام ماند ند آن هم اغلب مد ارکشان کامل نبود ، بنابراین افراد د ر صف، حد اقل هستند .وي د ر واکنش به پرد اخت وام 70 میلیونی به افراد ي

 
که واجد شرایط وام 100 میلیونی بود ه اند ، بیان کرد : اگر شکایتی د ر این زمینه باشد حتما مورد بررسی قرار خواهد گرفت. این افراد باید شکایت خود را حتما ثبت کنند . 

 
مسد ود شد ن 5000 سایت غیر مجاز فروش د ارو و مکمل 

مد یرکل د فتر بازرسی، رسید گی به شکایات و امور حقوقی سازمان غذا و د ارو از رصد و نظارت بر فضاي مجازي و سایت ها با همکاري پلیس فتا خبر د اد .رسول ملکوتی اظهار کرد : پلیس فتا با
همکاري سازمان غذا و د ارو به منظور سهولت و تسریع د ر برخورد به موقع با تخلفات تبلیغ و فروش محصولات سلامت محور د ر فضاي مجازي، اعلام کرد موارد ارسالی از سوي پلیس فتا به طور
مستمر توسط کارشناسان تخصصی و آموزش د ید ه این سازمان پایش می شود .وي بیان کرد : د ر حال حاضر بیش از 5000 سایت متخلف که اقد ام به تبلیغ و فروش د ارو و برخی مکمل ها د ر

 
فضاي مجازي و سایت ها می کرد ند ، شناسایی و مسد ود شد ه است و بالغ بر 4000 مورد نیز د ر حال بررسی است. 

 
ثبت نام الکترونیک د وره پیش د بستانی آغاز شد 

مد یرکل د فتر فناوري اطلاعات و ارتباطات وزارت آموزش و پرورش از آغاز ثبت نام الکترونیکی د وره پیش د بستانی خبر د اد .محمود حبیبی اظهار کرد : ثبت نام د وره پیش د بستانی براي سال
تحصیلی 1400-1401 به صورت الکترونیکی و از طریق مراجعه به سایت پاد ا به نشانی pada.medu.ir انجام می شود .وي بیان کرد : والد ین می توانند جهت ثبت نام نوآموزان د وره پیش د
بستانی د ر سال تحصیلی 1400-1401، پس از تکمیل مراحل سنجش سلامت نوآموزان به سامانه ثبت نام مد ارس پاد ا مراجعه کرد ه و ثبت نام فرزند خود را تکمیل کنند .بر اساس این گزارش، طبق
د ستورالعمل ثبت نام مد ارس، سن ثبت نام پیش د بستانی یک، چهار تا پنج سال تمام (متولد ین 2 مهر95 تا یک مهر 96 ) و سن ثبت نام پیش د بستانی د و، پنج تا شش سال تمام (متولد ین 2

 
مهر 94 تا یک مهر 95) است. 

 
سقف وام اشتغال مد د جویان 100 میلیون می شود 

رئیس کمیته امد اد از افزایش د و برابري وام اشتغال مد د جویان خبر د اد و گفت: با تصویب شوراي عالی اشتغال، سقف تسهیلات اشتغال براي خانواد ه هاي تحت حمایت کمیته امد اد به 100
میلیون تومان می رسد .سید مرتضی بختیاري با تاکید بر این که کمیته امد اد د ر سال 99 حد ود 38 د رصد اشتغال کل کشور را ایجاد کرد ، اظهار کرد : برنامه کمیته امد اد د ر سال جاري راه اند

 
ازي 300 هزار فرصت شغلی براي خانواد ه هاي تحت حمایت است. 

 
اعلام نتایج آزمون استخد امی د ستگاه هاي اجرایی سال 99 

سازمان سنجش آموزش کشور اطلاعیه سازمان اد اري و استخد امی د رخصوص اعلام نتایج نهایی هشتمین آزمون استخد امی متمرکز د ستگاه هاي اجرایی کشور د ر سال 99 را منتشر کرد .اطلاعیه
مذکور مربوط به نتیجه استخد ام بانک توسعه تعاون، پست بانک ایران، سازمان امور عشایر ایران، سازمان د امپزشکی کشور، سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی، شرکت فرود گاه ها و ناوبري هوایی
ایران (ماد ر تخصصی) و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی د ر هشتمین آزمون استخد امی متمرکز د ستگاه ها است. پیرو اطلاعیه هاي منتشر شد ه د ر تاریخ 11 بهمن 99 و 23 و 25 فرورد ین
1400 و یکم تیر 1400 به اطلاع متقاضیان شرکت کنند ه د ر هشتمین آزمون استخد امی متمرکز د ستگاه هاي اجرایی کشور (د ر تاریخ هاي 11 و 12 د ي ماه 99) می رساند ، نتایج نهایی د ستگاه
هاي اجرایی کشور از د یروز شنبه 19 تیر ماه جاري د ر د رگاه اطلاع رسانی سازمان سنجش آموزش کشور به نشانی: www.sanjesh.org قرار گرفت.متقاضیان هریک از د ستگاه هاي اجرایی یاد
شد ه پس از د ریافت نتیجه آزمون، موظف اند براي اقد امات بعد ي از فرد ا د وشنبه بیست و یکم تیر ماه جاري به آد رس د رگاه اطلاع رسانی د ستگاه مورد نظر به شرح ذیل مراجعه و براساس
توضیحات و زمان بند ي هاي مند رج د ر اطلاعیه د ستگاه، اقد ام نمایند . بانک توسعه تعاونwww.ttbank.ir پست بانک ایران www.postbank.ir سازمان امور عشایر ایران
www.ashayer.ir سازمان د امپزشکی کشور سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی www.icro.ir شرکت فرود گاه ها و ناوبري هوایی ایران (ماد ر تخصصی) www.airport.ir وزارت تعاون، کار و

 
رفاه اجتماعی www.mcls.gov.ir.نتایج نهایی آزمون سایر د ستگاه هاي اجرایی کشور د ر آزمون مذکور متعاقباً اعلام خواهد شد . 

 
تعطیلی مراکز تعویض پلاك د ر شهرهاي قرمز 

رئیس مرکز شماره گذاري و تعویض پلاك پلیس راهور ناجا از تعطیلی مراکز شماره گذاري و تعویض پلاك د ر شهرهاي د اراي وضعیت قرمز کرونایی خبر د اد .سرهنگ علی محمد ي د ر همین راستا
به شهروند ان توصیه کرد که تا جاي ممکن د ر این ایام از خرید و فروش وکالتی خود رو خود د اري کنند و د ر صورتی که چاره اي جز معامله از این طریق ند ارند ، مد ت آن را حد اقل سه ماه قید
کنند .او د رباره وکالت نامه هایی که طی مد ت تعطیلی مراکز شماره گذاري موعد شان به پایان می رسد نیز اظهار کرد : طول مد ت تعطیلات به اعتبار زمانی وکالتنامه ها اضافه خواهد شد و جاي

نگرانی وجود ند ارد . 



 
آمار تکان د هند ه بیمارهاي مغز و اعصاب 

رئیس انجمن مغز و اعصاب ایران با بیان این که پیشگیري مطمئن ترین راه براي کاهش عوارض روحی و جسمی ناشی از بیماري هاي مغز و اعصاب است، آمار مبتلایان به بیماري هاي نورولوژي را
ناخوشایند و تکان د هند ه خواند .حسین پاکد امن اظهار کرد : براي مثال د ر کشور حد ود یک میلیون و 320 هزار بیمار مصروع د اریم که نسبت به میانگین کشورهاي توسعه یافته بسیار بالاست.وي
د ر خصوص ابتلاي بیماران به MS نیز به ناهمگونی رشد این بیماري با تقسیم بند ي هاي جغرافیایی پرد اخت و بیان کرد : یک ناهمخوانی معناد اري د ر مورد رشد MS د ر کشورمان وجود د ارد که
نگران کنند ه است.پاکد امن آمار فعلی بیماران را حد ود 85 هزار نفر برشمرد و اد امه د اد : طبق تقسیم بند ي جغرافیایی باید بین 2 تا 3 د رصد بیمار مبتلا به MS وجود د اشته باشد د ر حالی که
الان تعد اد مبتلایان بسیار بالاتر از این عد د است و این یک هشد ار جد ي است.رئیس انجمن مغز و اعصاب ایران به بیماري کرونا و عوارض آن بر سیستم عصبی مبتلایان نیز اشاره کرد و گفت: کرونا
علاوه بر ریه تمام سیستم عصبی و مغزي حس هاي بویایی ، شنوایی، نخاع ، عروق ، اعصاب محیطی را د رگیر کرد ه و افراد مبتلا به این بیماري که با عوارض متفاوت د رگیر کرونا می شوند تا مد ت
هاي زیاد ي د چار ناتوانی هاي متفاوت خواهند شد .پاکد امن ابراز کرد : یک سوم افراد ي که از کرونا نجات می یابند د چار اختلالات جسمی و روحی می شوند و حتی برخی از مبتلایان به این

 
بیماري ممکن است فشار خون بالا، مشکلات قلبی و قند بگیرند . بنابراین تا می توانید از کرونا فرار کنید زیرا ما هنوز د ر مورد این بیماري د رمان قطعی و مشخصی ند اریم. 

 
د ماي 3 استان به بالاي 50 د رجه رسید 

سازمان هواشناسی با صد ور هشد اري از تد اوم استقرار تود ه هواي گرم و افزایش د ماي سه استان به بیش از 50 د رجه سانتیگراد همچنین وزش باد هاي 120 روزه سیستان و بلوچستان خبر د اد .د
ر هشد ار نارنجی رنگ سازمان هواشناسی آمد ه است: وقوع د ماي 50 د رجه سانتیگراد به بالا د یروز (19 تیر) د ر خوزستان و جنوب ایلام و طی امروز و فرد ا د وشنبه (20 و 21 تیر) د ر خوزستان،
جنوب ایلام و بوشهر پیش بینی می شود و گرمازد گی و افزایش مصرف حامل هاي انرژي د ر چنین شرایطی د ور از انتظار نیست.د ر چنین شرایطی اجتناب از قرار گرفتن د ر معرض نور مستقیم
خورشید ، اجتناب از ترد د هاي غیر ضروري د ر حوالی ظهر تا اوایل غروب جهت جلوگیري از گرمازد گی، صرفه جویی د ر مصرف آب و برق به ویژه د ر ساعات اوج مصرف و آبیاري مزارع د ر اوایل

 
صبح یا اوایل شب توصیه می شود . 

/انتهاي متن/



نقدعلی: رئیس دولت سیزدهم براي چالش آب و انرژي راهکار داشته باشد

منبع: ایسناشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/04/22

نماینده مردم خمینی شهر گفت که رئیس دولت سیزدهم باید راهکارهایی براي چالش هاي حوزه آب و انرژي داشته باشد.

حجت الاسلام محمدتقی نقدعلی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: سید ابراهیم رئیسی
صاحب تجربیات گران سنگی در سابقه مدیریت خود است، ایشان مشاوران امینی دارند اما
می خواهم به عنوان یک مشاور پیشنهاد کنم که ضمن توجه به اشتغال و اقتصاد، مدیریت

 
عادلانه منابع آبی را در اولویت قرار دهد. 

 
ضرورت ارائه راهکارهایی براي چالش هاي حوزه آب و انرژي 

نماینده مردم خمینی شهر در مجلس با بیان اینکه احتیاجات مناطق مختلف ایران باید
جدي گرفته شود، اظهار کرد: رئیس دولت سیزدهم باید راهکارهایی براي چالش هاي حوزه

 
آب و انرژي داشته باشد چراکه این چالش ها ناشی از سوء مدیریت هاي گذشته است. 

این عضو کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی مجلس در خصوص وضعیت آب استان
اصفهان گفت: بعضی برداشت هاي آبی از زاینده رود، خلاف شرع، خلاف فقه و قواعد و قانون
کشور است. متأسفانه حق آبه کشاورزان استان اصفهان را تحت عناوین مختلف مثل آب

 
کشاورزي و شرب برداشت کرده اند. 

 
نقدعلی تأکید کرد: مسئولان تعهداتی را براي جبران برداشت آب از زاینده رود دادند که متأسفانه تعهدات انجام نشده است. زاینده رود اصفهان که شاه رگ حیات استان بود، خشکیده است. 

 
کمبود 10 تا 15 هزار مگاواتی برق 

نماینده مردم خمینی شهر ضمن انتقاد از قطعی مکرر برق با بیان اینکه در سالهاي گذشته، زیرساخت هاي تولید برق گسترش نیافته است، اظهار کرد: سالیانه بین 12 تا 15 هزار مگاوات برق نیاز
داریم. همچنین به انرژي پاك هسته اي بی توجه هستیم چرا که در سالهاي اخیر همه تخم مرغ هاي خود را در سبد برجام گذاشتیم. رهبري فرمودند 20 هزار مگاوات برق نیاز داریم و این میزان باید

 
از محل انرژي هسته اي تأمین شود. 

نقدعلی در پایان تأکید کرد: اگر دولت بعدي به حل چالش هاي حوزه آب و انرژي نپردازد با مهاجرت هاي وسیع، خالی شدن مناطق اقتصادي و کلیدي از جمعیت، فرونشست هاي فاجعه بار بعضی

 
دشت ها و در نهایت با افزایش شاخص فقر و فلاکت و تنش هاي سیاسی - اجتماعی شبیه اعتراض شهروندان مواجه خواهیم شد. 

انتهاي پیام



دلار تقویت شد

منبع: آفتابشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/04/22

ارزش دلار مقابل بیشتر رقبا تقویت شد.

 
ارزش دلار مقابل بیشتر رقبا تقویت شد. 

آفتاب نیوز : تزریق نقدینگی و اعتبارات به بازارهاي مالی به ویژه بازار ارز توسط سیاست گذاران
پولی در جهان ادامه دارد تا از خروج قدرتمند از رکود کرونایی اطمینان حاصل شود. بانک هاي
مرکزي ژاپن، آمریکا و اروپا کماکان برنامه خرید اوراق قرضه خود را ادامه می دهند و در چین نیز
بانک مرکزي این کشور از تزریق مجدد 150 میلیارد دلار به بازار خبر داد که به اعتقاد برخی از
کارشناسان براي رفع نگرانی فعالان بازارهاي مالی و سرمایه گذاران بین المللی از کاهش سرعت

 
رشد اقتصادي این کشور بوده است. 

به گزارش رویترز، بانک مرکزي چین در تازه ترین اقدامات خود براي ثبات بخشی به بازار ارز
تصمیم گرفت تا نرخ ذخیره قانونی بانک ها را کاهش دهد. این تصمیم پس از آن صورت می گیرد
که نرخ تورم چین در 12 ماه منتهی به ژوین به مثبت 1.1 درصد رسید. این نرخ تورم که 0.2

درصد کمتر از تورم ماه قبل بوده، بیش از همه تحت تأثیر افزایش تورم بخش حمل و نقل قرار گرفته که تورم آن به مثبت 5.8 درصد افزایش پیدا کرده است. این کمترین تورم ثبت شده سه ماه اخیر

 
در چین بوده است. 

بانک مرکزي آمریکا با اقرار به فشار تورمی اعلام کرده در کوتاه مدت ریسک هاي قیمتی افزایش یافته است و تا زمانی که زنجیره تامین به شرایط عادي بازنگردد، روند صعودي نرخ تورم ادامه خواهد
داشت. بانک مرکزي آمریکا در گزارش خود که براي کمیته خدمات مالی کنگره ارسال کرده است، با بیان اینکه نرخ تورم در کوتاه مدت بالاي دو درصد باقی خواهد ماند، بار دیگر بر توانایی خود در

 
مهار و در دست داشتن ابزارهاي کافی براي بازگرداندن آن به محدوده هدف گذاري شده دو درصدي تاکید کرده است. 

در خبري بد براي اقتصاد آمریکا به ویژه در زمانی که نرخ تورم وضعیت نگران کننده اي دارد، شمار متقاضیان دریافت مزایاي بیکاري تا هفته نخست ماه ژوییه با 2000 نفر افزایش نسبت به هفته قبل
به 373 هزار نفر رسید که این رقم، بالا ترین رقم ثبت شده سه هفته اخیر محسوب می شود. طبق اعلام وزارت کار آمریکا، بیشترین میزان افزایش تقاضاي دریافت مزایا مربوط به لوییزیانا بوده است.

 
تاکنون 155 میلیون آمریکایی واکسن کرونا دریافت کرده اند اما بازار کار تا بازگشت به نقطه اوج خود فاصله دارد. 

همزمان با بیشتر شدن شمار مبتلایان به کرونا و پیدایش انواع جهش یافته جدید، سازمان بهداشت جهانی در بیانیه اي به کشورهاي مختلف هشدار داده است که در برداشتن محدودیت هاي کسب و
کارها و مقررات قرنطینه اي احتیاط بیشتري از خود به خرج دهند. تنها در یک هفته نخست ماه ژوییه میزان ابتلا به کرونا در اروپا به نسبت هفته قبل آن 33 درصد بیشتر شده است. واریانت دلتاي

 
ویروس کرونا که در هند منجر به مرگ و میر بسیاري از افراد شده اکنون به نوع غالب در اروپا و آمریکا تبدیل شده است. 

رشد نسبتا خفیف بخش خدمات آمریکا در ماه ژوئن انتظار فعالان بازار را براي پایان سریع تر به سیاست هاي محرك بانک مرکزي این کشور افزایش داده است. بخش خدمات به ویژه در زیرمجموعه
توزیع کالا دچار وقفه رشد قابل توجهی شده که بخشی از این مساله به کمبود اقلام مورد نیاز وارداتی بر می گردد. از طرف دیگر در اروپا نیز شاخص اطمینان فعالان تجاري به وضعیت اقتصادي آلمان

 
به عنوان بزرگ ترین اقتصاد اروپا در هفته نخست ماه ژوییه پس از سه رشد مثبت متوالی بار دیگر به محدوده منفی بازگشته است. 

با احیاي تدریجی سطح تقاضا و بازگشایی کسب و کارها که منجر به افزایش درآمد آن ها شده، درآمدهاي مالیاتی دولت آمریکا نیز افزایش پیدا کرده که این مساله در کاستن از سرعت شیب تند
افزایش کسري بودجه، مفید است. طبق اعلام سایت بدهی آمریکا، میزان درآمدهاي مالیاتی دولت این کشور تا پایان ماه ژوئن به سه تریلیون و 505 میلیارد و 694 میلیون دلار و میزان مالیات بر درآمد

 
دولت آمریکا تا پایان ماه این ماه به یک تریلیون و 821 میلیارد و 633 میلیون دلار رسیده است. 

پس از کاهش غیرمنتظره رشد تولیدات کارخانجات آمریکا در ماه آوریل، در 12 ماه منتهی به ماه می رشد این بخش 1.7 درصد اندازه گیري شده که 0.1 درصد بیشتر از رشد ماه قبل و 1.8 درصد
بیشتر از رشد ثبت شده بازه مشابه منتهی به ماه قبل است. اگرچه به صورت کلی بخش تولید آمریکا سهم زیادي از کل رشد اقتصادي این کشور ندارد، رشد تولیدات می تواند به محرك جدیدي براي

 
بخش صنعت تبدیل شود و به کمک رشد کل در سه ماهه دوم بیاید. این افزایش می تواند به بیشتر شدن اشتغال زایی کمک کند. 

کسري حساب تجاري آمریکا کماکان رو به افزایش است و این مساله فشار را روي دلار بیشتر می کند. در ماه می میزان واردات آمریکا 277.3 میلیارد دلار بوده که این رقم 71.2 میلیارد دلار بیشتر از
صادرات این کشور بوده است. در مقایسه با ماه قبل، صادرات آمریکا 0.6 درصد و واردات این کشور 1.3 درصد بیشتر شده اند. کماکان بیشترین کسري حساب تجاري مربوط به تجارت با چین ( 27.2

 
میلیارد دلار) بوده است و پس از چین نیز، کانادا 1.8 میلیارد دلار بیشتر از وارداتش، به این کشور صادرات داشته است. 

اقبال بانک هاي مرکزي به دلار رو به افزایش است و اسکناس سبز در حال گرفتن جاي ارزهاي امن تر نظیر ین ژاپن و فرانک سوئیس است. آن طور که داده هاي صندوق بین المللی نشان می دهد،
سهم دلار از ذخایر ارزي جهان در پایان سه ماهه نخست سال 2021 به 59.5 درصد رسیده است تا بدین ترتیب بیشترین افزایش فصلی سهم دلار در 9 ماه اخیر به ثبت برسد. این رقم 0.7 درصد

 
بیشتر از رقم ثبت شده دوره مشابه قبل است. رقیب اصلی دلار یعنی یوان هم محبوب تر شده و سهم آن از ذخایر به 2.4 درصد رسیده است. 

تاکنون بیش از 187 میلیون و 58 هزار و 906 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین چهار میلیون و 38 هزار و 588 نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین

 
تلفات مربوط به آمریکا با 622 هزار و 715 نفر، برزیل با 531 هزار و 777 نفر، هند با 407 هزار و 537 نفر، مکزیک با 234 هزار و 675 نفر و پرو با 194 هزار و 84 نفر بوده است. 



جین فولی - استراتژیست ارشد ارزي در روبوبانک - گفت: از مدت ها پیش شاهد اثرگذاري مثبت پیشرفت در واکسیناسیون روي بازار ارز بوده ایم. اینکه واکسن ها تا چه حد در برابر جهش هاي جدید
جواب بدهند یکی از مواردي است که راجع به آن در بین معامله گران نگرانی هاي زیادي را ایجاد کرده است. به صورت کلی اگر معامله گران به این نتیجه برسند که هنوز براي حذف ریسک کرونا

 
است، روي به دارایی هاي امن تر خواهند آورد که به نفع دلار است. 

 
شاخص دلار 

 
شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.16 درصد افزایش نسبت به روز گذشته در سطح 92.26 واحد بسته شد. 

 
نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 10.91 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب ساعت پایانی معاملات بازارهاي ارزي نیویورك محاسبه شده است.) 

 
ارزهاي اروپایی 

 
در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.17 درصد کاهش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.388 دلار مبادله شد. یورو 0.16 درصد پایین رفت و با ماندن در کانال 1.18 به 1.185 دلار رسید. 

 
ارزهاي آسیایی 

در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.18 درصد افزایش به 110.342 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا به ازاي 1.337 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل
6.475 یوان چین اعلام شد.



با کدام تئوري؟ با کدام مدل؟
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فصل اقتصاد - «اینکه بگوییم سیاست ها درست بودند ولی بد اجرا شدند، حرف بی معنایی است. سیاست اقتصادي نباید طوري تنظیم شود

فصل اقتصاد - «اینکه بگوییم سیاست ها درست بودند ولی بد اجرا شدند، حرف بی معنایی است. سیاست اقتصادي

 
نباید طوري تنظیم شود 

 
حسین حقگو 

«اینکه بگوییم سیاست ها درست بودند ولی بد اجرا شدند، حرف بی معنایی است. سیاست اقتصادي نباید طوري
تنظیم شود که فقط بر یک دنیاي آرمانی قابل اطلاق باشد. بلکه باید بر دنیا به همان ترتیب که هست قابل اجرا
باشد.» (جوزف استیگلیتز) بانک جهانی در یکی از آخرین گزارش هاي خود، ضمن اظهار خوش بینی از خاتمه رکود
اقتصادي و افزایش رشد اقتصادي کشورمان (به خصوص با توجه به افزایش احتمال برداشته شدن تحریم هاي امریکا و

 
کنترل کووید19) حل چالش هاي مزمن این اقتصاد و مهم ترین آنها یعنی تورم را در گروي مدلی براي رشد پایدار و فراگیر عنوان کرده است. 

مدلی که دربرگیرنده اصلاحات ساختاري در بخش هایی از قبیل یارانه انرژي، سیستم مستمري بازنشستگی، مدیریت کمبود آب و نظام بانکی باشد. بنابر تحلیل این نهاد بین المللی اقتصادي، اصلاحات
در بخش هاي محرك رشد از جمله سرمایه گذاري در زیرساخت هاي سبز، اقتصاد دیجیتال و انرژي هاي تجدیدپذیر می توانند اقتصاد ایران را از دوران پاندمی عبور داده و به امر مهم اشتغال زایی
کمک کند. طبق این تحلیل عدم انجام اصلاحات فوق و تداوم وضعیت فعلی می تواند با افزایش بدهی هاي دولت و سررسید موعد پرداخت این بدهی ها سبب اجبار دولت به فروش دارایی هاي عمومی
و انتقال شوك بر بازار سهام و فشار بیشتر به بخش بانکی شود. هدف از بیان نکات برجسته گزارش فوق، اشاره به یک نکته مهم در گزارش فوق و حلقه مفقوده در راهبردهاي اقتصادي کشورمان آن هم
در شرایط تغییر دولت و بر سرکار آمدن دولت جدید است. آن نکته اساسی و مهم، اهمیت «مدل» سازي هاي مبتنی بر نظریه و تئوري براي حل مشکلات و چالش هاي اقتصادي است. در واقع آنچه در
بیشتر زمان ها و در طول حیات دولت هاي مختلف در کشورمان کمتر محلی از اعراب داشته، ضرورت وجود نگرش منسجم تئوریک و کارآمد به مسائل و مشکلات اقتصادي و تعریف مدلی است برآمده
از درك دنیاي خارج مبتنی بر اطلاعات و داده هاي واقعی و تبیین رفتار پدیده ها و متغیرها و وزن دهی به آنها و استخراج راهکارهایی همبسته و عقلایی براي حل این مسائل. آنچه متاسفانه حاکم و
غالب بر فضاي ذهنی سیاستگذار و عامل پیش برنده سیاست ها در کشورمان بوده و هست مجموعه خواسته هاي سیاسی یا ارزشی و آرمانی است که بر مناسبات و رفتار پدیده ها و واقعیت هاي بیرونی
تحمیل و «تصویر مطلوبی» از آنچه باید باشد، تجویز می شود. نگرشی که کمتر در پی شناخت و توضیح قانونمندي هاي حاکم بر رفتار پدیده ها و عاملان اقتصادي، یعنی انسان هاست و تصور می شود
با یک برنامه ریزي مرکزي و فن تخصیص منابع می توان از طریق مهندسی خواسته ها و انتخاب هاي عامل انسانی، به مقصود خود رسید. این نگرش پس از بارها شکست و عدم موفقیت، به جاي
تجدید نظر در مبانی خود، مشکل را در اجراي نامناسب این ایده ها و آرمان ها دانسته و همچنان با تغییراتی به همان راه نافرجام ادامه داده و می دهد این در حالی است که تجربه بشري و نمونه هاي
موفق توسعه نشان داده است، مدل هایی که بدون ارزش داوري به تحلیل «آنچه هست» پدیده ها و متغیرها می پردازد و سعی می کند با کشف روابط و مناسبات موجود بین آنها به توضیح مسائل و
مشکلات و ارایه راهکارهایی براي رفع آنها بپردازد، مدل هایی به مراتب کارآمدترند. مدلی نه دستوري بلکه توصیفی و مبتنی بر واقعیت پدیده ها و و انتخاب آزاد انسان ها به عنوان عاملان اقتصادي. در
این مدل «رضایت مصرف کنندگان» و «سود» تولید کنندگان از طریق نظام و سازوکار قیمت ها فراهم می شود. در واقع نظام قیمت ها با آدرس دهی درست و بیان کمیابی نسبی گزینه هاي مختلف،
انتخاب «بهینه» را براي عاملان اقتصادي فراهم و در مجموع تخصیص بهتر منابع را ممکن می سازند. در چارچوب نگرش فوق، به نظر می رسد اولویت اول دولت آینده توضیح مدل اقتصادي سیاسی
مورد نظر و عملش است که بتواند مجموعه وعده هاي داده شده در روزهاي انتخابات را برآورده کند و حداقل آنکه به بدتر شدن همین وضعیت فعلی منجر نشود. تا آنجایی که علم و تجربه کشورهاي
موفق نشان داده خروج از دایره بسته رشدهاي پایین و بی ثبات و تورم و بیکاري بالا و دو رقمی و... جز از طریق مدل اقتصادي آزاد و رقابتی مبتنی بر انتخاب شهروندان ممکن نیست و با مدل هاي

دستوري و در قالب سیاست هاي کوتاه مدت پراکنده و مجمع الجزایري انتظاري جز سرگشتگی و هر چه حادتر شدن مشکلات و افزایش گسل ها را نباید داشت.



6 چالش اقتصادي از FATF تا جهش ارز
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چالش هاي اقتصادي پیش روي دولت سیزدهم، از FATF تا جهش ارز و موانع تولید را شامل می شود. باید توجه داشت که اقتصاد در فضاي آرام می تواند مشکلات خودش را حل کند؛

 
ابوالفضل روغنی گلپایگانی 

چالش هاي اقتصادي پیش روي دولت سیزدهم، از FATF تا جهش ارز و موانع تولید را شامل می شود. باید توجه داشت که اقتصاد در فضاي آرام می تواند مشکلات خودش را حل کند؛ یکی از مسائل
مهم نیز حل مناقشات بین المللی همچون FATF است و دولت باید به انتظارات بخش خصوصی و فعالان اقتصادي از دولت آینده و همچنین موانع و مشکلات در حوزه کسب و کار و تولید توجه کند.
باید فرصت داد تا دولت تیم خود را مستقر کند و بخش خصوصی و فعالان اقتصادي هم انتظارات و مطالبات خودشان را به دولت جدید منتقل کنند، فعالان اقتصادي باید به صورت مکتوب انتظارات
خودش را به رییس جمهور منتخب ارسال کرده و انتظار می رود که با استقرار یک تیم قوي و وزراي فعال، خوب، پرتوان، پرانرژي و بانشاط و صاحب علم، بتوانند بر مشکلات کشور فائق بیایند و
موفقیتی براي کشور حاصل شود.اما آنچه که مسلم است، حوزه کارآفرینی می تواند به رفاه اجتماعی منتج شود و اشتغال پایدار را به وجود بیاورد و در متغیرها و مولفه هاي قدرت اثرگذار باشد، در
نتیجه بایستی مورد توجه همه مسوولان به خصوص مسوولان اجرایی کشور قرار بگیرد.در خصوص مشکلات و موانع موجود نیز یکی از مسائل و مشکلاتی که در سنوات قبل داشتیم، جهش هاي ارزي با
نوسانات بسیار زیاد بود، که این نوسانات و جهش ها باید در دولت آینده مدیریت و کنترل شود و به نوعی بایستی یک نوع آرامش را بر فضاي اقتصادي و منابع ارزي کشور به وجود بیاوریم.موضوع
جهش تولید، مانع زدایی و هم حمایت از تولید است که بایستی به عنوان یک دستور کار عملیاتی در دولت تعریف و عملیاتی شود. متاسفانه در داخل کشور، قوانین و مقررات بسیار زیادي داریم که مانع
از انجام کار مناسب و تولید مطلوب در کشور است. یعنی در واقع براي برطرف کردن قوانین متورم و مزاحمی که در داخل کشورمان است، بایستی برنامه ریزي عملیاتی صورت بگیرد. البته مدت زیادي
است که براي برطرف کردن آن اقداماتی شروع شده، ولی در این باره، توفیق بسیار کم و محدودي حاصل شده تا بخواهیم قوانین مزاحم را از بین ببریم.در واقع ایجاد بستر آرامش براي اقتصاد و فعالان
اقتصادي است. چون اقتصاد در فضاي آرام می تواند مشکلات خودش را حل بکند؛ بنابراین یکی از مسائل مهم حل مناقشات بین المللی و توجه به FATF، CFT و مواردي است که در دنیا پذیرفته
شده است. مثل WTO که ما هم بایستی به هر شکل ممکن عضو سازمان تجارت جهانی شویم. به هر حال با قبول و پذیرش قواعد بازي بین المللی، می توانیم در بازي جایگاه خودمان را تعیین کنیم و
بتوانیم در واقع مشکلات خودمان را با اقتصاد دنیا حل بکنیم.مساله دیگر که قابل اهمیت است، توجه به فضاي کسب و کار است که خودش از مهم ترین شاخصه هاي توسعه یافتگی و پیشرفت هاي
اقتصادي هر کشوري می تواند باشد. در نتیجه این موضوع را هم اگر بتوانیم ارتقا بخشی کنیم و جایگاه کشورمان در همه شاخص هاي کسب و کار ارتقا بدهیم، قطعاً موفقیت هاي زیادي براي کشور به
وجود می آید. البته این مورد مستلزم داشتن برنامه و هدف گذاري سالانه براي رسیدن به یک جایگاه مشخص است. همچنین مسوول کردن دستگاه ها و وزارت خانه هاي مختلف است که بتوانند به آن
عمل، پایبندي مناسب را داشته باشند.مسائل تامین اجتماعی و بانک ها چالش پنجم است که باید براي رفع موانع موجود برنامه ریزي شود. وي افزود: بالاي دو هزار واحد تولیدي در چند سال اخیر به
تملک برخی از بانک ها درآمده و این خودش به عنوان معضلات فضاي کسب و کار است و متاسفانه برخی از بانک هاي ما استثمارگرایانه برخورد می کنند و وامی را که می دهند بلافاصله بعد از یک
دوره کوتاه شروع به بازپس گیري با بهره و دیرکرد می کنند و این باعث می شود قیمت بنگاه هاي ما به شدت بالا برود.موضوع بعدي که باید مورد توجه قرار بگیرد توجه به موضوع و مبحث صادرات
است؛ چون جهش تولید در مبحث صادرات، جایگاه خودش را می تواند پیدا کند تا بتوانیم صادرات مناسبی را داشته باشیم.این فعال اقتصادي در ادامه تاکید کرد: البته براي حل مشکلات و چالش هاي
بیان شده، دولت به تنهایی نمی تواند آنها را حل و برطرف کند، بلکه همه ارکان نظام در این راستا باید برنامه ریزي داشته باشند. رهبري عزیز هم بارها و بارها نسبت به این موضوعات، بر حمایت از
تولید، حمایت از کسب و کار، اقتصاد مقاومتی و ... همواره تاکید فراوانی داشته اند. بنابراین امیدواریم که همه دستگاه هاي دولتی، قواي سه گانه و سازمان هاي مستقل و نهادها، براي داشتن یک ایرانی

آباد و موفق و در رتبه و جایگاه مناسب، دست به دست هم دهند.



ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین/ احصاء قوانین و مقررات مزاحم در راستاي حمایت از تولید

ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین/ احصاء قوانین و مقررات مزاحم در راستاي حمایت از تولید
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فصل اقتصاد - رزم حسینی از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت خبر داد.

 
فصل اقتصاد - رزم حسینی از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت خبر داد. 

به گزارش گروه اقتصاد باشگاه خبرنگاران جوان به نقل از شاتا علیرضا رزم حسینی در نشست بانوان کارآفرین برتر و مشاوران امور زنان، ضمن قدردانی از تلاش بانوان در حوزه هاي مختلف تولید، و نیز
اقدامات دفتر امور زنان و خانواده وزارت صمت، به شرایط اقتصادي کشور در شرایط تحریم و همه گیري کرونا اشاره کرد و گفت: در این مدت که مسئولیت این وزارتخانه را بر عهده گرفتم تلاش کردیم
تا با استفاده از ظرفیت ها و توانمندي هاي موجود، برنامه هاي موثري را براي تحولات مثبت در حوزه صمت و اقتصاد کشور اجرا کنیم، گرچه به دلیل موانع و شرایطی که وجود داشت انتظار و هدف

 
مورد نظر حاصل نشد، اما اتفاقات خوبی در این 9 ماه در بخش صنایع، معادن و بازرگانی افتاد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ایجاد تحول در هر حوزه اي را کاري دشوار و مشمول هزینه توصیف کرد و افزود: وزارت صمت علی رغم همه این سختی ها، با سماجت هزینه اجراي این برنامه ها را قبول

 
کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه صحبت هاي خود به ظرفیت و توانایی بانوان در حوزه تولید و تجارت اشاره کرد و افزود: بانوان نشان دادند که اگر فرصت و شرایط مناسب براي فعالیت بانوان ایجاد

 
شود، در حوزه هاي کارآفرینی و ثروت آفرینی توانایی خوبی دارند و نقش بانوان در خانواده و جامعه بر کسی پوشیده نیست. 

 
وي همچنین با تاکید بر ضرورت شناسایی بانوان کارآفرین در حوزه صمت از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت خبر داد. 

رزم حسینی اجراي سیاست هاي تجارت بین المللی و تاثیر آن در برگشت پرونده هاي صادرکنندگان از دستگاه قضایی به حوزه تولید و تجارت و همچنین تسهیل در رفع تعهدات ارزي صادرکنندگان را
یکی از اقدامات مهم در روان سازي تجارت بین المللی و تامین کالا هاي اساسی و مورد نیاز تولید اعلام کرد همچنین برگشت وظایف وزارت صمت به ویژه در حوزه صادرات به این وزارتخانه را از دیگر

 
دستاورد هاي ماه هاي اخیر عنوان کرد. 

وي احصاء قوانین و مقررات مزاحم تولید در سه سطح وزارتخانه، مجلس و دولت را از دیگر دستاورد هاي مهم وزارت صمت، در راستاي تحقق شعار سال و حمایت از تولید برشمرد و اظهار داشت: در

 
خصوص قوانین مزاحم مربوط به داخل وزارتخانه، اقدامات لازم انجام و در ماه هاي نخست سال، ابلاغیه هاي مربوطه جهت رفع آن ها صادر و ابلاغ شد. 

رزم حسینی در ادامه به آزادسازي و واگذاري 6 هزار محدوده معدنی حبس شده از طریق مزایده اشاره کرد و آن را مورد تأیید رئیس جمهور منتخب خواند و اجراي این طرح موجب ایجاد فرصت هاي

 
جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در کشور دانست. 

افزایش صادرات فولاد و محصولات پتروشیمی، افزایش تولید محصولات بهداشتی، مواد غذایی و رشد تولید در 25 رشته صنعتی، و دستاورد هاي مربوط به عمق ساخت داخل دیگر مواردي بود که وزیر

 
صمت در این جلسه به آن ها اشاره کرد. 

انتهاي پیام/



چگونه یک بانک قرض الحسنه پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شد؟

منبع: اقتصاد تهرانشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/04/22

اقتصادتهران: بانک مهر ایران نخستین بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از آن ها، منابع حاصل از دریافت جریمه دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت
اجتماعی خود تخصیص می دهد. از این رو می توان بانک مهر ایران را پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شبکه بانکی کشور دانست. به گزارش ...

اقتصادتهران: بانک مهر ایران نخستین بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از آن ها، منابع حاصل
از دریافت جریمه دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت اجتماعی خود تخصیص می دهد. از این رو می توان بانک مهر ایران را پیشگام حوزه

 
مسئولیت اجتماعی شبکه بانکی کشور دانست. 

به گزارش اقتصادتهران به نقل از روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، لازم است براي آگاهی و کسب اطلاعات در مورد مسئولیت
اجتماعی بانک ابتدا چرایی و چیستی مسئولیت اجتماعی را بدانیم. مسئولیت اجتماعی موضوعی است که امروزه در جوامع بشري بسیار

مورد توجه قرار گرفته است. مسئول بودن از منظر اجتماعی بدین معناست که سازمان و انسان ها در قبال مسائل اجتماعی، محیطی و فرهنگی باید به صورت اخلاق مدار و با حساسیت بالا رفتار کنند.
مسئولیت اجتماعی سازمانی، انجام مجموعه اقدامات یک سازمان به منظور کمک به جامعه است. به عبارتی معنایش این است که یک سازمان بخشی از سود به دست آمده ناشی از فعالیت هاي خود را

 
در زمینه هاي فرهنگی و اجتماعی هزینه کند. در حقیقت مسئولیت اجتماعی سازمانی، فراتر رفتن از ملزومات قانونی و برخورداري از نگاهی مسئولانه نسبت به جامعه و مردم است. 

مسئولیت اجتماعی باعث می شود که از تمرکز صرف بر نفع اقتصادي کاسته شده و منافع عمومی جامعه نیز در نظر گرفته شود. بدیهی است در چنین جامعه اي، دسترسی مردم به خدمات اجتماعی
بیشتر می شود، مسئولیت و حقوق اجتماعی رعایت شده و مشارکت و نظارت اجتماعی بیشتر می شود. در این شرایط احساس رضایت افراد از زندگی در این جامعه افزایش می یابد. هر چقدر براي
سرمایه هاي اجتماعی ارزش بیشتري قائل شویم، به همان میزان از آسیب هاي اجتماعی کاسته شده و مسئولیت پذیري افزایش می یابد. در واقع مسئولیت اجتماعی به وسیله کمک کردن به قشر

 
آسیب پذیر جامعه از عوارض توسعه در ابعاد گوناگون همچون ابعاد اجتماعی، اقتصادي، فرهنگی و... می کاهد. 

 
مسئولیت اجتماعی در نظام بانکداري 

مسئولیت اجتماعی به مفهوم امروزي، قدمتی بالغ بر یک سده داشته و خاستگاه آن کشورهاي غربی صنعتی هستند. در واقع مسئولیت اجتماعی براي مرتفع کردن مسائل و مشکلات پس از انقلاب
صنعتی مورد توجه قرار گرفت. در ایران هم چند سالی است که موضوع مسئولیت اجتماعی بیش از پیش توسط سازمان ها مورد توجه قرار گرفته است. بانک ها که از ارکان اقتصادي مهم به شمار می
روند، در نهادینه سازي این مبحث در جامعه نقش پر رنگی ایفا می کنند. بانک ها محرك و تسهیل گر فعالیت هاي تجاري و اقتصادي، ارائه دهندگان خدمات مالی و نهادهاي مولد ثروت هستند و

 
بنابراین داراي تأثیر به سزایی در نهادینه کردن این حرکت فکري در سراسر جامعه هستند. 

مسئولیت اجتماعی با 5 تا 6 دهه قدمت در صنعت بانکداري مفهومی نسبتاً جدید محسوب می شود. موضوع مسئولیت اجتماعی از دهه 1950 میلادي در صنعت بانکداري مطرح شده و چارچوب هاي
مدیریتی مربوط به بانک ها براي پاسخگویی در این زمینه تلاش کرده اند. روند و فرآیند مسئولیت پذیري بانک ها در طول زمان به رویکردي نوآورانه و فعال تبدیل شده و در حال حاضر بانک ها نقش
پیشرو و راهبر را در نهادینه سازي این موضوع در دیگر بنگاه هاي کشور ایفا می کنند. مبحث مسئولیت اجتماعی به شکل امروزین خود از سال هاي ابتدایی دهه 1390 در بانک هاي ایران جدي شد و

 
تا کنون بانک هاي کشور در همین راستا پروژه هاي گوناگونی را در حوزه هاي متفاوت در سراسر کشور طراحی و اجرا کرده اند. 

 
طرح هاي مسئولیت اجتماعی بانک مهر ایران 

بانک مهر ایران در راستاي پذیرش داوطلبانه مسئولیت اجتماعی، اقدام به ارائه انواع مختلفی از خدمات اجتماعی کرده است. این بانک بر اساس الگوي بانکداري اسلامی و براي تقویت و بهبود اقتصاد
آحاد ملت تأسیس شده و سعی در رفع فقر و محرومیت اقتصادي به خصوص در قشر ضعیف جامعه دارد. بانک مهر ایران در راستاي انجام مسئولیت هاي اجتماعی خود تسهیلات قرض الحسنه اي را در

 
حوزه هاي معیشت، اشتغال زایی و کارآفرینی، درمان، ازدواج و همچنین حمایت از مددجویان تحت پوشش سازمان هاي مردم نهاد و حمایتی اعطا می کند. 

 
طرح هاي مسئولیت اجتماعی بانک مهر ایران در چند محور کاري به این شرح است: 

 
توسعه و بهبود آموزش با اولویت قرار دادن دانش آموزان مناطق محروم 

 
توسعه و بهبود سلامت و بهداشت 

 
توانبخشی مددجویان نهادهاي حمایتی و محرومیت زدایی 

 
صیانت از محیط زیست و توسعه فعالیت هاي زیست محیطی مردم محور 

 
حمایت از جوانان براي ازدواج و تشکیل دادن خانواده 

 
کاهش آسیب هاي اجتماعی ناشی از حوادث طبیعی با بیمه کردن خانه هاي روستایی 



بانک مهر ایران بر مبناي اهدافی که خود مصداق مسئولیت اجتماعی است، تأسیس شد و تا کنون فعالیت هاي زیادي را در این راستا انجام داده است. از جمله فعالیت هاي این بانک براي تحقق

 
مسئولیت اجتماعی می توان به بیمه خانه هایی روستایی اشاره کرد که براي تجهیز و بازسازي خانه هاي روستایی در مقابل بلایاي طبیعی است و سال گذشته 500هزار خانه روستایی را در برگرفت. 

در موردي دیگر که براي نخستین بار در سطح شبکه بانکی کشور اجرایی شد، بانک مهر ایران از محل منابع حاصل از دریافت وجه التزام، تجهیزات پزشکی مقابله با کرونا را خریداري کرد و با هماهنگی

 
وزارت بهداشت در اختیار دانشگاه هاي علوم پزشکی سراسر کشور قرار داد. 

ساخت 100 باب واحد مسکونی براي سه استان سیل زده در سال 1398، ساخت مدرسه و خانه بهداشت در مناطق محروم، مشارکت در ساخت یک بیمارستان 300 تخت خوابه اعصاب و روان،

 
مشارکت در آزادسازي زندانیان جرایم غیرعمد نیز از دیگر کارهاي مهم بانک مهر ایران در حوزه مسئولیت اجتماعی است. 

 
یکی دیگر از فعالیت هاي این بانک مهر ایران اعطاي تسهیلات و وام هایی براي خرید کالاهاي ایرانی در جهت حمایت از تولید داخل است. 

این بانک همچنین با راه اندازي طرحی با عنوان همیاران مهر این امکان را براي مردم ایجاد کرده که بتوانند پول و منابع خود را به مدت محدود یا براي همیشه جهت صرف امور خیر و دستگیري از

 
نیازمندان حقیقی صرف کنند. 

بانک مهر ایران از آغاز فعالیت تا پایان سال 1399 بخشی از بودجه تبلیغات خود را در حوزه مسئولیت اجتماعی هزینه می کرد. با این حال با مجوزي که از سوي مجمع عمومی این بانک صادر شد، از
این پس قادر خواهد بود منابع حاصل از دریافت جریمه دیرکرد را صرف مسئولیت اجتماعی خود کند. آن طور که پیش تر اشاره شد خرید 15هزار قلم تجهیزات پزشکی مقابله با کرونا نخستین مورد از
این نمونه بود که در اردیبهشت سال جاري انجام شد. بانک مهر ایران نخستین بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از آن ها، منابع حاصل از دریافت جریمه

دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت اجتماعی خود تخصیص می دهد. از این رو می توان بانک مهر ایران را پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شبکه بانکی کشور دانست.



رونق تولید با سیاستگذاري کارآفرینانه

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/04/22

علی جوان / پژوهشگر کمیته علم و فناوري دفتر مطالعات راهبردي رونق تولید تولید مساله اساسی اقتصاد کشورها است. وقتی به تاریخ رجوع می کنیم، مشاهده می کنیم که جهش هاي
اقتصادي کشورها، عمدتا حاصل تمرکز بر موضوع تولید و افزایش بهره وري بنگاه ها بوده است. براي مثال چین با اصلاحات اقتصادي و تمرکز بر تولید و افزایش بهره وري بنگاه هاي خود توانست از
سال 1980 تاکنون به طور متوسط، رشدي 10درصدي را در کارنامه خود ثبت کند و جزو اقتصادهاي پرشتاب در رشد محسوب می شود. هند، دیگر کشوري است که از سال 1991 با شروع برخی

 
اصلاحات، موجب شد تا فضاي تولید خدمات در این کشور افزایش یافته و رشد قابل توجهی در بین اقتصادهاي دنیا از آن خود کند. 

اما حلقه مفقوده رونق تولید در کشور ما، عوامل متعددي دارد که با یک نگاه جامع به این موضوع، مشاهده می کنیم وجود یک جهت گیري و نگاه خاص در کشور که به اقتصاد مدیریت شده تعبیر می
شود، عامل بسته شدن فضاي نوآوري و تولید شده است.شکی نیست یکی از مهم ترین راه هاي برون رفت کشور از مشکلات فعلی، تولید نوآورانه و مشارکت همه افراد کشور در امر تولید است. این کار
می تواند در قالب تعاونی ها و سایر چارچوب هاي موجود در قانون تجارت محقق شود و نوآوران و کارآفرینان وارد بازار تولید کالا و خدمات سخت افزاري یا نرم افزاري شوند. این نکته مستلزم آن است
که تغییرات محسوسی در روند فعلی خصوصی سازي ها انجام گیرد.طبق مطالعات، دولت هایی که اقتصاد مدیریت شده را به اقتصاد کارآفرینانه ترجیح داده اند، در طول زمان موجب محدود کردن
نوآوري در کشور خود شده اند.براي توصیف نگاه اقتصاددانان از یک اقتصاد مدیریت شده، کارل شرام اقتصاددان و مدیرعامل بنیاد کافمن استدلال می کند از زمان بحران بزرگ در ایالات متحده (دهه
1930)، ایده هاي اقتصاددانانی چون جان مینارد کینز، جوزف شومپیتر، ماکس وبر و سایرین، بر برنامه ریزي و شرایطی که چگونه اقتصاد مدرن، رشد و نوآوري ایجاد می کند، تأثیر گذاشته است.
سیاست ها و ایده هاي کینزي ادعا می کردند که رشد اقتصادي ایالات متحده و توسعه فناوري مانند سیاست پولی و بودجه باید به طور متمرکز برنامه ریزي و کنترل شود.اقتصاددانان دیگر مانند وبر و
شومپیتر، برنامه ریزي متمرکز را رد کردند. آنها بیم داشتند که اقتصادهاي با مدیریت متمرکز دولتی بیشتر به نفع کسب وکارهاي بزرگ باشد تا موسسات جدید و کوچک تر که در نتیجه براي
کارآفرینی، کسب فرصت و خطر کردن که منجر به پیشرفت فناوري، تخریب سازنده (نوآوري) و نوسازي اقتصادي می شود، فضاي اندکی باقی گذارد.این تعارض در دیدگاه بین اقتصاد مدیریت شده و
اقتصاد غیرمتمرکز، در دوران جنگ سرد نیز ادامه یافت. اگرچه ایالات متحده از نظر ایدئولوژي، مخالف نظام کمونیستی بود، اما با این حال بسیاري بر این باورند که مدل برنامه ریزي متمرکز شوروي،
کارآیی برتر، نوآوري و رشد اقتصادي ایجاد کرد. دولت ایالات متحده مانند شوروي، با اعطاي مجوز به تعداد اندکی از رهبران صنعتی براي مالکیت متمرکز و ایجاد اقتصادهایی با مقیاس لازم براي تولید
انبوه به دنبال مدیریت متمرکز تولید صنعتی بود.اما رفته رفته، این نتیجه حاصل شده نادیده گرفتن بنگاه هاي کوچک و متوسط و کسب وکارهاي خرد، همان طور که اقتصاددانانی چون وبر و شومپیتر
پیش بینی کرده بودند، نرخ نوآوري را کاهش داده و مشارکت آحاد جامعه را در اقتصاد کم می کند. از این رو، دولت ها سیاست هاي عمومی را براي جامعه کارآفرینانه تعریف کردند.در این
سیاستگذاري، هدف بر مشارکت مردم در راه اندازي بنگاه اقتصادي و اقدام به امر تولید است. نکته مهم اینجا است که چیزي به اسم سیاستگذاري کارآفرینانه وجود ندارد. یعنی دولت نمی تواند همه
سیاست هاي خود را تحت عنوان سیاست گذاري کارآفرینانه برنامه ریزي و اجرا کند. آنچه در حقیقت وجود دارد، سیاستگذاري عمومی در جامعه کارآفرینانه است. یعنی دولت به عنوان بخش عمومی
اقتصاد، سیاست هاي عمومی خود را به گونه اي سامان می دهد که محرك جامعه براي کارآفرینی باشد.جامعه کارآفرینانه به دلیل شیوه اي که کارآفرینان، کاربرد دانش را تسهیل می کنند با اقتصاد
مدیریت شده متفاوت است. رویکردهاي مختلفی براي ورود به سیاست گذاري عمومی در جامعه کارآفرینانه وجود دارد، اما بیشتر این رویکردها «سیاست بنگاه هاي کوچک و متوسط» و «سیاست
کارآفرینی» را یکسان و بدون تفاوت در نظر گرفتند؛ درحالی که برخی معتقدند آنها اساسا متفاوت هستند چون که سیاست بنگاه هاي کوچک و متوسط بر واردکردن افراد محروم و به جریان اصلی
اقتصادي تمرکز دارند؛ درحالی که کارآفرینی روي «بهترین و درخشان ترین ها» حساب می کند. اما باید پذیرفت که هر دو حالت، موجب افزایش تولید و بالارفتن بهره وري است. از بین طیف وسیعی
از نیروهاي اقتصادي فعال در جامعه، تعداد کمی قابلیت کارآفرین شدن را دارند، اما وقتی این اتفاق می افتد، به واسطه خلق یک ارزش جدید، چند نفر داراي شغل می شوند و می توان گفت تحریک
کارآفرینی در جامعه موجب نوآوري هاي رادیکال (انقلابی) شده و می تواند زمینه تولید ارزشمند را فراهم آورد.در یک جامعه کارآفرین، با ساختن نهادهایی که بازخورد مثبت بر توسعه اقتصادي آینده

 
دارند، بیشتر ثروت جدید خلق شده به جامعه باز می گردد و این نهادسازي، خود نیاز به دقت فراوان در طراحی دارد. 

4 توصیه سیاستی موثر بر کارآفرینان براي تحریک کارآفرینان به نوآوري و نقش آفرینی بیشتر در اقتصاد، باید سیاست ها در سطح ملی و منطقه اي لحاظ شود. از سیاست هاي آموزشی و سلامتی و
مقرراتی در سطح ملی تا سیاست هاي تشویقی رقابتی و مالیاتی استانی، همه وهمه باید به گونه اي تدوین شود که محرك کارآفرینی و نوآوري باشند.سیاست هایی که در ادامه ذکر شده، چارچوب کلی

 
است که طی بیش از 3 دهه اجراي سیاست هاي حمایت از کارآفرینی در کشورها به دست آمده است. 

نظام مالکیت فکري: ویژگی این مورد موجب می شود نوآوران و کارآفرینان با اطمینان بیشتري اقدام به طرح ایده خود کرده و در سطح ملی و محلی (استانی) نیز می تواند مقررات تشویقی براي افراد

 
آن منطقه لحاظ شود. این مورد انگیزه کارآفرینان را افزایش می دهد که سطح قوانین در این زمینه بسته به سیاست دولت ها می تواند بسیار سخت گیرانه یا آسان اعمال شود. 

سهولت در تشکیل کسب وکار: تسهیل فرآیند ثبت و راه اندازي کسب وکار به ویژه به صورت محلی (استانی) که باعث می شود مناطق مختلف، براي جذب کارآفرینان و رشد اقتصادي خود، فرآیندها را

 
به صورت رقابتی، کاهش داده و کارآفرینان بتوانند در مناطق سهل تر سرمایه گذاري کنند. الکترونیکی کردن صدور مجوز ها در این دسته قرار می گیرد. 

ثبات و تضمین دسترسی به منابع مالی: ثبات اقتصادي از طریق هدایت اعتبارات بانکی به سمت راه اندازي کسب وکارها و نظام تامین مالی خطرپذیر توزیع شده در سطح کشور، همچنین هدایت

 
ثروتمندان به سمت سرمایه گذاري (سرمایه گذاران فرشته) در پروژه هاي نوآورانه از توصیه هاي مهم این بخش است. 

سیاست مالیاتی: پاداش فعالیت هاي کارآفرینانه باید کاهش مالیات باشد. مالیات به عنوان یک ابزار تنبیهی و تشویقی، بهترین ابزار دولت ها براي تحریک کارآفرینی و نوآوري است. هرچند وضع مالیات

 
ها با ملاحظاتی بیش از صرف اهمیت دادن به کارآفرینی تعیین می شوند و باید همین گونه هم باشد. چون ملاحظات کفایت درآمدي، سادگی و عادلانه بودن نقش مهمی در آن دارند. 

این سیاست ها در حوزه سیاست هاي کلان قرار می گیرند و اعمال آنها موجب تشویق کارآفرینان به نوآوري، خلق ایده و کارآفرینی شده و می تواند زمینه مشارکت آحاد جامعه را در اقتصاد فراهم کند
که به دنبال آن، رشد اقتصادي و افزایش رفاه عمومی را در جامعه شاهد خواهیم بود.



ارتقاي منزلت و اثربخشی کارآفرینان با مصوبه هیأت وزیران
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سرانجام با تلاش ها و پیگیري هاي مستمر که حاصل تلاش همکارانم در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و بهره گیري از همدلی و همفکري کارآفرینان کشور بود سیاست هاي اجرایی تشویق
و حمایت از کارآفرینان پیشرو در نشست هیأت دولت تصویب شد.

 
محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

سرانجام با تلاش ها و پیگیري هاي مستمر که حاصل تلاش همکارانم در وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی و بهره گیري از همدلی و همفکري کارآفرینان کشور بود سیاست هاي اجرایی تشویق و

 
حمایت از کارآفرینان پیشرو در نشست هیأت دولت تصویب شد. 

تجربیات آزموده شده کشورهاي بتازگی توسعه یافته، تئوري هاي اقتصاد توسعه و توسعه صنعتی و
تعداد قابل توجهی از نمونه هاي موفق داخلی بخوبی نشان می دهند که توسعه اقتصادي و تحول
ساختاري در اقتصاد یک کشور، حاصل اکتشاف کارآفرینانی است که دست به ریسک و آزمون زده و
براي اولین بار وارد یک حوزه پیچیده، با ارزش افزوده بالا، کاملاً جدید و بازارهاي رقابتی بین المللی
شوند، پیرامون خود چه به صورت خوشه اي و چه در طول زنجیره ارزش، شرکت هاي دیگري
تأسیس نموده و تبدیل به الگویی براي دیگران براي ورود مشابه شوند که در اصطلاح رایج به این
کارآفرینان، «کارآفرینان پیشرو» گفته می شود. از همین رو هرچه فرایند یادشده در یک کشور،
توسط دولت تسریع و تسهیل شود، سرعت توسعه اقتصادي و احتمال وقوع تحول ساختاري در
اقتصاد آن کشور نیز بشدت افزایش خواهد یافت. بر همین اساس براي اولین بار در کشور مصوبه اي
نوآورانه با عنوان «سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو» توسط معاونت

توسعه کارآفرینی و اشتغال «وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی» تهیه و پس از دو سال و طی کردن مراحل مختلف کارشناسی در کمیسیون اقتصاد دولت، در هیأت دولت به تصویب رسید. بیش از
بندهاي مصوبه روح حاکم بر آن اهمیت دارد. مهم ترین ویژگی این مصوبه عطف به شخص کارآفرین به عنوان محور تحول اقتصادي به جاي توجه صرف به بنگاه است. در عین حال طبق این مصوبه،
سیاست هاي ویژه اي در تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو در سه بخش سیاست هاي مرتبط با ارتقاي منزلت، سیاست هاي رشد و توسعه و بحث مسئولیت اجتماعی کارآفرینان پیشرو در نظر

 
گرفته شده است. از جمله مهم ترین حمایت هاي صورت گرفته از کارآفرینان پیشرو به عنوان نمونه می توان به موارد ذیل اشاره کرد: 

 
- اختصاص بخشی از تسهیلات و مشوق هاي ارائه شده در قانون بودجه هر ساله تحت موضوع تولید و اشتغال به کارآفرینان پیشرو 

 
- ضمانت تسهیلات مربوط به کارآفرینان پیشرو توسط صندوق هاي ضمانت دولتی 

 
- ورود مواد اولیه و تجهیزات فناورانه مرتبط با فعالیت هاي اصلی از طریق مسیر سبز گمرکی 

 
- تشکیل صندوق پژوهش و فناوري کارآفرینان پیشرو با هدف دسترسی کارآفرینان به منابع دانش فناورانه 

 
- در اولویت قرار گرفتن کارآفرینان پیشرو در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) 

 
- تسهیل صدور روادید براي کارآفرینان پیشرو 

 
این مصوبه با همکاري و همفکري نزدیک کارآفرینان و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سایر دستگاه هاي دولتی تهیه شده است. 

 
همچنین سازوکار اجرایی لازم به منظور شناسایی و حمایت از کارآفرینان پیشرو با همکاري سایر دستگاه هاي همکار تهیه و به اجرا درخواهد آمد. 

امیدوارم با اجراي این مصوبه، شاهد تحولی بنیادین در اقتصاد کشور و ارتقاي نقش کارآفرینی در تمامی فعالیت هاي اقتصادي کشور باشیم.



نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو
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گروه اقتصادي- سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دیروز در نشست هیأت وزیران تصویب شد. برجسته ترین شاخصه این
مصوبه توجه به شخص کارآفرین است.

گروه اقتصادي- سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو به پیشنهاد وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی دیروز در نشست هیأت وزیران تصویب شد. برجسته ترین شاخصه این

 
مصوبه توجه به شخص کارآفرین است. 

در پی تصویب این سیاست از کارآفرینان پیشرو و نوآور در زمینه ارتباط با کارآفرینان کشورهاي
دیگر، اعطاي تسهیلات صندوق توسعه ملی و حمایت هاي گمرکی، تبصره 18 بودجه، ضمانتنامه
بین المللی، تکریم به عنوان استاد مدعو در دانشگاه هاي کشور و... حمایت می شود. در این راستا
عیسی منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت وگو
با «ایران» به تشریح این مصوبه پرداخت و گفت: تاکنون هر حمایتی که در حوزه کارآفرینی صورت
می گرفت ذیل بنگاه هاي کسب و کار بوده و مؤسسات و شرکت ها با شخصیت حقوقی حمایت می
شدند و مشوق هاي صادراتی و غیره به بنگاه ها اختصاص می یافت در حالی که در این مصوبه
وقتی درباره کارآفرینی صحبت می شود، منظور شخص حقیقی است که ایده را توسعه می دهد و
ریسک را می پذیرد. وي افزود: بنگاه هایی که توسط شخص کارآفرین ایجاد می شوند، مشمول

 
حمایت هاي این مصوبه هستند. 

 
اعطاي کارت شناسایی معتبر 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: جشنواره انتخاب کارآفرینان برتر سنت خوبی است که داراي ساز و کارهاي علمی و فنی در سطح استانی و ملی است،
در این جشنواره سالانه 10 نفر در سطح استانی و از بین آنها 10 نفر در سطح ملی برگزیده می شوند، اما بعد از جشنواره اتفاق خاصی صورت نمی گیرد. حتی پوشش خبري لازم هم در زمینه
الگوسازي آنان داده نمی شد و هیچ مزیت ویژه اي براي کارآفرینان برتر در نظر گرفته نمی شد، ضمن اینکه این الگو توسط دستگاه هاي دیگر و بخش خصوصی نیز تکرار می شد بنابراین به دنبال
مرجعیتی براي انتخاب کارآفرینان پیشرو بودیم که با این مصوبه، عملاً مرجعیت این کار با مشارکت دستگاه هایی که قید شده با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواهد بود. منصوري افزود: بر اساس
این مصوبه و ابزارهایی که صراحتاً در آن قید شده از کارآفرینان پیشرو حمایت هاي لازم صورت می گیرد. وي به یکی از مؤلفه هایی که در این مصوبه تأکید شده نیز اشاره کرد و گفت: وقتی فرد
کارآفرین پیشرو بخواهد به خارج از کشور برود می تواند با کارت شناسایی صادره براحتی ویزاي خود را دریافت کند. به عبارت دیگر قطعاً با صدور کارت شناسایی براي کارآفرینان پیشرو به دلیل

 
اعتباري که این کارت خواهد داشت در خارج از کشور نیز می توانند فعالیت هاي خود را توسعه دهند. 

وي به دیگر ویژگی هاي سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو اشاره کرد و گفت: این مصوبه همچنین دو حوزه اصلی منزلت و حمایت هاي مالی و حقوقی کارآفرینان برتر را شامل
می شود. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال افزود: حوزه منزلت کارآفرینان برتر که تحت عنوان سیاست هاي مرتبط با ارتقاي منزلت کارآفرینان برتر شناخته می شود شامل صدور کارت شناسایی

 
مشخص براي کارآفرینان پیشرو است که داراي کد مشخص و سازوکار رهیابی مشخص است. 

 
راه اندازي سامانه کارآفرینان پیشرو 

وي تأکید کرد: براي همین منظور نیز سامانه اي راه اندازي کرده ایم که بزودي رونمایی خواهد شد و در این سامانه کارآفرینان پیشرو معرفی خواهند شد. منصوري گفت: کارآفرینان پیشرو با این کارت
شناسایی در هر کجاي دنیا که باشند با وارد کردن کد QR قابل شناسایی هستند. منصوري افزود: همچنین بر اساس این مصوبه دانشگاه ها اجازه خواهند داشت به کارآفرینان پیشرو مدرك افتخاري
بدهند و وزارت علوم نیز موظف است چارچوب هاي لازم را براي همکاري و حضور کارآفرینان پیشرو در دانشگاه ها، بدون در نظر گرفتن مدرك تحصیلی آنان، به عنوان مدرس یا استاد مدعو در حوزه
هاي مرتبط با فعالیت کاري یا حوزه هاي کارآفرینی فراهم کند. به گفته منصوري، دستگاه هاي ذیربط در این زمینه همراه و هماهنگ هستند. به عنوان مثال معاونت علمی و فناوري موظف است با
هدف رفع نیازهاي فناورانه کارآفرینان پیشرو، مشوق هاي لازم را براي ارتقاي همکاري آنها با شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان، طراحی و اجرا کند. معاون اشتغال تأکید کرد: با توجه به اینکه تبصره
18 بودجه سالانه به حمایت از کارآفرینان معطوف است با مصوبه سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو سازمان برنامه و بودجه موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان
را که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کنند. علاوه بر این کارآفرینان پیشرو داراي کارت شناسایی صادره تا یک رقمی که سالانه تعیین می شود می توانند بدون ارائه

 
وثیقه سریعاً وام و تسهیلات دریافت نمایند. 

 
در باب مسئولیت اجتماعی 

به گفته منصوري، طبیعتاً سازوکارهاي لازم با اعتبارسنجی را از طریق صندوق هاي ضمانت انجام خواهیم داد، در همین رابطه نیز ضمانت نامه تا سقف50 میلیارد تومان را تأیید و تعیین کرده ایم که
قابل پذیرش باشد. همچنین مشوق هاي بیمه اي و یارانه دستمزد نیز در مورد کارآفرینان پیشرو اجرا خواهد شد؛ علاوه بر این، بانک مرکزي در مورد قوانین تأمین مالی نیز به کمک آنان خواهد آمد.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال به دیگر مشوق هاي مصوبه پرداخت و گفت: گمرك جمهوري اسلامی ایران نیز موظف است که امکان استفاده از خط سبز گمرك را پس از احراز هویت و اعلام اسامی

 
کارآفرینان پیشرو در اختیار آنان قرار دهد. 

وي افزود: بر این اساس گمرك جمهوري اسلامی ایران ورود مواد اولیه و تجهیزات فناورانه مرتبط با فعالیت هاي اصلی کارآفرینان پیشرو را با تأیید دستگاه تخصصی مربوطه و احراز شرایط مربوطه،
مشمول تسهیل تشریفات گمرکی قرار می دهد. منصوري تأکید کرد: کارآفرینان پیشرو بعد از احراز شرایط، جزو فعالان اقتصادي مجاز گمرك شناخته می شوند و در حوزه مالیات ها هم این افراد اگر
بتوانند اشتغال در واحدهاي زیرمجموعه خود را به میزان 50 درصد افزایش دهند مشمول مالیات صفر خواهند بود. همچنین تسهیل تحقیق و توسعه در مجموعه ها از سوي کارآفرینان پیشرو نیز از
دیگر مواد این مصوبه هیأت وزیران است. منصوري افزود: یک سري مسئولیت ها نیز براي خود کارآفرینان در نظر گرفته شده است که کارآفرینان پیشرو می توانند به عنوان مسئولیت اجتماعی متقبل
شوند. به طور مثال راه اندازي مرکز نوآوري، باشگاه کارآفرینان نوجوان، مراکز رشد کارآفرینی یا باشگاه صادرات در منطقه خود، تأسیس شتاب دهنده و صندوق سرمایه گذاري خطرپذیر شرکتی در
حوزه تخصصی خود، جهت شتاب دهی، پرورش و رشد تیم هاي جوان داراي ظرفیت هاي بالا و نیز راه اندازي کافه کارآفرینی در اکوسیستم پیرامونی خود با هدف اتصال اکوسیستم منطقه به دانش

خارجی از جمله این موارد است.



لزوم تقویت زنجیره پژوهش تا تولید

منبع: تفاهم آنلاینشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/04/22

به موجب آیین نامه تشخیص شرکت ها و موسسات دانش بنیان ،شرکت هاي دانش بنیان ، موسسات خصوصی یا تعاونی هستند که با هدف فزایندگی علم و ثروت ، توسعه اقتصادي بر پایه
دانش و تحقق اهداف علمی و اقتصادي در راستاي گسترش اختراعات و در نهایت تجاري سازي نتایج حاصل از این تحقیق و ... نوشته لزوم تقویت زنجیره ...

 
لزوم تقویت زنجیره پژوهش تا تولید 

به موجب آیین نامه تشخیص شرکت ها و موسسات دانش بنیان ،شرکت هاي دانش بنیان ،
موسسات خصوصی یا تعاونی هستند که با هدف فزایندگی علم و ثروت ، توسعه اقتصادي بر
پایه دانش و تحقق اهداف علمی و اقتصادي در راستاي گسترش اختراعات و در نهایت

 
تجاري سازي نتایج حاصل از این تحقیق و توسعه 

( شامل طراحی، تولید کالا و خدمات ) در حوزه فناوري هاي برتر و با ارزش افزوده قابل
توجه تشکیل می شود. طبق آیین نامه مصوب، شرکت هاي دانش بنیان، اهدافی
نظیر،ترغیب هیئت علمی دانشگاه ها و واحدهاي پژوهشی براي فعالیت هاي بیشتر در رفع
نیاز جامعه و امکان افزایش درآمد اعضاي هیئت علمی، تجاري سازي یافته هاي  پژوهشی،
افزایش درآمدهاي اختصاصی دانشگاه ها و واحدهاي پژوهشی موضوع کلی فعالیت دانش

 
بنیان را دنبال می کنند. 

پر واضح است که در شرایط حساس کنونی، یکی از بنیادي ترین اقدامات براي سرعت
بخشیدن به خودکفایی ملی و گذر از بحران، اعتماد و حمایت از شرکت هاي دانش بنیان است. همان موسسات و یا شرکت هایی که به منظور تولید ملی بر پایه ي علم و دانش بنا شده و با تکیه بر ایده
محوري، نیروهاي انسانی نخبه کشور را به رشد و شکوفایی همه جانبه نزدیک می کنند.  ایران حرکت بسیار شتابانی را در این حوزه آغاز کرده و البته تا رسیدن به نقطه مطلوب راه طولانی را در پیش
دارد. چرا که هنوز اقتصاد منبع محور به زوایاي مختلف اقتصاد کشور احاطه دارد. اتکاي دولت ها به درآمدهاي حاصله  از راه فروش منابع تمام شدنی نفت و گاز، نه تنها پیشرفت نبوده بلکه باید اقرار

 
کرد ،همچون بلایی است که سالهاست گریبانگیر کشور شده و بجز عقب ماندگی هرگز میراث دیگري با خود به همراه نخواهد داشت. 

به همین دلیل است که کشورهاي توسعه یافته جهان، مدت زمانی است پی برده اند که تبدیل وجه غالب اقتصاد کشور به اقتصاد دانش بنیان تنها راه نجاتی است که نه تنها قدرت اقتصادي را براي
کشور به ارمغان خواهد آورد، بلکه قدرت فرهنگی و سیاسی نیز در کشور به بالندگی بیشتري دست پیدا خواهند کرد. اما متاسفانه در کشور، زنجیره ي پژوهش تا تولید یا همان تجاري سازي، حلقه ي
مفقوده اي است که در توسعه ي فناوري اخلال ایجاد می کند. هنوز رابطه ي نه چندان قوي بین دانشگاه و صنعت تشنه ي هزاران علت و معلول است و تا زمانی که تربیت متخصصین در این  دو نهاد

 
هم سو نگردد، اوضاع بعه همین منوال ادامه خواهد داشت. 

از این رو، بهره برداري از پتانسیل شرکت هاي دانش بنیان در جهت پر کردن این حلقه ي مفقوده ،گام مهمی در این راستا محسوب می گردد. شرکت هاي دانش بنیان مهد کارآفرینانند و یکی از مهم

 
ترین مراکز تربیت کارآفرین به شمار می روند. 

یکی از خصوصیت هاي منحصر به فرد آن ها پرورش ایده هاي خلاقانه و نوآورانه است، که در ذهن مبتکران و مخترعان شکل می گیرد و با پیگیري جدي کارآفرینان در قالب کسب و کارهاي جدید به
بار می نشیند. از این رو، این شرکت ها؛ بهترین فرصت براي ابراز بهترین ایده هاي استارتاپی به حساب می آیند و تداوم حرکت این کسب و کارها ، مستلزم فرهنگ سازي براي زیست بوم مساعد
کارآفرینی و نوآوري براي این شرکت هاست. نسل جوان، خلاق و تحصیلکرده با وارد شدن به عرصه ي کارآفرینی شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپی، می تواند زمینه ي تحول در ساختارهاي متنوع

 
کشور باشد. 

در حال حاضر، شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپی، نیاز مبرم کشور و جامعه ي دانشگاهی و فضاي صنعتی کشور می باشد. شرایط تحریمی این روزها از یکسو و نیاز به رونق تولید داخلی از سوي

 
دیگر، سبب برنامه ریزي به منظور 

فراهم آوري زیر ساخت هاي توسعه شرکت ها و محصولات دانش بنیان به منظور حفظ استقلال و عزت ملی کشور خواهد شد که  امري انکار ناپذیر بوده و ضرورتی براي حفظ اقتدار ملی ماست.صرف
نظر از اهمیت سیاست هاي حمایتی دولت در خصوص تدوین لوایح حمایتی از تاسیس و سیاست هاي تشویقی، ایجاد و توسعه زیرساخت هاي لازم از قبیل مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري، باید

 
در راس توجهات قرار بگیرد. تا بهره برداري از پتانسیل دانشمندان و متخصصین جوان کشور با هدف ایجاد اشتغال، گامی رو به جلو در راستاي اهداف انقلاب اسلامی باشد. 

مهسا صالحی



ضرورت شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین/ایجاد تحول هزینه آور و نیازمند مقاومت است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/04/22

فصل اقتصاد - وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد.

فصل اقتصاد - وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و

 
اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی در نشست بانوان کارآفرین برتر و مشاوران
امور زنان ، ضمن قدردانی از تلاش بانوان در حوزه هاي مختلف تولید، و نیز اقدامات دفتر امور زنان و خانواده وزارت
صمت، به شرایط اقتصادي کشور در شرایط تحریم و همه گیري کرونا اشاره کرد و گفت: در این مدت که مسئولیت
این وزارتخانه را بر عهده گرفتم تلاش کردیم تا با استفاده از ظرفیت ها و توانمندي هاي موجود، برنامه هاي موثري را
براي تحولات مثبت در حوزه صمت و اقتصاد کشور اجرا کنیم ،گرچه به دلیل موانع و شرایطی که وجود داشت انتظار

 
و هدف مورد نظر حاصل نشد اما اتفاقات خوبی در این 9 ماه در بخش صنایع، معادن و بازرگانی افتاد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ایجاد تحول در هر حوزه اي را کاري دشوار و مشمول هزینه توصیف کرد و افزود: وزارت صمت علی رغم همه این سختی ها، با سماجت هزینه اجراي این برنامه ها را قبول

 
کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه صحبت هاي خود به ظرفیت و توانایی بانوان در حوزه تولید و تجارت اشاره کرد و افزود: بانوان نشان دادند که اگر فرصت و شرایط مناسب براي فعالیت بانوان ایجاد

 
شود، در حوزه هاي کارآفرینی و ثروت آفرینی توانایی خوبی دارند و نقش بانوان در خانواده و جامعه بر کسی پوشیده نیست. 

 
وي همچنین با تاکید بر ضرورت شناسایی بانوان کارآفرین در حوزه صمت از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت خبر داد. 

رزم حسینی در بخش دیگر صحبت هاي خود اجراي سیاست هاي تجارت بین المللی و تاثیر آن در برگشت پرونده هاي صادرکنندگان از دستگاه قضایی به حوزه تولید و تجارت و همچنین تسهیل در
رفع تعهدات ارزي صادرکنندگان را یکی از اقدامات مهم در روان سازي تجارت بین المللی و تامین کالاهاي اساسی و مورد نیاز تولید اعلام و برگشت وظایف وزارت صمت به ویژه در حوزه صادرات به

 
این وزارتخانه را از دیگر دستاوردهاي ماه هاي اخیر عنوان کرد. 

وي احصاء قوانین و مقررات مزاحم تولید در سه سطح وزارتخانه، مجلس و دولت را از دیگر دستاوردهاي مهم وزارت صمت، در راستاي تحقق شعار سال و حمایت از تولید برشمرد و اظهار داشت: در

 
خصوص قوانین مزاحم مربوط به داخل وزارتخانه، اقدامات لازم انجام و در ماه هاي نخست سال، ابلاغیه هاي مربوطه جهت رفع آن ها صادر و ابلاغ شد. 

رزم حسینی در ادامه به آزادسازي و واگذاري 6 هزار محدوده معدنی حبس شده از طریق مزایده اشاره کرد و آن را مورد تأیید رئیس جمهور منتخب خواند و اجراي این طرح موجب ایجاد فرصت هاي

 
جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در کشور دانست. 

افزایش صادرات فولاد و محصولات پتروشیمی، افزایش تولید محصولات بهداشتی، مواد غذایی و رشد تولید در 25 رشته صنعتی، و دستاوردهاي مربوط به عمق ساخت داخل دیگر مواردي بود که وزیر
صمت در این جلسه به آن ها اشاره کرد



سیاستگذاري بانک ها در سال هاي اخیر چطور تیشه به ریشه اقتصاد زد؟

منبع: آناشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/04/22

دلایلی وجود دارد که به ما می گوید عملکرد چند دهه اخیر سیستم بانکی را می توان ام المصائب اقتصاد ایران نام گذاست.

 
دلایلی وجود دارد که به ما می گوید عملکرد چند دهه اخیر سیستم بانکی را می توان ام المصائب اقتصاد ایران نام گذاست. 

به گزارش گروه رسانه هاي دیگر خبرگزاري آنا، به این اعداد نگاه کنید: تسهیلات پرداختی بانک
ها طی 11ماهه سال 1399 به بخش هاي اقتصادي حدود 1606 هزار میلیاردتومان بوده که نسبت
به دوره مشابه سال 98 رشد 96درصدي داشته است، رشد 96درصدي درحالی رخ داده که رشد

 
تسهیلات دهی بانک ها تا قبل از سال 1399 سالانه بین 15 تا 30درصد بوده است. 

بانک مرکزي مدعی است بخش قابل توجهی از این رشد تسهیلات مربوط به تسهیلات کرونایی و
تسهیلات به شرکت هاي کارگزاري فعال در بازار سرمایه بوده است؛ اما بررسی ها نشان می دهد
تسهیلات تکلیفی کرونایی حتی به 60 هزار میلیاردتومان یا 4درصد از کل تسهیلات هم نمی رسد
و مهم تر از آن، تسهیلات اعطایی مورد ادعاي بانک مرکزي حتی نتوانسته یک درصد هم رشد در
بخش هاي اقتصادي ایجاد کند. مساله نظام بانکی به اینجا ختم نمی شود، درحالی که بخش هاي
مولد اقتصاد به دلیل کمبود نقدینگی تعطیل می شوند، در سال هاي اخیر نقدینگی سرگردان در
بخش هاي غیرمولد حسابی اسب خود را تاخته و از طریق تورم، زندگی را براي مردم ایران تلخ

 
کرده است. 

به عبارتی، عدم برخورداري بخش مولد اقتصاد از مواهب نقدینگی و در سویی دیگر ورود حجم عظیم پول در فعالیت هاي سوداگرانه و مخرب، ترکیب نامبارکی شده که چرخه تخریب و تضعیف را در

 
اقتصاد ایران به پیش می برد. 

در گزارش پیش رو تاکید شده که براي اصلاح این وضعیت نیازمند چهار اقدام هستیم: 1- تصویب قانون تعارض منافع، 2- شایسته سالاري و انتخاب مدیران کاربلد در سیستم بانکی، 3- ادغام برخی

 
بانک هاي ناتراز در یکدیگر و 4- اجراي رتبه بندي بانک ها. 

 
حرکت بانکداري در مسیر مخرب 

چند روز پیش بود که بانک مرکزي بالاخره از کل هاي پولی کشور در سال 99 رونمایی کرد، براساس این آمار، نقدینگی اقتصاد تا پایان اسفند 99 حدود 3476 هزار میلیاردتومان برآورد شده که
40درصد بیشتر از نقدینگی 2472 هزار میلیاردتومانی اسفند سال 98 است. رشد شدید نقدینگی در اقتصاد ایران مساله اي ساختاري است که نه تنها در دولت فعلی بلکه حدود 5 دهه در اقتصاد ایران
حضور داشته، رشد 40درصدي نقدینگی در سال 99 بی سابقه ترین رشد در 5 دهه اخیر بوده؛ اما میانگین رشد این متغیر در 5 دهه حدود 25درصد بوده که نشان می دهد؛ این قصه سر دراز دارد.
براساس دیدگاه هاي مرسوم اقتصادي، افزایش نقدینگی معلول افزایش پایه پولی (چاپ پول در بانک مرکزي) است اما این نگاه تمام ماجرا نیست و نقدینگی را می توان معلول عملکرد مخرب سیستم

 
بانکی نیز دانست. 

به عنوان مثال در اقتصاد ما حتی در سال هایی که رشد پایه پولی پایین و منطقی بوده، باز هم نقدینگی افزایش یافته است، شاهد این مدعا آمارهاي پولی در سال 93 است که رشد پایه پولی در آن
10درصد اما رشد نقدینگی 31درصد اعلام شده است. بنابراین آنچه منجر به تورم مزمن در اقتصاد کشور شده و حتی درصورت نبود کسري بودجه و یا تحریم ها باز هم دست از انتشار تورم برنخواهد

 
داشت، «سیستم بانکی» است. 

بر همین اساس، دلایلی وجود دارد که به ما می گوید عملکرد چند دهه اخیر سیستم بانکی را می توان ام المصائب اقتصاد ایران نام گذاست، این موارد شامل: 1- ناترازي بانکی یعنی عقب ماندن دارایی
یک بانک از مجموع بدهی و سرمایه آن بانک که به جرات می توان گفت بخش عمده بانک هاي کشور را به خود درگیر کرده است 2- به زبان ساده تر زمانی که یک بانک تسهیلاتی پرداخت می کند و
اقساط تسهیلات توسط گیرنده به بانک برنمی گردد، باید مقدار تسهیلات موهوم شده (برنگشته یا نکول)، به عنوان ضرر همزمان از دارایی ها و سرمایه بانک کم شود تا تراز ایجاد شود. 3- در عمل بانک
هاي ایران ضرري شناسایی نکرده اند بلکه بر تسهیلاتی که موهوم شده و برنخواهد گشت، سود و جریمه تخصیص داده و آن را در دارایی ها ثبت می کنند. درواقع بر دارایی که وجود ندارد، سود می

 
بندند و آن را ثبت می کنند. 4- براساس برآوردها حدود 50درصد تسهیلات بانکی موهوم شده و بیش از دو سال از عدم بازگشت آن گذشته است. 

5- بنابراین دارایی بانک ها موهومی بوده و بخش اعظمی از آن وجود ندارد، نام این چالش را اعسار می نامند و به دلیل آنکه در ترازنامه بانکی دیده نمی شود به آن اعسار پنهان نیز گفته می شود. 6-
براساس این فرآیند بانک ها به پشتوانه اي که وجود ندارد، تسهیلات می دهند و فعالیت بانکی خود را ادامه می دهند که درواقع خلق نقدینگی از هیچ است. بخش اعظمی از رشد نقدینگی مربوط به

 
این مساله است. 

7- این بزرگ ترین چالش نظام بانکی است و در کنار آن می توان به فعالیت هاي دلالی بانک ها و بنگاه داري در بازارهاي مختلف و بسیاري از جزئیات دیگر اشاره کرد. 8- براي آنکه مطمئن شویم
نظام بانکی تاثیري در پیشرفت اقتصادي کشور نداشته و با این فرم نخواهد داشت، کافی است بدانیم که در 11ماهه سال 99 بیش از 1600 هزار میلیاردتومان تسهیلات پرداخت شده، درحالی که در

 
هیچ کدام از بخش هاي اقتصادي حتی یک درصد رشد اقتصادي وجود نداشته است. 

 
بانک ها یکی از موانع تولید 



تامین مالی به شکل عمده در کشورها از سه طریق بازار پول (نظام بانکی)، بازار سرمایه و تامین مالی خارجی انجام می شود. اقتصاد ما بانک محور است و بخش عمده اي از مسئولیت تامین مالی
سرمایه ثابت و سرمایه در گردش بنگاه هاي اقتصادي و تولیدي کشور برعهده بانک هاست. در چنین شرایطی بخش زیادي از ساختار بانک ها تحت تاثیر این مهم قرار می گیرد. بررسی 48 کشور
«پیشرفته» و «درحال توسعه» نشان می دهد (به نقل از مقاله «مزایا و معایب تامین مالی بانک محوري در ایران») که بانک محور یا بازارمحور بودن اقتصاد رابطه مستقیمی بر رشد اقتصادي ندارد، بلکه
مهم این است که بخش هاي تامین مالی اعم از بانک یا بازار سرمایه، توسعه یافته و کارا باشند. وجود یک چارچوب مناسب حقوقی و شفاف در بازار سرمایه و در بازار پول، می تواند بر توسعه مالی اثر
مثبت بگذارد و در نتیجه توسعه مالی نیز بستر لازم را براي تقویت رشد اقتصادي مهیا می کند. بررسی ساختار نظام مالی ایالات متحده و اتحادیه اروپا نشان می دهد به طور میانگین، مقایسه نسبت
بازار سرمایه به مجموع بازار سرمایه و تامین مالی بانک ها بین سال هاي 2000 تا 2010 نشان می دهد که در آمریکا این نسبت 69درصد و در انگلیس 66درصد بوده است. علاوه براین، بیشتر

 
کشورهاي اروپایی زیر آستانه 50درصد قرار دارند، این نسبت در آلمان 43درصد، ایتالیا 33درصد و در اسپانیا تنها 27درصد است. در این زمینه، نسبت فرانسه با 55درصد یک استثناست. 

درحالی که بنگاه هاي کوچک و متوسط ترجیح می دهند براي تامین مالی خود حدود 60درصد از وام هاي بانکی استفاده کنند. علاوه بر این، آمارها نشان می دهد که در این نوع شرکت ها، سهام تنها

 
17درصد و اوراق بدهی مبتنی بر وثیقه، تنها 3درصد از سهم تامین مالی شرکت هاي کوچک و متوسط را به خود اختصاص می دهد. 

در ایران براساس برخی تخمین ها، 90درصد تامین مالی به صورت مستقیم توسط شبکه بانکی انجام می شود و صرفا 10درصد به بازار سرمایه مرتبط است. این تمرکز بالا در تامین مالی بانک محور

 
مشکلات زیادي را هم براي نظام بانکی و هم براي بخش مولد اقتصاد ایران ایجاد کرده است. 

از طرفی در زمان رکود اقتصادي، اعمال تحریم ها و تلاطم هاي ارزي و تورم هاي بالا با مشکلاتی که براي بخش مولد اقتصاد ایجاد می شود، سهم تسهیلات غیرجاري نسبت به کل تسهیلات افزایش

 
می یابد، از طرف دیگر، آن طور که در گزارش هاي رسمی آمده، یکی از موانع اصلی تولید از دیدگاه فعالان اقتصادي، مشکل تامین نقدینگی از نظام بانکی است. 

براي نمونه، طبق آخرین گزارش «طرح پایش ملی محیط کسب وکار ایران» که مربوط به عملکرد زمستان 1399 بوده و توسط اتاق بازرگانی انجام شده، فعالان اقتصادي به ترتیب سه مولفه 1- غیرقابل
پیش بینی بودن و تغییرات قیمت مواد اولیه و محصولات، 2- بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه هاي اجرایی ناظر بر کسب وکار و 3- دشواري تامین مالی از بانک ها را نامناسب ترین مولفه

 
هاي محیط کسب وکار کشور نسبت به سایر مولفه ها ارزیابی کرده اند. 

 
سهم SME ها از اشتغال 79درصد؛ از تسهیلات 5درصد 

امروزه در سطح دنیا بنگاه هاي کوچک و متوسط نقش اساسی در ایجاد اشتغال و توسعه تولید دارند. ازاین رو در سیاستگذاري هاي دولت، SME ها جایگاه شایسته اي دارند. در ایران نیز با وجود تعداد

 
زیاد این بنگاه ها (و سهم بالا در اشتغال)، مورد بی مهري قرار گرفته اند. یکی از مصادیق این بی مهري، سهم از تسهیلات بانکی است. 

طبق آمارهاي سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی، تاکنون 48 هزار و 812 واحد صنعتی در کشور به بهره برداري رسیده که از این تعداد، حدود 8 هزار و 732 واحد به حالت غیرفعال درآمده
اند. اما نکته حائز اهمیت علت تعطیلی این واحدهاي صنعتی است. طبق آمارهاي سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی، کمبود نقدینگی علت اصلی این امر به حساب می آید که موجب تعطیلی

 
76درصد از واحدهاي صنعتی شده است. 

پس از آن فقدان بازار بیشترین نقش را در تعطیلی این واحدها ایفا می کند و عوامل دیگري نیز نظیر اختلاف شرکا، تامین مواد اولیه و نقصان ماشین آلات در تعطیلی این واحدها موثر هستند. اما در
سویی دیگر، نگاهی به موضوع تامین مالی در بنگاه هاي اقتصادي نیز نشان می دهد، درحالی تامین مالی در ایران بانک محور است که طبق بررسی ها، بنگاه هاي کوچک و متوسط یا همان SME ها با
سهم 79درصدي از کل اشتغال کشور، سهم 5 تا 6درصدي از کل تسهیلات دریافتی کشور را دارند. طبق این آمارها که از سوي بانک مرکزي منتشر شده، در سال 1395 سهم SME ها از کل

 
تسهیلات بانکی کشور حدود 3/1درصد بوده که این میزان تا سال 98 به 5/6درصد و در 11ماهه سال 99 نیز به 3/5درصد رسیده است. 

 
به عبارتی طی 11ماهه سال گذشته درحالی بنا به ادعاي بانک مرکزي، بانک ها 1606 هزار میلیاردتومان تسهیلات داده اند که سهم SME ها حدود 85 هزار میلیاردتومان بوده است. 

سهم 5 تا 6درصدي SME هاي ایران از تسهیلات بانکی درحالی است که در کره جنوبی سهم SME ها از تسهیلات نظام بانکی 81درصد، در چین نزدیک به 65درصد، مجارستان حدود 62درصد،
یونان و لهستان 54درصد، مالزي نزدیک به 51درصد، گرجستان 45درصد، برزیل 36/4درصد، انگلیس 34/8درصد، ترکیه 32/3درصد، استرالیا 29/5درصد، شیلی و اندونزي 20 درصد و در آمریکا

 
17/5درصد است. با مقایسه سهم SME ها از تسهیلات بانکی در ایران و کشورهاي دیگر درنهایت این سوال مطرح می شود که نسبت نظام بانکی ایران با تولید دقیقا چیست؟ 

یعنی اگر تسهیلات بانکی در اختیار تولید قرار نمی گیرد، پس این تسهیلات از کجا سر درمی آورد. اما نگاهی به سهم بخش هاي مختلف از تسهیلات بانکی نیز نشان می دهد در سال 1392 سهم
بخش هاي مختلف از تسهیلات بانکی به ترتیب 37درصد براي بخش خدمات، 31درصد براي بخش صنعت ومعدن، 13درصد بازرگانی، 12درصد مسکن و 7درصد نیز براي بخش کشاورزي بوده است اما
در 11ماهه سال گذشته سهم خدمات به 39/6درصد، صنعت 29/6درصد، بازرگانی 18درصد، مسکن 5/7درصد و کشاورزي به 6/9درصد رسیده است. بخشی از افزایش سهم بازرگانی ناشی از افزایش

 
نرخ ارز بوده؛ اما ارقام حکایت از آن دارد که بازهم کاهش سهم به ضرر بخش مولد اقتصاد بوده است. 

 
عملکرد فاجعه بار این 3 بانک 

ناترازي، بی انضباطی، تخلف و عدم شفافیت ازجمله خصوصیات نظام بانکی در کشورمان است که گفتنش شاید کلی گویی باشند اما مصادیق جزئی تر آنها را نیز می توان در عملکرد برخی بانک ها به
راحتی اثبات کرد. نمونه جالب توجه از این موارد در بانک هاي مختلف مانند بانک سرمایه، بانک آینده و بانک شهر قابل مشاهده است. البته این وضعیت در دیگر بانک ها همچون بانک دي (با 7/8 هزار

 
میلیارد تومان زیان انباشته) و ایران زمین (با 11 هزار و 400 میلیارد تومان زیان انباشته) نیز قابل مشاهده است. 

 
بانک سرمایه 

این بانک یکی از موارد عجیب و آیینه تمام نماي نظام بانکی در ایران است. طبق اطلاعات صورت مالی و اظهارات حسابرس بانک، در نیمه اول سال گذشته (آخرین صورت مالی حسابرسی شده) در
پایان 6ماهه سال 99 حدود 20هزار و 254 میلیارد تومان از تسهیلات غیرجاري بانک سرمایه دراختیار 64 شخصیت حقیقی و حقوقی بوده، درحالی که این رقم در مدت مشابه سال 97 که عبدالناصر
همتی بر صندلی بانک مرکزي تکیه زد، حدود 14 هزار و 634 میلیارد تومان بوده است. شاخص دیگر مانده مطالبات غیرجاري بانک نسبت به کل تسهیلات اعطایی است. درحال حاضر تسهیلات

غیرجاري 94 درصد از کل تسهیلات بانک سرمایه را شامل می شود، این میزان در سال 97 حدود 92 درصد بوده است. 



مانده بدهی بانک سرمایه به بانک مرکزي بابت اضافه برداشت در نیمه اول سال 97 و قبل از همتی حدود 12 هزار میلیارد تومان بوده که این میزان در 6ماهه اول 99 به 23 هزار و 776 میلیارد تومان

 
رسیده و تقریبا دوبرابر شده است. درحال حاضر کفایت سرمایه بانک به منفی 370 درصد رسیده، این مقدار تا قبل از همتی و در نیمه اول سال 97 حدود منفی 83 درصد بود. 

لازم به ذکر است کفایت سرمایه باید مثبت 8 درصد باشد. زیان انباشته دیگر شاخص مورد بررسی است؛ تا نیمه اول سال گذشته رقم زیان انباشته بانک سرمایه به 32 هزار و 356 میلیارد تومان رسیده
بود، درحالی که این میزان در نیمه اول سال 97 حدود 15 هزار و 121میلیارد تومان بوده است. درواقع طی دوسال ونیم اخیر زیان انباشته بانک سرمایه بیش از دوبرابر شده است. نکته قابل تامل اکنون

 
زیان انباشته این بانک معادل 77 برابر سرمایه اولیه و ثبت شده بانک است. 

 
بانک شهر 

بانک شهر هم از نمونه هاي جالب توجه در نظام بانکی است. طبق اطلاعات صورت مالی، زیان انباشته این بانک در 9ماهه سال99 به حدود 22هزار میلیارد تومان رسیده بود، این رقم معادل 14برابر
سرمایه 1500میلیارد تومانی ثبت شده بانک شهر است. اطلاعات صورت مالی آن نشان می دهد این رقم در پایان سال 96 حدود پنج هزار و 600 میلیارد تومان و در پایان سال 97 حدود 11 هزار و

 
300 میلیارد تومان بود. 

کفایت سرمایه این بانک به حدود منفی 35درصد (استاندارد آن مثبت 8درصد است) رسیده است. حسابرس رسمی در بیش از 20مورد اظهارنظر، نکات منفی را از عملکرد این بانک بیان می کند، این
موارد به طور خلاصه شامل فزونی گرفتن هزینه ها به درآمدها، اعطاي تسهیلات بیش از اندازه به شرکت هاي فرعی بانک که در فعالیت هاي پرریسک اقتصادي مشغول هستند و عدم تسویه این
تسهیلات ازسوي شرکت ها، زیان انباشته بسیاري از شرکت هاي فرعی بانک و عدم استفاده مولد از دارایی ها و مستغلات و عدم فروش و تجدید ارزیابی دارایی ها مهم ترین عوامل انحراف بانک بوده

 
است. 

طبق نتایج صورت مالی بانک، 21شرکت فرعی و وابسته بانک شهر چیزي حدود چهارهزار و 100میلیارد تومان به این بانک بدهی داشته که فعالیت عموم این شرکت ها غیربانکی و درحوزه هاي
پرریسکی مانند عمران، ارز، بیمه و... است. در بند 11 از صورت مالی این بانک، حسابرس رسمی اظهار داشته است: «باتوجه به زیان دهی تعدادي از شرکت ها و توقف فعالیت برخی از آنها در سال هاي
اخیر و اینکه در پایان سال 98 مانده زیان انباشته مندرج در ترازنامه تعدادي از این شرکت ها به بیش از چندین برابر سرمایه ثبت شده آنها بالغ شده، قابلیت بازیافت تسویه 1300 میلیارد تومان بدهی

 
بانک از این شرکت ها مشخص نیست.» 

 
بانک آینده 

مورد جالب توجه دیگر وضعیت بانک آینده است. براساس صورت مالی منتهی به نیمه اول سال 99، زیان انباشته این بانک به 6/17 هزار میلیارد تومان رسیده است. طبق جداول اطلاعات تسهیلات و

 
تعهدات کلان در صورت هاي مالی سال 97 بانک آینده، به 77 شرکت تسهیلات کلان پرداخت کرده که 43 شرکت آن متعلق به بانک و شرکت هاي بانک آینده است. 

از مجموع 78 هزار و 249 میلیارد و 987 میلیون تومان تسهیلات اعطایی کلان این بانک، 63 هزار و 301 میلیارد و 206 میلیون تومان آن صرف پرداخت تسهیلات به شرکت هاي زیرمجموعه بانک
آینده شده و درواقع بانک آینده نزدیک به 81 درصد از تسهیلات کلان را به شرکت هاي خود پرداخت کرده است. موارد اخیر به این معنی است که بانک آینده تاسیس شده تا با جذب سپرده و استفاده

 
از ابزار خلق پول، تسهیلات رانتی به شرکت ها و به فعالیت هاي خود پرداخت کند. نمونه اسفبار این وضعیت تسهیلات پروژه مشهور ایران مال است. 

در برخی از گزارش ها رقم تسهیلات اعطایی و سرمایه گذاري بانک در این پروژه حدود 45 هزار میلیارد تومان ذکر شده است و بررسی ها نشان می دهد در کشورهاي دیگر بانک مرکزي اجازه سرمایه
گذاري و تسهیلات دهی به پروژه اي مانند ایران مال را به یک بانک نمی دهد؛ چراکه وقتی یکی از تسهیلات، سهم قابل توجهی از کل دارایی هاي بانک را به خود اختصاص می دهد، ریسکی ایجاد می

 
کند که به آن ریسک تمرکز یا Concentration risk می گویند. 

براین اساس طبق ضوابط احتیاطی بانک هاي مرکزي، در دنیا جهت متنوع سازي دارایی هاي بانک ها پروژه هاي بزرگ توسط کنسرسیومی از بانک ها تامین مالی می شوند. این وضعیت گرچه اوایل

 
دهه 90 شروع شد، اما هنوز هم در نظام بانکداري ایران به پایان کار خود نرسیده است. 

 
سلطان ایجاد شفافیت در نظام بانکی! 

یکی از خصوصیات بارز مناظره هاي انتخاباتی در ایران، ترساندن مردم از جناح مقابل از طریق دوگانه سازي هاي کاذب است. این شیوه کلامی که در سال 88 با محمود احمدي نژاد به اوج خود رسید و
در انتخابات سال هاي 92 و 96 حسن روحانی را پیروز انتخابات کرد و در انتخابات فعلی نیز از سوي عبدالناصر همتی پیگیري می شود. او از جامعه آرمانی حرف می زند که در آن- اگر وي رئیس
جمهور شود- روزنامه نگاران، خبرنگاران و در مجموع رسانه ها آزاد خواهند بود حتی جزئی ترین تخلفات کارگزاران دولتی و حاکمیتی را بدون ترس افشا کنند. وي از تعامل گسترده با مطبوعات حرف

 
می زند که رکن چهارم دموکراسی است، اما شاید جالب باشد در اینجا به گوشه هایی از رفتار وي با امر شفافیت و رسانه ها را نقل کنیم. 

بررسی ها نشان می دهد ادعاي «شفافیت دوستی» و «مطبوعاتی دوستی» همتی درحالی است که درطول هزار روز ریاست وي بر بانک مرکزي، جز مصاحبه هاي کوتاه و حضور در برنامه هاي

 
تلویزیونی، حتی یک مصاحبه تخصصی یا نشست مطبوعاتی نمی توان در کارنامه وي پیدا کرد که با رسانه اي غیر از صداوسیما انجام داده باشد. 

از این موضوع که بگذریم با آمدن همتی به بانک مرکزي بسیاري از شاخص هاي اقتصادي یا متوقف شدند و مسئولیت تولید آنها به مرکز آمار ایران سپرده شد یا به بهانه تحریم ها موقتا سانسور شدند.
اما مورد دیگر اطلاعات و شاخص هاي عملکردي نظام بانکی بود. نگاهی به سامانه کدال و همچنین وب سایت بانک هاي کشور نشان می دهد درحال حاضر برخی از بزرگ ترین بانک هاي کشور حتی

 
یک صفحه هم صورت مالی از عملکرد خود منتشر نمی کنند. 

براي نمونه بانک ملی ازجمله بانک هاي بزرگ دولتی کشور است که طبق اطلاعات درج شده در وب سایتش از سال 93 به بعد حتی یک صفحه صورت مالی منتشر نکرده است. نکته جالب توجه در

 
عملکرد این بانک این است که از سال 92 تا 95 که عبدالناصر همتی مدیرعامل این بانک بوده، بانک ملی فقط براي سال 93 صورت مالی ارائه داده بود. 

بانک مسکن نیز که از بزرگ ترین بانک هاي کشور است، طی چندسال اخیر به جاي ارائه صورت مالی مطابق با فرمت بانک مرکزي، آمار دو یا سه صفحه اي از برخی شاخص هاي عملکردي منتشر



کرده است. درخصوص این بانک نکته بسیار قابل تامل این است که تا پایان خرداد سال گذشته حدود 27 هزار و 355 میلیارد تومان مطالبات غیرجاري داشته که از این مبلغ، 21 هزار و 513 میلیارد

 
تومان آن (معادل نزدیک به 79 درصد) مربوط به تسهیلات مشکوك الوصول است؛ تسهیلاتی که 18ماه از آخرین وصولی و سررسید آنها گذشته و در نقد شدن شان تردید وجود دارد. 

در بانک سپه که آن هم از بانک هاي بزرگ دولتی است، در سال گذشته فرآیند ادغام پنج بانک نظامی (شامل انصار، مهر اقتصاد، حکمت، قوامین و موسسه اعتباري کوثر) به پایان رسید. این بانک نیز

 
صورت مالی کامل منتشر نکرده و اطلاعات مالی آن در حد چندین صفحه و روي سایتش بوده که مربوط به عملکرد سال 98 است. 

مورد دیگر صورت مالی بانک کشاورزي است که آخرین آن مربوط به عملکرد سال 98 و تنها چهارصفحه است. این وضعیت در دیگر بانک هاي دولتی و برخی بانک هاي خصوصی هم دیده می شود.

 
براي نمونه آخرین گزارش حسابرسی شده بانک ایران زمین مربوط به اسفند سال 97 است. صندوق کارآفرینی تاکنون صورت مالی از خود منتشر نکرده است، 

مرداد پارسال براساس گزارش هاي رسمی منتشرشده از سوي 26 بانک، در گزارش مفصلی به بررسی وضعیت شفافیت در این بانک ها پرداخت. نتایج نشان می داد تنها چهار بانک خصوصی شامل بانک
پاسارگاد، پارسیان، خاورمیانه و اقتصادنوین و یک بانک دولتی یعنی پست بانک ایران در رده شفاف قرار دارند و درکنار انتشار به موقع صورت هاي مالی حسابرسی شده خود، لیست دقیقی از تسهیلات

 
و تعهدات کلان (بدهکاران و بستانکاران حقیقی و حقوقی)، وثائق و شاخص هاي احتیاطی ازجمله کفایت سرمایه و... را ارائه داده اند. 

 
رتبه بندي بانک ها؛ بزرگ ترین اصلاح نظام بانکی 

پرواضح است که سیستم بانکی کشور درحال حاضر یا قلک دولت است یا قلک موسسان بانک هاي خصوصی و خصولتی. مساله بعدي تعارض منافعی است که باعث می شود بسیاري از تصمیمات بانکی
با نگاه به منافع شخصی ذي نفعان گرفته شود. اما عاملی که این دو معضل را نیز تشدید کرده، «نظارت» است که در نظام بانکی ما غایب است. بر این اساس، اتحادي بین دستگاه نظارتی بانک مرکزي و

 
بانک ها وجود دارد که هرگونه نظارت موثر را عقیم می کند. درواقع وجود «ذي نفع واحد» تبدیل به اصلی در بانک هاي کشور شده است. 

کارشناسان اقتصادي و بانکی و مالی پیشنهادهاي مختلفی را براي اصلاح نظام بانکی دارند. 1- تصویب قانون تعارض منافع، 2- شایسته سالاري و انتخاب مدیران کاربلد در سیستم بانکی، 3- ادغام
برخی بانک ها در یکدیگر و 4- اجراي رتبه بندي بانک ها. درخصوص تعارض منافع توضیح مختصر داده شد و لازم است متذکر شویم پدیده «درب هاي چرخان یا گردان» ازجمله یکی از مصادیق

 
تعارض منافع است که موجب شده مدیران بانک مرکزي پس از اتمام مسئولیت دولتی، به بانک هاي خصوصی و خصولتی کوچ کنند. 

این کوچ براي بانک ها رانت هاي اطلاعاتی زیادي را ایجاد کرده است. در مورد ادغام برخی بانک ها نیز پرواضح است برخی از بانک ها و موسسات کشور براساس ناکارآمدي و رانت پاشی به وجود آمده

 
اند و جالب آنکه، حتی با موج تورمی دو سال اخیر نیز همچنان زیان ده هستند. این بانک ها باید در اولویت ادغام باشند. 

یکی از اصلی ترین تجریبات نظام بانکی در جهان، اجراي رتبه بندي بانک هاست. در ایران بانک مرکزي باتوجه به وظیفه نظارتی خود، تنها اسامی بانک ها و موسسات مجوزدار را به عموم مردم اعلام

 
داشته و عملا عموم جامعه را به سپرده گذاري در آنها ترغیب می کند؛ غافل از اینکه این بانک ها و موسسات از لحاظ شفافیت و عملکرد با یکدیگر متفاوت هستند. 

براین اساس، با توجه به تاثیرگذاري فعالیت موسسات مالی در جامعه، به دلیل بانک محور بودن اقتصاد کشور و ناتوانی عموم در جهت شناسایی و تمیز میزان سلامت بانک ها از یکدیگر وجود یک مدل
و سیستم رتبه بندي می تواند افراد را در شناسایی بانک هاي پرریسک و ضعیف با وجود داشتن مجوز فعالیت از سوي نهاد ناظر یاري داده و باعث شود که هم میزان شفافیت عملکرد بانک ها افزایش

 
یافته و هم جنبه راهنمایی به متقاضیان را در خرید خدمات و محصولات بانکی، داشته باشد. 

همچنین مدیران بانک ها را ترغیب کرده که به طور سیستماتیک و بدون فشار از طرف مقامات ناظر، به اصلاح رفتار و عملکرد خود پرداخته و جهت حفظ و ارتقاي جایگاه خود همواره در جست وجوي
بهبود و اصلاح شاخص ها و معیارهاي مورد نظر گام بردارند. براین اساس، درحال حاضر بدون انجام رتبه بندي بانک ها و شناسایی بانک هاي ناتراز و بد در سیستم بانکی، بانک هاي ایران همانند دانش

 
آموزانی هستند که اطمینان دارند حتی اگر یک صفحه هم از کتاب هاي درسی را نخوانند، قبولند. 

این اطمینان بخشی به آنان این قدرت را داده که وارد فعالیت هاي پرریسک شوند، انضباط مالی نداشته باشند و البته هزینه اي هم متوجه آنان نشود؛ چراکه مدیران بانکی این توانایی را دارند که
همانند غائله ورشکستگی موسسات مالی در سال هاي اخیر، مسئولیت ورشکستگی را متوجه همه آحاد جامعه کنند و با امنیتی شدن فضا، دولت مجبور به حل وفصل ورشکستگی از طریق منابع
عمومی شود. اما همه اینها درحالی است که بانک مرکزي ازجمله در دوره عبدالناصر همتی که مدعی تحول اساسی در اقتصاد ایران است، از حداقل شفافیت هم فراري بوده است، چه برسد به اینکه

 
طرح رتبه بندي را اجرا کند. 

 
منبع: روزنامه فرهیختگان 

انتهاي پیام/



116 طرح اشتغال زایی بنیاد کرامت رضوي در خوزستان آغاز به کار کرد

منبع: تسنیمشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/04/21

گروه استان ها - با حضور مدیرعامل بنیاد کرامت رضوي در «شعیبیه» شهرستان شوشتر، 116 واحد طرح اشتغالزایی دامداري با اعتبار 80 میلیارد ریال آغاز به کار کرد.

گروه استان ها - با حضور مدیرعامل بنیاد کرامت رضوي در "شعیبیه" شهرستان شوشتر،
116 واحد طرح اشتغالزایی دامداري با اعتبار 80 میلیارد ریال آغاز به کار کرد. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اهواز و به نقل از آستان نیوز، محمد حسین استادآقا در جمع
مردم شعیبیه با بیان اینکه حسب تاکیدات تولیت آستان قدس رضوي پس از وقوع سیل
خوزستان ایجاد طرح اشتغال پایدار را در دستور کار قرار دادیم، اظهار کرد: خوشحالیم که با
مشارکت بنیاد کرامت رضوي و همت گروه هاي جهادي و جوانان منطقه امروز شاهد این

 
اتفاق مبارك هستیم. 

مدیرعامل بنیاد کرامت رضوي افزود: در کل 320 واحد اشتغالزایی به ارزش 224 میلیارد

 
ریال با 1920 راس دام گاومیش در منطقه ایجاد خواهد شد. 

وي گفت: تلاش در جهت گره گشایی از کار محرومان و مستضعفان، سیره ائمه معصومین(ع)
به ویژه سیره و روش امام رضا(ع) است و بحمداالله با نام مبارك حضرت براي جمع کثیري از

 
جوانان این منطقه اشتغال ایجاد شده است. 

استاد آقا با اعلام اینکه براي ساخت و احداث 50 واحد اشتغال زایی دیگر در منطقه نیز تسهیلات واریز شده گفت: نظارت بر فرآیند ساخت و اجراي واحدهاي اشتغالزایی، کمک در جهت تامین علوفه

 
مورد نیاز و خدمات دامپزشکی از جمله مواردي است که دفاتر تسهیلگري بنیاد کرامت رضوي براي احداث 204 واحد دیگر در منطقه ارائه خدمت می کنند. 

وي در ادامه به ضرورت حل مشکل آب منطقه شعیبیه اشاره و اظهار کرد: با مشارکت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه ولی عصر(عج) و فرمانداري شوشتر پروژه آب شرب 34 روستا در غرب شعیبیه با

 
حفر 4 حلقه چاه توسط بنیاد کرامت اجرا خواهد شد که سهم ما 12 میلیارد ریال است. 

 
امضاي تفاهم نامه همکاري بین بنیاد کرامت رضوي و میراث فرهنگی/اشتغال زایی آستان قدس براي 400 بانوي سرپرست خانوار 

تمرکز بنیاد کرامت رضوي بر محرومیت زدایی/ کارآفرینی در مناطق محروم دنبال می شود



روحانی: مسکن مهر رو به اتمام است

منبع: روزنامه ایرانشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/04/21

روحانی: مسکن مهر رو به اتمام است

 
روحانی: مسکن مهر رو به اتمام است 

رئیس جمهوري با تأکید بر اجراي تعهدات دولت در بخش مسکن مهر، گفت: در این دولت در مجموع 375 هزار و 232 واحد در بافت فرسوده احیا شده است.به گزارش ایرنا، حسن روحانی روز دوشنبه
در هشتادمین برنامه افتتاح طرح هاي ملی براي بهره برداري از طرح هاي وزارت راه و شهرسازي با تبریک فرارسیدن اول ذي الحجه، سالروز ازدواج حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه (س) و روز ازدواج،
گفت: در مجموع 51 هزار و 230 واحد مسکونی در سراسر کشور افتتاح شد و بسیار خوشحالم که در دولت دوازدهم تلاش مضاعفی براي مسأله مسکن به وجود آمد.رئیس جمهوري خاطرنشان کرد:

 
اهمیت مسکن براي این است که مردم ما و جهان بتوانند زندگی آرامی داشته باشند چون بعد از اشتغال و بعد از ازدواج یا قبل از ازدواج، مسکن موضوع داراي اهمیتی است. 

روحانی ادامه داد: در این زمینه دولت مسئولیت سنگینی بر دوش دارد تا تسهیلات مسکن را براي مردم فراهم کند. وقتی کار دولت دوازدهم را شروع کردیم تعهدي را که دولت قبل انجام داده بود
ناچار بودیم ادامه دهیم که یک سوم آن تعهد انجام شده بود و دوسوم آن باقی ماند.وي با اشاره به تعهد دولت براي ساخت 2 میلیون و 300 هزار واحد مسکن مهر، اظهار کرد: 770 هزار واحد در دولت
دهم تکمیل شد که در بخش خدمات ناقص بود. تکمیل کردن این تعهد در محله هاي مسکونی بسیار سخت بود و باید خدمات آن را که برق، گاز، جاده، مدرسه و سایر خدمات مورد نیاز زندگی روزمره

 
مردم بود به انجام برسانیم. 

رئیس دولت دوازدهم گفت: یکی از وعده هاي وزیر راه به مردم، تحویل مسکن مهر بود که تکمیل شد و رو به پایان است. امیدوارم در روزهاي پایانی پرونده جمع شود و مردم بتوانند برمبناي وعده

 
هایی که به آنها داده شده و پول هایی که داده اند به مسکن برسند. 

 
احیاي بافت فرسوده و بازآفرینی شهري از تأکیدات این دولت بود 

روحانی ادامه داد: یکی از تأکیدات دولت درکنار این برنامه، احیاي بافت فرسوده و بازآفرینی شهري بود که در این زمینه تلاش زیادي انجام شد و مجموعاً 375 هزار و 232 واحد در بافت فرسوده احیا
شده است. یعنی در کنار رقم یک میلیون و 360 هزار واحد مسکونی تکمیل شده، 375 هزار در بافت فرسوده در اختیار مردم قرار گرفته است.رئیس جمهوري اضافه کرد: همچنین 534 هزار واحد
تحت عنوان طرح اقدام ملی مسکن انجام گرفته که از این تعداد برخی زمین ها واگذار شده و برخی هم خدمات آن در حال تکمیل است.رئیس دولت دوازدهم با بیان اینکه 40 هزار واحد از این 534
هزار واحد تکمیل و بهره برداري شده و بقیه در حال تکمیل است، گفت: این پروژه مهمی بود که آغاز شده و از امروز به بعد این واحدها به طور منظم ماهانه به افتتاح می رسد و در اختیار مردم قرار

 
می گیرد. 

رئیس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه ایرانیان در سالیان دور از لحاظ معماري خلاق بودند و محاسبات بسیار دقیق ریاضی براي ساختمان سازي داشتند، گفت: با نگاهی به تخت جمشید که 2 هزار و
500 سال قبل ساخته شده، می بینید طراحی آن طوري است که آب به همه واحدهاي مسکونی می رسد و فاضلاب دفع می شود؛ بنابراین بیش از 2 هزار سال پیش کار بسیار دقیق و زیبایی در ایران
انجام شده است.روحانی ادامه داد: در اصفهان 500 سال پیش معماري حساب شده و دقیق انجام شده است که هنوز هم کمتر معماري به این زیبایی داریم که یک طرف مسجد و یک طرف بازار و یک
طرف حکومت است که همه اینها را در یک میدان بزرگ دور خود جمع کرده است. همه اثري که در اصفهان و در این میدان بزرگ می بینیم در سایه معماري خوب است. اگر شهرسازي و طراحی

 
خوب و محاسبات دقیق نبود چنین اثري باقی نمی ماند و این آثار نشان می دهد که معماري تا چه حد اهمیت دارد و مهم است. 

 
معماري و شهرسازي از بزرگترین مسئولیت دولت است 

رئیس جمهوري گفت: گذشتگان ما با وجود در معرض سیل و طوفان بودن ایران، ساختمان هاي بسیار عظیم را در جایی ساخته اند و مکان یابی به حدي دقیق بود که ساختمان سالم می ماند. 800

 
سال قبل مسجدي بزرگ طوري ساخته شد که با وجود باران، زلزله و طوفان سالم مانده یا در مکانی ساخته شد که آنجا کمتر زلزله می آمد و این محاسبات، دقیق انجام شده است. 

وي افزود: اینکه اصفهان پایتخت ایران شد، دقیقاً همه چیز محاسبه شده بود که مرکز کشور باشد، از حیث دفاعی بهتر باشد و از نظر آب و هوا، آب به اندازه کافی داشته باشد و حتی از نظر زلزله هم
محاسبه شده است. درحالی که الان در تهران بیشتر برج ها و ساختمان هاي بلندمرتبه در جاهایی ساخته شد که اگر از قبل روي آن فکر می شد و روي گسل ساخته نمی شد، بسیاري از این طرح ها

 
تغییر می کرد. 

روحانی خاطرنشان کرد: بنابراین مسأله معماري و شهرسازي بسیار اهمیت دارد و این بزرگ ترین مسئولیت دولت است که باید در این زمینه انجام دهد.رئیس جمهوري با اشاره به سرمایه در اختیار
دولت ادامه داد: مسأله دیگر زمین مناسب است. دولت باید بتواند زمین مناسب در جاي مناسب و با قیمت مناسب در اختیار مردم قرار دهد. باید زمین رایگان یا با قیمت کم در اختیار مردمی که در
عسرت هستند، قرار بگیرد و خدمات لازم به آنان ارائه شود.رئیس جمهوري با اشاره به محاسبات وزیر راه و شهرسازي که هر سال به ساخت 500 هزار واحد مسکونی نیاز داریم، گفت: اگر بخواهیم واحد
مسکونی ضروري یک واحد براي یک خانواده در نظر بگیریم، حداقل باید سالی 500 هزار واحد مسکونی بسازیم و این خیلی زیاد است. این یعنی در یک دولت 2 میلیون واحد مسکونی و در دو دولت

 
چهار میلیون واحد مسکونی ساخته شود که هیچ دولتی تاکنون چنین کاري نکرده است. 

 
وظیفه دولت ارائه تسهیلات است نه مسکن سازي 

رئیس دولت دوازدهم یادآورشد: دولت وظیفه اي براي مسکن سازي ندارد اما تسهیلات برعهده دولت است. دولت باید زمین را مهیا و در اعطاي وام کمک کند. البته در دولت هاي یازدهم و دوازدهم هم
در زمینه روستایی در مقاوم سازي ساختمان ها تلاش هاي زیادي انجام شد و هم در سیل و زلزله همه واحدهاي تخریب شده، تقریباً تکمیل شد و در اختیار مردم قرار گرفت که عدد آن قابل ملاحظه
است. وي افزود: با مجموع بافت هاي فرسوده، ساختمان هاي ساخته شده در سیل و زلزله و ساخت مسکن مهر، اگر چه دولت هاي یازدهم و دوازدهم 4 میلیون واحد مسکن تحویل نداده اما با این

 
تعداد هم خیلی فاصله نداشته است. 

روحانی گفت: خود مردم باید واحدهاي مسکونی را بسازند و این اشتباه است که دولت واحد مسکونی بسازد و به مردم بدهد. مردم باید مسکن بسازند و دولت زمین مناسب و ارزان در اختیار بگذارد و

 
وام دهد و در طراحی و معماري کمک و خدمات را آماده کند. 

رئیس جمهوري ادامه داد: دولت باید قدم هاي مهمی در زمینه مسکن بردارد و قدم هایی هم برعهده مردم است. امیدوارم این روند تا پایان این دولت ادامه یابد و دولت سیزدهم هم این مسیر را با

 
شرایط بهتري ادامه دهد و مردم بتوانند صاحب مسکن مناسب براي زندگی خود باشند. 

 
بیش از 50 درصد قیمت مسکن ملی ، وام است 

وزیر راه و شهرسازي با بیان اینکه با هدف تسهیل دستیابی جامعه هدف به مسکن، 55 درصد قیمت مسکن ملی وام داده می شود، گفت: مسکن مهر را تکمیل کردیم و به دولت سیزدهم انتقال داده
نمی شود.«محمد اسلامی» روز دوشنبه در جریان بهره برداري از طرح هاي ملی وزارت راه و شهرسازي که شامل افتتاح بیش از 51 هزار واحد مسکن ملی و مهر است، افزود: دولت براي حمایت از قشر
ضعیف تر اقدامات حمایتی داشت تا سازوکار جریان تولید مسکن و خانه دار شدن دهک هاي پایین به یک فرایند منسجم تبدیل شود.وي ادامه داد: یکی از مشکلات ما این بود که زمین هاي حریم
شهرها به وزارت راه و شهرسازي داده نشده بود که این اراضی پس گرفته شد.وزیر راه و شهرسازي شناسایی جامعه واقعی متقاضیان مسکن را سومین کار مهم دولت دانست و گفت: با ثبت نام گسترده

 
توانستیم جامعه هدف را شناسایی کنیم که به طور کلی منجر به ثبت نام 2 میلیون و 500 هزار نفر در پنج مرحله ثبت نام مسکن ملی شد. 



وزیر راه و شهرسازي گفت: براي افزایش قدرت خرید متقاضی با دریافت مجوز از شوراي پول و اعتبار، نسبت وام به قیمت تمام شده مسکن ملی افزایش پیدا کرد.وي گفت: تا سال گذشته 20 درصد
قیمت مسکن ملی وام داده می شد اما با مصوبه شوراي پول و اعتبار اکنون 55 درصد قیمت مسکن ملی وام داده می شود تا دستیابی جامعه هدف به مسکن راحت تر انجام شود.وزیر راه و شهرسازي با
بیان اینکه متعهد شدیم مسکن مهر باقیمانده را تحویل دهیم، گفت: امروز 51 هزار واحد مسکونی افتتاح شد که 22 هزار واحد آن مسکن مهر بود.به گفته وزیر راه و شهرسازي از 2 میلیون و 200 هزار
واحد مسکن مهر، 700 هزار واحد در دولت دهم و یک میلیون و 360 هزار واحد در دولت تدبیر و امید تمام شده است.وزیر راه با بیان اینکه 370 هزار واحد تحت عنوان بافت فرسوده، نوسازي شده
است، گفت: در هشت سال گذشته نوسازي بافت فرسوده در تهران 40 درصد و در کل کشور 25 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است و 900 پروژه در محلات هدف آغاز شده که 500 پروژه بهسازي

شده است.



با تسریع واکسیناسیون کرونا زمینه رونق فعالیت هاي گردشگري فراهم شود

منبع: روزنامه ایرانشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/04/21

با تسریع واکسیناسیون کرونا زمینه رونق فعالیت هاي گردشگري فراهم شود

 
رئیس جمهور منتخب: 

 
با تسریع واکسیناسیون کرونا زمینه رونق فعالیت هاي گردشگري فراهم شود 

رئیس جمهــوري منتخــب گســترش گردشـــگري را به عنــــوان یکـــی از برنامه هــاي دولتــش در راســـتاي اشتغالزایی مطرح کرد و گفت: باید با تسریع واکسیناسیون کرونا زمینه رونق بیش

 
از پیش فعالیت هاي گردشگري فراهم شود. 

به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی در دیدارعلی اصغر مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی که روز گذشته در دفتر رئیس جمهوري منتخب حضور یافته بود، گفت: یکی از الطاف
الهی به سرزمین ما وجود جاذبه هاي گردشگري و طبیعی فراوان در سرتاسر کشور است و هنوز مناطق بکر زیادي در بخش هاي مختلف کشور داریم که امکان آباد شدن و بالفعل شدن استعدادهاي

 
گردشگري را دارند. او با بیان اینکه گردشگري ظرفیت بالایی براي ایجاد اشتغال دارد، افزود: ضروري است که از فعالان این عرصه به شکل مؤثرتري حمایت شود. 

رئیسی یکی از مزایاي گردشگري علاوه بر بازدید و لذت بردن از گردش در جاذبه هاي طبیعی را آشنایی مردم با تاریخ تمدن و فرهنگ غنی کشورمان دانست و تصریح کرد: کمک به تعمیق مفاهیم و

 
ارتقاي مؤلفه هاي فرهنگ ملی و ظرفیت مناسب درآمدزایی در شهرها و روستاهاي کشور، دو فاکتور از توانمندي هاي گردشگري و میراث فرهنگی براي ایجاد ارزش افزوده بالا هستند. 

 
مونسان در این دیدار با آرزوي موفقیت براي دولت آینده، گزارشی از آخرین وضعیت برنامه ها و اقدامات وزارتخانه تحت مدیریت خود ارائه کرد. 

ســـیدعلیرضـــا آوایــــی وزیــــــر دادگستري هم پیش از ظهر دیروز براي ارائه گزارش از برنامه ها و اقدامات این وزارت با رئیسی دیدار و گفت وگو کرد. رئیس جمهوري منتخب در این دیدار با
اشاره به ضرورت تنظیم بازار و برقراري ثبات و آرامش در معیشت و سفره مردم و نقش سازمان تعزیرات در این زمینه گفت: این سازمان باید با همکاري سازمان هاي نظارتی در زمینه مقابله با
گرانفروشی و قاچاق کالا نقش مؤثرتري ایفا کند. او افزود: باید ضمن آسیب شناسی اقدامات و وضعیت فعلی سازمان تعزیرات، طرح تحولی براي این سازمان تدوین شود تا ساختار، جایگاه و فرایندهاي
آن اصلاح شده و بهبود یابند. رئیسی در بخش دیگري از سخنانش تعدد و تنوع شوراهاي عالی، کنوانسیون ها و مجامعی را که وزرا عضو آنها هستند، مورد اشاره قرار داد و اظهار داشت: باید ساز و کاري

 
اندیشیده شود تا این مشکل نظام اداري در راستاي تسهیل فعالیت ها و اقدامات هر وزارتخانه اصلاح شود. 

 
رئیس جمهوري منتخب اضافه کرد: این ساز و کار همچنین باید باعث کاهش تعداد جلساتی شود که وزرا بخش قابل توجهی از وقت روزانه خود را به حضور در آنها اختصاص می دهند. 

 
انتشار جزئیاتی از آمار مشارکت نخبگان در سامانه معرفی مدیران دولت سیزدهم 

مردم و نخبگان مشارکت فعالی در سامانه معرفی مدیران دولت سیزدهم داشته اند. سامانه اي که یکی از وعده هاي انتخاباتی رئیس جمهور منتخب براي تشکیل کابینه مردمی و بر اساس به کارگیري
نیروهاي کارآمد و شایسته بود و حالا آخرین آمار هاي آن حکایت از آن دارد که هم نخبگان در معرفی مدیران مشارکت خوبی داشته اند و هم افراد با سابقه و تجارب مناسب براي رده هاي مختلف

 
مدیریتی معرفی شده اند. 

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، در این سامانه پس از معرفی مدیران از سوي مردم و تشکل ها، اطلاعات اولیه، پایش و ارزیابی هاي ابتدایی بر اساس معیار هاي عمومی مانند تحصیلات، سوابق
اجرایی، سن و ... و با درنظر گرفتن شاخص هاي اعلام شده توسط رئیس جمهور منتخب که همان کارآمدي، فسادستیزي، روحیه انقلابی و مردمی بودن است، صورت می گیرد و نتیجه به کارگروه هاي
تخصصی که از سوي آقاي رئیسی تشکیل شده، ارائه می شود. کارگروه هاي تخصصی براي استفاده از اطلاعات اولیه ارائه شده از سوي کاربران درباره مدیران معرفی شده شکل گرفته است. فرایند کار
در این کارگروه ها نیز به این شکل است که بر اساس شاخص هاي شایستگی براي احراز هر مسئولیتی در کابینه، با لحاظ نقاط ضعف و قوت و کارنامه مدیریتی فرد معرفی شده، انتخاب و نام آنها پس
از تأیید اولیه و انجام استعلامات لازم از مراجع ذیصلاح، به مرحله انجام مصاحبه و تطبیق خصوصیات با سیاست هاي کلان دولت سیزدهم و معیار هاي انتخاب کابینه رسیده و در ادامه، پیشنهادات

 
جمع بندي شده به رئیس جمهور منتخب معرفی می شوند. 

این کارگروه ها براي این منظور فهرست چند برابر ظرفیت را به همراه برنامه هاي افراد مدنظر و نتایج ارزیابی هاي تخصصی، به رئیــس جمهور منتخب عرضه می کنند تا در نهایت با انتخاب ایشان،

 
شایسته ترین مدیران براي تصدي مسئولیت ها در کابینه سیزدهم، انتخاب و براي کسب رأي اعتماد به مجلس شوراي اسلامی معرفی شوند. 

بر اساس آخرین آمار استخراج شده از این سامانه، 36 درصد از معرفی کنندگان که از این سامانه براي ارائه پیشنهادات خود استفاده کرده اند، داراي مدرك دکتري بودند. 340 نفر از معرفی کنندگان،

 
وزیر، معاون وزیر یا معادل آن بوده و 1135 نفر هم از اعضاي هیأت علمی دانشگاه ها بودند. 

مشـــــــــارکت دو گـــــــــــــروه از معرفی کنندگان نیز در سامانه قابل توجه است: 4251 نفر از معرفی کنندگان از معلمان و 925 نفر هم از صنعتگران بودند. بررسی روي اطلاعات این سامانه

 
نشان می دهد، افرادي که به عضویت این سامانه درآمده اند، از همه استان ها مشارکت داشته اند، اما در عین حال استان هاي تهران، خوزستان، فارس و خراسان رضوي بیشترین مشارکت را داشتند. 

بر اســـــاس آخریـــــن آمار هـــــاي اعلام شــده، تاکنــون 2250 نفــر از معرفی شدگان و بــــه تعبیـــري گزینه هاي پیشنهادي به «سامانه معرفی مدیران» را اعضاي هیأت علمی دانشگاه ها
و مراکز تحقیقاتی و نیز 230 نفر را وزراي سابق، معاونان پیشین ریاست جمهوري و معادل آن تشکیل می دهند. در این میان 780 نفر نیز با سابقه معاونت وزیر و معادل آن به «سامانه معرفی مدیران»

 
معرفی شده اند. 

 
بیـــــــــــــش از 55 درصــــــــــد از معرفی شدگان نیز داراي مدرك دکتراي تخصصی بوده و بیش از 36 درصد آنها نیز در بازه سنی بین 40 تا 50 سال قرار دارند. 

بر اساس آمار جوانترین مدیران پیشنهادي مربوط به وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات بوده و بالاترین سطح سابقه مدیران پیشنهادي نیز مربوط به وزارت امور خارجه است.
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آمار ازدواج پس از 17 سال تصاعدي شد

 
گزارش "ایران" درباره تأثیر کرونا در افزایش وضعیت ازدواج در کشور 

 
آمار ازدواج پس از 17 سال تصاعدي شد 

 
مهسا قوي قلب 

 
خبرنگار 

بر اساس آمارهاي منتشر شده در سال گذشته پس از 17 سال پیاپی نرخ ازدواج تصاعدي شد و در حدود 5 درصد میانگین کشوري آمار ازدواج نسبت به سال گذشته رشد داشت. گفتنی است در سال
98 به میزان 533 هزار و یکصد و شصت و پنج ازدواج در کشور ثبت شد که این رقم در سال 99 به 556 هزار و 699 رسید. به عنوان نمونه به گزارش سازمان ثبت احوال کشور در سال 98 در استان
فارس 29 هزار و 992 مورد ازدواج ثبت شده بود که این رقم در سال 99 به 30 هزار و 29 مورد رسید. به گفته متخصصان و کارشناسان اجتماعی، این رشد، دلایل مختلفی دارد، این در حالی است که

 
باید به دنبال راهکارهایی باشیم تا دوباره شاهد پس رفت نرخ ازدواج همانند سال هاي قبل نباشیم. 

 
کمک کرونا به برگزاري مراسم ازدواج 

محمد متولد سال 67 و کارمند است که چند ماهی است ازدواج کرده. او به «ایران» می گوید: «حدود دو سال با همسرم نامزد بودیم، ولی به دلیل بالا بودن هزینه هاي مراسم ازدواج و مشکل تهیه پول
پیش مسکن و لوازم اولیه خانه، قادر به شروع زندگی مشترك نبودیم، اما با شروع کرونا و ساده شدن مراسم و به نوعی حذف کامل مراسم ازدواج، ما هم مبلغی را که براي برگزار کردن مراسم جمع
کرده بودیم، روي پول پیش خانه گذاشتیم و با برگزاري مراسم خیلی ساده اي با حضور پدر و مادرهایمان در یک دفترخانه ازدواج عقد کردیم، حالا هم چند ماهی است که زندگی مشترك را شروع
کرده ایم. کرونا شاید خیلی نتایج منفی به همراه داشت، ولی یک جنبه مثبت آن حذف مراسم مفصل عروسی بود که حذف همین مراسم، کمک زیادي به من کرد تا بتوانم زودتر زندگی مشترکم را
شروع کنم. به نظر من در این خصوص باید فرهنگسازي هاي خیلی گسترده اي شود تا بعد از پایان بیماري کرونا هم با حذف مراسم پر زرق و برق و پر هزینه ازدواج که هیچ فایده اي هم به دنبال

 
ندارد، جوانان ترس را کنار گذاشته و تشویق به ازدواج شوند.» 

نسیم، دانشجوي سال آخر رشته زبان هم حدود یک سال پیش قرار عقد و عروسی را با علی که همکارش بود قطعی کرد. آن روزها هیچ کس فکر نمی کرد که کرونا تا این حد ماندگار باشد، آنها قرار
گذاشتند تا سه ماه بعد دفترخانه بروند و تالار بگیرند و پس از اجراي مراسم به سرعت زندگی مشترك را آغاز کنند. او به «ایران» می گوید: «هرچقدر صبر کردیم که کرونا تمام شود، نشد که نشد و در
نهایت علی رغم میل باطنی، من و خانواده ام رضایت دادیم تا بدون گرفتن مراسم با یک عقد ساده در دفترخانه زندگی مشترك را شروع کنیم. من همیشه آرزو داشتم مراسم عروسی خوبی داشته باشم

 
و همه چیز بر اساس سنت ها پیش برود، اما حالا هم راضی هستم، به فامیل هم قول دادیم، بعد از تمام شدن کرونا مراسم مختصري بگیریم.» 

 
نقش پاندمی کرونا در افزایش ازدواج 

محمد میرزایی، جامعه شناس و استاد دانشگاه با بیان اینکه کرونا یک پدیده پارادوکسیکال است، به «ایران» می گوید: شرایط پاندمی کرونا در افزایش میزان ازدواج نقش داشت، با توجه به اینکه کرونا
آثار منفی زیادي داشت ولی در زمینه ازدواج، سبب رشد نرخ آن شد. فارغ از این مقوله، افزایش میزان ازدواج منجر به این می شود که رشد جمعیت هم افزایش پیدا کند و این مسأله بسیار مهمی است
که باید به آن توجه شود. ساختار سنی ما از نقطه ازدواج که سنین 25 تا 35 سال بود، کم کم خارج شده است، یکی از دلایل مهم افزایش تصاعدي نرخ ازدواج در آخرین آمارگیري، می تواند انباشتگی
ازدواج هاي به تعویق افتاده هم باشد. خیلی ها منتظر تمام شدن کرونا بودند، اما کرونا تمام نشد و این انباشتگی ها به ازدواج و شروع زندگی مشترك رسید. به طور کلی در شرایط عادي، توانمندسازي
جوانان و ایجاد اشتغال، نقش مهمی در افزایش نرخ ازدواج دارد، در حال حاضر میزان بیکاري بالاست، بخصوص میزان اشتغال تحصیلکرده هاي دانشگاهی باید از آنچه که هست بالاتر برود، چون بیشتر
جوانان تحصیلکرده، می خواهند که ازدواج کنند، کمتر کسی پیدا می شود که شرایط کافی را داشته باشد اما تمایلی به تشکیل زندگی مشترك نداشته باشد. در تسهیل پدیده ازدواج، مهمترین گام

 
ایجاد اشتغال است، زیرا اشتغال مولد و زمینه ساز افزایش آمار ازدواج است، حتی اگر جوانان بخواهند با قناعت ازدواج کنند، باز هم نیاز به شغل دارند. 

به گفته این جامعه شناس، حذف زرق و برق در مراسم ازدواج و کاهش تجملات تحمیلی براي برگزاري مراسم، در شرایط کرونا منجر به گسترش و ترویج فرهنگ ازدواج آسان شد. تکلف هاي تحمیلی
از نظر شرعی هم شایسته نیست، مراسم عجیب و غریب و پرهزینه از جمله موانع بزرگ ازدواج هستند و فرهنگ سازي در این مقوله بسیار مهم است، ریخت و پاش هاي تحمیلی باید حذف شود و افراد
باید به این نتیجه برسند که با یک جشن معمولی و بدون تجملات هم می توان زندگی تشکیل داد؛ در نهایت کرونا توانسته علی رغم تمام جنبه هاي منفی که به همراه داشته، در زمینه افزایش ازدواج،

 
مثبت عمل کرده و به سایرین بفهماند که با ساده گرفتن مراسم هم می توان یک زندگی مشترك را آغاز کرد. 

 
حذف مهریه هاي سنگین 

سارا باقري، فعال اجتماعی و حقوقدان نیز با اشاره به اینکه دلیل اصلی افزایش نرخ ازدواج می تواند کرونا باشد، به «ایران» می گوید: تجمل گرایی ها حذف شده، تا قبل از شیوع کرونا، ازدواج ها با انواع
رسم و رسومات خانوادگی در شهرهاي مختلف باید برگزار می شد، اما پاندمی کرونا این امکان را از مردم گرفته، طی سال ها بحث آسان سازي ازدواج مطرح شده بود، ولی خانواده ها خیلی نسبت به
بحث ازدواج آسان تمایل نشان نمی دادند، حالا در شرایط کرونا این اتفاق مهیا شده است. در فضاي مجازي هم می بینیم که ازدواج هاي بسیار آسان نمایش داده شده و با مراجعه ساده به یک
دفترخانه زندگی در خانه اي مشترك آغاز می شود. قطعاً شرایط بهتر از قبل شده، ضمن اینکه در این مدت به واسطه اینکه بیشتر افراد در خانه بودند و ارتباطات کاهش پیدا کرد، اکثراً از طریق فضاي
مجازي و شبکه هاي اجتماعی با دنیاي بیرون ارتباط گرفتند، عمده مشاوره هاي آنلاین هم توسط متخصصین حوزه هاي مختلف اجتماعی و فرهنگی و خانوادگی به طور رایگان و به صورت لایو در
اینستاگرام و بقیه شبکه هاي مجازي انجام شد و آگاه سازي ها بیشتر از قبل صورت گرفت، امروزه آگاهی ها در مسائل خانوادگی بیشتر شده و مردم می دانند که در همه جاي دنیا این اتفاق افتاده و

 
تنها از طریق کلیپ هاي آنلاین و مجازي تبریکات ازدواج رد و بدل می شود. 

به گفته باقري، فرهنگ سازي ها در زمینه حذف تجمل گرایی ها، سبب افزایش آمار ازدواج شد، تا سال هاي سال خیلی ها درگیر این سنت شکنی ها بودند، اما با کمک کرونا، این اتفاق افتاد، البته
علاوه بر آن بحث مهریه ها هم فرهنگ سازي شده، مهریه هاي سنگین، تقریباً بین اقشار تحصیلکرده و روشنفکر جامعه حذف شده و به جاي آن وکالت در طلاق گرفته می شود و به شروط ضمن عقد
توجه بیشتري می شود تا شرایط بین زوجین به سمت برابري و مساوات پیش برده شود. مهریه هاي نجومی یکی از علل کاهش تمایل به ازدواج بود که دیگر خیلی کمرنگ شده است، دریافت سکه
هاي سنگین با توجه به شرایط اقتصادي امروز سبب شده بود که آقایان تمایلی به ازدواج نداشته باشند و خانواده ها هم سخت گیري هاي بی مورد در این زمینه می کردند، اما حالا اطلاع رسانی ها و
آگاه سازي هاي بیشتر در نهایت سبب شد، خیلی از سخت گیري ها در این خصوص کمتر شده و تمایل افراد به ازدواج بیشتر شود. به اعتقاد من با تداوم این قبیل آگاهی رسانی ها می توانیم امیدوار

 
باشیم که این رقم تصاعدي حفظ شده و حتی افزایش داشته باشد. 

 
رونمایی از سامانه «همدم» با حضور رئیس مجلس 

 
رئیس مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اهمیت نهاد خانواده، گفت: زن، ستون محبت در خانواده است و اگر خواستار تحول در جامعه هستیم و خانواده پایدار می خواهیم باید به زنان توجه کنیم. 



به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شوراي اسلامی در آیین بهره برداري از پلتفرم (سامانه) همدم که از سوي مؤسسه تبیان در راستاي انتخاب آگاهانه و ازدواج پایدار در سالروز ازدواج
امام علی(ع) و حضرت فاطمه زهرا(س) برگزار شد، ضمن تبریک این روز گفت: زمانی که مطلع شدم چنین برنامه اي تدبیر شده است دو نگاه شکل گرفت، یکی اینکه این برنامه در شأن حضور رئیس
قوه است یا خیر، که بنده احساس کردم در کنار تمام اقداماتی که سازمان تبلیغات انجام داده است، این اقدام یک کار ماندگار بوده و براي حل یکی از مشکلات اساسی جامعه است، لذا حضور در این

 
مراسم را وظیفه دانستم. 

رئیس نهاد قانونگذاري کشورمان ادامه داد: پیش از انقلاب تنها 30 درصد زنان سواد داشتند و بعد از آن این میزان به بالاي 80 درصد رسید؛ همچنین در حال حاضر بالاي 45 درصد دانشجویان را

 
بانوان تشکیل می دهند اما آیا ثمره اي که از خانواده می خواستیم، گرفته ایم. 

وي افزود: زمانی که فعالیت کارخانه اي را دنبال می کنیم، زنجیره تولید مهم است لذا خانواده را نیز باید همچون یک پروژه نگریست که زنجیره تشکیل آن نیز مهم است و صرف تحصیل زنان در آن

 
کفایت نمی کند و نقش زن آنقدر مهم است که مردان در هر بخشی از زمان زندگی خود به محبت متفاوت 4 زن شامل مادر، خواهر، همسر و دختر نیاز دارند. 

وي در ادامه با بیان اینکه پلتفرم همدم، چهار رویکرد شفاف سازي، هوشمندسازي، مردمی سازي و کارآمدسازي را با هم در بر دارد، عنوان کرد: هر مجموعه اي که این 4 رویکرد را داشته باشد می
تواند مجموعه موفقی باشد ضمن اینکه باید به 4 موقعیت مکانی که در زندگی انسان تأثیرگذار است، توجه کرد که این مکان ها شامل منزل، مسجد، مدرسه و محله است که اگر این مکان ها به درستی

و مثل ساعت با هم کار کنند، در تمامی امور حتی امور اقتصادي می توانیم موفق باشیم.
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رئیس جمهوري منتخب: 

 
زمینه رونق گردشگري با تسریع واکسیناسیون فراهم شود 

رئیس جمهــوري منتخــب گســترش گردشـــگري را به عنــــوان یکـــی از برنامه هــاي دولتــش در راســـتاي اشتغالزایی مطرح کرد و گفت: باید با تسریع واکسیناسیون کرونا زمینه رونق بیش

 
از پیش فعالیت هاي گردشگري فراهم شود. 

به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی در دیدارعلی اصغر مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی که روز گذشته در دفتر رئیس جمهوري منتخب حضور یافته بود، گفت: یکی از الطاف
الهی به سرزمین ما وجود جاذبه هاي گردشگري و طبیعی فراوان در سرتاسر کشور است و هنوز مناطق بکر زیادي در بخش هاي مختلف کشور داریم که امکان آباد شدن و بالفعل شدن استعدادهاي

 
گردشگري را دارند. او با بیان اینکه گردشگري ظرفیت بالایی براي ایجاد اشتغال دارد، افزود: ضروري است که از فعالان این عرصه به شکل مؤثرتري حمایت شود. 

رئیسی یکی از مزایاي گردشگري علاوه بر بازدید و لذت بردن از گردش در جاذبه هاي طبیعی را آشنایی مردم با تاریخ تمدن و فرهنگ غنی کشورمان دانست و تصریح کرد: کمک به تعمیق مفاهیم و

 
ارتقاي مؤلفه هاي فرهنگ ملی و ظرفیت مناسب درآمدزایی در شهرها و روستاهاي کشور، دو فاکتور از توانمندي هاي گردشگري و میراث فرهنگی براي ایجاد ارزش افزوده بالا هستند. 

 
مونسان در این دیدار با آرزوي موفقیت براي دولت آینده، گزارشی از آخرین وضعیت برنامه ها و اقدامات وزارتخانه تحت مدیریت خود ارائه کرد. 

ســـیدعلیرضـــا آوایــــی وزیــــــر دادگستري هم پیش از ظهر دیروز براي ارائه گزارش از برنامه ها و اقدامات این وزارت با رئیسی دیدار و گفت وگو کرد. رئیس جمهوري منتخب در این دیدار با
اشاره به ضرورت تنظیم بازار و برقراري ثبات و آرامش در معیشت و سفره مردم و نقش سازمان تعزیرات در این زمینه گفت: این سازمان باید با همکاري سازمان هاي نظارتی در زمینه مقابله با
گرانفروشی و قاچاق کالا نقش مؤثرتري ایفا کند. او افزود: باید ضمن آسیب شناسی اقدامات و وضعیت فعلی سازمان تعزیرات، طرح تحولی براي این سازمان تدوین شود تا ساختار، جایگاه و فرایندهاي
آن اصلاح شده و بهبود یابند. رئیسی در بخش دیگري از سخنانش تعدد و تنوع شوراهاي عالی، کنوانسیون ها و مجامعی را که وزرا عضو آنها هستند، مورد اشاره قرار داد و اظهار داشت: باید ساز و کاري

 
اندیشیده شود تا این مشکل نظام اداري در راستاي تسهیل فعالیت ها و اقدامات هر وزارتخانه اصلاح شود. 

 
رئیس جمهوري منتخب اضافه کرد: این ساز و کار همچنین باید باعث کاهش تعداد جلساتی شود که وزرا بخش قابل توجهی از وقت روزانه خود را به حضور در آنها اختصاص می دهند. 

 
انتشار جزئیاتی از آمار مشارکت نخبگان در سامانه معرفی مدیران دولت سیزدهم 

مردم و نخبگان مشارکت فعالی در سامانه معرفی مدیران دولت سیزدهم داشته اند. سامانه اي که یکی از وعده هاي انتخاباتی رئیس جمهور منتخب براي تشکیل کابینه مردمی و بر اساس به کارگیري
نیروهاي کارآمد و شایسته بود و حالا آخرین آمار هاي آن حکایت از آن دارد که هم نخبگان در معرفی مدیران مشارکت خوبی داشته اند و هم افراد با سابقه و تجارب مناسب براي رده هاي مختلف

 
مدیریتی معرفی شده اند. 

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، در این سامانه پس از معرفی مدیران از سوي مردم و تشکل ها، اطلاعات اولیه، پایش و ارزیابی هاي ابتدایی بر اساس معیار هاي عمومی مانند تحصیلات، سوابق
اجرایی، سن و ... و با درنظر گرفتن شاخص هاي اعلام شده توسط رئیس جمهور منتخب که همان کارآمدي، فسادستیزي، روحیه انقلابی و مردمی بودن است، صورت می گیرد و نتیجه به کارگروه هاي
تخصصی که از سوي آقاي رئیسی تشکیل شده، ارائه می شود. کارگروه هاي تخصصی براي استفاده از اطلاعات اولیه ارائه شده از سوي کاربران درباره مدیران معرفی شده شکل گرفته است. فرایند کار
در این کارگروه ها نیز به این شکل است که بر اساس شاخص هاي شایستگی براي احراز هر مسئولیتی در کابینه، با لحاظ نقاط ضعف و قوت و کارنامه مدیریتی فرد معرفی شده، انتخاب و نام آنها پس
از تأیید اولیه و انجام استعلامات لازم از مراجع ذیصلاح، به مرحله انجام مصاحبه و تطبیق خصوصیات با سیاست هاي کلان دولت سیزدهم و معیار هاي انتخاب کابینه رسیده و در ادامه، پیشنهادات

 
جمع بندي شده به رئیس جمهور منتخب معرفی می شوند. 

این کارگروه ها براي این منظور فهرست چند برابر ظرفیت را به همراه برنامه هاي افراد مدنظر و نتایج ارزیابی هاي تخصصی، به رئیــس جمهور منتخب عرضه می کنند تا در نهایت با انتخاب ایشان،

 
شایسته ترین مدیران براي تصدي مسئولیت ها در کابینه سیزدهم، انتخاب و براي کسب رأي اعتماد به مجلس شوراي اسلامی معرفی شوند. 

بر اساس آخرین آمار استخراج شده از این سامانه، 36 درصد از معرفی کنندگان که از این سامانه براي ارائه پیشنهادات خود استفاده کرده اند، داراي مدرك دکتري بودند. 340 نفر از معرفی کنندگان،

 
وزیر، معاون وزیر یا معادل آن بوده و 1135 نفر هم از اعضاي هیأت علمی دانشگاه ها بودند. 

مشـــــــــارکت دو گـــــــــــــروه از معرفی کنندگان نیز در سامانه قابل توجه است: 4251 نفر از معرفی کنندگان از معلمان و 925 نفر هم از صنعتگران بودند. بررسی روي اطلاعات این سامانه

 
نشان می دهد، افرادي که به عضویت این سامانه درآمده اند، از همه استان ها مشارکت داشته اند، اما در عین حال استان هاي تهران، خوزستان، فارس و خراسان رضوي بیشترین مشارکت را داشتند. 

بر اســـــاس آخریـــــن آمار هـــــاي اعلام شــده، تاکنــون 2250 نفــر از معرفی شدگان و بــــه تعبیـــري گزینه هاي پیشنهادي به «سامانه معرفی مدیران» را اعضاي هیأت علمی دانشگاه ها
و مراکز تحقیقاتی و نیز 230 نفر را وزراي سابق، معاونان پیشین ریاست جمهوري و معادل آن تشکیل می دهند. در این میان 780 نفر نیز با سابقه معاونت وزیر و معادل آن به «سامانه معرفی مدیران»

 
معرفی شده اند. 

 
بیـــــــــــــش از 55 درصــــــــــد از معرفی شدگان نیز داراي مدرك دکتراي تخصصی بوده و بیش از 36 درصد آنها نیز در بازه سنی بین 40 تا 50 سال قرار دارند. 

بر اساس آمار جوانترین مدیران پیشنهادي مربوط به وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات بوده و بالاترین سطح سابقه مدیران پیشنهادي نیز مربوط به وزارت امور خارجه است.



بیش از 375 هزار واحد مسکونی در بافت هاي فرسوده را احیا کردیم

منبع: روزنامه ایرانشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/04/21

بیش از 375 هزار واحد مسکونی در بافت هاي فرسوده را احیا کردیم

 
رئیس جمهوري در افتتاح طرح هاي ملی وزارت راه و شهرسازي 

 
بیش از 375 هزار واحد مسکونی در بافت هاي فرسوده را احیا کردیم 

رئیس جمهوري با تأکید بر اجراي تعهدات دولت در بخش مسکن مهر، گفت: در این دولت در مجموع 375 هزار و 232 واحد در بافت فرسوده احیا شده است.به گزارش ایرنا، حسن روحانی روز دوشنبه
در هشتادمین برنامه افتتاح طرح هاي ملی براي بهره برداري از طرح هاي وزارت راه و شهرسازي با تبریک فرارسیدن اول ذي الحجه، سالروز ازدواج حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه (س) و روز ازدواج،
گفت: در مجموع 51 هزار و 230 واحد مسکونی در سراسر کشور افتتاح شد و بسیار خوشحالم که در دولت دوازدهم تلاش مضاعفی براي مسأله مسکن به وجود آمد.رئیس جمهوري خاطرنشان کرد:

 
اهمیت مسکن براي این است که مردم ما و جهان بتوانند زندگی آرامی داشته باشند چون بعد از اشتغال و بعد از ازدواج یا قبل از ازدواج، مسکن موضوع داراي اهمیتی است. 

روحانی ادامه داد: در این زمینه دولت مسئولیت سنگینی بر دوش دارد تا تسهیلات مسکن را براي مردم فراهم کند. وقتی کار دولت دوازدهم را شروع کردیم تعهدي را که دولت قبل انجام داده بود
ناچار بودیم ادامه دهیم که یک سوم آن تعهد انجام شده بود و دوسوم آن باقی ماند.وي با اشاره به تعهد دولت براي ساخت 2 میلیون و 300 هزار واحد مسکن مهر، اظهار کرد: 770 هزار واحد در دولت
دهم تکمیل شد که در بخش خدمات ناقص بود. تکمیل کردن این تعهد در محله هاي مسکونی بسیار سخت بود و باید خدمات آن را که برق، گاز، جاده، مدرسه و سایر خدمات مورد نیاز زندگی روزمره

 
مردم بود به انجام برسانیم. 

رئیس دولت دوازدهم گفت: یکی از وعده هاي وزیر راه به مردم، تحویل مسکن مهر بود که تکمیل شد و رو به پایان است. امیدوارم در روزهاي پایانی پرونده جمع شود و مردم بتوانند برمبناي وعده

 
هایی که به آنها داده شده و پول هایی که داده اند به مسکن برسند. 

 
احیاي بافت فرسوده و بازآفرینی شهري از تأکیدات این دولت بود 

روحانی ادامه داد: یکی از تأکیدات دولت درکنار این برنامه، احیاي بافت فرسوده و بازآفرینی شهري بود که در این زمینه تلاش زیادي انجام شد و مجموعاً 375 هزار و 232 واحد در بافت فرسوده احیا
شده است. یعنی در کنار رقم یک میلیون و 360 هزار واحد مسکونی تکمیل شده، 375 هزار در بافت فرسوده در اختیار مردم قرار گرفته است.رئیس جمهوري اضافه کرد: همچنین 534 هزار واحد
تحت عنوان طرح اقدام ملی مسکن انجام گرفته که از این تعداد برخی زمین ها واگذار شده و برخی هم خدمات آن در حال تکمیل است.رئیس دولت دوازدهم با بیان اینکه 40 هزار واحد از این 534
هزار واحد تکمیل و بهره برداري شده و بقیه در حال تکمیل است، گفت: این پروژه مهمی بود که آغاز شده و از امروز به بعد این واحدها به طور منظم ماهانه به افتتاح می رسد و در اختیار مردم قرار

 
می گیرد. 

رئیس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه ایرانیان در سالیان دور از لحاظ معماري خلاق بودند و محاسبات بسیار دقیق ریاضی براي ساختمان سازي داشتند، گفت: با نگاهی به تخت جمشید که 2 هزار و
500 سال قبل ساخته شده، می بینید طراحی آن طوري است که آب به همه واحدهاي مسکونی می رسد و فاضلاب دفع می شود؛ بنابراین بیش از 2 هزار سال پیش کار بسیار دقیق و زیبایی در ایران
انجام شده است.روحانی ادامه داد: در اصفهان 500 سال پیش معماري حساب شده و دقیق انجام شده است که هنوز هم کمتر معماري به این زیبایی داریم که یک طرف مسجد و یک طرف بازار و یک
طرف حکومت است که همه اینها را در یک میدان بزرگ دور خود جمع کرده است. همه اثري که در اصفهان و در این میدان بزرگ می بینیم در سایه معماري خوب است. اگر شهرسازي و طراحی

 
خوب و محاسبات دقیق نبود چنین اثري باقی نمی ماند و این آثار نشان می دهد که معماري تا چه حد اهمیت دارد و مهم است. 

 
معماري و شهرسازي از بزرگترین مسئولیت دولت است 

رئیس جمهوري گفت: گذشتگان ما با وجود در معرض سیل و طوفان بودن ایران، ساختمان هاي بسیار عظیم را در جایی ساخته اند و مکان یابی به حدي دقیق بود که ساختمان سالم می ماند. 800

 
سال قبل مسجدي بزرگ طوري ساخته شد که با وجود باران، زلزله و طوفان سالم مانده یا در مکانی ساخته شد که آنجا کمتر زلزله می آمد و این محاسبات، دقیق انجام شده است. 

وي افزود: اینکه اصفهان پایتخت ایران شد، دقیقاً همه چیز محاسبه شده بود که مرکز کشور باشد، از حیث دفاعی بهتر باشد و از نظر آب و هوا، آب به اندازه کافی داشته باشد و حتی از نظر زلزله هم
محاسبه شده است. درحالی که الان در تهران بیشتر برج ها و ساختمان هاي بلندمرتبه در جاهایی ساخته شد که اگر از قبل روي آن فکر می شد و روي گسل ساخته نمی شد، بسیاري از این طرح ها

 
تغییر می کرد. 

روحانی خاطرنشان کرد: بنابراین مسأله معماري و شهرسازي بسیار اهمیت دارد و این بزرگ ترین مسئولیت دولت است که باید در این زمینه انجام دهد.رئیس جمهوري با اشاره به سرمایه در اختیار
دولت ادامه داد: مسأله دیگر زمین مناسب است. دولت باید بتواند زمین مناسب در جاي مناسب و با قیمت مناسب در اختیار مردم قرار دهد. باید زمین رایگان یا با قیمت کم در اختیار مردمی که در
عسرت هستند، قرار بگیرد و خدمات لازم به آنان ارائه شود.رئیس جمهوري با اشاره به محاسبات وزیر راه و شهرسازي که هر سال به ساخت 500 هزار واحد مسکونی نیاز داریم، گفت: اگر بخواهیم واحد
مسکونی ضروري یک واحد براي یک خانواده در نظر بگیریم، حداقل باید سالی 500 هزار واحد مسکونی بسازیم و این خیلی زیاد است. این یعنی در یک دولت 2 میلیون واحد مسکونی و در دو دولت

 
چهار میلیون واحد مسکونی ساخته شود که هیچ دولتی تاکنون چنین کاري نکرده است. 

 
وظیفه دولت ارائه تسهیلات است نه مسکن سازي 

رئیس دولت دوازدهم یادآورشد: دولت وظیفه اي براي مسکن سازي ندارد اما تسهیلات برعهده دولت است. دولت باید زمین را مهیا و در اعطاي وام کمک کند. البته در دولت هاي یازدهم و دوازدهم هم
در زمینه روستایی در مقاوم سازي ساختمان ها تلاش هاي زیادي انجام شد و هم در سیل و زلزله همه واحدهاي تخریب شده، تقریباً تکمیل شد و در اختیار مردم قرار گرفت که عدد آن قابل ملاحظه
است. وي افزود: با مجموع بافت هاي فرسوده، ساختمان هاي ساخته شده در سیل و زلزله و ساخت مسکن مهر، اگر چه دولت هاي یازدهم و دوازدهم 4 میلیون واحد مسکن تحویل نداده اما با این

 
تعداد هم خیلی فاصله نداشته است. 

روحانی گفت: خود مردم باید واحدهاي مسکونی را بسازند و این اشتباه است که دولت واحد مسکونی بسازد و به مردم بدهد. مردم باید مسکن بسازند و دولت زمین مناسب و ارزان در اختیار بگذارد و

 
وام دهد و در طراحی و معماري کمک و خدمات را آماده کند. 

رئیس جمهوري ادامه داد: دولت باید قدم هاي مهمی در زمینه مسکن بردارد و قدم هایی هم برعهده مردم است. امیدوارم این روند تا پایان این دولت ادامه یابد و دولت سیزدهم هم این مسیر را با

 
شرایط بهتري ادامه دهد و مردم بتوانند صاحب مسکن مناسب براي زندگی خود باشند. 

 
بیش از 50 درصد قیمت مسکن ملی ، وام است 

وزیر راه و شهرسازي با بیان اینکه با هدف تسهیل دستیابی جامعه هدف به مسکن، 55 درصد قیمت مسکن ملی وام داده می شود، گفت: مسکن مهر را تکمیل کردیم و به دولت سیزدهم انتقال داده
نمی شود.«محمد اسلامی» روز دوشنبه در جریان بهره برداري از طرح هاي ملی وزارت راه و شهرسازي که شامل افتتاح بیش از 51 هزار واحد مسکن ملی و مهر است، افزود: دولت براي حمایت از قشر
ضعیف تر اقدامات حمایتی داشت تا سازوکار جریان تولید مسکن و خانه دار شدن دهک هاي پایین به یک فرایند منسجم تبدیل شود.وي ادامه داد: یکی از مشکلات ما این بود که زمین هاي حریم
شهرها به وزارت راه و شهرسازي داده نشده بود که این اراضی پس گرفته شد.وزیر راه و شهرسازي شناسایی جامعه واقعی متقاضیان مسکن را سومین کار مهم دولت دانست و گفت: با ثبت نام گسترده



 
توانستیم جامعه هدف را شناسایی کنیم که به طور کلی منجر به ثبت نام 2 میلیون و 500 هزار نفر در پنج مرحله ثبت نام مسکن ملی شد. 

وزیر راه و شهرسازي گفت: براي افزایش قدرت خرید متقاضی با دریافت مجوز از شوراي پول و اعتبار، نسبت وام به قیمت تمام شده مسکن ملی افزایش پیدا کرد.وي گفت: تا سال گذشته 20 درصد
قیمت مسکن ملی وام داده می شد اما با مصوبه شوراي پول و اعتبار اکنون 55 درصد قیمت مسکن ملی وام داده می شود تا دستیابی جامعه هدف به مسکن راحت تر انجام شود.وزیر راه و شهرسازي با
بیان اینکه متعهد شدیم مسکن مهر باقیمانده را تحویل دهیم، گفت: امروز 51 هزار واحد مسکونی افتتاح شد که 22 هزار واحد آن مسکن مهر بود.به گفته وزیر راه و شهرسازي از 2 میلیون و 200 هزار
واحد مسکن مهر، 700 هزار واحد در دولت دهم و یک میلیون و 360 هزار واحد در دولت تدبیر و امید تمام شده است.وزیر راه با بیان اینکه 370 هزار واحد تحت عنوان بافت فرسوده، نوسازي شده
است، گفت: در هشت سال گذشته نوسازي بافت فرسوده در تهران 40 درصد و در کل کشور 25 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است و 900 پروژه در محلات هدف آغاز شده که 500 پروژه بهسازي

شده است.



نرخ ثبت ازدواج پس از 17 سال تصاعدي شد

منبع: روزنامه ایرانشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/04/21

نرخ ثبت ازدواج پس از 17 سال تصاعدي شد

 
گزارش "ایران" درباره تأثیر کرونا در افزایش آمار ازدواج در کشور 

 
نرخ ثبت ازدواج پس از 17 سال تصاعدي شد 

 
مهسا قوي قلب 

 
خبرنگار 

بر اساس آمارهاي منتشر شده در سال گذشته پس از 17 سال پیاپی نرخ ازدواج تصاعدي شد و در حدود 5 درصد میانگین کشوري آمار ازدواج نسبت به سال گذشته رشد داشت. گفتنی است در سال
98 به میزان 533 هزار و یکصد و شصت و پنج ازدواج در کشور ثبت شد که این رقم در سال 99 به 556 هزار و 699 رسید. به عنوان نمونه به گزارش سازمان ثبت احوال کشور در سال 98 در استان
فارس 29 هزار و 992 مورد ازدواج ثبت شده بود که این رقم در سال 99 به 30 هزار و 29 مورد رسید. به گفته متخصصان و کارشناسان اجتماعی، این رشد، دلایل مختلفی دارد، این در حالی است که

 
باید به دنبال راهکارهایی باشیم تا دوباره شاهد پس رفت نرخ ازدواج همانند سال هاي قبل نباشیم. 

 
کمک کرونا به برگزاري مراسم ازدواج 

محمد متولد سال 67 و کارمند است که چند ماهی است ازدواج کرده. او به «ایران» می گوید: «حدود دو سال با همسرم نامزد بودیم، ولی به دلیل بالا بودن هزینه هاي مراسم ازدواج و مشکل تهیه پول
پیش مسکن و لوازم اولیه خانه، قادر به شروع زندگی مشترك نبودیم، اما با شروع کرونا و ساده شدن مراسم و به نوعی حذف کامل مراسم ازدواج، ما هم مبلغی را که براي برگزار کردن مراسم جمع
کرده بودیم، روي پول پیش خانه گذاشتیم و با برگزاري مراسم خیلی ساده اي با حضور پدر و مادرهایمان در یک دفترخانه ازدواج عقد کردیم، حالا هم چند ماهی است که زندگی مشترك را شروع
کرده ایم. کرونا شاید خیلی نتایج منفی به همراه داشت، ولی یک جنبه مثبت آن حذف مراسم مفصل عروسی بود که حذف همین مراسم، کمک زیادي به من کرد تا بتوانم زودتر زندگی مشترکم را
شروع کنم. به نظر من در این خصوص باید فرهنگسازي هاي خیلی گسترده اي شود تا بعد از پایان بیماري کرونا هم با حذف مراسم پر زرق و برق و پر هزینه ازدواج که هیچ فایده اي هم به دنبال

 
ندارد، جوانان ترس را کنار گذاشته و تشویق به ازدواج شوند.» 

نسیم، دانشجوي سال آخر رشته زبان هم حدود یک سال پیش قرار عقد و عروسی را با علی که همکارش بود قطعی کرد. آن روزها هیچ کس فکر نمی کرد که کرونا تا این حد ماندگار باشد، آنها قرار
گذاشتند تا سه ماه بعد دفترخانه بروند و تالار بگیرند و پس از اجراي مراسم به سرعت زندگی مشترك را آغاز کنند. او به «ایران» می گوید: «هرچقدر صبر کردیم که کرونا تمام شود، نشد که نشد و در
نهایت علی رغم میل باطنی، من و خانواده ام رضایت دادیم تا بدون گرفتن مراسم با یک عقد ساده در دفترخانه زندگی مشترك را شروع کنیم. من همیشه آرزو داشتم مراسم عروسی خوبی داشته باشم

 
و همه چیز بر اساس سنت ها پیش برود، اما حالا هم راضی هستم، به فامیل هم قول دادیم، بعد از تمام شدن کرونا مراسم مختصري بگیریم.» 

 
نقش پاندمی کرونا در افزایش ازدواج 

محمد میرزایی، جامعه شناس و استاد دانشگاه با بیان اینکه کرونا یک پدیده پارادوکسیکال است، به «ایران» می گوید: شرایط پاندمی کرونا در افزایش میزان ازدواج نقش داشت، با توجه به اینکه کرونا
آثار منفی زیادي داشت ولی در زمینه ازدواج، سبب رشد نرخ آن شد. فارغ از این مقوله، افزایش میزان ازدواج منجر به این می شود که رشد جمعیت هم افزایش پیدا کند و این مسأله بسیار مهمی است
که باید به آن توجه شود. ساختار سنی ما از نقطه ازدواج که سنین 25 تا 35 سال بود، کم کم خارج شده است، یکی از دلایل مهم افزایش تصاعدي نرخ ازدواج در آخرین آمارگیري، می تواند انباشتگی
ازدواج هاي به تعویق افتاده هم باشد. خیلی ها منتظر تمام شدن کرونا بودند، اما کرونا تمام نشد و این انباشتگی ها به ازدواج و شروع زندگی مشترك رسید. به طور کلی در شرایط عادي، توانمندسازي
جوانان و ایجاد اشتغال، نقش مهمی در افزایش نرخ ازدواج دارد، در حال حاضر میزان بیکاري بالاست، بخصوص میزان اشتغال تحصیلکرده هاي دانشگاهی باید از آنچه که هست بالاتر برود، چون بیشتر
جوانان تحصیلکرده، می خواهند که ازدواج کنند، کمتر کسی پیدا می شود که شرایط کافی را داشته باشد اما تمایلی به تشکیل زندگی مشترك نداشته باشد. در تسهیل پدیده ازدواج، مهمترین گام

 
ایجاد اشتغال است، زیرا اشتغال مولد و زمینه ساز افزایش آمار ازدواج است، حتی اگر جوانان بخواهند با قناعت ازدواج کنند، باز هم نیاز به شغل دارند. 

به گفته این جامعه شناس، حذف زرق و برق در مراسم ازدواج و کاهش تجملات تحمیلی براي برگزاري مراسم، در شرایط کرونا منجر به گسترش و ترویج فرهنگ ازدواج آسان شد. تکلف هاي تحمیلی
از نظر شرعی هم شایسته نیست، مراسم عجیب و غریب و پرهزینه از جمله موانع بزرگ ازدواج هستند و فرهنگ سازي در این مقوله بسیار مهم است، ریخت و پاش هاي تحمیلی باید حذف شود و افراد
باید به این نتیجه برسند که با یک جشن معمولی و بدون تجملات هم می توان زندگی تشکیل داد؛ در نهایت کرونا توانسته علی رغم تمام جنبه هاي منفی که به همراه داشته، در زمینه افزایش ازدواج،

 
مثبت عمل کرده و به سایرین بفهماند که با ساده گرفتن مراسم هم می توان یک زندگی مشترك را آغاز کرد. 

 
حذف مهریه هاي سنگین 

سارا باقري، فعال اجتماعی و حقوقدان نیز با اشاره به اینکه دلیل اصلی افزایش نرخ ازدواج می تواند کرونا باشد، به «ایران» می گوید: تجمل گرایی ها حذف شده، تا قبل از شیوع کرونا، ازدواج ها با انواع
رسم و رسومات خانوادگی در شهرهاي مختلف باید برگزار می شد، اما پاندمی کرونا این امکان را از مردم گرفته، طی سال ها بحث آسان سازي ازدواج مطرح شده بود، ولی خانواده ها خیلی نسبت به
بحث ازدواج آسان تمایل نشان نمی دادند، حالا در شرایط کرونا این اتفاق مهیا شده است. در فضاي مجازي هم می بینیم که ازدواج هاي بسیار آسان نمایش داده شده و با مراجعه ساده به یک
دفترخانه زندگی در خانه اي مشترك آغاز می شود. قطعاً شرایط بهتر از قبل شده، ضمن اینکه در این مدت به واسطه اینکه بیشتر افراد در خانه بودند و ارتباطات کاهش پیدا کرد، اکثراً از طریق فضاي
مجازي و شبکه هاي اجتماعی با دنیاي بیرون ارتباط گرفتند، عمده مشاوره هاي آنلاین هم توسط متخصصین حوزه هاي مختلف اجتماعی و فرهنگی و خانوادگی به طور رایگان و به صورت لایو در
اینستاگرام و بقیه شبکه هاي مجازي انجام شد و آگاه سازي ها بیشتر از قبل صورت گرفت، امروزه آگاهی ها در مسائل خانوادگی بیشتر شده و مردم می دانند که در همه جاي دنیا این اتفاق افتاده و

 
تنها از طریق کلیپ هاي آنلاین و مجازي تبریکات ازدواج رد و بدل می شود. 

به گفته باقري، فرهنگ سازي ها در زمینه حذف تجمل گرایی ها، سبب افزایش آمار ازدواج شد، تا سال هاي سال خیلی ها درگیر این سنت شکنی ها بودند، اما با کمک کرونا، این اتفاق افتاد، البته
علاوه بر آن بحث مهریه ها هم فرهنگ سازي شده، مهریه هاي سنگین، تقریباً بین اقشار تحصیلکرده و روشنفکر جامعه حذف شده و به جاي آن وکالت در طلاق گرفته می شود و به شروط ضمن عقد
توجه بیشتري می شود تا شرایط بین زوجین به سمت برابري و مساوات پیش برده شود. مهریه هاي نجومی یکی از علل کاهش تمایل به ازدواج بود که دیگر خیلی کمرنگ شده است، دریافت سکه
هاي سنگین با توجه به شرایط اقتصادي امروز سبب شده بود که آقایان تمایلی به ازدواج نداشته باشند و خانواده ها هم سخت گیري هاي بی مورد در این زمینه می کردند، اما حالا اطلاع رسانی ها و
آگاه سازي هاي بیشتر در نهایت سبب شد، خیلی از سخت گیري ها در این خصوص کمتر شده و تمایل افراد به ازدواج بیشتر شود. به اعتقاد من با تداوم این قبیل آگاهی رسانی ها می توانیم امیدوار

 
باشیم که این رقم تصاعدي حفظ شده و حتی افزایش داشته باشد. 

 
رونمایی از سامانه «همدم» با حضور رئیس مجلس 

 
رئیس مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اهمیت نهاد خانواده، گفت: زن، ستون محبت در خانواده است و اگر خواستار تحول در جامعه هستیم و خانواده پایدار می خواهیم باید به زنان توجه کنیم. 



به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شوراي اسلامی در آیین بهره برداري از پلتفرم (سامانه) همدم که از سوي مؤسسه تبیان در راستاي انتخاب آگاهانه و ازدواج پایدار در سالروز ازدواج
امام علی(ع) و حضرت فاطمه زهرا(س) برگزار شد، ضمن تبریک این روز گفت: زمانی که مطلع شدم چنین برنامه اي تدبیر شده است دو نگاه شکل گرفت، یکی اینکه این برنامه در شأن حضور رئیس
قوه است یا خیر، که بنده احساس کردم در کنار تمام اقداماتی که سازمان تبلیغات انجام داده است، این اقدام یک کار ماندگار بوده و براي حل یکی از مشکلات اساسی جامعه است، لذا حضور در این

 
مراسم را وظیفه دانستم. 

رئیس نهاد قانونگذاري کشورمان ادامه داد: پیش از انقلاب تنها 30 درصد زنان سواد داشتند و بعد از آن این میزان به بالاي 80 درصد رسید؛ همچنین در حال حاضر بالاي 45 درصد دانشجویان را

 
بانوان تشکیل می دهند اما آیا ثمره اي که از خانواده می خواستیم، گرفته ایم. 

وي افزود: زمانی که فعالیت کارخانه اي را دنبال می کنیم، زنجیره تولید مهم است لذا خانواده را نیز باید همچون یک پروژه نگریست که زنجیره تشکیل آن نیز مهم است و صرف تحصیل زنان در آن

 
کفایت نمی کند و نقش زن آنقدر مهم است که مردان در هر بخشی از زمان زندگی خود به محبت متفاوت 4 زن شامل مادر، خواهر، همسر و دختر نیاز دارند. 

وي در ادامه با بیان اینکه پلتفرم همدم، چهار رویکرد شفاف سازي، هوشمندسازي، مردمی سازي و کارآمدسازي را با هم در بر دارد، عنوان کرد: هر مجموعه اي که این 4 رویکرد را داشته باشد می
تواند مجموعه موفقی باشد ضمن اینکه باید به 4 موقعیت مکانی که در زندگی انسان تأثیرگذار است، توجه کرد که این مکان ها شامل منزل، مسجد، مدرسه و محله است که اگر این مکان ها به درستی

و مثل ساعت با هم کار کنند، در تمامی امور حتی امور اقتصادي می توانیم موفق باشیم.



نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو
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نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو

 
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال در گفت وگو با "ایران" تشریح کرد 

 
نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو 

گروه اقتصادي- سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دیروز در نشست هیأت وزیران تصویب شد. برجسته ترین شاخصه این مصوبه
توجه به شخص کارآفرین است. در پی تصویب این سیاست از کارآفرینان پیشرو و نوآور در زمینه ارتباط با کارآفرینان کشورهاي دیگر، اعطاي تسهیلات صندوق توسعه ملی و حمایت هاي گمرکی،
تبصره 18 بودجه، ضمانتنامه بین المللی، تکریم به عنوان استاد مدعو در دانشگاه هاي کشور و... حمایت می شود. در این راستا عیسی منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی در گفت وگو با «ایران» به تشریح این مصوبه پرداخت و گفت: تاکنون هر حمایتی که در حوزه کارآفرینی صورت می گرفت ذیل بنگاه هاي کسب و کار بوده و مؤسسات و شرکت ها با
شخصیت حقوقی حمایت می شدند و مشوق هاي صادراتی و غیره به بنگاه ها اختصاص می یافت در حالی که در این مصوبه وقتی درباره کارآفرینی صحبت می شود، منظور شخص حقیقی است که

 
ایده را توسعه می دهد و ریسک را می پذیرد. وي افزود: بنگاه هایی که توسط شخص کارآفرین ایجاد می شوند، مشمول حمایت هاي این مصوبه هستند. 

 
اعطاي کارت شناسایی معتبر 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: جشنواره انتخاب کارآفرینان برتر سنت خوبی است که داراي ساز و کارهاي علمی و فنی در سطح استانی و ملی است،
در این جشنواره سالانه 10 نفر در سطح استانی و از بین آنها 10 نفر در سطح ملی برگزیده می شوند، اما بعد از جشنواره اتفاق خاصی صورت نمی گیرد. حتی پوشش خبري لازم هم در زمینه
الگوسازي آنان داده نمی شد و هیچ مزیت ویژه اي براي کارآفرینان برتر در نظر گرفته نمی شد، ضمن اینکه این الگو توسط دستگاه هاي دیگر و بخش خصوصی نیز تکرار می شد بنابراین به دنبال
مرجعیتی براي انتخاب کارآفرینان پیشرو بودیم که با این مصوبه، عملاً مرجعیت این کار با مشارکت دستگاه هایی که قید شده با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواهد بود. منصوري افزود: بر اساس
این مصوبه و ابزارهایی که صراحتاً در آن قید شده از کارآفرینان پیشرو حمایت هاي لازم صورت می گیرد. وي به یکی از مؤلفه هایی که در این مصوبه تأکید شده نیز اشاره کرد و گفت: وقتی فرد
کارآفرین پیشرو بخواهد به خارج از کشور برود می تواند با کارت شناسایی صادره براحتی ویزاي خود را دریافت کند. به عبارت دیگر قطعاً با صدور کارت شناسایی براي کارآفرینان پیشرو به دلیل

 
اعتباري که این کارت خواهد داشت در خارج از کشور نیز می توانند فعالیت هاي خود را توسعه دهند. 

وي به دیگر ویژگی هاي سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو اشاره کرد و گفت: این مصوبه همچنین دو حوزه اصلی منزلت و حمایت هاي مالی و حقوقی کارآفرینان برتر را شامل
می شود. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال افزود: حوزه منزلت کارآفرینان برتر که تحت عنوان سیاست هاي مرتبط با ارتقاي منزلت کارآفرینان برتر شناخته می شود شامل صدور کارت شناسایی

 
مشخص براي کارآفرینان پیشرو است که داراي کد مشخص و سازوکار رهیابی مشخص است. 

 
راه اندازي سامانه کارآفرینان پیشرو 

وي تأکید کرد: براي همین منظور نیز سامانه اي راه اندازي کرده ایم که بزودي رونمایی خواهد شد و در این سامانه کارآفرینان پیشرو معرفی خواهند شد. منصوري گفت: کارآفرینان پیشرو با این کارت
شناسایی در هر کجاي دنیا که باشند با وارد کردن کد QR قابل شناسایی هستند. منصوري افزود: همچنین بر اساس این مصوبه دانشگاه ها اجازه خواهند داشت به کارآفرینان پیشرو مدرك افتخاري
بدهند و وزارت علوم نیز موظف است چارچوب هاي لازم را براي همکاري و حضور کارآفرینان پیشرو در دانشگاه ها، بدون در نظر گرفتن مدرك تحصیلی آنان، به عنوان مدرس یا استاد مدعو در حوزه
هاي مرتبط با فعالیت کاري یا حوزه هاي کارآفرینی فراهم کند. به گفته منصوري، دستگاه هاي ذیربط در این زمینه همراه و هماهنگ هستند. به عنوان مثال معاونت علمی و فناوري موظف است با
هدف رفع نیازهاي فناورانه کارآفرینان پیشرو، مشوق هاي لازم را براي ارتقاي همکاري آنها با شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان، طراحی و اجرا کند. معاون اشتغال تأکید کرد: با توجه به اینکه تبصره
18 بودجه سالانه به حمایت از کارآفرینان معطوف است با مصوبه سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو سازمان برنامه و بودجه موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان
را که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کنند. علاوه بر این کارآفرینان پیشرو داراي کارت شناسایی صادره تا یک رقمی که سالانه تعیین می شود می توانند بدون ارائه

 
وثیقه سریعاً وام و تسهیلات دریافت نمایند. 

 
در باب مسئولیت اجتماعی 

به گفته منصوري، طبیعتاً سازوکارهاي لازم با اعتبارسنجی را از طریق صندوق هاي ضمانت انجام خواهیم داد، در همین رابطه نیز ضمانت نامه تا سقف50 میلیارد تومان را تأیید و تعیین کرده ایم که
قابل پذیرش باشد. همچنین مشوق هاي بیمه اي و یارانه دستمزد نیز در مورد کارآفرینان پیشرو اجرا خواهد شد؛ علاوه بر این، بانک مرکزي در مورد قوانین تأمین مالی نیز به کمک آنان خواهد آمد.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال به دیگر مشوق هاي مصوبه پرداخت و گفت: گمرك جمهوري اسلامی ایران نیز موظف است که امکان استفاده از خط سبز گمرك را پس از احراز هویت و اعلام اسامی

 
کارآفرینان پیشرو در اختیار آنان قرار دهد. 

وي افزود: بر این اساس گمرك جمهوري اسلامی ایران ورود مواد اولیه و تجهیزات فناورانه مرتبط با فعالیت هاي اصلی کارآفرینان پیشرو را با تأیید دستگاه تخصصی مربوطه و احراز شرایط مربوطه،
مشمول تسهیل تشریفات گمرکی قرار می دهد. منصوري تأکید کرد: کارآفرینان پیشرو بعد از احراز شرایط، جزو فعالان اقتصادي مجاز گمرك شناخته می شوند و در حوزه مالیات ها هم این افراد اگر
بتوانند اشتغال در واحدهاي زیرمجموعه خود را به میزان 50 درصد افزایش دهند مشمول مالیات صفر خواهند بود. همچنین تسهیل تحقیق و توسعه در مجموعه ها از سوي کارآفرینان پیشرو نیز از
دیگر مواد این مصوبه هیأت وزیران است. منصوري افزود: یک سري مسئولیت ها نیز براي خود کارآفرینان در نظر گرفته شده است که کارآفرینان پیشرو می توانند به عنوان مسئولیت اجتماعی متقبل
شوند. به طور مثال راه اندازي مرکز نوآوري، باشگاه کارآفرینان نوجوان، مراکز رشد کارآفرینی یا باشگاه صادرات در منطقه خود، تأسیس شتاب دهنده و صندوق سرمایه گذاري خطرپذیر شرکتی در
حوزه تخصصی خود، جهت شتاب دهی، پرورش و رشد تیم هاي جوان داراي ظرفیت هاي بالا و نیز راه اندازي کافه کارآفرینی در اکوسیستم پیرامونی خود با هدف اتصال اکوسیستم منطقه به دانش

خارجی از جمله این موارد است.



نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو
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نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو

 
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال در گفت وگو با "ایران" تشریح کرد 

 
نحوه حمایت دولت از کارآفرینان پیشرو 

گروه اقتصادي- سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دیروز در نشست هیأت وزیران تصویب شد. برجسته ترین شاخصه این مصوبه
توجه به شخص کارآفرین است. در پی تصویب این سیاست از کارآفرینان پیشرو و نوآور در زمینه ارتباط با کارآفرینان کشورهاي دیگر، اعطاي تسهیلات صندوق توسعه ملی و حمایت هاي گمرکی،
تبصره 18 بودجه، ضمانتنامه بین المللی، تکریم به عنوان استاد مدعو در دانشگاه هاي کشور و... حمایت می شود. در این راستا عیسی منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی در گفت وگو با «ایران» به تشریح این مصوبه پرداخت و گفت: تاکنون هر حمایتی که در حوزه کارآفرینی صورت می گرفت ذیل بنگاه هاي کسب و کار بوده و مؤسسات و شرکت ها با
شخصیت حقوقی حمایت می شدند و مشوق هاي صادراتی و غیره به بنگاه ها اختصاص می یافت در حالی که در این مصوبه وقتی درباره کارآفرینی صحبت می شود، منظور شخص حقیقی است که

 
ایده را توسعه می دهد و ریسک را می پذیرد. وي افزود: بنگاه هایی که توسط شخص کارآفرین ایجاد می شوند، مشمول حمایت هاي این مصوبه هستند. 

 
اعطاي کارت شناسایی معتبر 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: جشنواره انتخاب کارآفرینان برتر سنت خوبی است که داراي ساز و کارهاي علمی و فنی در سطح استانی و ملی است،
در این جشنواره سالانه 10 نفر در سطح استانی و از بین آنها 10 نفر در سطح ملی برگزیده می شوند، اما بعد از جشنواره اتفاق خاصی صورت نمی گیرد. حتی پوشش خبري لازم هم در زمینه
الگوسازي آنان داده نمی شد و هیچ مزیت ویژه اي براي کارآفرینان برتر در نظر گرفته نمی شد، ضمن اینکه این الگو توسط دستگاه هاي دیگر و بخش خصوصی نیز تکرار می شد بنابراین به دنبال
مرجعیتی براي انتخاب کارآفرینان پیشرو بودیم که با این مصوبه، عملاً مرجعیت این کار با مشارکت دستگاه هایی که قید شده با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواهد بود. منصوري افزود: بر اساس
این مصوبه و ابزارهایی که صراحتاً در آن قید شده از کارآفرینان پیشرو حمایت هاي لازم صورت می گیرد. وي به یکی از مؤلفه هایی که در این مصوبه تأکید شده نیز اشاره کرد و گفت: وقتی فرد
کارآفرین پیشرو بخواهد به خارج از کشور برود می تواند با کارت شناسایی صادره براحتی ویزاي خود را دریافت کند. به عبارت دیگر قطعاً با صدور کارت شناسایی براي کارآفرینان پیشرو به دلیل

 
اعتباري که این کارت خواهد داشت در خارج از کشور نیز می توانند فعالیت هاي خود را توسعه دهند. 

وي به دیگر ویژگی هاي سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو اشاره کرد و گفت: این مصوبه همچنین دو حوزه اصلی منزلت و حمایت هاي مالی و حقوقی کارآفرینان برتر را شامل
می شود. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال افزود: حوزه منزلت کارآفرینان برتر که تحت عنوان سیاست هاي مرتبط با ارتقاي منزلت کارآفرینان برتر شناخته می شود شامل صدور کارت شناسایی

 
مشخص براي کارآفرینان پیشرو است که داراي کد مشخص و سازوکار رهیابی مشخص است. 

 
راه اندازي سامانه کارآفرینان پیشرو 

وي تأکید کرد: براي همین منظور نیز سامانه اي راه اندازي کرده ایم که بزودي رونمایی خواهد شد و در این سامانه کارآفرینان پیشرو معرفی خواهند شد. منصوري گفت: کارآفرینان پیشرو با این کارت
شناسایی در هر کجاي دنیا که باشند با وارد کردن کد QR قابل شناسایی هستند. منصوري افزود: همچنین بر اساس این مصوبه دانشگاه ها اجازه خواهند داشت به کارآفرینان پیشرو مدرك افتخاري
بدهند و وزارت علوم نیز موظف است چارچوب هاي لازم را براي همکاري و حضور کارآفرینان پیشرو در دانشگاه ها، بدون در نظر گرفتن مدرك تحصیلی آنان، به عنوان مدرس یا استاد مدعو در حوزه
هاي مرتبط با فعالیت کاري یا حوزه هاي کارآفرینی فراهم کند. به گفته منصوري، دستگاه هاي ذیربط در این زمینه همراه و هماهنگ هستند. به عنوان مثال معاونت علمی و فناوري موظف است با
هدف رفع نیازهاي فناورانه کارآفرینان پیشرو، مشوق هاي لازم را براي ارتقاي همکاري آنها با شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان، طراحی و اجرا کند. معاون اشتغال تأکید کرد: با توجه به اینکه تبصره
18 بودجه سالانه به حمایت از کارآفرینان معطوف است با مصوبه سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو سازمان برنامه و بودجه موظف است بودجه مربوط به حمایت از کارآفرینان
را که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد می کند در بودجه لحاظ کنند. علاوه بر این کارآفرینان پیشرو داراي کارت شناسایی صادره تا یک رقمی که سالانه تعیین می شود می توانند بدون ارائه

 
وثیقه سریعاً وام و تسهیلات دریافت نمایند. 

 
در باب مسئولیت اجتماعی 

به گفته منصوري، طبیعتاً سازوکارهاي لازم با اعتبارسنجی را از طریق صندوق هاي ضمانت انجام خواهیم داد، در همین رابطه نیز ضمانت نامه تا سقف50 میلیارد تومان را تأیید و تعیین کرده ایم که
قابل پذیرش باشد. همچنین مشوق هاي بیمه اي و یارانه دستمزد نیز در مورد کارآفرینان پیشرو اجرا خواهد شد؛ علاوه بر این، بانک مرکزي در مورد قوانین تأمین مالی نیز به کمک آنان خواهد آمد.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال به دیگر مشوق هاي مصوبه پرداخت و گفت: گمرك جمهوري اسلامی ایران نیز موظف است که امکان استفاده از خط سبز گمرك را پس از احراز هویت و اعلام اسامی

 
کارآفرینان پیشرو در اختیار آنان قرار دهد. 

وي افزود: بر این اساس گمرك جمهوري اسلامی ایران ورود مواد اولیه و تجهیزات فناورانه مرتبط با فعالیت هاي اصلی کارآفرینان پیشرو را با تأیید دستگاه تخصصی مربوطه و احراز شرایط مربوطه،
مشمول تسهیل تشریفات گمرکی قرار می دهد. منصوري تأکید کرد: کارآفرینان پیشرو بعد از احراز شرایط، جزو فعالان اقتصادي مجاز گمرك شناخته می شوند و در حوزه مالیات ها هم این افراد اگر
بتوانند اشتغال در واحدهاي زیرمجموعه خود را به میزان 50 درصد افزایش دهند مشمول مالیات صفر خواهند بود. همچنین تسهیل تحقیق و توسعه در مجموعه ها از سوي کارآفرینان پیشرو نیز از
دیگر مواد این مصوبه هیأت وزیران است. منصوري افزود: یک سري مسئولیت ها نیز براي خود کارآفرینان در نظر گرفته شده است که کارآفرینان پیشرو می توانند به عنوان مسئولیت اجتماعی متقبل
شوند. به طور مثال راه اندازي مرکز نوآوري، باشگاه کارآفرینان نوجوان، مراکز رشد کارآفرینی یا باشگاه صادرات در منطقه خود، تأسیس شتاب دهنده و صندوق سرمایه گذاري خطرپذیر شرکتی در
حوزه تخصصی خود، جهت شتاب دهی، پرورش و رشد تیم هاي جوان داراي ظرفیت هاي بالا و نیز راه اندازي کافه کارآفرینی در اکوسیستم پیرامونی خود با هدف اتصال اکوسیستم منطقه به دانش

خارجی از جمله این موارد است.
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ارتقاي منزلت و اثربخشی کارآفرینان با مصوبه هیأت وزیران

 
ارتقاي منزلت و اثربخشی کارآفرینان با مصوبه هیأت وزیران 

 
محمد شریعتمداري 

 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

سرانجام با تلاش ها و پیگیري هاي مستمر که حاصل تلاش همکارانم در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و بهره گیري از همدلی و همفکري کارآفرینان کشور بود سیاست هاي اجرایی تشویق و
حمایت از کارآفرینان پیشرو در نشست هیأت دولت تصویب شد. تجربیات آزموده شده کشورهاي بتازگی توسعه یافته، تئوري هاي اقتصاد توسعه و توسعه صنعتی و تعداد قابل توجهی از نمونه هاي
موفق داخلی بخوبی نشان می دهند که توسعه اقتصادي و تحول ساختاري در اقتصاد یک کشور، حاصل اکتشاف کارآفرینانی است که دست به ریسک و آزمون زده و براي اولین بار وارد یک حوزه
پیچیده، با ارزش افزوده بالا، کاملاً جدید و بازارهاي رقابتی بین المللی شوند، پیرامون خود چه به صورت خوشه اي و چه در طول زنجیره ارزش، شرکت هاي دیگري تأسیس نموده و تبدیل به الگویی
براي دیگران براي ورود مشابه شوند که در اصطلاح رایج به این کارآفرینان، «کارآفرینان پیشرو» گفته می شود. از همین رو هرچه فرایند یادشده در یک کشور، توسط دولت تسریع و تسهیل شود،
سرعت توسعه اقتصادي و احتمال وقوع تحول ساختاري در اقتصاد آن کشور نیز بشدت افزایش خواهد یافت. بر همین اساس براي اولین بار در کشور مصوبه اي نوآورانه با عنوان «سیاست هاي اجرایی
تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو» توسط معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال «وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی» تهیه و پس از دو سال و طی کردن مراحل مختلف کارشناسی در کمیسیون
اقتصاد دولت، در هیأت دولت به تصویب رسید. بیش از بندهاي مصوبه روح حاکم بر آن اهمیت دارد. مهم ترین ویژگی این مصوبه عطف به شخص کارآفرین به عنوان محور تحول اقتصادي به جاي
توجه صرف به بنگاه است. در عین حال طبق این مصوبه، سیاست هاي ویژه اي در تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو در سه بخش سیاست هاي مرتبط با ارتقاي منزلت، سیاست هاي رشد و توسعه

 
و بحث مسئولیت اجتماعی کارآفرینان پیشرو در نظر گرفته شده است. از جمله مهم ترین حمایت هاي صورت گرفته از کارآفرینان پیشرو به عنوان نمونه می توان به موارد ذیل اشاره کرد: 

 
- اختصاص بخشی از تسهیلات و مشوق هاي ارائه شده در قانون بودجه هر ساله تحت موضوع تولید و اشتغال به کارآفرینان پیشرو 

 
- ضمانت تسهیلات مربوط به کارآفرینان پیشرو توسط صندوق هاي ضمانت دولتی 

 
- ورود مواد اولیه و تجهیزات فناورانه مرتبط با فعالیت هاي اصلی از طریق مسیر سبز گمرکی 

 
- تشکیل صندوق پژوهش و فناوري کارآفرینان پیشرو با هدف دسترسی کارآفرینان به منابع دانش فناورانه 

 
- در اولویت قرار گرفتن کارآفرینان پیشرو در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) 

 
- تسهیل صدور روادید براي کارآفرینان پیشرو 

 
این مصوبه با همکاري و همفکري نزدیک کارآفرینان و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سایر دستگاه هاي دولتی تهیه شده است. 

 
همچنین سازوکار اجرایی لازم به منظور شناسایی و حمایت از کارآفرینان پیشرو با همکاري سایر دستگاه هاي همکار تهیه و به اجرا درخواهد آمد. 

امیدوارم با اجراي این مصوبه، شاهد تحولی بنیادین در اقتصاد کشور و ارتقاي نقش کارآفرینی در تمامی فعالیت هاي اقتصادي کشور باشیم.



اخبار استانی
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جنوبی

 
آغاز ثبت نام نو آموزان پیش دبستانی در خراسان جنوبی 

معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش خراسان جنوبی از آغاز ثبت نام نو آموزان پیش دبستانی استان از ابتداي این هفته خبر داد. زمانی گفت: ثبت نام نوآموزان پیش دبستانی در استان تا

 
پایان آبان ماه ادامه دارد. وي بیان کرد: برگزاري حضوري یا غیر حضوري کلاس ها بستگی به شرایط و دستور العمل هاي ستاد کرونا دارد. 

 
افزایش 51 درصدي صادرات کالا از خراسان جنوبی 

صداوسیما- ارزش کالا هاي صادراتی از خراسان جنوبی، در سه ماه نخست امسال 51 درصد افزایش یافت.مدیر کل گمرکات استان گفت: در این مدت 264 هزار و 466 تن کالاي تولیدي خراسان
جنوبی به ارزش 39 میلیون و 115 هزار و 906 دلار به خارج از کشور صادر شد. رحیمی زاده افزود: کالا هاي تولیدي استان در این مدت به کشور هاي عراق، ترکیه، آذربایجان، تایوان و افغانستان صادر
شد که در مقایسه با مدت مشابه پارسال، 51 درصد به لحاظ ارزشی افزایش و 12 درصد به لحاظ وزنی کاهش داشته است. وي گفت: صیفی جات، سیمان، هیدروکربن حاصل از بازیافت خاك هاي

 
مستعمل رنگ بر، کاشی و سرامیک، روغن سوخت تقطیري، گازوئیل، هیدروکربن سبک، قیر، میلگرد و خرما از جمله کالا هاي صادراتی از گمرك خراسان جنوبی در این مدت بودند. 

 
خرید توافقی 65 هزار تن محصولات کشاورزي در خراسان جنوبی 

مدیر تعاون روستایی خراسان جنوبی گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون 65 هزار تن انواع محصولات زراعی و باغی به ارزش 251 میلیارد تومان به صورت توافقی توسط شبکه تعاونی روستایی خراسان
جنوبی خریداري شده است.وحید ضیائیان احمدي اظهار داشت: قیمت تضمینی به معناي تعیین حداقل قیمت خرید کالایی خاص مانند گندم، مرکبات و سایر محصولات از سوي دولت است.وي افزود:
هدف از این اقدام دولت جلوگیري از افت بیش از حد قیمت و از این طریق، تشویق به تولید بیشتر و حمایت از تولیدکنندگان آن محصول یا کالاي خاص است.مدیر تعاون روستایی خراسان جنوبی بیان
کرد: دولت قیمت تضمینی را تعیین و اعلام می کند و قیمت تضمینی اطمینان خاطري است براي کشاورز از اینکه محصول روي دستش نمی ماند.وي گفت: تاکنون 2 هزار و 200 تن گندم به ارزش

 
11 میلیارد تومان در استان به صورت تضمینی خریداري شده و در حال حاضر پرداخت وجه خرید به حساب گندم کاران در حال انجام است. 

 
افزایش 2 برابري آبرسانی سیار به عشایر خراسان جنوبی 

مدیرکل امور عشایر خراسان جنوبی گفت: امسال به دلیل خشکسالی و گرماي هوا آبرسانی سیار به عشایر استان دو برابر شده است و در حال حاضر به هفت هزار و 600 خانوار عشایري با 23 دستگاه
تانکر آبرسانی می شود.عصمتی پور افزود: سال گذشته آبرسانی سیار به چهار هزار و 500 خانوار عشایري انجام می شد که به دلیل خشک شدن قنوات، چاه هاي مالداري و چشمه هاي عشایر این تعداد
در سال جاري به هفت هزار و 600 خانوار افزایش یافته است.وي بیان کرد: این آبرسانی ها در جهت تامین آب شرب عشایر همچنین تامین آب دام آنان است. عصمتی پور افزود: در زمینه آبرسانی سیار

 
به عشایر دو میلیارد تومان دیون داریم و نیازمند تخصیص ویژه در اعتبارات هستیم چرا که علیرغم تلاش درخصوص تامین آب عشایر همچنان برخی محلات عشایري با کمبود آب مواجه هستند. 

 
59 درصد متوفیان حوادث جاده اي در 30 کیلومتري شهر ها 

جانشین رئیس پلیس راه استان در سومین جلسه کمیسیون اجرایی ایمنی حمل ونقل و سوانح رانندگی استان گفت: 59 درصد متوفیان در حوادث جاده اي امسال مربوط به 30 کیلومتري شهر ها بوده
که در 27 فقره تصادف 30 نفر فوت و 392 نفر مصدوم شدند. توفیقی نیا با بیان اینکه 60 درصد تصادفات فوتی در راه هاي اصلی و 40 درصد آن در راه هاي فرعی و روستایی در استان اتفاق افتاده
است افزود: 46 درصد تصادفات که منجر به فوت شده از نوع واژگونی بوده است.وي با اشاره به آمار بالاي تصادفات در روز هاي جمعه گفت: 32 درصد تصادفات به دلیل عدم توجه به جلو، 25 درصد
تصادفات به علت سرعت غیر مجاز و 21 درصد به دلیل انحراف به چپ رخ داده است. فرهادي، معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار در این جلسه با اشاره به افزایش تصادفات در روز هاي گذشته در

 
سطح استان گفت: اصلاح نقاط حادثه خیز باید در اولویت قرار بگیرد و در سطح جاده ها در این نقاط تابلو هاي مخصوص نصب و نقاطی در اطراف جاده ها براي شیب راه هاي فرار آشکارسازي شود. 

 
صادرات تخم مرغ از خراسان جنوبی نداشته ایم 

ایسنا- مدیرکل دامپزشکی خراسان جنوبی گفت: از ابتداي امسال صادرات تخم مرغ به کشورهاي همسایه نداشته ایم و تنها 595 هزار و 355 کیلوگرم تخم مرغ به زاهدان صادر شده است.اصغرزاده
اظهار کرد: در سه ماهه اول امسال 73 هزار و 797 کیلوگرم کرك و موي گوسفند، بز و شتر به کشورهاي چین و افغانستان صادر شده است.وي افزود: از ابتداي امسال همچنین 4 میلیون و 786 هزار و
380 کیلو گرم مرغ تازه و منجمد از استان خارج و روانه بازارهاي هدف شده است.مدیرکل دامپزشکی خراسان جنوبی بیان کرد: از ابتداي امسال جوجه یک روزه به کشورهاي همسایه صادر نشده
است.اصغرزاده در مورد خرید تخم مرغ نیز بیان کرد: شهروندان در هنگام خرید تخم مرغ توجه کنند تخم مرغ باید در داخل یخچال نگهداري و عرضه شود و تخم مرغ بهداشتی و خوب باید به شکل
بیضوي و داراي پوسته سالم و بدون ترك و عاري از هرگونه آلودگی مدفوع طیور باشد.وي یادآور شد: شهروندان سعی کنند تخم مرغ را به صورت بسته بندي شده که داراي کد بهداشتی دامپزشکی
است، خریداري کرده و از خرید تخم مرغ هاي فله فاقد مشخصات تاریخ مصرف نیز اجتناب کنند.وي بیان کرد: در سه ماه نخست سال جاري 856 تن گوشت قرمز قابل در کشتارگاه هاي دام خراسان
جنوبی با نظارت کارشناسان دامپزشکی تولید شد.اصغرزاده افزود: نظارت بر تولید، توزیع و عرضه گوشت قرمز به عنوان یک فرآورده خام دامی مهم و پرمصرف توسط کارشناسان این شبکه برابر
دستورالعمل هاي بهداشتی دامپزشکی و براي جلوگیري از انتقال بیماري هاي مشترك بین انسان و دام در حال انجام است.وي با تأکید بر اینکه مردم گوشت مورد نیاز خود را تنها از مراکز مجاز زیر
پوشش دامپزشکی تهیه کنند، گفت: مردم در صورت خرید گوشت داراي لیبل دامپزشکی، از سلامت کامل دام کشتار شده اطمینان خاطر داشته باشند. اصغرزاده از شهروندان خواست نسبت به نظارت

 
همگانی بر بهداشت عمومی توجه داشته و در صورت مشاهده موارد تخلف مراتب را با شماره تلفن 1512 شبکه دامپزشکی اطلاع دهند. 

 
نجمه خدمتی در راه المپیک توکیو 



فارس- نجمه خدمتی براي دومین باز سیبل مسابقات تیراندازي با تفنگ بادي بازي هاي المپیک را در توکیو ژاپن نشانه می رود. بانوي تیرانداز المپیکی خراسان جنوبی مهیاي اعزام به مسابقات بازي
هاي المپیک توکیو می شود. خدمتی سیبل رقابت رشته هاي تیراندازي تفنگ سه وضعیت زنان جهان و همچنین تفنگ میکس برترین بانوان دنیا را به نمایندگی از جمهوري اسلامی ایران هدف گیري
می کند. مسابقات تیراندازي در بازي هاي المپیک توکیو با حضور 386 ورزشکار از 100 کشور جهان از 2 الی 11 مرداد برگزار می شود که کاروان ایران با ترکیب «نجمه خدمتی، جواد فروغی، هانیه
رستمیان، مهیار صداقت، آرمینا صادقیان و فاطمه کرم زاده» 26 تیرماه راهی مهم ترین ماراتن جهانی می شود. خدمتی نخستین صعود کننده ایرانی به المپیک 2020 در سی امین دوره مسابقات
تیراندازي جام جهانی یونیورسیاد 2019 ناپل ایتالیا به عنوان پرچمدار کشورمان بود. وي دانشجوي دانشگاه بیرجند، 5 مدال طلا، نقره و برنز مسابقات یونیورسیاد دانشجویان در 2015 کره جنوبی را در
کارنامه خود دارد. بانوي ملی پوش خراسان جنوبی نشان طلاي بازي هاي آسیایی 2014 که در اینچئون کره جنوبی برگزار شد را نیز در کارنامه خود دارد. خدمتی از سال 2014 تا 2016 رکورددار
فینال جوانان جهان بوده و همچنین در دومین هفته لیگ تیرانداي بانوان کشور با ثبت 632/8 امتیاز رکورد لیگ کشور را در رشته تفنگ بادي جابجا کرد و بر سکوي نخست این ماراتن ملی ایستاد.
وي همچنین مدال نقره مسابقات تیراندازي در تفنگ خفیف بوداپست مجارستان، قهرمانی نخستین دوره مسابقات تیراندازي آنلاین بین المللی آسیا را طی سال هاي 99 و 1400 را به خود اختصاص

 
داده است. 

 
شناسایی61 بیمار جدید مبتلا به کرونا در خراسان جنوبی 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی بیرجند گفت: روز گذشته 143 آزمایش تشخیص کرونا در استان انجام شد که مجموعا 61 بیمار جدید شامل 21 بستري و 40 مورد سرپایی، شناسایی شدند.
مهدي زاده افزود: از این تعداد 25 مورد از بیرجند، 12 مورد از نهبندان، 7 مورد از سربیشه، شهرستان هاي سرایان و فردوس هرکدام 4 مورد، شهرستان هاي درمیان، طبس و و قاینات هرکدام دو مورد

 
و از شهرستان هاي خوسف و زیرکوه هر کدام یک مورد جدید از بیماري کرونا شناسایی شد. 

 
عدم موفقیت در درمان معتادان به دلیل وجود نگاه هاي سازمانی است 

تسنیم- رئیس کل دادگستري خراسان جنوبی گفت: اگر تاکنون در درمان معتادان موفق نبوده ایم به دلیل وجود نگاه هاي سازمانی و اداري به این موضوع بوده است. حمیدي با اعلام این که اعتیاد
یک مشکل اجتماعی است از دستگاه هاي اجرایی استان خواست از نگاه سازمانی به این موضوع که نتیجه اي براي درمان افراد معتاد نخواهد داشت ، پرهیز کنند. رئیس کل دادگستري خراسان جنوبی
گفت: اگر تاکنون در درمان معتادان موفق نبوده ایم به دلیل وجود نگاه هاي سازمانی و اداري به این موضوع بوده است و باید با نگاه علمی براي درمان این بیماري جسمی و روانی اقدام کنیم. حمیدي
بیان کرد: اگر معتادان درمان قطعی نمی شوند باید در شیوه کار خود تجدید نظر کنیم و از روش هاي دیگر مبتنی بر تجربیات علمی براي ترك معتادان با انگیزه بخشی به آنان استفاده کنیم و براي

 
این که معتادان بعد از خروج از مراکز ترك اعتیاد دوباره به سمت مواد برگشت نکنند باید مراقبت هاي بعد از خروج را جدي بگیریم و براي معیشت و اشتغال آنان نیز فکري کنیم. 

 
240 میلیارد تومان اعتبار به بخش کشاورزي خراسان جنوبی اختصاص یافت 

ایرنا- معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي سازمان جهاد کشاورزي خراسان جنوبی گفت: سال جاري تاکنون اعتبار مصوب در بخش کشاورزي استان براي زیرساخت ها 240 میلیارد تومان است که
امیدواریم به طور کامل تخصیص پیدا کند تا تحول خوبی در بخش کشاورزي ایجاد شود. اکبري افزود: براي جذب اعتبارات استانی نیز اولویت هاي بخش کشاورزي را تعیین کرده ایم و در این زمینه
مکاتباتی با استاندار، سازمان مدیریت و برنامه ریزي، کمیته هاي برنامه ریزي شهرستان ها، فرمانداران و سایر انجام شده است. وي با بیان اینکه 100 میلیارد تومان اعتبار استانی براي بخش کشاورزي
درخواست کرده ایم اظهار داشت: همچنین 35 میلیارد تومان ویژه طرح هاي نهضت گلخانه است. معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي سازمان جهاد کشاورزي خراسان جنوبی گفت: براي حمایت از
واحدهاي تولیدي بخش کشاورزي موجود که براي فعال نگهداشتن واحد خود نیاز به سرمایه در گردش دارند همچنین تسهیلات سرمایه اي براي ایجاد واحدهاي جدید یا تکمیل و توسعه واحدها، نیاز
به سرمایه داریم. وي افزود: در این زمینه نیاز به تسهیلات داریم که دو موضوع در حال پیگیري است که تاکنون در سه ماه گذشته 130 میلیارد تومان اعتبار به استان اختصاص یافته است. اکبري بیان

 
کرد: از این میزان تاکنون 96 میلیارد تومان تسهیلات در استان جذب شده که 50 میلیارد تومان در حوزه مکانیزاسیون و مابقی در حوزه گلخانه ، گیاهان دارویی و سایر موارد بوده است. 

 
جوانان و خانواده ها را از سلطه فرهنگ استثمارگر غرب نجات دهیم 

نماینده ولی فقیه در استان گفت: همه تلاش باید نجات خانواده ها و جوانان عزیزمان از سلطه فرهنگ متعدي و متجاوز و استثمارگر غرب باشد. حجت الاسلام عبادي افزود: اگر کارشکنی هاي نفوذي

 
هاي دشمن در داخل نباشد آرمان هاي انقلاب نه تنها ایران را بلکه منطقه و جهان را نجات می دهد اما باید موانع برطرف شود. 

 
لزوم اعمال قانون خودروهاي فاقد شاخص هاي فنی توسط پلیس 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري به تفاوت تردد خودروها در داخل و خارج شهر اشاره کرد و گفت: پلیس باید با خودروهایی که شاخص هاي فنی تردد جاده اي را رعایت نمی کنند برخورد کند.
فرهادي افزود: صدا و سیما، آموزش و پرورش، دفتر فنی و دفتر شهري استانداري و… باید در کنار هم نسبت به فرهنگ سازي در افراد جامعه از دوران کودکی اقدام کنند تا شاهد کاهش خسارات و

 
تصادفات جاده اي باشیم. 

 
افزایش 28 درصدي اعتبارات شهرستان سربیشه 

نماینده مردم شهرستان هاي نهبندان و سربیشه در مجلس شوراي اسلامی در کمیته برنامه ریزي شهرستان سربیشه، اعتبار شهرستان در سال 1400 را حدود 30 میلیارد تومان اعلام کرد که 28
درصد در مقایسه با سال قبل افزایش داشته و بین دستگاه هاي اجرایی شهرستان توزیع شده است. نخعی با بیان اینکه اصلاح ساختار بودجه ریزي کشور دغدغه مجلس یازدهم بود گفت: کمیته اي در
مجلس براي اصلاح شاخص ها و اصلاح توزیع بودجه تشکیل و کار هاي خوبی هم انجام شد، ولی به بودجه 1400 نرسید. وي گفت: خشکسالی امسال شرایط ویژه اي را در منطقه ما ایجاد کرده و

 
خواستار توجه ویژه به موضوع آب توسط مدیران هستیم. 

 
اختصاص 28 هزار میلیارد تومان تسهیلات به زوجین جوان 

مدیرکل ورزش و جوانان خراسان جنوبی از اختصاص 28 هزار میلیارد تومان تسهیلات به زوجین جوان در سال 1400 خبر داد. عزیزي گفت: در قانون برنامه بودجه امسال، تسهیلاتی براي کارآفرینی و
اشتغال زایی زوجین جوان اختصاص داده شده است. وي افزود: میزان تسهیلات اختصاص داده شده براي امسال 28 هزار میلیارد تومان است و در سه ماهه اول امسال از بین 7 هزار و 97 متقاضی، به
30 درصدشان تسهیلات پرداخت شده است. عزیزي ادامه داد: از ابتداي سال تاکنون هزار و 43 جلسه مشاوره در مراکز تخصصی مشاوره استان انجام شده است که به بیش از 600 نفرشان مشاوره هایی

با 50 درصد تخفیف ارائه شده است. 



 
کاهش دماي هوا در خراسان جنوبی از امروز 

کارشناس هواشناسی خراسان جنوبی از کاهش دماي هوا در استان از امروز خبر داد.زارعی گفت: با توجه به الگوي نقشه هاي پیش یابی و خروجی مدل هاي هواشناسی، با ادامه با فعالیت باد هاي 120

 
روزه تا پایان هفته شاهد وزش باد و گرد و خاك در استان خواهیم بود. وي افزود: وزش باد و گرد و خاك در استان سبب کاهش دید افقی و کاهش کیفیت هوا به ویژه در مرز شرقی استان خواهد شد. 

 
کاهش 80 درصدي بازدید از موزه هاي خراسان جنوبی 

مسئول موزه هاي خراسان جنوبی گفت: بازدید از موزه هاي استان حدود 80 درصد نسبت به قبل از شیوع کرونا کاهش داشته است. شعیبی گفت: از ابتداي سال 3 هزار و 415 نفر از تعداد 11 موزه
دولتی و وابسته در استان بازدید کرده اند. وي با اشاره به این که پارسال به دلیل شیوع کرونا موزه هاي سطح استان تعطیل بوده است، افزود: در سه ماهه اول سال 97، 21 هزار و 610 نفر و در بهار

 
سال 98، 14 هزار و 725 نفر از موزه هاي استان بازدید کرده اند. 

 
بیش از 13 میلیارد تومان طلب شهرداري اسدیه پرداخت شد 

شهردار اسدیه گفت: بنیاد مستضعفان در چارچوب اقدامات توسعه اي در درمیان 13 میلیارد و 210 میلیون تومان از مطالبات این شهرداري را پرداخت کرد که جاي تقدیر دارد. افشین عابدینی افزود:
از این مقدار 9 میلیارد و 210 میلیون تومان در قالب 40 قطعه زمین مسکونی 200 متري تسویه حساب شد و چهار میلیارد تومان در یک ماه آینده به صورت نقدي تسویه می شود. شهردار اسدیه بیان

 
کرد: بیشتر این بدهی بنیاد مستضعفان به خاطر ارزش افزوده املاك این نهاد ناشی از تغییر کاربري در سال گذشته بوده است. 

 
بازاریابی شبکه اي؛ راه حل مناسبی براي حال ناخوش صنایع دستی 

معاون صنایع دستی و هنرهاي سنتی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري خراسان جنوبی اظهار کرد: سعی کرده ایم با ورود به بازاریابی شبکه اي، مشکلات هنرمندان صنایع دستی در
حوزه بازاریابی را به خصوص در ایام کرونا مرتفع کنیم. حسین عباس زاده گفت: با توجه به بیماري کرونا، آموزش هاي عمومی کوتاه مدت صنایع دستی تحت تاثیر این موضوع قرار گرفته و تعداد دوره

هاي آمورشی نسبت به سال هاي قبل کاهش پیدا کرده است ولی با تمامی مشکلات، 25 دوره آموزشی از ابتداي سال با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار شد.



واکنش وزارت صمت به خبر آزادسازي معادن غیرفعال

شماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/04/21
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

وزارت صنعت اعلام کرد: در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده است و صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت
گردیده و حقوق دولتی آنها پس از بهره برداري و استخراج به حساب خزانه واریز می شود.

وزارت صنعت اعلام کرد: در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده است و صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت

 
گردیده و حقوق دولتی آنها پس از بهره برداري و استخراج به حساب خزانه واریز می شود. 

وزارت صنعت پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال، در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط برگزاري بزرگترین مزایده سراسري کشور اعلام
کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6000 معدن غیرفعال کشور از سال گذشته و بنا بر تأکیدات و مطالبات رهبر معظم انقلاب، مقامات عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و نمایندگان مجلس آغاز شده و

 
هیچگونه ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و ندارد. 

 
متن بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت به این شرح است: 

 
ملت شریف ایران 

براساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخش خصوصی و همچنین نمایندگان شما در مجلس شوراي اسلامی، از سال گذشته
طی فرایندهاي سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده ، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس از رفع منازعات و تعارضات حقوقی و زیست
محیطی، خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین
مزایده سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت

 
حرفه اي از این استعداد ملی و طبیعی فراهم گردید. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی محیا شد تا شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی بدیل خود را ایفا نمایند. 

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجام این اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي این طرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

1- اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور و مشورت بخش
خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال

 
جاري سال جاري اقدام شد. 

2- وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام نمود. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500
محدوده معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت

 
دستگاه هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزار محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده گردید. 

3- مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزء تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی نموده که
در طول 3 دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و
تنها تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است. 

4- طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان می بایست به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفا از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده
از هیچ گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 

5- واگذاري معادن با کالا هاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جزء انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده
است و صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت گردیده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در
حقیقت اجراي طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است، بنابراین مباحث و

 
شبهاتی را که در این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته است. 

6- با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملا قانونی برگزار شده است، و همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب



رکود و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته

 
آمادگی خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 

7- وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات

 
پیرامون اجراي این طرح اعلام می دارد. 

در پایان ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان در این خصوص ذکر این نکته ضروري است که رسانه ها و فعالان این بخش می بایست ضمن رعایت امانتداري و درنظر گرفتن جنبه

 
هاي تخصصی این موضوع، بدور از فضاي سیاسی به وظایف و مسئولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز نمایند. 



منابع درآمدي تأمین اجتماعی 30 درصد رشد کرده است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/04/21

اردبیل - استاندار اردبیل گفت: منابع درآمدي سازمان تأمین اجتماعی در استان اردبیل 30 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش یافته است.

اردبیل - استاندار اردبیل گفت: منابع درآمدي سازمان تأمین اجتماعی در استان اردبیل 30

 
درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش یافته است. 

به گزارش خبرنگار مهر، اکبر بهنام جو عصر دوشنبه در مراسم گرامیداشت هفته تأمین
اجتماعی در اردبیل اظهار کرد: در سال هاي اخیر خدمات متنوعی را سازمان تأمین
اجتماعی به بیمه شدگان و جمعیت تحت پوشش ارائه کرده که در شرایط کرونایی این

 
خدمات در بستر الکترونیکی ادامه دارد. 

وي به اجراي موفق طرح 30 خدمت ممتاز در بستر نظام الکترونیکی اشاره کرد و گفت: با
پوشش فراگیر این خدمات جلب رضایت جامعه تحت پوشش سازمان تأمین اجتماعی فراهم

 
آمده و استقبال خوبی را در ماه هاي اخیر از این طرح هاي غیرحضوري شاهد هستیم. 

استاندار اردبیل گام بلند این سازمان را در همسان سازي حقوق بازنشستگان یک حرکت بی نظیر توصیف کرد و افزود: با تلاش سازمان تأمین اجتماعی و پیشقدم شدن این صندوق، حقوق بازنشستگان

 
از یک میلیون و 600 هزار تومان هم اکنون به بیش از چهار میلیون و 300 هزار تومان افزایش یافته که جهش قابل توجهی محسوب می شود. 

بهنام جو تصریح کرد: با تلاش نمایندگان استان و همت اداره کل تأمین اجتماعی سعی کردیم تا شرکت سرمایه گذاري شستا را براي احداث هتل پنج ستاره در سرعین و سایر سرمایه گذاري هاي

 
اقتصادي قانع کنیم که شروع عملیات اجرایی در این زمینه امید بیشتري را در استان براي اشتغال و تحول اقتصادي به وجود آورده است. 

وي به رشد 30 درصدي منابع درآمدي تأمین اجتماعی در سال جاري اشاره کرد و ادامه داد: این سازمان بدون بهره گیري از منابع دولتی به صورت خوداتکا با منابع درآمدي خود سعی می کند جامعه

 
کارگري و کارفرمایی را تحت پوشش قرار داده و در مناطق محروم با اعمال معافیت ها از آنها حمایت کند. 

بهنام جو در بخش دیگري از سخنان خود خاطر نشان کرد: بانک رفاه نیز که وابسته به این سازمان است، در پرداخت تسهیلات به واحدهاي تولیدي پیشقدم بوده و سعی کرده به شکل وسیع در این

 
بخش خدماتی را به اهالی استان ارائه کند. 

وي در مورد فعالیت هاي درمانی تأمین اجتماعی و احداث پنج درمانگاه در شهرهاي مختلف استان اضافه کرد: قرار است در نمین، گرمی، بیله سوار، سرعین و مشگین شهر این درمانگاه ها به صورت

 
عمومی و تخصصی راه اندازي شده و به بیمه شدگان خدماتی را ارائه کند. 

استاندار اردبیل بیان کرد: در کنار درمانگاه ها، دو بیمارستان ارس پارس آباد و سبلان اردبیل نیز که تحت پوشش تأمین اجتماعی هستند به مجهزترین امکانات درمانی و تشخیصی آراسته شدند تا در
خدمت بیمه شدگان و جامعه هدف باشند.



1 میلیون نفر در سال 1399 بیکار شدند

منبع: نماشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/04/21

مدیر کل سیاستهاي اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بر اساس نتایج طرح آمارگیري نیروي کار مرکز آمار ایران (متوسط فصول سال 1399)، حدود 1 میلیون نفر از شاغلان
کشور نسبت به سال 1398 بیکار شدند.

مدیر کل سیاستهاي اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بر اساس نتایج طرح آمارگیري نیروي کار مرکز آمار ایران (متوسط فصول سال 1399)، حدود 1 میلیون نفر از شاغلان کشور
نسبت به سال 1398 بیکار شدند.



سیاست هاي ملی باید منجر به فقرزدایی شود

منبع: ایسناشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/04/21

استاندار آذربایجان شرقی با تاکید بر توانمندسازي اقشار محروم و نیازمند جامعه، گفت: سیاست هاي ملی باید به گونه اي باشد که منجر به فقرزدایی شود.

محمدرضا پورمحمدي در دیدار با مدیران بهزیستی و تامین اجتماعی استان به مناسبت
هفته بهزیستی و تامین اجتماعی، با اشاره به آمار اشتغال خانگی، خوداشتغالی و اشتغال
روستایی در استان، اظهار کرد: سال گذشته 650 میلیارد تومان تسهیلات بانکی براي اشتغال
و تثبیت شغلی مددجویان بهزیستی و 1100 میلیارد تومان تسهیلات براي اشتغال روستایی

 
در استان پرداخت شده است. 

وي افزود: خدمت در نظام جمهوري اسلامی، عبادت است به ویژه وقتی این خدمت در

 
راستاي کمک به محرومان، نیازمندان و اقشار آسیب پذیر جامعه باشد. 

وي ادامه داد: اقتصاد ما اقتصاد عقب افتاده جهان سومی بود که اکنون به سمت توسعه
یافتگی حرکت می کند و این دوران گذار همیشه تبعاتی از جمله آسیب هاي اجتماعی، فقر
و بی عدالتی دارد که ما از این دوران گذار در مقایسه با اقتصادهاي مشابه به خوبی عبور می

 
کنیم. 

 
پورمحمدي گفت: کاهش نرخ بیکاري در شرایطی که با تحریم هاي ظالمانه و شیوع کرونا مواجه هستیم، نشان می دهد که کارهاي مهمی در این حوزه انجام یافته است. 

 
وي ادامه داد: 1500 میلیارد تومان کمک خیران به بهزیستی نشان می دهد که جامعه ما به لحاظ فرهنگی به بلوغ رسیده است. 

 
وي اظهار کرد: باید تمامی دستگاه ها اقدامات خود را اطلاع رسانی کنند تا مردم بدانند که چه خدماتی از سوي این دستگاه ها در جامعه ارائه شده است. 

استاندار آذربایجان شرقی با تاکید بر حفظ عزت نفس و توانمندسازي نیازمندان، گفت: برخی نیازمندان واقعی به دلیل حجب و حیا به خیریه ها و نهادهاي حمایتی مراجعه نمی کنند که باید نیازمندان

 
واقعی شناسایی و به آن ها کمک شود. 

 
وي افزود: کمک به نیازمندان یک وظیفه است؛ ولی در کنار ارائه خدمات، عزت نفس افراد نیز باید حفظ شود. 

وي گفت: کشور ما در شرایط جنگ اقتصادي قرار دارد و محدودیت ها و گرانی ها نتیجه این جنگ اقتصادي است که خوشبختانه تاکنون با تمسک به اقتصاد مقاومتی توانسته ایم در مقابل آن

 
ایستادگی کنیم. 

مدیرکل تامین اجتماعی آذربایجان شرقی نیز در این دیدار گفت: در سه ماهه نخست سال جاري 2163 میلیارد تومان در قالب پرداخت مستمري و مقرري بلند مدت به بازنشستگان تحت پوشش

 
پرداخت شده است. 

جعفر سمساري تعداد بیمه شدگان اصلی آذربایجان شرقی را 696 هزار نفر اعلام و اظهار کرد: با احتساب بیمه شدگان تبعی بیش از دو میلیون نفر در استان تحت پوشش تامین اجتماعی هستند که

 
53 درصد جمعیت را شامل می شود. 

وي تعداد مستمري بگیران تامین اجتماعی استان را 212 هزار نفر اعلام کرد و گفت: سال گذشته 4898 میلیارد تومان در قالب تعهدات بلندمدت پرداخت کرده ایم؛ هم چنین مبلغ 111 میلیارد تومان

 
نیز در قالب تعهدات کوتامه مدت به افراد تحت پوشش پرداخت شده است. 

مدیر درمان تامین اجتماعی آذربایجان شرقی نیز از هزینه کرد 1300 میلیارد تومان در بخش درمان استان در سال گذشته خبر داد و گفت: 885 میلیارد تومان در بخش درمان غیرمستقیم و 415

 
میلیارد تومان نیز در بخش درمان مستقیم هزینه شده است. 

اسماعیل مقدس پور افزود: در استان دو بیمارستان اصلی تامین اجتماعی با 398 تخت، سه درمانگاه تخصصی در تبریز و 12 درمانگاه تخصصی در شهرستان هاي دیگر وجود دارد که سه درمانگاه واقع

 
در عجب شیر، ملکان و هشترود جدیدالاحداث بوده و تعداد سه الی چهار درمانگاه دیگر نیز در دست ساخت است. 

وي با اشاره به بستري شدن 5500 نفر بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان هاي تامین اجتماعی استان، افزود: تعداد 780 نفر کادر درمانی مبتلاي قطعی در مجموعه تامین اجتماعی استان داشتیم که

 
متاسفانه دو نفر از آن ها به فیض شهادت نائل شدند. 

مدیرکل بهزیستی آذربایجان شرقی هم گفت: این اداره کل در سال گذشته 152 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه اشتغال براي 8400 پرداخت کرد که میزان جذب اعتبارات نسبت به سال پیش از

 
آن 76 درصد افزایش داشته است. 



فرگل صحاف با اشاره به فرهنگ متعالی خیر جمعی و نیات خیر خواهانه مردم استان و روحیه همدلی و همراهی همنوعان در مواقع نیاز، افزود: بهزیستی استان افتخار جلب و جذب بالغ بر 125 میلیارد

 
تومان کمک هاي نقدي، غیر نقدي و خدماتی، مومنان خدا جوي استان رادر کارنامه خود دارد. 

به نقل از روابط عمومی استانداري آذربایجان شرقی، وي ادامه داد: در راستاي توسعه مراکز غیردولتی 167 مرکز مثبت زندگی در سطح استان افتتاح شد که به عنوان پیشخوان الکترونیک بهزیستی

 
براي گروه هاي هدف تحت پوشش به صورت رایگان خدمات ارائه می دهند. 

انتهاي پیام



بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت در خصوص طرح آزادسازي معادن غیرفعال

منبع: بورس و بانکشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/04/21

پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و
معدن غیرفعال، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح
شرایط برگزاري بزرگترین مزایده سراسري کشور اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي
6000 معدن غیرفعال کشور از سال گذشته و بنا بر تأکیدات و مطالبات رهبر معظم انقلاب،
مقامات عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و نمایندگان مجلس آغاز شده و هیچگونه

 
ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و ندارد. 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از روابط عمومی وزارت صمت ؛ متن بیانیه مرکز روابط

 
عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت به این شرح است: 

 
ملت شریف ایران 

براساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخش خصوصی و همچنین نمایندگان شما در مجلس شوراي اسلامی، از سال گذشته
طی فرایندهاي سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده ، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس از رفع منازعات و تعارضات حقوقی و زیست
محیطی، خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین
مزایده سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت

 
حرفه اي از این استعداد ملی و طبیعی فراهم گردید. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی مهیا شد تا شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی بدیل خود را ایفا نمایند. 

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجام این اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي این طرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

1- اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور و مشورت بخش
خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال

 
جاري سال جاري اقدام شد. 

2- وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام نمود. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500
محدوده معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت

 
دستگاه هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزار محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده گردید. 

3- مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزء تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی نموده که
در طول 3 دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و
تنها تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است . 

4- طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان می بایست به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفا از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده
از هیچ گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 

5- واگذاري معادن با کالا هاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جزء انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده
است و صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت گردیده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در
حقیقت اجراي طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است، بنابراین مباحث و

 
شبهاتی را که در این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته است. 

6- با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملا قانونی برگزار شده است، و همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب
رکود و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته

 
آمادگی خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 

7- وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات



 
پیرامون اجراي این طرح اعلام می دارد. 

در پایان ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان در این خصوص ذکر این نکته ضروري است که رسانه ها و فعالان این بخش می بایست ضمن رعایت امانتداري و درنظر گرفتن جنبه
هاي تخصصی این موضوع، بدور از فضاي سیاسی به وظایف و مسئولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز نمایند.



حمایت وزارت صمت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/04/21

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد.

حمایت وزارت صمت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت وزیر صنعت، معدن و تجارت با
اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت

 
از بانوان کارآفرین تاکید کرد. 

به گزارش برنا از وزارت صمت؛ علیرضا رزم حسینی در نشست بانوان کارآفرین برتر و
مشاوران امور زنان ، ضمن قدردانی از تلاش بانوان در حوزه هاي مختلف تولید، و نیز اقدامات
دفتر امور زنان و خانواده وزارت صمت، به شرایط اقتصادي کشور در شرایط تحریم و همه
گیري کرونا اشاره کرد و گفت: در این مدت که مسئولیت این وزارتخانه را بر عهده گرفتم
تلاش کردیم تا با استفاده از ظرفیت ها و توانمندي هاي موجود، برنامه هاي موثري را براي
تحولات مثبت در حوزه صمت و اقتصاد کشور اجرا کنیم ،گرچه به دلیل موانع و شرایطی که
وجود داشت انتظار و هدف مورد نظر حاصل نشد اما اتفاقات خوبی در این 9 ماه در بخش

 
صنایع، معادن و بازرگانی افتاد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ایجاد تحول در هر حوزه اي را کاري دشوار و مشمول هزینه توصیف کرد و افزود: وزارت صمت علی رغم همه این سختی ها، با سماجت هزینه اجراي این برنامه ها را قبول

 
کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه صحبت هاي خود به ظرفیت و توانایی بانوان در حوزه تولید و تجارت اشاره کرد و افزود: بانوان نشان دادند که اگر فرصت و شرایط مناسب براي فعالیت بانوان ایجاد

 
شود، در حوزه هاي کارآفرینی و ثروت آفرینی توانایی خوبی دارند و نقش بانوان در خانواده و جامعه بر کسی پوشیده نیست. 

 
وي همچنین با تاکید بر ضرورت شناسایی بانوان کارآفرین در حوزه صمت از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت خبر داد. 

رزم حسینی در بخش دیگر صحبت هاي خود اجراي سیاست هاي تجارت بین المللی و تاثیر آن در برگشت پرونده هاي صادرکنندگان از دستگاه قضایی به حوزه تولید و تجارت و همچنین تسهیل در
رفع تعهدات ارزي صادرکنندگان را یکی از اقدامات مهم در روان سازي تجارت بین المللی و تامین کالاهاي اساسی و مورد نیاز تولید اعلام و برگشت وظایف وزارت صمت به ویژه در حوزه صادرات به

 
این وزارتخانه را از دیگر دستاوردهاي ماه هاي اخیر عنوان کرد. 

وي احصاء قوانین و مقررات مزاحم تولید در سه سطح وزارتخانه، مجلس و دولت را از دیگر دستاوردهاي مهم وزارت صمت، در راستاي تحقق شعار سال و حمایت از تولید برشمرد و اظهار داشت: در

 
خصوص قوانین مزاحم مربوط به داخل وزارتخانه، اقدامات لازم انجام و در ماه هاي نخست سال، ابلاغیه هاي مربوطه جهت رفع آن ها صادر و ابلاغ شد. 

رزم حسینی در ادامه به آزادسازي و واگذاري 6 هزار محدوده معدنی حبس شده از طریق مزایده اشاره کرد و آن را مورد تأیید رئیس جمهور منتخب خواند و اجراي این طرح موجب ایجاد فرصت هاي

 
جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در کشور دانست. 

افزایش صادرات فولاد و محصولات پتروشیمی، افزایش تولید محصولات بهداشتی، مواد غذایی و رشد تولید در 25 رشته صنعتی، و دستاوردهاي مربوط به عمق ساخت داخل دیگر مواردي بود که وزیر
صمت در این جلسه به آن ها اشاره کرد. 



رئیس جمهوري منتخب: با تسریع واکسیناسیون، زمینه رونق گردشگري فراهم شود

منبع: خبر داغشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/04/21

رئیس جمهوري منتخب، توسعه فرهنگ ملی و درآمدزایی را دو ارزش افزوده حوزه گردشگري عنوان کرد و گفت: «باید با تسریع واکسیناسیون کرونا زمینه رونق بیش از پیش فعالیت هاي
گردشگري فراهم شود.»

به گزارش خبرداغ به نقل از روابط عمومی دفتر رئیس جمهوري منتخب، دکتر علی اصغر مونسان وزیر میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی پیش از ظهر امروز دوشنبه 21 تیر 1400 با حضور در دفتر رئیس جمهوري

 
منتخب، با آیت االله سید ابراهیم رییسی دیدار و گفت وگو کرد. 

دکتر مونسان در این دیدار با تبریک انتخاب آیت االله رئیسی از سوي مردم و آرزوي موفقیت براي او و دولت آینده،

 
گزارشی از آخرین وضعیت برنامه ها و اقدامات وزارتخانه تحت مدیریت خود ارائه کرد. 

آیت االله رئیسی نیز در این دیدار با تشکر از تبریک مونسان و گزارش او، گفت: «یکی از الطاف الهی به سرزمین ما
وجود جاذبه هاي گردشگري و طبیعی فراوان در سرتاسر کشور است و هنوز مناطق بکر زیادي در بخش هاي مختلف

 
کشور داریم که امکان آباد شدن و بالفعل شدن استعدادهاي گردشگري را دارند.» 

 
رئیس جمهوري منتخب با بیان اینکه گردشگري ظرفیت بالایی براي ایجاد اشتغال دارد، افزود: «ضروري است که از فعالان این عرصه به شکل موثرتري حمایت شود.» 

رئیسی یکی از مزایاي گردشگري علاوه بر بازدید و لذت بردن از گردش در جاذبه هاي طبیعی را آشنایی مردم با تاریخ تمدن و فرهنگ غنی کشورمان دانست و تصریح کرد: «کمک به تعمیق مفاهیم و

 
ارتقاي مولفه هاي فرهنگ ملی و ظرفیت مناسب درآمدزایی در شهرها و روستاهاي کشور، دو فاکتور از توانمندي هاي گردشگري و میراث فرهنگی براي ایجاد ارزش افزوده بالا هستند.» 

رئیس جمهوري منتخب تاکید کرد که باید با تسریع واکسیناسیون کرونا زمینه رونق بیش از پیش فعالیت هاي گردشگري فراهم شود.



اهداي 500 سري جهیزیه به نوعروسان تحت حمایت کمیته امداد خوزستان

منبع: ایلناشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/04/21

به مناسبت سالروز ازدواج حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه (س)، 500 زوج تحت حمایت کمیته امداد خوزستان، راهی خانه بخت شدند.

به مناسبت سالروز ازدواج حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه (س)، 500 زوج تحت حمایت

 
کمیته امداد خوزستان، راهی خانه بخت شدند. 

به گزارش ایلنا از خوزستان، امروز دوشنبه 21 تیرماه مدیر کل کمیته امداد امام خمینی
خوزستان، ضمن اعلام حمایت از جوانان و تسهیل شرایط ازدواج آن ها و تشکیل خانواده که
از مهم ترین برنامه هاي این نهاد در خصوص تحکیم بنیان خانواده بشمار می آید، اظهار
کرد: هم زمان با سال روز پیوند آسمانی امیرمؤمنان حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه الزهرا
(س)، در روز ملی ازدواج، 500 زوج نیازمند با مشارکت خیرین خوزستانی راهی خانه بخت

 
شدند. 

او با اشاره به این که درسال گذشته 3 هزار و 500 سري جهیزیه و هدیه ازدواج به زوج هاي
تحت حمایت اهدا شد گفت: کمک هزینه جهیزیه در امر ازدواج با پیوست بسته هاي

 
فرهنگی به خانواده هاي تحت حمایت استان که در شرف ازدواج هستند اهدا می شود. 

جمال شیبه در ادامه به سهم عمده مشارکت خیرین در تأمین جهیزیه زوج هاي جوان تحت
حمایت، نیازمند و پرداخت وام هاي ازدواج اشاره کرد افزود: مردم نیکوکار با افتتاح حساب

 
در صندوق قرض الحسنه امداد ولایت، نقش بسیار مؤثري در تأمین منابع مالی براي پرداخت وام ازدواج به جوانان داشته اند. 

وي توضیح داد: این تعداد جهیزیه شامل کالاي ضروري تلوزیون، فرگاز، یخچال فریز، جاروبرقی، ماشین لباسشویی، است از کالاهاي ایرانی تهیه شده که ارزش هر سري جهیزیه تحویل داده شده 25

 
میلیون تومان است. 

ارائه خدمات اشتغال به زوج هاي جوان مستعد طرح هاي اشتغال اعم از ارائه مشاوره شغلی، استعداد سنجی، حرفه آموزي، کاریابی، پرداخت تسهیلات قرض الحسنه اشتغال و همچنین در اولویت قرار

 
دادن پرداخت تسهیلات به زوج هاي جوان از دیگر اقدامات این نهاد محسوب می شود. 

شیبه بیان کرد: باهدف افزایش ازدواج هاي پایدار و ترویج سبک زندگی اسلامی و کاهش آمار طلاق، کارگاه هاي مختلف آموزشی با موضوعاتی چون آیین همسرداري، جلوگیري از آسیب هاي

 
اجتماعی، سبک زندگی اسلامی، ازدواج سالم، فرزند پروري و اخلاق در خانواده براي زوج هاي جوان به صورت آنلاین برگزار می شود. 

وي همچنین برگزاري کارگاه هاي غیرحضوري و ارائه خدمات مشاوره قبل و بعد از ازدواج باهدف ازدواج آگاهانه و تشکیل زندگی پایدار را از دیگر خدمات کمیته امداد براي ترغیب جوانان به ازدواج و

 
تحکیم خانواده برشمرد. 

مدیر کل کمیته امداد استان در پایان به طرح کوثر براي کمک به ازدواج جوانان و تأمین جهیزیه دختران تحت حمایت کمیته امداد اشاره کرد و گفت: با توجه به سخت بودن شرایط اقتصادي در حال
حاضر، خیران و نیکوکاران می توانند با شماره گیري #0618877 از طریق تلفن همراه و بخشی از هزینه هاي ازدواج یا تأمین جهیزیه زوج هاي جوان را تقبل کنند و در این طرح حمایتی سهیم

باشند.



افتتاح کارگاه کارآفرینی طرح فدك در سنندج

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/04/21

سنندج- همزمان با هفته عفاف و حجاب و با حضور معاون فرهنگی بسیج جامعه زنان کشور، کارگاه کارآفرینی طرح فدك در سنندج افتتاح شد.

به گزارش آرانیوز:فرمانده ناحیه مقاومت بسیج سپاه سنندج در این مراسم اظهار کرد: جامعه
زنان سپاه سنندج براي حمایت از زنان سرپرست خانوار و بانوان نیازمند این شهرستان اقدام

 
به راه اندازي این کارگاه کرده است. 

وي افزود: در این کارگاه خیاطی 25 بانوي استادکار در دو شیفت مشغول به فعالیت هستند
و با تولید البسه ایرانی علاوه بر کمک به رونق تولید داخلی براي معیشتشان نیز اقداماتی

 
صورت دهند. 

عسکري اعلام کرد: بانوان بسیجی سنندج در ایام مختلف سال به ویژه طی دو سال اخیر در
دوران کرونایی تلاش هاي قابل توجهی را انجام داده اند که تولید بیش از 80 هزار عدد

 
ماسک و البسه بیمارستانی از جمله این اقدامات است. 

فرمانده ناحیه مقاومت بسیج سپاه سنندج از بسیج جامعه زنان در راستاي حمایت از بانوان
نیازمند کردستانی تقدیر کرد و گفت: براي حمایت از بانوان نیازمند سنندجی به حمایت

 
ویژه نیاز داریم. 

وي افزود: در شهر سنندج که حاشیه نشینان جمعیتشان بیشتر از هسته مرکزي است شاهد حواشی و معضلات بسیاري براي زنان سرپرست خانوار هستیم لذا حمایت از بانوان سرپرست خانوار در

 
سنندج نیازمند نگاه ویژه است. 

 
حکیمیان معاون فرهنگی بسیج جامعه زنان کشور نیز در این مراسم اظهار کرد: باید با برنامه ریزي منسجم زنان سرپرست خانوار به سمت مشاغل خانوادگی سوق داده شوند. 

 
وي افزود: هم اکنون مشاغل از خانگی به خانوادگی تغییر یافته است و حتی در سطح صنایع تکنولوژي بالا، مشاغل خانگی صنعت محور در کشورهاي پیشرفته شکل گرفته است. 

حکیمیان اظهار کرد: با ایجاد مشاغل خانوادگی هزینه هاي تولید کاهش پیدا می کند لذا در این راستا انتظار داریم در همه نقاط کشور از جمله سنندج با صنایع هماهنگی شود تا اموري که امکان
مونتاژ در خانه دارند این امر عملیاتی شود.



وزارت صنعت : طرح آزادسازي معادن ربطی به موضوعات سیاسی و انتخابات ندارد

منبع: تسنیمشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/04/21

وزارت صنعت اعلام کرد: در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده است و صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت
گردیده و حقوق دولتی آنها پس از بهره برداري و استخراج به حساب خزانه واریز می شود.

وزارت صنعت اعلام کرد: در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این
مزایده رد و بدل نشده است و صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی
دریافت گردیده و حقوق دولتی آنها پس از بهره برداري و استخراج به حساب خزانه واریز می

 
شود. - اخبار اقتصادي - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم، وزارت صنعت پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي
طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال، در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط
برگزاري بزرگترین مزایده سراسري کشور اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6000
معدن غیرفعال کشور از سال گذشته و بنا بر تأکیدات و مطالبات رهبر معظم انقلاب، مقامات
عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و نمایندگان مجلس آغاز شده و هیچگونه ارتباطی با

 
موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و ندارد. 

متن بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت به این شرح

 
است: 

 
ملت شریف ایران 

براساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخش خصوصی و همچنین نمایندگان شما در مجلس شوراي اسلامی، از سال گذشته
طی فرایندهاي سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده ، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس از رفع منازعات و تعارضات حقوقی و زیست
محیطی، خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین
مزایده سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت

 
حرفه اي از این استعداد ملی و طبیعی فراهم گردید. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی محیا شد تا شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی بدیل خود را ایفا نمایند. 

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجام این اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي این طرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

1- اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور و مشورت بخش
خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال

 
جاري سال جاري اقدام شد. 

2- وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام نمود. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500
محدوده معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت

 
دستگاه هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزار محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده گردید. 

3- مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزء تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی نموده که
در طول 3 دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و
تنها تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است . 

4- طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان می بایست به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفا از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده
از هیچ گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 



5- واگذاري معادن با کالا هاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جزء انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده
است و صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت گردیده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در
حقیقت اجراي طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است، بنابراین مباحث و

 
شبهاتی را که در این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته است. 

6- با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملا قانونی برگزار شده است، و همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب
رکود و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته

 
آمادگی خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 

7- وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات

 
پیرامون اجراي این طرح اعلام می دارد. 

در پایان ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان در این خصوص ذکر این نکته ضروري است که رسانه ها و فعالان این بخش می بایست ضمن رعایت امانتداري و درنظر گرفتن جنبه
هاي تخصصی این موضوع، بدور از فضاي سیاسی به وظایف و مسئولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز نمایند.



ضرورت شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین/ایجاد تحول هزینه آور و نیازمند مقاومت است

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/04/21

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد. نوشته ضرورت شناسایی و حمایت
بانوان کارآفرین/ایجاد تحول هزینه آور و نیازمند مقاومت است اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در

 
تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد. 

به گزارش درآمد نیوز و به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی در نشست بانوان کارآفرین برتر و
مشاوران امور زنان ، ضمن قدردانی از تلاش بانوان در حوزه هاي مختلف تولید، و نیز اقدامات
دفتر امور زنان و خانواده وزارت صمت، به شرایط اقتصادي کشور در شرایط تحریم و همه
گیري کرونا اشاره کرد و گفت: در این مدت که مسئولیت این وزارتخانه را بر عهده گرفتم
تلاش کردیم تا با استفاده از ظرفیت ها و توانمندي هاي موجود، برنامه هاي موثري را براي
تحولات مثبت در حوزه صمت و اقتصاد کشور اجرا کنیم ،گرچه به دلیل موانع و شرایطی که
وجود داشت انتظار و هدف مورد نظر حاصل نشد اما اتفاقات خوبی در این 9 ماه در بخش

 
صنایع، معادن و بازرگانی افتاد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ایجاد تحول در هر حوزه اي را کاري دشوار و مشمول هزینه توصیف کرد و افزود: وزارت صمت علی رغم همه این سختی ها، با سماجت هزینه اجراي این برنامه ها را قبول

 
کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه صحبت هاي خود به ظرفیت و توانایی بانوان در حوزه تولید و تجارت اشاره کرد و افزود: بانوان نشان دادند که اگر فرصت و شرایط مناسب براي فعالیت بانوان ایجاد

 
شود، در حوزه هاي کارآفرینی و ثروت آفرینی توانایی خوبی دارند و نقش بانوان در خانواده و جامعه بر کسی پوشیده نیست. 

 
وي همچنین با تاکید بر ضرورت شناسایی بانوان کارآفرین در حوزه صمت از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت خبر داد. 

رزم حسینی در بخش دیگر صحبت هاي خود اجراي سیاست هاي تجارت بین المللی و تاثیر آن در برگشت پرونده هاي صادرکنندگان از دستگاه قضایی به حوزه تولید و تجارت و همچنین تسهیل در
رفع تعهدات ارزي صادرکنندگان را یکی از اقدامات مهم در روان سازي تجارت بین المللی و تامین کالاهاي اساسی و مورد نیاز تولید اعلام و برگشت وظایف وزارت صمت به ویژه در حوزه صادرات به

 
این وزارتخانه را از دیگر دستاوردهاي ماه هاي اخیر عنوان کرد. 

وي احصاء قوانین و مقررات مزاحم تولید در سه سطح وزارتخانه، مجلس و دولت را از دیگر دستاوردهاي مهم وزارت صمت، در راستاي تحقق شعار سال و حمایت از تولید برشمرد و اظهار داشت: در

 
خصوص قوانین مزاحم مربوط به داخل وزارتخانه، اقدامات لازم انجام و در ماه هاي نخست سال، ابلاغیه هاي مربوطه جهت رفع آن ها صادر و ابلاغ شد. 

رزم حسینی در ادامه به آزادسازي و واگذاري 6 هزار محدوده معدنی حبس شده از طریق مزایده اشاره کرد و آن را مورد تأیید رئیس جمهور منتخب خواند و اجراي این طرح موجب ایجاد فرصت هاي

 
جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در کشور دانست. 

افزایش صادرات فولاد و محصولات پتروشیمی، افزایش تولید محصولات بهداشتی، مواد غذایی و رشد تولید در 25 رشته صنعتی، و دستاوردهاي مربوط به عمق ساخت داخل دیگر مواردي بود که وزیر
صمت در این جلسه به آن ها اشاره کرد.



حمایت وزارت صمت از بانوان کارآفرین

شماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/04/21
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد.

 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد. 

 
صنعت و معدن  

علیرضا رزم حسینی در نشست بانوان کارآفرین برتر و مشاوران امور زنان ، ضمن قدردانی از تلاش بانوان در حوزه هاي مختلف تولید، و نیز اقدامات دفتر امور زنان و خانواده وزارت صمت، به شرایط
اقتصادي کشور در شرایط تحریم و همه گیري کرونا اشاره کرد و گفت: در این مدت که مسئولیت این وزارتخانه را بر عهده گرفتم تلاش کردیم تا با استفاده از ظرفیت ها و توانمندي هاي موجود، برنامه
هاي موثري را براي تحولات مثبت در حوزه صمت و اقتصاد کشور اجرا کنیم ،گرچه به دلیل موانع و شرایطی که وجود داشت انتظار و هدف مورد نظر حاصل نشد اما اتفاقات خوبی در این 9 ماه در

 
بخش صنایع، معادن و بازرگانی افتاد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ایجاد تحول در هر حوزه اي را کاري دشوار و مشمول هزینه توصیف کرد و افزود: وزارت صمت علی رغم همه این سختی ها، با سماجت هزینه اجراي این برنامه ها را قبول

 
کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه صحبت هاي خود به ظرفیت و توانایی بانوان در حوزه تولید و تجارت اشاره کرد و افزود: بانوان نشان دادند که اگر فرصت و شرایط مناسب براي فعالیت بانوان ایجاد

 
شود، در حوزه هاي کارآفرینی و ثروت آفرینی توانایی خوبی دارند و نقش بانوان در خانواده و جامعه بر کسی پوشیده نیست. 

 
وي همچنین با تاکید بر ضرورت شناسایی بانوان کارآفرین در حوزه صمت از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت خبر داد. 

رزم حسینی در بخش دیگر صحبت هاي خود اجراي سیاست هاي تجارت بین المللی و تاثیر آن در برگشت پرونده هاي صادرکنندگان از دستگاه قضایی به حوزه تولید و تجارت و همچنین تسهیل در
رفع تعهدات ارزي صادرکنندگان را یکی از اقدامات مهم در روان سازي تجارت بین المللی و تامین کالاهاي اساسی و مورد نیاز تولید اعلام و برگشت وظایف وزارت صمت به ویژه در حوزه صادرات به

 
این وزارتخانه را از دیگر دستاوردهاي ماه هاي اخیر عنوان کرد. 

وي احصاء قوانین و مقررات مزاحم تولید در سه سطح وزارتخانه، مجلس و دولت را از دیگر دستاوردهاي مهم وزارت صمت، در راستاي تحقق شعار سال و حمایت از تولید برشمرد و اظهار داشت: در

 
خصوص قوانین مزاحم مربوط به داخل وزارتخانه، اقدامات لازم انجام و در ماه هاي نخست سال، ابلاغیه هاي مربوطه جهت رفع آن ها صادر و ابلاغ شد. 

رزم حسینی در ادامه به آزادسازي و واگذاري 6 هزار محدوده معدنی حبس شده از طریق مزایده اشاره کرد و آن را مورد تأیید رئیس جمهور منتخب خواند و اجراي این طرح موجب ایجاد فرصت هاي

 
جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در کشور دانست. 

افزایش صادرات فولاد و محصولات پتروشیمی، افزایش تولید محصولات بهداشتی، مواد غذایی و رشد تولید در 25 رشته صنعتی، و دستاوردهاي مربوط به عمق ساخت داخل دیگر مواردي بود که وزیر

 
صمت در این جلسه به آن ها اشاره کرد. 



ضرورت شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین/ایجاد تحول هزینه آور و نیازمند مقاومت است

منبع: شما نیوزشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/04/21

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد.

 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد. 

به گزارش شمانیوز و به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی در نشست بانوان کارآفرین برتر و
مشاوران امور زنان ، ضمن قدردانی از تلاش بانوان در حوزه هاي مختلف تولید، و نیز اقدامات دفتر
امور زنان و خانواده وزارت صمت، به شرایط اقتصادي کشور در شرایط تحریم و همه گیري کرونا
اشاره کرد و گفت: در این مدت که مسئولیت این وزارتخانه را بر عهده گرفتم تلاش کردیم تا با
استفاده از ظرفیت ها و توانمندي هاي موجود، برنامه هاي موثري را براي تحولات مثبت در حوزه
صمت و اقتصاد کشور اجرا کنیم ،گرچه به دلیل موانع و شرایطی که وجود داشت انتظار و هدف

 
مورد نظر حاصل نشد اما اتفاقات خوبی در این 9 ماه در بخش صنایع، معادن و بازرگانی افتاد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ایجاد تحول در هر حوزه اي را کاري دشوار و مشمول هزینه توصیف
کرد و افزود: وزارت صمت علی رغم همه این سختی ها، با سماجت هزینه اجراي این برنامه ها را

 
قبول کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه صحبت هاي خود به ظرفیت و توانایی بانوان در حوزه تولید
و تجارت اشاره کرد و افزود: بانوان نشان دادند که اگر فرصت و شرایط مناسب براي فعالیت بانوان ایجاد شود، در حوزه هاي کارآفرینی و ثروت آفرینی توانایی خوبی دارند و نقش بانوان در خانواده و

 
جامعه بر کسی پوشیده نیست. 

 
وي همچنین با تاکید بر ضرورت شناسایی بانوان کارآفرین در حوزه صمت از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت خبر داد. 

رزم حسینی در بخش دیگر صحبت هاي خود اجراي سیاست هاي تجارت بین المللی و تاثیر آن در برگشت پرونده هاي صادرکنندگان از دستگاه قضایی به حوزه تولید و تجارت و همچنین تسهیل در
رفع تعهدات ارزي صادرکنندگان را یکی از اقدامات مهم در روان سازي تجارت بین المللی و تامین کالاهاي اساسی و مورد نیاز تولید اعلام و برگشت وظایف وزارت صمت به ویژه در حوزه صادرات به

 
این وزارتخانه را از دیگر دستاوردهاي ماه هاي اخیر عنوان کرد. 

وي احصاء قوانین و مقررات مزاحم تولید در سه سطح وزارتخانه، مجلس و دولت را از دیگر دستاوردهاي مهم وزارت صمت، در راستاي تحقق شعار سال و حمایت از تولید برشمرد و اظهار داشت: در

 
خصوص قوانین مزاحم مربوط به داخل وزارتخانه، اقدامات لازم انجام و در ماه هاي نخست سال، ابلاغیه هاي مربوطه جهت رفع آن ها صادر و ابلاغ شد. 

رزم حسینی در ادامه به آزادسازي و واگذاري 6 هزار محدوده معدنی حبس شده از طریق مزایده اشاره کرد و آن را مورد تأیید رئیس جمهور منتخب خواند و اجراي این طرح موجب ایجاد فرصت هاي

 
جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در کشور دانست. 

افزایش صادرات فولاد و محصولات پتروشیمی، افزایش تولید محصولات بهداشتی، مواد غذایی و رشد تولید در 25 رشته صنعتی، و دستاوردهاي مربوط به عمق ساخت داخل دیگر مواردي بود که وزیر
صمت در این جلسه به آن ها اشاره کرد.



حمایت آیت االله رئیسی بزرگترین کارخانه آرد غرب آسیا را به چرخه تولید برگرداند/ آردداران؛ شرکت دانش بنیانی که مانع

خروج ارز چند هزار یورویی از ایران به اروپا شد

منبع: تیتر 1شماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/04/21

شرکت آرد داران، یکی از واحدهاي تولیدي است که در فرایند تولید با مشکلاتی مواجه شده بود که در نتیجه ورود دستگاه قضایی و آیت االله رئیسی این مشکلات مرتفع شد.

 
شرکت آرد داران، یکی از واحدهاي تولیدي است که در فرایند تولید با مشکلاتی مواجه شده بود که در نتیجه ورود دستگاه قضایی و آیت االله رئیسی این مشکلات مرتفع شد. 

 
 

 
به گزارش گروه استانی تیتریک، این روزها "آرد داران" به عنوان بزرگترین کارخانه تولید آرد در کشور، ایده هاي جالبی را به ثبت می رساند. 

 
این مجموعه تولیدي که سالیانه 500 هزار تن آرد را تولید می کند، توانسته برند دانش بنیان را هم اخذ کرده و اولین راکتور تحقیقاتی و تولید اتانول و پروتئین از سبوس گندم را بسازد. 

 
خوب است بدانیم که شرکت آرد داران، یکی از واحدهاي تولیدي است که در فرایند تولید با مشکلاتی مواجه شده بود که در نتیجه ورود دستگاه قضایی این مشکلات مرتفع شد. 

 
در شهریور سال 99 خبر رسید که پس از گذشت 8 ماه از سفر ایت االله رئیسی به البرز و دستور براي پیگیري مشکل آن، این واحد تولیدي که تا مرز تعدیل نیرو رفته بود، به چرخه فعالیت بازگشت. 

 
به واسطه خرابی یکی از قطعات خط تولید، اروپایی ها به عنوان کمپانی سازنده، به آنها پیشنهاد تعمیر 15 روزه با مبلغ 5 هزار یورو را می دهند. 

 
 

 
اما اینجاست که شهرام پور زارع مدیرکارخانه، دل به همت جوانان داخلی بسته و موضوع را با عوامل کارگاه ساخت در میان می گذارد و ثمره آن تعمیر قطعه با 3 میلیون تومان بود. 

 
بعد از این ماجرا پوزارع مصمم می شود تا یک اتاق فکر با کمک فناوران جوان شکل دهد، خلج که یکی از مخترعان کارخانه است از به روز رسانی کدها می گوید. 

به گفته وي پیش از این کدها به شرکت هاي اروپایی وابسته بود و 420 هزار یورو براي ما هزینه داشت، مدحی مخترع دیگر این مجموعه از تالیف یک کتاب، 2 استاندارد و یک طرح تحقیقاتی خبر می

 
دهد. 

توده کش که یکی دیگر از مخترعان کارخانه آرد است به خبرنگار تیتریک، می گوید توانسته فرمولی بنویسد که مقدار واقعی موجودي گندم را مشخص کند اما پیش از این جمع بندي مالی مشکل

 
داشت. 



 
زارع از این وضعت ابراز رضایت کرده و به خبرنگار تیتریک، می گوید؛ میلیاردها میلیارد تومان هزینه هاي ما به واسطه تفکر جوانان کاهش پیدا کرده است. 

 
بررسی بیشتر فعالیت کارخانه آرد داران نشان می دهد که اتاق فکر آنها موثر بوده و توانسته اند در مدت زمان 2 سال 7 اختراع بین المللی ثبت کنند. 

 
رسولی معاون برنامه ریزي کارخانه به خبرنگار تیتریک، می گوید: براي آنکه از ضایعات خط تولید مواد با ارزش افزوده بالا تولید کنیم نیاز داشتیم یک راکتور بسازیم که تا قبل از این ساخته نشده بود. 

 
 

 
نجفی از دیگر مخترعان جوان این مجموعه به خبرنگار تیتریک، می گوید؛ توانستیم از ضایعات گندم سه محصول استراتژیک تولید کنیم. 

 
وي با اشاره به اینکه لیگنوسولفونات کاملا وارد می شد اتانول و پروتئین هم از برند تولید نمی شد، ادامه می دهد؛ ساخت آن از محصولاتی که گرانتر بوده و پایه حیوانی داشت تولید می شد. 

 
حکیمی، دیگر مخترع کارخانه به خبرنگار تیتریک، می گوید؛ داروهاي بدنسازي وارداتی استقبال کننده زیادي در کشور ما داشت. 

 
وي ادامه می دهد؛ ما با استفاده از سبوس گندم و بدون استفاده از مواد شیمیایی با پایه گیاهی به دانش تولید آن دست پیدا کردیم. 

 
 

 
پو زارع در گفتگو با خبرنگار تیتریک می گوید؛ یک میلیارد و 200 میلیون تومان هزینه خرید انواع بهبود دهنده آرد را به 120 میلیون تومان یعنی یک دهم رساندیم. 

 
وي ادامه می دهد؛ این مجموعه با 200 نیرو کار می کند تا تنور تولید داغ باشد، ما هم به واسطه موفقیت هاي ایجادشده در دو مرحله حقوق ها را افزایش دادیم. 

 
و اما در خاتمه باید گفت: نیروي انسانی، خلاقیت، نوآوري و اعتماد به نفس از مهم ترین مولفه هایی است که رفاه عمومی، تولید ثروت و اشتغال را به دنبال دارد. 

 
ستاره احمدي - تیتریک 

انتهاي پیام/ س



طرح آزادسازي معادن غیرفعال، ریل گذاري براي دولت آینده است

منبع: پول نیوزشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/04/21

وزارت صنعت، معدن و تجارت با صدور بیانیه اي تاکید کرد که طرح آزادسازي 6 هزار معدن غیر فعال ریل گذاري براي دولت آینده است.

 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با صدور بیانیه اي تاکید کرد که طرح آزادسازي 6 هزار معدن غیر فعال ریل گذاري براي دولت آینده است. 

به گزارش پول نیوز،در بیانیه وزارت صنعت، معدن و تجارت، آمده است: براساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین
عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخش خصوصی و همچنین نمایندگان مجلس شوراي اسلامی، از سال گذشته طی فرایندهاي سخت و
پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده ، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس از رفع منازعات و
تعارضات حقوقی و زیست محیطی، خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم
آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین مزایده سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی
دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت حرفه اي از این

 
استعداد ملی و طبیعی فراهم شد. 

در این بیانیه تصریح شده است: خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی مهیا شد تا شش هزار محدوده و
معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی

 
بدیل خود را ایفا کنند. 

 
در ادامه این بیانیه به ذکر هفت نکته کلیدي براي ایجاد شفافیت و درك بهتر از موضوع کرده است که به شرح زیر هستند: 

1- اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور و مشورت بخش
خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال

 
جاري سال جاري اقدام شد. 

2- وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام کرد. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500
محدوده معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت

 
دستگاه هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزار محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده شد. 

3- مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزء تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی نموده که
در طول 3 دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و
تنها تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است. 

4- طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان باید به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفا از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده از هیچ
گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 

5- واگذاري معادن با کالاهاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جزء انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده
است و صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت گردیده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در
حقیقت اجراي طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است، بنابراین مباحث و

 
شبهاتی را که در این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته است. 

6- با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملا قانونی برگزار شده است، و همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب
رکود و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته

 
آمادگی خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 

7- وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات

 
پیرامون اجراي این طرح اعلام می دارد. 



در پایان این بیانیه، وزارت صنعت ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان از رسانه ها و فعالان این بخش خواسته تا ضمن رعایت امانتداري و در نظر گرفتن جنبه هاي تخصصی این

 
موضوع، بدور از فضاي سیاسی به وظایف و مسوولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز کنند. 

منبع :ایرنا



در مزایده معادن، هیچ پولی رد و بدل نمی شود

منبع: پول نیوزشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/04/21

پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي6000 محدوده و معدن غیرفعال، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط برگزاري
بزرگترین مزایده سراسري کشور اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6000 معدن غیرفعال کشور از سال گذشته و بنا بر تأکیدات و مطالبات رهبر ...

پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي6000 محدوده و معدن غیرفعال، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط برگزاري
بزرگترین مزایده سراسري کشور اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6000 معدن غیرفعال کشور از سال گذشته و بنا بر تأکیدات و مطالبات رهبر معظم انقلاب، مقامات عالی نظام و دولت، فعالان

 
اقتصادي و نمایندگان مجلس آغاز شده و هیچگونه ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و ندارد. 

 
به گزارش پول نیوز،متن بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت به این شرح است: 

 
ملت شریف ایران 

براساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخش خصوصی و همچنین
نمایندگان شما در مجلس شوراي اسلامی، از سال گذشته طی فرایندهاي سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و
پس از رفع منازعات و تعارضات حقوقی و زیست محیطی، خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و
معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین مزایده سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور، امکان بهره

 
برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت حرفه اي از این استعداد ملی و طبیعی فراهم شد. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی محیا شد تا 6000 محدود و معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی بدیل خود را ایفا کنند. 

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجام این اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي این طرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور و مشورت بخش
خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال

 
جاري سال جاري اقدام شد. 

وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام نمود. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500 محدوده
معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت دستگاه

 
هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6000 محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده شد. 

مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزء تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی کرده که در
طول سه دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و تنها
تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است. 

طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان می بایست به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفا از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده
از هیچ گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 

واگذاري معادن با کالاهاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جزء انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده است و
صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت شده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در حقیقت اجراي
طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است، بنابراین مباحث و شبهاتی را که در

 
این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته است. 

با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملا قانونی برگزار شده است، و همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب
رکود و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته

آمادگی خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 



وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات پیرامون

 
اجراي این طرح اعلام می دارد. 

در پایان ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان در این خصوص ذکر این نکته ضروري است که رسانه ها و فعالان این بخش می بایست ضمن رعایت امانتداري و درنظر گرفتن جنبه

 
هاي تخصصی این موضوع، بدور از فضاي سیاسی به وظایف و مسئولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز کنند. 

منبع :ایسنا



باید از دولت آینده انتظارات منطقی داشت/ نباید توقعات از دولت سیزدهم به حدي باشد که از کارهاي زیربنایی دور شود

منبع: آناشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/04/21

دبیر کل جمعیت ایثارگران گفت: بهبود شرایط فعلی فرآیند خاصی دارد و اگر دولت بخواهد عجولانه براي حل این مشکلات اقدام کند، نتیجه بخش نخواهد بود.

 
دبیر کل جمعیت ایثارگران گفت: بهبود شرایط فعلی فرآیند خاصی دارد و اگر دولت بخواهد عجولانه براي حل این مشکلات اقدام کند، نتیجه بخش نخواهد بود. 

جواد عامري در گفت وگو با خبرنگار حوزه سیاست داخلی گروه سیاسی خبرگزاري آنا، با بیان
اینکه دولت یازدهم و دوازدهم هشت سال مملکت را معطل چند کشور غربی کرد، گفت: به همین
دلیل خیلی از پیشرفت هایی که می توانست در کشور حاصل شود، معطل شد. با بی تدبیري دولت
خیلی از ذخایر طلا و ارز از بین رفت؛ فسادي که ناشی از بد عمل کردن دولت بود مانند دلار
4200 تومانی که بدون کنترل باعث می شد عده اي هر روز پول دارتر بشوند، ضربه زیادي به

 
کشور وارد کرد. 

وي افزود: از این موارد در طول سال هاي اخیر بسیار رخ داد. مردم حق دارند با آمدن فردي
سالمی که در قوه قضائیه بسیار خوب عمل کرده، امید داشته باشند که مشکلات برطرف شود؛ با
این حال باید در نظر گرفت که مشکلات فعلی مانند مسائل مربوط به تولید، بیکاري، گرانی و

 
اشتغال، طوري نیست که بتوان ظرف چند ماه اول آن را برطرف کرد. 

 
بیشتر بخوانید: نگاه مشورتی؛ حاکم بر دولت سیزدهم/ هدف رئیس جمهور منتخب از دیدارهاي مختلف چیست؟ 

دبیر کل جمعیت ایثارگران اظهار کرد: بهبود شرایط فعلی فرآیند خاصی دارد و اگر دولت بخواهد عجولانه براي حل این مشکلات اقدام کند، نتیجه بخش نخواهد بود. علی رغم اینکه معتقدم دولت
سیزدهم تغییرات خوبی را به وجود می آورد و آیت االله رئیسی هم می تواند با تجربه اي که دارد و روش مناسبی که براي مشارکت مردم در انتخاب کابینه اتخاذ کرده شرایط را بهبود دهد، ولی در این

 
زمینه باید با توجه به مشکلات موجود انتظارات منطقی داشت. 

عامري با بیان اینکه تمام مشکلات را نمی توان در زمان کوتاه برطرف کرد، اذعان کرد: نباید طوري فشار آورد که دولت از کارهاي زیربنایی دور شود. افرادي که 8 سال مدافع عملکرد دولت روحانی

 
بودند، در حال حاضر سعی دارند سطح توقعات مردم از دولت را بالا ببرند. این نگاه غلط است زیرا عده اي می خواهند از آیت االله رئیسی انتقام بگیرند ولی با این کار مجدداً به مردم ضربه می زنند. 

وي ادامه داد: متاسفانه دولت که طی 8 سال اقدامات ناپسند زیادي داشت، در چند ماه اخیر هم آن را ادامه می دهد و با دست ودل بازي که نسبت به بیت المال دارد، شرایط را وخیم تر می کند. اینکه

 
دولت با اقدامات سوري مانند پایین آوردن موقت قیمت دلار در چند روز پایانی خود، بخواهد عملکرد خود را خوب جلوه دهد، باعث ضربه مجدد به مردم خواهد شد. 

 
دبیر کل جمعیت ایثارگان گفت: من به دولت دوازدهم پیشنهاد می دهم در چند روز پایانی منافع مردم را در نظر بگیرد و از این نوع اقدامات که براي تخریب دولت آینده است، دست بردارد. 

انتهاي پیام/



وزیر صنعت:شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین ضروي است

منبع: پول نیوزشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/04/21

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد.

 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد. 

به گزارش پول نیوز،علیرضا رزم حسینی در نشست بانوان کارآفرین برتر و مشاوران امور زنان ، ضمن قدردانی از تلاش بانوان در حوزه هاي مختلف
تولید، و نیز اقدامات دفتر امور زنان و خانواده وزارت صمت، به شرایط اقتصادي کشور در شرایط تحریم و همه گیري کرونا اشاره کرد و گفت: در
این مدت که مسئولیت این وزارتخانه را بر عهده گرفتم تلاش کردیم تا با استفاده از ظرفیت ها و توانمندي هاي موجود، برنامه هاي موثري را براي
تحولات مثبت در حوزه صمت و اقتصاد کشور اجرا کنیم ،گرچه به دلیل موانع و شرایطی که وجود داشت انتظار و هدف مورد نظر حاصل نشد اما

 
اتفاقات خوبی در این 9 ماه در بخش صنایع، معادن و بازرگانی افتاد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ایجاد تحول در هر حوزه اي را کاري دشوار و مشمول هزینه توصیف کرد و افزود: وزارت صمت علی رغم همه این سختی ها، با سماجت هزینه اجراي این برنامه ها را قبول

 
کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه صحبت هاي خود به ظرفیت و توانایی بانوان در حوزه تولید و تجارت اشاره کرد و افزود: بانوان نشان دادند که اگر فرصت و شرایط مناسب براي فعالیت بانوان ایجاد

 
شود، در حوزه هاي کارآفرینی و ثروت آفرینی توانایی خوبی دارند و نقش بانوان در خانواده و جامعه بر کسی پوشیده نیست. 

 
وي همچنین با تاکید بر ضرورت شناسایی بانوان کارآفرین در حوزه صمت از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت خبر داد. 

رزم حسینی در بخش دیگر صحبت هاي خود اجراي سیاست هاي تجارت بین المللی و تاثیر آن در برگشت پرونده هاي صادرکنندگان از دستگاه قضایی به حوزه تولید و تجارت و همچنین تسهیل در
رفع تعهدات ارزي صادرکنندگان را یکی از اقدامات مهم در روان سازي تجارت بین المللی و تامین کالاهاي اساسی و مورد نیاز تولید اعلام و برگشت وظایف وزارت صمت به ویژه در حوزه صادرات به

 
این وزارتخانه را از دیگر دستاوردهاي ماه هاي اخیر عنوان کرد. 

وي احصاء قوانین و مقررات مزاحم تولید در سه سطح وزارتخانه، مجلس و دولت را از دیگر دستاوردهاي مهم وزارت صمت، در راستاي تحقق شعار سال و حمایت از تولید برشمرد و اظهار داشت: در

 
خصوص قوانین مزاحم مربوط به داخل وزارتخانه، اقدامات لازم انجام و در ماه هاي نخست سال، ابلاغیه هاي مربوطه جهت رفع آن ها صادر و ابلاغ شد. 

رزم حسینی در ادامه به آزادسازي و واگذاري 6 هزار محدوده معدنی حبس شده از طریق مزایده اشاره کرد و آن را مورد تأیید رئیس جمهور منتخب خواند و اجراي این طرح موجب ایجاد فرصت هاي

 
جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در کشور دانست. 

افزایش صادرات فولاد و محصولات پتروشیمی، افزایش تولید محصولات بهداشتی، مواد غذایی و رشد تولید در 25 رشته صنعتی، و دستاوردهاي مربوط به عمق ساخت داخل دیگر مواردي بود که وزیر

 
صمت در این جلسه به آن ها اشاره کرد. 

منبع :ایرنا



طرح آزادسازي،ریل گذاري براي دولت آینده است/خلع ید بلوکه کنندگان معادن و سرمایه هاي خدادادي مردم

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/04/21

وزارت صمت در بیانیه اي اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6 هزار معدن غیرفعال کشور از سال گذشته آغاز شده و هیچ گونه ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و ندارد.
... appeared first on طرح آزادسازي،ریل گذاري براي دولت آینده است/خلع ید بلوکه کنندگان معادن و سرمایه هاي خدادادي مردم The post
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طرح آزادسازي،ریل گذاري براي دولت آینده است/خلع ید بلوکه کنندگان معادن و سرمایه هاي خدادادي مردم وزارت صمت در بیانیه اي اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6 هزار معدن غیرفعال
کشور از سال گذشته آغاز شده و هیچ گونه ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و ندارد. به گزارش 8دي،پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار

محدوده و معدن غیرفعال، وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط برگزاري بزرگترین مزایده سراسري کشور اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6 هزار معدن غیرفعال کشور از سال گذشته و

 
بنا بر تأکیدات و مطالبات رهبر معظم انقلاب، مقامات عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و نمایندگان مجلس آغاز شده و هیچ گونه ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و ندارد. 

 
متن بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت به این شرح است: 

 
ملت شریف ایران 

بر اساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخش خصوصی و همچنین نمایندگان شما در مجلس شوراي اسلامی، از سال گذشته
طی فرایندهاي سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس از رفع منازعات و تعارضات حقوقی و زیست محیطی،
خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین مزایده
سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت حرفه اي از

 
این استعداد ملی و طبیعی فراهم گردید. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی محیا شد تا شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی بدیل خود را ایفا کنند. 

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجام این اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي این طرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن رأي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، با حضور و مشورت بخش
خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال

 
جاري سال جاري اقدام شد. 

وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام نمود. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500 محدوده
معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت دستگاه

 
هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزار محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده شد. 

مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزو تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی نموده که در
طول 3 دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و تنها
تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است. 

طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان می بایست به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفاً از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده
از هیچ گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 

واگذاري معادن با کالاهاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جز انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده است و
صرفاً یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت گردیده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در حقیقت

 
اجراي طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است. 

بنابراین مباحث و شبهاتی را که در این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته



 
است. 

با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملاً قانونی برگزار شده است؛ همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب رکود
و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته آمادگی

 
خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 

وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات پیرامون

 
اجراي این طرح اعلام می دارد. 

در پایان ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان در این خصوص ذکر این نکته ضروري است که رسانه ها و فعالان این بخش می بایست ضمن رعایت امانتداري و در نظر گرفتن جنبه

 
هاي تخصصی این موضوع، به دور از فضاي سیاسی به وظایف و مسئولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز کنند. 

 
- اطلاعیه 

 
- واگذاري معادن 

 
- وزارت صمت 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط تغییر ساعات اداري دستگاه هاي اجرایی در گیلان شکایت نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس از وزیر جهاد کشاورزي و صمت ستاد انتخابات کشور زمان اخذ رأي را تا ساعت 21

 
تمدید کرد اطلاعیه 22 ستاد انتخابات کشور/ رادیو و تلویزیون در حوزه هاي اخذ رأي روشن باشد راه هاي ارتباطی شوراي نگهبان براي دریافت گزارش تخلفات انتخاباتی اعلام شد 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



ارسال یک نظر در: ''طرح آزادسازي معادن ربطی به موضوعات سیاسی و انتخابات ندارد''

منبع: معدن 24شماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/04/21

پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط
برگزاري بزرگترین مزایده سراسري کشور اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6000 معدن...

پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط
برگزاري بزرگترین مزایده سراسري کشور اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6000 معدن غیرفعال کشور از سال گذشته و بنا بر تأکیدات و مطالبات رهبر معظم انقلاب، مقامات عالی نظام و دولت،

 
فعالان اقتصادي و نمایندگان مجلس آغاز شده و هیچگونه ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و ندارد. 

 
متن بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت به این شرح است: 

 
ملت شریف ایران 

براساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب،مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخشخصوصی و همچنین نمایندگان شما در مجلس شورایاسلامی، از سال گذشته طی
فرایندهاي سخت و پیچیدهتخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنیحبس شده ، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس ازرفع منازعات و تعارضات حقوقی و زیست محیطی، خلع
ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذمجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزارمحدوده و معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین مزایدهسراسري و
عمومی کشور و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاریمزایده ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالیو صلاحیت حرفه اي از این استعداد

 
ملی و طبیعی فراهم گردید. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسانو صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، اینآمادگی محیا شد تا شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشوردر مسیر تحقق

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زاییگسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتربرخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی بدیل خودرا ایفا نمایند. 

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجاماین اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي اینطرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

1- اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطهمنافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور داردهمواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و ازخواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روزگرفتن راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوعبه جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهایسیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات،پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور و مشورت بخش خصوصی
مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هایکشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال جاري سال

جاریاقدام شد.



ساخت مسکن وظیفه دولت نیست

منبع: روزنامه نوآورانشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/04/21

روحانی در مراسم افتتاح طرح هاي وزارت راه و شهرسازي: ساخت مسکن وظیفه دولت نیست رئیس جمهور گفت: دولت موظف نیست

 
که مسکن بسازد اما تسهیلات بر عهده دولت است یعنی زمین مناسب، وام و طراحی ها را دولت باید کمک کند. 

نوآوران آنلاین- حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور صبح امروز (دوشنبه) در مراسم بهره برداري از طرح هاي بزرگ وزارت راه و
شهرسازي در حوزه مسکن پس از استماع گزارشی از سوي محمودزاده معاون مسکن وزارت راه و شهرسازي، اظهار داشت: کار ارزشمندي

 
است که امروز 16 هزار و 885 واحد مسکونی در شهر پرند افتتاح می شود. 

روحانی گفت: زمان، زمان مناسبی بوده است که در طول یک سال و نیم واحدها تکمیل شده است، مخصوصاً اگر محاسبه کنیم کارهاي خدماتی هم در کنار واگذاري زمین انجام شده است و قیمت هم

 
طبق شرایط امروز براي کسانی که می خواهند صاحب مسکن شوند، قیمت مناسبی است. 

وي در خصوص افتتاح 61 پروژه مسکونی دیگر عنوان کرد: بسیار مهم است که ما شهرك ها را به معناي واقعی مسکونی کنیم، یعنی مردم با خدماتی که به آنها ارائه می شود، احساس سکونت و آرامش

 
کنند. 

رئیس جمهور در ادامه این مراسم گفت: به نظر من بخش بسیار مهمی از مسکن و شهرسازي این است که شرایط فعلی و شرایط آینده مسکن در شهرهاي جدید، کلانشهرها، باغ ها و مناطقی که باید

 
براي حفظ محیط زیست باقی بمانند را ساماندهی کنیم. براي مثال خیابانی که مجموعاً 6 یا 8 متر است اطرافش برج هاي حدوداً 20 طبقه ساخته شده است که با هیچ معیاري نمی خواند. 

روحانی در بخش دیگري از این مراسم بیان کرد: موضوع بازآفرینی شهري و بافت هاي فرسوده و همچنین بافت هاي حاشیه نشینی بسیار حائز اهمیت است زیرا مردم در شرایط بسیار سختی زندگی

 
می کنند و می توان اینها را توسعه داد تا زندگی مردم به یک وضعیت مطلوب برگردد. 

وي افزود: در یکی دو استان دیدم که بازآفرینی که در حال انجام است بسیار خوب پیش رفته است. اینکه ما بتوانیم مکانی را فراهم کنیم که مردم در آن سکونت موقت داشته باشند اقدام خوبی است و

 
لازم است بانک ها در این زمینه کمک کنند. کار وزارت راه و شهرسازي در این زمینه بسیار اهمیت دارد. 

رئیس جمهور در پایان این مراسم تصریح کرد: خدمت مردم بسیار عزیز و بزرگوار سرزمین ایران مناسبت حلول ماه مبارك ذي الحجه و روزي که به نام حضرت امیر و صدیقه کبري تعلق دارد را تبریک

 
عرض می کنیم. امروز در مجموع 51 هزار و 230 واحد مسکونی در سراسر کشور از مسکن هاي متفاوت در محله هاي مختلف ایران عزیز افتتاح شد. 

روحانی خاطرنشان کرد: تلاش مضاعفی براي مسکن به وجود آمد و اهمیت مسکن به این خاطر است که مردم ما و تمام مردم جهان براي اینکه بتوانند زندگی آرامی داشته باشند پس از اشتغال، بحث

 
مسکن برایشان حائز اهمیت است. در این زمینه دولت یک مسئولیت سنگینی بر دوش دارد تا تسهیلات لازم را براي مسکن فراهم کند. 

وي ادامه داد: در آغاز به کار دولت یازدهم ناچار به عمل به تعهد دولت قبل که یک سوم آن انجام گرفته و دو سوم آن باقی مانده بود، بودیم. در این میان حدود 770 هزار واحد تکمیل شد که در

 
خدمات فضاي سبز و مدرسه ناقص مانده بود. دو سوم کار بر روي دوش دولت قرار گرفت و تکمیل این محله هاي مسکونی و رساندن خدمات راه و جاده و آب و... به این محل ها سخت بود. 

رئیس جمهور گفت: الحمدالله با آمدن محمد اسلامی و تلاش وي که از ابتدا قول تکمیل مسکن مهر را داده بود اقدامات مثبتی صورت گرفت. ان شاءاالله در روزهاي پایانی پرونده این موضوع کامل جمع

 
شود. 

وي اضافه کرد: در کنار این برنامه یکی از تاکیدات دولت احیاي بافت فرسوده و بازآفرینی شهري بود و مجموعاً 375 هزار و 232 واحد بافت فرسوده با همراهی دولت و کمک خود مردم تکمیل شده

 
است. 534 هزار واحد هم تحت عنوان اقدام ملی مسکن انجام گرفته است که برخی زمین ها واگذار شده و برخی خدماتش در حال تکمیل بوده و 40 هزار واحد آن تکمیل و در حال بهره برداري است. 

رئیس جمهور تاکید کرد: اقدامات زیادي براي ساخت مسکن لازم است. اولین اقدام، اقدام معاونت راه و شهرسازي است و لازم است طرح بسیار خوبی براي ساخت واحدهاي مسکونی، شهرها و شهرك

 
هاي مسکونی داشته باشیم. هرچه طرح ها دقیق تر باشد معماري و مصارف واحدها درست تر پیش بینی خواهد شد. 

روحانی عنوان کرد: به دو هزار سال پیش که بر می گردیم می بینیم، با ملتی آشنا می شویم که بسیار خلاق و داراي محاسبات دقیق ساختمان سازي بودند. ساخت تخت جمشید از این دست است.
کار بسیار دقیق و زیبایی در بیش از دو هزار سال پیش انجام شده است. معماري اصفهان دقیق است و هنوز هم شاید نتوان به زیبایی آن جایی را یافت. همه زیبایی شهر اصفهان در سایه معماري خوب

 
است. 

وي با اشاره به اهمیت معماري و نحوه استفاده از فضا و تابش خورشید و اینکه چه مصالحی براي ساخت مسکن استفاده شود، ادامه داد: در گذشته، ساختمان هاي عظیم به نحوي ساخته شده که مکان

 
یابی آن به قدري دقیق بوده که در معرض باد و باران و زلزله سالم مانده است. در ایران همیشه زلزله و سیل بوده است اما براي ساخت و ساز به تمام این موارد دقت شده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه انتخاب پایتخت با محاسبه سیل و زلزله در گذشته صورت گرفته است، گفت: معماري و شهرسازي بسیار اهمیت دارد. سرمایه اي که دولت در اختیار دارد زمین است و اگر

 
دولت بتواند زمین مناسب با قیمت مناسب و در جاي مناسب را در اختیار مردم قرار دهد و اجازه ندهد مزارع و زمین هاي کشاورزي مورد تعرض قرار گیرد، اقدام مثبتی است. 



روحانی اضافه کرد: مسأله دیگر کمک مالی بانک ها است. وزارت مسکن باید کمک کند واحدهاي مسکونی ارزان در اختیار مردم قرار گیرد. مهندس اسلامی اعلام کرد ما باید سالانه 500 هزار واحد

 
مسکونی بسازیم و این میزان خیلی زیاد است و معناي آن این است که در یک دولت دو میلیون، و در دو دولت چهار میلیون واحد مسکونی در اختیار مردم قرار گیرد. 

وي خاطرنشان کرد: هیچ دولتی تاکنون نبوده است که چنین اقدامی انجام دهد. البته دولت موظف نیست که مسکن بسازد اما تسهیلات بر عهده دولت است یعنی زمین مناسب، وام و طراحی ها را

 
دولت باید کمک کند. البته در دولت یازدهم و دوازدهم در زمینه روستایی کار زیادي صورت گرفته و با تلاش صورت گرفته، ساختمان هاي روستایی مقاوم شده است. 

رئیس جمهور بیان کرد: بنیاد مسکن نیز کار بزرگی انجام داد و در سیل و زلزله تقریباً تمام واحدهایی که تخریب شده بود تکمیل و در اختیار مردم قرار داده شده است که عدد آن عدد زیادي است.
واحدهاي مسکونی در شرق و غرب کشور چه در شهرها و چه در روستاها ساخته شد که کار بسیار عظیمی بود. اگر آن واحدها را در کنار بافت فرسوده، واحدهاي طرح اقدام ملی مسکن و تکمیل

 
واحدهاي مسکن مهر در نظر بگیرید رقم قابل ملاحظه اي است که امکان دارد از چهار میلیونی که می گویم دو دولت باید آماده کند مقداري فاصله داشته باشد. 

روحانی در پایان تصریح کرد: البته خود مردم باید واحدهاي مسکونی را بسازند و این اشتباه است که دولت بخواهد واحدهاي مسکونی را درست کند و به مردم بدهد. دولت باید زمین ارزان و مناسب در

 
اختیار آنها بگذارد و وام به آنها بدهد و در طراحی نیز به آنها کمک کند. شهرداري ها و بقیه نیز باید خدمات را در اختیار قرار دهند. 

وي ادامه داد: بنابراین قدم هاي مهمی بر عهده دولت و قدم هایی هم بر عهده مردم است. امیدواریم این روند تا پایان دولت ادامه پیدا کند و دولت سیزدهم این مسیر را با موفقیت ادامه دهند.



سبک زندگی سلبریتی ها؛ الگوي تباهی/ عملی شدن قوانین مربوط به ازدواج در گرو داشتن مجریان و ناظران کارآمد

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/04/21

هم زمان با فرا رسیدن سالروز ازدواج حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه (س) در نظر داریم تا در گزارشی به گوشه اي از مهم ترین دلایلی که سبب کمرنگ شدن سنت حسنه ازدواج در جامعه
شده و راهکارهاي حل این مشکلات بپردازیم.

 
 

به گزارش دیار آفتاب؛ به نقل از راه آرمان، در سال هاي اخیر مشکلات اقتصادي و هزینه هاي بالاي تشکیل یک زندگی سبب شده تا بسیاري از جوانان با وجود بالا رفتن سن پشت پا به این امر

 
پسندیده زده و مجرد ماندن را بر متاهل شدن ترجیح دهند. 

حال آنکه در این بین فرهنگ سازي هاي اشتباه در جامعه و خانواده ها، حرکت به سمت تجمل گرایی و تبلیغات رسانه هاي معاند دلیلی مضاعف براي بی توجهی به امر ازدواج، تشکیل خانواده و فرزند

 
آوري شده است. 

هم زمان با فرا رسیدن سالروز ازدواج حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه (س) در نظر داریم تا در این گزارش به گوشه اي از مهم ترین دلایلی که سبب کمرنگ شدن سنت حسنه ازدواج در جامعه شده

 
و راهکارهاي حل این مشکلات بپردازیم. 

 
دولتمردان تهیه مسکن را از اولویت هاي ازدواج جوانان قرار دهند 

در این راستا مریم السادات طباطبایی استاد حوزه و دانشگاه در این خصوص به خبرنگار راه آرمان گفت: یکی از مقدس ترین اموري که در اسلام تاکید فراوانی بر آن شده و به عنوان محبوب ترین بنا

 
معرفی شده، ازدواج است، درهاي آسمان در 4 لحظه گشوده می شود که در آن لحظات رحمت خاص خداوند شامل حال افراد می شود، یکی از این لحظات زمان جاري شدن خطبه عقد است. 

وي افزود: متاسفانه امروز در جامعه ما آمار افراد مجرد در سن هاي بالا رو به افزایش است که مهم ترین علت آن شرایط بد اقتصادي است، افزایش افسار گسیخته تورم و گرانی سبب شده تا جوانان از

 
ازدواج کردن بترسند. 

 
طباطبایی عنوان کرد: در شرایطی که فرد براي اجاره یک خانه باید همه حقوق ماهانه خود را بپردازد دیگر انگیزه اي براي ازدواج کردن باقی نمی ماند و جوانان ترجیح می دهند مجرد بمانند. 

استاد حوزه و دانشگاه بیان کرد: در این شرایط لازم است که دولتمردان به یاري جوانان شتافته و کمک کنند، شعار دادن گره اي از مشکلات جوانان باز نمی کند و مسئولان در عمل باید اقدامی براي

 
رفع موانع ازدواج جوانان کنند. 

وي یادآور شد: تهیه مسکن براي جوانانی که قصد ازدواج دارند در اولویت قرار گیرد، تا در سال هاي اول زندگی یاري گر آن ها باشند همانند خیري که در تهران منزل خود را به زوج هاي جوانان به

 
صورت رایگان به مدت 2 سال اجاره می داد. 

طباطبایی ابراز کرد: البته بزرگ ترین مشکل جوانان ما در جامعه مشکل اشتغال است، جوانی که کار ندارد چگونه می توان از عهده هزینه هاي زندگی برآید و جاي آن است که مسئولان چاره اندیشی

 
کنند چرا که کشور ما با وجود منابع عظیم فراوان توانایی اشتغال زایی گسترده را دارد. 

استاد حوزه و دانشگاه متذکر شد: متاسفانه برخی جوانان هم هستند که توقع دارند با نشستن در خانه کار به سراغ آن ها می رود، باید توجه داشت که دستیابی به یک شغل مطلوب نیازمند تلاش و

 
همت است. 

 
تبلیغات مسموم دشمن بنیان خانواده و تشکیل آن را هدف قرار داده است 

وي ادامه داد: از سوي دیگر دشمن براي سست کردن بنیان خانواده و جلوگیري از تشکیل خانواده تبلیغات مسمومی را در سطح جامعه انجام می دهد و به جوانان القا می کند که مجرد بودن بهتر

 
است. 

طباطبایی مطرح کرد: در این بین سلبریتی ها که غالبا به عنوان الگویی براي جوانان معرفی می شوند، زندگی مجردي را ترویج کرده و به مجرد بودن خود افتخار می کنند که بخشی از تبلیغات منفی

 
دشمن در ارتباط با ازدواج محسوب می شوند. 

استاد حوزه و دانشگاه تصریح کرد: فرهنگ سازي ها نامناسب در خانواده سبب تاخیر ازدواج جوانان نیز شده، گاهی خانواده ها مقوله ازدواج را مهم نمی دانند و همتی براي تشکیل خانواده جوانان

 
ندارند در صورتی که در فرهنگ کهن ایرانی خانواده ها تلاش بسیاري براي ازدواج مطلوب جوانان خود داشتند. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: تجمل گرایی هاي افراطی کنونی و هزینه هاي بی ارزش سبب شده تا جوانان از ازدواج غولی بزرگ براي خود بسازند و لازم است که این سخت گیري هاي بی جا کمرنگ

 
شوند. 



 
 

 
عملی شدن قوانین مربوط به ازدواج در گرو داشتن مجریان و ناظران کارآمد 

در ادامه لاله افتخاري عضو هیئت علمی دانشگاه شاهد در گفتگو با خبرنگار ما اظهار کرد: در ارتباط با مساله ازدواج جوانان قوانین خوبی وضع شده که نیازمند مجري و ناظري است که به خوبی عمل

 
کند و این قوانین را اجرایی کند. 

وي افزود: یکی از مسائل مهم در ارتباط با ازدواج فرهنگ سازي مناسب در جامعه و خانواده است، نحوه تصمیم گیري ها و رسومی که از ابتداي مراسم خاستگاري تا برگزاري عروسی رواج دارد برگرفته

 
از معیارهایی است که بر پایه تجمل گرایی استوار است و باید تغییر کند. 

نماینده ادوار گذشته مجلس عنوان کرد: با توجه به فرا رسیدن سالروز ازدواج حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه (س) باید در نظر داشته باشیم که اگر ما خود را پیرو ائمه اطهار (ع) می دانیم باید سبک

 
زندگی و مراسم ازدواج خود را نزدیک به آن ها برگزار کنیم. 

 
افتخاري ابراز کرد: گرامیداشت این مناسبت ها باید به ما کمک کند تا به سمت معیارهاي اصلی و واقعی که خوشبختی را به دنبال دارد، حرکت کنیم. 

 
شیوع ویروس کرونا فرهنگ تشکیل زندگی به سبکی ساده را ترویج کرد 

وي یادآور شد: سال گذشته شیوع کرونا سبب شد تا بسیاري از مراسمات عروسی لغو شود، با این وجود بسیاري از جوانان با مراسمی ساده زندگی خود را آغاز کردند و در برهه از زمان شیوع کرونا حتی

 
سبب بالا رفتن آمار ازدواج شد. 

 
عضو هیئت علمی دانشگاه شاهد بیان کرد: گزینش این روش براي آغاز زندگی باید ادامه پیدا کند و فرهنگ سازي شود نه اینکه منتظر باشیم تا کرونایی دیگر فرا برسد و ما این شیوه را برگزینیم. 

افتخاري تاکید کرد: باید توجه داشت که مشکلات اقتصادي واقعیت کنونی جامعه ما است حال آنکه عده زیادي از افراد جامعه علاوه بر آنکه با مشکلات اقتصادي دست و پنجه نرم می کنند، مستاجر

 
هم هستند از این رو تشکیل خانواده یا داشتن فرزند بیشتر مشکلاتی را براي آن ها ایجاد می کند. 

 
وي ادامه داد: در این شرایط علاوه بر آنکه مسئولان باید براي اشتغال زایی و تهیه مسکن تلاش کنند، نیازمند کمک مردم هم هستم چرا که امروز ما با جنگ اقتصادي و جمعیتی مواجه هستیم. 

نماینده ادوار گذشته مجلس متذکر شد: در قرآن کریم آمده است “ما پیش از اینکه روزي شما را بدهیم روزي فرزندانتان را می دهیم پس به واسطه ترس از روزي آن ها را نکشید”، چه بسا با وجود به

 
دنیا آمدن فرزند خداوند درهاي روزي را به روي بنده اي بگشاید. 

افتخاري در پایان اذعان کرد: براي تشکیل خانواده و فرزندآوري نیازمند فرهنگ سازي در جامعه و خانواده ها هستیم و الگو قرار دادن فرهنگ جهادي اهل بیت (ع) می توان در این مسیر یاري گر ما

 
باشد. 

 
اجراي طرح جمعیت و خانواده در راستاي کاهش دغدغه هاي فعلی جوانان 

در پایان غلامرضا منتظري نائب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس در این خصوص به خبرنگار راه آرمان گفت: مجلس شوراي اسلامی براي رفع موانع ازدواج جوانان و تسهیل آن طرح  جمعیت و خانواده

 
را تدوین کرده است که در آن به تهیه مسکن و اشتغال جوانان توجه ویژه اي شده است. 

 
وي افزود: در این طرح راهکارهایی براي رفع موانع ازدواج دانشجویان و سربازان ارائه شده و در عین حال فرصت ادامه تحصیل در اختیار جوانان نیز قرار گرفته است. 

نماینده مردم گرگان و آق قلا عنوان کرد: همچنین در این طرح مشوق هایی براي فرزندآوري در نظر گرفته شده تا بخش عمده اي از دغدغه هاي جوانان مرتفع شود و امیدواریم که شوراي نگهبان هر

 
چه سریع تر براي عملی کردن این طرح موافقت خود را اعلام کند. 

منتظري تصریح کرد: ما باید این واقعیت را بپذیریم جوانی که دغدغه اشتغال و مسکن دارد، انگیزه اي براي تشکیل یک زندگی را ندارد در این راستا مجلس با اجرایی کردن طرح جمعیت و خانواده

 
سازمان هاي اجرایی را موظف می کند تا زمین در اختیار جوانان قرار دهند و از سوي دیگر وام مسکنی نیز به آن ها تخصیص داده شود. 



وي یادآور شد: در این طرح بر اساس تعداد فرزندانی که خداوند به زوج هاي جوان هدیه می دهد، مشوق ها و تسهیلاتی به آن ها ارائه می شود، طرح جمعیت و خانواده طرح جامعی است که جزئیات

 
آن به طور کامل در اختیار مردم قرار گرفته است. 

نائب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس در پایان خاطرنشان کرد: در حال حاضر طرح جوانی جمعیت قانون نشده و در انتظار تائید شوراي نگهبان است و امید داریم با قانون شدن و اجراي این طرح،

 
بخش بزرگی از دغدغه هاي جوانان رفع شود. 

انتهاي پیام/



پرداخت بیش از 17 میلیارد تومان وام اشتغال به بهبودیافتگان از اعتیاد در استان

منبع: موجشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/04/21

دبیر ستاد مبارزه با مواد مخدر استان همدان با اشاره به اهمییت مبارزه با مواد مخدر و
تشویق معتادان به بهبود از پرداخت 17 میلیارد و 500 میلیون تومان تسهیلات به 370 نفر

 
ار بهبود یافتگان خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري موج همدان، حمزه عبدکوند ، دبیر ستاد مبارزه با مواد مخدر استان
همدان در شوراي هماهنگی مواد مخدر شهرستان اسدآباد با اشاره به ضرورت جلوگیري از
اعتیاد مجدد بهبودیافتگان و تاکید بر حمایت از بهبود یافتگان از اعتیاد در بحث اشتغال،
خاطرنشان کرد:در سال گذشته 17 میلیارد و 500 میلیون تومان به بیش از 370 نفر از

 
بهبود یافتگان از اعتیاد سطح استان همدان تسهیلات اشتغال زایی پرداخت شده است. 

عبدکوند در ادامه با بیان اینکه 90 درصد ورودي قاچاق و مواد مخدر به کشور و استان
توسط نیروي انتظامی در خط مقدم مقابله منتج به کشف می شود، خاطر نشان کرد: به
دلیل اهمیت موضوع مبارزه با مواد مخدر در کلان کشور رئیس جمهور،در سطح استان
استاندار و 28 دستگاه و در سطح شهرستان ها فرماندار و 25 دستگاه اعضاي شوراي تامین

 
در این رابطه هستند. 

دبیر ستاد مبارزه با مواد مخدر استان همدان با اشاره به افتتاح و بهره برداري مرکز ماده 16
شهرستان نهاوند در سال گذشته یاد آور شد: با طرح توسعه این مرکز سال گذشته با هدف
ساماندهی و درمان و پذیرش معتادان میزان ظرفیت آن به 200 نفر افزایش یافته و طرح

 
توسعه آن به بهره برداري رسید. 

وي در ادامه با بیان اینکه از 950 کیلومتر مرز مشترك بین افغانستان و ایران تنها 170 کیلومتر انسداد یافته تصریح کرد: متاسفانه ورودي قاچاق به داخل کشور بسیار بوده و 50 درصد میزان سطح زیر

 
کشت مواد مخدر را آمریکا در افغانستان افزایش داده که خوشبختانه با ورود مواد مخدر بیشتر این مواد کشف می شود. 

عبدکوند مبارزه با مواد مخدر را کاري بزرگ و سنگین برشمرد و تصریح کرد: امام راحل نجات معتاد را نجات جامعه می دانستند و این امر نشان از کاري بزرگ و مهم دارد.



مصاحبه با مهندس میرحسین مومنی زاده، کارشناس استانداري گیلان

منبع: روزنامه گیلان امروزشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/04/21

 
رشتِ فردا و مفهوم 

 
زیست بوم نوآورِ همه شمول 

میرحسین مومنی زاده دانش آموخته حوزه هاي عمران و شهرسازي معتقد است: «با ساده سازي و عملیاتی کردن رویکردهاي غامض و همگانی کردن درك از تصمیم سازي در شهر، می توان به سیاقی

 
بی ادعا، شهر را دوباره اندیشید و در این شهراندیشی مجدد به بازتولید راه حل هایی پرداخت که با مفهوم «نوآوري» جور باشد». 

خودش می گوید: در «رشت فردا» قصد دارد زیست بومی که زندگی روزمره شهروندان را به «نوآوري» مرتبط سازد، مطرح کند... . ساختاري نو که هر چند به ظاهر با کمک و هدایت حکمروایی شهري
شکل می گیرد ولی توسط خود مردم به سرانجام برسد. او ماهرانه پاي شهروندان را با انسجامی تحسین برانگیز در چارچوب اندیشه اش به میان می کشد... تو گویی به همه چیز قبلا فکر کرده و البته

 
خودش مصر است که این اشراف را به هم اندیشی رایج در تیم همکاران خود نسبت دهد. 

میرحسین نه تنها به عنوان قائم مقام مدیر مسئول هفته نامه سداد قریب به یک دهه به فعالیت تحلیلی و تخصصی در حوزه اي مرتبط با رسانه پرداخته است، بلکه در کنار فعالیت هاي حرفه اي
عملیاتی در سمت مشاور مدیریت توسعه شهر نیز خدمت کرده و هم اکنون کارشناس عمرانی دفتر هماهنگی امور اقتصادي استانداري گیلان است. به گفته خودش «تعریف برنامه هاي چتري و ایجاد
ساختار براي تحقق آنها، نیازهاي مصادیق موفقیت در رشت فردا را برآورده می سازد»؛ وقتی از فرداي رشت صحبت می کند بر داشته ها و پیوندشان با عناصر امروزي به طرزي نوآورانه، هوشمندانه و

 
البته ماهرانه تاکید دارد... . او شهر را سراسر فرصت می داند و با نگاهی نو به رشت دیروز و فردا می نگرد و امروزِ رشت را غنیمت می شمارد. 

 
در ادامه منتخب گفتگوهایمان را با مهندس میرحسین مومنی زاده می خوانید: 

 
-اجازه بدهید از ایدهِ محوري «رشتِ فردا» ویژه نامه اي که در راستاي برنامه هاي تخصصی پیرامون شهر رشت منتشر کرده اید، آغاز کنیم: 

همان طور که اطلاع دارید ساختار کاري ما در هفته نامه سداد و در کل در مجموعه فعالیت هایی که افتخار داشتم عضو تیم هاي تصمیم سازي باشم به صورت تیمی و بیشتر در قالبی است که به
مفهوم «اندیشکده» نزدیک می شود؛ یک ساختار کاري شبیه اتاق فکر که معمولا سعی می کنیم با استفاده از تکنیک هاي خلاقیت، ایده پردازي کنیم و نتایج این ایده ها را حتی اگر در خدمت به

 
پروژه خاصی نباشد با استفاده از متدهاي مدیریت دانش طبقه بندي و قابل استفاده مجدد بسازیم. 

با این مقدمه در پاسخ به سوال شما باید بگویم که «رشتِ فردا» در اصل عصاره یک هم اندیشی خودانگیخته در اتاق فکري بود که با همین اسم مدتی است پایه گذاري کرده ایم و به نتایج طبقه بندي
شده اي رسیده ایم که در راستاي همان ایده هاي ذخیره سازي و استفاده مجدد از دانش آنها را منتشر می کنیم. «رشت فردا» به عنوان یک ایده چتري با همه شمول کلی در مورد مسائل و موضوعاتی
که شهر رشت با آن درگیر است و حتی با نگاهی گسترده تر شهرهاي ما در کشور همین دغدغه ها را دارند، مطرح شد و ما در گروه با روش تفکر واگرا تمامی دغدغه ها و چالش هاي قابل اعتنا را
فهرست کردیم و بعد طی جلساتی این فرصت فراهم شد که این بار با روشی همگرا تمامی این دغدغه ها را در هفت گروه یا هفت گام (به قول یکی از دوستان شوخ طبع در هفت خان) طبقه بندي

 
کنیم؛ من این طبقه بندي را به صورت تیتروار خدمتتان عرض می کنم که اگر لازم بود موضوع را بیشتر باز می کنم: 

 
- بازآفرینی و تسهیلگري مراکز نوآوري شهري 

 
- بسترهاي تعاملی شهروند، صنعت، مدیریت شهري 

 
- کارآفرینی شهري، اجتماعی، درآیشی (تاثیرات اجتماعی) 

 
- مردم سالاري شهري در توزیع خدمت و کالا 

 
- شهر هوشمند و شهروند هوشمند 

 
- بازتعریف تعامل بافت تاریخی و فرسوده 

 
- خیریه ها، سمن ها و مشارکت خیرخواهانه 

- اجازه می خواهم سوال بعدي را به موضوع نوآوري که ظاهرا به نظر می رسد ترجیع بند طبقه بندي شما باشد اختصاص دهم؛ این روزها همه از نوآوري صحبت می کنند و شاید جالب باشد که بدانیم

 
آیا نحوه نگاه شما به نوآوري با دیگران تفاوت دارد؟ ...یا اجازه بدهید صادقانه سوال کنم چطور از بند شعارگونگی که در این اصطلاح مستتر است، رها خواهید شد؟ 

صرف نظر از مفهومی و ساختاري بودن طبقه بندي که به آن اشاره کردم، ما در تحلیل بسیار عملگرا هستیم؛ به این معنی که وقتی از «نوآوري» صحبت می کنیم بیشتر نه به اصطلاحِ مد شده این واژه
در این روزها بلکه اشاره ما (به طور اخص) به یک دغدغه اصلی است که به نوعی از شوراي شهر پنجم به یادگار مانده، اشاره داریم... . اجازه دهید صادقانه عرض کنم، تلاش هایی در شوراي شهر رشت
(که این روزها آخرین روزهاي خدمت را می گذراند) و در کل حکمروایی شهري در دهه معاصر رشت در حوزه نوآوري انجام شده است که متاسفانه معمولا به نوعی شعارزدگی، جمود و یا عادت به

نرسیدن به اهداف اصلی منجر شدند. 



مشکل می تواند در حوزه هاي قانون گذاري، ارتباط گیري با ذینفعان و بازیگران کلیدي و تسهیلگري تعاملی با شهروندا و... در موضوع نوآوري در شهر باشد اما پیشنهاد ما نگاهی ریشه اي تر به موضوع
است؛ در تمام هفت خانی که نام بردم در موضوع نوآوري و مباحث مربوط به بازآفرینی شهري و همچنین ایجاد بسترهاي مشارکت شهروندي و... توجهی ویژه به شناخت ذینفعان و بالاخص ایجاد

 
سرمایه اجتماعی و ساختاري در عرصه ذینفعان و بازیگران این وادي داریم. 

- بگذارید سطح گفتگو را دقیق تر کنیم، منظور از شناخت ذینفعان و ایجاد سرمایه اجتماعی و ساختاري در حوزه نوآوري چیست؟ ...اجازه بدهید راحت تر سوال کنم، این رویکرد قرار است چه دردي از

 
رشت را دوا کند؟ 

اجازه دهید من هم در پاسخ شما به صورت مصداقی ورود کنم که موضوع قابل لمس تر باشد؛ شخصا معتقدم افتتاح صِرف «کارخانه نوآوري» یا چند «شتاب دهنده» و «مرکز رشد» و... اصلاحاتی از این
دست هر چند لازم است اما ابدا کافی نیست. ما در «رشتِ فردا» توجهمان بیشتر معطوف به موضوع نوآوري در بستري بسیار مردمی تر و در مقیاس هاي در سطح محلات و مناطق شهري با افق هاي

 
کوتاه مدت و میان مدت ولی پیرو یک چشم انداز منطقی و بلند مدت است. 

باید اعتراف کنم که حق با شماست و این واژه «نوآوري» شعارزده شده است؛ متاسفانه استفاده از واژه نوآوري و هوشمندسازي این روزها خودش به کلیشه تبدیل شده است و باز هم شوربختانه پیش از
اینکه مفهوم و کُنه این عبارات درك شود به سطح لقلقه زبان تنزل کرده است... . چه بسا یکی از دلایل عدم موفقیت در شعارزدایی از این اصطلاح بی توجهی به یک سه گانه مفهومی و عملیاتی یعنی
صنعت، حکمروایی شهري و نخبگان و ارتباط این سه گانه با شهروندان به معناي عام باشد؛ معتقدم نگاه زیرساختی به حل مشکلی که شما اشاره کردید بسیار کمک کننده خواهد بود و درمان درد
تعامل حکمروایی شهري و شهروندان در راستاي رشد «رشت فردا» خواهد بود. در این بین نباید فراموش کرد معضلات پروژه هاي شهري در رشت از نبود ساختارها و زیرساخت هایی نشات گرفته است
که معمولا معطوف به نبود ساختارهاي نظرسنجی و تحلیل احساسات شهروندان و رصد افکار عمومی، نبود ساختار سرمایه گذاري هاي نوآورانه مشارکتی و البته زیرساخت هاي پلتفرمی حکمروایی

 
مربوطه است. 

...در شهرداري بعضی از شهرها بعضا بنا به سفارش مناطق و شوراها، فراخوان هاي بسیار خوب مطالعاتی براي پروژه هاي شهري تعریف می کنند که البته معمولا لازم الاجرا هستند و قرار نیست در
قفسه ها خاك بخورد! متاسفانه در رشت در حد بسیار کم و تقلیل یافته و به ندرت فعالیت مشابهی داریم. معتقدم طراحی یک ساختار یا بازتعریف ساختار موجود لازم است با فازهاي مطالعاتی متنوع و
داوري نتایج، اتفاق بیفتد و نتایج قابل ترکیب با ایده نوآوري در سطح محلات باشد تا ما در رشت مدام در مقیاس یک به یک به آزمون نپردازیم که طرحی در رشت کار می کند یا خیر و بعد از صرف
زمان و هزینه بسیار هنوز ندانیم چه سرنوشتی خواهد داشت؛ بلکه پیش از اجراي وسیع به آزمون و بازخوردسنجی گذاشته شوند و این موضوع به حوزه سرمایه گذاري هم بسیار کمک می کند... مثلا به

 
جاي تعریف سه پروژه بزرگ مقیاس در شهر رشت، پنج پروژه متوسط و پانزده پروژه کوچک مقیاس داشته باشیم که این روند را طی کنند. 

هر حوزه اي در شهر فعالین، ذینفعان و بازیگران مختص به خود را دارد که باید خواست ها، دغدغه ها و نگرانی هایشان پاسخ داده شود؛ به طور قطع پروژه هاي شهري بدون لحاظ کردن این بند موفق
نمی شوند و حتی اگر به طور مقطعی به نتایجی برسند، مشارکت پایدار مردم را نخواهند داشت و در نهایت به اهداف مورد نظر پروژه و منافع عمومی دست نخواهند یافت... . این مسئله در حوزه نوآوري

 
هم مانند سایر موضوعات و پروژه هاي شهري صادق است. 

 
- با این حساب شما از روند غالب این روزهاي بهره گیري از استارتاپ ها و شرکت هاي نوپا براي نوآوري راضی نیستید؟ مگر راه دیگري هم وجود دارد؟ 

سوال شما بسیار مصداقی است ولی سعی می کنم جواب بدهم؛ وقتی صحبت از استارتاپ ها و نوپاها می شود صرف نظر از تعریف این نوع ساختارها معمولا مقیاس برخورد به طرزي اغراق آمیز و حتی
بعضا رویایی فناورانه می شود. می خواهم بگویم که به نوعی عموم مردم و شهروندان چه بسا بسیار به مقوله کارآفرینی و ارزش آفرینی علاقمند باشند ولی با این اصطلاحات غریبی می کنند و نتیجتا
برایشان ناملموس است. به نظرم باید اول این نکته را مورد توجه قرار داد که اصول صحیح ایجاد کسب وکار بر پایه داشته هایمان به چه نحوي می تواند شکل بگیرد و در این مورد باید بگویم که
پیرامون این چالش در دنیا چاره اندیشی هایی شده است که قابلیت بومی و خودي شدن دارند؛ «کارآفرینی اجتماعی با تاثیرات شگرف» یا کارآفرینی درآیشی، اجازه بدهید از معادل انگلیسی آن
استفاده کنم social impact entrepreneurship که حوزه اي نسبتا نو از برخورد با همین موضوعی است که شما اشاره کردید. همانطور که در ابتداي گفتگو اشاره کردم، کارآفرینی شهري،
اجتماعی، درآیشی که از بندهاي برنامه رشت فردا است به این موضوع اختصاص دارد و باید اینجا یادآوري کنم که روح حاکم بر این بندها (به تعبیر انگلیسی آن) اینکلوسیو (inclusive) یا همه

 
شمول یا در اصطلاح جدید آن «درخوددار» است یعنی سعی در جذب و شمول حداکثري در برخورد با شهروندان، ذینفعان و بازیگران خواهد داشت. 

 
- به طور مشخص براي رشت در کوتاه مدت و میان مدت چه افقی بر اساس موضوعات اشاره شده وجود دارد؟ 

من به طور مثال به یک ایده موثر اشاره می کنم؛ نباید صرفا به اصطلاحات پر طمطراقی مثل «کارخانه نوآوري» (که البته خوب است ولی کافی نیست) اکتفا کرد و به طور مثال در رشت و در کوتاه
مدت مراکز کارآفرینی اجتماعی باید احداث شود که به هر شهروند علاقمند آموزش دهد و همراهش باشد و رصد کند که چگونه مسیر کارآفرینی را طی می کند. لازم است به واسطه این مراکز پیش
ساختارهایی ساخته شود و در نهایت در هر قسمت از شهر شبکه متخصصین، شبکه کارآفرینان، شبکه شهروندان فعال در حوزه ها وجود داشته باشند که این خودش ارزش آفرین است و ارزش افزوده
براي شهر و منطقه دارد؛ درست مانند سه گانه مدیریت شهري، صنعت و نخبه که در خدمت به شهروند هستند و قبلا اشاره کردم. در گام بعدي ایجاد ساختارهاي حمایتی وسیع تر اهمیت دارد و تاکید

 
دارم که اینها کار یک نهاد تصمیم ساز مثل شوراي شهر است. 

 
- ...چنین ساختاري چگونه با محلات مطابق می شود؟ 

اشاراتی پیش تر به موضوع اتاق نوآوري در محلات داشتم و البته معتقدم موضوع بافت تاریخی و فرسوده نیز در شهر رشت باید بازتعریف شود، پروسه هاي فعلی در بحث سرمایه گذاري و مشارکت
پاسخگو نخواهند بود. به طور خاص در این موضوع اهمیت زیست پذیري به واسطه کارآفرینی بسیار اهمیت دارد، یعنی باید در محله هاي مختلف رشت با محوریت کسب وکار نقاط متمرکز که جمعیت
برگشت پذیر را جذب کند، شکل گیرد. موضوع محلات نسخه واحد ندارد، این داستان در هر محله اي باید به واسطه ساختار قوي اتاق نوآوري راه خودش را پیدا کند. به طور مثال در «عینک» روش
هاي مشارکتی براي ساخت با محوریت خود اهالی باید شکل بگیرد که البته اول اعتمادسازي اصل است، در ساغري سازان باید آموزش به همه گروه ها و اصناف آغاز و گسترش پیدا کند و... . دوره
اینکه ما به صورت خلق الساعه با یک نسخه قطعی طی چند جمله به اصطلاح عملیاتی بگوییم براي رشت چه باید کرد گذشته، باید ساختاري درست کنیم که خود اهالی دور هم جمع شوند، خود

 
مناطق گروه هاي دانش بنیان داشته باشند، مجمع متخصصین محلی/محله اي داشته باشیم و فرصت بدهیم راه حل هاي خودانگیخته حاصل شود. 

 
- تصور می کنید این نوع برخورد به برندهاي متداول سال هاي اخیر هم کمک کند؟ رشت شهر خلاق غذا؟ رشت شهر دوستدار کودك و گویا اخیرا رشت شهر هوشمند؟! 



فکر می کنم واضح است که نباید صرفا دنبال برندها یا به اصطلاح فارسی آن نشان دار کردن و ناموري باشیم؛ در برخورد با برند شهر دوستدار کودك، برند شهر خلاق، برند شهر هوشمند و... باید
بپرسیم چند استارتاپ در حال حاضر در این حوزه ها در رشت فعالیت می کنند؟ چند استارتاپ با تاکید بر واژه محلی در حال فعالیت هستند؟ در دهه اخیر که به آغاز سده نوي شمسی رسیدیم، چند
استارتاپ توسط بانوان شکل گرفته است؟ چند مرکز براي آموزش و تسهیل این روندها وجود دارد؟ ...و اینکه آیا اصلا جایی هست که ما به این اطلاعات دست پیدا کنیم؟ اینها موضوعاتی است که باید

 
یه آنها پرداخته شوند. 

 
- ...رشت چقدر با تحقق این موارد فاصله دارد؟ 

به منظور ارتقا و بهره مندي از نوآوري اجتماعی، رشت باید سامانه هاي حکمروایی خودش را با در نظر گرفتن مقیاس، بهینه کند و امکان دسترسی فرایندهاي حضور را براي همه بازیگران و ذینفعان
فراهم آورد؛ این تغییرات در حکمروایی شهري خود نوعی از نوآوري است. در این بین نوآوري اجتماعی می تواند راه حل هاي جدیدي در حوزه بودجه، مسائل انسانی و حقوقی شهر ارائه دهد. نوآوري
اجتماعی می تواند براي ارتقا اجتماعی، انسجام و روش هاي پایدار زندگی، براي همه گروه هاي جمعیتی از جمله جوانان فرصت فراهم کند و چنین رویکردي البته با درگیر کردن و قدرت دادن به همه
بازیگران و ذینفعان، براي حل بیشتر مسائل با انطباق با نیازهاي شهروندان و بهبود دانش و همبستگی در جامعه، هزینه ها را نیز کاهش می دهد و همچنین گامی به سوي مردم سالاري شهري است،

 
گامی است به سوي یک «زیست بوم نوآوري همه شمول».... 

 
- موضوعاتی تا این حد بومی با موضوعاتی نظیر هوشمندسازي چطور پیوند برقرار می کنند؟ 

اجازه بدهید ابتدا منظور از هوشمندسازي و شهروند هوشمند را یادآوري کنم؛ من (به همراهی تیم) مدتی هست در این حیطه مشغول مطالعه هستیم و تجربه هاي موفق دنیا را هم بررسی کرده ایم.
مفهوم شهر هوشمند بیانگر نوآوري شهر در مدیریت و سیاست گذاري در کنار بهره مندي از فناوري است. در این مقام معناي هوشمندي در بافت شهري یا یک کلانشهر نه تنها مربوط به استفاده از
فناوري اطلاعات و ارتباطات است، بلکه مهمتر از همه مربوط به مدیریت و سیاست گذاري و ایجاد ساختار براي ارزش آفرینی از آنهاست. با این تعبیر، مسائل بومی نه تنها متناقض با هوشمندسازي

 
نیستند بلکه به غایت درجه هم راستا می توانند باشند و البته کارا براي شهر. 

 
- چطور می توانیم این تعبیر را در زندگی روزانه شهري جاري کنیم؟ 

به طور مثال، همه ما کم و بیش از وسایل حمل و نقل شهري استفاده کرده ایم، در ایستگاه اتوبوس و تاکسی منتظر مانده ایم، از پل عابر پیاده رد شده ایم، کیوسک ها را در شهر دیده ایم، دست فروش
ها را دیده ایم و از آنها خرید کرده ایم، چراغ هاي روشنایی، مبلمان شهري و... همه و همه ظرفیت هاي براي بروز ایده هاي هوشمند سازي در رشتِ فردا هستند. براي به خدمت گرفتن و ایجاد فرصت
به واسطه لایه دیجیتال در شهر، «رشتِ فردا» این جنس رصد ها و ساختارها را بررسی می کند، جدي می گیرد و به بستري براي رشد و ارزش آفرینی (در اینجا با هوشمندسازي) تبدیل می کند....

 
البته مشارکت ها و آموزش هاي شهروندي هم به صورت هایی که مبتنی بر هوشمندسازي باشند باید شکل بگیرند تا فرهنگ «شهروندِ هوشمند» ایجاد شود و ارتقا یابد. 

 
- ...با این حساب شما آموزش هاي شهروندي را نیز بخشی از مسیر هوشمندسازي شهر می دانید؟ 

کاملا همین طور است، آموزش شهروندان وظیفه ظرفیت سازي و توانمندسازي آنها را میسر می کند؛ تا جایی که مطالعات من نشان می دهد همه کشورهاي در حال توسعه، آموزش را کلید پیشرفت
فردي و عامل اصلی توسعه اقتصادي و اجتماعی در نظر می گیرند. اساسا هدف اصلی از آموزش شهروندي، آماده سازي شهروندان براي تعاملی نو در عرصه زندگی شهري-اجتماعی، اقتصادي، سیاسی و

فرهنگی است. ایده محوري کارآفرینی اجتماعی و درآیشی و اتاق نوآوري بر مبناي همین دغدغه پی ریزي شده است.



مصاحبه با مهندس میرحسین مومنی زاده، کارشناس استانداري گیلان

منبع: روزنامه گیلان امروزشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/04/21

 
رشتِ فردا و مفهوم 

 
زیست بوم نوآورِ همه شمول 

میرحسین مومنی زاده دانش آموخته حوزه هاي عمران و شهرسازي معتقد است: «با ساده سازي و عملیاتی کردن رویکردهاي غامض و همگانی کردن درك از تصمیم سازي در شهر، می توان به سیاقی

 
بی ادعا، شهر را دوباره اندیشید و در این شهراندیشی مجدد به بازتولید راه حل هایی پرداخت که با مفهوم «نوآوري» جور باشد». 

خودش می گوید: در «رشت فردا» قصد دارد زیست بومی که زندگی روزمره شهروندان را به «نوآوري» مرتبط سازد، مطرح کند... . ساختاري نو که هر چند به ظاهر با کمک و هدایت حکمروایی شهري
شکل می گیرد ولی توسط خود مردم به سرانجام برسد. او ماهرانه پاي شهروندان را با انسجامی تحسین برانگیز در چارچوب اندیشه اش به میان می کشد... تو گویی به همه چیز قبلا فکر کرده و البته

 
خودش مصر است که این اشراف را به هم اندیشی رایج در تیم همکاران خود نسبت دهد. 

میرحسین نه تنها به عنوان قائم مقام مدیر مسئول هفته نامه سداد قریب به یک دهه به فعالیت تحلیلی و تخصصی در حوزه اي مرتبط با رسانه پرداخته است، بلکه در کنار فعالیت هاي حرفه اي
عملیاتی در سمت مشاور مدیریت توسعه شهر نیز خدمت کرده و هم اکنون کارشناس عمرانی دفتر هماهنگی امور اقتصادي استانداري گیلان است. به گفته خودش «تعریف برنامه هاي چتري و ایجاد
ساختار براي تحقق آنها، نیازهاي مصادیق موفقیت در رشت فردا را برآورده می سازد»؛ وقتی از فرداي رشت صحبت می کند بر داشته ها و پیوندشان با عناصر امروزي به طرزي نوآورانه، هوشمندانه و

 
البته ماهرانه تاکید دارد... . او شهر را سراسر فرصت می داند و با نگاهی نو به رشت دیروز و فردا می نگرد و امروزِ رشت را غنیمت می شمارد. 

 
در ادامه منتخب گفتگوهایمان را با مهندس میرحسین مومنی زاده می خوانید: 

 
-اجازه بدهید از ایدهِ محوري «رشتِ فردا» ویژه نامه اي که در راستاي برنامه هاي تخصصی پیرامون شهر رشت منتشر کرده اید، آغاز کنیم: 

همان طور که اطلاع دارید ساختار کاري ما در هفته نامه سداد و در کل در مجموعه فعالیت هایی که افتخار داشتم عضو تیم هاي تصمیم سازي باشم به صورت تیمی و بیشتر در قالبی است که به
مفهوم «اندیشکده» نزدیک می شود؛ یک ساختار کاري شبیه اتاق فکر که معمولا سعی می کنیم با استفاده از تکنیک هاي خلاقیت، ایده پردازي کنیم و نتایج این ایده ها را حتی اگر در خدمت به

 
پروژه خاصی نباشد با استفاده از متدهاي مدیریت دانش طبقه بندي و قابل استفاده مجدد بسازیم. 

با این مقدمه در پاسخ به سوال شما باید بگویم که «رشتِ فردا» در اصل عصاره یک هم اندیشی خودانگیخته در اتاق فکري بود که با همین اسم مدتی است پایه گذاري کرده ایم و به نتایج طبقه بندي
شده اي رسیده ایم که در راستاي همان ایده هاي ذخیره سازي و استفاده مجدد از دانش آنها را منتشر می کنیم. «رشت فردا» به عنوان یک ایده چتري با همه شمول کلی در مورد مسائل و موضوعاتی
که شهر رشت با آن درگیر است و حتی با نگاهی گسترده تر شهرهاي ما در کشور همین دغدغه ها را دارند، مطرح شد و ما در گروه با روش تفکر واگرا تمامی دغدغه ها و چالش هاي قابل اعتنا را
فهرست کردیم و بعد طی جلساتی این فرصت فراهم شد که این بار با روشی همگرا تمامی این دغدغه ها را در هفت گروه یا هفت گام (به قول یکی از دوستان شوخ طبع در هفت خان) طبقه بندي

 
کنیم؛ من این طبقه بندي را به صورت تیتروار خدمتتان عرض می کنم که اگر لازم بود موضوع را بیشتر باز می کنم: 

 
- بازآفرینی و تسهیلگري مراکز نوآوري شهري 

 
- بسترهاي تعاملی شهروند، صنعت، مدیریت شهري 

 
- کارآفرینی شهري، اجتماعی، درآیشی (تاثیرات اجتماعی) 

 
- مردم سالاري شهري در توزیع خدمت و کالا 

 
- شهر هوشمند و شهروند هوشمند 

 
- بازتعریف تعامل بافت تاریخی و فرسوده 

 
- خیریه ها، سمن ها و مشارکت خیرخواهانه 

- اجازه می خواهم سوال بعدي را به موضوع نوآوري که ظاهرا به نظر می رسد ترجیع بند طبقه بندي شما باشد اختصاص دهم؛ این روزها همه از نوآوري صحبت می کنند و شاید جالب باشد که بدانیم

 
آیا نحوه نگاه شما به نوآوري با دیگران تفاوت دارد؟ ...یا اجازه بدهید صادقانه سوال کنم چطور از بند شعارگونگی که در این اصطلاح مستتر است، رها خواهید شد؟ 

صرف نظر از مفهومی و ساختاري بودن طبقه بندي که به آن اشاره کردم، ما در تحلیل بسیار عملگرا هستیم؛ به این معنی که وقتی از «نوآوري» صحبت می کنیم بیشتر نه به اصطلاحِ مد شده این واژه
در این روزها بلکه اشاره ما (به طور اخص) به یک دغدغه اصلی است که به نوعی از شوراي شهر پنجم به یادگار مانده، اشاره داریم... . اجازه دهید صادقانه عرض کنم، تلاش هایی در شوراي شهر رشت
(که این روزها آخرین روزهاي خدمت را می گذراند) و در کل حکمروایی شهري در دهه معاصر رشت در حوزه نوآوري انجام شده است که متاسفانه معمولا به نوعی شعارزدگی، جمود و یا عادت به

نرسیدن به اهداف اصلی منجر شدند. 



مشکل می تواند در حوزه هاي قانون گذاري، ارتباط گیري با ذینفعان و بازیگران کلیدي و تسهیلگري تعاملی با شهروندا و... در موضوع نوآوري در شهر باشد اما پیشنهاد ما نگاهی ریشه اي تر به موضوع
است؛ در تمام هفت خانی که نام بردم در موضوع نوآوري و مباحث مربوط به بازآفرینی شهري و همچنین ایجاد بسترهاي مشارکت شهروندي و... توجهی ویژه به شناخت ذینفعان و بالاخص ایجاد

 
سرمایه اجتماعی و ساختاري در عرصه ذینفعان و بازیگران این وادي داریم. 

- بگذارید سطح گفتگو را دقیق تر کنیم، منظور از شناخت ذینفعان و ایجاد سرمایه اجتماعی و ساختاري در حوزه نوآوري چیست؟ ...اجازه بدهید راحت تر سوال کنم، این رویکرد قرار است چه دردي از

 
رشت را دوا کند؟ 

اجازه دهید من هم در پاسخ شما به صورت مصداقی ورود کنم که موضوع قابل لمس تر باشد؛ شخصا معتقدم افتتاح صِرف «کارخانه نوآوري» یا چند «شتاب دهنده» و «مرکز رشد» و... اصلاحاتی از این
دست هر چند لازم است اما ابدا کافی نیست. ما در «رشتِ فردا» توجهمان بیشتر معطوف به موضوع نوآوري در بستري بسیار مردمی تر و در مقیاس هاي در سطح محلات و مناطق شهري با افق هاي

 
کوتاه مدت و میان مدت ولی پیرو یک چشم انداز منطقی و بلند مدت است. 

باید اعتراف کنم که حق با شماست و این واژه «نوآوري» شعارزده شده است؛ متاسفانه استفاده از واژه نوآوري و هوشمندسازي این روزها خودش به کلیشه تبدیل شده است و باز هم شوربختانه پیش از
اینکه مفهوم و کُنه این عبارات درك شود به سطح لقلقه زبان تنزل کرده است... . چه بسا یکی از دلایل عدم موفقیت در شعارزدایی از این اصطلاح بی توجهی به یک سه گانه مفهومی و عملیاتی یعنی
صنعت، حکمروایی شهري و نخبگان و ارتباط این سه گانه با شهروندان به معناي عام باشد؛ معتقدم نگاه زیرساختی به حل مشکلی که شما اشاره کردید بسیار کمک کننده خواهد بود و درمان درد
تعامل حکمروایی شهري و شهروندان در راستاي رشد «رشت فردا» خواهد بود. در این بین نباید فراموش کرد معضلات پروژه هاي شهري در رشت از نبود ساختارها و زیرساخت هایی نشات گرفته است
که معمولا معطوف به نبود ساختارهاي نظرسنجی و تحلیل احساسات شهروندان و رصد افکار عمومی، نبود ساختار سرمایه گذاري هاي نوآورانه مشارکتی و البته زیرساخت هاي پلتفرمی حکمروایی

 
مربوطه است. 

...در شهرداري بعضی از شهرها بعضا بنا به سفارش مناطق و شوراها، فراخوان هاي بسیار خوب مطالعاتی براي پروژه هاي شهري تعریف می کنند که البته معمولا لازم الاجرا هستند و قرار نیست در
قفسه ها خاك بخورد! متاسفانه در رشت در حد بسیار کم و تقلیل یافته و به ندرت فعالیت مشابهی داریم. معتقدم طراحی یک ساختار یا بازتعریف ساختار موجود لازم است با فازهاي مطالعاتی متنوع و
داوري نتایج، اتفاق بیفتد و نتایج قابل ترکیب با ایده نوآوري در سطح محلات باشد تا ما در رشت مدام در مقیاس یک به یک به آزمون نپردازیم که طرحی در رشت کار می کند یا خیر و بعد از صرف
زمان و هزینه بسیار هنوز ندانیم چه سرنوشتی خواهد داشت؛ بلکه پیش از اجراي وسیع به آزمون و بازخوردسنجی گذاشته شوند و این موضوع به حوزه سرمایه گذاري هم بسیار کمک می کند... مثلا به

 
جاي تعریف سه پروژه بزرگ مقیاس در شهر رشت، پنج پروژه متوسط و پانزده پروژه کوچک مقیاس داشته باشیم که این روند را طی کنند. 

هر حوزه اي در شهر فعالین، ذینفعان و بازیگران مختص به خود را دارد که باید خواست ها، دغدغه ها و نگرانی هایشان پاسخ داده شود؛ به طور قطع پروژه هاي شهري بدون لحاظ کردن این بند موفق
نمی شوند و حتی اگر به طور مقطعی به نتایجی برسند، مشارکت پایدار مردم را نخواهند داشت و در نهایت به اهداف مورد نظر پروژه و منافع عمومی دست نخواهند یافت... . این مسئله در حوزه نوآوري

 
هم مانند سایر موضوعات و پروژه هاي شهري صادق است. 

 
- با این حساب شما از روند غالب این روزهاي بهره گیري از استارتاپ ها و شرکت هاي نوپا براي نوآوري راضی نیستید؟ مگر راه دیگري هم وجود دارد؟ 

سوال شما بسیار مصداقی است ولی سعی می کنم جواب بدهم؛ وقتی صحبت از استارتاپ ها و نوپاها می شود صرف نظر از تعریف این نوع ساختارها معمولا مقیاس برخورد به طرزي اغراق آمیز و حتی
بعضا رویایی فناورانه می شود. می خواهم بگویم که به نوعی عموم مردم و شهروندان چه بسا بسیار به مقوله کارآفرینی و ارزش آفرینی علاقمند باشند ولی با این اصطلاحات غریبی می کنند و نتیجتا
برایشان ناملموس است. به نظرم باید اول این نکته را مورد توجه قرار داد که اصول صحیح ایجاد کسب وکار بر پایه داشته هایمان به چه نحوي می تواند شکل بگیرد و در این مورد باید بگویم که
پیرامون این چالش در دنیا چاره اندیشی هایی شده است که قابلیت بومی و خودي شدن دارند؛ «کارآفرینی اجتماعی با تاثیرات شگرف» یا کارآفرینی درآیشی، اجازه بدهید از معادل انگلیسی آن
استفاده کنم social impact entrepreneurship که حوزه اي نسبتا نو از برخورد با همین موضوعی است که شما اشاره کردید. همانطور که در ابتداي گفتگو اشاره کردم، کارآفرینی شهري،
اجتماعی، درآیشی که از بندهاي برنامه رشت فردا است به این موضوع اختصاص دارد و باید اینجا یادآوري کنم که روح حاکم بر این بندها (به تعبیر انگلیسی آن) اینکلوسیو (inclusive) یا همه

 
شمول یا در اصطلاح جدید آن «درخوددار» است یعنی سعی در جذب و شمول حداکثري در برخورد با شهروندان، ذینفعان و بازیگران خواهد داشت. 

 
- به طور مشخص براي رشت در کوتاه مدت و میان مدت چه افقی بر اساس موضوعات اشاره شده وجود دارد؟ 

من به طور مثال به یک ایده موثر اشاره می کنم؛ نباید صرفا به اصطلاحات پر طمطراقی مثل «کارخانه نوآوري» (که البته خوب است ولی کافی نیست) اکتفا کرد و به طور مثال در رشت و در کوتاه
مدت مراکز کارآفرینی اجتماعی باید احداث شود که به هر شهروند علاقمند آموزش دهد و همراهش باشد و رصد کند که چگونه مسیر کارآفرینی را طی می کند. لازم است به واسطه این مراکز پیش
ساختارهایی ساخته شود و در نهایت در هر قسمت از شهر شبکه متخصصین، شبکه کارآفرینان، شبکه شهروندان فعال در حوزه ها وجود داشته باشند که این خودش ارزش آفرین است و ارزش افزوده
براي شهر و منطقه دارد؛ درست مانند سه گانه مدیریت شهري، صنعت و نخبه که در خدمت به شهروند هستند و قبلا اشاره کردم. در گام بعدي ایجاد ساختارهاي حمایتی وسیع تر اهمیت دارد و تاکید

 
دارم که اینها کار یک نهاد تصمیم ساز مثل شوراي شهر است. 

 
- ...چنین ساختاري چگونه با محلات مطابق می شود؟ 

اشاراتی پیش تر به موضوع اتاق نوآوري در محلات داشتم و البته معتقدم موضوع بافت تاریخی و فرسوده نیز در شهر رشت باید بازتعریف شود، پروسه هاي فعلی در بحث سرمایه گذاري و مشارکت
پاسخگو نخواهند بود. به طور خاص در این موضوع اهمیت زیست پذیري به واسطه کارآفرینی بسیار اهمیت دارد، یعنی باید در محله هاي مختلف رشت با محوریت کسب وکار نقاط متمرکز که جمعیت
برگشت پذیر را جذب کند، شکل گیرد. موضوع محلات نسخه واحد ندارد، این داستان در هر محله اي باید به واسطه ساختار قوي اتاق نوآوري راه خودش را پیدا کند. به طور مثال در «عینک» روش
هاي مشارکتی براي ساخت با محوریت خود اهالی باید شکل بگیرد که البته اول اعتمادسازي اصل است، در ساغري سازان باید آموزش به همه گروه ها و اصناف آغاز و گسترش پیدا کند و... . دوره
اینکه ما به صورت خلق الساعه با یک نسخه قطعی طی چند جمله به اصطلاح عملیاتی بگوییم براي رشت چه باید کرد گذشته، باید ساختاري درست کنیم که خود اهالی دور هم جمع شوند، خود

 
مناطق گروه هاي دانش بنیان داشته باشند، مجمع متخصصین محلی/محله اي داشته باشیم و فرصت بدهیم راه حل هاي خودانگیخته حاصل شود. 

 
- تصور می کنید این نوع برخورد به برندهاي متداول سال هاي اخیر هم کمک کند؟ رشت شهر خلاق غذا؟ رشت شهر دوستدار کودك و گویا اخیرا رشت شهر هوشمند؟! 



فکر می کنم واضح است که نباید صرفا دنبال برندها یا به اصطلاح فارسی آن نشان دار کردن و ناموري باشیم؛ در برخورد با برند شهر دوستدار کودك، برند شهر خلاق، برند شهر هوشمند و... باید
بپرسیم چند استارتاپ در حال حاضر در این حوزه ها در رشت فعالیت می کنند؟ چند استارتاپ با تاکید بر واژه محلی در حال فعالیت هستند؟ در دهه اخیر که به آغاز سده نوي شمسی رسیدیم، چند
استارتاپ توسط بانوان شکل گرفته است؟ چند مرکز براي آموزش و تسهیل این روندها وجود دارد؟ ...و اینکه آیا اصلا جایی هست که ما به این اطلاعات دست پیدا کنیم؟ اینها موضوعاتی است که باید

 
یه آنها پرداخته شوند. 

 
- ...رشت چقدر با تحقق این موارد فاصله دارد؟ 

به منظور ارتقا و بهره مندي از نوآوري اجتماعی، رشت باید سامانه هاي حکمروایی خودش را با در نظر گرفتن مقیاس، بهینه کند و امکان دسترسی فرایندهاي حضور را براي همه بازیگران و ذینفعان
فراهم آورد؛ این تغییرات در حکمروایی شهري خود نوعی از نوآوري است. در این بین نوآوري اجتماعی می تواند راه حل هاي جدیدي در حوزه بودجه، مسائل انسانی و حقوقی شهر ارائه دهد. نوآوري
اجتماعی می تواند براي ارتقا اجتماعی، انسجام و روش هاي پایدار زندگی، براي همه گروه هاي جمعیتی از جمله جوانان فرصت فراهم کند و چنین رویکردي البته با درگیر کردن و قدرت دادن به همه
بازیگران و ذینفعان، براي حل بیشتر مسائل با انطباق با نیازهاي شهروندان و بهبود دانش و همبستگی در جامعه، هزینه ها را نیز کاهش می دهد و همچنین گامی به سوي مردم سالاري شهري است،

 
گامی است به سوي یک «زیست بوم نوآوري همه شمول».... 

 
- موضوعاتی تا این حد بومی با موضوعاتی نظیر هوشمندسازي چطور پیوند برقرار می کنند؟ 

اجازه بدهید ابتدا منظور از هوشمندسازي و شهروند هوشمند را یادآوري کنم؛ من (به همراهی تیم) مدتی هست در این حیطه مشغول مطالعه هستیم و تجربه هاي موفق دنیا را هم بررسی کرده ایم.
مفهوم شهر هوشمند بیانگر نوآوري شهر در مدیریت و سیاست گذاري در کنار بهره مندي از فناوري است. در این مقام معناي هوشمندي در بافت شهري یا یک کلانشهر نه تنها مربوط به استفاده از
فناوري اطلاعات و ارتباطات است، بلکه مهمتر از همه مربوط به مدیریت و سیاست گذاري و ایجاد ساختار براي ارزش آفرینی از آنهاست. با این تعبیر، مسائل بومی نه تنها متناقض با هوشمندسازي

 
نیستند بلکه به غایت درجه هم راستا می توانند باشند و البته کارا براي شهر. 

 
- چطور می توانیم این تعبیر را در زندگی روزانه شهري جاري کنیم؟ 

به طور مثال، همه ما کم و بیش از وسایل حمل و نقل شهري استفاده کرده ایم، در ایستگاه اتوبوس و تاکسی منتظر مانده ایم، از پل عابر پیاده رد شده ایم، کیوسک ها را در شهر دیده ایم، دست فروش
ها را دیده ایم و از آنها خرید کرده ایم، چراغ هاي روشنایی، مبلمان شهري و... همه و همه ظرفیت هاي براي بروز ایده هاي هوشمند سازي در رشتِ فردا هستند. براي به خدمت گرفتن و ایجاد فرصت
به واسطه لایه دیجیتال در شهر، «رشتِ فردا» این جنس رصد ها و ساختارها را بررسی می کند، جدي می گیرد و به بستري براي رشد و ارزش آفرینی (در اینجا با هوشمندسازي) تبدیل می کند....

 
البته مشارکت ها و آموزش هاي شهروندي هم به صورت هایی که مبتنی بر هوشمندسازي باشند باید شکل بگیرند تا فرهنگ «شهروندِ هوشمند» ایجاد شود و ارتقا یابد. 

 
- ...با این حساب شما آموزش هاي شهروندي را نیز بخشی از مسیر هوشمندسازي شهر می دانید؟ 

کاملا همین طور است، آموزش شهروندان وظیفه ظرفیت سازي و توانمندسازي آنها را میسر می کند؛ تا جایی که مطالعات من نشان می دهد همه کشورهاي در حال توسعه، آموزش را کلید پیشرفت
فردي و عامل اصلی توسعه اقتصادي و اجتماعی در نظر می گیرند. اساسا هدف اصلی از آموزش شهروندي، آماده سازي شهروندان براي تعاملی نو در عرصه زندگی شهري-اجتماعی، اقتصادي، سیاسی و

فرهنگی است. ایده محوري کارآفرینی اجتماعی و درآیشی و اتاق نوآوري بر مبناي همین دغدغه پی ریزي شده است.



وزیر صنعت:شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین ضروي است

منبع: ایرناشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/04/21

تهران-ایرنا- وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد.

تهران-ایرنا- وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی

 
آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد. 

به گزارش دوشنبه ایرنا از شاتا، علیرضا رزم حسینی در نشست بانوان کارآفرین برتر و
مشاوران امور زنان ، ضمن قدردانی از تلاش بانوان در حوزه هاي مختلف تولید، و نیز اقدامات
دفتر امور زنان و خانواده وزارت صمت، به شرایط اقتصادي کشور در شرایط تحریم و همه
گیري کرونا اشاره کرد و گفت: در این مدت که مسئولیت این وزارتخانه را بر عهده گرفتم
تلاش کردیم تا با استفاده از ظرفیت ها و توانمندي هاي موجود، برنامه هاي موثري را براي
تحولات مثبت در حوزه صمت و اقتصاد کشور اجرا کنیم ،گرچه به دلیل موانع و شرایطی که
وجود داشت انتظار و هدف مورد نظر حاصل نشد اما اتفاقات خوبی در این 9 ماه در بخش

 
صنایع، معادن و بازرگانی افتاد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ایجاد تحول در هر حوزه اي را کاري دشوار و مشمول هزینه
توصیف کرد و افزود: وزارت صمت علی رغم همه این سختی ها، با سماجت هزینه اجراي این

 
برنامه ها را قبول کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه صحبت هاي خود به ظرفیت و توانایی بانوان در حوزه تولید و تجارت اشاره کرد و افزود: بانوان نشان دادند که اگر فرصت و شرایط مناسب براي فعالیت بانوان ایجاد

 
شود، در حوزه هاي کارآفرینی و ثروت آفرینی توانایی خوبی دارند و نقش بانوان در خانواده و جامعه بر کسی پوشیده نیست. 

 
وي همچنین با تاکید بر ضرورت شناسایی بانوان کارآفرین در حوزه صمت از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت خبر داد. 

رزم حسینی در بخش دیگر صحبت هاي خود اجراي سیاست هاي تجارت بین المللی و تاثیر آن در برگشت پرونده هاي صادرکنندگان از دستگاه قضایی به حوزه تولید و تجارت و همچنین تسهیل در
رفع تعهدات ارزي صادرکنندگان را یکی از اقدامات مهم در روان سازي تجارت بین المللی و تامین کالاهاي اساسی و مورد نیاز تولید اعلام و برگشت وظایف وزارت صمت به ویژه در حوزه صادرات به

 
این وزارتخانه را از دیگر دستاوردهاي ماه هاي اخیر عنوان کرد. 

وي احصاء قوانین و مقررات مزاحم تولید در سه سطح وزارتخانه، مجلس و دولت را از دیگر دستاوردهاي مهم وزارت صمت، در راستاي تحقق شعار سال و حمایت از تولید برشمرد و اظهار داشت: در

 
خصوص قوانین مزاحم مربوط به داخل وزارتخانه، اقدامات لازم انجام و در ماه هاي نخست سال، ابلاغیه هاي مربوطه جهت رفع آن ها صادر و ابلاغ شد. 

رزم حسینی در ادامه به آزادسازي و واگذاري 6 هزار محدوده معدنی حبس شده از طریق مزایده اشاره کرد و آن را مورد تأیید رئیس جمهور منتخب خواند و اجراي این طرح موجب ایجاد فرصت هاي

 
جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در کشور دانست. 

افزایش صادرات فولاد و محصولات پتروشیمی، افزایش تولید محصولات بهداشتی، مواد غذایی و رشد تولید در 25 رشته صنعتی، و دستاوردهاي مربوط به عمق ساخت داخل دیگر مواردي بود که وزیر

 
صمت در این جلسه به آن ها اشاره کرد. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- علیرضا رزم حسینی 

- اشتغال زایی



طرح فرشتگان سلامت بانک آینده با موفقیت اجرا شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/04/21

فصل اقتصاد - اهداف طرح «حمایت از فرشتگان سلامت» بانک آینده که از اسفند 1399، با هدف قدردانی از تلاش ها و زحمات مدافعان سلامت در مبارزه با همه گیري بیماري کرونا و در
قالب اعطاي تسهیلات خرد با شرایط آسان و نرخ ویژه براي کادر درمانی کشور اختصاص یافت، محقق شد.

فصل اقتصاد - اهداف طرح «حمایت از فرشتگان سلامت» بانک آینده که از اسفند 1399، با هدف قدردانی از تلاش
ها و زحمات مدافعان سلامت در مبارزه با همه گیري بیماري کرونا و در قالب اعطاي تسهیلات خرد با شرایط آسان و

 
نرخ ویژه براي کادر درمانی کشور اختصاص یافت، محقق شد. 

به گزارش فصل اقتصاد ، بانک آینده در کوتاه ترین زمان ممکن با توجه به پراکندگی بیمارستان ها در سطح کشور و
در بازه زمانی سه ماهه امسال و با ساده ترین فرایند ممکن، با مراجعه همکاران بانک به بیمارستان ها و مراکز درمانی
در مجموع مبلغ 10 (ده) هزار میلیارد ریال به 50 (پنجاه) هزار نفر از کادر درمانی بیش از 250 بیمارستان دولتی و

 
خصوصی درگیر بیماري کرونا، این تسهیلات را پرداخت کرد. 

این تسهیلات، با شرایط بسیار آسان (بدون اخذ ضامن) و با نرخ پایین تر از نرخ سود مصوب شوراي پول و اعتبار براي

 
اعطاي تسهیلات، در سریع ترین زمان ممکن در اختیار مدافعان و زحمت کشان خط نخست مبارزه با بیماري کرونا در بیمارستان ها پرداخت شد. 

گفتنی است، با تلاش جهادي جمعی از همکاران در شعبه آزادي – اسکندري، تعداد 9000 (نه هزار) فقره تسهیلات این طرح در بازه زمانی یک هفته به کادر درمان بیمارستان هاي تابعه دانشگاه علوم

 
پزشکی تهران پرداخت شد که ثبت این تعداد تسهیلات در یک شعبه و طی یک بازه زمانی چند روزه، به نوبه خودیک رکورد به حساب می آید. 

بانک آینده در راستاي حمایت از کادر درمان سراسر کشور و قدردانی از زحمات مجاهدانه و فداکاري هاي این عزیزان در شرایط ویژه کرونا، نسبت به پرداخت تسهیلات سهل و آسان در قالب این طرح،

 
بدون حضور کادر درمان و ایجاد ازدحام غیر ضروري، رعایت پروتکل هاي بهداشتی و هم چنین رعایت شان و منزلت این قشر پرتلاش و فداکار، اقدام نمود. 

با توجه به سهولت اعطاي این تسهیلات و نرخ مطلوب آن براي کادر درمانی از جمله پزشکان، پرستاران و سایر خدمت گزاران فعال در مراکز درمانی، طرح «حمایت از فرشتگان سلامت»، با استقبال

 
گسترده اي از سوي این عزیزان مواجه شد. 

 
بانک آینده در راستاي ایفاي نقش خود در انجام مسئولیت هاي اجتماعی؛ کوشید تا با انجام این اقدام ارزنده، بخش اندکی از قدردانی و پاسداشت خود را از این فرشتگان سلامت، ابراز نماید. 

اعطاي وام قرض الحسنه خوداشتغالی براي مددجویان و کارفرمایان طرح هاي اشتغال زایی سازمان بهزیستی کل کشور، پرداخت تسهیلات حمایتی ودیعه مسکن براي کمک هزینه مستاجران و هم
چنین اعطاي تسهیلات به صاحبان مشاغل آسیب دیده از کرونا و کمک و همراهی با شرکت هاي دانش بنیان با ارائه تسهیلات براي تداوم و رونق هر چه بیش تر تولیدات و اشتغال در سطح کشور براي

 
شکوفایی و رشد و توسعه اقتصادي، از دیگر نقش آفرینی هاي بانک آینده همراه و هم گام با نظام بانکی کشور است. 

<--



چگونه یک بانک قرض الحسنه پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شد؟

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/04/21

فصل اقتصاد - بانک مهر ایران نخستین بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از آن ها، منابع حاصل از دریافت جریمه دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت
اجتماعی خود تخصیص می دهد.

فصل اقتصاد - بانک مهر ایران نخستین بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از

 
آن ها، منابع حاصل از دریافت جریمه دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت اجتماعی خود تخصیص می دهد. 

به گزارش فصل اقتصاد ، لازم است براي آگاهی و کسب اطلاعات در مورد مسئولیت اجتماعی بانک ابتدا چرایی و
چیستی مسئولیت اجتماعی را بدانیم. مسئولیت اجتماعی موضوعی است که امروزه در جوامع بشري بسیار مورد توجه
قرار گرفته است. مسئول بودن از منظر اجتماعی بدین معناست که سازمان و انسان ها در قبال مسائل اجتماعی،
محیطی و فرهنگی باید به صورت اخلاق مدار و با حساسیت بالا رفتار کنند. مسئولیت اجتماعی سازمانی، انجام
مجموعه اقدامات یک سازمان به منظور کمک به جامعه است. به عبارتی معنایش این است که یک سازمان بخشی از
سود به دست آمده ناشی از فعالیت هاي خود را در زمینه هاي فرهنگی و اجتماعی هزینه کند. در حقیقت مسئولیت

 
اجتماعی سازمانی، فراتر رفتن از ملزومات قانونی و برخورداري از نگاهی مسئولانه نسبت به جامعه و مردم است. 

مسئولیت اجتماعی باعث می شود که از تمرکز صرف بر نفع اقتصادي کاسته شده و منافع عمومی جامعه نیز در نظر گرفته شود. بدیهی است در چنین جامعه اي، دسترسی مردم به خدمات اجتماعی
بیشتر می شود، مسئولیت و حقوق اجتماعی رعایت شده و مشارکت و نظارت اجتماعی بیشتر می شود. در این شرایط احساس رضایت افراد از زندگی در این جامعه افزایش می یابد. هر چقدر براي
سرمایه هاي اجتماعی ارزش بیشتري قائل شویم، به همان میزان از آسیب هاي اجتماعی کاسته شده و مسئولیت پذیري افزایش می یابد. در واقع مسئولیت اجتماعی به وسیله کمک کردن به قشر

 
آسیب پذیر جامعه از عوارض توسعه در ابعاد گوناگون همچون ابعاد اجتماعی، اقتصادي، فرهنگی و... می کاهد. 

 
مسئولیت اجتماعی در نظام بانکداري 

مسئولیت اجتماعی به مفهوم امروزي، قدمتی بالغ بر یک سده داشته و خاستگاه آن کشورهاي غربی صنعتی هستند. در واقع مسئولیت اجتماعی براي مرتفع کردن مسائل و مشکلات پس از انقلاب
صنعتی مورد توجه قرار گرفت. در ایران هم چند سالی است که موضوع مسئولیت اجتماعی بیش از پیش توسط سازمان ها مورد توجه قرار گرفته است. بانک ها که از ارکان اقتصادي مهم به شمار می
روند، در نهادینه سازي این مبحث در جامعه نقش پررنگی ایفا می کنند. بانک ها محرك و تسهیل گر فعالیت هاي تجاري و اقتصادي، ارائه دهندگان خدمات مالی و نهادهاي مولد ثروت هستند و

 
بنابراین داراي تأثیر به سزایی در نهادینه کردن این حرکت فکري در سراسر جامعه هستند. 

مسئولیت اجتماعی با 5 تا 6 دهه قدمت در صنعت بانکداري مفهومی نسبتاً جدید محسوب می شود. موضوع مسئولیت اجتماعی از دهه 1950 میلادي در صنعت بانکداري مطرح شده و چارچوب هاي
مدیریتی مربوط به بانک ها براي پاسخگویی در این زمینه تلاش کرده اند. روند و فرآیند مسئولیت پذیري بانک ها در طول زمان به رویکردي نوآورانه و فعال تبدیل شده و در حال حاضر بانک ها نقش
پیشرو و راهبر را در نهادینه سازي این موضوع در دیگر بنگاه هاي کشور ایفا می کنند. مبحث مسئولیت اجتماعی به شکل امروزین خود از سال هاي ابتدایی دهه 1390 در بانک هاي ایران جدي شد و

 
تا کنون بانک هاي کشور در همین راستا پروژه هاي گوناگونی را در حوزه هاي متفاوت در سراسر کشور طراحی و اجرا کرده اند. 

 
طرح هاي مسئولیت اجتماعی بانک مهر ایران 

بانک مهر ایران در راستاي پذیرش داوطلبانه مسئولیت اجتماعی، اقدام به ارائه انواع مختلفی از خدمات اجتماعی کرده است. این بانک بر اساس الگوي بانکداري اسلامی و براي تقویت و بهبود اقتصاد
آحاد ملت تأسیس شده و سعی در رفع فقر و محرومیت اقتصادي به خصوص در قشر ضعیف جامعه دارد. بانک مهر ایران در راستاي انجام مسئولیت هاي اجتماعی خود تسهیلات قرض الحسنه اي را در

 
حوزه هاي معیشت، اشتغال زایی و کارآفرینی، درمان، ازدواج و همچنین حمایت از مددجویان تحت پوشش سازمان هاي مردم نهاد و حمایتی اعطا می کند. 

 
طرح هاي مسئولیت اجتماعی بانک مهر ایران در چند محور کاري به این شرح است: 

 
توسعه و بهبود آموزش با اولویت قرار دادن دانش آموزان مناطق محروم 

 
توسعه و بهبود سلامت و بهداشت 

 
توانبخشی مددجویان نهادهاي حمایتی و محرومیت زدایی 

 
صیانت از محیط زیست و توسعه فعالیت هاي زیست محیطی مردم محور 

 
حمایت از جوانان براي ازدواج و تشکیل دادن خانواده 

 
کاهش آسیب هاي اجتماعی ناشی از حوادث طبیعی با بیمه کردن خانه هاي روستایی 

بانک مهر ایران بر مبناي اهدافی که خود مصداق مسئولیت اجتماعی است، تأسیس شد و تا کنون فعالیت هاي زیادي را در این راستا انجام داده است. از جمله فعالیت هاي این بانک براي تحقق

 
مسئولیت اجتماعی می توان به بیمه خانه هایی روستایی اشاره کرد که براي تجهیز و بازسازي خانه هاي روستایی در مقابل بلایاي طبیعی است و سال گذشته 500هزار خانه روستایی را در برگرفت. 

در موردي دیگر که براي نخستین بار در سطح شبکه بانکی کشور اجرایی شد، بانک مهر ایران از محل منابع حاصل از دریافت وجه التزام، تجهیزات پزشکی مقابله با کرونا را خریداري کرد و با هماهنگی

 
وزارت بهداشت در اختیار دانشگاه هاي علوم پزشکی سراسر کشور قرار داد. 

ساخت 100 باب واحد مسکونی براي سه استان سیل زده در سال 1398، ساخت مدرسه و خانه بهداشت در مناطق محروم، مشارکت در ساخت یک بیمارستان 300 تخت خوابه اعصاب و روان،

 
مشارکت در آزادسازي زندانیان جرایم غیرعمد نیز از دیگر کارهاي مهم بانک مهر ایران در حوزه مسئولیت اجتماعی است. 

 
یکی دیگر از فعالیت هاي این بانک مهر ایران اعطاي تسهیلات و وام هایی براي خرید کالاهاي ایرانی در جهت حمایت از تولید داخل است. 

این بانک همچنین با راه اندازي طرحی با عنوان همیاران مهر این امکان را براي مردم ایجاد کرده که بتوانند پول و منابع خود را به مدت محدود یا براي همیشه جهت صرف امور خیر و دستگیري از

 
نیازمندان حقیقی صرف کنند. 

بانک مهر ایران از آغاز فعالیت تا پایان سال 1399 بخشی از بودجه تبلیغات خود را در حوزه مسئولیت اجتماعی هزینه می کرد. با این حال با مجوزي که از سوي مجمع عمومی این بانک صادر شد، از
این پس قادر خواهد بود منابع حاصل از دریافت جریمه دیرکرد را صرف مسئولیت اجتماعی خود کند. آن طور که پیش تر اشاره شد خرید 15هزار قلم تجهیزات پزشکی مقابله با کرونا نخستین مورد از
این نمونه بود که در اردیبهشت سال جاري انجام شد. بانک مهر ایران نخستین بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از آن ها، منابع حاصل از دریافت جریمه

 
دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت اجتماعی خود تخصیص می دهد. از این رو می توان بانک مهر ایران را پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شبکه بانکی کشور دانست. 

<--



صنعتگران میبد از اجراي طرح ارتقاي سطح سلامت اجتماعی استقبال کردند

منبع: ایرناشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/04/21

یزد- ایرنا- عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی میبد و مشاور خانواده گفت: اجراي طرح ارتقاي سطح سلامت اجتماعی و فرهنگی شهرستان با هدف کاهش آسیب ها از چند ماه گذشته در
2 بخش شهر و صنعت شروع و مورد استقبال مردم و مسوولان و همچنین صاحبان صنایع براي برگزاري کارگاه هاي آموزشی در سطح کارخانه ها قرار گرفت.

 یزد- ایرنا- عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی میبد و مشاور خانواده گفت: اجراي طرح
ارتقاي سطح سلامت اجتماعی و فرهنگی شهرستان با هدف کاهش آسیب ها از چند ماه گذشته در 2 بخش شهر و صنعت شروع و مورد استقبال مردم و مسوولان و همچنین صاحبان صنایع براي

 
برگزاري کارگاه هاي آموزشی در سطح کارخانه ها قرار گرفت. 

به گزارش ایرنا معصومه اسمعیلی روز دوشنبه در حاشیه برگزاري یکی از کارگاه هاي آموزشی این طرح در گفت و گو با ایرنا افزود: با توجه به شروع طرح یاد شده در 2 بخش شهر و صنایع تاکنون این

 
طرح در سطح شهر با همکاري مسوولان ادارات و سازمان ها و روحانیون ، مشاوران و پایگاههاي مردمی محله ها و کنشگران اجتماعی در حال انجام است. 

 
عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی میبد ادامه داد: در حوزه صنایع نیز با حضور روحانیون طرح ارمغان با ارایه مشاوره مذهبی و برگزاري کارگاه هاي آموزشی اجرا شده است. 

اسمعیلی در ادامه تصریح کرد: براي اولین بار روانشناس و مشاور در بخش صنعت وارد شد و به نظر می آید که جایگاه خیلی خوبی پیدا کند ، چون صاحبان صنایع از این طرح استقبال کرده و همکاري

 
با مسوولان در اجراي آن با مسوولان همکاري دارند. 

وي ادامه داد: طرح ارتقاي سلامت اجتماعی و فرهنگی شهرستان در بخش صنعت با هدف ایجاد تعامل و تعادل بین کار و زندگی خانوادگی و جلوگیري از هر گونه نفوذ آسیب هاي اجتماعی به درون

 
بافت خانواده به صورت برگزاري کارگاه هاي آموزشی و مشاوره هاي فردي و گروهی شروع شد و هم اکنون نیز در حال اجرا است. 

اسمعیلی یادآور شد : اکنون مرحله اولیه در 100 ساعت آموزش به صورت آموزش سرپرستان و مدیران داخلی کارخانه همراه با تکمیل پرسشنامه شغلی و خانوادگی و ارتباط گرفتن با خانواده هاي

 
کارگران در مرحله اول و در مرحله دوم برگزاري کارگاههاي آنلاین با کارگران در سطحی وسیع تر و سنجش بهره وري کارخانه در حال اجرا است. 

این مشاور خانواده همچنین اظهار کرد: کارگران و خانواده هاي آنها از اجراي این طرح استقبال زیادي کرده اند و به نظر می رسد که از دسترسی رایگان و آسان به آموزش هاي ارایه شده در اجراي

 
طرح رضایت دارند. 

وي در ادامه تصریح کرد: با توجه به وجود آسیب هاي اجتماعی در شهر آموزش پیشگیري از این آسیب ها و مشکلات که قبلا شاید در حوزه صنایع نیازي به آن احساس نمی شد به ویژه در ارتباط با

 
آموزش ارتباط هاي اجتماعی و خانوادگی و آموزش مهارت هاي زندگی براي ایجاد آرامش خانوادگی و اجتماعی و ارتقاي بهره وري و رشد اقتصادي و رونق تولید مورد نیاز جامعه است. 



 
 

مدیرعامل کارخانه کاشی امین به عنوان اولین کارخانه اجراي طرح ارتقاي سلامت اجتماعی و فرهنگی میبد هم گفت: با توجه به وجود آسیب هاي اجتماعی در شهر که منشاء آن را بیشتر صنایع شهر

 
و اشتغال افراد غیر بومی در شهر می دانند ، اجراي این طرح فرصت خوبی است تا رفع این هجمه مورد توجه صاحبان صنایع قرار گیرد. 

ابوالفضل خالقیه افزود: گذشته از آن وجود مشکلات زندگی را نمی توان نادیده گرفت و با برگزاري این کارگاه ها و ریشه یابی مشکلات و مورد توجه قرار دادن سلامت روح و روان کارگران و افزایش

 
انرژي مثبت و روحیه شاد می توان بهره وري در کارخانه ها و بخش صنعت را افزایش داد. 

 
وي بر برنامه ریزي اجراي مداوم طرح یاد شده براي نتیجه بخش بودن آن تاکید کرد. 

مدیر اداري این کارخانه هم مشکل شیوع کرونا در برگزاري کلاس هاي حضوري به صورت دلخواه را یادآور شد و به برگزاري کلاس هاي آنلاین براي همه کارگران با پیگیري هاي انجام شده و فراهم

 
کردن زیر ساخت اشاره کرد. 

 
بابک حبابی در ادامه افزود: طرح ارتقاي سلامت اجتماعی و فرهنگی شهرستان هم اکنون به صورت پایلوت در این کارخانه برگزار می شود و اجراي آن در کارخانه هاي دیگر نیز برنامه ریزي شده است. 

 
یک هزار و 500 شرکت تولیدي و کارخانه در شهرستان میبد فعال است که از این تعداد 352 واحد آن در شهرك صنعتی جهان آباد و 71 واحد در ناحیه شمس آباد دایر شده است. 

 
مرکز شهرستان 106 هزار نفري میبد در 50 کیلومتري شمال غرب شهر یزد واقع شده است. 

 
برچسب ها 

 
- میبد 

 
- دانشگاه آزاد اسلامی 

 
- کارخانه 

 
- یزد 

- سلامت روان



تحول دیوان عدالت اداري در اوج

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/04/21

رئیس هیئت نظارت بر انتخابات: اگر حقی از کسی ضایع شده این حق پس گرفته و اگر افرادي تخلف کردند قطعا با آنها برخورد شود.

 
علی بهادري جهرمی، عضو هیئت علمی دانشکده حقوق دانشگاه تربیت مدرس 

دیوان عدالت اداري نقش بسیار مهم و غیرقابل انکاري در مواجهه با یکه تازي دستگاه هاي
اجرایی و به حاشیه رانده شدن حقوق مردم دارد. با توجه به همین کارکرد محوري و
پراهمیت، دیوان در دوره مدیریتی جدید به معناي اخص و اتم کلمه تحول قضایی و

 
استیفاي حقوق مردم را پیگیري و اجرایی کرده است. 

حجت الاسلام دکتر مصدق با باور به تحول و با استفاده از سال ها تجارب قضایی و نحوه ي
مدیریتی کارآ، توانسته است در همین مدت کوتاه سه ماهه اقداماتی را انجام دهد که نافع به

 
حال مردم و حقاً و انصافاً تحسین برانگیز است؛ سرفصل اهم این اقدامات را بخوانید: 

با یک کار جهادي بزرگ و تشکیل جلسات فوق العاده، پرونده هاي هیئت عمومی دیوان
عدالت به روز شده و عملا به صفر رسیده است؛ در نتیجه این کار و با این که هنوز از استقرار
مدیریت جدید در دیوان عدالت 90 روز نمیگذرد، 350 پرونده در هیئت عمومی دیوان
رسیدگی شده است. در همین راستا، دبیرخانه مرکزي دیوان عدالت هم ساماندهی شده

است که در نتیجه آن مدت انتظار مردم هم بسیار کاهش یافته است. مضاف بر این که ملاقات مردمی از سوي کلیه معاونین دیوان در روز و ساعت معین الزامی شده است. این موارد به نحو چشمگیري

 
بر رضایت عمومی از عملکرد دیوان عدالت اداري افزوده است. 

کارگروه هاي مشترك بین دیوان عدالت اداري و دستگاه هاي اجرایی با پیگیري هاي رئیس دیوان عدالت تشکیل شده است. این کارگروه ها حلقه مفقوده حل مشکلات اداري مردم حین مراجعه به

 
دستگاه هاي اجرایی است. 

 
با دستور رئیس دیوان عدالت و در راستاي ایجاد رونق اقتصادي، پرونده هاي مربوط به تولید خارج از نوبت رسیدگی می شود. 

 
علاوه بر این در دیوان درگاهی با هدف حمایت از تولید، مانع زدایی و پشتیبانی ایجاد شده است. 

به منظور رسیدگی فنی تر به موارد ارجاعی و کاستن از اطاله دادرسی، 12 کارگروه تخصصی تخصصی در دیوان عدالت تشکیل و همزمان با هفته قوه قضائیه آغاز به کار کرده است. علاوه بر این هیات

 
هاي اندیشه ورز متشکل از اساتید دانشگاه نیز در دیوان عدالت تشکیل شده است. سامانه ایده هم به منظور جلب ایدههاي شهروندان در دیوان عدالت راهاندازي شده است. 

 
دیوان عدالت اداري در حکمی نافع به حال مردم تصریح کرد وجوه دریافتی از مردم روي قبوض آب تحت عنوان توسعه شبکه فاضلاب غیرقانونی و غیرشرعی است. 

با درکی درست از مشکلات بخش بزرگی از بازنشستگان، هیات عمومی دیوان عدالت اداري در پرداخت معوقات اصلاح مستمري بازنشستگی با احتساب اشتغال در مشاغل سخت و زیان آور را از تاریخ

 
بازنشستگی الزام آور دانست. 

کارکنان پیمانی در مواردي با اجحاف هاي اجرایی روبرو بوده اند؛ هیات عمومی دیوان عدالت اداري با اشراف به مسائل این قشر از کارکنان که در عمل مانند یک کارمند رسمی خدمت می کنند و به

 
منظور رخ ندادن تعارض منافع، مرجع رسیدگی به تخلفات کارکنان پیمانی را هیات رسیدگی به تخلفات اداري دانست، نه هسته هاي گزینش. 

دیوان عدالت اداري در حکمی منطبق با آموزه هاي نوین حقوق بشري تصریح کرد که کاهش 10 ساعت کاري کارمندان غیر هیات علمی داراي معلولیت شدید و خیلی شدید در کلیه دستگاههاي

 
اجرایی از جمله دانشگاه ها الزامی است. 

به منظور پاسداشت و ارج نهادن به خدمات فراموش ناشدنی شهدا و خانواده هایشان و رفع دغدغه چندین ساله این عزیزان، دیوان تصریح کرده است که هرگونه جابجایی یا تغییر کاربري در قطعات و

 
حریم گلزار شهدا که مستلزم تصرف و خسارت باشد ممنوع است. 

یکی از مقرراتی که وجود داشت اما در عمل اجرا نمی شد، مرخصی زایمان بود. دیوان عدالت اداري با ورود به این قضیه اعطاي مرخصی زایمان را با توجه به مصوبه دولتی، منوط به طرح دعوا در دیوان

 
ندانست و آن را راساً و بدواً براي همه دستگاه ها لازم الاجرا برشمرد. 

این ها بخشی از خدماتی است که دیوان عدالت اداري در سه ماه گذشته با مدیریت جدید انجام داده است. ادامه این مسیر تحولی امیدها را در مردم زنده می کند و دیوان عدالت اداري را در مسیر

 
تحقق اهداف اصلی اش موفق خواهد کرد. این حجم از فعالیت و اقدامات مثمر، حتی تحسین سرسخت ترین منتقدان را هم برمی انگیزاند. 

asriran.com/003KOW :لینک کوتاه



وضعیت نیمی از دشت هاي کشور بحرانی است

منبع: اتاق خبرشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/04/21

رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی با اشاره به وضعیت بحرانی در 300 دشت کشور، توسعه و کارآفرینی در مناطق ساحلی را یکی از نیازهاي ضروري اقتصاد ایران برمی شمارد.

 
رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی با اشاره به وضعیت بحرانی در 300 دشت کشور، توسعه و کارآفرینی در مناطق ساحلی را یکی از نیازهاي ضروري اقتصاد ایران برمی شمارد. 

به گزارش اتاق خبر، به نقل از اتاق ایران،معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اکنون از 606
دشت موجود در کشور، بیش از 300 دشت با وضعیت قرمز و بحرانی مواجه اند و همین مسئله
سبب شده تا بخش هایی از کشور خالی از سکنه شده و مهاجرت از جنوب به شمال را شاهد

 
باشیم. 

علیرضا شهیدي در مراسم افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین افزود: از مجموع 43 مخاطره
موجود در جهان، 34 مخاطره در ایران اتفاق می افتد و مشکل آنجاست که به موضوع پیشگیري به

 
از درمان است اعتقاد نداریم. 

او با اشاره به گرمی هوا و تغییرات اقلیمی در هفته هاي اخیر و همچنین مواجهه چندساله با پدیده
خشک سالی، گفت: خشک سالی سبب اضافه برداشت از آب هاي زیرزمینی می شود که در ادامه به بحران آب و فرونشست زمین می انجامد، همچنین آبخوان ها از بین رفته و با اندك بارندگی، سیلاب

 
به راه می افتد و در برخی موارد رانش زمین را به دنبال دارد. 

رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی، به طور نمونه با اشاره به رها کردن 300 کیلومتر از سواحل مکران و در عوض کارآفرینی در سایر مناطق، تصریح کرد: این در حالی است که در جهان

 
پولدارترین شهرها در کنار سواحل قرار دارند و صنعت و تجارت به سواحل نزدیک است. 

او یادآوري کرد: سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی، متولی اکتشافات مواد معدنی و تولیدکننده ثروت براي کشور است که شعار آن صیانت از ثروت تولیدي به واسطه شناخت از مخاطرات زمین

 
شناسی است. 

 
او تصریح کرد: این سازمان از زمان تأسیس خود در سال 1338 تاکنون بیش از 100 نوع نقشه در 300 لایه تهیه کرده و امروز سایت داده هاي علوم زمین، پشتوانه علمی کاداستر معدنی است. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، زمین شناسی را رشته اي پول ساز و معادن را داراي ارزش افزوده بالا توصیف کرد و گفت: به عنوان نمونه، ارزش یک محدوده 20 میلیون تنی سنگ آهن با قیمت

 
حدود 170 دلاري هر تن از آن، بیش از سه میلیارد دلار است، این در حالی است که پارسال ارزش صادرات محصولات معدن و صنایع معدنی کشور کمتر از 10 میلیارد دلار بود. 

او همچنین با اشاره به افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین، آن را سومین مرکز ازاین دست در کشور برشمرد و افزود: این مکان که در اختیار شرکت هاي استارتاپی و پژوهشگران قرار خواهد

 
گرفت، دست کم هزار نفر از نیروهاي کارشناسی سازمان زمین شناسی پشتوانه آن خواهند بود. 

 
لزوم رسوخ فناوري در حوزه زمین شناسی 

در ادامه، اسماعیل قادري فر، معاون معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و رئیس مرکز توسعه فناوري هاي این معاونت افزود: ایده ایجاد شتاب دهنده اي از سوي بخش خصوصی در حوزه زمین

 
شناسی، می تواند به ورود سریع تر و رسوخ فناوري ها در این حوزه اثرگذار و اقتصادمحور بیانجامد. 

او ابراز امیدواري کرد: خروجی این شتاب دهنده تبدیل به شرکت هاي دانش بنیان شود و در ادامه بتواند توسعه سرمایه گذاري در مقوله اکتشافات، اشتغال زایی و ارتقاي ارزش افزوده محصولات بخش

 
معدن و صنایع معدنی را به دنبال داشته باشد. 

همچنین، مدیر طرح توسعه نوآوري ها و فناوري هاي حوزه زمین شناسی، معدن و صنایع معدنی با تقدیر از حمایت هاي معاونت علمی و فناوري رئیس جمهوري از طرح هاي فناورانه، تأکید کرد: باید

 
از تفکر و نگاه نفتی که مدیریتی سیاه است فاصله گرفت و به سمت مدیریت پاك و زیست محیطی برویم که این مهم با تکیه بر فناوري و نوآوري امکان پذیر است. 

به گزارش ایرنا، کامبیز مهدي زاده خاطرنشان کرد: معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري یکی از پیش قراولان پایان دادن به وابستگی به درآمدهاي نفتی است و این معاونت بر تداوم حمایت از
کارخانه ها و شرکت هاي دانش بنیان، شرکت هاي شتاب دهنده و غیره در دولت آینده نیز تأکید دارد.



واردات قاچاق اسب، قاتل اسب اصیل خراسان شمالی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/04/21

به گزارش خبرگزاري فارس از بجنورد، محمد وحیدي در بازدید از حوزه پرورش اسب مانه و
سملقان اظهار کرد: یک خوشه پرورش اسب از زمان اولیه تا زمانی که در مسابقات شرکت

 
می کند، 40 واحد زنجیره اشتغال براي آن وجود دارد. 

وي در ادامه گفت: اگر بتوانیم این زنجیره را در استان ایجاد کنیم، میانگین ظرفیت اشتغال
حداقل 10 برابر ظرفیت فعلی خواهد شد اما در حال حاضر این ظرفیت در استان دیده نمی

 
شود. 

نماینده مردم پنج شهر خراسان شمالی در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: متأسفانه
کسانی هستند که به صورت غیر مجاز، واردات اسب انجام می دهند که از مرزهاي ترکیه و

 
پاکستان اسبهاي دوخون آورده و مخلوط اسبهاي اصیل میکنند. 

وحیدي با اشاره بزرگترین واحد اسب مانه و سملقان بیان کرد: با توجه به مشکلات پیش آمده امیدواریم رویکرد مناسبی انجام شود تا با شرایط مناسب با کمک مسولین به تولید دام و موضوع صنعت

 
پرورش اسب پرداخته شود. 

انتهاي پیام/ج



تحمیل خسارت هاي سنگین به صنایع با قطعی هاي اخیر برق

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/04/21

بندرعباس - معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري هرمزگان گفت: قطعی هاي اخیر برق خسارت هاي سنگینی در امر تولید به صنایع وارد کرده است.

بندرعباس - معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري هرمزگان گفت: قطعی هاي اخیر برق

 
خسارت هاي سنگینی در امر تولید به صنایع وارد کرده است. 

به گزارش خبرنگار مهر، ایرج حیدري عصر دوشنبه در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع
تولید استان با حضور معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري، با محوریت تامین برق صنایع
فولادي و سیمان استان، با اشاره به اهمیت تامین برق این صنایع، عنوان کرد: غیر فعال
بودن واحدهاي بزرگ فولادي و سیمانی چالش هاي بسیاري براي کشور و هرمزگان در

 
زمینه تولید محصولات فولادي، سیمان و اشتغال ایجاد می کند. 

وي افزود: غیرفعال بودن واحدهاي بزرگ فولادي و سیمانی تاثیر مستقیم بر روي زندگی
مردم، پروژه هاي عمرانی و ساخت و ساز ها ایجاد خواهد کرد و باعث افزایش قیمت مواد

 
اولیه مورد نیاز جهت ساخت وسازها و ایجاد بازار سیاه در بازار این محصولات خواهد شد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري هرمزگان، خاطرنشان کرد: با توجه به نقش و
جایگاهی که هرمزگان در اقتصاد ملی، کم اثر کردن فشار تحریم ها با ارز آوري که صنایع فولادي براي کشور دارند ضروري است در اعمال خاموشی هاي هرمزگان در بخش خانگی و صنایع فولادي و

 
سیمانی از سوي وزارت نیرو تجدید نظر اساسی شود. 

حیدري، افزود: برخی صنایع مستقر در هرمزگان و همچنین برخی ارگان ها و دستگاه هاي اجرایی کارکرد ملی دارند و ضروري است تامین برق آنها جز سهمیه هرمزگان محسوب نگردد و برق دستگاه

 
ها و صنایع ملی جداگانه تامین شود و در این خصوص استثنا قائل شوند تا صنایع هرمزگان در تامین برق با چالش مواجه نشوند. 

وي افزود: خلل در تامین برق صنایع هرمزگان در هفته هاي اخیر آسیب جدي به بخش تولید این صنایع وارد کرده است و ضروري است وزارت نیرو با اتخاذ تدابیر مناسب مشکل تامین برق صنایع

 
هرمزگان با اختصاص سهمیه ویژه مرتفع نماید. 

 
معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري هرمزگان، تصریح کرد: عدم تامین برق صنایع تبعات بسیاري در حوزه تولید و اشتغال به همراه دارد و اثر مستقیم بر زندگی مردم خواهد داشت. 

حیدري گفت: صنایع در حوزه مبارزه با ویروس کرونا با انجام مسئولیت هاي اجتماعی همواره پیشگان بوده اند و اکسیژن مورد نیاز بیمارستان هاي کشور را در شرایط کنونی صنایع فولادي تامین می
کنند.



حمایت از اقشار آسیب دیده از کرونا توسط صندوق کارآفرینی امید

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/04/21

 
حمایت از اقشار آسیب دیده از کرونا توسط صندوق کارآفرینی امید 

زنگنه مدیر صندوق کارآفرینی امید خراسان جنوبی در سفر به شهرستان سرایان با رسولی مقدم فرماندار،حجۀالاسلام مرتضایی نیا امام جمعه وحجۀالاسلام نصیرایی نمانیده مردم شهرستان هاي

 
سرایان، فردوس، بشرویه وطبس دیدار کرد. 

زنگنه در این جلسه گزارشی از پرداخت 520 فقره تسهیلات قرض الحسنه به مبلغ قریب به 200 میلیارد ریال در 4 شهرستان طبس، فردوس، سرایان و بشرویه حوزه انتخابیه حجۀالاسلام نصیرایی ارائه
نمود و افزود: صندوق کارآفرینی امید درنظر دارد تا اصناف آسیب دیده از کرونا را که در 2 سال گذشته با اتاق اصناف همکاري داشته اند و کسب وکار خود را براساس مصوبات کمیته کروناي استان به

 
جهت کاهش سرایت این بیماري تعطیل کرده اند را مورد حمایت قرار دهد که شیوه نامه اجرایی آن به زودي اعلام خواهد شد. 

 
در این جلسات از خدمات صندوق کارآفرینی امید استان در پرداخت تسهیلات اشتغال و تعامل با سایر دستگاه هاي اجرایی استان تشکر و قدردانی گردید. 

 
در ادامه سفر به شهرستان سرایان زنگنه مدیر صندوق کارآفرینی امید استان از طرح کارگاه تولید لباس بیمارستانی و طرح تولید تپ چنجر شرکت اوژن صنعت کبیر بازدید به عمل آورد. 

 
گفتنی است میزان تسهیلات پرداختی به این دو طرح 2/5 میلیارد ریال است که توانسته زمینه اشتغال براي 6 نفر را فراهم آورد. 



طرح همیاران بازرسی با مشارکت بسیج اصناف استان مرکزي اجرا می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/04/21

گروه استان ها- مسئول بسیج اصناف سپاه روح االله استان مرکزي گفت: طرح همیاران بازرسی با مشارکت بسیج اصناف استان مرکزي اجرا می شود.

گروه استان ها- مسئول بسیج اصناف سپاه روح االله استان مرکزي گفت: طرح همیاران

 
بازرسی با مشارکت بسیج اصناف استان مرکزي اجرا می شود. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اراك، سرهنگ پاسدار محمد فراهانی عصر امروز در حاشیه
نشست هیئت اندیشه ورز بسیج اصناف استان مرکزي با اشاره به فعالیت بسیج اصناف اظهار
داشت: تلاش در راستا تحقق شعار سال یکی از مهمترین ماموریت هاي بسیج اصناف است

 
که این قشر از بسیج همچون سایر اقشار در این زمینه پرتلاش نقش آفرینی می کند. 

وي افزود: اصناف و کسبه به عنوان خط مقدم تحقق شعار سال نقشی کلیدي و اساسی ایفا
می کنند و بسیج اصناف براي به میدان آوردن همه ظرفیت ها تمام تلاش خود را به کار
گرفته است چراکه یکی از الزامات تحقق شعار سال تلاش و همت جهادي است و باید جهاد

 
اقتصادي به معناي واقعی محقق شود. 

مسئول بسیج اصناف سپاه روح االله استان مرکزي تصریح کرد: نقش اصناف و بازاریان در
مقابله با کرونا همواره چشم گیر بوده چراکه علاوه بر تعامل و همکاري با ستاد مقابله با کرونا

در اقدامات مومنانه نقش مهمی داشته اند و بسیج اصناف در طی این سال ها به پشتوانه هیئت اندیشه ورز و مجاهدت هاي بسیجیان دلاور همواره براي رفع بحران ها طرح هاي مهمی اجرا کرده که

 
یکی از آنها طرح کاسبان امین بود که برکات فراوانی براي تامین کالاهاي اساسی داشت. 

وي بیان کرد: طرح همیاران بازرسی از دیگر طرح هاي بسیج اصناف براي کنترل و نظارت بر بازار است که بیش از پانزده بازرس در سطح استان در قالب این طرح خدمت رسانی می کند، علیرغم ایجاد
مشکلاتی براي اصناف در طی شرایط بیماري کرونا خیرین و کاسبان با هدایت بسیج اصناف در اقدامات خداپسندانه همچون نهضت کمک مومنانه براي کاهش آسیب هاي بیماري کرونا نقش داشته اند

 
و در قالب بسته هاي معیشتی، بهداشتی و غذایی خانواده هاي آسیب دیده را حمایت کرده اند. 

 
حمایت از کسب و کار خانگی و کارگاه هاي تولیدي از اهداف اساسی بسیج اصناف است 

 
رئیس سازمان بسیج اصناف خبر داد: خدمت رسانی 400 گروه جهادي تخصصی بسیج اصناف به مناطق محروم 

 
بازرسی هاي شب عید بسیج اصناف استان زنجان آغاز شد 

مسئول بسیج اصناف سپاه روح االله استان مرکزي عنوان کرد: در بسیج اصناف استان مرکزي بیش از هفت گروه جهادي تخصصی سازماندهی شده که خدمات تخصی به ولی نعمتان ارائه می دهند و
عمده فعالیت انها در مناطق محروم و کم برخوردار است، سال گذشته بسیج اصناف در یک اقدام ابتکاري با راه اندازي اردوهاي جهادي تخصصی در مناطق محروم خدمات قابل توجهی به ولی نعمتان

 
ارائه کرد که در 1400 نیز با قوت ادامه دارد. 

فراهانی بیان کرد: امسال رویکرد گروه هاي جهادي در 3 حوزه خدمات رسانی تخصصی، سازندگی و اشتغال زایی انجام خواهد شد و براي ایجاد اشتغال با توجه به تخصص محور بودن گروه هاي جهادي
توانمند سازي، مهارت آموزي و مهارت افزایی نیز دنبال می شود، همچنین دو گروه جهادي براي محرومیت زدایی در حوزه عمرانی سازماندهی شده که در این ایام با کمک مرکز نیکوکاري اصناف براي

 
ساخت 2 واحد مسکونی نیازمندان در روستاي مرزیجران اراك تلاش می شود. 

وي خاطرنشان کرد: یکی از اقدامات مهم گروه هاي جهادي اصناف با کمک اتاق اصناف و سایر دستگاه هاي دیگر راه اندازي پایگاه اورژانس اصناف است که به مناسبت روز اصناف کلنگ آن زده شده و
امیدواریم با مشارکت بیشتر خیرین و تعامل دستگاه ها در سریع ترین فرصت به بهره برداري برسد.



اصلاح و باز اجتماعی کردن زندانیان از اولویت هاي دستگاه قضائی است

منبع: تسنیمشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/04/21

گروه استان ها-رئیس کل دادگستري استان اردبیل گفت: اصلاح و باز اجتماعی کردن زندانیان از اولویت هاي دستگاه قضائی است.

گروه استان ها-رئیس کل دادگستري استان اردبیل گفت: اصلاح و باز اجتماعی کردن

 
زندانیان از اولویت هاي دستگاه قضائی است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اردبیل ، حجت الاسلام حسین کثیرلو عصر امروز در بازدید از
زندان مشگین شهر اظهار داشت: افزایش آسیب هاي اجتماعی و ناهنجاري ها در جامعه غیر
قابل کتمان بوده بر همین مبنا یکی از اولویت ها و رویکرد اصلی دستگاه قضائی استان

 
اصلاح و باز اجتماعی کردن زندانیان است. 

وي افزود: بازسازگاري اجتماعی زندانیان هدف اصلی از زندانی کردن افراد است، در این

 
راستا باید فضاي امنی براي زندانیان فراهم شود تا بتوانند به جامعه بازگردند. 

 
جنبش ابتکار ملی فلسطین: تشکیلات خودگردان فورا زندانیان را آزاد کند 

 
قدردانی دادستانی کل کشور از توسعه اشتغال و بازاجتماعی زندانیان 

اعلام آمادگی مجلس شوراي اسلامی براي همکاري با سازمان زندان ها در کاهش آمار

 
زندانیان 

رئیس کل دادگستري استان اردبیل با بیان اینکه یکی از طیف و اقشاري که به جد در معرض آسیب ها بوده خانواده هاي زندانیان است، افزود: باید تلاش شود تا با بهره مندي از ظرفیت هاي استانی و

 
با کمک هاي مادي و معنوي به این اینگونه خانواده ها، خانواده هاي زندانیان در معرض آسیب هاي اجتماعی قرار نگیرند. 

کثیرلو همچنین با اشاره به افزایش آمار میزان آزادي زندانیان بیان کرد:امیدواریم بتوانیم با مشارکت و همکاري هاي موجود براي آزادسازي زندانیان و نیز ترویج این فرهنگ مهم و ارزشمند گام هاي

 
اساسی برداشته و از افزایش زندانیان در استان اردبیل جلوگیري به عمل آوریم. 

 
بازدید از بندهاي مختلف زندان و نیز کارگاه هاي اشتغال و مهارت آموزي از دیگر برنامه هاي رئیس کل دادگستري استان و هیأت همراه وي بود. 

سپس رئیس کل دادگستري استان ضمن بازدید از دادگاه عمومی بخش مشگین شرقی (لاهرود) و عرض خدا قوت به همکاران قضائی و اداري با حجت الاسلام صفري امام جمعه محترم لاهرود دیدار
کرده و به بحث و تبادل نظر در خصوص مسائل و مشکلات منطقه پرداختند.



خروج هرگونه دام بدون مجوز دامپزشکی قاچاق است/ برق هیچ یک از واحد هاي صنعتی کوچک در کهگیلویه قطع نمی شود

منبع: صبج زاگرسشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/04/21

فرماندار کهگیلویه گفت: هرگونه خروج دام از شهرستان ، بدون مجوز رسمی دامپزشکی شهرستان قاچاق محسوب می شود.

به گزارش پایگاه تحلیل و اطلاع رسانی صبح زاگرس فرماندار کهگیلویه در نشست اعضاي
کمیته تنظیم بازار شهرستان با اشاره به اینکه با تاسیس فروشگاه هاي زنجیره مخالف نیست
گفت: باید به جهت رعایت استاندارهاي جمعتی شهري توازن بین فروشگاه ها و محل آنها

 
وجود داشته باشد. 

دارا کریمی نژاد به حفظ کسب و کارهاي کوچک و اشتغال فردي اشاره کرد و افزود: در

 
راستاي حمایت از این مشاغل محدودیت ها اعمال می شود . 

وي به بازرسی هاي مستمر کنترلی در سطح شهر اشاره و تصریح کرد: در راستاي اعتماد سازي و نظارت بر قیمت ها بر اساس برنامه زمانبندي گشت هاي سلامت محور با محوریت صنعت و معدن اجرا

 
خواهد شد. 

 
مقام ارشد اجرایی کهگیلویه از بازرسی هاي بر عرضه کننده کالاهاي اساسی خبر داد و گفت: نظارت بر قیمت تمام شده مرغ ، گوشت قرمز ، روغن، نان و میوه روزانه انجام می شود. 

کریمی نژاد در بخش دیگر سخنان خود در خصوص برنامه کوتاه مدت قطعی برق مراکز صنعتی در راستاي عبور از بحران گفت: خاموشی ها واحدهاي تولیدي کوچک را شامل نشده و برق هیچ واحدي

 
قطع نخواهد شد. 

 
وي در پایان افزود: خروج دام از شهرستان باید با مجوز از شبکه دامپزشکی کهگیلویه صورت گیرد و خارج از آن قاچاق کالا قلمداد می شود. 

انتهاي پیام/



کارخانه پتروشیمی مسجدسلیمان آماده بهره برداري است

شماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/04/21
منبع: خبرگزاري پتروشیمی

ایران

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت خوزستان گفت: کارخانه صنایع پتروشیمی مسجدسلیمان به عنوان یک پروژه مهم اقتصادي و تولیدي با ایجاد اشتغال براي یکهزار و 200 نفر آماده بهره
برداري است. به گزارش خبرگزاري پتروشیمی ایران(ایپنا)، امیر حسین نظري بیان کرد: به منظور توسعه اشتغال و رونق اقتصادي در مناطق محروم ...

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت خوزستان گفت: کارخانه صنایع پتروشیمی مسجدسلیمان به عنوان یک پروژه مهم اقتصادي و تولیدي با ایجاد اشتغال براي یکهزار و 200 نفر آماده بهره

 
برداري است. 

به گزارش خبرگزاري پتروشیمی ایران(ایپنا)، امیر حسین نظري بیان کرد: به منظور توسعه اشتغال و رونق اقتصادي در مناطق محروم ایجاد شرکت هاي بزرگ تولیدي و اقتصادي و ایجاد اشتغال در

 
برنامه کاري دستگاه هاي مربوطه است. 

وي گفت: ساخت شرکت صنایع پتروشیمی در شهرستان محرومی چون مسجد سلیمان به منظور رونق اشتغال و اقتصاد این منطقه کم برخوردار صورت گرفته است تا جوانان این شهرستان فضاي لازم

 
براي کار و فعالیت را داشته باشند. 

 
رییس سازمان صمت خوزستان افزود: در این شرکت تولید اوره و آمونیاك انجام می شود و برآورد شده است سالانه یک میلیون و 75 هزار تن اوره در این شرکت تولید شود. 

 
نظري با اشاره به اینکه میزان پیشرفت فیزیکی ساخت این شرکت 99.7 درصد است ادامه داد: 4.2 میلیارد یوآن براي ساخت این شرکت سرمایه گذاري شده است و براي افتتاح رسمی آماده دارد. 

 
وي افزود: تاسیس شرکت هاي تولیدي بزرگ در مناطق محروم باعث رونق اقتصاد و اشتغال منطقه می شود و باید این روند در مناطق محروم اجرایی شود. 

 
تاسیس شرکت هاي بزرگ در مناطق محروم به منظور رونق  اقتصادي و اشتغال از برنامه هاي دولت است . مدتی پیش نیز ساخت 2 شرکت فولادي در شهرستان رامهرمز آغاز شد. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي خوزستان پیش از این نرخ بیکاري این استان را طبق آخرین گزارش 14.5 درصد اعلام کرد و گفت: با توجه به آمار ارائه شده، استان خوزستان با لشکري از
جمعیت بیکار روبرو است.



آغاز عملیات اجرائی هاب پتروشیمی قشم تا یک ماه آینده

شماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/04/21
منبع: خبرگزاري پتروشیمی

ایران

مدیرعامل منطقه آزاد قشم از آغاز عملیات اجرائی هاب پتروشیمی قشم تا یک ماه آینده خبر داد. به گزارش خبرگزاري پتروشیمی ایران(ایپنا)، آقاي علی درویش پور گفت: سازمان منطقه آزاد
قشم با نگاه به ظرفیت پتروشیمی این منطقه و به ثمر نشستن آن، طرح جامع هاب پتروشیمی منطقه قشم را مطالعه کرده و در یک ماه (...)

 
مدیرعامل منطقه آزاد قشم از آغاز عملیات اجرائی هاب پتروشیمی قشم تا یک ماه آینده خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري پتروشیمی ایران(ایپنا)، آقاي علی درویش پور گفت: سازمان منطقه آزاد قشم با نگاه به ظرفیت پتروشیمی این منطقه و به ثمر نشستن آن، طرح جامع هاب پتروشیمی منطقه قشم

 
را مطالعه کرده و در یک ماه گذشته در کارگروه تخصصی شورایعالی مناطق آزاد کشور به تصویب رسید. 

 
وي افزود: امروز قشم به عنوان سرزمین فرصت هاي طلایی به واسطه دارایی ها، ظرفیت ها در حوزه نفت و انرژي و شیلات، جاذبه هاي بکر طبیعی و بی بدیل، قلمداد می شود. 

مدیرعامل منطقه آزاد قشم با بیان اینکه حدود 2600 هکتار از اراضی قشم در منطقه سَلَخ ، به این موضوع اختصاص پیدا کرده است گفت: 4 شرکت ایرانی و یک شرکت چینی تاکنون موافقت اصولی را

 
هم از وزارت نفت و هم از سازمان منطقه آزاد دریافت کرده اند. 

 
درویش پور افزود: در حال حاضر، از خط هفتم سراسري گاز به طول 57 کیلومتر با قطر 30 اینچ، مواد خوراك صنایع پتروشیمی از بندرعباس به منطقه سلخ انتقال داده می شود. 

 
وي ظرفیت تولید این شرکت ها را 10 میلیون تن در سال بیان کرد و افزود: این تولیدات شامل متانول، پروپیلن، فرمالدئید و پایین دستی پتروشیمی است که کل محصولات صادراتی خواهد بود. 

درویش پور کل حجم سرمایه گذاري در نظر گرفته شده در این طرح را هفت میلیارد دلار بیان کرد و گفت: در یک ماه آتی شرکت کی پیکو به عنوان نخستین شرکت با سرمایه گذاري 50 هزار میلیارد

 
تومانی و ایجاد اشتغال قابل توجه، عملیات اجرائی را آغاز خواهد کرد. 

 
وي اضافه کرد: در راستاي این طرح ها، اسکله صادراتی با ظرفیت 20 میلیون تن نیز براي هاب در نظرگرفته شده و در دست مطالعه است. 

 
درویش پور گفت: همچنین سه واحد تولید گاز مایع هر یک به ظرفیت یک و نیم میلیون تن تولید در سال و سه واحد بانکرینگ و یک واحد پالایشگاهی در این هاب جانمایی شد. 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم، یکی از ظرفیت هاي این منطقه را در حوزه شیلات بیان کرد و گفت: در حال حاضر بیش از 4500 تن پرورش میگو در سال در قشم صورت می گیرد که به طور

 
کامل صادر می شود. 

درویش پور تولید 10 هزار تن پرورش ماهی در قفس را از دیگر اقدامات منطقه آزاد قشم بیان کرد و افزود: حدود 30 هزار تن ماهی صیادي و نزدیک به 15 هزار تن ماهی خشک در سال صادر می

 
شود. 

وي شیلات را حوزه اي ارز آور و صادرات محور در منطقه آزاد قشم خواند و گفت: با هدف گذاري انجام شده، در یک سال آینده ظرفیت پرورش میگو به حدود 30 هزار تن افزایش خواهد یافت.



آقایان می توانند با 3 میلیون تومان زندگی کنند؟

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/04/21

گروه اقتصادي: از روزهاي آغازین ماه جاري که خبر ارسال لایحه دائمی شدن همسان سازي
حقوق بازنشستگان از دولت به مجلس اعلام شد، «الیاس نادران» رئیس کمیسیون تلفیق
بودجه 1400 در تلویزیون حاضر شد و به نقد افزایش تعهدات دولت به صندوق هاي
بازنشستگی پرداخت و تاکید کرد که افزایش بار تعهدات دولت در این حوزه تورم زاست. در
همین حال روزنامه «کیهان» با انتشار یادداشتی به افزایش این تعهدات اشاره کرد و به نقد
این لایحه تهیه شده توسط دولت پرداخت. در گفتگو با «حسن صادقی» رئیس اتحادیه
پیشکسوتان جامعه کارگري دلایل مطرح شدن این دیدگاه ها را در مقطعی که بازنشستگان
تامین اجتماعی منتظر تعیین تکلیف همسان سازي سال هاي آینده از محل بدهی دولت
هستند، پرداختیم. وي معتقد است که مسائل سیاسی به حوزه صنفی کشیده شده است؛ در

 
حالی که اصوالگریان در گذشته چنین مواضعی نداشتند. 

از هفته گذشته که بحث مطرح شدن لایحه دائمی شدن همسان سازي حقوق بازنشستگان در مجلس توسط دولت پیش کشیده شد، شاهد شکل گرفتن موجی از اعتراض ها علیه دولت هستیم؛
اعتراض هایی مبنی بر اینکه دولت مستقر به بهانه این لایحه، در حال تحمیل دائمی تعهدات خود به دولت آینده است. چرا تثبیت تعهداتی که دولت دوازدهم هم در حال اجراي آن هاست، براي عده

 
اي تا این اندازه سنگین تمام شده است؟ 

بحث هاي پیرامون تورم زایی منابع اجراي همسان سازي و افزایش حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی براي فرار به جلوست؛ منتها در این مقطع که دولت در آستانه ي انتقال است، چنین بحثی مطرح
می شود؛ البته این بحث هیچ ارتباطی با «منافع ملی» ندارد و منافع جناحی اصولگرایان در آن بسیار پررنگ است. روزنامه کیهان در بعد رسانه اي بر تنور تورم زا بودن رسیدگی دولت به صندوق هاي

 
بازنشستگی مانور می دهد. چند روز پیش از این آقاي «الیاس نادران» از نمایندگانِ طیف راست سنتی، در صداوسیما مشابه همین ادبیات را به کار می گیرد. 

به نظر می رسد که خیلی هوشمندانه و در زمانی که لایحه دائمی شدن همسان سازي براي تصویب نیاز به اجماع دارد، چنین خطی را به رسانه ها کشیده اند؛ در نتیجه دلایل این مخالفت در این
مقطع جناحی است. چون بار مالی اجراي همسان سازي را دیدند، رنگ عوض کردند. از این منظر، اینکه تازه یادشان افتاده که بودجه بار تورمی دارد، چندان عجیب نیست؛ آقاي نادران رئیس کمیسیون
تلفیق بودجه 1400 به خوبی در جریان تغییرات بودجه بود و امروز نمی تواند ایجاد بار مالی براي اجراي همسان سازي را بر روي دوش دولت روحانی بی اندازد. کیهان هم نمی تواند به گونه اي وانمود

 
که تازه از بار مالی اجراي همسان سازي خبردار شده است. همین ها، دولت مستقر را به گرسنه نگه داشتن بازنشستگان و نادیده گرفتن حقوق آن ها متهم می کردند. 

البته در 8 سال اخیر همین جریان ها منتقد وضع موجود بودند و دولت را به کوتاهی تمام و کمال در قبال بازنشستگان متهم می کردند. باتوجه به اینکه رئیس دولت آینده مدعی است که می تواند

 
مشکلات کشور را حل کند، نگرانی هایی که از ناحیه برخی جریان ها مطرح می شوند، فرافکنانه نیست؟ 

نمی شود که یک مقطعی وانمود کنند که در کنار بازنشستگان هستند و حالا در مخالفت با رسیدگی دولت به آن ها شعار بدهند. این رفتار جاي سوال و ابهام دارد؛ ابهامی که نشات گرفته از نگرش
سیاسی به موضوعات صنفی است. در این میان نباید فراموش کرد که لایحه دائمی شدن همسان سازي، اجراي آن را پایدار می سازد و دولت را ملزم به تامین منابع اجراي آن می کند. در این چارچوب
دولت باید هر ساله همسان سازي را با شرایط اقتصادي کشور، تورم و افزایش حقوق شاغلان تطبیق دهد. طبیعی است که این لایحه دولت و در کلانِ آن، حاکمیتِ یکپارچه را تحت فشار می گذارد اما
مگر دولت روحانی با همین ظرفیت اقتصادي، یعنی بدون درآمد نفتی پیش از برجام، به همراه سنگین ترین تحریم ها در فضايِ همراه با منع هر نوع مذاکره در عرصه بین الملل، همسان سازي را به
اجرا نگذاشت؟پس چرا آقاي نادران و کیهان ساز مخالف می زنند؟ چرا امروز مطبوعات اصولگرا سرنا را از سر گشادش می دمند؟ البته ایراد ندارد که تورم را کنترل کنند اما آیا با اجرا نشدن همسان

 
سازي تورم تک رقمی می شود؟! 

 
عده اي همچنان تاکید دارند که با وجود تمام نقدهایی که به عملکرد دولت دوازدهم وارد است اما به هر حال کشور در این دوره در شرایط تحریم اداره شد. برداشت شما از سخنان این عده چیست؟ 

در آینده می بینیم که همین جریاناتی که به نقد دولت روحانی می پردازند، باید چراغ بردارند و مجدد به دنبال آن بدوند؛ دولتی که با تحریم هاي تا بن دندان فلج کننده، کشوري را که کرونا از همه
طرف اقتصاد آن را احاطه کرده بود، اداره کرد؛ کشوري که اقتصاد مولد آن زیر بار مراودات قاچاقچیان و واردات گسترده کالا از مبادي غیررسمی، فلج شده است؛ البته در این صورت باید به دولت آقاي
روحانی نمره ي بالایی داد! ؛ متاسفانه 8 سال دولت روحانی را در عرصه عمومی ناکارآمدترین دولت قلمداد کردند اما امروز که لایحه همسان سازي را دیده اند و رفع تحریم ها را مشکل می بینند، بناي

 
مخالف با بازنشستگان را گذاشته اند. 

طنز ماجرا اینجاست که از اول هم موضوع را می دانستند اما فراموش کرده بودند که تاریخ براي بار دوم غمبارتر تکرار می شود. در ضمن وقتی این لایحه را می بینند و افسوس می کشند، یاد شعري

 
می افتم که مردم براي «نصرالدین» سرودند: «از کرامات شیخ ما چه عجب پنجه را باز کرد و گفت وجب» و مصرع بعد آن: «از کرامات شیخ ما اینست شیره را خورد و گفت شیرین است». 

چرا فردي مانند آقاي نادران که رئیس کمیسیون تلفیق بودجه 1400 بود و در زمان تدوین لایحه از سوي عده اي از نمایندگان به تک روي و عدم دخالت دادن نمایندگان مخالف خود متهم شد، به

 
نقد قانونی که تحت مدیریت وي تهیه شده، می پردازد؟ 

به نظر می رسد که اینها در بازي با واژگان استاد شده اند. اساسا هر تحرك پولی در اقتصاد داراي عدم تحرك و ثبات، می تواند زمینه ساز تورم باشد، اما آنچه تورم را مزمن و ویرانگر ساخته است؛ تا
جایی که امروز دولت ها خود را در مقابل آن ناتوان می بینند، رفتارهایی است که اقتصاد ایران را به عدم تحرك تشویق می کنند. فروش نفت و پیش خور کردن آن در شرایطی که هیچ عجله اي براي
انداختن حلقه ي اقتصاد ایران به اقتصاد بین المللی وجود ندارد، عامل تورم است؛ یعنی رفتاري حاکم است که تورم از آن تغذیه می کند و چاق می شود؛ آیا این اتفاق تقصیر بازنشسته ي بی نواست؛
بازنشسته اي که چون سیر نمی شود هر روز به بازگشت مجدد به بازار کار و کنار گذاشتن رویاهاي بازنشستگی فکر می کند. جدا از این بحث، اگر آقایان اقتصاد ایران را به اقتصاد بین الملل وصل

 
کردند، آنگاه می توانیم بگوییم هنر کرده اند. 



 
براي 4 سال آینده، از دولت چه انتظاري دارید؟ 

عمل به قانون! دولت متعهد است که تا پایان برنامه ششم توسعه یعنی سال جاري، بدهی خود به سازمان تامین اجتماعی را صفر کند و بدهی جدید هم ایجاد نکند. در لایحه همسان سازي هم دولت
متعهد شده است که سهم سازمان را در بودجه جاري کشور ببیند. دولت بر اساس قانون مکلف است افرادي را که به شکل «من غیرحق» در قالب مصوبات مجلس و مجمع تشخیص مصلحت نظام، بر
سر سفره تامین اجتماعی نشسته اند را به صندوق هاي بازنشستگی دیگر بفرستد و منابع آن را هر سال به صورت یکجا تامین و پرداخت کند. از دولت آینده انتظار داریم تعهدات حاکمیتی را به سازمان

 
تامین اجتماعی تحمیل نکند. 

کسانی که به نقد عملکرد دولت در حوزه صندوق هاي بازنشستگی می پردازند می گویند سازمان برنامه و بودجه همین دولت، به نحوي عمل کرده که باعث نارضایتی هاي امروز شده است. شما تا چه

 
اندازه عملکرد وي را به پاي دولت می گذارید؟ 

حساب نوبخت را باید از دولت روحانی جدا کرد. نوبخت عنصري است که توان تامین اجتماعی را کاهش داده و کاري کرده که به تعهداتش در قبال تامین اجتماعی عمل نکند. نوبخت صندوق خودي و
غیرخودي درست کرده است. نوبخت با کارکردش در حوزه سازمان برنامه و بودجه، زمین سوخته درست کرده است؛ آن چیزي که آقاي نادران علمش را ندارد، فهمیدن همین نکته در مورد نوبخت
است. آنچه که روزنامه کیهان سواد لازم را براي پرداختن به آن ندارد، تمیز قائل شدن میان نوبخت و دولت است. نویسندگان کیهان باید از خود بپرسند: نوبخت با این عملکرد، زمین سوخته درست

 
کرده یا باغی باصفا براي تمام گروه ها؟ 

به عقیده ي من، مدیریت آینده سازمان برنامه و بودجه باید ساختارهایی را که نوبت پی ریخته را در هم بشکنند و ساختار جدیدي را رقم بزنند. از جمله در مباحث کلیدي مانند یارانه ها و دیدن سهم
بیمه مشمولان قوانین خاص در تامین اجتماعی. این سازمان باید بر پرداخت سهم صنایع از یارانه ها متمرکز شود. تا به حال از ابن بابت به صنایع پولی پرداخت نکرده اند. اینگونه اقتصاد بر ریل تقویت

 
نیروهاي مولد می نشیند. تقویت حوزه هاي غیرمولد، کشور را به سمت فقیرتر شدن هدایت کرده و اوضاع را بدتر می کند. 

زمانی که از تقویت اقتصاد مولد صحبت می کنید، این نکته به ذهن می آید که به هر حال اقتصاد مولد به وجود آمده که نیروي کار چه در زمان اشتغال و چه در زمان بازنشستگی زندگی مرفهی داشته

 
باشد اما امروز گفته می شود که نباید تعهدات دولت به صندوق هاي بازنشستگی افزایش پیدا کند. پیوند بخش مولد و رفاه نیروي کار و بازنشستگان را چگونه می بیند؟ 

براي درك این موضوع ابتدا باید توجه داشت که تولید در دولت هاي احمدي نژاد و روحانی تضعیف و اقتصادغیرمولد تقویت شد. باید به صنایع یارانه نقدي بپردازند، تا شاهد خاموشی این چنینی و
رفتن برق خانه ها نباشیم. یارانه 45 هزار تومانی براي خانواده ها رقمی محسوب نمی شود اما بیکاري فرزندان ضرر بزرگتري را به آن ها وارد می کند. هر کشوري که به سمت غیرمولد شدن حرکت
کند، هرچند ظاهرش به «دُبی» شبیه باشد، در باطن در حال فروریختن است. این چنین اقتصادي با یک تلنگر فرو می پاشد؛ این را من نمی گویم، اقتصاددانان کلاسیک و نوکلاسیک می گویند؛ حتی

 
اقتصاددان چپ گرا هم همین را می گویند. زمانی که پوسته خوش جلاي اقتصاد غیرمولد بشکند، باطن متعفنش بیرون می پاشد. 

اگر امروز به چنین وضعیتی دچار شدیم، عاملش سازمان برنامه و بودجه و آقاي نوبخت است؛ البته سلف او هم چنین کرده اند. بنابراین من فکر می کنم که بحث هاي امروزي که در مورد تورم زا بودن
رسیدگی دولت به بازنشستگان از محل بودجه عمومی مطرح می شوند، آدرس غلط دادن است. من نگرانم که همین ریل گذاري نوبخت را دولت بعد هم ادامه دهد. دولت بعد باید اصلاح ساختار اقتصاد

 
و سرازیر کردن یارانه هاي نقدي به سمت صنایع را پیگیري کند. جزء این راه دیگري وجود ندارد. 

با این حال، دولت آینده باید پرداخت هزینه هاي اداره کشور را به عنوان یک واقعیت بپذیرد و از حالا بیاموزد که به صحنه آمدن، مسئولیت هم ایجاد می کند؛ حالا چه در قبال بازنشستگان و چه در
قبال صنایع و معیشت مردم. دولت بعد باید همچنان مطالبات تمامی اقشار جامعه را نمایندگی کند. دولت بداند که معیشت مردم لنگ رفع تحریم ها و بهبود رابطه ي ایران با جهان است والا هیچ
بازنشسته اي نمی تواند با حقوق 3 میلیون تومانی و 4 میلیون تومانی زندگی کند و بعد همین بازنشسته به خاطر اینکه دولت آینده ناراحت نشود، درخواست منطبق ساختن حقوقش را با تورم نداشته

 
باشد. 

مگر آقاي حسین شریعتمداري، مدیرمسئول روزنامه کیهان یا آقاي نادران می توانند با حقوق 3 میلیون تومانی زندگی شان را اداره کنند که حالا از بازنشستگان چنین انتظاري را دارند. لذا باید توجه
داشت که افزایش حقوق تورم زا نیست بلکه نوع تقسیم بودجه تورم زاست؛ یعنی باید از حرکت بودجه به سمت بخش غیرمولد جلوگیري کرد؛ در حالی که امروز بیهوده همسان سازي را عامل تورم

 
معرفی می کنند. به نظر می رسد که آقاي نادران و شریعتمداري کم مطالعه و کم اطلاع هستند. 

به نظر می رسد که اقتصادهاي تولید بنیان و باثبات، نباید دائم نگران بروز طوفان هاي تورمی باشند. به همین علت اقتصادهاي باثبات می توانند بدون هیچ نگرانی سطح رفاه شاغلان و بازنشستگان خود

 
را افزایش دهند. 

بله، در ژاپن و فرانسه افزایش حقوق ها را شاهد هستیم اما آیا بار افزایش حقوق ها بر تورم سرشکن می شود؟ اگر چنین بود که ژاپن تورم منفی نداشت و تورم فرانسه در حدود 1 درصد نبود. اساسا
اقتصادي که در مسیر درست حرکت می کند، دچار نوسانات تورمی شدید نمی شود. در این کشورها بیشترین حقوق به کارکنان بخش تولید پرداخت می شود، اما در ایران چرخ بخش تولید از لحاظ
توزیع متناسب درآمد در میان کارکنان، لنگ می زند. با این وضعیت، من فکر می کنم کسانی که حقوق ها را تورم زا می خوانند، به دنبال پاشیند بذر فقر هستند؛ نه پاشیدن امید در جامعه که در حال
حاضر دولت آینده نویدش را می دهد؛ البته اگر قرار بود که آقاي روحانی 1 سال دیگر سرکار باشد، همین ها می گفتند: چرا دولت حقوق بازنشستگان را متناسب با تورم افزایش نمی دهد؛ کارگران و

 
بازنشستگان در فقر هستند! 

واقعیت این است، کسانی که به کیهان و آقاي نادران گوش می دهند به زودي در مسیري خیلی بدي قرار می گیرند. اینگونه تنها لشگر گرسنگان براي دولت بعد به جا می ماند و سرنوشت بدي در
انتظار دولت بعد خواهد بود. حداقل وقتی کشورهاي مسلمان همجوار را قبول ندارید، به وضعیت چین و روسیه نگاه کنید که قبولشان دارید. اگر افزایش حقوق تورم زا بود باید در روسیه وچین هم
شاهدش بودیم اما تورم چین 1 درصد و تورم روسیه کمی بیشتر از چین و همچنان تک رقمی است؛ البته اگر در ایران تورم توام با توسعه و رشد باشد، حکم بهشت را دارد اما تورم همراه با رکود اقتصاد
ایران به عجز انداخته است. در کل تورم توام با رکود، جنهم براي بازنشستگان و کارگران و بهشت براي دلالان، رانت خوارن و بودجه خواران غیرمولد است. غیرمولدها را از نظام تقسیم بودجه حذف

 
کنید و مولدها را به میدان بکشید و براي آنها سنگ تمام بگذارید؛ در غیر این صورت آثار زیانبار از میدان به درکردن مولدها را تجربه خواهید کرد. 

مرجع : ایلنا



هراس جوانان از زندگی مشترك و قوانینی که دَر جا می زنند
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پرداخت مهریه، تهیه خانه، برگزاري مراسم عروسی، پرداخت نفقه زن و فرزند، تمکین از شوهر، نداشتن حق خروج از کشور، نداشتن حق تحصیل و اشتغال، نداشتن حق حضانت فرزندان و... تنها
بخشی از هراس برخی جوانان امروزي براي ازدواج است. قوانینی که راه ناهموارشان بی توجه به ساختار خانواده امروزي و با دادن حقوق مطلق به یکی از طرفین ازدواج و نادیده گرفتن طرف دیگر در

 
مباحث مختلف زندگی مشترك؛ جوانان طالب ازدواج را هراسان کرده است. 

ایسنا: مطابق با آمار اعلام شده از سوي مسئولین، در سال 99 پس از 17 سال قرار گرفتن در شیب نزولی ازدواج، بالاخره شاهد رشد حدودا چهار درصدي ازدواج بودیم. به طوري که 533 هزار و 165

 
مورد ازدواج ثبت شده در سال 98 به 556 هزار و 699 مورد در سال 99 افزایش یافته و این در حالی است که از سال 92 تا سال 1398 آمار ازدواج با نرخ کاهشی بین 9 تا 4 درصد مواجه بوده است. 

به گفته مدیر کل دفتر برنامه ریزي و توسعه اجتماعی جوانان وزارت ورزش و جوانان براساس نظرسنجی هاي انجام شده بر روي جوانان در آستانه ازدواج، در حالی 60 درصد جوانان به ضرورت ازدواج
تاکید دارند که 33 درصد جوانان حتی با وجود پیدا شدن فرد مناسب و فراهم بودن شرایط اقتصادي تمایلی به ازدواج ندارند و از سوي دیگر 34. 9 درصد از همین جوانان، بالا بودن هزینه هاي ازدواج

 
و 26. 3 درصد نیز ترس از ازدواج ناموفق را از دلایل تاخیر در ازدواج خود بیان کرده اند. 

اگرچه دلایل و چرایی ترس جوانان از ازدواج می تواند مولفه هاي فراوان و متفاوتی داشته باشد اما یکی از مسائل قابل تامل عدم تطابق قوانین فعلی با ساختار خانواده امروزي و به دنبال آن اضطراب و
هراس از تشکیل زندگی مشترك است به طوري که در برخی موارد، قانون وظایف سنگینی نظیر تامین تمام مخارج زندگی مشترك را بر عهده مرد گذاشته و در خصوص مشارکت در تامین هزینه ها
هیچ الزامی براي زن قائل نشده و از سوي دیگر نیز با نادیده گرفتن حقوق اولیه زن نظیر حق تحصیل، خروج از کشور، حضانت و غیره در پی دادن امتیازاتی براي جبران تکلیف سنگین تامین مخارج

 
زندگی به، مرد است. 

فارغ از اینکه در مسیر ناهموار قوانین ازدواج، حقوق زنان بیشتر نادیده گرفته شده یا مردان؛ با وجود قوانینی که با تغییرات اجتماعی و اقتصادي جامعه امروزي تطابق ندارد؛ چطور انتظار می رود جوانِ

 
مشتاقِ ازدواج از تشکیل زندگی مشترك هراسان نباشد؟. 

 
ساختار قانون با ساختار خانواده هاي امروزي تطابق ندارد 

مینا جعفري، فعال حوزه حقوق خانواده با بیان اینکه ساختار قانون با ساختار خانواده هاي امروزي تطابق ندارد و همین امر موجب استرس و هراس افراد براي ازدواج می شود، درباره چرایی هراس برخی
جوانان نسبت به ازدواج به ایسنا، گفت: فارغ از مباحث عاطفی و احساسی، ازدواج یک قرارداد و این نکته مهمی است. در ازدواج نیز مطابق با هر قراردادي نیازمند توجه به مسائل مالی هستیم. عمده
مباحث ما در ازدواج به مسائل مالی مابین زوجین معطوف می شود بنابراین قانون گذار باید مسائل مالی را شفاف و با توجه به وضعیت خانواده هاي امروزي در نظر بگیرد چراکه ساختار خانواده امروزي

 
و تکالیف زوجین تغییر کرده اما حقوق تغییر نکرده است. 

وي با اشاره به قانون مدنی کشور، ادامه داد: این قانون حدودا مربوط به 100 سال پیش است و ساختار آن منطبق با وضعیت خانواده هسته اي امروزي نیست. با این وجود وقتی ساختار قانون شبیه
خانواده ها نیست بنابراین حقوق و تکالیف افراد خانواده نیز متفاوت از قانون خواهد بود. براي مثال طبق قانون مرد رییس خانواده است و نفقه زن بر عهده اوست، در حالی که آیا در جامعه امروزي زنها

 
خارج از خانه شاغل نیستند و درآمدي ندارند؟ ولو اینکه زنان بعضا درآمد خود را خرج زندگی و فررندان خود می کنند. این قانون با ساختار خانواده کنونی همخوانی ندارد. 

 
تامین مخارج زندگی به تنهایی توسط مردان با وضعیت اقتصادي فعلی سازگار نیست 

این حقوقدان با تاکید بر اینکه در بخشهاي مختلف جامعه امروزي نیاز به حضور و اشتغال زنان احساس می شود، تصریح کرد: بنابراین اینکه تنها آقا شاغل و تامین مخارج زندگی نیز بر عهده او باشد، با

 
جامعه امروزي و وضعیت اقتصادي فعلی هم خوانی ندارد. از سوي دیگر وضعیت اقتصادي و اجتماعی به گونه اي نیست که زنها در عرصه نباشند بلکه در بخشهاي مختلف نیاز به زنان احساس می شود. 

 
از بین رفتن ساختار سنتی جامعه و تغییر نقش زنان 

به گفته وي، جامعه ساختار سنتی خود را کاملا از دست داده و نقش زنان تغییر کرده و این در حالی است که ما به ازاي حقوقی آن را در خانواده نمی بینیم. به طوري که چه بسا در برخی خانواده ها

 
آقا درآمدي ندارد و مخارج زندگی بر عده زن است درحالی که طبق قانون مرد رییس خانواده است و زن باید از او تبعیت کند. 

جعفري به بحث نفقه نیز اشاره کرد و گفت: طبق قانون، زن در ازاي نفقه قانونی که از مرد دریافت می کند صرفا باید تمکین انجام دهد و نیازي به انجام امور منزل توسط زن نیست، در حالی که آیا در
خانواده ایرانی اساسا زنی وجود دارد که کارهاي منزل را انجام ندهد و صرفا از شوهر تمکین کند؟. از سوي دیگر این حق رییس خانواده بودن مردان مشکلات زیادي را براي زنان ایجاد کرده است. با

 
توجه به افزایش آگاهی نسبی جوانان، آیا موارد ذکر شده منجر به ایجاد ترس ازدواج در جوانان نمی شود؟. 

این فعال حقوق خانواده گفت: دختري که حق طلاق، خروج از کشور، تحصیل، محل زندگی و حق اشتغال را پس از ازدواج از دست می هد، چگونه از ازدواج نترسد؟. قانون اما به ازاي تکالیف مالی که

 
به دوش مردان گذاشته به آنها چنین حقوقی را نیز داده است و این در حالی است که اکنون اداره مالی هزینه هاي زندگی مشترك برابر شده است. 

 
دلایل هراس برخی زنان از ازدواج 

این حقوقدان با اشاره به عدم بهره از قوانین مانوسی در جهان نظیر تقسیم اموال حین طلاق در ایران، افزود: به جاي تقسیم اموال هنگام طلاق، قانون مهریه را مقرر می کنیم که عملا دریافت آن براي



زنان غیر ممکن است. بنابراین هراس و اضطراب از ازدواجی که در آن عملا مهریه نخواهی داشت و حق طلاق، حق حضانت، حق افتتاح حساب براي فرزند و... براي زنان ایجاد می شود. حتی در صورت

 
گرفتن وکالت براي حق طلاق از شوهر باز هم در صورت عدم شرکت شوهر در جلسات مشاوره پیش از طلاق، امکان طلاق وجود ندارد. 

 
هراس مردان و خانواده هایشان از اجراي مهریه توسط زنان 

وي با اشاره به دلایل حقوقی ترس برخی مردان از ازدواج ادامه داد: با وضعیت اقتصادي فعلی که تمام مخارج معیشتی زندگی مشترك و نفقه زن بر عهده مرد است، آیا مردان توانایی تشکیل زندگی
مشترك را دارند؟. از سوي دیگر از جمله هراس پسران جوان و خانواده هایشان، طلب مهریه از سوي دختر است. خیلی از خانواده ها از اجراي مهریه استرس دارند. در واقع زندگی مشترك بدون آرامش
با جنگ و جدال آغاز می شود چراکه قوانین ما ازدواج را نوعی قرارداد نمی بیند. باید قوانین مربوطه را منطبق با شرایط روز تعییر دهیم تا ساختار خانواده مستحکم شود و دچار آسیب هاي پیاپی نشود.

 
لزوم توجه به مسائل مالی ازدواج به عنوان یک قرارداد 

جعفري در پایان با تاکید بر اینکه قانون ما با ساختار خانواده امروزي همخوانی ندارد و باید تغییر کند، تصریح کرد: امروزه فرهنگ جامعه تغییر اما قوانین تغییر نکرده و حتی درجا زده اند که خود منجر
به افزایش طلاق و کاهش ازدواج می شود. در این شرایط جوانان رغبتی براي ازدواج پیدا نمی کنند و از ازدواج ترس دارند. باید مسائل مالی ازدواج را جدي گرفت و به عنوان قرارداد به آن نگاه کرد.

عقدنامه هاي ما صوري و شکل قرارداد ندارد لذا لازم است زن و مرد شفاف درباره ازدواج صحبت کنند.



اخبار
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اخبار

 
اخبار 

 
رییسی: با تسریع واکسیناسیون، 

 
زمینه رونق گردشگري فراهم شود 

رییس جمهور منتخب، توسعه فرهنگ ملی و درآمدزایی را دو ارزش افزوده حوزه گردشگري عنوان کرد و گفت: باید با تسریع واکسیناسیون کرونا زمینه رونق بیش از پیش فعالیت هاي گردشگري

 
فراهم شود. 

به گزارش روابط عمومی دفتر رییس جمهوري منتخب، علی اصغر مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی پیش از ظهر دوشنبه با حضور در دفتر رییس جمهوري منتخب، با آیت االله

 
سید ابراهیم رییسی دیدار و گفت وگو کرد. 

 
مونسان در این دیدار با تبریک انتخاب آیت االله رییسی از سوي مردم و آرزوي موفقیت براي او و دولت آینده، گزارشی از آخرین وضعیت برنامه ها و اقدامات وزارتخانه تحت مدیریت خود ارائه کرد. 

آیت االله رییسی نیز در این دیدار با تشکر از تبریک مونسان و گزارش او، گفت: یکی از الطاف الهی به سرزمین ما وجود جاذبه هاي گردشگري و طبیعی فراوان در سرتاسر کشور است و هنوز مناطق بکر

 
زیادي در بخش هاي مختلف کشور داریم که امکان آباد شدن و بالفعل شدن استعدادهاي گردشگري را دارند. 

 
رییس جمهوري منتخب با بیان اینکه گردشگري ظرفیت بالایی براي ایجاد اشتغال دارد، افزود: ضروري است که از فعالان این عرصه به شکل موثرتري حمایت شود. 

رییسی یکی از مزایاي گردشگري علاوه بر بازدید و لذت بردن از گردش در جاذبه هاي طبیعی را آشنایی مردم با تاریخ تمدن و فرهنگ غنی کشورمان دانست و تصریح کرد: کمک به تعمیق مفاهیم و

 
ارتقاي مولفه هاي فرهنگ ملی و ظرفیت مناسب درآمدزایی در شهرها و روستاهاي کشور، دو فاکتور از توانمندي هاي گردشگري و میراث فرهنگی براي ایجاد ارزش افزوده بالا هستند. 

 
رییس جمهوري منتخب تاکید کرد که باید با تسریع واکسیناسیون کرونا زمینه رونق بیش از پیش فعالیت هاي گردشگري فراهم شود. 

 
دیدار جهانگیري با رئیس قوه قضائیه 

 
معاون اول رئیس جمهور با حضور در دفتر رئیس قوه قضائیه، با حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه اي دیدار کرد. 

به گزارش اداره کل روابط عمومی قوه قضاییه، اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهور بعد از ظهر دیروز دوشنبه (21 تیر) با حضور در دفتر حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه اي، با

 
او دیدار کرد. 

معاون اول رئیس جمهور در این دیدار با تبریک انتصاب حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه اي از سوي مقام معظم رهبري و سوابق مدیریتی او در این قوه، براي رئیس جدید دستگاه قضا در این

 
مسئولیت مهم آرزوي موفقیت کرد. 

جهانگیري با اعلام آمادگی دولت دوازدهم براي همکاري با قوه قضاییه در روزهاي پایانی دولت، تأکید کرد: همه ارکان دولت خود را ملزم به همکاري براي پیشبرد مأموریت هاي خطیر دستگاه قضا در

 
جهت حل مشکلات مردم می دانند. 

رئیس قوه قضاییه نیز در این دیدار با تشکر از اظهار محبت رئیس جمهور و معاون اول وي و تأکیدشان بر همکاري دولت دوازدهم با دستگاه قضا، خاطر نشان کرد: همکاري و هم افزایی قواي سه گانه

 
موجب کاهش مشکلات مردم در شرایط کنونی کشور خواهد شد. 

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه اي خاطر نشان کرد: دستگاه قضا در ادامه مسیر تحول براي گره گشایی از کار مردم و تعالی نظام قضایی نیازمند همراهی همه بخش ها و استفاده از تجارب ارزنده

 
مدیران و نخبگان است. 

 
آتش سوزي در ساختمان وزارت بهداشت عراق 

 
برخی منابع رسانه اي عراقی، دیروز (دوشنبه - 12 ژوئیه) از وقوع آتش سوزي در بخشی از ساختمان وزارت بهداشت این کشور خبر دادند. 

به گزارش خبرگزاري رسمی عراق (واع)، در خبري فوري از وقوع یک «آتش سوزي بزرگ» در چند طبقه از ساختمان این وزارت خانه در مرکز بغداد خبر داد و به نقل از یک منبع در وزارت بهداشت
عراق نوشت: «براي حفط جان کارمندان و کلیه ارباب رجوع ها، ساختمان این وزارت خانه تخلیه شده و تیم هاي آتش نشانی در حال تلاش براي مهار آتش هستند».اما لحظاتی پس از انتشار این خبر،
وبگاه «ناس» عراق به نقل از یک افسر آتش نشانی از تیمی که مشغول اطفاي حریق است، نوشت: «حادثه در طبقه چهارم این ساختمان روي داده و تیم هاي آتش نشانی به سرعت شهروندان را از این

 
ساختمان خارج کردند، اما برخی از شهروندان در آسانسور هاي این ساختمان گرفتار شده بودند و به دلیل دود این آتش دچار حالت خفگی شده اند. 

وي که خواست نامش فاش نشود، گفت: تاکنون هیچ آماري درباره تلفات احتمالی این حادثه ارائه نشده و تیم هاي آتش نشانی در حال مهار آتش هستند. دلیل آتش سوزي نیز تا به این لحظه مشخص
نشده است.وزارت کشور عراق سپس، طی بیانیه اي اعلام کرد که تیم هاي آتش نشانی در حال مهار آتش سوزي هستند که در طبقه چهارم بیمارستان «مدینه الطب» واقع در منطقه «باب المعظم»
بغداد روي داده است.وبگاه «عین العراق» نیز با انتشار خبر وقوع آتش سوزي در ساختمان بیمارستان مدینه الطب نوشت که مرکز آتش سوزي طبقه چهارم این بیمارستان است که در محوطه ساختمان

 
وزارت بهداشت عراق قرار دارد. 

پس از انتشار این اخبار، «سیف البدر» سخنگوي وزارت بهداشت در گفتگو با یک شبکه تلویزیونی تصریح کرد: «تیم هاي آتش نشانی، آتش سوزي در ساختمان وزارت بهداشت را مهار کردند. تاکنون

 
زخمی شدن هیچ فردي ثبت نشده است». 

 
آزادسازي محدوده هاي معدنی 

 
و مطالبات فعالان معدنی 

 
ادامه از صفحه اول 

این در حالیست که یک گروه و یا فرد متخصص معدنی حتی اگر توان مالی بالایی نداشته باشد، با کشف و شناسایی ذخایر بالقوه، می تواند از طریق جذب سرمایه گذار، محدوده معدنی را به مرحله

 
تولید و بهره برداري برساند. بنابراین لازم است در خصوص وزن دهی متناسب با توان فنی تجدید نظر صورت گیرد. 

دسترسی به اطلاعات پایه: یکی از بزرگ ترین مشکلات موجود در زمینه آزادسازي محدوده هاي معدنی، حبس اطلاعات محدوده ها و عدم انتشار عمومی آنهاست. سازمان زمین شناسی، وزارت نفت، و
سازمان انرژي اتمی، اطلاعات فراوانی در خصوص پتانسیل ها و ذخایر احتمالی هر محدوده در اختیار دارند که از انتشار آنها خودداري می کنند! این در حالی است که اطلاعات، کلید سرمایه گذاري
است و یکی از دلایل تعطیلی معادن در کشور نیز، واگذاري محدوده ها با چشمانی بسته و بدون انتشار اطلاعات لازم بوده است. ریسک عدم انتشار اطلاعات در کنار دریافت ضمانت نامه هاي 300 تا 5

میلیارد ریالی براي حضور در مزایده محدوده هاي مختلف، باعث کاهش جذابیت حضور فعالان معدنی و سرمایه گذاران در مزایده ها می شود. 



عدم تعیین تکلیف ماده 24 (استعلامات منابع طبیعی ...): مزایده محدوده هاي معدنی بدون تعیین تکلیف وضعیت استعلام آن از دستگاه هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، سبب اتلاف وقت و انرژي و

 
سرمایه فعالان معدنی شده است. محدوده هاي زیادي در گذشته به همین شکل واگذار شده و سال ها درگیر موضوع استعلامات بوده و در بهترین حالت، با کاهش محدوده روبرو شده اند. 

لزوم شناسایی علل تعطیلی محدود هاي مورد مزایده: واگذاري مجدد یک محدوده بدون شناسایی علت تعطیلی آن، می تواند منجر به تکرار چرخه و تعطیلی مجدد معدن شود. بخشی از معادن تعطیل
شده، به دلیل مشکلات شخصی بهره بردار بوده و درصد بالایی به دلیل مشکلاتی چون معارضین محلی، صرفه اقتصادي و... بوده است. از این رو تا زمانی که مشکل اصلی معدن حل نشود، باز هم

احتمال تعطیلی آن وجود دارد.



اخبار
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اخبار

 
اخبار 

 
کاهش 47درصدي ورودي آب به مخازن سدهاي کشور 

کل ورودي آب به مخازن سدهاي کشور از ابتداي سال آبی جاري (مهرماه99) تا پایان 18 تیرماه با کاهش 47 درصدي همراه شده است.ورودي آب به مخازن سدهاي کشور از ابتداي سال آبی جاري
(مهرماه 99) تا پایان 18 تیرماه 27 میلیارد و 29 میلیون متر مکعب بوده و این درحالی است که در سال آبی پارسال (مهرماه 98 تا آخر شهریور 99) کل آبی ورودي به مخازن سدها 51 میلیارد و 70
میلیون متر مکعب بوده که کاهش 47 درصدي را نشان می دهد.حجم خروجی آب از سدهاي کشور نیز از ابتداي سال آبی جاري تا 18 تیرماه 28 میلیارد و 86 میلیون متر مکعب بوده که در مقایسه با
مدت مشابه سال آبی پارسال که رقم 44 میلیارد مترمکعب ثبت شده از کاهش 34 درصدي برخوردار شده است.حجم آب موجود در مخازن سدهاي کشور از ابتداي سال آبی جاري تا 18 تیرماه به
عدد25 میلیارد و 56 میلیون متر مکعب رسیده و این درحالی است که این میزان در سال آبی پارسال 36 میلیارد و 11 میلیون متر مکعب بوده است.حجم موجودي آب مخازن سدهاي کشور نسبت به
سال آبی پارسال 29 میلیارد کاهش یافته است.امروز معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اکنون از 606 دشت موجود در کشور، بیش از 300 دشت با وضعیت قرمز و بحرانی مواجه اند و همین
مساله سبب شده تا بخش هایی از کشور خالی از سکنه شده و مهاجرت از جنوب به شمال را شاهد باشیم.ظرفیت کلی سدهاي بزرگ و مهم کشور درحال حاضر 50 میلیارد و 500 میلیون متر مکعب

 
است.درصد پرشدگی سدها تا 18 تیرماه حدود 51 درصد است. 

 
هایکو، پتروشیمی کارون را 

 
در دو خوراك مهم، خودکفا می کند 

رییس هیات مدیره پتروشیمی کارون گفت: با بهره برداري از پروژه هایکو، زنجیره ارزش کارون، کاملتر شده و وابستگی این شرکت در تأمین خوراك به حداقل میزان خود می رسد. به گزارش روابط
عمومی شرکت پتروشیمی کارون، عبدالرضا غلامی، ضمن بازدید از پروژهٔ هایکو، گفت: پیشرفت این پروژه مطابق برنامه و چشمگیر است.وي، افزود: در صورتی که به علت شرایط جبري وقفه اي هم در
بخش هائی از این پروژه ایجاد شده باشد، همکاران ما تلاش می کنند تا با برنامه ریزي، در کوتاه ترین مدت، عقب افتادگی را جبران کنند.رییس هیات مدیره پتروشیمی کارون با بیان اینکه هیئت
مدیره شرکت پتروشیمی کارون با تمام توان خود از این پروژه حمایت کرده تا در زمان مقرر به بهره برداري برسد، اظهار امیدواري کرد که این پروژه هم به لحاظ نظم در اجرا و هم به جهت کیفیت،
بتواند به یک الگوي موفق در صنعت تبدیل شود.وي با تاکید بر نقش ویژه پروژه هایکو در پایداري تولید شرکت پتروشیمی کارون، گفت: این پروژه، دو خوراك مهم فرایند مجتمع کارون که در تأمین
آنها به شرکت هاي دیگر وابسته ایم را تأمین کرده و از این نظر خودکفا می شویم.غلامی، افزایش ظرفیت تولید و پایداري تولید را دو مورد از مزایاي اجراي این پروژه دانست و از تمامی عوامل شرکت از
جمله مدیران، تأمین کنندگان، پیمانکاران، کارکنان و کارگران به جهت هماهنگی و هم افزایی ایجاد شده تقدیر کرد.رییس هیات مدیره شرکت پتروشیمی کارون، با اشاره به اجراي پروژهٔ هایکو توسط
پیمانکار ایرانی، گفت: خوداتکایی به جوانان توانمند داخلی در مراحل مختلف طراحی و مهندسی، تأمین و ساخت تجهیزات و اجراي پروژه هاي صنعتی، یکی از دغدغه هاي نظام و مقام معظم رهبري

 
است که در این پروژه عملی شده است. 

پروژهٔ هایکو که از مرداد سال 97 به عنوان طرح توسعه شرکت پتروشیمی کارون براي تولید دو محصول گاز مونوکسیدکربن و هیدروژن، به عنوان خوراك بخش هاي دیگر، کلید خورده، طبق برنامه

 
قرار است در دي ماه سال 1401 به بهره برداري برسد. 

 
بهره برداري از این طرح می تواند تولید پتروشیمی کارون را به بالاترین درصد ظرفیت اسمی برساند. 

 
همکاري تنگاتنگ پترول و بخش خصوصی براي توسعه صنایع پایین دستی پتروشیمی 

مدیرعامل پترول به وجود فرصت هاي مناسب سرمایه گذاري در زمینه توسعه صنعت پتروشیمی و تکمیل زنجیره ارزش اشاره کرد و گفت: پترول به عنوان متولی توسعه صنایع تکمیلی و پایین دستی
پتروشیمی خلیج فارس، همکاري تنگاتنگی با بخش خصوصی به منظور تقویت توسعه صنایع تکمیلی، افزایش اشتغال زایی و رونق اقتصادي در کشور دارد.نماینده بروجن قدم هاي اولیه را برداشته ایم و

 
این حق استان است تا از تولیدات و صنایع پایین دستی و منافع آن برخوردار و بهره مند شود. 

اقبال عباسی، استاندار چهارمحال وبختیاري نیز در این مراسم درباره اهداف تفاهم نامه احداث پارك پتروشیمیایی بروجن گفت: توسعه صنایع پایین دستی پتروشیمی راهکاري مناسب براي توسعه

 
استان چهارمحال وبختیاري و اقدامی مناسب در راستاي درآمدزایی، اشتغال زایی و در نهایت بهبود فضاي اقتصادي استان است. 

گفتنی است، محصولات پارك پتروشیمیایی بروجن در انواع قطعات داخلی و خارجی خودرو، انواع لوله هاي دوجداره اتصالات پلی اتیلنی، منهول پلی اتیلنی و حوضچه پلی اتیلنی، لاستیک خودرو، انواع

 
پلاستیک و رزین هاي فرمالدئید و اوره، انواع ورق هاي پلاستیکیABS، ورق هایپلی استایرن، پروفیل، پلی کربنات وکاهش دهندهآلاینده ها کاربرد دارند. 

 
عرضه نفت عربستان به مشتریان آسیایی 

 
کامل خواهد بود 

 
برخی منابع اعلام کردند که عربستان در ماه اوت حجم کامل نفت خام مورد نیاز پنج مشتري آسیایی خود را تأمین می کند. 

به گزارش خبرگزاري رویترز، چند منبع دیروز (دوشنبه، 21 تیرماه) اعلام کردند عربستان، بزرگ ترین صادرکننده نفت خام جهان، در ماه اوت حجم کامل نفت خام مورد نیاز پنج مشتري آسیایی را به

 
طور کامل تأمین می کند. 

 
با این حال، دو منبع اظهار کردند که ریاض درخواست دو خریدار براي دریافت نفت بیشتري از حجم قرارداد آنها را رد کرده است. 

این عضو سازمان کشورهاي صادرکننده نفت (اوپک) از ماه مه تسهیل کاهش عرضه نفت به خریدارانش را آغاز کرده است زیرا ائتلاف اوپک و متحدانش (اوپک پلاس) در ماه آوریل تصمیم گرفتند برنامه
کاهش تولید نفت خود را از ماه مه تا ژوئیه تسهیل کنند.شرکت دولتی نفت سعودي آرامکو از اظهارنظر در این باره خودداري کرد.



اخبار
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اخبار

 
اخبار 

 
وزیر راه: 

 
معادل 55 درصد قیمت مسکن ملی، وام داده می شود 

وزیر راه و شهرسازي با بیان اینکه با هدف تسهیل دستیابی جامعه هدف به مسکن، 55 درصد قیمت مسکن ملی وام داده می شود، گفت: مسکن مهر را تکمیل کردیم و به دولت سیزدهم انتقال داده

 
نمی شود. 

«محمد اسلامی» در جریان بهره برداري از طرح هاي ملی وزارت راه و شهرسازي که شامل افتتاح بیش از 51 هزار واحد مسکن ملی و مهر است، افزود: دولت براي حمایت از قشر ضعیف تر اقدامات

 
حمایتی داشت تا سازوکار جریان تولید مسکن و خانه دار شدن دهک هاي پایین به یک فرآیند منسجم تبدیل شود. 

وزیر راه و شهرسازي افزود: براي اینکه مردم بتوانند به ما اعتماد کنند و در موعد مقرر صاحبخانه شوند سه کار مهم انجام شد که نخستین آن اصلاح در ضوابط آیین نامه در شوراي عالی شهرسازي و

 
فراهم کردن سیاست تسهیل گري است. 

 
وي ادامه داد: دومین مشکل این بود که زمین هاي حریم شهرها به وزارت راه و شهرسازي داده نشده بود که این اراضی پس گرفته شد. 

وزیر راه و شهرسازي شناسایی جامعه واقعی متقاضیان مسکن را سومین کار مهم دولت دانست و گفت: با ثبت نام گسترده توانستیم جامعه هدف را شناسایی کنیم که به طور کلی منجر به ثبت نام 2

 
میلیون و 500 هزار نفر در پنج مرحله ثبت نام مسکن ملی شد. 

 
اسلامی ادامه داد: از این رقم 530 هزار واجد دریافت مسکن شناسایی شد که 200 هزار نفر نزد بانک واریزي داشتند. 

 
وزیر راه و شهرسازي گفت: براي افزایش قدرت خرید متقاضی با دریافت مجوز از شوراي پول و اعتبار، نسبت وام به قیمت تمام شده مسکن ملی افزایش پیدا کرد. 

وي گفت: تا سال گذشته 20 درصد قیمت مسکن ملی وام داده می شد اما با مصوبه شوراي پول و اعتبار اکنون 55 درصد قیمت مسکن ملی وام داده می شود تا دستیابی جامعه هدف به مسکن راحت

 
تر انجام شود. 

 
وزیر راه و شهرسازي با بیان اینکه متعهد شدیم مسکن مهر باقی مانده را تحویل دهیم، گفت: امروز 51 هزار واحد مسکونی افتتاح شد که 22 هزار واحد آن مسکن مهر بود. 

به گفته وزیر راه و شهرسازي، دولت تدبیر و امید هم اشکالات واحدهاي تحویل داده شده در دولت قبل را اصلاح کرد هم محوطه سازي و خدمات روبنایی واحدهاي تحویل داده شده را تکمیل کرد و

 
هم با تکمیل واحدهاي مسکن مهر و تحویل آن به مردم، مسکن مهر به دولت سیزدهم انتقال پیدا نخواهد کرد. 

 
به گفته وزیر راه و شهرسازي از 2 میلیون و 200 هزار واحد مسکن مهر، 700 هزار واحد در دولت دهم و یک میلیون و 360 هزار واحد در دولت تدبیر و امید تمام شده است. 

وزیر راه با بیان اینکه 370 هزار واحد تحت عنوان بافت فرسوده، نوسازي شده است، گفت: در هشت سال گذشته نوسازي بافت فرسوده در تهران 40 درصد و در کل کشور 25 درصد پیشرفت فیزیکی

 
داشته است و 900 پروژه در محلات هدف آغاز شده که 500 پروژه بهسازي شده است. 

 
معاون وزیر صنعت خبر داد: 

 
اعلام وضعیت بحران در نیمی از دشتهاي کشور 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اکنون از 606 دشت موجود در کشور، بیش از 300 دشت با وضعیت قرمز و بحرانی مواجه اند و همین مساله سبب شده تا بخش هایی از کشور خالی از سکنه

 
شده و مهاجرت از جنوب به شمال را شاهد باشیم. 

«علیرضا شهیدي» در مراسم افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین افزود: از مجموع 43 مخاطره موجود در جهان، 34 مخاطره در ایران اتفاق می افتد و مشکل آنجاست که به عبارت «پیشگیري به

 
از درمان است» اعتقاد نداریم. 

وي با اشاره به گرمی هوا و تغییرات اقلیمی در هفته هاي اخیر و همچنین مواجهه چند ساله با پدیده خشکسالی، گفت: خشکسالی سبب اضافه برداشت از آب هاي زیرزمینی می شود که در ادامه به

 
بحران آب و فرونشست زمین می انجامد، همچنین آبخوان ها از بین رفته و با اندك بارندگی، سیلاب به راه می افتد و در برخی موارد رانش زمین را به دنبال دارد. 

رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی، به طور نمونه با اشاره به رها کردن 300 کیلومتر از سواحل مکران و در عوض کارآفرینی در سایر مناطق، تصریح کرد: این در حالی است که در جهان

 
پولدارترین شهرها در کنار سواحل قرار دارند و صنعت و تجارت به سواحل نزدیک است. 

وي یادآوري کرد: سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی، متولی اکتشافات مواد معدنی و تولیدکننده ثروت براي کشور است که شعار آن صیانت از ثروت تولیدي به واسطه شناخت از مخاطرات زمین

 
شناسی است. 

 
وي بیان داشت: این سازمان از زمان تاسیس خود در سال 1338 تاکنون بیش از 100 نوع نقشه در 300 لایه تهیه کرده و امروز سایت داده هاي علوم زمین، پشتوانه علمی کاداستر معدنی است. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، زمین شناسی را رشته اي پول ساز و معادن را داراي ارزش افزوده بالا توصیف کرد و گفت: به عنوان نمونه، ارزش یک محدوده 20 میلیون تنی سنگ آهن با قیمت

 
حدود 170 دلاري هر تن از آن، بیش از سه میلیارد دلار است، این در حالی است که پارسال ارزش صادرات محصولات معدن و صنایع معدنی کشور کمتر از 10 میلیارد دلار بود. 

وي همچنین با اشاره به افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین، آن را سومین مرکز از این دست در کشور برشمرد و افزود: این مکان که در اختیار شرکت هاي استارتاپی و پژوهشگران قرار خواهد

 
گرفت، دست کم یک هزار نفر از نیروهاي کارشناسی سازمان زمین شناسی پشتوانه آن خواهند بود. 

 
لزوم رسوخ فناوري در حوزه زمین شناسی 

در ادامه، «اسماعیل قادري فر» معاون معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و رییس مرکز توسعه فناوري هاي این معاونت افزود: ایده ایجاد شتاب دهنده اي از سوي بخش خصوصی در حوزه زمین

 
شناسی، می تواند به ورود سریع تر و رسوخ فناوري ها در این حوزه اثرگذار و اقتصادمحور بیانجامد. 

وي ابراز امیدواري کرد: خروجی این شتاب دهنده تبدیل به شرکت هاي دانش بنیان شود و در ادامه بتواند توسعه سرمایه گذاري در مقوله اکتشافات، اشتغال زایی و ارتقاي ارزش افزوده محصولات

 
بخش معدن و صنایع معدنی را به دنبال داشته باشد. 

همچنین، مدیر طرح توسعه نوآوري ها و فناوري هاي حوزه زمین شناسی، معدن و صنایع معدنی با تقدیر از حمایت هاي معاونت علمی و فناوري رییس جمهوري از طرح هاي فناورانه، تاکید کرد: باید

 
از تفکر و نگاه نفتی که مدیریتی سیاه است فاصله گرفت و به سمت مدیریت پاك و زیست محیطی برویم که این مهم با تکیه بر فناوري و نوآوري امکان پذیر است. 

«کامبیز مهدي زاده» خاطرنشان کرد: معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري یکی از پیش قراولان پایان دادن به وابستگی به درآمدهاي نفتی است و این معاونت بر تداوم حمایت از کارخانجات و

 
شرکت هاي دانش بنیان، شرکت هاي شتاب دهنده و غیره در دولت آینده نیز تاکید دارد. 

وي افتتاح مرکز یاد شده را در راستاي منویات رهبر معظم انقلاب توصیف کرد و از اختصاص حدود 300 میلیون تومان به سازمان زمین شناسی و 500 میلیون تومان به مرکز نوآوري و فناوري علوم



 
زمین براي توسعه این مرکز خبر داد. 

 
در پایان این مراسم تفاهم نامه همکاري بین معاونت علمی و فناوري رییس جمهوري، سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی و مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین به امضا رسید. 

 
واردکنندگان بخش خصوصی امکان تامین نهاده هاي دامی را از دست داده اند 

اتحادیه واردکنندگان نهاده هاي دام و طیور ایران در نامه اي به رئیس کمیسیون کشاورزي مجلس اعلام کرد: واردکنندگان بخش خصوصی به دلیل نامعلوم بودن شرایط تامین ارز، افزایش قیمت هاي

 
جهانی و ابهام در سیاست هاي جاري و دولت آتی امکان پیش خرید و تداوم فرآیند تجارت و تامین نهاده هاي دامی را از دست داده است. 

 
در متن نامه این اتحادیه به ساداتی نژاد رئیس کمیسیون کشاورزي، آب و منابع طبیعی مجلس شوراي اسلامی آمده است: 

به استحضار می رساند؛ حسب اطلاع واصله و اعلام بانک مرکزي، سهمیه ارزي نهاده هاي دامی کشور در 6 ماهه اول سال به اتمام رسیده و در شرایط موجود تکلیف منبع تامین ارز مورد نیاز واردات

 
نهاده هاي دامی تا انتهاي سال 1400 (صرف نظر از نرخ ارز) نامعلوم بوده که این امر با توجه به شرایط خشکسالی کشور، التهاب و کمبود در تامین علوفه مورد نیاز نگرانی هاي جدي را در پی دارد. 

 
مزید استحضار اینکه افزایش کم سابقه قیمت هاي جهانی موجب تغییر اساسی و کاهش حداقل 35 درصدي واردات وزنی نهاده دامی به کشور، نسبت به براوردهاي اولیه خواهد بود. 

همچنین شرکت هاي واردکننده بخش خصوصی به دلیل ابهام در سیاست هاي جاري و دولت آتی، امکان پیش خرید و تداوم جریان تجارت و تامین نهاده هاي دامی را از دست داده که هم زمانی آن با
تغییر دولت آثار منفی و پیش بینی نشده وضعیت موجود را تشدید خواهد نمود. لذا از جنابعالی استدعا دارد ضمن توجه ویژه به اهمیت حیاتی موضوع نسبت به پیگیري تعیین و تامین مستمر منابع

 
ارزي به مقدار مورد نیاز و اعلام آن جهت جلوگیري از توقف روند تامین کالا اقدام عاجل مبذول فرمایید. 

 
بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت: 

 
طرح آزادسازي معادن غیرفعال، ریل گذاري براي دولت آینده است 

پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط برگزاري
بزرگترین مزایده سراسري کشور اعلام کرد: طرح عظیم آزادسازي 6000 معدن غیرفعال کشور بر اساس تأکیدات و مطالبات رهبر معظم انقلاب، مقامات عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و نمایندگان

 
مجلس و پس از طی فرایندهاي پیچیده تخصصی و کارشناسی به اجرا درآمده و به نوعی ریل گذاري بخش معدن در دولت آینده را به انجام رسانده است. 

 
متن بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت به این شرح است: 

 
ملت شریف ایران 

براساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخش خصوصی و همچنین نمایندگان شما در مجلس شوراي اسلامی، از سال گذشته
طی فرایندهاي سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده ، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس از رفع منازعات و تعارضات حقوقی و زیست
محیطی، خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین
مزایده سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت

 
حرفه اي از این استعداد ملی و طبیعی فراهم گردید. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی محیا شد تا شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی بدیل خود را ایفا نمایند. 

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجام این اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي این طرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

1- اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور و مشورت بخش
خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال

 
جاري سال جاري اقدام شد. 

2- وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام نمود. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500
محدوده معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت

 
دستگاه هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزار محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده گردید. 

3- مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزء تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی نموده که
در طول 3 دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و
تنها تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است . 

4- طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان می بایست به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفا از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده
از هیچ گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 

5- واگذاري معادن با کالا هاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جزء انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده
است و صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت گردیده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در
حقیقت اجراي طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است، بنابراین مباحث و

 
شبهاتی را که در این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته است. 

6- با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملا قانونی برگزار شده است، و همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب
رکود و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته

 
آمادگی خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 

7- وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات

 
پیرامون اجراي این طرح اعلام می دارد. 

در پایان ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان در این خصوص ذکر این نکته ضروري است که رسانه ها و فعالان این بخش می بایست ضمن رعایت امانتداري و درنظر گرفتن جنبه
هاي تخصصی این موضوع، بدور از فضاي سیاسی به وظایف و مسئولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز نمایند.



مشکل امروز ما تامین اعتبارات و پول نیست مساله سوءمدیریت و نظام بهره برداري است
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مشکل امروز ما تامین اعتبارات و پول نیست مساله سوءمدیریت و نظام بهره برداري است

 
رئیس مجلس شوراي اسلامی 

 
مشکل امروز ما تامین اعتبارات و پول نیست مساله سوءمدیریت و نظام بهره برداري است 

رئیس مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر اینکه مشکل امروز ما در کشور تامین اعتبارات و پول نیست، تصریح کرد: مهمترین مسئله ما سوءمدیریت و نظام بهره برداري است. کشور ما شرایطی دارد که
به هر نحوي که شده می توان اعتبارات را از محل هاي مختلف تامین کرد.به گزارش اقتصادسرآمد، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی در نشست بررسی طرح گرمسیري غرب کشور که
حضور فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، وزیر نیرو، فرمانده قرارگاه خاتم الانبیاء، معاون سازمان برنامه و بودجه در مجلس شوراي اسلامی برگزار شد، با برشمردن اهمیت این طرح، بر تزریق هر
چه سریع تر اعتبارات به این پروژه مهم و ملی تاکید کرد. وي اضافه کرد: تاکنون اعتبارات زیادي صرف پیشبرد این پروژه شده و لازم است که طرح گرمسیري با تزریق اعتباري 5 هزار میلیاردي تا دو
سال آینده به بهره برداري نهایی برسد. به گفته قالیباف، بخشی از اعتبارات این پروژه باید از محل ماده 56 قانون الحاق موادي به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت تامین مالی و بخشی دیگر
باید از محل دارایی هاي دولت تامین شود. وي همچنین به موضوع نظام بهره برداري از پروژه هاي ملی اشاره و بیان کرد: براساس آنچه در اهداف این طرح آمده 30 درصد از هزینه کرد اعتبارات این
پروژه باید از محل بهره برداري طرح بازگردد که این موضوع از اهمیت بسیاري برخوردار است. در کنار این مسئله مردمی سازي و بهره برداري این طرح به نفع معیشت و اشتغال مردم، از دیگر
موضوعاتی است که باید در بهره برداري از این طرح مورد توجه قرار گیرد. قالیباف با بیان اینکه مشکل امروز ما در کشور تامین اعتبارات و پول نیست، تصریح کرد: بلکه مهمترین مسئله ما سوء مدیریت
و نظام بهره برداري است. کشور ما شرایطی دارد که به هر نحوي که شده می توان اعتبارات را از محل هاي مختلف تامین کرد اما مساله اصلی ما در کشور ضرورت کنار گذاشتن روش هاي سنتی و
استفاده از تجربیات روز دنیا براي حوزه نظام بهره برداري است. قالیباف افزود: به دلیل فقدان نظام بهره برداري در طرح ها شاهد هستیم که بسیاري از اعتبارات در پروژه هاي بزرگ حیف می شوند،
نمی گوییم این اعتبارات میل می شود اما به دلیل عدم نظارت و نبود نظام بهره برداري این بودجه ها حیف می شود. رئیس مجلس در پایان دستور تشکیل ستادي براي پیگیري میزان پیشرفت طرح
گرمسیري را صادر کرد و گفت: باید جلسات این ستاد متشکل از دستگاه هاي مختلف اعم از قرارگاه خاتم الانبیا (ص)، سازمان برنامه و بودجه، وزارت نیرو، وزارت جهاد، دستیار رییس مجلس در حوزه

خدمت و پیشرفت و رؤساي کمیسیون هاي کشاورزي و اقتصادي تشکیل شود تا به اهداف مد نظر طرح دست یابیم.



مشکل امروز سوءمدیریت و نظام بهره برداري است
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مشکل امروز سوءمدیریت و نظام بهره برداري است

 
مشکل ما تامین اعتبارات و پول نیست 

 
مشکل امروز سوءمدیریت و نظام بهره برداري است 

رئیس مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر اینکه مشکل امروز ما در کشور تامین اعتبارات و پول نیست، تصریح کرد: مهمترین مسئله ما سوءمدیریت و نظام بهره برداري است. کشور ما شرایطی دارد که
به هر نحوي که شده می توان اعتبارات را از محل هاي مختلف تامین کرد.به گزارش اقتصادسرآمد، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی در نشست بررسی طرح گرمسیري غرب کشور که
حضور فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، وزیر نیرو، فرمانده قرارگاه خاتم الانبیاء، معاون سازمان برنامه و بودجه در مجلس شوراي اسلامی برگزار شد، با برشمردن اهمیت این طرح، بر تزریق هر
چه سریع تر اعتبارات به این پروژه مهم و ملی تاکید کرد. وي اضافه کرد: تاکنون اعتبارات زیادي صرف پیشبرد این پروژه شده و لازم است که طرح گرمسیري با تزریق اعتباري 5 هزار میلیاردي تا دو
سال آینده به بهره برداري نهایی برسد. به گفته قالیباف، بخشی از اعتبارات این پروژه باید از محل ماده 56 قانون الحاق موادي به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت تامین مالی و بخشی دیگر
باید از محل دارایی هاي دولت تامین شود. وي همچنین به موضوع نظام بهره برداري از پروژه هاي ملی اشاره و بیان کرد: براساس آنچه در اهداف این طرح آمده 30 درصد از هزینه کرد اعتبارات این
پروژه باید از محل بهره برداري طرح بازگردد که این موضوع از اهمیت بسیاري برخوردار است. در کنار این مسئله مردمی سازي و بهره برداري این طرح به نفع معیشت و اشتغال مردم، از دیگر
موضوعاتی است که باید در بهره برداري از این طرح مورد توجه قرار گیرد. قالیباف با بیان اینکه مشکل امروز ما در کشور تامین اعتبارات و پول نیست، تصریح کرد: بلکه مهمترین مسئله ما سوء مدیریت
و نظام بهره برداري است. کشور ما شرایطی دارد که به هر نحوي که شده می توان اعتبارات را از محل هاي مختلف تامین کرد اما مساله اصلی ما در کشور ضرورت کنار گذاشتن روش هاي سنتی و
استفاده از تجربیات روز دنیا براي حوزه نظام بهره برداري است. قالیباف افزود: به دلیل فقدان نظام بهره برداري در طرح ها شاهد هستیم که بسیاري از اعتبارات در پروژه هاي بزرگ حیف می شوند،
نمی گوییم این اعتبارات میل می شود اما به دلیل عدم نظارت و نبود نظام بهره برداري این بودجه ها حیف می شود. رئیس مجلس در پایان دستور تشکیل ستادي براي پیگیري میزان پیشرفت طرح
گرمسیري را صادر کرد و گفت: باید جلسات این ستاد متشکل از دستگاه هاي مختلف اعم از قرارگاه خاتم الانبیا (ص)، سازمان برنامه و بودجه، وزارت نیرو، وزارت جهاد، دستیار رییس مجلس در حوزه

خدمت و پیشرفت و رؤساي کمیسیون هاي کشاورزي و اقتصادي تشکیل شود تا به اهداف مد نظر طرح دست یابیم.



«استیو وزنیاك» هم بنیانگذار اپل: بیت کوین معجزه ریاضی است و به آینده آن امیدوارم

منبع: دیجیاتوشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/04/21

رمزارزها و خصوصا بیت کوین مورد توجه بسیاري قرار دارد. «استیو وزنیاك»، هم بنیانگذار اپل می گوید با وجودي که خودش روي ...

رمزارزها و خصوصا بیت کوین مورد توجه بسیاري قرار دارد. «استیو وزنیاك»، هم بنیانگذار اپل می گوید با وجودي که خودش روي بیت کوین سرمایه گذاري نکرده ولی آن را معجزه ریاضی می

 
داند و به آینده اش امیدوار است. 

استیو وزنیاك یکی از طرفداران بیت کوین است و طی سال هاي اخیر بارها به شکل هاي مختلف به این موضوع اشاره کرده است. در آگوست 2018، وي اعلام کرد که با یکی از شرکت هاي حوزه

 
رمزارزها همکاري می کند. وي بارها به شکل هاي مختلفی در مورد بیت کوین صحبت کرده است. 

از نظر وزنیاك بیت کوین به نوعی شبیه اینترنت است. وي می گوید فناوري بیت کوین وي را بسیار شگفت زده می کند. البته چند ماه قبل از اینکه وي بیت کوین را با اینترنت مقایسه کند، در مجمع

 
تجارت نوردیک در سوئد یه یکی از حاضران گفته بود که علاقه چندانی به این رمزارز ندارد. 

 
در ان مقطع زمانی وزنیاك در یکی از مصاحبه هاي خود گفت: 

«من هم بیت کوین داشتم و داشتم روند حرکت آن را امتحان می کردم ولی وقتی قیمت بیت
کوین بالا رفت دوست نداشتم به یکی از افرادي تبدیل شوم که فقط افزایش قیمت بیت کوین را

 
تماشا می کنند و آنقدر غرق تماشاي آن می شود تا ببیند اعداد و ارقام چگونه تغییر می کنند.» 

(Talent Land Jalisco 2021) وزنیاك در سخنرانی خود در رویداد تلنت لند جالیسکو
مجددا به نظریه قبلی خود در مورد بیت کوین اشاره کرد و تاکید کرد روي بیت کوین سرمایه
گذاري نمی کند. در این رویداد کاملا آنلاین، بیش از دو میلیون نفر شرکت کننده در حوزه

 
فناوري، فناوري و پروژه هاي کارآفرینی حضور داشتند. 

وزنیاك علی رغم اینکه می گوید روي بیت کوین سرمایه گذاري نمی کند، اما فناوري آن را شبیه
معجزه ریاضی می داند. استیو وزنیاك رمزارز «WOZX» را براي شرکت «Efforce» توسعه داد تا بتواند روي توسعه رمزارزهایی با مصرف انرژي کم کار کند. در حال حاضر هر WOZX با قیمت

تقریبی 0.719 دلار معامله می شود و طی دو هفته گذشته رشد 43.3 درصدي و طی یک ماه رشد 14 درصدي را ثبت کرده است.



ضرورت شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین/ایجاد تحول هزینه آور و نیازمند مقاومت است

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/04/21

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد....

 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی در نشست بانوان کارآفرین برتر و مشاوران امور زنان ، ضمن قدردانی از تلاش بانوان در حوزه هاي مختلف تولید، و نیز اقدامات
دفتر امور زنان و خانواده وزارت صمت، به شرایط اقتصادي کشور در شرایط تحریم و همه گیري کرونا اشاره کرد و گفت: در این مدت که مسئولیت این وزارتخانه را بر عهده گرفتم تلاش کردیم تا با
استفاده از ظرفیت ها و توانمندي هاي موجود، برنامه هاي موثري را براي تحولات مثبت در حوزه صمت و اقتصاد کشور اجرا کنیم ،گرچه به دلیل موانع و شرایطی که وجود داشت انتظار و هدف مورد

 
نظر حاصل نشد اما اتفاقات خوبی در این 9 ماه در بخش صنایع، معادن و بازرگانی افتاد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ایجاد تحول در هر حوزه اي را کاري دشوار و مشمول هزینه توصیف کرد و افزود: وزارت صمت علی رغم همه این سختی ها، با سماجت هزینه اجراي این برنامه ها را قبول

 
کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه صحبت هاي خود به ظرفیت و توانایی بانوان در حوزه تولید و تجارت اشاره کرد و افزود: بانوان نشان دادند که اگر فرصت و شرایط مناسب براي فعالیت بانوان ایجاد

 
شود، در حوزه هاي کارآفرینی و ثروت آفرینی توانایی خوبی دارند و نقش بانوان در خانواده و جامعه بر کسی پوشیده نیست. 

 
وي همچنین با تاکید بر ضرورت شناسایی بانوان کارآفرین در حوزه صمت از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت خبر داد. 

رزم حسینی در بخش دیگر صحبت هاي خود اجراي سیاست هاي تجارت بین المللی و تاثیر آن در برگشت پرونده هاي صادرکنندگان از دستگاه قضایی به حوزه تولید و تجارت و همچنین تسهیل در
رفع تعهدات ارزي صادرکنندگان را یکی از اقدامات مهم در روان سازي تجارت بین المللی و تامین کالاهاي اساسی و مورد نیاز تولید اعلام و برگشت وظایف وزارت صمت به ویژه در حوزه صادرات به

 
این وزارتخانه را از دیگر دستاوردهاي ماه هاي اخیر عنوان کرد. 

وي احصاء قوانین و مقررات مزاحم تولید در سه سطح وزارتخانه، مجلس و دولت را از دیگر دستاوردهاي مهم وزارت صمت، در راستاي تحقق شعار سال و حمایت از تولید برشمرد و اظهار داشت: در

 
خصوص قوانین مزاحم مربوط به داخل وزارتخانه، اقدامات لازم انجام و در ماه هاي نخست سال، ابلاغیه هاي مربوطه جهت رفع آن ها صادر و ابلاغ شد. 

رزم حسینی در ادامه به آزادسازي و واگذاري 6 هزار محدوده معدنی حبس شده از طریق مزایده اشاره کرد و آن را مورد تأیید رئیس جمهور منتخب خواند و اجراي این طرح موجب ایجاد فرصت هاي

 
جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در کشور دانست. 

افزایش صادرات فولاد و محصولات پتروشیمی، افزایش تولید محصولات بهداشتی، مواد غذایی و رشد تولید در 25 رشته صنعتی، و دستاوردهاي مربوط به عمق ساخت داخل دیگر مواردي بود که وزیر
صمت در این جلسه به آن ها اشاره کرد



بفرمایید بستنی با طعم چسب زخم!

منبع: راه ترقیشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/04/21

 
راه ترقی -  

ایسنا / پیشاپیش از اینکه ممکن است چندشتان شود عذرخواهی می کنیم اما چاره اي

 
نیست. 

فرض کنید عصر یک روز گرم تابستانی، بعد از اینکه خیالتان راحت شده است که سهمیه
خاموشی امروزتان را سپري کرده اید، آب هم قطع نیست و هنوز علایم کرونا را تجربه نکرده
اید، تصمیم می گیرید به شکرانه این همه خوشبختی براي خانواده جشن بگیرید. از آنجا که

کلی انتخاب هاي متنوع براي تفریح و لذت بردن از زندگی دارید، چشم بسته روي یکی از آنها دست می گذارید و وقتی چشمتان را باز می کنید، با هیجان انگیزترین گزینه تفریحی موجود روبه رو می

 
شوید: خوردن بستنی. 

دوان دوان به سمت فروشگاه زنجیره اي معروف نزدیک خانه تان می روید و در حالی که در پوست خود نمی گنجید، دست می برید داخل یخچال پر از بستنی هاي خوشمزه و چند تا از مشهورترین ها

 
را انتخاب می کنید. پولش را می پردازید و خوشحال از این حجم کامیابی، به خانه برمی گردید و بستنی ها را سربلند و سرافراز تقدیم خانواده می کنید. 

 
همه مشغول بازکردن بستنی اند که ناگهان فرزند دلبندتان فریاد می زند: چسب زخم! 

ابتدا خیال می کنید خداي ناکرده بچه دستش را بریده و چسب زخم می خواهد اما وقتی دقیق می شوید، می بینید که خیر، چسب زخم داخل بستنی است. استفاده شرکت تولیدکننده از جلوه هاي
ویژه بصري با اضافه کردن چسب زخم به بستنی خون رنگ، شما را به تحسین وامی دارد. تلفن را برمی دارید که تشکر کنید. شماره را می گیرید و بعد از چند دقیقه بالاخره موفق می شوید با یک
اپراتور صحبت کنید. ماجرا را تعریف می کنید. اولین پاسخ این است که بستنی را بدهید به ما تا بررسی کنیم. وقتی از این کار خودداري می کنید و می گویید این اثر هنري را نمی دهم تا رسانه ها

 
بتوانند هنر دست شما را به همه معرفی کنند، پاسخ همیشگی همه تولیدکنندگان و ارائه دهندگان باوجدان خدمات را می شنوید: «برو هر کاري دوس داري بکن!» 

آنچه شرح آن رفت، مربوط به محصول سالینوي شرکت لبنیات و بستنی «دومینو» بود؛ شرکتی که در صفحه نخست سایت آن نوشته شده است: «شرکت لبنیات و بستنی دومینو در سال 1390 با
پشتوانه غنی از تجربه و تخصص که حاصل بیش از سی سال تلاش مداوم و کارآفرینی بنیانگذاران خود که تا قبل از تاسیس دومینو به عنوان یکی از بنیانگذاران و مالکان مجموعه لبنیات و بستنی
میهن فعالیت می کردند، تاسیس گردید. این شرکت با بهره گیري از آخرین فناوري هاي پیشرفته و مدرن ترین تجهیزات تولیدي تلاش می کند بهتـرین و با کیفیت ترین محصولات را تولید و به بازار

 
عرضه نماید. در این راه ماشین آلات و تجهیزات تولیدي این شرکت از کشورهاي صاحب نام این صنعت مانند آلمان، سوئد و دانمارك وارد کشور شده است.» 

این اتفاق براي یکی از مخاطبان ایسنا رخ داده و همچنان این بستنی حاوي چسب زخم که فیلم آن را در ادامه مشاهده می کنید، موجود است؛ بستنی اي که با پشتوانه اي غنی از تجربه و تخصص
تولید شده است!

0:00



چگونه یک بانک قرض الحسنه پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شد؟

منبع: روزنامه آرمان ملیشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1400/04/21

بانک مهر ایران نخستین بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از آن ها، منابع حاصل از دریافت جریمه دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت اجتماعی خود
تخصیص می دهد. از این رو می توان بانک مهر ایران را پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شبکه بانکی کشور دانست.

 
نسخه چاپی 

چگونه یک بانک قرض الحسنه پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شد؟ بانک مهر ایران نخستین
بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از آن ها، منابع حاصل
از دریافت جریمه دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت اجتماعی خود تخصیص می دهد. از این رو

 
می توان بانک مهر ایران را پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شبکه بانکی کشور دانست. 

آرمان ملی آنلاین -به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، لازم است براي آگاهی
و کسب اطلاعات در مورد مسئولیت اجتماعی بانک ابتدا چرایی و چیستی مسئولیت اجتماعی را
بدانیم. مسئولیت اجتماعی موضوعی است که امروزه در جوامع بشري بسیار مورد توجه قرار گرفته
است. مسئول بودن از منظر اجتماعی بدین معناست که سازمان و انسان ها در قبال مسائل
اجتماعی، محیطی و فرهنگی باید به صورت اخلاق مدار و با حساسیت بالا رفتار کنند. مسئولیت

اجتماعی سازمانی، انجام مجموعه اقدامات یک سازمان به منظور کمک به جامعه است. به عبارتی معنایش این است که یک سازمان بخشی از سود به دست آمده ناشی از فعالیت هاي خود را در زمینه

 
هاي فرهنگی و اجتماعی هزینه کند. در حقیقت مسئولیت اجتماعی سازمانی، فراتر رفتن از ملزومات قانونی و برخورداري از نگاهی مسئولانه نسبت به جامعه و مردم است. 

مسئولیت اجتماعی باعث می شود که از تمرکز صرف بر نفع اقتصادي کاسته شده و منافع عمومی جامعه نیز در نظر گرفته شود. بدیهی است در چنین جامعه اي، دسترسی مردم به خدمات اجتماعی
بیشتر می شود، مسئولیت و حقوق اجتماعی رعایت شده و مشارکت و نظارت اجتماعی بیشتر می شود. در این شرایط احساس رضایت افراد از زندگی در این جامعه افزایش می یابد. هر چقدر براي
سرمایه هاي اجتماعی ارزش بیشتري قائل شویم، به همان میزان از آسیب هاي اجتماعی کاسته شده و مسئولیت پذیري افزایش می یابد. در واقع مسئولیت اجتماعی به وسیله کمک کردن به قشر

 
آسیب پذیر جامعه از عوارض توسعه در ابعاد گوناگون همچون ابعاد اجتماعی، اقتصادي، فرهنگی و... می کاهد. 

 
مسئولیت اجتماعی در نظام بانکداري 

مسئولیت اجتماعی به مفهوم امروزي، قدمتی بالغ بر یک سده داشته و خاستگاه آن کشورهاي غربی صنعتی هستند. در واقع مسئولیت اجتماعی براي مرتفع کردن مسائل و مشکلات پس از انقلاب
صنعتی مورد توجه قرار گرفت. در ایران هم چند سالی است که موضوع مسئولیت اجتماعی بیش از پیش توسط سازمان ها مورد توجه قرار گرفته است. بانک ها که از ارکان اقتصادي مهم به شمار می
روند، در نهادینه سازي این مبحث در جامعه نقش پر رنگی ایفا می کنند. بانک ها محرك و تسهیل گر فعالیت هاي تجاري و اقتصادي، ارائه دهندگان خدمات مالی و نهادهاي مولد ثروت هستند و

 
بنابراین داراي تأثیر به سزایی در نهادینه کردن این حرکت فکري در سراسر جامعه هستند. 

مسئولیت اجتماعی با 5 تا 6 دهه قدمت در صنعت بانکداري مفهومی نسبتاً جدید محسوب می شود. موضوع مسئولیت اجتماعی از دهه 1950 میلادي در صنعت بانکداري مطرح شده و چارچوب هاي
مدیریتی مربوط به بانک ها براي پاسخگویی در این زمینه تلاش کرده اند. روند و فرآیند مسئولیت پذیري بانک ها در طول زمان به رویکردي نوآورانه و فعال تبدیل شده و در حال حاضر بانک ها نقش
پیشرو و راهبر را در نهادینه سازي این موضوع در دیگر بنگاه هاي کشور ایفا می کنند. مبحث مسئولیت اجتماعی به شکل امروزین خود از سال هاي ابتدایی دهه 1390 در بانک هاي ایران جدي شد و

 
تا کنون بانک هاي کشور در همین راستا پروژه هاي گوناگونی را در حوزه هاي متفاوت در سراسر کشور طراحی و اجرا کرده اند. 

 
طرح هاي مسئولیت اجتماعی بانک مهر ایران 

بانک مهر ایران در راستاي پذیرش داوطلبانه مسئولیت اجتماعی، اقدام به ارائه انواع مختلفی از خدمات اجتماعی کرده است. این بانک بر اساس الگوي بانکداري اسلامی و براي تقویت و بهبود اقتصاد
آحاد ملت تأسیس شده و سعی در رفع فقر و محرومیت اقتصادي به خصوص در قشر ضعیف جامعه دارد. بانک مهر ایران در راستاي انجام مسئولیت هاي اجتماعی خود تسهیلات قرض الحسنه اي را در

 
حوزه هاي معیشت، اشتغال زایی و کارآفرینی، درمان، ازدواج و همچنین حمایت از مددجویان تحت پوشش سازمان هاي مردم نهاد و حمایتی اعطا می کند. 

 
طرح هاي مسئولیت اجتماعی بانک مهر ایران در چند محور کاري به این شرح است: 

 
توسعه و بهبود آموزش با اولویت قرار دادن دانش آموزان مناطق محروم 

 
توسعه و بهبود سلامت و بهداشت 

 
توانبخشی مددجویان نهادهاي حمایتی و محرومیت زدایی 

 
صیانت از محیط زیست و توسعه فعالیت هاي زیست محیطی مردم محور 

 
حمایت از جوانان براي ازدواج و تشکیل دادن خانواده 

 
کاهش آسیب هاي اجتماعی ناشی از حوادث طبیعی با بیمه کردن خانه هاي روستایی 

بانک مهر ایران بر مبناي اهدافی که خود مصداق مسئولیت اجتماعی است، تأسیس شد و تا کنون فعالیت هاي زیادي را در این راستا انجام داده است. از جمله فعالیت هاي این بانک براي تحقق

 
مسئولیت اجتماعی می توان به بیمه خانه هایی روستایی اشاره کرد که براي تجهیز و بازسازي خانه هاي روستایی در مقابل بلایاي طبیعی است و سال گذشته 500هزار خانه روستایی را در برگرفت. 

در موردي دیگر که براي نخستین بار در سطح شبکه بانکی کشور اجرایی شد، بانک مهر ایران از محل منابع حاصل از دریافت وجه التزام، تجهیزات پزشکی مقابله با کرونا را خریداري کرد و با هماهنگی

 
وزارت بهداشت در اختیار دانشگاه هاي علوم پزشکی سراسر کشور قرار داد. 

ساخت 100 باب واحد مسکونی براي سه استان سیل زده در سال 1398، ساخت مدرسه و خانه بهداشت در مناطق محروم، مشارکت در ساخت یک بیمارستان 300 تخت خوابه اعصاب و روان،

 
مشارکت در آزادسازي زندانیان جرایم غیرعمد نیز از دیگر کارهاي مهم بانک مهر ایران در حوزه مسئولیت اجتماعی است. 

 
یکی دیگر از فعالیت هاي این بانک مهر ایران اعطاي تسهیلات و وام هایی براي خرید کالاهاي ایرانی در جهت حمایت از تولید داخل است. 

این بانک همچنین با راه اندازي طرحی با عنوان همیاران مهر این امکان را براي مردم ایجاد کرده که بتوانند پول و منابع خود را به مدت محدود یا براي همیشه جهت صرف امور خیر و دستگیري از
نیازمندان حقیقی صرف کنند. 



بانک مهر ایران از آغاز فعالیت تا پایان سال 1399 بخشی از بودجه تبلیغات خود را در حوزه مسئولیت اجتماعی هزینه می کرد. با این حال با مجوزي که از سوي مجمع عمومی این بانک صادر شد، از
این پس قادر خواهد بود منابع حاصل از دریافت جریمه دیرکرد را صرف مسئولیت اجتماعی خود کند. آن طور که پیش تر اشاره شد خرید 15هزار قلم تجهیزات پزشکی مقابله با کرونا نخستین مورد از
این نمونه بود که در اردیبهشت سال جاري انجام شد. بانک مهر ایران نخستین بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از آن ها، منابع حاصل از دریافت جریمه

دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت اجتماعی خود تخصیص می دهد. از این رو می توان بانک مهر ایران را پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شبکه بانکی کشور دانست.



اطلاعیه وزارت صمت در خصوص طرح آزادسازي معادن غیرفعال

منبع: خبر فوريشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/04/21

وزارت صمت در بیانیه اي اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6 هزار معدن غیرفعال کشور از سال گذشته آغاز شده و هیچ گونه ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و ندارد.

وزارت صمت در بیانیه اي اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6 هزار معدن غیرفعال
کشور از سال گذشته آغاز شده و هیچ گونه ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته

 
و ندارد. 

پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و
معدن غیرفعال، در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط برگزاري بزرگترین مزایده سراسري کشور
اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6 هزار معدن غیرفعال کشور از سال گذشته و بنا بر
تأکیدات و مطالبات رهبر معظم انقلاب، مقامات عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و
نمایندگان مجلس آغاز شده و هیچ گونه ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و

 
ندارد. 

متن بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت به این شرح

 
است: 

 
ملت شریف ایران 

بر اساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخش خصوصی و همچنین نمایندگان شما در مجلس شوراي اسلامی، از سال گذشته
طی فرایندهاي سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس از رفع منازعات و تعارضات حقوقی و زیست محیطی،
خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین مزایده
سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت حرفه اي از

 
این استعداد ملی و طبیعی فراهم گردید. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی محیا شد تا شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی بدیل خود را ایفا کنند. 

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجام این اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي این طرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و همیشگی نمایندگان
مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن رأي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و خوشبختانه با تلاش
دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، با حضور و مشورت بخش خصوصی مرتبط و با خلع ید

 
از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال جاري سال جاري اقدام شد. 

وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام نمود. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500 محدوده
معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت دستگاه

 
هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزار محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده شد. 

مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزو تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی نموده که در
طول 3 دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و تنها
تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است. 

طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان می بایست به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفاً از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده
از هیچ گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 

واگذاري معادن با کالاهاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جز انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده است و
صرفاً یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت گردیده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در حقیقت

 
اجراي طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است. 



بنابراین مباحث و شبهاتی را که در این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته

 
است. 

با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملاً قانونی برگزار شده است؛ همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب رکود
و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته آمادگی

 
خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 

وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات پیرامون

 
اجراي این طرح اعلام می دارد. 

در پایان ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان در این خصوص ذکر این نکته ضروري است که رسانه ها و فعالان این بخش می بایست ضمن رعایت امانتداري و در نظر گرفتن جنبه
هاي تخصصی این موضوع، به دور از فضاي سیاسی به وظایف و مسئولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز کنند.



طرح آزادسازي معادن، ریل گذاري براي دولت آینده است

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/04/21

وزارت صمت طی بیانیه اي در خصوص آزادسازي معادن اعلام کرد اهلیت و صلاحیت متقاضیان مهمترین معیار سنجش در واگذاري ها محسوب می شود.

وزارت صمت طی بیانیه اي در خصوص آزادسازي معادن اعلام کرد اهلیت و صلاحیت

 
متقاضیان مهمترین معیار سنجش در واگذاري ها محسوب می شود. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از شاتا، پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح
بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی

 
وزارت صمت، بیانیه اي را منتشر کرد که متن بیانیه به این شرح است: 

ملت شریف ایران براساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین
عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخش خصوصی و همچنین نمایندگان شما در مجلس
شوراي اسلامی، از سال گذشته طی فرایند هاي سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی،
ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس
از رفع منازعات و تعارضات حقوقی و زیست محیطی، خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی

بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین مزایده سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه

 
تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت حرفه اي از این استعداد ملی و طبیعی فراهم گردید. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی مهیا شد تا شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحد هاي تولیدي نقش بی بدیل خود را ایفا نمایند. 

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجام این اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي این طرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویداد هاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور و مشورت بخش
خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل امسال

 
اقدام شد. 

وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام نمود. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500 محدوده
معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت دستگاه

 
هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزار محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده گردید. 

مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزء تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی نموده که در
طول 3 دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و تنها
تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است. 

طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان می بایست به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفا از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده
از هیچ گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 

واگذاري معادن با کالا هاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جزء انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده است و
صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت گردیده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در حقیقت
اجراي طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامد هاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است، بنابراین مباحث و شبهاتی را

 
که در این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته است. 

با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملا قانونی برگزار شده است، و همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب
رکود و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته

 
آمادگی خود را براي همکاري مضاعف با این نهاد ها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 



وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات پیرامون

 
اجراي این طرح اعلام می دارد. 

در پایان ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان در این خصوص ذکر این نکته ضروري است که رسانه ها و فعالان این بخش می بایست ضمن رعایت امانتداري و درنظر گرفتن جنبه

 
هاي تخصصی این موضوع، بدور از فضاي سیاسی به وظایف و مسئولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز نمایند. 

پربیننده ترین بهانه تراشی وزارت صمت براي تبرئه خود از مشکلات / فاصله از اصول اقتصادي آفت مشترك نهادهاي مداخله گر در بازار رفع محدودیت کارخانه هاي فولاد و سیمان با پایداري شبکه
برق تامین ارز کالاهاي اساسی اولویت بانک مرکزي است / اختصاص 2 میلیارد دلار باقیمانده از بودجه براي واردات در دستور کار قرار گرفت جزییات افزایش قیمت 20 تا 25درصدي مواد شوینده نامه

نگاري برقی فولادسازان با وزیر صمت



آب دغدغه اصلی اشتهارد است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/04/21

اشتهارد - فرماندار اشتهارد گفت: دغدغه شهرستان آب است و باید با همکاري، همدلی و مودت و استفاده از تمامی ظرفیت ها این مشکل را به زودي رفع کرد.

اشتهارد - فرماندار اشتهارد گفت: دغدغه شهرستان آب است و باید با همکاري، همدلی و

 
مودت و استفاده از تمامی ظرفیت ها این مشکل را به زودي رفع کرد. 

به گزارش خبرنگار مهر، فرهاد شیبک بعد از شهر دوشنبه در حاشیه بازدید و نشست سردار
حیدرنیا فرمانده سپاه استان البرز از یکی از شهرك هاي صنعتی اشتهارد اظهار کرد:
بزرگترین دغدغه شهرستان آب است و باید با همکاري، همدلی و مودت و استفاده از تمامی

 
ظرفیت ها این مشکل را به زودي رفع کرد. 

وي بیان کرد: این معضل کم آبی امسال با کاهش نزولات آسمانی در این منطقه بیش از

 
پیش به چشم می خورد و صنعت این شهرستان را هم تحت تأثیر قرار می دهد. 

فرماندار اشتهارد ادامه داد: تلاش استاندار محترم البرز و مدیران عالی استان براي رفع
دغدغه صنعتگران و مردم این منطقه در جلسات مختلف استانی و کشوري قابل تقدیر است
و این تلاش ها بزودي نتیجه خواهد داد و منابع آبی که در نظر گرفته شده مشکل آب این

 
شهرستان را رفع خواهد کرد. 

وي با اشاره به اجراي طرح توسعه این شهرك صنعتی گفت: توسعه این شهرك براي ارتقا و پیشرفت نیاز به همراهی و همدلی در میان بخش دولتی و خصوصی دارد و در این میان مجموعه سپاه استان

 
با ظرفیت هاي خوبی که دارد می تواند بخش مهمی از این مسائل را در کنار دولت رفع کند. 

همچنین با حضور سردار حیدرنیا و همراهی شیبک فرماندار اشتهارد و دیگر مدیران عالی نهادهاي مرتبط با صنعت کلنگ یک واحد تولیدي با سرمایه گذاري بیش از 30 میلیارد تومان و اشتغال بیش
از 200 نفر در اشتهارد به زمین زده شد.



طرحی از بانک دي با هدف حمایت از فرهنگیان و تولیدکنندگان

منبع: صنایع نیوزشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1400/04/21

بانک دي از سال پیش تاکنون طرح اعطاي کارت اعتباري ویژه فرهنگیان را برپا کرده است، تسهیلی که در جایگاه خود می تواند کیفیت معیشت این جامعه نزدیک به یک میلیون نفري را ارتقا
دهد، آن هم در شرایطی که حرف و حدیث در باب معیشت معلمان کشور بسیار است.

بانک دي از سال پیش تاکنون طرح اعطاي کارت اعتباري ویژه فرهنگیان را برپا کرده است،
تسهیلی که در جایگاه خود می تواند کیفیت معیشت این جامعه نزدیک به یک میلیون نفري
را ارتقا دهد، آن هم در شرایطی که حرف و حدیث در باب معیشت معلمان کشور بسیار

 
است. 

در این گزارش آمیخته با صحبت هاي مدیر اداره بازاریابی بانک دي جزئیات مربوط به
چگونگی دریافت کارت اعتباري بانک دي را تشریح می شود و از رقم اعتبار، شرایط دریافت

 
و نرخ سود اعتبار و... گفته می شود. 

آخرین آماري که وزارت آموزش و پرورش کشور از شمار کارکنان این نظام منتشر کرده به سال 1398 خورشیدي برمی گردد. براساس این آمار که در وب سایت وزارتخانه یادشده قرار گرفته است،
بیش از 340هزار نفر در آموزش ابتدایی و پیش دبستانی، بیش از 192هزار نفر در آموزش راهنمایی و بیش از 211هزار نفر در آموزش پایه متوسطه نظام آموزش و پرورش کشور مشغول به کار هستند.
افزون بر نیروي انسانی شاغل در بخش آموزش نزدیک به 40هزار نفر نیز سمت هاي اداري را در این بخش در اختیار دارند. علاوه بر ارقامی که گفته شد و شامل آموزگاران و کارمندان اداري می شود
که به صورت رسمی و پیمانی مشغول به کار هستند، شماري نیز به دو صورت رسمی و قراردادي و در کادر خدمات نظام آموزش و پرورش کار می کنند. بنا بر آمار یادشده شمار این افراد در سال

 
1398 بیش از 55هزار نیروي رسمی و بیش از 9هزار و500 نیروي قراردادي بود. 

هدف از ارائه این ارقام در گزارش، ارائه جزئیات بیشتر از کمیت جامعه اي است که شمار اعضاي آن به نزدیک یک میلیون نفر در کشوري می رسد که جمعیت آن بیش از 80میلیون نفر است و وجه
تمایز این جامعه با مردم دیگر در رسالتی است براي آموزش کودکان و نوجوانان بر عهده دارد، کسانی که در ساده ترین تعریف نسل آینده این مرز و بوم هستند. آنچه در این مجال محل توجه است،

 
کیفیت معیشت این جامعه یک میلیون نفري به ویژه معلمان است. 

در نگاه کلی به اخبار مرتبط با معیشت این قشر گزاره هایی همچون دوشغله بودن به ویژه در مورد معلمان مرد و فرسایش حاصل از آن و یا اشتغال همزمان با تدریس به حرفه هایی که از جایگاه
اجتماعی آنها به عنوان یک آموزگار فاصله چشمگیر دارد، برجسته تر و پرتکرار از عبارات دیگر است؛ این واقعیت از ضرورت پرداخت به ارتقاي معیشت این قشر حکایت می کند و بنا بر وجود همین
ضرورت است که صنعت بانکداري کشور گاه شماري از تسهیلات خود را به طور ویژه به این قشر اختصاص می دهد؛ از جمله این تسهیلات، کارت اعتباري 50میلیونی بانک دي است. خبرنگار تیتر20

 
براي کسب اطلاع از شرایط دریافت این تسهیل با مهدي پورمهر مدیر اداره بازاریابی بانک دي گفت و گو کرد. 

بنا به گفته پورمهر بانک دي اجراي این طرح را در سال گذشته آغاز کرد و پایان زمان ارائه آن را تا پایان سال 1399 اعلام کرده بود اما حالا و در آخرین روزهاي ماه سوم از سال 1400 اعطاي این

 
کارت ها همچنان برقرار است. 

 
اما شروط دریافت کارت اعتباري ویژه فرهنگیان بانک دي چیست و اعتبار آن چقدر است؟ 

 
به گفته پورمهر پیش از هر چیز براي گرفتن کارت اعتباري باید در بانک دي حساب داشته باشید. بیشترین موجودي کارت اعتباري ویژه فرهنگیان 50میلیون تومان است. 

 
 براي دریافت کننده کارت محدودیتی در خرج کردن اعتبار ایجاد نمی شود. تضمین بازگشت اعتبار نیز دو ضامن با امکان کسر از حقوق است که متقاضی باید آنها را به بانک دي معرفی کند. 

پورمهر در پاسخ به این پرسش تیتر20 که چرا جامعه فرهنگیان در ارائه این کارت هدف قرار گرفته، گفت: هدف قرار دادن جامعه فرهنگی در اجراي این طرح به چند دلیل صورت گرفت؛ دلیل اول
فشار اقتصادي است که کل کشور از جمله جامعه فرهنگی در بیش از یک سال گذشته به دلیل شیوع ویروس کرونا متحمل شدند. در همین راستا بانک دي بر مبناي رسالت اجتماعی خود تصمیم به

 
حمایت از اقشار گوناگون از جمله فرهنگیان گرفت. 

 لازم به ذکر است که این حمایت تنها جامعه فرهنگی را دربرنمی گیرد و اقشار دیگر نیز در قالب سایر طرح ها از اقداماتی که بانک دي در راستاي رسالت اجتماعی اش انجام می دهد برخوردار می

 
شوند. 

منبع: تیتر 20



نامه زاکانی به قالیباف درباره اقدام دولت در حذف سقف افزایش حقوق کارمندان

منبع: گیتی آنلاینشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/04/21

رئیس مرکز پژوهش هاي مجلس با ارسال نامه اي به رئیس مجلس و معاون قوانین مجلس از مصوبه اخیر دولت در حذف سقف افزایش حقوق کارمندان انتقاد کرد و آن را ابهام آلود و داراي
نقض غرض قانون گذار دانست.

علیرضا زاکانی رئیس مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی با صدور نامه اي خطاب به
محمد باقر قالیباف رئیس مجلس و بهزاد پورسید معاون قوانین مجلس موضوعاتی درباره

 
مصوبه اخیر دولت در حذف سقف افزایش حقوق کارمندان اعلام کرد. 

 
متن این نامه به شرح ذیل است: 

ضـمن آرزوي سلامتی و توفیق روزافزون، همانگونه که مستحضرید و همچنین بر اساس
مشروح مذاکرات مجلس، به منظور پیشـگیري از افزایش فاصـله میزان دریـافتی هاي
گروههاي مختلف حقوق بگیر مجلس شوراي اسـلامی در جزء «یک» بند «الف» تبصـره
«12» قـانون بودجه سال 1400 تصویب کرد که «ضـریب حقوق گروههـاي مختلف حقوق
بگیر در دسـتگاههاي اجرائی موضوع ماده (29) قانون برنامه شـشم توسـعه و همچنین

نیروهاي مسـلح، وزارت اطلاعات و سازمان انرژي اتمی (به استثناي مشمولان قانون کار جمهوري اسلامی ایران)از قبیل کارکنان کشوري و لشـکري، اعضاي هیأت علمی دانشگاهها و مؤسسات آموزش
عالی و پژوهشی و قضات که توسط دولت تعیین میگردد و همچنین افزایش حقوق بازنشسـتگان، وظیفه بگیران و مشترکان صـندوقهاي بازنشسـتگی به نحـوي اعمـال گردد که در نهـایت به میزان
بیست و پنـج درصـد (25%) براسـاس آخرین حکم کارگزینی سال 1399 افزایش یابـد مشـروط بر آنکه میزان افزایش حقوق هیچکس نسـبت به سـال 1399 ازبیست و پنج میلیون (000/000/25)

 
ریال تجاوز نکند» 

بر این اساس در تصویب نامه 8013/ ت58708 ه هیئت وزیران در تاریخ 1400/01/29 تصریح شد که پس ازاعمال افزایش ضـریب حقوق در گروه هاي مختلف از جمله اعضاي هیئت علمی، شاغلین
مشمول قانون مدیریت خدمات کشوري و کارمندان مشـمول قانون نظام هماهنگ پرداخت، کارکنان موسسات انتفاعی وابسته به دولت، نهادهـاي عمومی غیر دولتی و شـرکتهـاي دولتی داراي مقررات
خاص، مجموع افزایش مبلغ منـدرج در حکم کارگزینی براي کارکنان رسـمی، پیمانی و قرارداد منعقـده براي کارکنان قرارداد کار معین (مشـخص) در اولین حکم سال 1400 براي اعمال ضـریب
ریالی، نسـبت به مبلغ مندرج در آخرین حکم کارگزینی/ قرارداد منعقده در سال 1399 که بر اساس آن حقوق دریافت شـده است، نبایـد از بیست و پنـج میلیون ریال تجاوز کند. این موضوع مورد

 
تأیید هیأت بررسی و تطبیق مصوبات دولت با قوانین نیز قرار گرفته است. 

بـا این وجـود دولت در مصوبه 38801/ت58939 ه جلسه مـورخ 1400/04/09 خود با ارائه تعریف جـدید عنوان کرده است که محدودیتهاي جزء «یک» بند «الف» تبصـره «12» ماده واحده قانون
بودجه سال 1400 فقط شامل حقوق ثابت (براي مشـمولین قانون مـدیریت خـدمات کشوري)، حقوق پایه و گروه (براي مشـمولین قـانون اسـتخدام کشور)، حقوق مبنا و افزایش سـنواتی (براي
مشـمولین قانون نظام هماهنگ پرداخت کارکنان دولت) و عنـاوین مشـابه در نظام پرداخت دسـتگاههاي اجرایی داراي مقررات پرداخت خاص میباشـد و مزایاي منـدرج در حکم کارگزینی از شـمول

 
این محـدودیت مسـتثناست. بـا توجه به نکـات زیر ابطال این مصوبه ضروري است: 

1- با توجه به هدف قانونگذار (مبتنی بر مشروح مذاکرات) و اطلاق مفاد بند «الف» تبصره «12» قانون بودجه سال 1400 کل کشور مبنی بر اینکه (25%) افزایش بر اساس آخرین «حکم کارگزینی»

 
باشد و حکم کارگزینی اعم از حقوق ثـابت و فوق العـادههـا است، مصوبه دولت در مقـام تضـییق حکم قـانون و مخـالف بـا آن به نظرمیرسد. 

2- تفاسـیري از «حقوق»در این مصوبه ارائه شـده است که بر خلاف مراد قانون گـذار، تصـریح متن قانون وشرح مذاکرات مجلس شوراي اسـلامی است و مشـخص نیست به چه اسـتناد قانونی،

 
عبارتهایی مثل «حقوق پایه و گروه، حقوق مبنا و افزایش سنواتی و حقوق ثابت» جایگزین عبارت «حقوق» شده است. 

3- با توجه به مصوبه اخیر هیئت وزیران عملاً مراد قانون گـذار از تصویب این محدودیت، بی اثر شده است واین موضوع مخـالف صـریح مشـروح مـذاکرات مجلس است. به عنوان نمونه با تفسـیر ارائه
شـده و ذکر عبارت«حقوق ثابت» براي مشـمولین قانون مدیریت خدمات کشوري، سقف پرداخت ماهانه 2.5 میلیون تومان صرفاً بر«حق شـغل، فوق العاده مـدیریت و حق شاغل» اعمال میگردد و
مواردي مانند «فوق العاده شـغل، فوق العاده ویژه، فوق العـاده بـدي آب و هوا، فوق العاده سـختی شـرایط محیط کار» و . از این سـقف حـذف میگردد. به همین دلیل با توجه به امتیازات قانون
مدیریت خدمات کشوري، صـرفاً تعداد بسـیار اندکی از مدیران در نتیجه رشد 25 درصـد ضـریب حقوق، افزایش بیش از 2.5 میلیون تومـان در حقوق ثابت خواهنـد داشت و لـذا اکثر قریب به اتفاق
کارکنان دولت، مشـمول محـدودیت و سـقف تعیین شـده در قانون بودجه نخواهند شد که عملا ًنقض غرض قانونگـذار است. (به عنوان مثال برخی از مقامات موضوع ماده 71 این قانون ممکن است

 
مشمول سقف در نظر گرفته شوند.) 

4- با توجه به تفسـیر ارائه شده از «حقوق» براي شاغلین مشـخص نیست که چرا کل دریافتی بازنشسـتگان همچنان مشـمول سـقف مـذکور شده و براي یک موضوع مشترك قانونی، براي شاغلین و
بازنشسـتگان تفسـیر متفـاوتی ارائه شـده است. در صورتی که دریافتی بازنشسـتگان نیز بر اساس بخشهـاي مختلف حقوق و مزایاي مستمر مذکور در حکم کارگزینی زمان اشتغال تعیین میشود و از

 
این منظر مصوبه اخیر متناقض است. 

5- با توجه به مصوبه 17799 / ت58708 ه مورخ 1400/02/21 شـماره بندهاي مصوبه اول هیئت وزیران نسبت به مصوبه شماره 8013 / ت58708 ه اصـلاح شده است و با اعمال این اصلاحات،
شماره بند 5 به 6 وشماره بند 6 به 7 تغییر کرده است. موضوع بنـد 6 نسـخه نهایی با آخرین اصـلاحات، حداقل مبلغ مندرج درحکم کارگزینی است و از این منظر موارد ذکر شده در جزء یک که
بناست به عنوان تبصـره بند 6 افزوده شودکاملاً غیر مرتبط با محتواي بند مذکور می باشد. عبارات ذکر شده تحت عنوان محدودیت موضوع قسـمت اخیرجزء (1) تبصره 12 در صـدر تبصـره
پیشـنهادي نیز کاملا بی معناست زیرا این موضوع در بند 7 مطرح شده است و در بنـد 6 هنـوز به این موضـوع پرداخته نشـده است و از این منظر می تـوان عنـوان کرد که مصـوبه 38801 /

ت58939 ه داراي ابهام است.





احساس خودباختگی رضاخان موجب واقعه مسجد گوهرشاد شد

منبع: قم پرسشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1400/04/21

به گزارش قم پرس به نقل روابط عمومی بنیاد ملی عفاف و حجاب، آیت االله محمد حسن اختري در نشست خبري به مناسبت روز عفاف و حجاب برگزار شد، با تبریک حلول ماه ذي الحجه،
ماه عبادت و نیایش و اعیاد اسلامی به...

به گزارش قم پرس به نقل روابط عمومی بنیاد ملی عفاف و حجاب، آیت االله محمد حسن اختري در نشست خبري به مناسبت روز عفاف و حجاب برگزار شد، با تبریک حلول ماه ذي الحجه، ماه
عبادت و نیایش و اعیاد اسلامی به مسلمانان و مؤمنین و گرامیداشت عفاف و حجاب، اظهار داشت: این ارزش بزرگ اسلامی را ارج می نهیم، این روز بی نظیر است که متأسفانه به نحوي مورد غفلت

 
قرار می گیرد و آنگونه که باید به آن توجه نشده و نسل جوان ما از این مسئله اطلاع کافی ندارند. 

وي افزود: حادثه گوهر شاد یکی از اقدامات ننگین رضا خان قلدر در برابر موج خروشان مردم براي دفاع از اسلام، قرآن و حریم زنان که در مسجد گوهرشاد است که مردم را به گلوله بست که افرادي به

 
شهادت رسیده و بسیاري مجروح شدند، این حادثه نشان داد که رضاخان قلدر براي خشنودي امپریالیسم جهانی و براي اربابانش که او را بر سر کار آورده بودند، آن جنایت را مرتکب شد. 

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب با اشاره به اقدامات کشف حجاب و مجبور کردن مردم و چادر از سر کشیدن که در تاریخ ثبت شده است، تصریح کرد: این اقدام بسیار ننگین بود که در تاریخ حکومت

 
ها و دولتهاي گذشته و حتی در دولتهاي جهان کم نظیر بود که حاکمی به خاطر احساس حقارت، کم بینی، خودفروختگی و خودباختگی، چنین اقدامی انجام دهد. 

وي با بیان اینکه اقدام کشف حجاب در دوره رضاخان در اثر خودباختگی بود، گفت: این ها تصور می کردند فحشاء و بی بندوباري غربی ها ارزش است زیرا در برابر غرب باخته بودند و تصور می کردند
با آوردن فرهنگ غربی به کشور می تواند هویت مردم را تغییر دهند و یا در سرنوشت مردم تأثیرگذار باشند تصور می کردند پیشرفت هاي غربی ها به دلیل بی حجابی و بی بند و باري و آزادي هاي

 
افسارگسیخته زنانشان است اما مردم و ملت ما براي دفاع از حیثیت، دین، ایمان خود در مقابل این حرکت ایستادگی کردند که بسیار ارزشمند است. 

آیت االله اختري در ادامه تاکید کرد: مقام معظم رهبري بارها تذکر دادند که خوب است رسانه ها در جهت بازگو کردن حادثه ها مانند حادثه مسجد گوهرشاد از قول کسانی که به یاد دارند و مطلع

 
هستندف حرکت کنند تا مردم از این جنایات مطلع شوند زیرا در این حوادث به استقلال، ملیت و دین کشور بی احترامی شد. 

وي افزود: بنیاد عفاف و حجاب در استان ها و مناطق مختلف اقداماتی را براي این ایام (هفته عفاف و حجاب) انجام می دهند که این اقدامات به دلیل ویروس منحوس کرونا و محدودیت ها به صورت

 
مجازي و از طریق رسانه ها و فضاي مجازي انجام می گیرد. 

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب با اشاره به اینکه باید در موضوع حجاب و دستورات اسلام مطالعه کنیم، تصریح کرد: در قرآن و اوامر خداوند به مرد و زن نگاه یکسانی شده و برنامه ریزي ها به صورت
یکسان انجام شده است، نگاه خداوند و قرآن به زن و مرد به عنوان انسان است و نگاه اسلام نسبت به زن و مردم برترین نگاه است در حالی که امروز نگاه غرب به زن پایین تر و پست تر است، نگاه

 
اسلام و به خصوص نگاه جمهوري اسلامی در جامعه اسلامی به گونه اي است که زنان و مردان دوشادوش یکدیگر در دفاع از اسلام، کشور و انقلاب اسلامی حاضر می شوند. 

آیت اله اختري با بیان اینکه نگاه اسلام به زن به عنوان هویت اسلامی و استقلالی است، گفت: کودك کشی هایی در دنیا و در آفریقا، یمن، فلسطین با دفاع امپریالیسم انجام می شود این امپریالیسم
زنان را کالا و وسیله درآمد و تبلیغات و عیش و نوش خود قرار داده البته این به معناي این نیست که هیچ زنی در دنیا به عزت نرسیده است اما جامعه آنها زن را با هویت مستقل و در کنار مردان نگاه
نمی کند اما اسلام به زن و مرد به عنوان دو عنصر مستقل، مؤثر و رکن اساسی جامعه نگاه می کند و همه زمینه ها را براي رشد و ترقی این قشر جامعه فراهم کرده است امروز جمهوري اسلامی همه
زمینه ها را براي رشد زنان در عرصه هاي سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، تخصصی و در رشته هاي مختلف از زمینه سازي براي تحصیل و آموزش تا زمینه حضور در میدان کار، تولید و اشتغال فراهم کرده

 
است. 

وي با تاکید بر اینکه مسئله حجاب به عنوان یک دیدگاه علمی، عقلی و شرعی براي تکریم، تجلیل و حفظ هویت و استقلال جامعه است، گفت: مسئله حجاب یک مسئله ارزشی است و در کشور ما به
عنوان قانون است در دنیا هم هر کشوري بر اساس ملیت و فرهنگ خود قوانینی دارد که در جمهوري اسلامی هم این موضوع به عنوان قانون است که تصویب شده و دولت براي اجراي تمام این قوانین

 
مسئول قرار داده است. 

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب اظهارداشت: همه مردم در برابر جامعه، حکومت، نظام و خداوند متعال مسئولیت دارند نظارت عمومی را خداوند براي همه افراد جامعه قرار داده است که امر به معروف
و نهی از منکر در قرآن و روایات نیز آمده است بنابراین مسئولیت همه مسئولان بسیار سنگین است همه باید مطالبه کنیم از دولت و مسئولین بخواهیم این قوانینی که در مورد حجاب تصویب شده

 
است اجرا شود. 

وي با تاکید بر اهمیت آموزش ها بر اساس دانش اسلامی دینی، بیان کرد: یکی از وظایف حوزه هاي علمیه، دانشگاه ها و مؤسسات، تبیین جایگاه زنان، خانواده، تربیت فرزندان و پوشش اسلامی است، از
مسئولین انتظار داریم زمینه رشد فضائل اخلاقی را در جامعه به وجود بیاورند و از گسترش کارهاي خلاف جلوگیري کنند و باید شرایطی فراهم شود که زنان و خانواده با حفظ شئونات بتوانند ورزش و
تفریح کنند اکنون در بسیاري از مناطق جایی به عنوان پارك براي بانوان وجود ندارد که شهرداري ها و شوراي شهر و دولت این فضا را در جامعه ایجاد کنند تا بانوي مسلمان بتواند از یک محیط سالم

 
برخوردار شود. 

 
آیت االله اختري بر وظایف مسئولین و مدیران دولتی در رعایت عفاف و حجاب در مجموعه هایشان تاکید کرد و گفت: این امر موجب گسترش عفاف و حجاب در جامعه می شود. 

وي ادامه داد: در بنیاد ملی عفاف و حجاب به دنبال این هستیم مسئولیت مطالبه گري و امر به معروف و نهی از منکر را در جامعه گسترش دهیم و در جهت شناساندن ارزش هاي دینی، زمینه آموزش
هاي دینی را براي دختران، پسران و جوانان فراهم کنیم تا فرهنگ و اخلاق اسلامی حاکم شود همچنین براي نتیجه بخش بودن این اقدامات باید در موضوع ازدواج به جوانان کمک کنیم، پدران و
مادران هم مسئول هستند تا فرزندان خود را خوب و سالم تربیت کنند، دست به دست هم دهیم تا اخلاق در میان جامعه گسترش یابد و زمینه هاي تحکیم خانواده ها فراهم شود و نگذاریم خانواده ها

 
از هم بپاشند و نگذاریم که فرزندان لاابالی بار بیایند و یا فاسد شوند که در این زمینه خانواده ها و مسئولین همه مسئول هستند. 

 
منبع : مهر 



آپلود عکس

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



رونمایی از پلتفرم هوشمند اشتغال

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1400/04/21

با رونمایی از این پلتفرم هوشمند که به نوعی ارتباط بین کارفرما و کارجو ایجاد می کند، می توانیم شاهد کاهش نرخ بیکاري در کشور باشیم.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما؛ این محصول به کارفرمایان و کارجویان خدمت رسانی و فرایند استخدام براي کارجویان و کارفرمایان را ایجاد می کند و یک تجربه جدید براي سازمان

 
ها محسوب می شود. 

{sepehr_media_6702344_400_300$}



قطع مکرر برق به صنایع هرمزگان آسیب جدي وارد کرد

منبع: تسنیمشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/04/21

گروه استان ها-معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري از آسیب جدي قطع مکرر برق در این استان به صنایع تولیدي خبر داد و گفت: خسارت هاي سنگین به صنایع مستقر در استان با
قطعی هاي اخیر برق تحمیل شد.

گروه استان ها-معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري از آسیب جدي قطع مکرر برق در
این استان به صنایع تولیدي خبر داد و گفت: خسارت هاي سنگین به صنایع مستقر در

 
استان با قطعی هاي اخیر برق تحمیل شد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بندرعباس، ایرج حیدري در جلسه کارگروه تسهیل و رفع
موانع تولید استان با محوریت تامین برق صنایع فولادي و سیمان استان، با اشاره به اهمیت
تامین برق این صنایع، اظهار کرد: غیر فعال بودن واحدهاي بزرگ فولادي و سیمانی چالش
هاي بسیاري براي کشور و هرمزگان در زمینه تولید محصولات فولادي، سیمان و اشتغال

 
ایجاد می کند. 

وي افزود: غیرفعال بودن واحدهاي بزرگ فولادي و سیمانی تاثیر مستقیم بر روي زندگی
مردم، پروژه هاي عمرانی و ساخت و سازها ایجاد خواهد کرد و باعث افزایش قیمت مواد

 
اولیه مورد نیاز جهت ساخت و سازها و ایجاد بازار سیاه در بازار این محصولات خواهد شد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري هرمزگان، خاطرنشان کرد: با توجه به نقش و
جایگاهی که هرمزگان در اقتصاد ملی در کم اثر کردن فشار تحریم ها با ارز آوري صنایع فولادي براي کشور دارد، ضروري است در اعمال خاموشی هاي هرمزگان در بخش خانگی و صنایع فولادي و

 
سیمانی از سوي وزارت نیرو تجدید نظر اساسی شود. 

حیدري، افزود: برخی صنایع مستقر در هرمزگان و همچنین برخی ارگان ها و دستگاه هاي اجرایی کارکرد ملی دارند و ضروري است تامین برق آنها جز سهمیه هرمزگان محسوب نگردد و برق دستگاه

 
ها و صنایع ملی جداگانه تامین شود و در این خصوص استثنا قائل شوند تا صنایع هرمزگان در تامین برق با چالش مواجه نشوند. 

وي افزود: خلل در تامین برق صنایع هرمزگان در هفته هاي اخیر آسیب جدي به بخش تولید این صنایع وارد کرده است و ضروري است وزارت نیرو با اتخاذ تدابیر مناسب مشکل تامین برق صنایع

 
هرمزگان با اختصاص سهمیه ویژه مرتفع نماید. 

 
معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري هرمزگان، تصریح کرد: عدم تامین برق صنایع تبعات بسیاري در حوزه تولید و اشتغال به همراه دارد و اثر مستقیم بر زندگی مردم خواهد داشت. 

حیدري گفت: صنایع در حوزه مبارزه با ویروس کرونا با انجام مسئولیت هاي اجتماعی همواره پیشگان بوده اند و اکسیژن مورد نیاز بیمارستان هاي کشور را در شرایط کنونی صنایع فولادي تامین می

 
کنند. 

 
تلویزیون به دادِ قطعی برق می رسد 

 
رفع مشکل پست برق تهران پارس/ خاموشی هاي شرق تهران به پایان رسید 

خاموشی هاي برق در استان بوشهر پایان یافت



آثار جنایات هولناك حقوق بشر آمریکایی ها از خاطر ملت ایران زدوده نمی شود

منبع: مشرقشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1400/04/21

 
- سیاست 

 
آثار جنایات هولناك حقوق بشر آمریکایی ها از خاطر ملت ایران زدوده نمی شود 

فراکسیون اقدام پیش دستانه علیه تهدیدات آمریکا خاطرنشان کرد: آثار زخم جنایات هولناك هفته حقوق بشر آمریکایی ها پس از گذشت

 
چند دهه هنوز التیام نیافته و از خاطر ملت ایران نیز زدوده نخواهد شد. 

 
به گزارش مشرق، فراکسیون اقدام پیش دستانه علیه تهدیدات آمریکا به مناسبت هفته حقوق بشر آمریکایی بیانیه اي صادر کرد. 

 
متن بیانیه فراکسیون اقدام پیش دستانه علیه تهدیدات آمریکا به شرح زیر است: 

ترور نافرجام مقام معظم رهبري (مدظله العالی)، شهادت آیت االله بهشتی و 72 تن از یاران ایشان، شهادت آیت االله صدوقی امام جمعه یزد، بمباران شیمیایی سردشت و هدف قرار دادن هواپیماي
مسافربري در خلیج فارس، همه جنایات تلخ و هولناکی هستند که از 6 تا 12 تیرماه، علیه ملت ایران توسط ایالات متحده آمریکا صورت گرفته که دم مدافع و مدعی به اصطلاح حقوق بشر است اما این

 
کشور در واقع یک سازمان کشتار جمعی و نسل کشی پیشرفته علیه بشریت می باشد. 

بازخوانی حوادث تیرماه و به تعبیر رهبر معظم انقلاب اسلامی حضرت امام خامنه اي (مدظله العالی)، «هفته حقوق بشر آمریکایی» و شباهت هاي اهداف و شیوه هاي گروهک منافقین و تروریست هاي
تکفیري و دست هاي پشت پرده مدیریت و هدایت تروریسم دولتی توسط آمریکا و رژیم صهیونیستی، به ویژه براي نسل جوان امروز می تواند بصیرت و آگاهی جامعه اسلامی را بیش از گذشته افزایش
دهد و آنان را در برابر طرح ها و نقشه هاي فریبنده و اغواکننده دشمنان قسم خورده انقلاب اسلامی در چهل سالگی دوم صیانت کرده و همواره مهیاي مقابله با تهدیدات شبکه تروریسم سلطه و

 
استکبار جهانی، در صحنه نگه دارد. 

 
آثار زخم جنایات هولناك هفته حقوق بشر آمریکایی ها پس از گذشت چند دهه هنوز التیام نیافته و از خاطر ملت ایران نیز زدوده نخواهد شد. 

رهبر معظم انقلاب اسلامی فرموده اند: «آنها با حقوق بشر، منافع غرب را اراده می کنند، با دموکراسی دخالت نظامی را به جاي آن می نشانند، می گویند مبارزه با تروریسم، مردم بی دفاع روستاها و
شهرها را آماج بمب ها و سلاح هاي خود می سازند؛ دنیایی که چشم بر این جنایت هاي وقیحانه می بندد، نمی تواند امیدوار باشد که خواهد توانست با تروریسم رو به رشد در دنیا مقابله کند. این ها

 
خود مشوق تروریسم اند.» 

 
هدف اصلی معظم له نسبت به نامگذاري یک هفته در طول سال تحت عنوان هفته «حقوق بشر آمریکایی»؛ یادآوري جنایات ضدبشري دولت آمریکا در ایران و جهان است. 

ما امروز به معناي واقعی کلمه، در نبرد اقتصادي و رسانه اي و تبلیغاتی با آمریکاي جنایتکار هستیم و هفته یادآوري حقوق بشر آمریکایی فرصت مغتنمی براي پرده برداري از جنایات این کشور بویژه

 
براي نسل جوان و ملت هاي آزادي خواه است. 

 
اقدامات ضدبشري آمریکا، البته محدود به این یک هفته نیست و این جنایات پیش از کودتاي 28 مرداد 1332 تا امروز ادامه دارد. 

ایالات متحده آمریکا کشوري است که تنها 239 سال از تاریخ حیاتش می گذرد و 93 درصد از این عمر خود یعنی 222 سال آن را در جنگ و تجاوز به کشورهاي مختلف در سراسر جهان سپري کرده
است. علاوه بر جنگ ها و تجاوزات ِآمریکا، این کشور وحشتناك ترین آزمایش هاي انسانی تاریخ در خیانت به حق زندگی انسان ها که جزو حقوق بنیادین بشر است انجام داده که از بمباران اتمی تا

 
ابتلاي مردم به سرطان، تزریق عامل شیمیایی نارنجی (دیوکسیدین) به زندانیان و باکتري تاسکیگ به سیاه پوستان می باشد. 

تحریم هاي اقتصادي نوع دیگري از این جنایات علیه بشریت است که در سال هاي اخیر با هدف به زانو درآوردن جمهوري اسلامی ایران اعمال شد اما با مقاومت ملت شجاع ایران به شکست انجامید.

فراکسیون اقدامات پیش دستانه علیه آمریکا باور دارد تحریم علیه کشورها، نقض قواعد اساسی و اصول بنیادین حقوق بین الملل است و صراحتاً میثاق حقوق مدنی و سیاسی ICCPR را نقض می کند.
تحریم هاي غیرقانونی و ظالمانه علیه ملت ها، نقش موثري در نقض حقوق مردم از جمله حق حیات، حق سلامت، حق آموزش، حق اشتغال و حق توسعه داشته و دارد. تحریم از هر نوع و در هر زمانی،

 
جنایت علیه بشریت محسوب می شود و از مجامع بین المللی انتظار می رود به مسئولیت ذاتی خویش عمل نمایند و آمران تحریم را مورد بازخواست قرار دهند. 

سیاهه جنایات رژیم تروریستی ایالات متحده آمریکا و متحدان آن علیه ملت ایران اسلامی طی دهه هاي اخیر از جمله در هفته دوم تیرماه 1360 به اندازه اي است که این هفته در تقویم رسمی کشور
به عنوان هفته حقوق بشر آمریکایی نامگذاري شده و فرصت مناسبی را فراروي ملت مقاوم و با بصیرت ایران اسلامی و به ویژه صاحبان قلم و اصحاب رسانه قرار داده تا ضمن افشاي چهره واقعی مدعیان

 
دروغین حقوق بشر، آزادي و دموکراسی؛ عمق این جنایات را در معرض دید و قضاوت جهانیان قرار دهد. 

حقوق بشر در سایه اسلام و حکومت اسلامی تأمین می شود. اسلام هر حاکمیت ظالمانه اي را نفی می کند و هیچ کس حق ندارد بر مردم حاکمیت داشته باشد مگر آنکه داراي معیارهاي پذیرفته شده
باشد و مردم او را پذیرفته باشند. در این چارچوب نخبگان سیاسی و فکري ایران و جهان اسلام، وظیفه سنگینی برعهده دارند تا هویت اسلامی و تعالیم روشن اسلام را در موضوعاتی چون حقوق بشر،

 
آزادي و مردم سالاري، حقوق زن، مبارزه با فساد، رفع تبعیض، مبارزه با فقر و عقب ماندگی علمی براي جوانان و نسل جدید بازگو کنند. 

آموزه هاي چهل ساله انقلاب اسلامی به ویژه عرصه هاي مقابله با خط نفاق و نفوذ در مرحله جدید تقابل راهبردي ایران اسلامی و آمریکا و اقمار سلطه جهانی، تقویت اراده ملی و تأثیرناپذیري آن در



شرایط خطیر امروز را اجتناب ناپذیر ساخته تا استکبار جهانی بداند جمهوري اسلامی و ملت ایران تحت زعامت و رهبري حکیمانه و هوشمندانه مقام معظم رهبري و گفتمان مقاومت فعال، از اراده و
عزم سرشار و ظرفیت هاي راهبردي براي پاسخ به توطئه ها و تحریم هاي ظالمانه برخوردار است. ضمن تکریم مقام شامخ و گرامیداشت یاد و خاطره و آرمان هاي بلند شهداي گرانقدر فاجعه تروریستی
هفتم تیرماه 60 به ویژه شهید آیت االله بهشتی (رضوان االله تعالی علیه) و نیز خاطره سایر شهداي گرانقدر انقلاب اسلامی، از شهداي ترور در اوایل انقلاب شهداي جنگ تحمیلی، شهداي هسته اي،
شهداي مدافع حرم و به ویژه شهید سردار قاسم سلیمانی؛ بر ضرورت بیداري و آمادگی هاي ملی در برابر توطئه هاي پایان ناپذیر استکبار جهانی و راهبردهاي شیطانی تروریستی تحت فرمان آمریکا و

 
رژیم صهیونیستی تأکید می نماید. 

منبع: فارس



ضرورت شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین/ایجاد تحول هزینه آور و نیازمند مقاومت است

منبع: شاتاشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1400/04/21

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین تاکید کرد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد: ضرورت شناسایی و حمایت بانوان کارآفرین/ایجاد
تحول هزینه آور و نیازمند مقاومت است وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش زنان
در خانواده و جامعه و توانایی آنان در تولید و اشتغال،بر ضرورت حمایت از بانوان کارآفرین

 
تاکید کرد. 

به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی در نشست بانوان کارآفرین برتر و مشاوران امور زنان ،
ضمن قدردانی از تلاش بانوان در حوزه هاي مختلف تولید، و نیز اقدامات دفتر امور زنان و
خانواده وزارت صمت، به شرایط اقتصادي کشور در شرایط تحریم و همه گیري کرونا اشاره
کرد و گفت: در این مدت که مسئولیت این وزارتخانه را بر عهده گرفتم تلاش کردیم تا با
استفاده از ظرفیت ها و توانمندي هاي موجود، برنامه هاي موثري را براي تحولات مثبت در
حوزه صمت و اقتصاد کشور اجرا کنیم ،گرچه به دلیل موانع و شرایطی که وجود داشت
انتظار و هدف مورد نظر حاصل نشد اما اتفاقات خوبی در این 9 ماه در بخش صنایع، معادن

 
و بازرگانی افتاد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ایجاد تحول در هر حوزه اي را کاري دشوار و مشمول هزینه توصیف کرد و افزود: وزارت صمت علی رغم همه این سختی ها، با سماجت هزینه اجراي این برنامه ها را قبول

 
کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه صحبت هاي خود به ظرفیت و توانایی بانوان در حوزه تولید و تجارت اشاره کرد و افزود: بانوان نشان دادند که اگر فرصت و شرایط مناسب براي فعالیت بانوان ایجاد

 
شود، در حوزه هاي کارآفرینی و ثروت آفرینی توانایی خوبی دارند و نقش بانوان در خانواده و جامعه بر کسی پوشیده نیست. 

 
وي همچنین با تاکید بر ضرورت شناسایی بانوان کارآفرین در حوزه صمت از آمادگی وزارت صمت در حمایت از بانوان فعال در بخش تولید و تجارت خبر داد. 

رزم حسینی در بخش دیگر صحبت هاي خود اجراي سیاست هاي تجارت بین المللی و تاثیر آن در برگشت پرونده هاي صادرکنندگان از دستگاه قضایی به حوزه تولید و تجارت و همچنین تسهیل در
رفع تعهدات ارزي صادرکنندگان را یکی از اقدامات مهم در روان سازي تجارت بین المللی و تامین کالاهاي اساسی و مورد نیاز تولید اعلام و برگشت وظایف وزارت صمت به ویژه در حوزه صادرات به

 
این وزارتخانه را از دیگر دستاوردهاي ماه هاي اخیر عنوان کرد. 

وي احصاء قوانین و مقررات مزاحم تولید در سه سطح وزارتخانه، مجلس و دولت را از دیگر دستاوردهاي مهم وزارت صمت، در راستاي تحقق شعار سال و حمایت از تولید برشمرد و اظهار داشت: در

 
خصوص قوانین مزاحم مربوط به داخل وزارتخانه، اقدامات لازم انجام و در ماه هاي نخست سال، ابلاغیه هاي مربوطه جهت رفع آن ها صادر و ابلاغ شد. 

رزم حسینی در ادامه به آزادسازي و واگذاري 6 هزار محدوده معدنی حبس شده از طریق مزایده اشاره کرد و آن را مورد تأیید رئیس جمهور منتخب خواند و اجراي این طرح موجب ایجاد فرصت هاي

 
جدید سرمایه گذاري و اشتغال را در کشور دانست. 

افزایش صادرات فولاد و محصولات پتروشیمی، افزایش تولید محصولات بهداشتی، مواد غذایی و رشد تولید در 25 رشته صنعتی، و دستاوردهاي مربوط به عمق ساخت داخل دیگر مواردي بود که وزیر
صمت در این جلسه به آن ها اشاره کرد



3 رتبه برتر جشنواره نوجوان خوارزمی به دانش آموزان رامشیري رسید

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1400/04/21

رامشیر- مدیر آموزش و پرورش رامشیر گفت: دانش آموزان رامشیر موفق به کسب سه رتبه برتر در جشنواره نوجوان خوارزمی شدند.

به گزارش آرانیوز:علی شریفی اظهار کرد: جشنواره نوجوان خوارزمی به منظور شناسایی،
پرورش و شکوفایی استعدادها و خلاقیت هاي دانش آموزان برگزار می شود و با توجه به
اعلام نتایج نهایی این جشنواره در مرحله استانی، سه گروه از دانش آموزان شهرستان موفق

 
به کسب رتبه هاي برتر شدند. 

وي به کسب رتبه نخست استانی توسط دانش آموزان رامشیري اشاره کرد و افزود: زلیخا
آلبوغبیش و حدیث بگدلی دانش آموزان دبیرستان حضرت نرجس (س) با کسب رتبه

 
نخست در محور بازارچه کارآفرینی دانش آموزي به مرحله کشوري راه یافتند. 

شریفی با بیان اینکه «علیرضا عباسی» دانش آموز دبیرستان غیردولتی شهید علی هاشمی
در محور دست سازه ها موفق به کسب رتبه شایسته تقدیر در بین مناطق کم برخوردار شد،
اظهار کرد: رتبه سوم محور آزمایشگاه به علیرضا مسعودنیا و علیرضا نیک روش، دانش

 
آموزان دبیرستان هیئت امنایی فرهنگیان رسید. 

وي ضمن تبریک به مدیران، معاونان، دبیران مدارس، خانواده ها و دانش آموزانی که حائز رتبه هاي برتر شده اند، عنوان کرد: در سال تحصیلی گذشته با وجود بیماري کرونا و غیرحضوري بودن مدارس

 
اما روند شرکت دانش آموزان در جشنواره هاي مختلف استانی و کشوري افزایش چشمگیري داشته است. 

شریفی با تأکید بر اینکه ظرفیت علمی و عملی بالایی در بین فرهنگیان و دانش آموزان رامشیري وجود دارد، گفت: از مدیران انتظار می رود که نقش مؤثرتري را در ترغیب و تشویق دانش آموزان ایفا
کنند تا شاهد جهش حضور دانش آموزان در جشنواره ها باشیم.



تشکیل کارگروه ویژه حل مشکلات قطعی مکرر برق واحدهاي صنعتی

منبع: ایسناشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1400/04/21

در آخرین دولت و بخش خصوصی استان اصفهان مصوب شد در مدت 48 ساعت کارگروه ویژه اي براي تهیه بسته پیشنهادي براي قطعی برق واحدهاي صنعتی تشکیل شود.

در یکصد و چهارمین جلسه شوراي گفتگوي دولت و بخش خصوصی استان اصفهان مصوب
شد ظرف 48 ساعت کارگروه ویژه اي به منظور تهیه بسته پیشنهادي درخصوص قطعی برق
واحدهاي صنعتی با حضور نمایندگانی از استانداري، اتاق بازرگانی، دادستانی، مدیران عامل
شرکت هاي توزیع برق استان و شهرستان، سندیکاي صنعت برق و نماینده مردم اصفهان در

 
مجلس شوراي اسلامی تشکیل شود. 

استاندار اصفهان در این جلسه وضعیت برق کشور را اضطراري و ویژه دانست و گفت: اجراي
دقیق برنامه قطعی برق موجب به حداقل رساندن آسیب ها به واحدهاي تولیدي و صنعتی
خواهد شد و ما با توجه به مدنظر قراردادن کسري برق، خواستار ارائه برنامه منظم خاموشی

 
براي واحدهاي صنعتی هستیم. 

عباس رضایی، خواستار تشکیل کمیته اي به منظور ارائه پیشنهادات کوتاه مدت، میان مدت

 
و بلندمدت به وزارتخانه هاي نیرو و صمت به همراه راهکارهاي اجرایی از سوي اصفهان براي کمک به حل مشکلات قطعی برق شد. 

 
وي تعیین سهمیه برق اصفهان و واگذاري مدیریت آن به خود استان را درکاهش مشکلات واحدهاي صنعتی مهم و تاثیر گذار ارزیابی نمود. 

 
استاندار اصفهان در خصوص بحران آب استان نیز، گفت: اصفهان هیچ راهی به جز انتقال آب از خلیج فارس نداشته و باید مسئولین استانی و کشوري تمام هم وغم خود را صرف این موضوع کنند. 

 
دستاوردهاي جدید در حوزه بهبود شاخص هاي محیط کسب و کار استان 

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان در این جلسه با اشاره به دستاوردهاي جدید در حوزه بهبود شاخص هاي محیط کسب و کار استان با محوریت شوراي گفتگوي دولت و بخش خصوصی از راه اندازي

 
کمپینی براي اطلاع رسانی این موضوعات به منظور امیدآفرینی دربین مردم و فعالان اقتصادي با تایید استاندار و رئیس شوراي گفتگو خبر داد. 

مسعود گلشیرازي همچنین از تصویب افزایش سرمایه اولیه 6 هزارمیلیارد تومانی شرکت تامین آب اصفهان در راستاي کمک به کاهش مشکلات کم آبی استان خبر داد و تصریح کرد: مقرر شده است

 
عملیات اجرایی این پروژه، ظرف دوماه آینده انجام شود. 

وي همچنین از اقدامات صورت پذیرفته در راستاي راه اندازي ایرلاین اصفهان خبرداد و ابراز امیدواري کرد این پروژه با تعامل و همراهی فعالان اقتصادي با محوریت اتاق بازرگانی اصفهان با بدنه اجرایی

 
دولت با محوریت استانداري هرچه سریعتر راه اندازي شود. 

 
آغاز به کار دفاتر نمایندگی اتاق بازرگانی در برخی شهرستان ها 

دبیر شوراي گفتگوي دولت و بخش خصوصی استان در ادامه از آغاز دوره هاي جدید توانمندسازي نسل جوان استان در قالب برگزاري دوره هاي کارنو، کارآفرین نوجوان فردا، کسباتور و مدیران عامل

 
ارزش آفرین درگروه هاي سنی مختلف خبر داد و افزود: پارلمان بخش خصوصی اصفهان در کنار خدمات دهی به اعضا، توجه ویژه اي به پرورش نسل جدید و آموزش اخلاق کسب و کار کرده است. 

وي افزود: در راستاي تمرکز زدایی، دفاتر نمایندگی اتاق بازرگانی در شهرستان هاي نائین، خوانسار و گلپایگان ظرف دوهفته گذشته فعالیت خود را آغاز کرده اند و امیدواریم طی هفته هاي آینده شاهد

 
افتتاح دفاتر نمایندگی دیگر شهرستان ها و ایجاد شبکه منسجمی از کار، کارآفرینی وتوانمندسازي فعالان اقتصادي باشیم. 

 
گلایه فعالان اقتصادي استان از قطعی مکرر برق و مشکلات بحران آب 

گلشیرازي همچنین قطعی مکرر برق را موجب نگرانی صنعتگران استان دانست و تاکید کرد: با وجود پیش بینی ساز وکار جبران خسارات وارده به فعالان اقتصادي در ماده 25 قانون بهبود مستمر

 
محیط کسب و کار، آئین نامه اجرایی این قانون تاکنون از سوي وزارت نیرو به شرکت هاي تابعه ابلاغ نشده و لازم است هرچه سریعتر این موضوع در سطح ملی تعیین تکلیف شود. 

رئیس پارلمان بخش خصوصی اصفهان با تاکید بر اینکه قطعی مکرر برق افزایش هزینه هاي تولید، ضایعات و هزینه هاي پرسنلی را به همراه دارد، احصاء نظرات بخش خصوصی پیش از تصویب قوانین،

 
آئین نامه ها و دستورالعمل ها را در کاهش مشکلات فعالان اقتصادي بسیار حایز اهمیت دانست. 

وي همچنین با اشاره به ظرفیت بلااستفاده نیروگاه هاي تولید پراکنده استان اصفهان، انجام اقدامات لازم جهت رفع هرچه سریعتر مشکلات این واحدها و ورود برق تولیدي این نیروگاه ها به مدار را، در

 
جبران کسري برق موجود و کاهش نیاز به تعطیلی صنایع، حایز اهمیت دانست. 

 
گلشیرازي همچنین مشکلات مربوط به بحران آب در استان را موجب نگرانی کشاورزان و فعالان این بخش عنوان کرد و خواستار برنامه ریزي بیشتر براي کمک به حل این مشکل شد. 



 
برهم خوردن توازن تولید و مصرف را دلیل خاموشی هاي اخیر 

به گزارش ایسنا، مدیرعامل شرکت توزیع برق شهرستان اصفهان نیز در این نشست برهم خوردن توازن تولید و مصرف را دلیل خاموشی هاي اخیر عنوان کرد و افزود: تا زمانی که اقتصاد برق اصلاح

 
نشود، تغییر ساختار فکري براي بهینه سازي مصرف اعمال نخواهد شد. 

حمیدرضا پیرپیران، مشخص شدن سقف پیک مصرف اصفهان از سوي وزارت نیرو را موجب برنامه ریزي دقیق براي خاموشی ها و به حداقل رساندن آسیب هاي احتمالی به صنایع و جلب رضایت

 
توأمان بخش صنعتی و خانگی دانست. 

در ادامه مدیر عامل شرکت توزیع برق استان اصفهان با اشاره به تعاملات و همکاري مطلوب این شرکت با فعالان اقتصادي، گفت: مشکلات موجود در حوزه برق، تحت تاثیر عواملی همچون خشکسالی و

 
افزایش بی سابقه دماي هوا در کشور است. 

حمید علاقمندان، رعایت الگوي مصرف در بخش خانگی و صنعتی را در کمک به کاهش مشکلات موجود حایز اهمیت دانست و تاکید کرد: با تعامل واحدهاي صنعتی می توان از بحران پیش رو با

 
حداقل آسیب عبور کرد. 

انتهاي پیام



افزایش وام اشتغال به مددجویان بهزیستی خراسان رضوي

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1400/04/21

وام اشتغال مددجویان بهزیستی در خراسان رضوي امسال به بیش از 100میلیون تومان افزایش یافت.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خراسان رضوي، مدیرکل بهزیستی خراسان رضوي در نشست خبري به مناسبت هفته بهزیستی گفت: این تسهیلات به مددجویان بخشهاي مختلف شامل

 
معلولان، زنان سرپرست خانوار و معتادان بهبود یافته داده می شود. 

 
مسعود فیروزي افزود:نخستین مرکز توانمندسازي بانوان معتاد بهبود یافته در شهر مشهد مقدس راه اندازي می شود. 

 
وي ادامه داد:بی شک این سازمان اقدامات بسیاري در سالهاي اخیر درباره معتادان متهاجر در مشهد انجام داده است. 

مدیرکل بهزیستی خراسان رضوي گفت: این افراد طبق قانون تا یکسال می توانند زیر نظر بهزیستی باشند و بعد از این مدت باید تعیین تکلیف

 
بشوند. 

 
فیروزي افزود: بازتوانی و توانمندسازي معتادان متهاجر یک فرایند پیچیده و نیازمند همکاري مشترك اعضاي شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان است. 

او ادامه داد: هر گونه ورود و خروج معتادان به این مراکز با مجوز و دستور قضایی انجام می شود.



پیگیري نتایج نظارت میدانی از استان ایلام

منبع: شعار سالشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1400/04/21

شعار سال:نشست بررسی طرح گرمسیري غرب کشور به ریاست دکترمحمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی و با حضور فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، وزیر نیرو، فرمانده
قرارگاه خاتم الانبیاء، معاون سازمان برنامه و بودجه و سایر مسئولان مرتبط با این پروژه و همچنین مجریان طرح گرمسیري غرب کشور صبح امروز ...

شعار سال:نشست بررسی طرح گرمسیري غرب کشور به ریاست دکترمحمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی و با حضور فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، وزیر نیرو، فرمانده
قرارگاه خاتم الانبیاء، معاون سازمان برنامه و بودجه و سایر مسئولان مرتبط با این پروژه و همچنین مجریان طرح گرمسیري غرب کشور صبح امروز (دوشنبه، 21 تیرماه) در محل مجلس شوراي اسلامی

 
برگزار شد. 

این جلسه پس از آن برگزار می شود که در جریان نظارت میدانی رئیس مجلس و تعدادي از نمایندگان از استان ایلام، مشکلات و مسائل این استان از جمله موانع تکمیل پروژه مهم گرمسیري غرب

 
کشور احصا شده است. 

 
در این جلسه گزارشی از روند پیشرفت طرح گرمسیري ارائه و روش هاي تامین مالی و نظام بهره برداري این طرح مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

دکتر قالیباف در این نشست با برشمردن اهمیت این طرح، بر تزریق هر چه سریع تر اعتبارات به این پروژه مهم و ملی تاکید کرد و گفت: تاکنون اعتبارات زیادي صرف پیشبرد این پروژه شده و نیاز

 
است که طرح گرمسیري با تزریق اعتباري 5 هزار میلیاردي تا دو سال آینده به بهره برداري نهایی برسد. 

وي عنوان کرد: بخشی از اعتبارات این پروژه باید از محل ماده 56 قانون الحاق موادي به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت تامین مالی و بخشی دیگر باید از محل دارایی هاي دولت تامین اعتبار

 
شود. 

 
تاکید رئیس مجلس بر مردمی سازي و بهره برداري از طرح به نفع معیشت و اشتغال مردم 

رئیس مجلس همچنین به موضوع نظام بهره برداري از پروژه هاي ملی اشاره و تاکید کرد: براساس آنچه در اهداف این طرح آمده 30 درصد از هزینه کرد اعتبارات این پروژه باید از محل بهره برداري
طرح بازگردد که این موضوع از اهمیت بسیاري برخوردار است. در کنار این مسئله مردمی سازي و بهره برداري این طرح به نفع معیشت و اشتغال مردم، یکی دیگر از موضوعاتی است که باید در بهره

 
برداري از این طرح مورد توجه قرار گیرد. 

 
وي تاکید کرد: مشکل امروز ما در کشور تامین اعتبارات و پول نیست بلکه مهم ترین مسئله ما سوء مدیریت و نظام بهره برداري است. 

وي افزود: کشور ما شرایطی دارد که به هر نحوي که شده می توان اعتبارات را از محل هاي مختلف تامین کرد اما مسئله اصلی ما در کشور ضرورت کنار گذاشتن روش هاي سنتی و استفاده از

 
تجربیات روز دنیا براي حوزه نظام بهره برداري است. 

رئیس قوه مقننه با انتقاد از اینکه متاسفانه به دلیل فقدان نظام بهره برداري در طرح ها شاهد هستیم که بسیاري از اعتبارات در پروژه هاي بزرگ حیف می شوند، افزود: نمی گوییم این اعتبارات میل

 
می شود اما به دلیل عدم نظارت و نبود نظام بهره برداري این بودجه ها حیف می شود. 

رئیس مجلس در پایان دستور تشکیل ستادي براي پیگیري میزان پیشرفت طرح گرمسیري را صادر کرد و گفت: جلسات این ستاد متشکل از دستگاه هاي مختلف اعم از قرارگاه خاتم الانبیا (ص)،

 
سازمان برنامه و بودجه، وزارت نیرو، وزارت جهاد، دستیار رئیس مجلس در حوزه خدمت و پیشرفت و رؤساي کمیسیون هاي کشاورزي و اقتصادي تشکیل شود تا به اهداف مد نظر طرح دست یابیم. 

 
وي تاکید کرد: جلسات این ستاد باید براي پیگیري دو موضوع تامین مالی طرح و تدوین نظام بهره برداري به صورت مستمر تشکیل و بنده هم به صورت فصلی در این جلسات حضور خواهم داشت. 
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راه اندازي نخستین مرکز توانمندسازي زنان معتاد بهبودیافته در مشهدمقدس

راه اندازي نخستین مرکز توانمندسازي زنان معتاد بهبودیافته در مشهدمقدس

منبع: روزنامه رویداد امروزشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1400/04/21

مدیر کل بهزیستی خراسان رضوي در نشست خبري با اصحاب رسانه به مناسبت هفته بهزیستی از تأسیس نخستین مرکز بازتوانی و توانمندسازي بانوان معتاد بهبودیافته در مشهد خبر داد.

مدیر کل بهزیستی خراسان رضوي در نشست خبري با اصحاب رسانه به مناسبت هفته بهزیستی از تأسیس

 
نخستین مرکز بازتوانی و توانمندسازي بانوان معتاد بهبودیافته در مشهد خبر داد. 

مشهد پایگاه خبري رویداد ایران-مسعود فیروزي افزود: معتادان متجاهر جمع آوري شده قرار نیست تا ابد در این مراکز نگهداري شوند چون مطابق قانون حداکثر تا یک سال می توانند تحت نظر این

 
مراکز باشند و بعد از این مدت، باید تعیین تکلیف شوند. 

وي با تأکید بر اینکه بازتوانی و توانمندسازي معتادان متجاهر، یک فرایند پیچیده و مرهون همکاري مشترك اعضاي شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان است گفت: هر گونه ورود و خروج

 
معتادان به این مراکز با مجوز و دستور قضایی صورت می گیرد و تصمیم نهایی در این مورد با دستگاه قضا است. 

مدیر کل بهزیستی خراسان رضوي در ادامه از افزایش وام اشتغال مددجویان بهزیستی به صد میلیون تومان در سال جاري خبر داد و گفت: مددجویان بخش هاي مختلف شامل معلولین، زنان سرپرست

 
خانوار و معتادان بهبودیافته مشمول این وام هستند که ارزان قیمت است و بازپرداخت آن نیز طولانی مدت می باشد. 

فیروزي در زمینه اشتغال معتادان بهبودیافته گفت: ترجیح ما این است که وام اشتغال به صورت کارفرمایی به این افراد داده شود چون اغلب آنها سرمایه ي اجتماعی لازم براي تأمین تضامین بانکی و

 
رفع مشکلات اداري را ندارند. 

وي همچنین از اختصاص امتیازات ویژه براي کارفرمایان در زمینه ي اشتغال مددجویان یاد کرد و گفت: پرداخت حق بیمه کارفرمایی، وام اشتغال صد میلیونی بدون محدودیت براي مددجویان

 
بکارگیري شده، پرداخت جبران کارآیی و حمایت هاي قانونی و مالیاتی از جمله امتیازات بهزیستی براي کارفرمایان است. 

 فیروزي ضمن اشاره به سالروز ازدواج حضرت علی(ع) و حضرت فاطمه(س) گفت: امیدواریم شرایط ازدواج آسان در جامعه با کمک نهادهاي متولی فراهم شود که این امر در کاهش آسیب هاي

 
اجتماعی، تأثیر زیادي دارد و از این جهت به بهزیستی مرتبط می باشد. 

مدیر کل بهزیستی خراسان رضوي در خصوص سقط درمانی در مراکز پیشگیري از اختلالات ژنتیک بهزیستی گفت: در سال 99 ما بیش از 300 مورد ختم بارداري را شاهد بوده ایم که پس از بررسی

 
هاي دقیق ژنتیکی و بعد از مشاوره با مراجع قانونی و دریافت مجوز شرعی، انجام شده است. 

وي با اشاره به بحث هایی که اخیرا در باره طرح هاي غربالگري ژنتیک به منظور پیشگیري از ولادت هاي دچار معلولیت مطرح شده گفت: موضوع از جنبه ي روش هاي غربالگري مورد بررسی قرار

 
گرفته و گویا پیشنهاد دهندگان طرح به دنبال این بوده اند که تشخیص، خیلی دقیق باشد و سقط درمانی با حداقل ممکن شانس سلامت جنین، انجام شود. 

فیروزي در عین حال گفت: ما تشخیص نهایی در سقط درمانی را به عهده ي متخصصین ژنتیک و پزشکی قانونی می گذاریم و در نهایت، متخصصین این رشته ها هستند که با مجوز شرعی براي این

 
امر تصمیم می گیرند بنا بر این، میزان و دقت تشخیص، یک مبناي کاملا علمی و قانونی دارد. 

وي از افزایش مستمري ها و یارانه ي معلولین در سال جاري خبر داد و گفت: به خاطر بالا رفتن هزینه هاي عمومی و به هم خوردن وضعیت اقتصادي که ناشی از تحریم هاي ظالمانه دشمنان است،

 
مددجویان عزیزمان نتوانستند شیرینی این افزایش 50 درصدي را بچشند. 

مدیر کل بهزیستی خراسان رضوي در خاتمه تأکید کرد: با تمام مشکلات و موانع موجود محدودیت هاي کرونایی، واکسیناسیون مراکز اقامتی کل استان را با 14 هزار دوز واکسن به اتمام رساندیم و با
کمترین تلفات جانی، از این بیماري گذر کردیم.



دولت باید وام و زمین در اختیار مردم بگذارد

منبع: روزنامه امتیازشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1400/04/21

دولت باید وام و زمین در اختیار مردم بگذارد

 
روحانی:واحدهاي مسکونی را مردم باید بسازند 

 
دولت باید وام و زمین در اختیار مردم بگذارد 

 
رییس جمهور گفت: واحدهاي مسکونی را خود مردم باید بسازند این اشتباه است که دولت برود دنبال این کار؛ دولت باید وام و زمین و خدمات را در اختیار مردم بگذارد. 

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در آیین بهره برداري از طرح هاي ملی وزارت راه و شهرسازي با بیان اینکه در دولت دوازدهم تلاش مضاعف براي مسکن به وجود آمد، اظهار کرد: مردم چه
قبل و چه بعد از ازدواج مسئله مسکن و در کنارش اشتغال برایشان اهمیت دارد و در این زمینه دولت مسئولیت بزرگی به دوش دارد. ما در ابتداي کار نمی توانستیم کاري کنیم جز انجام تعهد دولت

 
قبل در مورد مسکن مهر که دو سوم آن باقی مانده بود. 

وي افزود: این کار سختی بود که محله هاي مسکونی را تکمیل کنیم و خدمات آب و برق و گاز و جاده و مدرسه را به این محلات برسانیم. ولی با آمدن مهندس اسلامی و تلاش ایشان از ابتداي کار این

 
اقدام انجام شد و کار رو به اتمام است و چیزي از پروژه مسکن مهر باقی نمانده است. 

روحانی با تاکید بر اینکه احیاي بافت فرسوده هم از دیگر اقدامات دولت بود، اظهار کرد: در کنار رقم یک میلیون و سیصد و شصت هزار واحد مسکونی که ساخته شده، 534 هزار واحد مسکونی هم

 
تحت عنوان طرح اقدام ملی مسکن انجام شده که از این بین برخی زمین هایش واگذار شده و 40 هزار واحد هم تحویل شده و در حال بهره برداري است. 

رییس جمهوري با اشاره به اقدامات لازم براي امر مسکن در کشور اظهار کرد: اولین اقدام این است که طرح خوبی براي ساختن واحدهاي مسکونی، شهرك ها و شهرهاي جدید داشته باشیم که هرچه

 
بهتر انجام شود، کار با سرعت و کیفیت بهتري پیش می رود. 

وي با یادآوري معماري سازه هاي باستانی و تاریخی ایران در تخت جمشید و میدان نقش جهان، افزود: معماري در امر ساختمان سازي و توجه به فضا و تابش خورشید و ترکیب مصالح بسیار مهم

 
است. گذشتگان ما ساختمانهاي عظیمی ساخته اند که در مکان یابی آنقدر دقیق عمل کردند که الان در برابر باران، طوفان و زلزله مقاوم مانده اند. 

روحانی یادآور شد: ما الان در تهران شاهدیم که برج ها و ساختمانهاي بلندمرتبه اي را روي گسل ها ساخته اند. دولت باید سرمایه خود را که زمین است در جاي مناسب و با توجه به وضعیت مردم در

 
اختیار آنان قرار دهد تا زمین هایی در اختیار مردم قرار گیرد که مناسب خانه سازي باشد تا محیط زیست و جنگل ها نابود نشوند. 

رییس جمهوري با تاکید بر اینکه واحدهاي مسکونی باید با قیمت مناسب در اختیار جوانان قرار گیرد، گفت: اگر بخواهیم واحد مسکونی ضروري براي یک خانواده در نظر گیریم باید سالی 500 هزار

 
واحد مسکونی بسازیم که کار بزرگی است. البته دولت موظف نیست خانه را بسازد اما زمین و تسهیلات لازم را باید در اختیار بگذارد. 

روحانی ادامه داد: واحدهاي مسکونی را خود مردم باید بسازند این اشتباه است که دولت برود دنبال این کار. دولت باید وام و زمین و خدمات را در اختیار مردم بگذارد. پس قدم هاي مهمی را دولت باید
بردارد و قدم هایی را هم مردم باید بردارند تا ان شاءاالله مردم بتوانند صاحب مسکن شوند.



دولت باید وام و زمین در اختیار مردم بگذارد
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دولت باید وام و زمین در اختیار مردم بگذارد

 
روحانی:واحدهاي مسکونی را مردم باید بسازند 

 
دولت باید وام و زمین در اختیار مردم بگذارد 

 
رییس جمهور گفت: واحدهاي مسکونی را خود مردم باید بسازند این اشتباه است که دولت برود دنبال این کار؛ دولت باید وام و زمین و خدمات را در اختیار مردم بگذارد. 

حسن روحانی با بیان اینکه در دولت دوازدهم تلاش مضاعف براي مسکن به وجود آمد، اظهار کرد: مردم چه قبل و چه بعد از ازدواج مسئله مسکن و در کنارش اشتغال برایشان اهمیت دارد و در این
زمینه دولت مسئولیت بزرگی به دوش دارد. ما در ابتداي کار نمی توانستیم کاري کنیم جز انجام تعهد دولت قبل در مورد مسکن مهر که دو سوم آن باقی مانده بود.../صفحه 3



طرح فرشتگان سلامت بانک آینده با موفقیت اجرا شد
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طرح فرشتگان سلامت بانک آینده با موفقیت اجرا شد اهداف طرح «حمایت از فرشتگان سلامت» بانک آینده که از اسفند 1399، با
هدف قدردانی از تلاش ها و زحمات مدافعان سلامت در مبارزه با همه گیري بیماري کرونا و در قالب اعطاي تسهیلات خرد با شرایط

 
آسان و نرخ ویژه براي کادر درمانی کشور اختصاص یافت، محقق شد. 

نوآوران آنلاین-بانک آینده در کوتاه ترین زمان ممکن با توجه به پراکندگی بیمارستان ها در سطح کشور و در بازه زمانی سه ماهه امسال
و با ساده ترین فرایند ممکن، با مراجعه همکاران بانک به بیمارستان ها و مراکز درمانی در مجموع مبلغ 10 (ده) هزار میلیارد ریال به

 
50 (پنجاه) هزار نفر از کادر درمانی بیش از 250 بیمارستان دولتی و خصوصی درگیر بیماري کرونا، این تسهیلات را پرداخت کرد. 

این تسهیلات، با شرایط بسیار آسان (بدون اخذ ضامن) و با نرخ پایین تر از نرخ سود مصوب شوراي پول و اعتبار براي اعطاي تسهیلات، در سریع ترین زمان ممکن در اختیار مدافعان و زحمت کشان

 
خط نخست مبارزه با بیماري کرونا در بیمارستان ها پرداخت شد. 

گفتنی است، با تلاش جهادي جمعی از همکاران در شعبه آزادي - اسکندري، تعداد 9000 (نه هزار) فقره تسهیلات این طرح در بازه زمانی یک هفته به کادر درمان بیمارستان هاي تابعه دانشگاه علوم

 
پزشکی تهران پرداخت شد که ثبت این تعداد تسهیلات در یک شعبه و طی یک بازه زمانی چند روزه، به نوبه خودیک رکورد به حساب می آید. 

بانک آینده در راستاي حمایت از کادر درمان سراسر کشور و قدردانی از زحمات مجاهدانه و فداکاري هاي این عزیزان در شرایط ویژه کرونا، نسبت به پرداخت تسهیلات سهل و آسان در قالب این طرح،

 
بدون حضور کادر درمان و ایجاد ازدحام غیر ضروري، رعایت پروتکل هاي بهداشتی و هم چنین رعایت شان و منزلت این قشر پرتلاش و فداکار، اقدام نمود. 

با توجه به سهولت اعطاي این تسهیلات و نرخ مطلوب آن براي کادر درمانی از جمله پزشکان، پرستاران و سایر خدمت گزاران فعال در مراکز درمانی، طرح «حمایت از فرشتگان سلامت»، با استقبال

 
گسترده اي از سوي این عزیزان مواجه شد. 

 
بانک آینده در راستاي ایفاي نقش خود در انجام مسئولیت هاي اجتماعی؛ کوشید تا با انجام این اقدام ارزنده، بخش اندکی از قدردانی و پاسداشت خود را از این فرشتگان سلامت، ابراز نماید. 

اعطاي وام قرض الحسنه خوداشتغالی براي مددجویان و کارفرمایان طرح هاي اشتغال زایی سازمان بهزیستی کل کشور، پرداخت تسهیلات حمایتی ودیعه مسکن براي کمک هزینه مستاجران و هم
چنین اعطاي تسهیلات به صاحبان مشاغل آسیب دیده از کرونا و کمک و همراهی با شرکت هاي دانش بنیان با ارائه تسهیلات براي تداوم و رونق هر چه بیش تر تولیدات و اشتغال در سطح کشور براي

شکوفایی و رشد و توسعه اقتصادي، از دیگر نقش آفرینی هاي بانک آینده همراه و هم گام با نظام بانکی کشور است.



چگونه یک بانک قرض الحسنه پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شد؟
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چگونه یک بانک قرض الحسنه پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شد؟ بانک مهر ایران نخستین بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي
اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از آن ها، منابع حاصل از دریافت جریمه دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت اجتماعی خود تخصیص

 
می دهد. از این رو می توان بانک مهر ایران را پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شبکه بانکی کشور دانست. 

نوآوران آنلاین-به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، لازم است براي آگاهی و کسب اطلاعات در مورد مسئولیت
اجتماعی بانک ابتدا چرایی و چیستی مسئولیت اجتماعی را بدانیم. مسئولیت اجتماعی موضوعی است که امروزه در جوامع بشري بسیار
مورد توجه قرار گرفته است. مسئول بودن از منظر اجتماعی بدین معناست که سازمان و انسان ها در قبال مسائل اجتماعی، محیطی و

فرهنگی باید به صورت اخلاق مدار و با حساسیت بالا رفتار کنند. مسئولیت اجتماعی سازمانی، انجام مجموعه اقدامات یک سازمان به منظور کمک به جامعه است. به عبارتی معنایش این است که یک
سازمان بخشی از سود به دست آمده ناشی از فعالیت هاي خود را در زمینه هاي فرهنگی و اجتماعی هزینه کند. در حقیقت مسئولیت اجتماعی سازمانی، فراتر رفتن از ملزومات قانونی و برخورداري از

 
نگاهی مسئولانه نسبت به جامعه و مردم است. 

مسئولیت اجتماعی باعث می شود که از تمرکز صرف بر نفع اقتصادي کاسته شده و منافع عمومی جامعه نیز در نظر گرفته شود. بدیهی است در چنین جامعه اي، دسترسی مردم به خدمات اجتماعی
بیشتر می شود، مسئولیت و حقوق اجتماعی رعایت شده و مشارکت و نظارت اجتماعی بیشتر می شود. در این شرایط احساس رضایت افراد از زندگی در این جامعه افزایش می یابد. هر چقدر براي
سرمایه هاي اجتماعی ارزش بیشتري قائل شویم، به همان میزان از آسیب هاي اجتماعی کاسته شده و مسئولیت پذیري افزایش می یابد. در واقع مسئولیت اجتماعی به وسیله کمک کردن به قشر

 
آسیب پذیر جامعه از عوارض توسعه در ابعاد گوناگون همچون ابعاد اجتماعی، اقتصادي، فرهنگی و... می کاهد. 

 
مسئولیت اجتماعی در نظام بانکداري 

مسئولیت اجتماعی به مفهوم امروزي، قدمتی بالغ بر یک سده داشته و خاستگاه آن کشورهاي غربی صنعتی هستند. در واقع مسئولیت اجتماعی براي مرتفع کردن مسائل و مشکلات پس از انقلاب
صنعتی مورد توجه قرار گرفت. در ایران هم چند سالی است که موضوع مسئولیت اجتماعی بیش از پیش توسط سازمان ها مورد توجه قرار گرفته است. بانک ها که از ارکان اقتصادي مهم به شمار می
روند، در نهادینه سازي این مبحث در جامعه نقش پر رنگی ایفا می کنند. بانک ها محرك و تسهیل گر فعالیت هاي تجاري و اقتصادي، ارائه دهندگان خدمات مالی و نهادهاي مولد ثروت هستند و

 
بنابراین داراي تأثیر به سزایی در نهادینه کردن این حرکت فکري در سراسر جامعه هستند. 

مسئولیت اجتماعی با 5 تا 6 دهه قدمت در صنعت بانکداري مفهومی نسبتاً جدید محسوب می شود. موضوع مسئولیت اجتماعی از دهه 1950 میلادي در صنعت بانکداري مطرح شده و چارچوب هاي
مدیریتی مربوط به بانک ها براي پاسخگویی در این زمینه تلاش کرده اند. روند و فرآیند مسئولیت پذیري بانک ها در طول زمان به رویکردي نوآورانه و فعال تبدیل شده و در حال حاضر بانک ها نقش
پیشرو و راهبر را در نهادینه سازي این موضوع در دیگر بنگاه هاي کشور ایفا می کنند. مبحث مسئولیت اجتماعی به شکل امروزین خود از سال هاي ابتدایی دهه 1390 در بانک هاي ایران جدي شد و

 
تا کنون بانک هاي کشور در همین راستا پروژه هاي گوناگونی را در حوزه هاي متفاوت در سراسر کشور طراحی و اجرا کرده اند. 

 
طرح هاي مسئولیت اجتماعی بانک مهر ایران 

بانک مهر ایران در راستاي پذیرش داوطلبانه مسئولیت اجتماعی، اقدام به ارائه انواع مختلفی از خدمات اجتماعی کرده است. این بانک بر اساس الگوي بانکداري اسلامی و براي تقویت و بهبود اقتصاد
آحاد ملت تأسیس شده و سعی در رفع فقر و محرومیت اقتصادي به خصوص در قشر ضعیف جامعه دارد. بانک مهر ایران در راستاي انجام مسئولیت هاي اجتماعی خود تسهیلات قرض الحسنه اي را در

 
حوزه هاي معیشت، اشتغال زایی و کارآفرینی، درمان، ازدواج و همچنین حمایت از مددجویان تحت پوشش سازمان هاي مردم نهاد و حمایتی اعطا می کند. 

 
طرح هاي مسئولیت اجتماعی بانک مهر ایران در چند محور کاري به این شرح است: 

 
توسعه و بهبود آموزش با اولویت قرار دادن دانش آموزان مناطق محروم 

 
توسعه و بهبود سلامت و بهداشت 

 
توانبخشی مددجویان نهادهاي حمایتی و محرومیت زدایی 

 
صیانت از محیط زیست و توسعه فعالیت هاي زیست محیطی مردم محور 

 
حمایت از جوانان براي ازدواج و تشکیل دادن خانواده 

 
کاهش آسیب هاي اجتماعی ناشی از حوادث طبیعی با بیمه کردن خانه هاي روستایی 

بانک مهر ایران بر مبناي اهدافی که خود مصداق مسئولیت اجتماعی است، تأسیس شد و تا کنون فعالیت هاي زیادي را در این راستا انجام داده است. از جمله فعالیت هاي این بانک براي تحقق

 
مسئولیت اجتماعی می توان به بیمه خانه هایی روستایی اشاره کرد که براي تجهیز و بازسازي خانه هاي روستایی در مقابل بلایاي طبیعی است و سال گذشته 500هزار خانه روستایی را در برگرفت. 

در موردي دیگر که براي نخستین بار در سطح شبکه بانکی کشور اجرایی شد، بانک مهر ایران از محل منابع حاصل از دریافت وجه التزام، تجهیزات پزشکی مقابله با کرونا را خریداري کرد و با هماهنگی

 
وزارت بهداشت در اختیار دانشگاه هاي علوم پزشکی سراسر کشور قرار داد. 

ساخت 100 باب واحد مسکونی براي سه استان سیل زده در سال 1398، ساخت مدرسه و خانه بهداشت در مناطق محروم، مشارکت در ساخت یک بیمارستان 300 تخت خوابه اعصاب و روان،

 
مشارکت در آزادسازي زندانیان جرایم غیرعمد نیز از دیگر کارهاي مهم بانک مهر ایران در حوزه مسئولیت اجتماعی است. 

 
یکی دیگر از فعالیت هاي این بانک مهر ایران اعطاي تسهیلات و وام هایی براي خرید کالاهاي ایرانی در جهت حمایت از تولید داخل است. 

این بانک همچنین با راه اندازي طرحی با عنوان همیاران مهر این امکان را براي مردم ایجاد کرده که بتوانند پول و منابع خود را به مدت محدود یا براي همیشه جهت صرف امور خیر و دستگیري از

 
نیازمندان حقیقی صرف کنند. 

بانک مهر ایران از آغاز فعالیت تا پایان سال 1399 بخشی از بودجه تبلیغات خود را در حوزه مسئولیت اجتماعی هزینه می کرد. با این حال با مجوزي که از سوي مجمع عمومی این بانک صادر شد، از
این پس قادر خواهد بود منابع حاصل از دریافت جریمه دیرکرد را صرف مسئولیت اجتماعی خود کند. آن طور که پیش تر اشاره شد خرید 15هزار قلم تجهیزات پزشکی مقابله با کرونا نخستین مورد از
این نمونه بود که در اردیبهشت سال جاري انجام شد. بانک مهر ایران نخستین بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از آن ها، منابع حاصل از دریافت جریمه

دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت اجتماعی خود تخصیص می دهد. از این رو می توان بانک مهر ایران را پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شبکه بانکی کشور دانست



ایجاد بیش از 5000 فرصت شغلی براي مددجویان بهزیستی خراسان رضوي

منبع: ایسناشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1400/04/21

معاون امور مشارکت ها و اشتغال بهزیستی خراسان رضوي در خصوص اجراي برنامه هاي تعهد اشتغال، گفت: در سال گذشته توانستیم حدود 5093 فرصت شغلی براي جامعه هدف ایجاد
کنیم.

عکس از آرشیو حمیده محدث امروز 21 تیرماه در نشست خبري که در بهزیستی خراسان
رضوي برگزار شد، اظهار کرد: با وجود مشکلات اقتصادي ناشی از کرونا و رکود کسب وکارها
خوشبختانه در سال گذشته 17 درصد رشد حمایت هاي مادي و معنوي خیران را نسبت به

 
سال هاي قبل داشتیم. 

وي افزود: در خصوص اجراي برنامه هاي تعهد اشتغال، در سال گذشته توانستیم حدود
5093 فرصت شغلی براي جامعه هدف ایجاد کنیم. همچنین امسال در زمینه تامین مسکن
مددجویان نیز از مجموع 834 واحد مسکونی تعهدشده بهزیستی، 324 واحد تحویل داده

 
شده است. 

همچنین شهره شاهرودي معاون بهزیستی خراسان رضوي در این نشست خبري، اظهار کرد:
فعالیت هاي ما در حوزه زنان سرپرست خانوار، کودکان بی سرپرست یا بدسرپرست، آسیب
هاي اجتماعی و اورژانس اجتماعی است. در گذشته امور مهدکودك ها بر عهده بهزیستی

 
بود، اما درحال حاضر به آموزش وپرورش انتقال یافته است. 

 
وي افزود: سال گذشته 101 هزار تماس با اورژانس اجتماعی گرفته شده است که 7719 تماس مربوط به کودك آزاري بود که از این تعداد تماس 4144 کودك نیاز به پیگیري هاي بیشتري داشتند. 

 
شاهرودي ادامه داد: هدف بهزیستی تنها پرداخت مستمري ماهانه و ایجاد وابستگی زنان سرپرست خانوار به سازمان نیست، بلکه قصد داریم آن ها را توانمند، مستقل و شاغل کنیم. 

در ادامه این نشست غلامحسین دلبري،معاون امور پیشگیري بهزیستی خراسان رضوي اظهار کرد: تاکنون بیش از 4500 معتاد متجاهر از سطح استان جمع آوري شده اند که 2000 نفر از آن ها
بازتوانی و به خانواده هایشان تحویل داده شده اند. از افراد باقی مانده در کمپ هاي سطح استان 2330 نفر مرد و 560 نفر نیز زن هستند. از 4500 معتاد متجاهر ذکر شده 2900 نفر از آن ها در

 
مشهد بودند که 2400 نفر مرد و 500 نفر زن هستند. قصد داریم در 9 ماه ابتدایی سال، 9000 معتاد متجاهر را جمع آوري کنیم. 

معاون امور پیشگیري بهزیستی خراسان رضوي همچنین تصریح کرد: در سال 99 بیش از 98 درصد پوشش غربالگري شنوایی داشتیم. همچنین 96 هزار کودك 3 تا 6 سال در طرح غربالگري تنبلی

 
چشم شرکت کرده اند. 

دلبري اضافه کرد: در هفته بهزیستی بیش از 8 برنامه با هدف کاهش و جلوگیري از آسیب در بین جامعه هدف بهزیستی، اجرا خواهد شد. قصد داریم غربالگري شنوایی و بینایی کودکان 3 تا 6 سال را
در شهرهاي مختلف استان به صورت رایگان انجام دهیم. همچنین در زمینه مشاوره هاي روان شناسی تاکنون 9500 مراجعه کننده ثبت شده است. در سه ماه ابتدایی امسال در اجراي برنامه کنترل و

 
کاهش طلاق 1500 مراجعه کننده وجود داشت. 

انتهاي پیام



751 فقره پروانه کسب صنفی در خراسان جنوبی صادر شد

منبع: ایسناشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1400/04/21

معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی گفت: طی سه ماه نخست امسال 751 فقره پروانه کسب صنفی در این استان صادر شده و بیشترین میزان
صدور پروانه کسب در این مدت مربوط به شهرستان بیرجند است.

الیاس جویبان، امروز دوشنبه 21 تیرماه به رسانه ها اعلام کرد: این تعداد پروانه در رسته
هاي تولیدي 134 فقره، خدمات فنی 120 فقره، توزیعی 369 فقره و خدماتی 128 فقره

 
بوده است. 

به گزارش ایسنا، وي افزود: صدور پروانه کسب فعالیت صنفی در راستاي اجراي ماده 12
قانون نظام صنفی و آیین نامه اجرایی مربوطه توسط اتحادیه هاي صنفی در مرکز استان و

 
شهرستان ها صورت می گیرد. 

معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی گفت:
بیشترین میزان صدور پروانه کسب در این مدت مربوط به شهرستان هاي بیرجند با 275
فقره و قاینات با 159 فقره و کمترین میزان صدور مربوط به شهرستان خوسف با هشت فقره

 
بوده است. 

وي با اشاره به نقش مهم اصناف در ایجاد اشتغال خرد بیان کرد: با آغاز به کار این واحدهاي

 
صنفی در استان بیش از هزار و 800 نفر در این حوزه مشغول به کار شدند. 

انتهاي پیام



«طرح الف و ب» دانشگاه را به کدام جهت می برد؟ | حرکت اعضاي هیئت علمی در مسیر کارآفرینی و مسئله محوري

منبع: آناشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1400/04/21

عضو هیئت علمی گروه مکانیک دانشگاه آزاد اسلامی شهرکرد گفت: اجراي طرح الف و ب، اعضاي هیئت علمی را تشویق به حرکت در مسیر دانشگاه کارآفرین و مسئله محور می کند تا
تحقیقات به صورت هدفمند انجام شود.

 
تغییر جهت دانشگاه از آموزش گرایی به کارآفرینی، تحقیق و تولید 

عضو هیئت علمی گروه مکانیک دانشگاه آزاد اسلامی شهرکرد گفت: اجراي طرح الف و ب، اعضاي هیئت علمی را تشویق به حرکت در مسیر دانشگاه کارآفرین و مسئله محور می کند تا تحقیقات به

 
صورت هدفمند انجام شود. 

 
 

مهدي جهانگیري در گفت وگو با خبرنگار گروه استان هاي خبرگزاري آنا با توجه به اجراي طرح الف و ب اعضاي هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی اظهار کرد: بر اساس بخشنامه «الف» و «ب» عضو
هیئت علمی تمام وقت نوع «الف» موظف به انجام نظام مند 32 ساعت و عضو هیئت علمی تمام وقت «ب» موظف به انجام نظام مند 16 ساعت کار علمی یا معادل آن در هفته مشتمل بر تدریس،
پژوهش تحصیلات تکمیلی (راهنمایی پایان نامه و رساله دکتري) و پژوهش هاي درون و برون سازمانی فعالیت هاي فناورانه، مشاوره، داوري مقاله یا رساله، مشاوره آموزشی و فرهنگی تربیتی
دانشجویان، مشارکت در تحصیل درآمدهاي غیرشهریه اي دانشگاه، مشارکت در شوراهاي علمی و آموزشی، انجام امور اجرایی و نظارتی، آموزش هاي کوتاه مدت، مدیریت آزمایشگاه و کارگاه یا کلینیک

 
و انجام امور محوله از سوي دانشگاه است. 

 
بیشتر بخوانید: 

صیانت از جایگاه اعضاي هیئت علمی در «طرح الف و ب» ارتقاي جایگاه دانشگاه با اجراي «طرح الف و ب» استادان در «طرح الف و ب» سیاستگذار و مجري هستند طرح «الف» و «ب» اعضاي هیئت
علمی چه مزایایی دارد؟ 5 نکته براي اجراي مؤثرتر طرح الف و ب اختیاري بودن نکته اساسی طرح الف و ب وي اضافه کرد: دانشگاه ها باید با محور آموزش و پژوهش به سمت دانشگاه کارآفرین و
مسئله محور حرکت کنند و تحقیقات به صورت هدفمند انجام شود؛ بنابراین اعضاي هیئت علمی در طرح الف و ب تشویق می شوند تا در این راستا گام برداشته و از مزایاي مادي و حقوق بیشتر بهره

 
مند شوند. 

عضو هیئت علمی گروه مکانیک دانشگاه آزاد اسلامی واحد شهرکرد یادآور شد: دانشگاه هایی با اهداف صد درصد آموزشی دیگر کارکرد و متقاضی ندارند و داوطلبان براي ورود به این نوع دانشگاه با
توجه به آینده مبهم کاري، اشتیاق و علاقه کمتري دارند و این ایده مدیریتی ایجادشده در دانشگاه آزاد اسلامی (طرح الف و ب) موجب می شود تا تغییر جهت از آموزش گرا به کارآفرینی، تحقیق،

 
تولید و سرانجام ایجاد مکان ها صورت پذیرد. 



 
 

جهانگیري تشریح کرد: با توجه به زیرساخت هاي بسیار عالی تولید و اشتغال در دانشگاه آزاد اسلامی مانند زمین هاي کشاورزي، پایلوت هاي صنعتی و نیمه صنعتی و از همه مهم تر شبکه و بازار

 
داخلی واحدهاي دانشگاهی به نظر می رسد طرح «الف» و «ب» در مقایسه با طرح هاي موازي دیگر دانشگاه ها بازده بهتري داشته و منتج به دستاوردهاي مفیدتري شود. 

وي تبیین کرد: با توجه به اینکه دانشگاه آزاد اسلامی در راستاي گسترش اقدامات دانش بنیان خود و ایجاد تحول اساسی در حوزه فناوري رویکرد جدیدي اتخاذ کرده، اعضاي هیئت علمی، دانشجویان

 
و دانش آموختگان دانشگاه آزاد اسلامی باید درصدد مسئله محوري و تجاري سازي ایده ها و محصولات دانش بنیان خود باشند تا بتوانند پا به پاي دانشگاه هاي مطرح دنیا در این حوزه گام بردارند. 

انتهاي پیام/4078/4062/پ



وبینار تخصصی معادن و صنایع معدنی در زنجان برگزار می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1400/04/21

زنجان-ایرنا- رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي زنجان، گفت: وبینار تخصصی معادن و صنایع معدنی با موضوع بررسی آخرین قوانین، بخشنامه ها و دستورالعمل هاي معدنی در
زنجان برگزار می شود.

زنجان-ایرنا- رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي زنجان، گفت: وبینار تخصصی
معادن و صنایع معدنی با موضوع بررسی آخرین قوانین، بخشنامه ها و دستورالعمل هاي

 
معدنی در زنجان برگزار می شود. 

علی یگانه فرد روز دوشنبه در جمع خبرنگاران، با بیان اینکه این وبینار با توجه به اختیارات
و وظایف شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی برگزار می شود، افزود: بهره گیري از
توان کارشناسی سازمان ها و دستگاه ها در طرح مسائل و مشکلات اقتصادي، ارائه آموزش
هاي لازم در خصوص قوانین و مقررات جاري محیط کسب و کار براي فعالان اقتصادي و

 
ارتقاي مهارت هاي شغلی و کارآفرینی از اهداف برگزاري این دوره آموزشی است. 

 
شوراي گفت وگوي زنجان در 6 ماهه گذشته، 15 رتبه ارتقا داشت 

وي با اشاره به اینکه شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی استان زنجان، در تشکیل
جلسات، پیگیري مصوبات، دستاوردهاي شورا، مصوبات ملی و موضوعات مهم اقتصادي
جایگاهی مطلوبی را در کشور کسب کرده است، گفت: بر اساس گزارش وزارت کشور در
ارزیابی شوراهاي استانی، شوراي گفت وگوي زنجان در 6 ماهه گذشته، با 15 رتبه ارتقا، از

 
رتبه 23 به جایگاه 8 کشوري، رسیده است. 

 
اتاق بازرگانی زنجان، اتاق برتر کشور در بخش آموزش است 

رئیس اتاق بازرگانی زنجان با تاکید بر اینکه اتاق بازرگانی زنجان، همواره سعی کرده دوره هاي آموزشی خود را با توجه به رسالت هایی که داشته با تقبل هزینه، به صورت رایگان براي جامعه هدف و
مخاطبان و علاقه مندان خود برگزار کند، افزود: هر ساله دوره هاي مختلفی به همت اتاق بازرگانی زنجان در بخش هاي مختلف اقتصادي و بازرگانی برگزار می شود که حتی با وجود شیوع کرونا نیز، با

 
حضور پرشور علاقه مندان، به صورت وبیناري پیگیري شده است. 

یگانه فرد با بیان اینکه اتاق بازرگانی زنجان به عنوان اتاق برتر کشور در بخش آموزش، در بین اتاق هاي ایران شناخته می شود، اظهار کرد: یکی از برنامه هاي اولویت دار هرساله اتاق زنجان، به مبحث

 
آموزش در راستاي توانمندسازي فعالان اقتصادي و بخش خصوصی زنجان، اختصاص دارد. 

 
برچسب ها 

 
- اتاق بازرگانی ایران 

 
- کمیسیون صنایع و معادن 

 
- کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی 

 
- کشاورزي 

- زنجان



116 طرح اشتغال زایی بنیاد کرامت رضوي در خوزستان آغاز به کار کرد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1400/04/21

با حضور مدیرعامل بنیاد کرامت رضوي در «شعیبیه» شهرستان شوشتر، 116 واحد طرح اشتغالزایی دامداري با اعتبار 80 میلیارد ریال آغاز به کار کرد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان ، محمد حسین استادآقا
مدیرعامل بنیاد کرامت رضوي در جمع مردم شعیبیه با بیان اینکه حسب تاکیدات تولیت
آستان قدس رضوي پس از وقوع سیل خوزستان ایجاد طرح اشتغال پایدار را در دستور کار
قرار دادیم، اظهار کرد: خوشحالیم که با مشارکت بنیاد کرامت رضوي و همت گروه هاي

 
جهادي و جوانان منطقه امروز شاهد این اتفاق مبارك هستیم. 

مدیرعامل بنیاد کرامت رضوي افزود: در کل 320 واحد اشتغالزایی به ارزش 224 میلیارد

 
ریال با 1920 راس دام گاومیش در منطقه ایجاد خواهد شد. 

وي گفت: تلاش در جهت گره گشایی از کار محرومان و مستضعفان، سیره ائمه معصومین
(ع) به ویژه سیره و روش امام رضا (ع) است و بحمداالله با نام مبارك حضرت براي جمع

 
کثیري از جوانان این منطقه اشتغال ایجاد شده است. 

استاد آقا با اعلام اینکه براي ساخت و احداث 50 واحد اشتغال زایی دیگر در منطقه نیز تسهیلات واریز شده گفت: نظارت بر فرآیند ساخت و اجراي واحد هاي اشتغالزایی، کمک در جهت تامین علوفه

 
مورد نیاز و خدمات دامپزشکی از جمله مواردي است که دفاتر تسهیلگري بنیاد کرامت رضوي براي احداث 204 واحد دیگر در منطقه ارائه خدمت می کنند. 

وي در ادامه به ضرورت حل مشکل آب منطقه شعیبیه اشاره و اظهار کرد: با مشارکت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه، ولی عصر (عج) و فرمانداري شوشتر پروژه آب شرب 34 روستا در غرب شعیبیه با
حفر 4 حلقه چاه توسط بنیاد کرامت اجرا خواهد شد که سهم ما 12 میلیارد ریال است.



زمینه اشتغال 123 نفر با همت کمیته امداد فراهم شد

منبع: ایمناشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1400/04/21

رئیس کمیته امداد خوانسار گفت:سال گذشته کمیته امداد خوانسار با پرداخت پنج میلیارد تومان تسهیلات زمینه اشتغال 123نفر در بخش هاي مختلف فراهم شد.

 
رئیس کمیته امداد خوانسار: زمینه اشتغال 123 نفر با همت کمیته امداد فراهم شد 

رئیس کمیته امداد خوانسار گفت:سال گذشته کمیته امداد خوانسار با پرداخت پنج میلیارد تومان تسهیلات

 
زمینه اشتغال 123نفر در بخش هاي مختلف فراهم شد. 

محمد جواد شهریاري دوست در گفت وگو با خبرنگار ایمنا اظهار کرد: در این شهرستان از دو هزار و 100
خانوار تحت حمایت کمیته امداد 870 خانوار زنان سرپرست خانوار هستند و مجموع جمعیت تحت پوشش

 
این نهاد چهار هزار و 200 نفر می شوند. 

وي در رابطه با تسهیلات اشتغال مددجویان گفت: سال گذشته براي 116 مورد ایجاد اشتغال در بخش
دامداري، کشاورزي، کشت زعفران، توسعه باغات آلو، خرید تجهیزات کشاورزي، کسب و پیشه، زنبورداري،

 
قالیبافی 5 میلیارد تومان پرداخت و اشتغال 133 نفر فراهم شد. 

 
رئیس کمیته امداد خوانسار افزود: یک و نیم میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه اي از سوي کمیته امداد در 223 مورد مختلف پرداخت شده است. 

 
شهریاري دوست اضافه کرد: سال 99 به سازمان تأمین اجتماعی 53 میلیون تومان براي بیمه بازنشستگی 28 زن سرپرست خانوار و مجریان طرح هاي اشتغالزایی پرداخت شد. 

وي با بیان اینکه بابت کمک هزینه درمان 475 مددجو 118 میلیون تومان پرداخت شده است، افزود: سال گذشته به 700 خانواده تحت حمایت این نهاد در مجموع 160 میلیون تومان کمک موردي

 
پرداخت شده است. 

 
رئیس کمیته امداد خوانسار گفت: سال گذشته در شهرستان 35 میلیارد ریال کمک در قالب زکات، فطریه و صندوق صدقات و جشن هاي نیکوکاري و عاطفه ها جمع آوري شد. 

شهریاري دوست تصریح کرد: بابت تحصیل 180 دانش آموز و 26 دانشجو به ترتیب 66 و 38 میلیون تومان هزینه متقبل شده است، همچنین با کمک 140 میلیون تومانی خیرین 68 عدد تبلت براي

 
تحصیل دانش آموزان خریداري کردیم. 

وي خاطرنشان کرد: بابت کمک به ازدواج نوعروسان جمعاً 122 میلیون تومان، آموزش 178 مددجو 16 میلیون تومان و براي 21 طرح کاریابی مددجویان 23 میلیون تومان پرداخت شده است.



.....

منبع: شبستانشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1400/04/21

نبیونی گفت: احداث کارخانه نوآوري و صنایع خلاق البرز گامی در مسیر تکامل زیست بوم نوآوري استان البرز و عاملی براي حضور نخبگان و مستعدان استان در شرکت هاي دانش بنیان و
استارتاپ هاي فعال است.

 نبیونی گفت: احداث کارخانه نوآوري و صنایع خلاق البرز گامی در مسیر تکامل زیست بوم نوآوري استان البرز و عاملی

 
براي حضور نخبگان و مستعدان استان در شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپ هاي فعال است. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از البرز، « محمد نبیونی» در جمع خبرنگاران با اشاره به ظرفیت بالاي کارخانه نوآوري و
صنایع خلاق البرز گفت: این کارخانه در مساحتی بالغ بر 15 هزار متر مربع در حال ساخت است که براساس برنامه ریزي

 
هاي صورت گرفته فاز اول این کارخانه در مرداد ماه و همزمان با عید سعید غدیرخم افتتاح می شود. 

رییس بنیاد نخبگان استان البرز افزود: البرز قطب مهم علم و فناوري کشور است و شرکت هاي هایتک و دانشگاه هاي
متعددي را در خود جاي داده و ایجاد چنین کارخانه اي فرصتی خوب براي بهره وري از این ظرفیت ها است و در قالب تاسیس این کارخانه تلاش می شود به صورت مسئله محور مسائل حوزه مدیریت
شهري و دیگر موضوعات را با نگاهی ملی و فرا منطقه اي حل شود. بر همین اساس نیز از همه کسانی که ایده هاي جدید و نو در حوزه هاي استارتاپی دارند تقاضا می شود به جمع پدیدآورندگان این

 
کارخانه بپیوندند تا بتوانیم از ظرفیت آنها استفاده کنیم. 

وي با اشاره به اینکه بهتر است کارخانه هاي نوآوري را با مشارکت بخش خصوصی شکل بگیرد گفت: دولت از تبدیل مکان هایی که ممکن است به هر دلیل ناتمام و متروکه باشند و بخش خصوصی و
نهاد هاي غیر دولتی براي تبدیل آن به کارخانه نوآوري پیشنهاد بدهند، استقبال کرده و با چارچوب هاي خاصی از این اقدام حمایت می کند که کارخانه نوآوري البرز نمونه اي از اقدامات است که با

 
همت شرکت دانش بنیان سیوان در حال انجام است. 

عضو شوراي شهر کرج و رییس کمیسیون سرمایه گذاري و مشارکت هاي مردمی شهرداي کرج گفت : قطعا حکمرانی هوشمند یک الزام و ضرورت براي اداره بهتر شهر ها است و براي نیل به این هدف،
حمایت از استارتاپ ها و شرکت هاي دانش بنیان راهکاري ضروري براي حل مسایل شهري و رسیدن به توسعه پایدار به شمار می رود.حتی اگر با نگاهی منطقه اي به کارخانه نوآوري کرج توجه شود،
مدیریت شهري به استفاده از ایده هاي جدید براي کاهش هزینه هاي شهر چون تولید آسفالت هایی با عمر بیشتر و اثرات زیست محیطی منفی کمتر، استفاده از روش هاي مناسب براي آبیاري و
درختان کم آب بر در استان و بسیاري موضوعات چون شهر هوشمند و مدیریت ترافیک پارك ها و نوآوري در مدیریت شهري نیاز دارد و ایجاد اولین کارخانه نوآوري در استان زمینه حضور نخبگان را
در این مکان فراهم می کند. در واقع کارخانه نوآوري می تواند با شکل دادن استارتاپ ها، رویدادها و با جذب سرمایه گذاران اتفاق مثبتی براي شهر باشد که خروجی هاي آن براي مدیریت شهر

 
استفاده شود. تلاش هاي صورت گرفته توسط ریاست سازمان سرمایه گذاري و مشارکت هاي مردمی نیز در این میان چشمگیر و قابل تقدیر است. 

وي افزود: شهرداري علیرغم اینکه براي اجراي وظایف خود به منابع مالی زیادي نیاز دارد اما به موضوع شرکت هاي دانش بنیان و حمایت از آن ها به عنوان یک موضوع تجاري نگاه نکرده و در قالب
وظایف اجتماعی براي کمک به نخبگان و پرورش ایده در ایجاد این کارخانه مشارکت کرده است. همچنین در حال تشکیل صندوق سرمایه گذاري خطرپذیر در استان هستیم تا بتوانیم از ایده و طرح

 
هایی که قابل اجرا شدن است حمایت شود، تجربه و سوابق شرکت دانش بنیان سیوان، به عنوان مجري طرح نیز این رسیدن به این اهداف را سرعت خواهد داد. 

محمد نبیونی اظهار داشت: بنیاد نخبگان استان البرز نیز از ظرفیت سرمایه انسانی با ظرفیت علمی و اجرایی بسیار بالایی برخوردار است و آمادگی دارد با تعامل و همکاري با کارخانه نوآوري و صنایع
خلاق البرز از این ظرفیت ها بیش از پیش استفاده کند.نقش این کارخانه در توسعه آموزش برون دانشگاهی در کشور و پرداختن به موضوعات جدیدي در حوزه هاي اشتغال و کارآفرینی فارغ
التحصیلان مستعد و نخبه دانشگاهی نیز باید مورد توجه قرار گیرد. ایجاد محیطی آرام و مناسب براي حضور جامعه نخبگان جهت تبدیل ایده به واقعیت و محصول ، با افتتاح کارخانه نوآوري محقق

خواهد شد وجامعه اقتصادي و سرمایه گذار هم می تواند با استفاده از ایده هاي نخبگان سرمایه گذاري وتولیدداشته باشد .



اطلاعیه وزارت صمت در خصوص طرح آزادسازي معادن غیرفعال

منبع: شفقناشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1400/04/21

شفقنا- وزارت صمت در بیانیه اي اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6 هزار معدن غیرفعال کشور از سال گذشته آغاز شده و هیچ گونه ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و
ندارد. پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال، وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح ...

 
شفقنا- وزارت صمت در بیانیه اي اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6 هزار معدن غیرفعال کشور از سال گذشته آغاز شده و هیچ گونه ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و ندارد. 

پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال، وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط برگزاري بزرگترین مزایده سراسري کشور اعلام
کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6 هزار معدن غیرفعال کشور از سال گذشته و بنا بر تأکیدات و مطالبات رهبر معظم انقلاب، مقامات عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و نمایندگان مجلس آغاز شده و

 
هیچ گونه ارتباطی با موضوعات سیاسی و انتخاباتی نداشته و ندارد. 

 
متن بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت به این شرح است: 

 
ملت شریف ایران 

بر اساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخش خصوصی و همچنین نمایندگان شما در مجلس شوراي اسلامی، از سال گذشته
طی فرایندهاي سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس از رفع منازعات و تعارضات حقوقی و زیست محیطی،
خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین مزایده
سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت حرفه اي از

 
این استعداد ملی و طبیعی فراهم گردید. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی محیا شد تا شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی بدیل خود را ایفا کنند. 

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجام این اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي این طرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن رأي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، با حضور و مشورت بخش
خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال

 
جاري سال جاري اقدام شد. 

وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام نمود. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500 محدوده
معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت دستگاه

 
هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزار محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده شد. 

مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزو تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی نموده که در
طول 3 دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و تنها
تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است. 

طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان می بایست به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفاً از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده
از هیچ گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 

واگذاري معادن با کالاهاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جز انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده است و
صرفاً یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت گردیده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در حقیقت

 
اجراي طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است. 

بنابراین مباحث و شبهاتی را که در این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته

 
است. 



با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملاً قانونی برگزار شده است؛ همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب رکود
و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته آمادگی

 
خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 

وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات پیرامون

 
اجراي این طرح اعلام می دارد. 

در پایان ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان در این خصوص ذکر این نکته ضروري است که رسانه ها و فعالان این بخش می بایست ضمن رعایت امانتداري و در نظر گرفتن جنبه

 
هاي تخصصی این موضوع، به دور از فضاي سیاسی به وظایف و مسئولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز کنند. 

 
انتهاي پیام 
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طرح آزادسازي معادن غیرفعال، ریل گذاري براي دولت آینده است

منبع: ایرناشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1400/04/21

تهران- ایرنا- وزارت صنعت، معدن و تجارت با صدور بیانیه اي تاکید کرد که طرح آزادسازي 6 هزار معدن غیر فعال تاکید کرد که این طرح، ریل گذاري براي دولت آینده است.

تهران- ایرنا- وزارت صنعت، معدن و تجارت با صدور بیانیه اي تاکید کرد که طرح آزادسازي

 
6 هزار معدن غیر فعال تاکید کرد که این طرح، ریل گذاري براي دولت آینده است. 

به گزارش روز دوشنبه ایرنا، در بیانیه وزارت صنعت، معدن و تجارت، آمده است: براساس
مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان
اقتصادي و بخش خصوصی و همچنین نمایندگان شما در مجلس شوراي اسلامی، از سال
گذشته طی فرایندهاي سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي
معدنی حبس شده ، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس از رفع منازعات و تعارضات
حقوقی و زیست محیطی، خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق
قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و معدن
غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین مزایده سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه
تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور،
امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت حرفه اي از این استعداد ملی و

 
طبیعی فراهم شد. 

در این بیانیه تصریح شده است: خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی مهیا شد تا شش هزار محدوده و
معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی

 
بدیل خود را ایفا کنند. 

 
در ادامه این بیانیه به ذکر هفت نکته کلیدي براي ایجاد شفافیت و درك بهتر از موضوع کرده است که به شرح زیر هستند: 

1- اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور و مشورت بخش
خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال

 
جاري سال جاري اقدام شد. 

2- وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام کرد. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500
محدوده معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت

 
دستگاه هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزار محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده شد. 

3- مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزء تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی نموده که
در طول 3 دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و
تنها تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است. 

4- طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان باید به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفا از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده از هیچ
گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 

5- واگذاري معادن با کالاهاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جزء انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده
است و صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت گردیده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در
حقیقت اجراي طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است، بنابراین مباحث و

 
شبهاتی را که در این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته است. 

6- با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملا قانونی برگزار شده است، و همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب
رکود و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته

 
آمادگی خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 



7- وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات

 
پیرامون اجراي این طرح اعلام می دارد. 

در پایان این بیانیه، وزارت صنعت ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان از رسانه ها و فعالان این بخش خواسته تا ضمن رعایت امانتداري و در نظر گرفتن جنبه هاي تخصصی این

 
موضوع، بدور از فضاي سیاسی به وظایف و مسوولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز کنند. 

 
برچسب ها 

 
- ایمیدرو 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

- صنعت و معدن و تجارت



«توسعه گردشگري» در گرو پرچمداري و میان داري بخش خصوصی

منبع: ایرناشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1400/04/21

تهران- ایرنا- توسعه صنعت گردشگري راهی جز پرچمداري و میان داري فعالان و متخصصان این صنعت ندارد و دولت درجایگاه حاکمیتی باید وظایف نظارتی را انجام دهد؛این رویکرد بخش
خصوصی سرمایه گذار و مجري این حوزه را مجبور می کند براي بقا در بازار و حفظ ارزش سرمایه خود، بهره وري سرمایه گذاري را به خوبی عملیاتی کند.

 
آیت احمدي I کارشناس ارشد مدیریت جهانگردي 

تهران- ایرنا- توسعه صنعت گردشگري راهی جز پرچمداري و میان داري فعالان و متخصصان این
صنعت ندارد و دولت درجایگاه حاکمیتی باید وظایف نظارتی را انجام دهد؛این رویکرد بخش
خصوصی سرمایه گذار و مجري این حوزه را مجبور می کند براي بقا در بازار و حفظ ارزش سرمایه

 
خود، بهره وري سرمایه گذاري را به خوبی عملیاتی کند. 

صنعت گردشگري با همه رقابت هاي پیچیده که میان صاحبان صنایع بزرگ و بازیگران عرصه
اقتصادي جهان وجود دارد، با همه موج هایی که جهانی شدن در حوزه هاي اقتصادي، سیاسی و
فرهنگی ایجاد کرده، با همه پشت پرده هاي اقتصاد سیاسی جهان در لابی کارتل هاي بزرگ در
بازارهاي تو در تو ، از صنایع بالادستی، از نفت و پترشیمی تا خودرو و ارتباطات، اکنون در جایگاه

 
سومین صنعت درآمدزا و ثروت ساز جهان ایستاده است. 

همین جایگاه و رتبه است که صنعت گردشگري را براي برنامه ریزان اقتصادي و توسعه، حتی اگر
ظرفیت هاي جذب گردشگر و سرمایه را هم نداشته باشند جذاب کرده و تلاش می کنند اولا،
جاذبه مصنوعی براي جلب توجه علاقه مندان به سفر و جهانگردي کشورشان بسازند، ثانیا، در تمام

برنامه هاي توسعه و عمرانی اولویت دار، توجه به تجهیز و توسعه زیرساخت و زیربناهاي مورد نیاز گردشگري را دست کم تا دو دهه آینده در نظر بگیرند و ثالثا، مولفه هاي امنیت و رفاه عمومی را در

 
کنار شاخصه هایی مانند کاهش ریسک و افزایش تسهیلات براي جذب سرمایه گذاري فراهم کنند. 

این شاخص ها و مولفه ها در هر کشوري با هر درجه و جایگاه جذابیت گردشگري، اگر مورد توجه قرار گیرد دستاوردهاي چشم گیري به صورت مستقیم و غیر مستقیم در مولفه هاي اقتصادي مانند
اشتغال، توسعه تجارت و گسترش بازار، درآمد ناخالص ملی کمتر از یک دهه خواهد داشت؛ البته این موارد در سایر صنایع هم امکان پذیر است، اما هم به سرمایه بیشتر و هم به صبر و زمان بیشتر نیاز

 
دارد، که به همین دلیل مدیران راهبردي تلاش می کنند گردشگري را در اولویت هاي نخست در سبد برنامه ریزي هاي کلان سیاستگذاران، تصمیم سازان و تصمیم گیران کشور خود قرار دهند. 

منهاي کرونا و با نگاه امیدوارانه به احیاي گردشگري پس از واکسیناسیون عمومی در پساکرونا، رونق گردشگري می تواند شتاب دهنده جبران رکود و خسارت تحمیلی به اقتصاد جهانی شود، این ذات
صنعت گردشگري است که علاوه بر توسعه خود بر سایر صنایع و شاخص هاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی به صورت مستقیم تاثیر می گذارد؛ این خاصیت در کمتر صنعت پول سازي دیده می شود؛

 
که بتواند همزمان در بخش اقتصاد - چه کلان و چه خرد - و در حوزه فرهنگ و حتی سیاست و دیپلماسی موثر و توسعه پایدار را در دسترس قرار دهد. 

چنانچه معیار سنجش نرخ رشد اقتصادي هم باشد، گردشگري و همه صنایع وابسته به آن را اگر تنها راه نگوییم، اما مهمترین و موثرترین رهیافت براي عبور از رکود بازارهاي متصل جهانی از آغاز همه
گیري کووید19 تا آینده پساکرونایی می توان برشمرد؛ ایران نیز به دلیل ظرفیت هاي شگفت انگیز گردشگري در همه توع آن و جایگاه شناخته شده که در این حوزه دارد، از این قاعده مستثنا نیست

 
به شرط آنکه الزامات و ضرورت هاي برنامه جامع توسعه گردشگري را با رویکرد عبور از بحران - که عمدتا کرونا و تحریم اقتصادي است- برنامه ریزي و عملیاتی کند. 

این برنامه علاوه بر همه مقتضیات برنامه هاي بالادستی در بخش هاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی، جنبه هاي اصولی راهبردي و استراتژیک و هماهنکی هاي میان بخشی و فرا بخشی را هم نیاز دارد
و مبناي آن باید بهره مندي از تجارب گذشته، آزمون ها و خطاها و با نگاهی علمی، حرفه ایی و تخصصی به صنعت گردشگري باشد؛ و دولت براي چابک سازي ساختارهاي عملیاتی برنامه آینده ، باید

 
میزان تصدي گري در صنعت گردشگري را تا حد صفر کاهش داده و از دخالت و الغاي اندیشه هاي مدیریتی محدودگراي سیاست زده و صرفا اقتصادگرا ، جلوگیري کند. 

توسعه گردشگري راهی جز این را نشان نمی دهد که بخش خصوصی پرچمدار و میان دار صنعت گردشگري باشد و دولت در جایگاه حاکمیتی خود فقط وظایف نظارتی خود را انجام دهد؛ این رویکرد
بخش خصوصی سرمایه گذار و مجري صنعت گردشگري را مجبور می کند براي حفظ ارزش سرمایه خود، بهره وري سرمایه گذاري را که مهمترین عنصر کارآمدي برنامه هاي توسعه است، به خوبی
عملیانی کند؛ این شیوه و نگرش علاوه بر آن که هزینه هاي سرمایه گذاري را کاهش و کیفیت سودآوري سرمایه گذاري را افزایش می دهد، هزینه سفر را براي گردشگرانی که از زیر آوار زیان کرونا

 
خارج می شوند مقرون به سفر می کند، این آغاز امید براي رونق گردشگري در جهان پسا کرونا است. 

البته جذب سرمایه گذاري خارجی در اقتصاد ایران به طور کلی و در صنعت گردشگري به طور موردي، با موانع زیرساختی ویژه اکوسیستم اقتصادي خاص ایران مواجه است؛ اگر این موانع و خوان ها
حذف شود، می توان به توسعه صنعت گردشگري نه در درازمدت، بلکه در میان مدت هم امیدوار بود و ارتقاي جایگاه برندهاي گردشگري ایران را در بازارهاي جهانی تضمین کرد، اما نباید از به
کارگیري مدیران متخصص و حرفه ایی گردشگري که مدیریت سرمایه و منابع می دانند و گردشگري را بلدهستند و با فعالیت در اتمسفر اقتصادي ایران با همه فرصت ها و چالش هاي آشنا هستند،

 
غافل بود. 

باید توجه داشت که در میان بازار رقابتی گردشگري مهمترین رکن راهبرد تبلیغات و بازاریابی هدفمند است؛ استفاده از شبکه هاي اجتماعی و ابزارهاي مدرن و نون ارتباطی براي توسعه گردشگري
هوشمند، دیپلماسی عمومی و فرهنگی، برخورداري از استراتژي هاي سهم گیري در بازارهاي جدید و معرفی ظرفیت ها و جاذبه هاي کمتر دیده شده ایران در همین چارچوب است، و باید مقاصد
جدید طبیعت بکر و روستاهاي شگفت انگیز را به گردشگران معرفی کرد، باید تقاضاي گردشگري را به سمت بازار گردشگري ایران هدایت کرد، این هدایتگري و افزایش تقاضا خود مهمترین عامل رونق



و توسعه گردشگري است، البته همه این موارد مشروط بر این است که صنعت گردشگري و رونق آن به عنوان یکی از اولویت هاي و سیاستهاي اقتصادي و فرهنگی هر کشوري در سطح کلان قرار گیرد.

 
برچسب ها 

 
- گردشگري 

 
- وزارت میراث فرهنگی گردشگري و صنایع دستی 

 
- میراث فرهنگی 

- ایران



30 فقره جواز تاسیس واحد صنعتی در ساوه صادر شد

منبع: تابناكشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1400/04/21

 
30 فقره جواز تاسیس واحد صنعتی در ساوه صادر شد 

 
سرپرست اداره صنعت، معدن و تجارت ساوه گفت: در سه ماهه نخست سالجاري 30 فقره جواز تاسیس واحد صنعتی در این شهرستان صادر شد. 

به گزارش تابناك مرکزي ، بهزاد رضایی افزود: براساس آمارها در سه ماه نخست امسال 17 فقره پروانه بهره برداري نیز در بخش صنعت صادر شده که شامل طرح توسعه و بهره برداري از واحدهاي

 
جدید صنعتی است. 

وي یادآورشد: تعداد جواز تاسیس صنعتی صادر شده در این شهرستان در مدت مذکور 30 فقره با پیش بینی یک هزار و 320 فرصت شغلی است که بیانگر رغبت سرمایه گذاران براي فعالیت و حضور

 
در ساوه دارد. 

 
رضایی افزود: ارزش جوازهاي تاسیس شده در سه ماهه نخست امسال بیش از 9 هزار و 230 میلیارد ریال برآورد می شود. 

به گفته سرپرست اداره صنعت، معدن و تجارت ساوه، تسهیل سرمایه گذاري از اولویت هاي این سازمان است و در این راستا 10 فقره پروانه بهره برداري طرح توسعه به ارزش بیش از 2 هزار میلیارد

 
ریال در این شهرستان صادر شده است. 

 
وي اضافه کرد: در این مدت هفت فقره پروانه بهره برداري جدید به ارزش بیش از هشت هزار میلیارد ریال و ایجاد 214 فرصت شغلی صادر شده است. 

 
رضایی گفت: طرح هاي توسعه واحدهاي صنعتی براي 378 نفر در ساوه شغل ایجاد خواهد کرد. 

شهرستان ساوه به عنوان قطب صنعت و تولید کشور داراي بیش از 600 کارخانه در قالب چهار شهر، شهرك صنعتی و منطقه ویژه اقتصادي با اشتغال 45 هزار کارگر است.



عملیات ساخت بازارچه صنایع دستی شهرستان خنداب آغاز شد

منبع: تابناكشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1400/04/21

 
عملیات ساخت بازارچه صنایع دستی شهرستان خنداب آغاز شد 

 
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان خنداب از آغاز عملیات ساخت بازارچه دائمی این شهرستان خبر داد. 

 
به گزارش تابناك مرکزي، احمد میرزائی افزود : این بازارچه با 5 میلیارد ریال اعتبار به منظور تکمیل چرخه تولید صنایع دستی احداث خواهد شد. 

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان خنداب با بیان اینکه ساخت این بازارچه از مصوبات سفر دکتر مونسان به استان مرکزي بوده است، افزود: این بازارچه در منطقه تجاري

 
و پرتردد شهرستان احداث شده که باهدف حمایت از تولید کنندگان و اشتغالزایی چرخه تولیدات صنایع دستی به زودي راه اندازي می شود. 

میرزائی افزود: پس از اتمام ساخت بازارچه، غرفه هاي آن در اختیار هنرمندان قرار می گیرد که با توجه به موقعیت آن که در مرکز شهر قرار گرفته است، شاهد جهش خوبی در فروش تولیدات صنایع

 
دستی این شهرستان خواهیم بود. 

او گفت: صنایع دستی به عنوان یک هنر ماندگار و با اصالت رمز ماندگاري و پویایی فرهنگ و اقتصاد کشور در پروسه جهانی شدن به شمار می رود و از بعد فرهنگی نیز به دلیل منحصر به فرد بودن در

 
مناطق مختلف کشور بخشی از صنعت گردشگري است. 

وي ادامه داد: ازین رو بازارچه صنایع دستی شهرستان با هدف معرفی صنایع دستی شهرستان و همچنین بالا رفتن سرانه اشتغال و بهبود وضعیت مالی مردم منطقه در 8غرفه و اشتغال پیش بینی شده
براي 16 نفر احداث خواهد شد.



12 جواز صنعتی با رویکرد اشتغال آفرینی در خمین صادر شد

منبع: تابناكشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1400/04/21

 
12 جواز صنعتی با رویکرد اشتغال آفرینی در خمین صادر شد 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت خمین گفت: 12 جواز تاسیس صنعتی در زمینه هاي غذایی، شیمیایی و فلزي امسال در این شهرستان صادر شد که برآورد اشتغالزایی آن ها پس از راه اندازي، 165

 
فرصت شغلی پایدار است. 

 
به گزارش تابناك مرکزي ، محمدرضا سلیمانی ، افزود: با راه اندازي یک واحد صنعتی هفت فرصت شغلی جدید در این شهرستان فراهم شده است. 

 
وي ادامه داد: 104 میلیون ریال سرمایه گذاري در سه ماهه نخست امسال با صدور پروانه صنعتی در بخش صنعت این شهرستان محقق شد. 

 
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت خمین اظهار داشت: مجموع سرمایه مورد نیاز براي راه ندازي این واحدها در حوزه هاي مختلف صنعتی و تولیدي یک هزار و 293 میلیارد ریال است. 

 
سلیمانی یادوآر شد: چهار هزار و 60 میلیارد ریال سرمایه گذاري پارسال در بخش صنعت این شهرستان انجام شد که نقش به سزایی در جهش تولید و اشتغال زایی داشته است. 

 
خمین به مرکزیت شهري به همین نام درجنوب استان مرکزي و در فاصله 72 کیلومتري اراك واقع شده است. 

شهرستان خمین داراي یک شهرك صنعتی، 2 ناحیه صنعتی و 120 واحد تولیدي و صنعتی با اشتغال 2 هزار و 500 نفر است.



امضاي تفاهم نامه همکاري اداره کل میراث فرهنگی با دانشگاه اطهر

منبع: تابناكشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1400/04/21

 
امضاي تفاهم نامه همکاري اداره کل میراث فرهنگی با دانشگاه اطهر 

 
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان مرکزي از انعقاد تفاهم نامه همکاري مشترك با دانشگاه اطهر با اهداف توانمندسازي مهارتی دو جانبه خبر داد. 

به گزارش تابناك مرکزي، مصطفی مرزبان افزود: این تفاهم نامه با اهداف توانمندسازي مهارتی دانشجویان و دانش آموختگان دانشگاهی در راستاي برآوردن نیاز کشور به منابع انسانی کارآمد و داراي

 
تجارب فنی، مهارتی و حرفه اي و همچنین فراهم سازي بسترهاي اشتغال مولد دانش آموختگان رشته هاي مختلف دانشگاهی و استفاده از ظرفیت هاي آموزشی و پژوهشی طرفین منعقد شده است. 

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان مرکزي ادامه داد: تفاهم نامه همکاري با دانشگاه اطهر در راستاي ارتباط سازمان یافته و نظام مند در حوزه ارتباطات طرح هاي پژوهشی و

 
همکارهاي متقابل در زمینه کارآموزي، دوره هاي آموزشی و استفاده از پتانسیل هاي موجود به منظور نیل به اهداف مشترك است. 

مرزبان گفت: همکاري دانشکده در مستندنگاري بناهاي تاریخی (نقشه برداري، برداشت رولوه بنا) همکاري در ساخت تورهاي مجازي (تصاویر پانوروما و فتوگرامتري)-همکاري در احیا برخی از رشته
هاي صنایع دستی منسوخ شده، پذیرش دانشجویان کارورز در اداره کل میراث فرهنگی در رشته هاي مرتبط، آموزش کارکنان اداره کل در رشته هاي نقشه خوانی نرم افزارarcgls و نقشه خوانی و

مقررات ملی ساختمان توسط دانشگاه اطهر، از جمله مواردي است که به توافق طرفین رسیده است.



آئین افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین برگزار شد

منبع: بیرونیتشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1400/04/21

...zwnj&آئین افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین در پایگاه ملی داده هاي علوم زمینِ سازمان زمین شناسی و اکتشافات

 
با حضور معاون وزیر صمت و مشاورعالی معاون علمی و فناوري رئیس جمهور: 

 
آئین افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین برگزار شد 

آئین افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین در پایگاه ملی داده هاي علوم زمینِ سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور با حضور علیرضا شهیدي معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس
این سازمان، کامبیز مهدي زاده فرساد مشاور عالی معاون علمی و فناوري رئیس جمهور و مدیر طرح توسعه نوآوري و فناوري زمین شناسی، معدن و صنایع معدنی معاونت علمی و پژوهشی ریاست

 
جمهور و اسماعیل قادري فر رئیس مرکز فناوري هاي راهبردي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري برگزار شد. 

به گزارش بیرونیت به نقل از روابط عمومی سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، پس از افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم
زمین در پایگاه ملی داده هاي علوم زمینِ سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، حاضران از دستگاه CTD به منظور تعیین
سرعت صوت در لایه هاي مختلف آب و همچنین کاربرد آن در عملیات هیدروگرافی و مطالعات اقیانوس شناسی با اندازه گیري پارامترهاي
فیزیکی آب شامل دما، هدایت الکتریکی و فشار و همچنین، دستگاه جزر و مدسنج به منظور اندازه گیري و ثبت تغییرات سطح دریا با
هدف مطالعه پایش و تهیه جداول پیش بینی و نیز کاربرد هاي متنوع در حوزه هیدروگرافی، پروژه هاي عمرانی ساحلی و فراساحلی مربوط

 
به شرکت توسعه دهنده توپاز با مدیریت دکتر سبط الشیخ انصاري رونمایی کردند. 

حاضران همچنین از دیگر طرح هاي این شرکت از جمله طرح توسعه ژئوتوریسم به عنوان حوزه نوینی در صنعت گردشگري، طرح تولید
صابون بر پایه افزودنی هاي معدنی، طرح سایت فروش و تامین مواد و تجهیزات معدنی و شیمیایی، طرح فیلتر زئولیتی براي کاهش آلاینده خروجی از خودروها و طرح استفاده از زئولیت در افزایش

 
بهره وري صنعت دام نیز بازدید کردند. 

 
در ادامه حاضران به ارائه نظرات و دستاوردهاي خود در حوزه علوم زمین پرداختند. 

 
هشدار رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور: 

 
جشنواره اي از مخاطرات طبیعی در ایران 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور با بیان اینکه این مرکز سومین مرکز نوآوري در حوزه علوم زمین شناسی است، افزود: این سازمان متولی
علوم زمین در کشور است و بر این اساس شعار " تولید ثروت براي کشور از طریق اکتشافات معدنی و صیانت از ثروت تولید شده به واسطه شناخت مخاطرات زمین" را تعریف کردیم و دست کم یک

 
هزار نفر از نیروهاي کارشناسی سازمان زمین شناسی پشتوانه آن خواهند بود. 

دکتر علیرضا شهیدي با بیان اینکه این سازمان پس از 62 سال از تاسیس آن بالغ بر 100 نوع نقشه زمین شناسی در 300 لایه اطلاعاتی را تهیه کرده است، اظهار کرد: مرکز نوآوري علوم زمین را در
پایگاه داده علوم زمین مستقر کردیم و این مرکز کانونی براي جمع آوري کلیه داده هاي حوزه علوم زمین کشور است و تولیدات آن می تواند پشتوانه علمی کاداستر معدنی باشد و افرادي که در این

 
حوزه فعال هستند قادر خواهند بود از اطلاعات علمی که توسط این سازمان و یا سازمان هاي دیگر تولید می شود، بهره برداري کنند. 

وي با اشاره به این که از 43 مخاطره موجود در دنیا، 34 مورد آن در ایران رخ می دهد، گفت: ایران با جشنواره اي از مخاطرات طبیعی مواجه است که همه آنها به هم متصل هستند و صیانت از ثروت

 
کشور را تنها از طریق شناخت مخاطرات دانست. 

 
به گفته معاون وزیر صمت، ایران در کمربندي آلپ هیمالیا قرار دارد و متاسفانه مشکلی که در کشور وجود دارد، این است که ما به "پیشگیري بهتر از درمان است" اعتقادي نداریم. 

رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور ادامه داد: با توجه به اینکه اطلاعات مناسبی در این حوزه در حال تولید است، ولی در حوزه هاي مختلفی مانند زلزله، سیل، فرونشست، گرد و

 
غبار شاهدیم که سازمانی به نام سازمان مدیریت بحران وارد می شود و یکسري کارهایی انجام می دهد که در آن زمان فایده اي ندارد. 

معاون وزیر صمت، با تاکید بر اینکه در حال حاضر تغییر اقلیم و گرمی هوا کشور را تحت تاثیر قرار داده، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه ایران در منطقه گرم و خشک واقع شده، این تغییر اقلیم

 
موجب شده که با گرمی و خشکسالی مواجه شویم و وقتی با خشکسالی مواجه شویم به سراغ منابع آب هاي زیر زمینی می رویم و آب را بدون دانش از زمین برداشت می کنیم. 

وي افزود: در حال حاضر تعداد چاه هاي زیرزمینی بیش از چاه هاي مجاز و رسمی است و زمانی که با خشکسالی مواجه هستیم، با برداشت بیش از اندازه با پدیده فرونشست روبرو خواهیم شد و در

 
نهایت آبخوان هاي کشور به سمت نابودي هدایت می شوند. 

شهیدي، یادآور شد: با توجه به اینکه در پدیده فرونشست زمین، ما آب را از لایه هاي بسیار ریز خاك خارج می کنیم که این امر موجب متراکم شدن خاك می شود، در نتیجه در صورتی که بارندگی

 
رخ دهد مردم با سیل و زمین لغزش مواجه خواهند شد. 

 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

 
هشدار نسبت به مهاجرت جمعیت از جنوب به شمال کشور 

رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور تاکید کرد: زمین هاي کشور در حال خشک شدن هستند و مشکلی که ما داریم این است که از 609 دشتی که داریم 300 دشت منطقه قرمز

 
معرفی شدند و با کویري شدن آنها، فرسایش خاك را شاهد هستیم. 

وي افزود: همه این موارد موجب شده که بخشی از کشور خالی از سکنه شود، به گونه اي که جمعیت کشور در یک پنجم سرزمین سکنی دارند و با شرایط جدیدي که در پیش رو دارد، این عدد کاهش

 
خواهد یافت. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه مهاجرت جمعیت از جنوب به شمال کشور در حال رخ دادن است، اظهار کرد: ایران علی رغم آنکه ساحل زیبایی در مکران دارد، داراي 300 کیلومتر



ساحل رها شده و در کنار آن ما به دنبال کارآفرینی براي جوانان هستیم در حالی که بررسی نقشه جهان نشان می دهد که بزرگترین و ثروتمندترین شهرهاي کشورها شهرهاي ساحلی هستند، ولی ما

 
300 کیلومتر ساحل را رها کردیم. 

شهیدي، رشته زمین شناسی را رشته اي پول ساز و معادن را داراي ارزش افزوده بالا توصیف کرد و گفت: به عنوان نمونه، ارزش یک محدوده 20 میلیون تنی سنگ آهن با قیمت حدود 170 دلاري هر

 
تن از آن، بیش از سه میلیارد دلار است و این در حالی است که پارسال ارزش صادرات محصولات معدن و صنایع معدنی کشور کمتر از 10 میلیارد دلار بود. 

معاون وزیر صمت با اشاره به گرمی هوا و تغییرات اقلیمی در هفته هاي اخیر و همچنین مواجهه چند ساله با پدیده خشکسالی، گفت: خشکسالی سبب اضافه برداشت از آب هاي زیرزمینی می شود که

 
در ادامه به بحران آب و فرونشست زمین می انجامد، همچنین آبخوان ها از بین رفته و با اندك بارندگی، سیلاب به راه می افتد و در برخی موارد رانش زمین را به دنبال دارد. 

به گفته رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور ،به طور نمونه با اشاره به رها کردن 300 کیلومتر از سواحل مکران و در عوض کارآفرینی در سایر مناطق می توان اشاره کرد و این در

 
حالی است که در جهان پولدارترین شهرها در کنار سواحل قرار دارند و صنعت و تجارت به سواحل نزدیک است. 

 
شهیدي، با ابراز خرسندي نسبت به برنامه هایی که در این زمینه اجرایی می شود، گفت: امیدواریم با جانمایی هاي درست، صنعت و تجارت به سواحل ما نزدیک شود. 

 
رییس مرکز توسعه فناوري هاي راهبردي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري خبر داد: 

 
آمادگی معاونت علمی براي حمایت از طرح هاي رسوخ فناوري در حوزه زمین شناسی 

رییس مرکز توسعه فناوري هاي راهبردي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري نیز گفت: در سال هاي نه چندان دور فارغ التحصیلان علوم زمین در نهایت به حرفه دبیر دبیرستان ها و یا استاد

 
دانشگاه می اندیشیدند؛ چرا که ظرفیت هاي کشور براي استفاده از این افراد متخصص کم بود و این در حالی است که گنجینه بالقوه اي در کشور در زمین نهفته که خدا به ما عطا کرده است. 

دکتر اسماعیل قادري فر با اشاره به اقدامات سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در زمینه توسعه علوم و فناوري هاي زمین شناسی، افزود: در معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري نیز

 
سعی شده که توسعه فناوري ها در همه حوزه هاي علمی پیگیري شود. 

وي ادامه داد: زمانی که ایده راه اندازي مرکز نوآوري علوم زمین مطرح شد، چالش هایی در زمینه ایجاد شتابدهنده ها و دعوت از بخش خصوصی براي سرمایه گذاري در حوزه علوم زمین ایجاد شد،

 
ولی راه اندازي شتاب دهنده اي در این زمینه این امید را ایجاد کرد که می توان به راه اندازي شتابدهنده هاي حوزه IT و ICT توجه کرد. 

رییس مرکز توسعه فناوري هاي راهبردي معاونت علمی اضافه کرد: از این رو آمادگی معاونت علمی را براي حمایت از رسوخ نوآوري و فناوري در حوزه هاي زمین شناسی به عنوان یک حوزه اقتصاد

 
محور و اثرگذار در کشور اعلام می کنم. 

وي با اشاره به راه اندازي مرکز نوآوري در حوزه علوم زمین تاکید کرد: دانه اي که امروز کاشته شد، قطعا تبدیل به درخت تنومندي خواهد شد که آینده اقتصاد کشور با حضور جوانان توانمند زنده می

 
ماند. 

 
قادري فر ابراز خرسندي کرد که خروجی هاي شتابدهنده در زمینه علوم زمین تبدیل به شرکت هاي دانش بنیان شود و مدل برُد-برُد براي توسعه اشتغال و ایجاد ارزش افزوده در این عرصه شود. 

 
دبیر ستاد توسعه فناوري حوزه انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري: 

 
مدیران ما نفتی هستند و مدیریت نفتی یک مدیریت سیاه است 

دبیر ستاد توسعه فناوري حوزه انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در مراسم افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین، راه اندازي این مرکز نوآوري در حوزه علوم زمین را اقدام مبارکی
براي جامعه متخصصان علوم زمین دانست و گفت: این سومین مرکز نوآوري است که در کشور در حوزه علوم زمین راه اندازي می شود و دو مرکز دیگر شامل ایمنیو و مرکز زمین شناسی سمنان در

 
شمال شرق کشور است. 

 
دکتر کامبیز مهدي زاده با بیان اینکه این مرکز نوآوري با دو مرکز قبلی نوآوري حوزه زمین متفاوت است، اظهار کرد: مرکزي که امروز افتتاح می شود در جاي تخصصی خود ایجاد شده است. 

وي با تاکید بر اینکه محققان حوزه علوم زمین بیشترین تلاش با کمترین چشمداشت را در این زمینه دارند، ادامه داد: در بسیاري از کشورها سازمان هاي زمین شناسی، وزارتخانه هستند که نشان

 
دهنده اهمیت این حوزه است و این ارزش چنین سازمان هایی را می رساند. 

دبیر ستاد توسعه فناوري حوزه انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با اشاره به حمایت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري از مراکز نوآوري، خاطرنشان کرد: ما باید از نگاه و تفکر نفتی
فاصله بگیریم، در حالی که متاسفانه مدیران ما نفتی هستند و مدیریت نفتی یک مدیریت سیاه است و باید به سمت مدیریت زیست محیطی و پاك پیش برویم و این امر با تکیه بر فناوري و نوآوري

 
امکان پذیر است. 

وي با اشاره به عملکرد معاونت علمی در حوزه توسعه فناوري، خاطر نشان کرد: اگر امروز عملکرد معاونت علمی را با سایر دوره هاي مقایسه کنیم، در دوره دکتر ستاري، این حوزه را از صفر به 100

 
رسانده است. 

به گفته مهدي زاده، معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري یکی از پیش قراولان پایان دادن به وابستگی به درآمدهاي نفتی است و این معاونت بر تداوم حمایت از کارخانجات و شرکت هاي دانش

 
بنیان، شرکت هاي شتاب دهنده و غیره در دولت آینده نیز تاکید دارد و امروز همه نگاه ها به سمت این معاونت است چون این معاونت گام در راه پایان دادن به دوره نفتی نهاده است. 

وي، با تاکید بر اینکه نمره 20 کابینه تدبیر و امید به ستاري معاون علمی رییس جمهور اختصاص دارد، یادآور شد: دکتر ستاري در دیداري که با رییس جمهور منتخب داشت، ایشان بر تداوم حمایت

 
از شرکت هاي دانش بنیان، شتابدهنده ها و کارخانه هاي فناوري تاکید کرد همانطور که مقام معظم رهبري و رییس جمهور در 8 سال گذشته بر آن تاکید داشتند. 

دبیر ستاد توسعه فناوري حوزه انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري با بیان اینکه در این مراسم علاوه بر افتتاح این مرکز از چند محصول فناورانه در این حوزه رونمایی شده، گفت:

 
دستاوردهایی چون دستگاه جزر و مد سنج فراصوت و دستگاه CTD از جمله محصولات ارزشمندي است و از این ایده ها حمایت خواهد شد. 

 
دبیر ستاد توسعه فناوري حوزه انرژي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري خبر داد: 

 
اختصاص حدود 300 میلیون تومان به سازمان زمین شناسی کشور از سوي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

وي با اشاره به چالش هاي راه اندازي مرکز نوآوري علوم زمین، افزود: با وجود همه سنگ اندازي ها براي راه اندازي این مرکز، سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور این مرکز را افتتاح کرد و

 
شاهد بودیم که خیلی ها با راه اندازي آن موافق نبودند ولی همه محققان جمع شدند تا جامعه محققان زمین شناسی از فناوري ها و نوآوري هاي ارائه شده در این مرکز بهره برداري کنند. 

وي افتتاح مرکز یاد شده را در راستاي منویات رهبر معظم انقلاب توصیف کرد و از اختصاص حدود 300 میلیون تومان به سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور و 500 میلیون تومان به مرکز

 
نوآوري و فناوري علوم زمین براي توسعه این مرکز خبر داد. 

 
امضاي تفاهم نامه چهارجانبه به منظور اجراي سیاست هاي کلان 

 
در حوزه علم و فناوري و حمایت از کالا و خدمات ملی و دانش بنیان 

گفتنی است، در پایان آئین افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین در پایگاه ملی داده هاي علوم زمینِ سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، به منظور تحقق سیاست هاي کلان جمهوري



اسلامی ایران در حوزه علم و فناوري و حمایت از کالا و خدمات ملی و دانش بنیان تفاهم نامه چهارجانبه به امضاي دکتر اسماعیل قادري فر رئیس مرکز توسعه فناوري هاي راهبردي معاونت علمی و
فناوري ریاست جمهوري، دکتر کامبیز مهدیزاده مدیر طرح توسعه نوآوري و فناوري هاي زمین شناسی، معدن و صنایع معدنی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و دکتر علیرضا شهیدي معاون
وزیر صمت و رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور و آقاي سبط الشیخ انصاري به نمایندگی از خانم سیده رقیه رحیمی مدیر عامل شرکت توسعه ابزار زندگی (شتاب دهنده توپاز توپاز)

 
رسید. 

این تفاهم نامه چهارجانبه که به منظور ایجاد و راه اندازي مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین به امضا رسیده است؛ برنامه ریزي بلندمدت راهبردي، میان مدت و کوتاه مدت براي ارتقاي توانمندي تولید،
صادرات و توسعه بازار داخلی محصولات و خدمات حوزه کسب و کارهاي فناورانه مرتبط با زمین شناسی، معدن و صنایع معدنی مورد حمایت طرف ها و همچنین ساماندهی، هماهنگی و اجراي حمایت
اثربخش و هدفمند از کسب و کارهاي نوپا و تسهیل امور دریافت مجوزهاي در اختیار طرفین طبق قوانین حاضر در جمهوري اسلامی ایران، هدفمندي حمایت هاي دولت از تجاري سازي محصولات و
خدمات کسب و کارهاي حوزه هاي مورد حمایت با رویکرد فراهم کردن بستر رقابت پذیري محصولات و خدمات تولیدي بازار داخلی و خارجی و در نهایت برنامه ریزي براي افزایش سطح نوآوري و

حمایت از استارتاپ ها و شرکت هاي خلاق و دانش بنیان در حوزه هاي زمین شناسی، معدن و صنایع معدنی را در دستور کار خود دارد.



پیش بینی بودجه 30 میلیارد تومانی براي تونل «کلوسه» فریدونشهر

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1400/04/21

فریدون شهر- فرماندار فریدون شهر گفت: براي احداث تونل گردنه «کلوسه» پشتکوه فریدونشهر، بودجه 30 میلیارد تومانی از محل اعتبارات ملی و استانی پیش بینی شده است

به گزارش آرانیوز:رضا صفري با اشاره به ضرورت احداث تونل گردنه «کلوسه» در فریدونشهر
اظهار داشت: در فصل زمستان با بارش نخستین برف در این گردنه با قطع برق و ارتباطات و
راه ها مواجه بودیم اما با اعتباري بالغ بر 400 میلیون تومان راهدارخانه جدید ایجاد شد و

 
مدت زمان بازگشایی راه از 72 ساعت به 12 ساعت کاهش یافت. 

وي افزود: همچنین با اعتباري بالغ بر 1.5 میلیارد تومان پنج دکل فشار قوي برق ایجاد و

 
موجب پایداري شبکه برق براي هشت روستاي پشتکوه شده است. 

 
احداث تونل گردنه «کلوسه» یکی از مطالبات دیرینه و بحق مردم پشتکوه است 

فرماندار فریدون شهر با بیان اینکه احداث تونل گردنه «کلوسه» یکی از مطالبات دیرینه و
بحق مردم پشتکوه است، افزود: مشاور این پروژه با اعتبار 400 میلیون تومان در حال تهیه
نقشه و طرح است و براي اجراي فاز نخست این پروژه، هزینه 30 میلیارد تومانی از محل

 
اعتبارات ملی و استانی پیش بینی شده است. 

صفري گفت: مجموع اعتبارات هزینه شده در حوزه هاي مختلف شهرستان در پنج سال گذشته حدود 600 میلیارد تومان است که در بخش عمران روستایی، کشاورزي و اشتغال و توسعه زیرساخت

 
هاي شهرستان نقش مؤثري داشته است. 

 
فریدون شهر از لحاظ امنیت در ردیف شهرستان هاي برتر است 

وي با بیان اینکه این شهرستان از لحاظ امنیت و پایداري شاخصه هاي آن در ردیف شهرستان هاي برتر استان قرار گرفته است، گفت: با وجود شرایط خاص شهرستان با اقدامات به موقع شوراي تأمین

 
تاکنون هیچ گونه تهدید امنیتی نداشتیم، به منظور ارتقاي شاخصه هاي امنیت پیگیر احداث کلانتري در شهر برف انبار هستیم. 

 
فریدون شهر داراي 36 جاذبه گردشگري است 

فرماندار فریدون شهر در ارتباط با اشتغال و کارآفرینی در این شهرستان، گفت: این شهرستان به لحاظ شاخصه هاي طبیعی داراي 36 جاذبه گردشگري و داراي رتبه نخست استان در این زمینه است و
ظرفیت و علاوه بر گردشگري پتانسیل زیادي نیز در زمینه هاي کشاورزي و دامداري دارد.



طرح آزادسازي معادن غیرفعال، ریل گذاري براي دولت آینده است

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1400/04/21

پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط برگزاري ب

پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط برگزاري بزرگت

به گزارش درآمد نیوز: طرح عظیم آزادسازي 6000 معدن غیرفعال کشور بر اساس تأکیدات و مطالبات رهبر معظم انقلاب، مقامات عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و نمایندگان مجلس و پس از طی

 
نوعی ریل گذاري بخش معدن در دولت آینده را به انجام رسانده است. 

 
متن بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت به این شرح است: 

 
ملت شریف ایران 

براساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب،مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخشخصوصی و همچنین نمایندگان شما در مجلس شورایاسلامی، از سال گذشته طی فراین
خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذمجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزارمحدوده و معدن غیرفعال ک

 
ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالیو صلاحیت حرفه اي از این استعداد ملی و طبیعی فراهم گردید. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسانو صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، اینآمادگی محیا شد تا شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشوردر مسیر تحقق سیاس

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجاماین اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي اینطرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

1- اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطهمنافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور داردهمو
است و با توجه به قول وزیر صمت در روزگرفتن راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوعبه جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به م

 
معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هایکشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال جاري سال جاریاقدام شد. 

2- وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدننسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدامنمود. در گام نخست بر اساس مطال
هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد وبا حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفتدستگاه هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزارمحدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و

3- مزایده و واگذاري  محدوده هاي معدنی کشور جزء تکالیفقانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سالهاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی وکارشناسی را طی نمود
 انجام شده استو تنها تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري ونیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاح
4- طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات وجراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملیو استانی انجام شده
گیرد امکان استفاده ازهیچ گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و  تصرفی در ثبت و اجر
5- واگذاري معادن با کالا هاي دیگر متفاوت است، و با توجهبه اینکه معادن جزء انفال محسوب می شوند در مزایدهمعادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در اینمزایده رد و بدل نشده است
حقیقت اجراي طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است،بنابراین مباحث و شبهاتی
6- با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده وبه صورت کاملا قانونی برگزار شده است، و همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب ر

 
گذشتهآمادگی خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهتراستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 

7- وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات پیرامو
در پایان ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان در این خصوص ذکر این نکته ضروري است که رسانه ها و فعالان این بخش می بایست ضمن رعایت امانتداري و درنظر گرفتن جنبه ها



آثار جنایات هولناك حقوق بشر آمریکایی ها از خاطر ملت ایران زدوده نخواهد شد

منبع: خانه ملتشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1400/04/21

فراکسیون اقدام پیش دستانه علیه تهدیدات آمریکا در بیانیه اي نوشت: آثار زخم جنایات هولناك هفته حقوق بشر آمریکایی ها پس از گذشت چند دهه هنوز التیام نیافته و از خاطر ملت ایران
نیز زدوده نخواهد شد.

 
به گزارش خبرگزاري خانه ملت، فراکسیون اقدام پیش دستانه علیه تهدیدات آمریکا به مناسبت هفته حقوق بشر آمریکایی بیانیه اي صادر کرد که به شرح زیر است: 

ترور نافرجام مقام معظم رهبري (مدظله العالی)، شهادت آیت االله بهشتی و 72 تن از یاران ایشان، شهادت آیت االله صدوقی امام جمعه یزد، بمباران شیمیایی سردشت و هدف قرار دادن هواپیماي
مسافربري در خلیج فارس، همه جنایات تلخ و هولناکی هستند که از 6 تا 12 تیرماه، علیه ملت ایران توسط ایالات متحده آمریکا صورت گرفته که دم مدافع و مدعی به اصطلاح حقوق بشر است اما این

 
کشور در واقع یک سازمان کشتارجمعی و نسل کشی پیشرفته علیه بشریت می باشد. 

بازخوانی حوادث تیرماه و به تعبیر رهبر معظم انقلاب اسلامی حضرت امام خامنه اي(مدظله العالی)، «هفته حقوق بشر آمریکایی» و شباهت هاي اهداف و شیوه هاي گروهک منافقین و تروریست هاي
تکفیري و دست هاي پشت پرده مدیریت و هدایت تروریسم دولتی توسط آمریکا و رژیم صهیونیستی، به ویژه براي نسل جوان امروز می تواند بصیرت و آگاهی جامعه اسلامی را بیش از گذشته افزایش
دهد و آنان را در برابر طرح ها و نقشه هاي فریبنده و اغواکننده دشمنان قسم خورده انقلاب اسلامی در چهل سالگی دوم صیانت کرده و همواره مهیاي مقابله با تهدیدات شبکه تروریسم سلطه و

 
استکبار جهانی، در صحنه نگه دارد. 

 
آثار زخم جنایات هولناك هفته حقوق بشر آمریکایی ها پس از گذشت چند دهه هنوز التیام نیافته و از خاطر ملت ایران نیز زدوده نخواهد شد. 

رهبر معظم انقلاب اسلامی فرموده اند: «آنها با حقوق بشر، منافع غرب را اراده می کنند، با دموکراسی دخالت نظامی را به جاي آن می نشانند، می گویند مبارزه با تروریسم، مردم بی دفاع روستاها و
شهرها را آماج بمب ها و سلاح هاي خود می سازند؛ دنیایی که چشم بر این جنایت هاي وقیحانه می بندد، نمی تواند امیدوار باشد که خواهد توانست با تروریسم رو به رشد در دنیا مقابله کند. این ها

 
خود مشوق تروریسم اند.» 

 
هدف اصلی معظم له نسبت به نامگذاري یک هفته در طول سال تحت عنوان هفته «حقوق بشر آمریکایی»؛ یادآوري جنایات ضدبشري دولت آمریکا در ایران و جهان است. 

ما امروز به معناي واقعی کلمه، در نبرد اقتصادي و رسانه اي و تبلیغاتی با آمریکاي جنایتکار هستیم و هفته یادآوري حقوق بشر آمریکایی فرصت مغتنمی براي پرده برداري از جنایات این کشور بویژه

 
براي نسل جوان و ملت هاي آزادي خواه است. 

 
اقدامات ضدبشري آمریکا، البته محدود به این یک هفته نیست و این جنایات پیش از کودتاي 28 مرداد 1332 تا امروز ادامه دارد. 

ایالات متحده آمریکا کشوري است که تنها 239 سال از تاریخ حیاتش می گذرد و 93 درصد از این عمر خود یعنی 222 سال آن را در جنگ و تجاوز به کشورهاي مختلف در سراسر جهان سپري کرده
است. علاوه بر جنگ ها و تجاوزات ِآمریکا، این کشور وحشتناك ترین آزمایش هاي انسانی تاریخ در خیانت به حق زندگی انسان ها که جزو حقوق بنیادین بشر است انجام داده که از بمباران اتمی تا

 
ابتلاي مردم به سرطان، تزریق عامل شیمیایی نارنجی (دیوکسیدین) به زندانیان و باکتري تاسکیگ به سیاه پوستان می باشد. 

تحریم هاي اقتصادي نوع دیگري از این جنایات علیه بشریت است که در سال هاي اخیر با هدف به زانو درآوردن جمهوري اسلامی ایران اعمال شد اما با مقاومت ملت شجاع ایران به شکست انجامید.

فراکسیون اقدامات پیش دستانه علیه آمریکا باور دارد تحریم علیه کشورها، نقض قواعد اساسی و اصول بنیادین حقوق بین الملل است و صراحتاً میثاق حقوق مدنی و سیاسی ICCPR را نقض می کند.
تحریم هاي غیرقانونی و ظالمانه علیه ملت ها، نقش موثري در نقض حقوق مردم از جمله حق حیات، حق سلامت، حق آموزش، حق اشتغال و حق توسعه داشته و دارد. تحریم از هر نوع و در هر زمانی،

 
جنایت علیه بشریت محسوب می شود و از مجامع بین المللی انتظار می رود به مسئولیت ذاتی خویش عمل نمایند و آمران تحریم را مورد بازخواست قرار دهند. 

سیاهه جنایات رژیم تروریستی ایالات متحده آمریکا و متحدان آن علیه ملت ایران اسلامی طی دهه هاي اخیر از جمله در هفته دوم تیرماه 1360 به اندازه اي است که این هفته در تقویم رسمی کشور
به عنوان هفته حقوق بشر آ مریکایی نامگذاري شده و فرصت مناسبی را فراروي ملت مقاوم و با بصیرت ایران اسلامی و به ویژه صاحبان قلم و اصحاب رسانه قرار داده تا ضمن افشاي چهره واقعی

 
مدعیان دروغین حقوق بشر، آزادي و دموکراسی؛ عمق این جنایات را در معرض دید و قضاوت جهانیان قرار دهد. 

حقوق بشر در سایه اسلام و حکومت اسلامی تأمین می شود. اسلام هر حاکمیت ظالمانه اي را نفی می کند و هیچ کس حق ندارد بر مردم حاکمیت داشته باشد مگر آنکه داراي معیارهاي پذیرفته شده
باشد و مردم او را پذیرفته باشند. در این چارچوب نخبگان سیاسی و فکري ایران و جهان اسلام، وظیفه سنگینی برعهده دارند تا هویت اسلامی و تعالیم روشن اسلام را در موضوعاتی چون حقوق بشر،

 
آزادي و مردم سالاري، حقوق زن، مبارزه با فساد، رفع تبعیض، مبارزه با فقر و عقب ماندگی علمی براي جوانان و نسل جدید بازگو کنند. 

آموزه هاي چهل ساله انقلاب اسلامی به ویژه عرصه هاي مقابله با خط نفاق و نفوذ در مرحله جدید تقابل راهبردي ایران اسلامی و آمریکا و اقمار سلطه جهانی، تقویت اراده ملی و تأثیرناپذیري آن در
شرایط خطیر امروز را اجتناب ناپذیر ساخته تا استکبار جهانی بداند جمهوري اسلامی و ملت ایران تحت زعامت و رهبري حکیمانه و هوشمندانه مقام معظم رهبري و گفتمان مقاومت فعال، از اراده و
عزم سرشار و ظرفیت هاي راهبردي براي پاسخ به توطئه ها و تحریم هاي ظالمانه برخوردار است. ضمن تکریم مقام شامخ و گرامیداشت یاد و خاطره و آرمان هاي بلند شهداي گرانقدر فاجعه تروریستی
هفتم تیرماه 60 به ویژه شهید آیت االله بهشتی (رضوان االله تعالی علیه) و نیز خاطره سایر شهداي گرانقدر انقلاب اسلامی، از شهداي ترور در اوایل انقلاب شهداي جنگ تحمیلی، شهداي هسته اي،
شهداي مدافع حرم و به ویژه شهید سردار قاسم سلیمانی؛ بر ضرورت بیداري و آمادگی هاي ملی در برابر توطئه هاي پایان ناپذیر استکبار جهانی و راهبردهاي شیطانی تروریستی تحت فرمان آمریکا و

 
رژیم صهیونیستی تأکید می نماید./ 

پایان پیام



ماجراي دختري که از زندان به دانشگاه رفت +فیلم
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دختر جوان با مدرك سوم راهنمایی وارد زندان شد اما با راهنمایی مددکاران زندان به تحصیل ادامه داد و پس از آن، ضمن تحصیل به اشتغال و کسب درآمد پرداخت. این زندانی با پیگیري
رئیس سازمان زندان ها، با پابند الکترونیکی از زندان خارج شد.

دختر جوان با مدرك سوم راهنمایی وارد زندان شد اما با راهنمایی مددکاران زندان به
تحصیل ادامه داد و پس از آن، ضمن تحصیل به اشتغال و کسب درآمد پرداخت. این زندانی

 
با پیگیري رئیس سازمان زندان ها، با پابند الکترونیکی از زندان خارج شد. 

ه گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري ایسکانیوز، حاج محمدي رئیس سازمان زندان ها در
صفحه شخصی خود در توییت درباره دختر جوان زندانی که در زندان ادامه تحصیل داد و به
دانشگاه رفت نوشت: این دختر سنندجی در زندان به دانشگاه رفت و با پابند الکترونیکی آزاد
شد. قبولی در دانشگاه حین تحمل رنج زندان، تامین شهریه دانشگاه با کارِ در زندان و معدل
19/90، ثابت می کند که فرمایش آقا مبنی بر تبدیل زندان به آموزشگاه نیکی ها یک آرزوي

 
دست نیافتنی نیست. 

گفتنی است این مددجو در زمان ورود به زندان(حدود هفت سال پیش) داراي مدرك
تحصیلی سوم راهنمایی بود اما در زندان با راهنمایی و مشاوره مددکاران به تحصیل ادامه
داد و در کنار آن با اشتغال و کسب درآمد هزینه هاي دانشگاه خود را تأمین کرد و پس از

 
سفر رئیس سازمان زندان ها به کردستان و ملاقات با وي و پیگیري هاي قضائی در نهایت طی روزهاي گذشته با پابند الکترونیکی از زندان خارج شد. 

انتهاي پیام/



در مزایده معادن، هیچ پولی رد و بدل نمی شود
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پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي6000 محدوده و معدن غیرفعال، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط برگزاري
بزرگترین مزایده سراسري کشور اعلام کرد: روند اجراي طرح آزادسازي 6000 معدن غیرفعال کشور از سال گذشته و بنا بر تأکیدات و مطالبات رهبر ...

 
به گزارش ایسنا به نقل از شاتا متن بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت به این شرح است: 

 
ملت شریف ایران 

براساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخش خصوصی و
همچنین نمایندگان شما در مجلس شوراي اسلامی، از سال گذشته طی فرایندهاي سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت
ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس از رفع منازعات و تعارضات حقوقی و زیست

محیطی، خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین
مزایده سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت

 
حرفه اي از این استعداد ملی و طبیعی فراهم شد. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی محیا شد تا 6000 محدود و معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی بدیل خود را ایفا کنند. 

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجام این اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي این طرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور و مشورت بخش
خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال

 
جاري سال جاري اقدام شد. 

وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام نمود. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500 محدوده
معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت دستگاه

 
هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6000 محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده شد. 

مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزء تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی کرده که در
طول سه دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و تنها
تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است. 

طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان می بایست به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفا از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده
از هیچ گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 

واگذاري معادن با کالاهاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جزء انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده است و
صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت شده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در حقیقت اجراي
طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است، بنابراین مباحث و شبهاتی را که در

 
این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته است. 

با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملا قانونی برگزار شده است، و همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب
رکود و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته

 
آمادگی خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 

وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات پیرامون

 
اجراي این طرح اعلام می دارد. 



در پایان ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان در این خصوص ذکر این نکته ضروري است که رسانه ها و فعالان این بخش می بایست ضمن رعایت امانتداري و درنظر گرفتن جنبه

 
هاي تخصصی این موضوع، بدور از فضاي سیاسی به وظایف و مسئولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز کنند. 

انتهاي پیام



امسال 2 هزار کیلو مواد مخدر در استان کشف شد
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دبیر ستاد مبارزه با مواد مخدر استان همدان از کشف دو هزار کیلوگرم انواع مواد مخدر در سطح استان در سه ماه ابتداي امسال خبر داد.

به گزارش ایسنا، حمزه عبدکوند در شوراي هماهنگی مواد مخدر شهرستان اسدآباد اظهار
کرد:90 درصد ورودي قاچاق و مواد مخدر به کشور و استان توسط نیروي انتظامی در خط

 
مقدم مقابله منتج به کشف می شود. 

عبدکوند در ادامه با تاکید بر حمایت از بهبود یافتگان از اعتیاد در بحث اشتغال، خاطرنشان
کرد:در سال گذشته 17 میلیارد و 500 میلیون تومان به بیش از 370 نفر از بهبود یافتگان

 
از اعتیاد سطح استان همدان تسهیلات اشتغال زایی پرداخت شده است. 

دبیر ستاد مبارزه با مواد مخدر استان همدان با اشاره به افتتاح و بهره برداري مرکز ماده 16
شهرستان نهاوند در سال گذشته یاد آور شد: با طرح توسعه این مرکز سال گذشته با هدف
ساماندهی و درمان و پذیرش معتادان میزان ظرفیت آن به 200 نفر افزایش یافته و طرح

 
توسعه آن به بهره برداري رسید. 

وي در ادامه با بیان اینکه از 950 کیلومتر مرز مشترك بین افغانستان و ایران تنها 170 کیلومتر انسداد یافته تصریح کرد: متاسفانه ورودي قاچاق به داخل کشور بسیار بوده و 50 درصد میزان سطح زیر

 
کشت مواد مخدر را آمریکا در افغانستان افزایش داده که خوشبختانه با ورود مواد مخدر بیشتر این مواد کشف می شود. 

 
عبدکوند مبارزه با مواد مخدر را کاري بزرگ و سنگین برشمرد و تصریح کرد: امام راحل نجات معتاد را نجات جامعه می دانستند و این امر نشان از کاري بزرگ و مهم دارد. 

وي خاطر نشان کرد: به دلیل اهمیت موضوع مبارزه با مواد مخدر در کلان کشور رئیس جمهور،در سطح استان استاندار و 28 دستگاه و در سطح شهرستان ها فرماندار و 25 دستگاه اعضاي شوراي

 
تامین در این رابطه هستند. 

فرماندار اسدآباد نیز اعتیاد را اصلی ترین آسیب اجتماعی در کشور دانست و گفت:اعتیاد منشاء اصلی بسیاري از جرائم چون سرقت ،معضلات خانوادگی و طلاق ،نزاع هاي دسته جمعی بوده به عنصري

 
است که آسیب هاي اجتماعی را تشدید می کند. 

سعید کتابی اظهار کرد: در سه ماه ابتداي سال جاري دو میلیارد و 250میلیون تومان تسهیلات اشتغال زایی به 45 نفر از بهبود یافتگان از اعتیاد این شهرستان در زمینه اشتغال هاي مختلف پرداخت

 
شده است. 

وي با اشاره به فعالیت چهار کمپ ترك اعتیاد در شهرستان،بیان کرد: با توجه به شرایط کرونا و محدودیت هاي کرونایی کمپ هاي ترك اعتیاد شهرستان به تبع سراسر کشور با تقلیل ظرفیت مشغول
به فعالیت بودند و در برخی از شرایط کرونایی با تعطیلی مواجه شدند که این امر کمپ ها را متضرر کرد و در همین رابطه براي جبران آسیب هاي کرونایی اعتباري افزون بر 81 میلیون ریال یارانه به

 
چهار مرکز ترك اعتیاد شهرستان پرداخت شد. 

 
امام جمعه اسدآباد نیز گفت: مساله مواد مخدر یک مساله فراگیر جهانی است و باید با هم پیوستگی و همدلی در حوزه پیشگیري از این آسیب گام برداشت. 

 
حجت الاسلام والمسلمین سید موسی حسینی مجد تصریح کرد: هرگونه جهاد و مقابله در راه پیشگیري از مواد مخدر، جهاد در راه خداست و نباید از جهاد در این راه خسته شد. 

وي افزود: امروز قدرت هاي بزرگ و قوي پشت سر مساله مواد مخدر ایستاده اند و هزینه هاي زیادي انجام می دهند و دست اندرکاران حوزه مقابله و فرهنگی در کشور نباید خسته شوند و باید در

 
مقابل این بلاي خانمان سوز بایستند. 

انتهاي پیام



هراس جوانان از زندگی مشترك و قوانینی که دَر جا می زنند

منبع: شفا آنلاینشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1400/04/21

شفاآنلاین>اجتماعی>پرداخت مهریه، تهیه خانه، برگزاري مراسم عروسی، پرداخت نفقه زن و فرزند، تمکین
از شوهر، نداشتن حق خروج از کشور، نداشتن حق تحصیل و اشتغال، نداشتن حق حضانت فرزندان و... تنها
بخشی از هراس برخی جوانان امروزي براي ازدواج است. قوانینی که راه ناهموارشان بی توجه به ساختار
خانواده امروزي و با دادن حقوق مطلق به یکی از طرفین ازدواج و نادیده گرفتن طرف دیگر در مباحث

 
مختلف زندگی مشترك؛ جوانان طالب ازدواج را هراسان کرده است. 

به گزارش شفاآنلاین: مطابق با آمار اعلام شده از سوي مسئولین، در سال 99 پس از 17 سال قرار گرفتن در
شیب نزولی ازدواج، بالاخره شاهد رشد حدودا چهار درصدي ازدواج بودیم. به طوري که 533 هزار و 165
مورد ازدواج ثبت شده در سال 98 به 556 هزار و 699 مورد در سال 99افزایش یافته و این در حالی است

 
که از سال 92 تا سال 1398 آمار ازدواج با نرخ کاهشی بین 9 تا 4 درصد مواجه بوده است. 

به گفته مدیر کل دفتر برنامه ریزي و توسعه اجتماعی جوانان وزارت ورزش و جوانان براساس نظرسنجی هاي
انجام شده بر روي جوانان در آستانه ازدواج، در حالی 60 درصد جوانان به ضرورت ازدواج تاکید دارند که 33 درصد جوانان حتی با وجود پیدا شدن فرد مناسب و فراهم بودن شرایط اقتصادي تمایلی به

 
ازدواج ندارند و از سوي دیگر 34. 9 درصد از همین جوانان، بالا بودن هزینه هاي ازدواج و 26. 3 درصد نیز ترس از ازدواج ناموفق را از دلایل تاخیر در ازدواج خود بیان کرده اند. 

اگرچه دلایل و چرایی ترس جوانان از ازدواج می تواند مولفه هاي فراوان و متفاوتی داشته باشد اما یکی از مسائل قابل تامل عدم تطابق قوانین فعلی با ساختار خانواده امروزي و به دنبال آن اضطراب و
هراس از تشکیل زندگی مشترك است به طوري که در برخی موارد، قانون وظایف سنگینی نظیر تامین تمام مخارج زندگی مشترك را بر عهده مرد گذاشته و در خصوص مشارکت در تامین هزینه ها
هیچ الزامی براي زن قائل نشده و از سوي دیگر نیز با نادیده گرفتن حقوق اولیه زن نظیر حق تحصیل، خروج از کشور، حضانت و غیره در پی دادن امتیازاتی براي جبران تکلیف سنگین تامین مخارج

 
زندگی به، مرد است. 

فارغ از اینکه در مسیر ناهموار قوانین ازدواج، حقوق زنان بیشتر نادیده گرفته شده یا مردان؛ با وجود قوانینی که با تغییرات اجتماعی و اقتصادي جامعه امروزي تطابق ندارد؛ چطور انتظار می رود جوانِ

 
مشتاقِ ازدواج از تشکیل زندگی مشترك هراسان نباشد؟. 

 
ساختار قانون با ساختار خانواده هاي امروزي تطابق ندارد 

مینا جعفري، فعال حوزه حقوق خانواده با بیان اینکه ساختار قانون با ساختار خانواده هاي امروزي تطابق ندارد و همین امر موجب استرس و هراس افراد براي ازدواج می شود، درباره چرایی هراس برخی
جوانان نسبت به ازدواج گفت: فارغ از مباحث عاطفی و احساسی، ازدواج یک قرارداد و این نکته مهمی است. در ازدواج نیز مطابق با هر قراردادي نیازمند توجه به مسائل مالی هستیم. عمده مباحث ما
در ازدواج به مسائل مالی مابین زوجین معطوف می شود بنابراین قانون گذار باید مسائل مالی را شفاف و با توجه به وضعیت خانواده هاي امروزي در نظر بگیرد چراکه ساختار خانواده امروزي و تکالیف

 
زوجین تغییر کرده اما حقوق تغییر نکرده است. 

وي با اشاره به قانون مدنی کشور، ادامه داد: این قانون حدودا مربوط به 100 سال پیش است و ساختار آن منطبق با وضعیت خانواده هسته اي امروزي نیست. با این وجود وقتی ساختار قانون شبیه
خانواده ها نیست بنابراین حقوق و تکالیف افراد خانواده نیز متفاوت از قانون خواهد بود. براي مثال طبق قانون مرد رییس خانواده است و نفقه زن بر عهده اوست، در حالی که آیا در جامعه امروزي زنها

 
خارج از خانه شاغل نیستند و درآمدي ندارند؟ ولو اینکه زنان بعضا درآمد خود را خرج زندگی و فررندان خود می کنند. این قانون با ساختار خانواده کنونی همخوانی ندارد. 

 
تامین مخارج زندگی به تنهایی توسط مردان با وضعیت اقتصادي فعلی سازگار نیست 

این حقوقدان با تاکید بر اینکه در بخشهاي مختلف جامعه امروزي نیاز به حضور و اشتغال زنان احساس می شود، تصریح کرد: بنابراین اینکه تنها آقا شاغل و تامین مخارج زندگی نیز بر عهده او باشد، با

 
جامعه امروزي و وضعیت اقتصادي فعلی هم خوانی ندارد. از سوي دیگر وضعیت اقتصادي و اجتماعی به گونه اي نیست که زنها در عرصه نباشند بلکه در بخشهاي مختلف نیاز به زنان احساس می شود. 

 
از بین رفتن ساختار سنتی جامعه و تغییر نقش زنان 

به گفته وي، جامعه ساختار سنتی خود را کاملا از دست داده و نقش زنان تغییر کرده و این در حالی است که ما به ازاي حقوقی آن را در خانواده نمی بینیم. به طوري که چه بسا در برخی خانواده ها

 
آقا درآمدي ندارد و مخارج زندگی بر عده زن است درحالی که طبق قانون مرد رییس خانواده است و زن باید از او تبعیت کند. 

جعفري به بحث نفقه نیز اشاره کرد و گفت: طبق قانون، زن در ازاي نفقه قانونی که از مرد دریافت می کند صرفا باید تمکین انجام دهد و نیازي به انجام امور منزل توسط زن نیست، در حالی که آیا در
خانواده ایرانی اساسا زنی وجود دارد که کارهاي منزل را انجام ندهد و صرفا از شوهر تمکین کند؟. از سوي دیگر این حق رییس خانواده بودن مردان مشکلات زیادي را براي زنان ایجاد کرده است. با

 
توجه به افزایش آگاهی نسبی جوانان، آیا موارد ذکر شده منجر به ایجاد ترس ازدواج در جوانان نمی شود؟. 

این فعال حقوق خانواده گفت: دختري که حق طلاق، خروج از کشور، تحصیل، محل زندگی و حق اشتغال را پس از ازدواج از دست می هد، چگونه از ازدواج نترسد؟. قانون اما به ازاي تکالیف مالی که

 
به دوش مردان گذاشته به آنها چنین حقوقی را نیز داده است و این در حالی است که اکنون اداره مالی هزینه هاي زندگی مشترك برابر شده است. 



 
دلایل هراس برخی زنان از ازدواج 

این حقوقدان با اشاره به عدم بهره از قوانین مانوسی در جهان نظیر تقسیم اموال حین طلاق در ایران، افزود: به جاي تقسیم اموال هنگام طلاق، قانون مهریه را مقرر می کنیم که عملا دریافت آن براي
زنان غیر ممکن است. بنابراین هراس و اضطراب از ازدواجی که در آن عملا مهریه نخواهی داشت و حق طلاق، حق حضانت، حق افتتاح حساب براي فرزند و… براي زنان ایجاد می شود. حتی در صورت

 
گرفتن وکالت براي حق طلاق از شوهر باز هم در صورت عدم شرکت شوهر در جلسات مشاوره پیش از طلاق، امکان طلاق وجود ندارد. 

 
هراس مردان و خانواده هایشان از اجراي مهریه توسط زنان 

وي با اشاره به دلایل حقوقی ترس برخی مردان از ازدواج ادامه داد: با وضعیت اقتصادي فعلی که تمام مخارج معیشتی زندگی مشترك و نفقه زن بر عهده مرد است، آیا مردان توانایی تشکیل زندگی
مشترك را دارند؟. از سوي دیگر از جمله هراس پسران جوان و خانواده هایشان، طلب مهریه از سوي دختر است. خیلی از خانواده ها از اجراي مهریه استرس دارند. در واقع زندگی مشترك بدون آرامش
با جنگ و جدال آغاز می شود چراکه قوانین ما ازدواج را نوعی قرارداد نمی بیند. باید قوانین مربوطه را منطبق با شرایط روز تعییر دهیم تا ساختار خانواده مستحکم شود و دچار آسیب هاي پیاپی نشود.

 
لزوم توجه به مسائل مالی ازدواج به عنوان یک قرارداد 

جعفري در پایان با تاکید بر اینکه قانون ما با ساختار خانواده امروزي همخوانی ندارد و باید تغییر کند، تصریح کرد: امروزه فرهنگ جامعه تغییر اما قوانین تغییر نکرده و حتی درجا زده اند که خود منجر
به افزایش طلاق و کاهش ازدواج می شود. در این شرایط جوانان رغبتی براي ازدواج پیدا نمی کنند و از ازدواج ترس دارند. باید مسائل مالی ازدواج را جدي گرفت و به عنوان قرارداد به آن نگاه کرد.

عقدنامه هاي ما صوري و شکل قرارداد ندارد لذا لازم است زن و مرد شفاف درباره ازدواج صحبت کنند.ایسنا



1 میلیون نفر در سال 1399 بیکار شدند
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خلیج فارس:مدیر کل سیاستهاي اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بر اساس نتایج طرح آمارگیري نیروي کار مرکز آمار ایران (متوسط فصول سال 1399)، حدود 1 میلیون نفر از

 
شاغلان کشور نسبت به سال 1398 بیکار شدند. 

 
ایجاد اشتغال از طریق طرح ایجاد اشتغال در بنگاه هاي کوچک و SMEها،بنگاههاي کوچک و زود بازده در دولت هاي هفتم تا یازدهم تکرار و در نهایت نتیجه اي مثبت به نفع اشتغال کشور نداشت. 

درحالی که در گذشته دولتی ها از طرح هاي اشتغالزایی با محوریت SMEها صحبت می کردند و موفق هم نبود. در دولت هاي یازدهم و دوازدهم نیز صحبت از SMEها یا بنگاه هاي کوچک بسیار

 
مطرح شد. 

به عبارت بهتر باید گفت که طرح هاي اشتغالزایی دولت یازدهم و دولت دوازدهم تکرار طرح هاي اشتغالزایی قبلی بود و اگر به اعتقاد کارشناسان اقتصادي یکی از دلایل شکست طرح هاي بنگاه هاي
کوچک و متوسط انحراف منابع است بسیاري اعتقاد دارند که در طرح هایی که در دولت یازدهم و دوازدهم با برداشت 1.5میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی دنبال شد باز هم تمرکزي بر ایجاد اشتغال
نبود و بخشی از منابع به انحراف کشیده شد که البته به اعتقاد کارشناسان اقتصادي فضاي ایجادشده کرونا باعث شد تا دولتی ها در توجیه ناکارآمدي طرح هاي خود کرونا را بهانه کنند. البته که فضاي

 
کرونا بی تاثیر در افزایش نرخ بیکاري نبود. اما نمی توان گفت که 100درصد دلیل عدم موفق طرح هاي اشتغال دولت از کرونا است. 

طرح هاي بنگاه هاي کوچک و متوسط،""طرح تکاپو""،""حرکت""،طرح اشتغالی شناسایی ظرفیت هاي خرد و کوچک،کارورزي, مهارت آموزي در عین کار,یارانه دستمزد, تامین مالی خرد, مشاغل

 
خانگی, اشتغال روستایی و.... از جمله طرح هایی بود که در دولت یازدهم و دوازدهم دنبال شد که به عبارتی تکرار طرح هاي قبلی اشتغال زایی بود. 

 
جزئیات ایجاد اشتغال در طرح هاي اشتغال 

علاءالدین ازوجی، مدیر کل سیاستهاي اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره طرح هاي اشتغالی می گوید: اقتصاد ایران در طی دهه گذشته ظرفیت هاي خالی زیادي را براي خود ایجاد کرده
است و از آن استفاده نشده است. مراجعه به داده هاي حساب هاي ملی و موجودي نیروي کار و سرمایه، آن را به وضوح نشان می دهد. در کوتاه مدت می توان روي آن حساب کرد و فرصتهاي شغلی
جدیدي را ایجاد کرد. لذا الزاما پول و تسهیلات (عامل ایجاد اشتغال) نیست، ولی این نکته را عرض می کنم که دولت ها یه طوي یک قاعده کلی در دنیا بخشی از مخارج عمومی خود را صرف برنامه
هاي اشتغال زایی می کنند و این موضوع جدیدا و در 4 سال گذشته به شکل مدون در برنامه هاي دولت قرار گرفته و نیاز به بسط بیشتري دارد. اگر دولت در این حوزه کار کند و بیشتر هزینه نماید

 
بازگشت اجتماعی آن بسیار بالا خواهد بود و دولت مجبور نخواهد بود، هزینه هاي زیادي براي آسیب هاي اجتماعی پرداخت نماید. 

وي ادامه می دهد:ضمن آن که تجربه سالهاي گذشته حاکی از آن است که اعمال سیاستهاي پولی (بدون در نظر گرفتن سایر مولفه ها از جمله فضاي کسب وکار، میزان انگیزه براي سرمایه گذاري،
بازدهی سایر دارایی ها و...)، تنها موجب افزایش نرخ رشد اقتصادي و ایجاد اشتغال به صورت مصنوعی و موقتی خواهد شد و به مرور زمان تبعات منفی خود را آشکار خواهد ساخت. به عبارت بهتر،
نتیجه ایجاد یک رونق مصنوعی و ایجاد اشتغال به وسیله سیاستهاي پولی در یک دوره، ایجاد رکود تورمی و از دست رفتن اشتغال در دوره بعد است. در چنین شرایطی اگر دولت بخواهد جلوي بروز
رکود را بگیرد، باید به صورت فزاینده اي به سیاست هاي پولی خود ادامه دهد. بنابراین رونق اقتصادي و ایجاد اشتغال که به وسیله سیاستهاي پولی ایجاد می شود، یک رونق مصنوعی و اشتغالزایی
موقتی است و منجر به افزایش تورم و پس از آن یک رکود ناگزیر در آینده نزدیک خواهد شد. هرچه اصرار بر افزایش حجم پول و مخارج دولت، جهت تداوم رونق مصنوعی بیشتر باشد، تورم حاصله

 
شدیدتر و رکودي که در پی آن خواهد آمد، شدیدتر، عمیق تر و طولانی تر خواهد بود. 

ازوجی بیان می کند: از این رو در اقتصاد ایران، براي حمایت موثر در بازار کار و سرمایه گذاري بخش خصوصی به ترکیبی از سیاستهاي مالی، پولی و ارزي با هدف جبران اثرات منفی شوك هاي طرف

 
عرضه و تقاضا نیاز است تا منافع سه جانبه دولت، بنگاه و نیروي کار را تامین نماید. 

منابع پولی و تسهیلاتی در کنار سایر منابع کشور در قالب برنامه اي مشخص براي حل مساله نمود خواهد یافت. در غیر این صورت همانند تجربه گذشته منجر به آسیب بیشتر به ساختارهاي اقتصادي
و مردم خواهد شد. لذا باي دقت داشت که همواره این موضوعات به معنی رد استفاده از منابع تسهیلاتی نیست، بلکه اگر این منابع براي برنامه اي به کار گرفته شود که این برنامه بنا دارد، زمینه هاي

 
رشد تولید و اشتغال را در قالب زنجیره ارزش، توامان بالا ببرد اتفاقاً مزایاي زیادي براي مردم و گروه هدف اجراي برنامه دارد که این موضوع در ایران کمتر تجربه شده است. 

مدیر کل سیاستهاي اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره خالص اشتغال ایجاد شده در سال گذشته می گفت: بر اساس آخرین نتایج طرح آمارگیري نیروي کار مرکز آمار ایران (متوسط
فصول سال 1399)، حدود 1 میلیون نفر از شاغلان کشور نسبت به سال 1398 بیکار شده اند. با توجه به داده هاي ثبتی و جمع آوري شده از طرح ها و برنامه هاي اشتغال دولت طی دوره یک ساله
1399،بیش از 520 هزار فرصت شغلی جدید ایجاد شده است. اگر چه طی 12 ماهه سال 1399 نسبت به دوره مشابه سال گذشته در حدود 1010 هزار نفر از تعداد شاغلین کشور کاسته شده است که
بوضوع تاثیرپذیري بازار کار از شیوع کرونا را تایید می کند، ولیکن بررسی روند آن طی چهار فصل گذشته حاکی از کاهش اثرات منفی ویروس کرونا بر شاخصهاي بازار کار کشور میباشد. این تاثیرات

 
بیشتر در بخش خدمات(به خصوص صنوف)، حوزه زنان و جوانان بیشتر از سایر گروه هاي هدف متاثر شده اند. 

ذکر این نکته ضروري است در صورت عدم اجراي برنامه هاي اشتغال در سال 1399 بازار کار کشور با ریزش بیشتر اشتغال و برگشت به کار محدودتر مواجه میگردید و بازار کشور، بحرانهاي شدیدتري

 
را تجربه می نمود. 

منبع: تسنیم



اجراي طرح احسان با هدف تامین فرش براي نومزدوجین

اجراي طرح احسان با هدف تامین فرش براي نومزدوجین

منبع: روزنامه رویداد امروزشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1400/04/21

همزمان با روز پیوند آسمانی امام علی(ع) و حضرت زهرا(س) مراسم شروع به فعالیت قرارگاه ازدواج آسان با اجراي طرح احسان و با هدف تامین فرش براي نومزدوجین برگزار شد.

همزمان با روز پیوند آسمانی امام علی(ع) و حضرت زهرا(س) مراسم شروع به فعالیت قرارگاه ازدواج آسان با اجراي طرح احسان و با

 
هدف تامین فرش براي نومزدوجین برگزار شد. 

مشهد پایگاه خبري رویداد ایران-مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي در این مراسم که با رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی همراه بود ، گفت:یکی از اتفاقات خوب در خراسان رضوي تشکیل ستاد

 
هماهنگی امور خیریه براي بسیج کردن امکانات مردمی در پیوند دادن و هم افزایی ظرفیت ها در راستاي امور خیریه است. 

حجت الاسلام محمد احمدزاده افزود:  با اشاره به رشد 5 درصدي ازدواج بعد از 17 سال؛ افزود: علت آن حذف تشریفات زائد ازدواج بوده است و با این اتفاق تابوي فکري ما که ازدواج باید با تشریفات

 
همراه باشد را از بین برد.  

وي با بیان اینکه امروز طرح احسان و پیوند آسمانی به همت ستاد امور خیریه استان در خراسان رضوي آغاز می شود؛ افزود: با هماهنگی مرکز امور مساجد و فعالیت ائمه جماعات و بقاع متبرکه قرارگاه

 
ازدواج آسان امروز فعالیت خود را آغاز می کند.  

حجت الاسلام و المسلمین احمدزاده گفت: بر اساس این طرح از ظرفیت خیرین، متدینین و نیکوکاران براي تهیه جهیزیه براي افراد نیازمند استفاده می شود و از سوي دیگر موضوع ازدواج آسان،
تسهیل در امر ازدواج، فرهنگسازي براي فرزندآوري و جهیزیه ساده در قالب این طرح خواهد بود و در واقع با این طرح ترغیب و تشویق افراد به تشکیل خانواده و حمایت از فرزند آوري و مشاوره در

 
مراکزي که در نظر گرفته شده صورت خواهد گرفت. 

وي با بیان اینکه در این طرح از ظرفیت ائمه جماعات، مراکز افق خیرین، مبلغین و متدینین و همه افرادي که نسبت به امور خیر دغدغه دارند و می خواهند کار خیري انجام دهند استفاده می شود؛
افزود: یکی از اولویت هاي مهم امروز جامعه ما تشکیل خانواده، ازدواج و فرزند آوري است لذا باید براي این موضوع وقف هاي جدید شکل گیرد و به عنوان پشتوانه خیر براي این حرکت و شجره طیبه

 
باشد.  

مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي آغاز طرح احسان را از مشهد دانست و گفت: این طرح به شهرها دیگر توسعه پیدا خواهد کرد، در شهرهاي دیگر شوراهاي امور خیریه در سطح شهرستان ها

 
شکل گرفته و آنها نیز در طرح پیوند آسمانی که اجراي نیات واقفین خیر اندیش است مشارکت خواهند داشت اما قرارگاه ازدواج آسان مختصص شهر مشهد است. 

حجت الاسلام و المسملین احمد زاده تصریح کرد: گام اول در طرح احسان با مشارکت اداره کل اوقاف و امور خیریه استان با هدف مساعدت در تهیه فرش نو مزدوجین با تامین300 تخته فرش در

 
مشهد  اجرا می شود. 

وي ابراز امیدواري کرد تا این قرارگاه در شهرهاي دیگر استان تشکیل شود تا از ظرفیت همه بخش ها، دغدغه مندان و افرادي که نسبت به این موضوعات از جمله بحث جمعیت دغدغه دارند، استفاده

 
شود. 

حجت الاسلام و المسلمین احمدزاده بیان کرد: در حال حاضر دو قرارگاه با نام "قرارگاه نفس" در مشهد و نیشابور شکل گرفته است که در زمینه هایی چون جلوگیري از سقط جنین به خانواده ها

 
مشاوره خواهند داد. 

در ادامه معاون فرهنگی اجتماعی اوقاف خراسان رضوي با اشاره به ایجاد مرکز امور خیریه در سازمان اوقاف که منجر به تاسیس ستاد هماهنگی امور خیریه در خراسان رضوي شد؛ گفت: کارگروه هایی
در چند موضوع از جمله کارگروه ایجاد اشتغال، خانواده و ازدواج بهداشت و درمان، تحصیل و آموزش، کارگروه رسیدگی به ایتام و کارگروه آزادي زندانیان غیر عمد شکل گرفته است که دو کارگروه

 
اشتغال و ازدواج فعالیت بیشتري داشته اند. 

 
حجت الاسلام و المسلمین ایزدي افزود: در کارگروه ازدواج قرارگاه ازدواج آسان و فرزند بیشتر شکل گرفت که به صورت عملیاتی موضوع ازدواج را شکل دهد. 

 
وي ادامه داد: به همین منظور تفاهم نامه اي با مرکز رسیدگی به امور مساجد منعقد شد که 150 مسجد به عنوان پایگاه کار ازدواج را در چند محور دنبال کنند. 

 
حجت الاسلام و المسملین ایزدي در خاتمه  گفت: اولین محور اجراي طرح احسان، تامین فرش براي نومزدوجین است. 

یکی از اولویت هاي مهم امروز جامعه ما تشکیل خانواده، ازدواج و فرزند آوري است.



یک مشاور خانواده عنوان کرد؛ طولانی شدن فرایند استقلال جوانان از خانواده

منبع: جارستانشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1400/04/21

جارستان:یک مشاور خانواده با اشاره به بالا رفتن سن ازدواج، به عوامل فرهنگی و اجتماعی و اقتصادي آن پرداخت و عنوان کرد: متاسفانه تک فرزندي و فرزندسالاري موجب شده فرایند
استقلال جوانان از خانواده طولانی شود. دکتر مژده بقایی در گفت وگو با ایسنا، یکی از مهمترین پیش شرط هاي ازدواج را بلوغ دانست و ...

جارستان:یک مشاور خانواده با اشاره به بالا رفتن سن ازدواج، به عوامل فرهنگی و اجتماعی و
اقتصادي آن پرداخت و عنوان کرد: متاسفانه تک فرزندي و فرزندسالاري موجب شده فرایند
استقلال جوانان از خانواده طولانی شود. دکتر مژده بقایی در گفت وگو با ایسنا، یکی از مهمترین

 
پیش شرط هاي ازدواج را بلوغ دانست و اظهار کرد: مفهوم بلوغ (...) 

جارستان:یک مشاور خانواده با اشاره به بالا رفتن سن ازدواج، به عوامل فرهنگی و اجتماعی و
اقتصادي آن پرداخت و عنوان کرد: متاسفانه تک فرزندي و فرزندسالاري موجب شده فرایند

 
استقلال جوانان از خانواده طولانی شود. 

دکتر مژده بقایی در گفت وگو با ایسنا، یکی از مهمترین پیش شرط هاي ازدواج را بلوغ دانست و
اظهار کرد: مفهوم بلوغ باید در جنبه هاي مختلف زندگی اعم از عاطفی، مالی، جنسی و روان 

 
شناختی رخ دهد. 

وي بلوغ عاطفی را شامل پذیرش مسئولیت افکار و رفتار و احساسات دانست و افزود: افرادي که به بلوغ مالی رسیده اند می توانند زندگی خودشان را بسازند و اشتغال داشته باشند و اقدام به تهیه مسکن

 
کنند و...؛ البته امروزه با توجه به وجود مشکلات اقتصادي جوانان در این زمینه با موانع رو به رو هستند. 

این روانشناس، با بیان اینکه نفوذ خانواده ها بر زوجین زندگی مشترك را از حالت نرمال خارج می کند، گفت: دختر و پسر براي ازدواج نیازمند هماهنگی عقیدتی هستند، یعنی باید بتوانند یک پیوند و

 
صمیمیت ذهنی بین خودشان ایجاد کنند. 

بقایی، پسندیدن را به معنی توجه به ظاهر و زیبایی ندانست و یادآور شد: براي اینکه زوجین بتوانند روزهاي پیش رو را در کنار هم سپري کنند باید یک میل و پسند اولیه در آنان وجود داشته باشد تا

 
آن صمیمیت ذهنی به وجود آید. همچنین زوجین باید از قرار گرفتن در کنار همسر خود در جامعه اساس شرم و حقارت نداشته باشند. 

وي با اشاره به بالا رفتن سن ازدواج، به عوامل فرهنگی و اجتماعی و اقتصادي آن پرداخت و عنوان کرد: متاسفانه تک فرزندي و فرزندسالاري موجب شده فرایند استقلال جوانان از خانواده طولانی شود،
زیرا در گذشته جوانان در سن 18 سالگی نیاز به استقلال پیدا می کردند و به سراغ شغل می رفتند و زندگی مشترك خودشان را رقم می زدند، اما امروزه جوانان بیشتر به سمت کسب مدرك تحصیلی

 
رفته اند و هنوز نیاز به استقلال براي آنان وجود ندارد. 

این مشاور خانواده، از جوانان خواست حتما دوره هاي مهارت زندگی را طی کنند تا آمادگی براي استقلال داشته باشند و تصریح کرد: شکاف طبقاتی و نابرابري هاي اجتماعی نیز موجب شده جوانان
براي پذیرش مسئولیت خود و طرف مقابل احساس ناتوانی کنند، زیرا نابرابري هاي اقتصادي و اجتماعی اعتماد به نفس و عزت نفس جوانان را از بین برده و یک جوان نمی تواند وارد یک رابطه سالم

 
ادامه دار شود. 

 
بذر ازدواج از دوران کودکی پاشیده می شود 

وي بیکاري و نبود درآمد را از دیگر عوامل ناکامی جوانان در تشکیل زندگی مشترك دانست و ادامه داد: در گذشته شغل هاي مختلف وجود داشت و افراد به محض ورود به دوره نوجوانی و جوانی کسب

 
درآمد می کردند و نیاز به تشکیل خانواده در آنان ایجاد می شد. 

بقایی، شیوه هاي نادرست فرزندپروري را از دیگر عوامل اثرگذار بر افزایش سن ازدواج دانست و خاطرنشان کرد: دهه هاي 50 تا 60 نوعی پدرسالاري بر خانواده ها حاکم بود و خانواده بر فرزندان احاطه
داشت، اما از دهه 70 تاکنون شاهد تغییر در شیوه تربیت فرزندان هستیم و خانواده هاي قشر متوسط به بالا تمام هم و غم خود را تامین نیازهاي مادي فرزندان می دانند. قشر متوسط به پایین نیز

 
آنچنان درگیر با مشکلات اقتصادي هستند که فرزندان را فراموش می کنند. 

این روانشناس، با بیان اینکه تمرکز خانواده ها بیشتر بر تامین نیازهاي مادي فرزندان است تا نیازهاي روانی، اضافه کرد: امروزه نه تنها خانواده ها فرصتی براي صحبت کردن و بازي کردن با فرزندان

 
ندارند، بلکه تغییر شیوه زندگی موجب شده فرزندان از بازي کردن با همسالان خود نیز محروم هستند و عملا مهارت هاي اجتماعی را یاد نمی گیرند. 

وي بخشی از مهارت هاي زوجین در زندگی مشترك را مربوط به مهارت هاي اجتماعی دانست و ادامه داد: افراد باید از دوران کودکی و سپس نوجوانی روابط بین فردي را فرا بگیرند تا بتوانند در زندگی

 
مشترك از خزانه تجربه هاي رفتاري و مهارتی خود براي حل مسئله و مدیریت خشم استفاده کنند. 

این مشاور خانواده، با بیان اینکه ازدواج چیزي نیست که از جوانی شروع شود، اظهار کرد: بذر ازدواج از دوران کودکی پاشیده می شود و برآیند کودکی و نوجوانی یک فرد او را به سمت ازدواج سوق می
دهد؛ در واقع جوانی که کودکی و نوجوانی خوبی را سپري نکرده و مهارت هاي زندگی را به دست نیاورده و امید و تحرك در وجودش شکل نگرفته است، نمی تواند یک ازدواج محکم و پایدار و با داوم را

 
شکل دهد. از طرف دیگر افرادي که یک ازدواج پایدار دارند، قطعا دوران کودکی و نوجوانی خوبی را پشت سر گذاشته اند و در جوانی بلوغ عاطفی و روان شناختی را تجربه کرده اند. 



بقایی، با بیان اینکه معضلات اجتماعی و فرهنگی و اقتصادي موجب شده جوانان از تعهد دادن فراري باشند، عنوان کرد: شروط ازدواج همچون مهریه هاي سنگین، جشن هاي پرهزینه، درآمدهاي بالا و

 
داشتن مسکن و خودرو و... باعث شده جوانان تن به ازدواج ندهند. متاسفانه آمار طلاق به ازدواج هاي زیر شش ماه کشیده شده که نشان می دهد مهارت هاي زندگی در زوجین بسیار پایین است. 

 
عشق ما بودن است؛ نه من بودن 

وي امر ازدواج را نیازمند جوانان داراي سلامت دانست و یادآور شد: یک جوان بالغ مسئولیت افکار و احساساتش را بر عهده می گیرد و توانایی حل مسئله دارد و ناکامی هایش را گردن دیگران نمی اندازد

 
لذا چنین فردي می تواند یک رابطه سلامت مدارانه را ادامه دهد و زندگی مشترك خوبی را تجربه کند. 

این روانشناس، از دختران و پسران جوان خواست توقعات خودشان از زندگی را با فضاي مجازي هماهنگ نکنند و گفت: فضاي مجازي انبوهی از برش هاي لحظه اي زندگی افراد است؛ نه تمام زندگی
آنان. متاسفانه فضاي مجازي به عامل همه چشم و هم چشمی ها و رقابت ها و حسادت ها و حتی خیانت ها تبدیل شده و در نهایت توقع و نارضایتی در زوجین ایجاد می کند؛ البته فضاي مجازي از دست

 
جامعه خارج است و مسئولان فرهنگی باید زمینه هاي آموزشی را از دوران کودکی در پیش بگیرند. 

بقایی، با بیان اینکه آمادگی براي انتخاب درست باید به جوانان آموزش داده شود، عنوان کرد: براي یک رابطه پایدار نیازمند مقابله هاي بین فردي سالم هستیم و به جاي مقصرسازي باید مهارت حل

 
مسئله را به کار بگیریم و بتوانیم مدیریت بحران کنیم و از شرایط سخت نترسیم تا زندگی خانوادگی خوب و طولانی مدت رقم بخورد. 

وي عشق را نماد آزادي و امنیت و سلامت در روابط خانوادگی دانست و اضافه کرد: عشق ما بودن است؛ نه من بودن و لذا باید یک ارزیابی از خود و خودشناسی داشته باشیم و این سوال را از خودمان

 
بپرسیم که «آیا فرد مناسبی براي ازدواج هستم؟». متاسفانه جوانان همواره به دنبال کیس مناسب ازدواج هستند، در حالی که خودشان کیس مناسب براي ازدواج نیستند! 

این مشاور خانواده، با بیان اینکه انسان در هر مرحله از زندگی می تواند تغییر کند، یادآور شد: دنبال کیس مناسب نباشید، بلکه براي رسیدن به سلامت تلاش کنید و اگر فاقد مهارت هاي زندگی
هستید، خودتان را در معرض آموزش قرار دهید تا خودتان هم فرد مناسبی براي ازدواج باشید. فردي که این سلامت و مهارت را در خود ایجاد کند، فرق افراد سمی و غیر سمی و روابط آسیب زننده و

 
سالم را درك می کند و انتخاب غلط منجر به طلاق نخواهد داشت. 

بقایی، با بیان اینکه انسان هاي سالم انتخاب هاي سالم تري خواهند داشت، خاطرنشان کرد: افرادي که مهارت ایجاد هماهنگی بین منطق و احساس را دارند و فقط به منطق یا فقط به احساس توجه
نمی کنند، افراد عاقل و سالم هستند و افراد عاقل و سالم جذب افراد عاقل و سالم می شوند.



مشکلات پیش روي اجـراي رتبه بندي معلمان

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1400/04/21

رییس کمیسیون آموزش مجلس شوراي اسلامی با اشاره به هزینه 200 هزار میلیاردي طرح رتبه بندي معلمان از اختلاف بین دولت و کمیسیون آموزش بر سر آن خبر داد و گفت: روز دوشنبه
جلسه اي با حضور رییس مجلس، رییس سازمان برنامه و بودجه براي تامین منابع طرح خواهیم داشت.

رییس کمیسیون آموزش مجلس شوراي اسلامی با اشاره به هزینه 200 هزار میلیاردي طرح
رتبه بندي معلمان از اختلاف بین دولت و کمیسیون آموزش بر سر آن خبر داد و گفت: روز
دوشنبه جلسه اي با حضور رییس مجلس، رییس سازمان برنامه و بودجه براي تامین منابع

 
طرح خواهیم داشت. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایلنا، علیرضا منادي سفیدان رییس کمیسیون آموزش و
تحقیقات مجلس شوراي اسلامی درباره جزییات بررسی طرح رتبه بندي معلمان در
کمیسیون اظهار داشت: این لایحه را دولت به مجلس آورده که درباره افزایش حقوق معلمان

است به این صورت که ظرف مدت سه سال آینده 25 درصد افزایش یابد؛ علاوه بر آن مسئله رتبه بندي معلمان است که بعد از سه سال از ورودشان به آموزش و پرورش رتبه بندي می شوند یعنی سه

 
سال اول بدون رتبه می چرخند و بعد از آن می توانند رتبه بندي شوند. 

وي افزود: همچنین بحثی درباره فاصله بین رتبه ها بود؛ به این ترتیب که درجه پنجم که درجه آخر است 26 و درجه چهارم 21 سال سابقه را می خواهد. ما در کمیسیون پنج رتبه را عددگذاري و
اینگونه تعریف کردیم: «آموزشیار معلم»، «مربی معلم»، «استادیار معلم»، «دانشیار معلم» و «استاد معلم»؛ علاوه بر این ها گفتیم از حیث جایگاه، متناظر با اعضاي هیات علمی دانشگاه ها باشد به

 
طوریکه پایه 16 هم وزن استاد معلم باشد که 80 درصد حقوق معلم است. همچنین غیر از بازنشستگان 90 درصد شاغلان در رتبه بندي قرار می گیرند. 

نماینده مجلس یازدهم ادامه داد: این طرح کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس است اما دولت مخالف است و می گوید 25 درصد افزایش حقوق بعلاوه فاصله ها را قبول دارد. در کمیسیون سال فاصله
ها را نیز کاهش دادیم. آقاي نوبخت می گوید که از محل تبصره 2 بند «و» بودجه آن را تامین کنید، اما طرحی که ما داریم حدود 200 هزار میلیارد تومان پول نیاز دارد در حالی که اکنون کل بودجه

 
آموزش و پرورش 80 هزار میلیارد تومان است. 

وي با بیان اینکه دولت به این مسئله اعتراض دارد، خاطرنشان کرد: از سویی بحث تحول بنیادین آموزش و پرورش وجود دارد که می گوید معلم باید تمام وقت شود که حدود شش ساعت روي طرح
کار آن ها می آید اما وقتی ضرب و تقسیم می کنیم، می بینم باعث می شود که هزینه طرح دربیاید. یعنی افزایش ساعت کار معلم (حضور معلم در محیط آموزشی به طوریکه اگر لازم باشد تدریس

 
کند اگر لازم نبود نیز حضور داشته باشد) خودش درآمدزا است و کمک می کند. 

منادي با بیان اینکه اما هنوز آقاي نوبخت نامه نداده است که ما چقدر می توانیم بودجه برداشت کنیم، گفت: نوبخت در جلسه که با هم داشتیم گفت که این کار را انجام می دهیم اما آقاي بعد از
خودش گفت که «ما محاسبه کردیم عدد 200 هزار میلیارد تومان شده و می خواهید آن را چه کار کنید؟». اگر ندهند ما منبعی نداریم و منبعی که دولت ارائه داده 25 درصد افزایش حقوق آن هم
ظرف سه سال است؛ اما ما می گوییم تا پایان سال 1400 همه معلمان رتبه بندي شوند و هر چه در ظرفیت بودجه امسال است از تبصره 2 بند «و» برداشته شود، مابقی آن نیز را دولت در بودجه سال

 
بعد پیش بینی کند. 

رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با بیان اینکه دارد ما طرح را در وقت قانونی بارگذاري کردیم براي اینکه به صحن بیاید، گفت: امروز از دولت خواستیم که بیاید جلسه بگذاریم تا مشخص
می شود که چه عددي را می خواهد کمک کند. جلسه با حضور بنده، رییس مجلس و آقاي نوبخت یا نماینده ایشان خواهد بود. بعد از جلسه امروز مشخص می شود که آیا رییس مجلس آن را تایید

 
می کند که به صحنه بیاید یا نه؛ اما اگر مصوبه را در این مقطع قبول نکند ما در صحن مجلس از آن دفاع خواهیم کرد. 

پربیننده ترین لایحه رتبه بندي معلمان بـه صحن مجلس می رود افزایش 25 درصدي حقوق معلمان بـا اجراي لایحه رتبه بندي شکاف نگران کننده عرضه و تقاضاي کار در کشور / رشد 93درصدي
اشتغال در بخش خدمات محکومیت حبس و انفصال از خدمت براي مذاکره کنندگان با آمریکا بدون اجازه مجلس افزایش اشتغال از طریق فروشگاه هاي زنجیره اي/ طرح مجلس براي ارتباط مستقیم

میان تولید و توزیع کالا



فراخوان دومین مسابقه «فصل کارتون» با موضوع تولید و نقش صنایع در توسعه کشور

منبع: ایراسینشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1400/04/21

فراخوان دومین مسابقه کاریکاتور فصلی خانه کاریکاتور اصفهان با نام «فصل کارتون» منتشر شد. شرکت فولادمبارکه در راستاي مسئولیت اجتماعی خود در این رویداد با حوزه هنري استان
اصفهان همکاري داشته و «دردسرهاي تولید و کارآفرینی» و «نقش صنایع پیشرو در توسعه کشور» موضوعات اصلی و ویژه این مسابقه است.

 فراخوان دومین مسابقه کاریکاتور فصلی خانه کاریکاتور اصفهان با نام «فصل کارتون» منتشر شد.
شرکت فولادمبارکه در راستاي مسئولیت اجتماعی خود در این رویداد با حوزه هنري استان اصفهان همکاري داشته و «دردسرهاي تولید و کارآفرینی» و «نقش صنایع پیشرو در توسعه کشور»

 
موضوعات اصلی و ویژه این مسابقه است. 

به گزارش ایراسین؛ مسابقه فصلی خانه کاریکاتور اصفهان با عنوان «فصل کارتون2» با همکاري حوزه هنري استان اصفهان و با حمایت شرکت فولاد مبارکه در راستاي مسئولیت اجتماعی این شرکت

 
برگزار می شود. 

عنوان بخش اصلی این مسابقه «دردسرهاي تولید و کارآفرینی» با ریزموضوعات مشکلات صنایع و تولیدکننده ها (تحریم؛ تورم؛ قاچاق و ...)، موانع پیش روي تولیدکنندگان و کارآفرینان، استفاده از
رانت و پارتی براي واردات بی رویه، نقش کارآفرینان در رونق اقتصادي است. همچنین موضوع بخش ویژه این مسابقه «نقش صنایع پیشرو در توسعه کشور» است و جایزه ویژه صنعت را به همراه خواهد

 
داشت. 

 
مسابقه «فصل کارتون2»ویژه اعضا خانه کاریکاتور اصفهان برگزار می شود؛ اما هنرمندان دیگر شهرها نیز می توانند به عنوان مهمان در این مسابقه حضور یابند. 

تکنیک و تعداد آثار در این مسابقه، آزاد است و اندازه آثار حداقل 4A، فرمت JPG، رزلوشن DPI 300 است. گفتنی است آثاري که قبلا جایزه گرفته اند و یا منتشر شده باشند، فقط دربخش

 
نمایشگاهی راه پیدا می کنند. 

 
به همراه آثار باید نام کامل، شماره تماس ثابت و همراه در یک فایل نوشتاري ارسال شود. 

 
از آثار برتر جشنواره نسخه هایی در قالب موشن نیز ساخته خواهد شد. 

 
شرکت کننده با ارسال اثر می پذیرد که دبیرخانه جشنواره حق استفاده نمایشگاهی و انتشار آثار در فضاهاي مجازي و حقیقی را خواهد داشت. 

 
جوایز مسابقه «فصل کارتون2»براي نفر اول 30 میلیون ریال و نفر دوم 20 میلیون ریال و نفر سوم 10 میلیون ریال تعیین شده است. 

 
آخرین مهلت ارسال اثر 30 مرداد 1400 است و علاقه مندان می توانند براي کسب اطلاعات بیشتر به آدرس تلگرامی و اینستاگرام ESFAHANCARTOON@ مراجعه کنند. 

علاقه مندان همچنین می توانند آثار خود را براي شرکت درمسابقه «فصل کارتون» به آدرس esfahancartoon@gmail.com ارسال کرده و در قسمت موضوع ایمیل قید کنند که مربوط به

 
جشنواره «فصل کارتون 2 اصفهان» است. 





طرح فرشتگان سلامت بانک آینده با موفقیت اجرا شد

منبع: کوتاه آنلاینشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1400/04/21

 
طرح فرشتگان سلامت بانک آینده با موفقیت اجرا شد 

 
اندازه فونت   

اهداف طرح «حمایت از فرشتگان سلامت» بانک آینده که از اسفند 1399، با هدف قدردانی از تلاش ها و زحمات مدافعان سلامت در مبارزه با

 
همه گیري بیماري کرونا و در قالب اعطاي تسهیلات خرد با شرایط آسان و نرخ ویژه براي کادر درمانی کشور اختصاص یافت، محقق شد. 

بانک آینده در کوتاه ترین زمان ممکن با توجه به پراکندگی بیمارستان ها در سطح کشور و در بازه زمانی سه ماهه امسال و با ساده ترین
فرایند ممکن، با مراجعه همکاران بانک به بیمارستان ها و مراکز درمانی در مجموع مبلغ 10 (ده) هزار میلیارد ریال به 50 (پنجاه) هزار نفر از

 
کادر درمانی بیش از 250 بیمارستان دولتی و خصوصی درگیر بیماري کرونا، این تسهیلات را پرداخت کرد. 

این تسهیلات، با شرایط بسیار آسان (بدون اخذ ضامن) و با نرخ پایین تر از نرخ سود مصوب شوراي پول و اعتبار براي اعطاي تسهیلات، در سریع ترین زمان ممکن در اختیار مدافعان و زحمت کشان

 
خط نخست مبارزه با بیماري کرونا در بیمارستان ها پرداخت شد. 

گفتنی است، با تلاش جهادي جمعی از همکاران در شعبه آزادي – اسکندري، تعداد 9000 (نه هزار) فقره تسهیلات این طرح در بازه زمانی یک هفته به کادر درمان بیمارستان هاي تابعه دانشگاه علوم

 
پزشکی تهران پرداخت شد که ثبت این تعداد تسهیلات در یک شعبه و طی یک بازه زمانی چند روزه، به نوبه خودیک رکورد به حساب می آید. 

بانک آینده در راستاي حمایت از کادر درمان سراسر کشور و قدردانی از زحمات مجاهدانه و فداکاري هاي این عزیزان در شرایط ویژه کرونا، نسبت به پرداخت تسهیلات سهل و آسان در قالب این طرح،

 
بدون حضور کادر درمان و ایجاد ازدحام غیر ضروري، رعایت پروتکل هاي بهداشتی و هم چنین رعایت شان و منزلت این قشر پرتلاش و فداکار، اقدام نمود. 

با توجه به سهولت اعطاي این تسهیلات و نرخ مطلوب آن براي کادر درمانی از جمله پزشکان، پرستاران و سایر خدمت گزاران فعال در مراکز درمانی، طرح «حمایت از فرشتگان سلامت»، با استقبال

 
گسترده اي از سوي این عزیزان مواجه شد. 

 
بانک آینده در راستاي ایفاي نقش خود در انجام مسئولیت هاي اجتماعی؛ کوشید تا با انجام این اقدام ارزنده، بخش اندکی از قدردانی و پاسداشت خود را از این فرشتگان سلامت، ابراز نماید. 

اعطاي وام قرض الحسنه خوداشتغالی براي مددجویان و کارفرمایان طرح هاي اشتغال زایی سازمان بهزیستی کل کشور، پرداخت تسهیلات حمایتی ودیعه مسکن براي کمک هزینه مستاجران و هم
چنین اعطاي تسهیلات به صاحبان مشاغل آسیب دیده از کرونا و کمک و همراهی با شرکت هاي دانش بنیان با ارائه تسهیلات براي تداوم و رونق هر چه بیش تر تولیدات و اشتغال در سطح کشور براي

شکوفایی و رشد و توسعه اقتصادي، از دیگر نقش آفرینی هاي بانک آینده همراه و هم گام با نظام بانکی کشور است.



روحانی: واحد هاي مسکونی را مردم باید بسازند

منبع: آگاه نیوز خوزستانشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1400/04/21

رییس جمهور گفت: واحدهاي مسکونی را خود مردم باید بسازند این اشتباه است که دولت برود دنبال این کار؛ دولت باید وام و زمین و خدمات را در اختیار مردم بگذارد.

 
رییس جمهور گفت: واحدهاي مسکونی را خود مردم باید بسازند این اشتباه است که دولت برود دنبال این کار؛ دولت باید وام و زمین و خدمات را در اختیار مردم بگذارد. 

 
آگاه -رییس جمهور گفت: واحدهاي مسکونی را خود مردم باید بسازند این اشتباه است که دولت برود دنبال این کار؛ دولت باید وام و زمین و خدمات را در اختیار مردم بگذارد. 

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در آیین بهره برداري از طرح هاي ملی وزارت راه و شهرسازي با بیان اینکه در دولت دوازدهم تلاش مضاعف براي مسکن به وجود آمد، اظهار کرد: مردم چه
قبل و چه بعد از ازدواج مسئله مسکن و در کنارش اشتغال برایشان اهمیت دارد و در این زمینه دولت مسئولیت بزرگی به دوش دارد. ما در ابتداي کار نمی توانستیم کاري کنیم جز انجام تعهد دولت

 
قبل در مورد مسکن مهر که دو سوم آن باقی مانده بود. 

وي افزود: این کار سختی بود که محله هاي مسکونی را تکمیل کنیم و خدمات آب و برق و گاز و جاده و مدرسه را به این محلات برسانیم. ولی با آمدن مهندس اسلامی و تلاش ایشان از ابتداي کار این

 
اقدام انجام شد و کار رو به اتمام است و چیزي از پروژه مسکن مهر باقی نمانده است. 

روحانی با تاکید بر اینکه احیاي بافت فرسوده هم از دیگر اقدامات دولت بود، اظهار کرد: در کنار رقم یک میلیون و سیصد و شصت هزار واحد مسکونی که ساخته شده، 534 هزار واحد مسکونی هم

 
تحت عنوان طرح اقدام ملی مسکن انجام شده که از این بین برخی زمین هایش واگذار شده و 40 هزار واحد هم تحویل شده و در حال بهره برداري است. 

رییس جمهوري با اشاره به اقدامات لازم براي امر مسکن در کشور اظهار کرد: اولین اقدام این است که طرح خوبی براي ساختن واحدهاي مسکونی، شهرك ها و شهرهاي جدید داشته باشیم که هرچه

 
بهتر انجام شود، کار با سرعت و کیفیت بهتري پیش می رود. 

وي با یادآوري معماري سازه هاي باستانی و تاریخی ایران در تخت جمشید و میدان نقش جهان، افزود: معماري در امر ساختمان سازي و توجه به فضا و تابش خورشید و ترکیب مصالح بسیار مهم

 
است. گذشتگان ما ساختمانهاي عظیمی ساخته اند که در مکان یابی آنقدر دقیق عمل کردند که الان در برابر باران، طوفان و زلزله مقاوم مانده اند. 

روحانی یادآور شد: ما الان در تهران شاهدیم که برج ها و ساختمانهاي بلندمرتبه اي را روي گسل ها ساخته اند. دولت باید سرمایه خود را که زمین است در جاي مناسب و با توجه به وضعیت مردم در

 
اختیار آنان قرار دهد تا زمین هایی در اختیار مردم قرار گیرد که مناسب خانه سازي باشد تا محیط زیست و جنگل ها نابود نشوند. 

رییس جمهوري با تاکید بر اینکه واحدهاي مسکونی باید با قیمت مناسب در اختیار جوانان قرار گیرد، گفت: اگر بخواهیم واحد مسکونی ضروري براي یک خانواده در نظر گیریم باید سالی 500 هزار

 
واحد مسکونی بسازیم که کار بزرگی است. البته دولت موظف نیست خانه را بسازد اما زمین و تسهیلات لازم را باید در اختیار بگذارد. 

روحانی ادامه داد: واحدهاي مسکونی را خود مردم باید بسازند این اشتباه است که دولت برود دنبال این کار. دولت باید وام و زمین و خدمات را در اختیار مردم بگذارد. پس قدم هاي مهمی را دولت باید

 
بردارد و قدم هایی را هم مردم باید بردارند تا ان شاءاالله مردم بتوانند صاحب مسکن شوند. 

منبع:ایسنا



برگزاري نشست فعالین اقتصادي منطقه آزاد انزلی با مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد

منبع: گیل ابرازشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1400/04/21

در دومین روز از سفر کاري مهندس مومنی مشاور رییس جمهور و دبیرشورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي کشور با حضور مهندس اکبري مقدم رییس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان
منطقه آزاد انزلی و فعالان اقتصادي این منطقه، نشست تخصصی با فعالان اقتصادي برگزار شد. گیل ابراز _ در دومین روز از سفر کاري مهندس (...)

در دومین روز از سفر کاري مهندس مومنی مشاور رییس جمهور و دبیرشورایعالی مناطق
آزاد و ویژه اقتصادي کشور با حضور مهندس اکبري مقدم رییس هیئت مدیره و مدیرعامل
سازمان منطقه آزاد انزلی و فعالان اقتصادي این منطقه، نشست تخصصی با فعالان اقتصادي

 
برگزار شد. 

گیل ابراز _ در دومین روز از سفر کاري مهندس مومنی مشاور رییس جمهور و
دبیرشورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي کشور با حضور مهندس اکبري مقدم رییس
هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی و فعالان اقتصادي این منطقه، نشست

 
تخصصی با فعالان اقتصادي برگزار شد. 

مهندس اکبري مقدم رییس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی در این
نشست با تقدیر فعالان اقتصادي بیان کرد: فعالان اقتصادي در این شرایط اقتصادي خاص با
به چرخش درآوردن چرخ هاي اقتصاد علاوه بر تامین نیاز کشور و ایجاد فرصت اشتغال در

 
زمینه صادرات نیز عملکرد شایسته تقدیر داشتند. 

وي در ادامه به پیگیري خواسته هاي فعالین اقتصادي در سطح استانی و ملی اشاره و خاطرنشان کرد: با توجه به تشکیل کارگروه هاي مختلف در زمینه هاي اقتصادي، بندري، عمرانی، امور مالی و
مالیاتی مشکلاتی در این حوزه احصاء شد و به منظور رفع موانع و مشکلات رایزنی هاي لازم با مدیران استانی و سطح ملی انجام شده است که برخی از مشکلات و موانع رفع و برخی دیگر در دست

 
اقدام می باشد و یکی از خواسته هاي مهم منطقه آزاد انزلی با توجه به جایگاه ویژه این منطقه در اتحادیه گمرکی اوراسیا استقرار دبیرخانه اوراسیا در منطقه آزاد انزلی است. 

در ادامه این نشست آقایان امانی رییس انجمن سرمایه گذاران و کارآفرینان منطقه آزاد انزلی، مروت پور رییس هیئت مدیره جامعه بازاریان، حق شناس رییس هیئت مدیره شهرك صنعتی، پوررشید
فعال حوزه بندري و کریدورها، رشت وند فعال حوزه دانش بنیان، احمدي صادر کننده نمونه، رحیمی فعال حوزه مالی و مالیاتی و هاشمی فعال حوزه گردشگري هرکدام نقطه نظرات تخصصی خود از
جمله ایجاد کارگو اسنپ، ایجاد پایانه صادراتی، تسهیلگري و اجراي قوانین مناطق آزاد به طور دقیق وعدم ورود سازمانهاي غیر مقیم به مناطق آزاد، ثبت سفارش و روند ترخیص کالا، تقویت فعالیت

کریدورهاي تجاري، افزایش محدوده صنعتی منطقه آزاد انزلی، پیگیري مسائل حقوقی و مالیاتی و توسعه زیرساخت هاي گردشگري بیان کردند.



طرح آزادسازي معادن غیرفعال، ریل گذاري براي دولت آینده است

منبع: روزنامه آرمان ملیشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1400/04/21

پیرو انتشار برخی شایعات در خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط
برگزاري بزرگترین مزایده سراسري کشور اعلام کرد: طرح عظیم آزادسازي 6000 معدن غیرفعال کشور بر اساس تأکیدات و مطالبات رهبر معظم انقلاب، مقامات ...

 
نسخه چاپی 

 
بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صمت: 

طرح آزادسازي معادن غیرفعال، ریل گذاري براي دولت آینده است پیرو انتشار برخی شایعات در
خصوص اجراي طرح بزرگ آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال، مرکز روابط عمومی و
اطلاع رسانی وزارت صمت در بیانیه اي ضمن تشریح شرایط برگزاري بزرگترین مزایده سراسري
کشور اعلام کرد: طرح عظیم آزادسازي 6000 معدن غیرفعال کشور بر اساس تأکیدات و مطالبات
رهبر معظم انقلاب، مقامات عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و نمایندگان مجلس و پس از طی
فرایندهاي پیچیده تخصصی و کارشناسی به اجرا درآمده و به نوعی ریل گذاري بخش معدن در

 
دولت آینده را به انجام رسانده است. 

آرمان ملی آنلاین -متن بیانیه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
به این شرح است: 

 
ملت شریف ایران 

براساس مطالبات به حق، مستمر و جدي رهبري معظم انقلاب، مسئولین عالی نظام و دولت، فعالان اقتصادي و بخش خصوصی و همچنین نمایندگان شما در مجلس شوراي اسلامی، از سال گذشته
طی فرایندهاي سخت و پیچیده تخصصی و کارشناسی، ظرفیت ها و پتانسیل هاي معدنی حبس شده ، غیر فعال و راکد سرزمینمان شناسایی و پس از رفع منازعات و تعارضات حقوقی و زیست
محیطی، خلع ید از اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه کننده معادن طبق قانون و اخذ مجوزات لازم در قالب «طرح عظیم آزادسازي شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور» با برگزاري بزرگترین
مزایده سراسري و عمومی کشور و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به عنوان تنها مرجع قانونی برگزاري مزایده ها در کشور، امکان بهره برداري افراد داراي اهلیت مالی و صلاحیت

 
حرفه اي از این استعداد ملی و طبیعی فراهم گردید. 

خداي بزرگ را شاکریم که امروز با تلاش جمعی از کارشناسان و صاحب نظران بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی، این آمادگی محیا شد تا شش هزار محدوده و معدن غیرفعال کشور در مسیر تحقق

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، اشتغال زایی گسترده جوانان این مرز و بوم، توسعه متوازن مناطق کمتر برخوردار و تأمین مواد اولیه واحدهاي تولیدي نقش بی بدیل خود را ایفا نمایند. 

 
در همین راستا و به منظور ایجاد شفافیت و درك بهتر از انجام این اقدام ارزشمند لازم است برخی نکات درباره اجراي این طرح به اطلاع مردم عزیز برسد: 

اهمیت حوزه معدن و توجه به این ظرفیت ملی به واسطه منافع و اثرات مثبتی که در منطقه و در اقتصاد کشور دارد همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري و رئیس جمهور و از خواسته هاي مهم و
همیشگی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بوده است و با توجه به قول وزیر صمت در روز گرفتن راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی این موضوع به جد، مورد پیگیري وزارت صمت قرار گرفت و
خوشبختانه با تلاش دولت مردان و بدون توجه به مسائل و رویدادهاي سیاسی فرآیند اجراي این طرح که با انجام مطالعات، پژوهش ها و نشست هاي متعدد تخصصی، باحضور و مشورت بخش
خصوصی مرتبط و با خلع ید از افراد بلوکه کننده معادن در جهت عدم اتلاف فرصت ها و سرمایه هاي کشور عزیزمان آغاز و طی 2 مرحله واگذاري این معادن از طریق مزایده سراسري در اوایل سال

 
جاري سال جاري اقدام شد. 

وزارت صمت با توجه به وظایف قانونی خود در حوزه معدن نسبت به احصاء ظرفیت هاي غیرفعال معدنی کشور اقدام نمود. در گام نخست بر اساس مطالعات انجام شده حدود 13 هزار و 500 محدوده
معدنی غیر فعال در کشور شناسایی شد و در گام بعدي پالایش این محدوده ها براي شناسایی محدوده هاي داراي شرایط واگذاري آغاز شد و با حذف هفت هزار و 500 محدوده شامل مخالفت دستگاه

 
هاي موضوع ماده 24 قانون معادن، 6 هزار محدوده بدون معارض و مخالفت ارگان هاي ماده 24 مشخص و براي اجراي این طرح آماده گردید. 

مزایده و واگذاري محدوده هاي معدنی کشور جزء تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و در طول سال هاي مختلف همواره فرایندي کاملاً تخصصی، فنی و کارشناسی را طی نموده که در
طول 3 دهه گذشته این برنامه توسط وزارت صمت و سازمان هاي صمت در استان هاي مختلف (زمانی که تعداد محدوده هاي اکتشافی و یا معدنی آماده مزایده واگذاري باشد) انجام شده است و تنها
تفاوت آن در این مرحله، گستردگی این واگذاري و نیز تغییر برخی شرایط ورود به مزایده شامل افزایش ضمانت حضور در مزایده و بیشتر شدن امتیازات براي سنجش اهلیت و صلاحیت حرفه اي و

 
مالی متقاضیان است که براي جلوگیري از حبس دوباره این معادن و غیر فعال ماندن ظرفیت معدنی کشور، بر اساس تجربیات حاصل از واگذاري هاي پیشین، برقرار شده است . 

طی ماه هاي گذشته اطلاع رسانی لازم براي واگذاري این 6 هزار محدوده معدنی از طریق رسانه ملی، مطبوعات و جراید و همچنین رسانه هاي مجازي کشور در سطوح ملی و استانی انجام شده و
همگان می بایست به این نکته بسیار مهم توجه داشته باشند که در این شیوه واگذاري به صورت مزایده که به صورت تمام الکترونیکی و صرفا از طریق سامانه ستاد دولت انجام می گیرد امکان استفاده
از هیچ گونه رانتی وجود ندارد و براي شرکت در مزایده به هیچ عنوان نیازي به ورود از طریق سامانه کاداستر معدنی نیست، لذا این وزارتخانه هیچ گونه دخل و تصرفی در ثبت و اجراي مزایده نداشته و

 
احتمال استفاده از هرگونه رانتی در این زمینه از بین رفته است. 



واگذاري معادن با کالا هاي دیگر متفاوت است، و با توجه به اینکه معادن جزء انفال محسوب می شوند در مزایده معادن، هیچ معدنی به فروش نرسیده و هیچ پولی در این مزایده رد و بدل نشده است و
صرفا یک ضمانت نامه جهت شرکت در مزایده از متقاضی دریافت گردیده و حقوق دولتی اجراي این طرح پس از بهره برداري و استخراج در دولت بعد به حساب خزانه واریز خواهد شد و در حقیقت
اجراي طرح آزادسازي محدوده ها و معادن غیرفعال کشور، ریل گذاري بخش معدن براي دولت آینده است و آثار و پیامدهاي مثبت آن در دولت بعد قابل مشاهده است، بنابراین مباحث و شبهاتی را که

 
در این خصوص وجود دارد، تماماً مبتنی بر عدم علم و آگاهی و البته ناشی از تحرکات کسانی است که با اجراي این طرح بخشی از منافعشان مورد تهدید قرار گرفته است. 

با توجه به اینکه واگذاري این محدوده ها از طریق مزایده و به صورت کاملا قانونی برگزار شده است، و همچنین در ابتداي فرایند اجراي طرح از اشخاص حقیقی و حقوقی که سال هاي سال موجب
رکود و غیرفعال شدن این ظرفیت هاي خدادادي مردم شده بودند، خلع ید صورت گرفته است، مراجع نظارتی در طول اجراي این طرح همواره حضور فعال داشته اند و این وزارتخانه همچون گذشته

 
آمادگی خود را براي همکاري مضاعف با این نهادها به منظور شفافیت و بررسی هاي بیشتر در جهت راستی آزمایی و سلامت اجراي این مزایده اعلام می دارد. 

وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مرجع تخصصی در این حوزه، ضمن یادآوري رسالت اجتماعی اصحاب رسانه آمادگی خود را براي شفاف سازي و پاسخگویی نسبت به شبهات و سوالات پیرامون

 
اجراي این طرح اعلام می دارد. 

در پایان ضمن تقدیر از دغدغه مندي صاحب نظران و کارشناسان در این خصوص ذکر این نکته ضروري است که رسانه ها و فعالان این بخش می بایست ضمن رعایت امانتداري و درنظر گرفتن جنبه
هاي تخصصی این موضوع، بدور از فضاي سیاسی به وظایف و مسئولیت هاي خود در راستاي اعتلاي ایران همت کنند و از انتشار مطالب غیرکارشناسی پرهیز نمایند.



مورد عجیب آقاي یونسی

منبع: نسیمشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1400/04/21

نقد و بررسی سخنان اخیر جناب آقاي علی یونسی وزیر اسبق اطلاعات در گفتگو با پایگاه خبري جماران

 
نقد و بررسی سخنان اخیر جناب آقاي علی یونسی وزیر اسبق اطلاعات در گفتگو با پایگاه خبري جماران 

حسین قاسمی با انتشار یادداشتی در صفحه شخصی خود به اظهارات وزیر سابق اطلاعات واکنش

 
نشان داد. متن این یادداشت به شرح ذیل است: 

 
اول 

جناب آقاي علی یونسی، وزیر پیشین اطلاعات، در گفتگو با سایت جماران نفوذ در انقلاب و نهادها
و دستگاه ها را به سازمان منافقین خلاصه کرده که این عناصر نفوذي در همان دهه 1360
شناسایی و پاکسازي شدند و بحث نفوذ و نفوذي جمع شد: «در دهه 60 نفوذ آسان بود ولی با

 
حدود 10، 15 یا 20 سال مبارزه کشور از همه نفوذهاي گروه هاي تروریستی پاکیزه شد.» 

تقلیل نفوذ به سازمان منافقین و سپس ادعاي پاکسازي سیستم از نفوذي هاي سازمان ادعایی

 
غیرکارشناسی است: 

اگر سازمان منافقین، که در ماه هاي نزدیک به انقلاب به پایان کار خود رسیده و سران و بخش
عمده اعضاي آن اندکی پیش از پیروزي انقلاب از زندان آزاد شدند، توانستند در سطوح مختلف

نفوذ کنند، آیا سرویس هاي اطلاعاتی بریتانیا و آمریکا و اسرائیل، که در دوران طولانی در ایران یکه تازي می کردند و در زمان حکومت پهلوي براي گسترش فعالیت خود از امکانات وسیع برخوردار

 
بودند، با آن پیچیدگی ها و سوابق و داشتن شبکه هاي مختلف، انگیزه و توانایی نفوذ در گروه هاي مبارز و دستگاه ها و نهادهاي مختلف نداشتند؟ 

منابع ساواك در گروه هاي مبارز، خصوصاً منابع ویژه ساواك در هدف هاي مهم که داراي تجربه سال ها همکاري با ساواك بودند، آیا پس از انقلاب رها شدند؟ آیا با وقوع انقلاب این نیروها در اختیار

 
سایر سرویس هاي فوق قرار نگرفتند؟ 

 
اگر ساواك در گروه هاي مارکسیستی عباسعلی شهریاري و سیروس نهاوندي داشت، چگونه می توان پذیرفت که از چنین منابعی در گروه هاي مبارز مسلمان و حوزه ها برخوردار نبود؟ 

امروز بر اساس اسناد آشکار می دانیم که برخی منابع و همکاران ساواك در گروه هاي مبارز، که بعضاً سابقه زندان داشتند، از 23 بهمن به برخی دستگاه هاي اطلاعاتی انقلاب مانند کمیته اداره دوم

 
ورود و این دستگاه ها را به دست گرفتند. 

در رشد و برکشیدن و واگذاري مسئولیت مهمی مانند کمیته اداره دوم نیروي هوایی ارتش به کشمیري، سپردن مسئولیت هاي مهم و حساس به جواد قدیري در کمیته اداره دوم نیروي زمینی ارتش و

 
موارد دیگر، ردپاي این منابع ساواك وجود دارد. 

در برخی مراکز و دستگاه هاي اطلاعاتی دیگر از همان اسفند 1357 برخی افراد و چهره ها ورود کردند که بر اساس اسناد منتشر شده در همان سال هاي ابتداي انقلاب منابع ساواك در بین مبارزین و

 
زندانیان بودند. 

 
عملکرد این شبکه نفوذي در تنش ها و ایجاد اختلافات در ماه ها و سال هاي ابتداي انقلاب قابل توجه و تأکید است. 

 
آیا نقش شبکه نفوذي و منابع ساواك در ماجراي جنجالی برخورد با فرزند آیت االله طالقانی، و تنش و بحران و بهم ریختن کشور به دلیل این اقدام، هیچگاه بررسی شده است؟ 

امروزه می دانیم، آنطور که ارتشبد فردوست در خاطراتش شمه اي از آن را بیان کرده، در دوران منتهی به انقلاب در ایران شبکه هاي مخفی پیمان ناتو، با مدیریت سرویس هاي بریتانیا و آمریکا، حضور
داشتند و بویژه با برخی مسئولین رده بالاي اداره دوم ستاد ارتش (سازمان اطلاعات و ضد اطلاعات ارتش) ارتباط داشتند. مأموریت رسمی این شبکه ها مقابله با سلطه شوروي و کمونیسم بر ایران بود
ولی می دانیم که هسته هاي اولیه شبکه هاي فوق به بهانه مبارزه با کمونیسم در فعالیت علیه دولت دکتر محمد مصدق و کودتاي 28 مرداد 1332 نقش اصلی ایفاء کردند و پس از کودتا بخصوص در
دهه 1340 بسیار گسترده شدند. آیا آمریکا و بریتانیا و ناتو به دلیل وقوع انقلاب نگران سلطه شوروي بر ایران و خلیج فارس نبودند و این شبکه ها را به سمت نفوذ در نظام جدید هدایت نکردند؟

 
سرنوشت این شبکه ها پس از انقلاب چه شد؟ 

 
رهبر معظم انقلاب در تاریخ 29/ 9/ 1377 در جمع مدیران وزارت اطلاعات فرمودند: 

«بارها گفته ام اگر به یک ده بروید براي ییلاق، چند آشنا و رفیق پیدا می کنید. انگلیسی ها صد سال در ایران همه کاره بودند. آیا همه دنباله ها کهنه شده؟ کی باور می کند؟ آمریکایی ها از اواخر دهه

 
بیست پاگذاشته اند و از 28 مرداد به بعد حاکم مطلق شدند تا سال 57. آیا دنباله هایشان تمام شده؟» 



 
دوم 

 
انکار نفوذ و تقلیل نفوذي ها به سازمان منافقین، و این ادعا که آنها نیز پاکسازي شده اند، ادعاي ناپخته اي است: 

 
مطلب آقاي بهزاد نبوي درباره مناسب بودن فضا در ماه ها و سال هاي اولیه انقلاب براي نفوذ در نهادهاي انقلابی قابل تأمل است: 

«روزهاي اول پیروزي انقلاب که ما در کمیته مرکزي فعالیت داشتیم، یک ساواکی خیلی راحت می توانست در کمیته نفوذ کند چرا که هیچ کس اشخاص دیگر را نمی شناخت. همه مردم بودند و
یکدیگر را نمی شناختند و از سوابق قبلی هم بی اطلاع بودند. مثلاً وقتی پشت درهاي کمیته می ایستادیم و در را فشار می دادیم که کسی داخل نشود، ناگهان یک نفر از لابلاي در داخل می شد و او
نیز یکی از ما می شد و بعد از چند روز یک بازوبند می گرفت و بعنوان عضو کمیته شروع به فعالیت می کرد. این اشکالی بود که ما بعد از پیروزي انقلاب در خیلی از نهادهاي انقلابی داشتیم و خلاصه

 
حالتی بود که به دلیل از صفر شروع کردن این نهادها هرکسی می توانست نفوذ کند در صورتی که در وزارتخانه ها و ادارات دیگر به این صورت نبود...» 

 
حضرت امام خمینی (ره) ده ها بار بحث نفوذ در ارگان ها و دستگاه ها و انجمن هاي اسلامی را مطرح فرموده اند: 

«و این را باید توجه بکنند آقایان که در بین این ارگان هایی که هست، مثل سپاه پاسداران، مثل ارتش، مثل کمیته ها، مثل دادگاه ها و همه این جاهایی که بعد از انقلاب به عنوان و اسم یک گروهی
پیدا شده است، شیاطین ننشسته اند که این ها خالص باشند. در بین شان افرادي نفوذ کرده اند و به واسطه آن نفوذ کارهایی در آنجا انجام می دهند براي این که روحانیین را و همینطور پاسدارها را و

 
همینطور کسان دیگر را یا به جان هم بریزند و یا منزوي کنند» 

 
«اشخاص فاسدي هستند که در همه ارگان ها نفوذ کردند، در همه کمیته ها، در همه دادگاه ها، در همه جاهاي دیگر نفوذ کردند و براي خاطر مشوه کردن این جمهوري کارهاي خلاف می کنند» 

 
«ضد انقلاب و اجانب اگر دیدند براي از بین بردن اتحاد شما با حمله نظامی نمی شود کار کرد با نفوذ اقدام می نمایند تا شما را از درون بپوسانند.» 

 
امام خمینی در 5 بهمن 1365 در جمع شوراى مدیریت حوزه علمیه قم درباره نفوذ در حوزه هاي علمیه می فرمایند: 

«آن ها که همیشه در فکر بوده اند که در حوزه علمیه نفوذ کنند... نفوذ آن ها نفوذ ظاهرى نیست که معلوم باشد فلان آقا نفوذى است. چه بسا بیشتر از شما اظهار دیانت بکند، معذلک در موقع مناسب

 
کارش را انجام دهد.» 

 
سوم 

علاوه بر دستگاه ها و نهادهاي انقلابی و اطلاعاتی حزب جمهوري اسلامی هم مورد طمع نفوذي ها بود. این حزب با مأموریت کادرسازي براي نظام تأسیس شد و گذرگاه و کانال مهمی براي ورود به

 
بخش هاي مختلف مدیریتی نظام بود. 

 
آیت االله هاشمی رفسنجانی، از مؤسسین حزب، درباره نفوذ محمدرضا کلاهی می گوید: 

«حزب (جمهوري اسلامی) یک مؤسسه فوق العاده دربسته اي نبوده و تکیه بر افکار عمومی بوده و یک جوان ظاهرالصلاح در طول یک سال،دو سال می تواند به شکلی عمل کند که اعتماد را جلب
بکند. این خیلی سخت نیست... دریک حزبی که اساس ان بر ارتباط و اعتماد به مردم است، یک جوان دانشجو با ظاهر فریبنده و نشان دادن خدمت صالح، می تواند اعتماد جلب بکند و اینطور شده

 
بود.» 

 
آقاي علیرضا نادعلی، از اعضاي حزب جمهوري اسلامی، می گوید: 

«آنموقع، یعنی سال هاي اوائل پیروزي انقلاب، حزب یک جایی بود که ورود افراد مختلف به آن آزادبود. یعنی همه کسانی که دوست داشتند که ارتباطاتی داشته باشند و خدمتی بکنند ... حزب هم
واقعاً دربش به روي همه بازبود... می خواهم عرض بکنم که حضور کلاهی خیلی حالا سخت هم نبود چون حزب خیلی گزینشی عمل نمی کرد. خیلی ها با یک مقدار استعدادي که از خودشان نشان

 
می دادند، خب وارد می شدند و رشد هم می کردند.» 

در همان مقطع افرادي مانند اصحاب یمین، از اعضاي مخفی حزب توده، با تقرب به دکتر جاسبی، قائم مقام حزب جمهوري اسلامی، در جایگاه «دبیر تشکیلات کل کشور» در سازمان امور اداري و
استخدامی و مدیرکل برنامه ریزي وزارت کشور جاي گرفت و در تدوین اساسنامه و تدارك کنگره حزب جمهوري اسلامی نقش آفرینی کرد. رفعت محمدزاده، عضو هیئت سیاسی کمیته مرکزي حزب

 
توده و مسئول شعبه پژوهش این حزب، که هدایت اصحاب یمین را بر عهده داشت، در بازجویی هایش نوشته است: 

«وي هم چنین خبر داد که آقاي جاسبی از او خواسته است طرحی درباره تدارك کنگره حزب جمهوري اسلامی و نیز اساسنامه و برنامه این حزب تهیه کند. اصحاب یمین در این زمینه ها از من کمک
خواست و من نیز طرحی زمان بندي شده براي تدارك کنگره به صورت یادداشت تهیه کردم و در اختیار او گذاردم. اصحاب یمین پس از مدتی به من خبر داد که این طرح با تغییراتی به تصویب آقاي

 
جاسبی رسیده است و گویا به تصویب شوراي مرکزي حزب نیز رسیده است.» 

جمیلی با نام مستعار «سزاوار» یکی دیگر از نفوذي هاي سازمان مخفی حزب توده در حزب جمهوري اسلامی بود. جمیلی تا جانشینی حسین کمالی، مسئول کارگري حزب جمهوري اسلامی، ارتقا پیدا

 
کرد. پس از انتصاب علیرضا محجوب در سمت مشاور کارگري نخست وزیر، جمیلی مسئول رسیدگی به شکایات کارگران و اعضاي انجمن هاي اسلامی کارخانه ها شد. 

وقتی حزب توده، که در دوران پس از کودتاي 28 مرداد 1332 تا انقلاب در ایران حضور ناچیز داشت، توانست تا این حد نفوذ کند قطعاً امکان نفوذ براي سرویس هاي اطلاعاتی غرب و برخی کانون

 
هاي سیاسی و مالی معارض با انقلاب بسیار بیشتر بود. 

چهارم 



نکته دیگري که در مصاحبه آقاي یونسی مطرح شده و دقیق بنظر نمی رسد، ساده نشان دادن عملیات 7 تیر و 8 و 14شهریور است. تصویري که آقاي یونسی از این عملیات ها می سازد به این شکل

 
است که گویی کلاهی و کشمیري و فخارزاده به تنهایی بمبی را کار گذاشته اند و تمام. 

روایت رایج اینگونه است که محمدرضا کلاهی را بعنوان عامل انفجار 7 تیر یعنی مقر حزب جمهوري اسلامی معرفی می کنند و مسعود کشمیري را عامل انفجار 8 شهریور نخست وزیري و محمود

 
فخارزاده را عامل انفجار و شهادت آیت االله قدوسی دادستان انقلاب اسلامی در 14 شهریور. این تصویر اشتباه است. 

اینگونه عملیات ها بزرگ و پیچیده هستند و قطعاً در هر مورد تیمی هدایت و رهبري و پشتیبانی را به دست داشته و قاعدتاً در خارج از مکان مورد نظر مستقر بوده است. مجموعه افرادي نیز در داخل
این مجموعه ها بوده اند و پشتیبانی کرده اند تا عملیات انجام بگیرد. اینگونه عملیات ها کار یک نفر نفوذي به تنهایی نیست و نمی تواند باشد. باید شبکه اي از عوامل نفوذي در هر مرکز حضور داشته

 
باشد تا مراحل مختلف طی شود و سرانجام به مرحله نهایی برسد. با توجه به این امر، این پرسش مطرح می شود که سایر عوامل نفوذي این عملیات ها چه شدند و در سال هاي بعد کجا رفتند؟ 

نفوذ به صورت فردي کارایی کمی دارد. منابع منفرد در مقابل حجم کار، کار جدي نمی توانند بکنند و باید در شبکه هایی گرد هم آیند و مکمل یکدیگر باشند. مثلاً یک اقدام مخرب براي بدبین کردن
چهره نظام با یک نفوذي به راحتی شدنی نیست؛ باید شبکه اي وجود داشته باشد در دستگاه هاي مختلف تا این طرح را محقق کند. براي کسب تجربه از تاریخ و صیانت از نظام و سالم سازي سیستم

 
نیاز داریم اینگونه عملیات ها را مورد بازبینی قرار دهیم و به روایت هاي سطحی اکتفا نکنیم. 

 
پنجم 

بحث انفجار حرم مطهر امام رضا (ع) در 30 خرداد 1373 و ارائه اطلاعات کذب به جامعه و مسئولین درباره این انفجار از سال ها پیش مطرح بود ولی آقاي علی یونسی اولین مقام اطلاعاتی است که

 
بخشی از این سناریو را بیان می کند و به این ترتیب به روایت هاي قبلی سندیت می دهد. از این منظر مصاحبه آقاي یونسی اهمیت فراوان دارد. 

در آن زمان سعید امامی (با نام مستعار سعید اسلامی) معاون امنیت وزارت اطلاعات بود. سعید امامی و آقاي مصطفی کاظمی، مدیرکل التقاط در معاونت امنیت، با طراحی یک سناریو به دروغ عامل
انفجار حرم را فردي بنام مهدي نحوي عنوان کردند و سپس اعلام کردند که فرد فوق در درگیري با نیروهاي اطلاعاتی زخمی و در بیمارستان فوت کرده است. بر اساس آنچه در رسانه ها منتشر شد،
نحوي در آستانه مرگ در مصاحبه اي به نقش خود در انفجار حرم اعتراف کرد. البته آقاي یونسی اشاره نکرده که مهدي نحوي ماه ها قبل از انفجار حرم به دلیل ارتباط با سازمان منافقین در بازداشت

 
بود. 

بررسی حوادث در مقطع زمانی 30 خرداد تا 15 تیر 1373 بسیار مهم است. حلقه ها و حوادثی که منجر به مثلاً کشف مهدي نحوي بعنوان عوامل انفجار حرم امام رضا (ع) شد غیرواقعی و براي فریب

 
مسئولین و مردم بود. اتفاقات این 15 روز مانند دستگیري قاتلان کشیش ها و خنثی کردن بمب گذاري در حرم حضرت امام خمینی (ره) و حرم حضرت معصومه (س) و غیره تماماً مخدوش است. 

اعلام کردند بتول وافري قصد بمب گذاري در حرم امام خمینی و مریم شهبازپور قصد بمب گذاري در حرم حضرت معصومه (س) داشتند و بهمراه فرحناز انامی در هنگام خروج از کشور در سیستان و

 
بلوچستان بازداشت شدند. این سه زن بعنوان عوامل قتل کشیش ها نیز معرفی شدند. 

نکته قابل توجه آن است که در این سناریوها براي هر فرد چند نقش تعریف کرده بودند. مثلاً مهدي نحوي در جایی مسئول بهرام عباس زاده براي انفجار مسجد مکی معرفی شد که بمب را در تهران
در قمقمه به عباس زاده تحویل داد و در جاي دیگر بعنوان عامل انفجار حرم امام رضا (ع) معرفی شد. سه زن فوق قاتل کشیش ها معرفی شدند و در جاي دیگر عوامل بمب گذاري در حرم امام خمینی
(ره) و حضرت معصومه (س). سرنوشت این سه زن منافق که بعنوان قاتل دو کشیش و اقدام به بمب گذاري در حرم امام و حضرت معصومه معرفی شدند باید مورد بررسی قرار گیرد. سرنوشت آن ها

 
چه شد و اکنون کجا زندگی می کنند؟ 

 
آقاي علی یونسی پس از 27 سال بخشی از ماجراي مهدي نحوي را اینگونه بیان کرده اند: 

«مواردي بوده که بی دلیل افراد را بازداشت و اعتراف گرفته بودند که مرتکب جنایتی شده اند و بعد خود وزارت اطلاعات همان موقع متوجه شده بود که اینطور نبوده است. فاجعه اي که در انفجار حرم
امام رضا (ع) رخ داد مربوط به گروهی افراطی (از اهل سنت) بنام فرقان بود اما فرقه تروریستی رجوي مظنون و متهم شد و وزارت اطلاعات آن موقع افرادي را دستگیر و از آن ها اقراري مبنی بر ارتکاب
این انفجار گرفت. تعدادي بازداشت شدند و وقتی من وزیر شدم با بررسی هایی متوجه این خطا شدم و از بازداشتی دلجویی کردم و تا توانستیم جبران کردیم. بحث مفصلی است که چه جوري جبران

 
کردیم ولی از آنان به نحوي دلجویی شد.» 

آقاي یونسی در اسفند 1377، یعنی بیش از چهار و نیم سال پس از انفجار حرم امام رضا (ع)، وزیر اطلاعات شد. ایشان در حالی می گویند که این افراد آزاد شدند و از آنان دلجویی شد که سال ها
پیش مهدي نحوي به قتل رسیده بود. اکنون که آقاي یونسی جعلی بودن ماجراي انفجار حرم امام رضا (ع) را اعلام کرده اند لازم است مسئولین و متولیان امر توضیح دهند که براي مجازات عوامل این
صحنه سازي زشت و غیرانسانی چه اقدامی کردند؟ آیا مسببین اینگونه اقدامات مجازات شدند یا در سمت هاي خود مانند تا بعداً اقدامات مخرب تري را انجام دهند؟ این مدیران بلندپایه وزارت

 
اطلاعات در زمان آقاي یونسی چه مناصبی داشتند؟ آیا آقاي یونسی امثال سعید امامی و مصطفی کاظمی را حداقل به دادگاه تخلفات اداري معرفی کرد؟ 

اینگونه کیس هاي ساختگی و قلابی بعدها ادامه پیدا کرد. از جمله باید به اعلام دستگیري عاملان ترور شهید صیاد شیرازي و خبر دادن از اعترافات مهم آن ها در اول تیرماه 1378 توسط آقاي علی

 
یونسی، وزیر وقت اطلاعات، اشاره کرد. تیتر خبر سخنان آقاي یونسی در روزنامه هاي آن زمان چنین بود: 

«پس از یک عملیات دقیق چند عامل اصلی شهادت امیر سپهبد صیاد شیرازي شناسایی و دستگیر شدند. در جریان این عملیات اطلاعات بسیار مهمی از جنایات گذشته و اهداف شوم منافقین به دست

 
آمده که توطئه هاي جدید آن ها را خنثی کرد.» 

22 سال از زمانی که آقاي علی یونسی از دستگیري و اعترافات مهم عاملان اصلی ترور شهید صیاد شیرازي خبر دادند گذشته است. بعدها مشخص شد که این خبر پوچ بوده و هیچگاه عوامل ترور فوق

 
دستگیر نشده اند. هدف از اعلام این مطلب چه بود؟ چگونه چنین اعترافاتی و از چه افرادي گرفته شد؟ 

در داستان 18 تیر 1378 نیز با نوعی سناریو سازي مواجه هستیم که می توان به تفصیل مورد بررسی قرار داد. در آن زمان نیز آقاي علی یونسی وزیر اطلاعات بودند. تقلیل فتنه کوي دانشگاه و آشوب



هاي 18 تا 23 تیر 1378 به ملوس رادنیا، معروف به مریم شانسی، و منوچهر محمدي، معروف به منوچ، و خارج کردن عوامل اصلی این بحران از زیر ضربه و سرانجام خارج کردن ملوس رادنیا و منوچهر

 
محمدي از ایران. 

 
ششم 

نفوذي فقط در جریان انقلابی نیست. طبق قاعده، باید همه جناح هاي مختلف سیاسی اعم از اصلاح طلب و اصول گرا و اعتدالی و غیره هدف نفوذ باشند. و نه تنها جناح هاي درون حاکمیت بلکه
مخالفین و اپوزیسیون حکومت نیز هدف نفوذ سرویس ها و کانون هاي اطلاعاتی قرار دارند. آنان در گروه هاي مختلف براي حال و آینده افرادي را نفوذ می دهند. نفوذي درون جبهه انقلاب در صورتی
بیشترین بازدهی را دارد که با نفوذي هاي موجود در اپوزیسیون پاس کاري داشته باشد. آنان مکمل یکدیگرند. سرویس ها و کانون ها بگونه اي برنامه ریزي می کنند که هر جریانی قدرت را به دست

 
گیرد ، سرنخش در اختیار آنان باشد یا حداقل افراد موثري در جریان غالب داشته باشند. 

 
هفتم 

آقاي علی یونسی نفوذ سرویس هاي اطلاعاتی بخصوص اسرائیل را به ده سال اخیر تقلید داده است و دوران مدیریت خود و آقایان ریشهري و فلاحیان را دورانی معرفی کرده فارغ از چنین نفوذهایی.

 
ایشان گفته است: 

«ولی از نفوذ سرویس هاي اطلاعاتی و مخصوصاً اسرائیل غفلت شد. ده سال اخیر متأسفانه نفوذ موساد در بخش هاي مختلف کشور به حدي است که جا دارد همه مسئولین جمهوري اسلامی براي جان

 
خودشان نگران باشند... در زمان ما و قبل از ما چنین نفوذهایی وجود نداشت و آنچه که می گفتند کار اسرائیل است ثابت شد که نبود.» 

 
در این باره ذکر چند نکته لازم است: 

 
نفوذ در خلاء شکل نمی گیرد. نفوذ حاصل سال ها سرمایه گذاري، ورود و رشد عناصر اطلاعاتی است. 

 
نفوذ یک پدیده سیستماتیک است و از طریق شبکه صورت می گیرد. شبکه نیز پدیده اي تاریخی است و یک شبه بوجود نمی آید. 

بالاتر به نفوذ ساواك و سرویس هاي اطلاعاتی در گروه هاي مذهبی و مبارز قبل از انقلاب، نفوذ منابع ساواك و سایر سرویس ها در دستگاه ها و نهادهاي پس از انقلاب و غیره اشاره شد. بعلاوه، باید

 
جذب برخی افراد و عناصر درون دستگاه را نیز مدنظر داشت. 

 
نفوذي ها پس از ورود اقدام به بذرپاشی و تکثیر کردند، با این بذرپاشی ها نیز برخورد نشد. 

رهبر معظم انقلاب در جلسه مورخ 1/ 4/ 1378 بر کشف و برخورد با این افراد تأکید فرمودند: «بروید بذرپاشی ها را خنثی کنید. ما باید ساده باشیم که آدم ها در اطلاعات بیایند و نفوذ بکنند تا این

 
رده و بذرپاشی نکرده باشند.» 

این پاسخ رهبري به سخنان آقاي یونسی، وزیر وقت اطلاعات، بود که اصرار بر جمع کردن پرونده قتل هاي زنجیره اي داشتند. آقاي یونسی در این جلسه گفت: «من نگرانی دارم از التهاباتی که داخل

 
وزارت پیش می آید و ما نتوانیم به حرکت مان ادامه دهیم.» معهذا، آقاي خاتمی، رئیس جمهور وقت، نیز بر این نظر بود که «بذرهایی که پاشیده اند و شبکه مرتبطین این ها (باید) شناسایی شوند.» 

چرا آقاي یونسی چنین نکرد؟ چرا با بذرپاشی و شبکه مرتبطین برخورد نشد؟ آیا آقاي یونسی، وزیر وقت اطلاعات، آمرین قتل ها، یعنی مصطفی کاظمی و مهرداد عالیخانی و سعید امامی، را از
وزارتخانه فوق اخراج کردند؟ آیا اصولاً افراد دخیل در قتل هاي زنجیره اي را حداقل به دادگاه تخلفات اداري معرفی کردند؟ آیا واقعیت دارد که آمرین قتل هاي زنجیره اي، که حداکثر 15 تا 17 سال

 
سابقه کار داشتند و طبق قانون تخلفات اداري باید با آنان برخورد می شد، در تاریخ 15 بهمن 1381 بازنشسته شدند؟ 

 
هشتم 

 
آقاي یونسی در حالی می گوید در پرونده قتل ها بحث نفوذ وجود نداشت که بررسی سوابق خانوادگی و عملکرد آمرین قتل ها بسیار قابل تأمل است. 

 
امام خمینی (ره) سابقه خانوادگی و فردي را عنصر مهمی براي جذب در دستگاه هاي اطلاعاتی و انقلابی ذکر نموده اند: 

«باید هر یک از شما توجه به این معنا داشته باشید که این هایی که در انجمن اسلامی می خواهند وارد بشوند و فعالیت بکنند، زندگی قبل از انقلاب شان چه بوده، یک ساواکی نباشد که حالا آمده
باشد یک تسبیحی دستش گرفته باشد و یک ریشی گذاشته باشد و شما را بخواهد بازي بدهد. ببینید قبلاً این چکاره بوده، خانواده اش چه خانواده اي است، خودش چه بوده است، تحصیلاتش کجا
بوده، و چه بوده است فکرش، چه جور فکري بوده است. این ها را باید از قبل از انقلاب شان ما شناسایی بکنیم. زمان انقلاب همه انقلابی هستند. انجمن اسلامی باید از افرادي باشد که خانواده اش
مسلم؛ خودش مسلم، زمان قبل از انقلابش آدم متعهد مسلم، بعد از انقلابش این طور، یک همچو افرادي باید باشند، نه اینکه هر کس آمد خواست وارد بشود و یک قدري هم - فرض کنید - که اظهار

 
انقلابی بودن کرد و اظهار اسلام کرد، شما بازي بخورید. این یک تکلیف شرعی- الهی است براي همه این ارگان هایی که یا به عنوان انجمن اسلامی یا به عنوان کمیته یا به عنوان جهاد سازندگی...» 

 
با توجه به بیانات فوق به سوابق خانوادگی سعید امامی نگاهی بیندازیم: 

 
1- بر اساس پرونده ساواك، علی اکبر امامی، پدر سعید، با درخواست خود بعنوان منبع بکارگیري و حقوق هم از ساواك دریافت کرده است. 

 
فردي که در ساواك به درخواست او رسیدگی کرده، درباره انگیزه او از استخدام به عنوان منبع در ساواك نوشته: جهت پرستیژ طالب همکاري با ساواك است. 

علی اکبر امامی در مقطعی که از مسئولین آموزش و پرورش در سنندج بوده، از مسولین حزب ایران نوین در کردستان نیز بوده است. 



 
سعید امامی در فرم هشت برگی گزینش خود در اطلاعات نخست وزیري از سفر یک ماهه پدرش در سال 1354 به اسرائیل گفته است. 

2- همارخ اعتماد مادر سعید عضو حزب توده بوده است. سلطان محمد اعتماد، دایی سعید، ارتشی بود. او از زمان سرگردي در کردستان هر بار که جهت گرفتن درجه پرونده اش به رکن دوم ستاد
ارتش می رفت بلافاصله ضویت خواهرش (همارخ اعتماد مادر سعید) در حزب توده با ذکر شماره کارت مطرح می شد. تا سال 1352 این موضوع در استعلام ترفیعات سلطان محمد آمده است. سلطان
محمد اعتماد در سال 1352 به عنوان نیروي پاسدار صلح سازمان ملل با حقوق و امکانات بسیار خوب به ویتنام اعزام شد. این بار رکن دوم به دلیل رفتارهایی که به قول رکن دوم در شأن یک نظامی

 
ارتش شاهنشاهی نیست خواستار بازگرداندن وي شد. برادر سرهنگ سلطان محمد اعتماد بنام محمود اعتماد نیز توده اي بود اما رکن دوم ارتش بیشتر به همارخ حساسیت داشت. 

3- سلطان محمد اعتماد سپس وابسته نظامی رژیم شاه در آمریکا شد. سمت وابستگی نظامی حکومت پهلوي در آمریکا به هر کسی داده نمی شد به دلایل متعدد خصوصاً خریدهاي نظامی از آمریکا،

 
پیمان هاي نظامی شاه و آمریکا، حضور مستشاران آمریکایی در ایران و غیره. فردي که به این سمت منصوب می شد، باید شرایط ویژه اي می داشت. 

سرتیپ مهدي منتظري، رئیس سازمان حفاظت اطلاعات ارتش در سال هاي 1377- 1380، در گفتگو ي مورخ 27/ 8/ 1379 درباره سلطان محمد اعتماد به نکاتی اشاره کرده است. منتظري به دلیل

 
مسئولیتش در حفاظت اطلاعات ارتش درباره سوابق نظامیان قبل از انقلاب اطلاعات و دسترسی هاي بالایی داشت. او گفت: 

«دایی سعید امامی که وابسته نظامی در آمریکاست، سابقه همکاري با CIA (سازمان سیا) قبل ازرفتن به آمریکا در ایران را دارد و در اسنادي که در لانه جاسوسی بود این سابقه محرز است. یعنی دایی
در دست آمریکا بوده و چهره شناخته شده اي بود. او دریک مأموریتی به ویتنام رفته بود، زمانش فکر کنم بعد از آتش بس یا شکست آمریکا در ویتنام بوده. آنجا در ویتنام جنوبی همکاري با قرارگاه

 
سیا داشته. اینجا در ایران هم که بوده با افسران اطلاعاتی ایستگاه CIA در سفارت امریکا مرتبط بوده و از او اطلاعات می گرفتند.» 

 
4- بهمن اعتماد، پسرخاله سعید امامی، عضو شوراي ملی مقاومت (وابسته به سازمان منافقین) و نماینده این شورا در انگلستان بود. 

5- گیتی اعتماد، دختر خاله سعید امامی، پس از انقلاب از دانشگاه شهید بهشتی اخراج شد. گیتی اعتماد در گفتگو با سایت معمارنت علت پاکسازي خود را اتهام کمونیست بودن و سفر به اسرائیل ذکر

 
کرده است. 

این فرد با چنین خانواده اي در مراکز و مشاغل حساس بکار گرفته می شود و از مالک اشتر انقلابی تر می شود و در سخنرانی خود در یکی از استان ها می گوید: «مالک اشتر اشتباه کرد، اگر من جاي

 
مالک بودم وقتی امیرالمؤمنین گفته بود برگرد، برنمی گشتم تا چشم فتنه را در بیاورم.» 

 
سوابق خاندان عالیخانی و پیوندهاي آن با اسرائیل بسیار مهم و قابل توجه است: 

 
1- خاندان عالیخانی داراي ارتباطات و پیوستگی هاي قوي با اسرائیل بوده است. 

 
پدر این خانواده، عابدین عالیخانی، در زمان کودتاي 1299 درجه دار فوج قزاق به فرماندهی رضا خان بود و در سال هاي 1315- 1320 سرپرست املاك رضا شاه در تاکستان قزوین. 

 
2- در اسناد ساواك آمده است که فرزندان عابدین خصوصاً علینقی عالیخانی مورد حمایت ملکه مادر بودند عابدین متصدي املاك ملکه مادر بود. 

3- علینقی عالیخانی، فرزند عابدین، عضو ساواك و عضو ارشد کمیته اطلاعاتی مشترك رژیم شاه و رژیم اسرائیل بود. در یک سند ساواك اعضاي این کمیته اطلاعاتی مشترك چنین معرفی شده اند:
«درتاریخ 24، 25، 26 مرداد 1339 کمیته اطلاعاتی مشترك ایران و اسرائیل مرکب از آقایان الموگ، رابکین، بابایی به نمایندگی از طرف اسرائیل و انصاري، عظیما،کاوه، عالیخانی ازطرف ایران تشکیل

 
شد.» 

عالیخانی به عنوان پایه گذار بخش اقتصادي اداره اطلاعات خارجی ساواك، مسئولیت برقراري روابط اقتصادي ایران و اسرائیل را برعهده داشت. او درخاطراتش درباره ارتباط با اسرائیل توسط اداره کل

 
دوم ساواك نوشته است: 

«ارتباطاتی که به علت حساسیت باید محرمانه بماند از راه این اداره صورت می پذیرد مانند تماس با اسرائیل و شیخ نشین هاي خلیج فارس. مسئولیت من این بود که به مسائل اقتصادي مربوطه

 
رسیدگی بکنم. این دوره براي من فوق العاده آموزنده بود... من تقریباً در تمام روابط اقتصادي که ایران با اسرائیل پیدا کرد حضور نزدیک داشتم. 

مهم ترین کاري که در این زمینه انجام دادیم در سال 1958توافق براي تحویل نفت به اسرائیل بود و ساختن لوله 12 اینچی که از عیلات به حیفا نفت می برد... بطوري که ما شریک شدیم در لوله

 
خیلی بزرگ تري که نفت را از عیلات به اشکلون می برد واز آنجا تحویل سوپرتانکرها در دریاي مدیترانه می داد. 

 
این یکی از مهم ترین سرمایه گذاري هایی بود که ایران هرگز کرده. یعنی هر بارسرمایه مان را در مدت کمتر از 18ماه مستهلک می کردیم... اسرائیل براي ما مفید بود و هست و خواهد بود.» 

 
عالیخانی درباره نحوه تصویب قرارداد با اسرائیل می گوید: 

«درآن زمان مسائل بقدري محرمانه بود که قرارداد ایران و اسرائیل براي تحویل نفت و تشکیل شرکت مختلط، که در سوئیس به ثبت رسیده بود، را وزیر وقت دارایی، ضرغام ، که رئیس شوراي عالی

 
نفت بود، به صورتی مطرح کرد که آن هایی که تصویب کردند نفهمیدند که چه تصویب کردند. بنابراین با یک مسائل محرمانه روبرو بودیم، ولی با آن ها من تماس دائم داشتم.» 

4- از اقدامات عالیخانی پروژه دشت قزوین بود. علینقی عالیخانی در فیلم مستند مازیار بهاري درباره مناسبات اسرائیل و ایران - پیش و پس از انقلاب، و در کتاب خاطراتش می گوید که طرح

 
کشاورزي دشت قزوین از ابتکارات وي بوده است: 

«من تقریباً درتمام روابط اقتصادي که ایران با اسرائیل پیدا کرد حضورنزدیک داشتم. من چند بارخودم رفتم اسرائیل و کاملاً درگیر بودم و در این کار خیلی هم از وجود آن ها استفاده کردیم. اولاً



توانستیم کارشناس هاي خوبی را که در رشته هاي مختلف داشتند بیاوریم، کارشناس هاي فوق العاده خوب در رشته هاي آب و کشاورزي، و این ها کمک هاي بسیار جالبی به ما کردند، مثلاً برنامه

 
جامع دشت قزوین زیر نظر آن ها تهیه شد.» 

در دهه 1340 دشت قزوین به مهم ترین مرکز فعالیت هاي کشاورزي اسرائیل در خارج از مرزهاي این دولت بدل شد. اهمیت پروژه دشت قزوین، به عنوان مهم ترین پروژه کشاورزي اسرائیل در خارج،
تا بدان حد بود که موشه دایان، وزیر کشاورزي اسرائیل، دو بار از دشت قزوین بازدید کرد. در گزارش صادق صدریه، رئیس هیئت نمایندگی ایران در اسرائیل، بنقل از یکی از کارشناسان اسرائیلی، آمده

 
است: 

«با این که اسرائیل در بسیاري از کشورهاي آفریقایی و آسیایی و امریکاي لاتین فعالیت دارد لیکن برنامه دشت قزوین بزرگ ترین برنامه اي است که اسرائیلی ها در خارج از کشور اجرا می کنند. برنامه
مزبور شامل 200 دهکده می شود یعنی تقریباً یک سوم مجموع دهکده هاي اسرائیل که فعلاً تعداد آن ها بیش از 600 دهکده است و بایستی در نظر داشت که در سال 1948تعداد دهکده هاي یهودي
نشین اسرائیل از 200 تجاوز نمی کرده است و بنابر این می توان گفت کاري که در دشت قزوین در دست اجرا است از لحاظ اقتصاد کشاورزي تقریبا معادل کاري است که دولت اسرائیل در بدو تأسیس

 
با آن مواجه بوده است.» 

علینقی عالیخانی درسال 1341در دولت امیراسداالله علم وزیر اقتصاد شد. او تا سال 1348 در دولت هاي حسنعلی منصور و امیرعباس هویدا وزیربود و سپس تا سال 1350 ریاست دانشگاه تهران را به

 
عهده داشت. عالیخانی از آن پس به فعالیت هاي اقتصادي پرداخت و ریاست هیئت مدیره بانک ایران و آمریکا را به دست گرفت. 

4- مینو عالیخانی، دختر عابدین و خواهر علینقی، عضو ساواك بود. او دوره آموزش اطلاعاتی را در اسرائیل گذرانید و پس از بازگشت در اداره کل هشتم ساواك به ریاست سرتیپ منوچهر هاشمی در
ارتباط با سرویس هاي بلوك شرق فعالیت می کرد. او با افسران اطلاعاتی سفارتخانه هاي کشورهاي کمونیستی در تهران رابطه نزدیک برقرار می کرد. بی پروایی مینو در این روابط تا بدان حد بود که

 
سرتیپ هاشمی در زیر گزارش شنود مکالمات مینو با یکی از افسران اطلاعاتی بلوك شرق چنین نوشت: «مینو زن است یا مرد؟» 

در گزارش ساواك درباره چگونگی کنترل تلفن مأموران و کارمندان نمایندگی رژیم اسرائیل مستقر در تهران در شش ماهه اول سال 1351 به شنود و کنترل تلفن برخی از این افراد اشاره کرده است:

 
«مذاکرات و تماس هاي نامبرده (مسعود عالیخانی) و خواهرش مینو عالیخانی با اعضاء سرویس زیتون گزارش شده است. کنترل تلفن وي مورد موافقت قرار نگرفت.» 

5- محمدباقر عالیخانی، مسئول شاخه سیاسی کودتاي نقاب (معروف به کودتاي نوژه)، پسر دیگر عابدین است. ستوان ناصر رکنی، از عناصر اصلی کودتا که اوراق بازجویی اش حائز اهمیت فراوان است،

 
در تک نگاري به صراحت از او به عنوان «مسئول شاخه سیاسی» کودتا نام برده است. 

6- نوش آذر عالیخانی، دختر دیگر عابدین، همسر دوم صفا حائري بود. همسر اوّل صفا حائري نیز پس از طلاق با محمدباقر عالیخانی ازدواج کرد. صفا حائري با مسعود عالیخانی رابطه صمیمانه داشته و
از همکاران سرویس اطلاعاتی اسرائیل در ایران شمار می رود. طبق اسناد ساواك، زمانی که صفا حائري نمایندگی سازمان تلویزیون ملی ایران را در بیروت به عهده داشت، چنان در دوستی با اسرائیلی

 
ها بی پروا بود که سازمان فتح تهدید کرد مرکز تلویزیون ایران در بیروت را منفجر خواهد کرد. 

 
7- مسعود عالیخانی، پسر دیگر عابدین، از ارکان اصلی شبکه اسرائیل در ایران بود. 

مئیر عزري، سفیر رژیم صهیونیستی در دوران پهلوي، در خاطراتش درباره مسعود عالیخانی نوشته است: «مسعود عالیخانی با استفاده از بورس وزارت خارجه اسرائیل در دانشکده کشاورزي رخوووت
وابسته به دانشگاه عبري در اسرائیل آموزش دید. عالیخانی همسري یهودي از آفریقاي جنوبی برگزید.» مسعود عالیخانی نمایندگی برخی شرکت ها و کمپانی هاي اسرائیل را در ایران برعهده داشت.
عزري می نویسد: «کمپانی کشتیرانی صیم، که سال ها پیش در اسرائیل برپا شده بود، در ایران نماینده اي ارمنی داشت با نام بابایان. روزي داوید العازار، سرپرست کمپانی صیم، به آگاهی من رساند که

 
نمایندگی بابایان به پایان رسیده و از این پس مسعود عالیخانی، برادر علینقی عالیخانی وزیر صنایع، به نمایندگی این کمپانی برگزیده شده است. بابایان این جابجایی را خودسرانه خواند.» 

 
طبق مندرجات اسناد ساواك ، در سال 1354 رئیس ایستگاه موساد در تهران در پایان دوره مأموریتش به جانشین خود چنین توصیه کرد: «بدون کمک هاي مسعود کار ما در ایران پیش نمی رود.» 

در سندي از ساواك، رئیس ایستگاه موساد در ایران درمورد یک یهودي نشان شده توسط موساد، که در اسرائیل هم تحصیلات عالیه داشته، از مسعود عالیخانی استعلام و نظر او را براي جلب همکاري

 
این فرد سوال کرده است. مسعود پاسخ داده است: «در یک کلام از این آدم، اسرائیلی در نمی آید.» 

 
در سند دیگر، وزیر مختار اسرائیل در گفتگوي تلفنی با مسعود عالیخانی می گوید: «گفته بودم فقط مسعود خان می تواند از پس این کار برآید، من قبلاً پیش بینی کرده بودم.» 

حسین شریعتمداري، مدیر مسئول کیهان و از مدیران پیشین وزارت اطلاعات، در گردهمایی طرح ولایت (مرداد 1382) در آبعلی گفت: «جایگاه مسعود عالیخانی در شبکه زیتون بگونه اي بود که اگر

 
بعضی از یهودي هاي ایران کسی را به موساد معرفی می کردند (که) به عنوان جاسوس، به عنوان منبع عضوگیري کند، موساد نمی پذیرفت مگر اینکه مسعود عالیخانی تأیید کند.» 

مسعود عالیخانی در سال هاي 1345- 1357 گرداننده واقعی شبکه هاي پنهان اسرائیل در ایران بود. باتجربه ترین و متخصص ترین کارشناسان اطلاعاتی ایران در حوزه اسرائیل جایگاه عالیخانی را در

 
عملیات موساد در ایران مهم تر از یعقوب نیمرودي و یوري لوبرانی عنوان کرده اند. 

عالیخانی از مهم ترین چهره هاي پنهان اطلاعاتی دوران متأخر پهلوي است که با شخصیت ها و کانون هاي عالی صهیونیستی در جهان غرب ارتباط نزدیک داشت و در بالاترین سطوح عمل می کرد.
الیعرز تسفریر، آخرین رئیس نمایندگی موساد در ایران در دوران پهلوي، در کتاب خاطراتش با نام «شیطان بزرگ، شیطان کوچک» درباره جایگاه خانواده علینفی عالیخانی و بویژه برادرش مسعود در

 
خدمت به اسرائیل نوشته است: 

«پیش از آنکه ناخیک به وطن باز گردد، همراه با او فرصت بسیار شیرینی براي آشنایی با یک خانواده فوق العاده جالب براي من دست داد. صحبت از خانواده علی است. یک خانواده اصیل پارسی که
فرزندان آن ها همگی تحصیل کرده هستند واز توانایی چشم گیري در عرصه تجارت بازرگانی و امور مالی در جامعه ایران برخوردار بودند. خانواده «علی» بطرز شجاعانه اي ارتباطات خوبی نیز با کشور
اسرائیل برقرار گرده و به داد و ستد با تجار و بازرگانان اسرائیلی روي آورده اند. وقتی یکی از فرزندان خانواده به نام مسعود به سنی می رسد که می خواهد از خانه بیرون زند، او را براي تحصیلات عالی
به اسرائیل می فرستند. در جاي دیگري از جهان، در کشور آفریقاي جنوبی یک خانواده یهودي که بسیار به یهودیت وفادارند و میان خود ارتباطات حسنه اي دارند، فرزند دختر جوان خود را براي ادامه
تحصیلات به دانشگاه هاي اسرائیل می فرستند تا تحصیل کند و نیز بتواند همسري یهودي براي خود بیابد و می گویند مبادا در آفریقاي جنوبی گرفتار عشق جوانی غیریهودي شود. دست تقدیر را



ببینید که باربارا، دختر این خانواده، به اسرائیل می آید و در اسرائیل به عشق مسعود فرزند خانواده مسلمان ایرانی گرفتار می آید. باربارا و مسعود ازدواج می کنند و حاصل عشق آن ها چند فرزند
زیباست. این زوج به ایران می آیند و اکنون در تهران خانه آن ها را در واقع باید خانه فرهنگی اسرائیل- ایران نامید. درب خانه پر مهر آن ها به روي همه اسرائیلی ها به ویژه جوانان و مجردهاي
اسرائیلی گشوده است. مسعود خودش ارتباطات حسنه اي با محافل و مجالس سطح بالا و مقامات دارد. او گوش شنوایی نیز براي شنیدن و تحمل کردن دیگران دارد و پس از آنکه به دقت گوش می

 
دهد، همواره توصیه ها و نصایحی در موردي که خواسته اید مطرح می کند. در این روزها که ابهام اوضاع ادامه دارد، شنیدن توصیه ها و ارزیابی هاي او جالب است.» 

 
ارتشبد فردوست در خاطراتش درباره موروثی بودن شبکه نفوذي برخی سرویس هاي اطلاعاتی نکته مهمی بیان نموده است: 

«در MI-6 مهره هاي مهم و پنهانی سازمان eminence grise خوانده می شوند. اصل موروثی بودن یک اصل مهم در جذب این مهره هاست و کم تر به دنبال افراد آزمایش نشده می روند. آن ها
فردي مانند قوام شیرازي را پیدا می کنند، که لابد فرد مناسبی براي سیاست روز انگلیسی ها بوده، اگر مال و مقام داشته که فبها و اگر نداشته به او می دهند و آنگاه این نقش در این خانواده موروثی
می شود. فرمانفرما را در نظر بگیریم که حدود 30 فرزند داشت. اگر هر فرزند او بطور متوسط 2 فرزند داشت در دوران محمدرضا حداقل 90 (30+60) مأمور مسن و جوان انگلیس فقط از نسل او بود
که همه متنفذ بودند. و یا خود شاپورجی را در نظر بگیریم که پدر او جاسوس رده اول انگلیس و کسی بود که روي نظراتش حساب می شد. و یا خان اکبرها را در نظر بگیریم که پدران آن ها مأمور
طراز اول انگلیس در اواخر قاجاریه بودند. البته انگلیسی ها مأمور جدید نیز، با معرفی افراد مورد اعتماد، جلب می کنند و به لیست اشرافیت اطلاعاتی خود اضافه می کنند. مثلاً، عباس آرام از وابستگان
انگلیس مدت ها وزیر خارجه بود. موقعی که او سفیر در ژاپن شد هوشنگ انصاري کارمند محلی سفارت ایران بود. آرام تشخیص داد که انصاري فرد مناسبی است و او را به انگلیسی ها معرفی کرد.

 
بدین ترتیب، انصاري ناگهان وزیر اطلاعات، سفیر ایران در آمریکا، وزیر دارایی، مدیرعامل شرکت نفت شد و جزء کاندیداهاي نخست وزیري بود که انقلاب رخ داد. 

شاپورجی از سال 1333 استاد زبان انگلیسی در دانشگاه جنگ بود. چرا او به این کار اشتغال داشت؟ مسلماً براي شناسایی زبدگان ارتش و بنابراین او یک «نشانگر» درجه اول بود. او با افسران مستعد و
آینده دار طرح دوستی می ریخت، به دردبخورها را انتخاب می کرد، تماس می گرفت، آماده می کرد، تحقیق می کرد و پس از تصویب مرکز MI-6 آن افسر مأمور انگلیسی ها می شد و تدریج به

 
مقامات عالی می رسید. 

بنابراین، «نشان کردن» نیز از اصول اساسی فعالیت انگلیسی ها است، ولی براي اطمینان صددرصد رویه خانوادگی و مهره گیري از درون «اشرافیت اطلاعاتی» خود را ترجیح می دهند. آنچه گفتم به

 
این صراحت در آموزش MI-6 نبود بلکه حاصل صحبت هاي طولانی با شاپورجی و رئیس MI-6 سفارت و سایرین و ثمره تجربه چندین ده ساله من است.» 

 
نهم 

آقاي یونسی در این مصاحبه کارکرد شبکه نفوذي اسراییل را به ترور و کشتن مسئولین تقلیل داده و از جمله گفته است: «10 سال اخیر متأسفانه نفوذ موساد در بخش هاي مختلف کشور به حدي

 
است که جا دارد همه مسئولین جمهوري اسلامی براي جان خودشان نگران باشند.» 

 
این امر نشان می دهد که شناخت وزیر پیشین اطلاعات از کارکردهاي شبکه نفوذي سطحی افتاده است. ترور فقط بخشی از مأموریت هاي شبکه نفوذي است. 

 
برخی از کارکردهاي شبکه نفوذي را این گونه می توان دسته بندي کرد: 

 
1- تلاش و فعالیت مستمر و همه جانبه به منظور ایجاد تشکل و سازمان دهی عناصر پراکنده و گروه ها در مخالفت با جمهوري اسلامی، 

 
2- ایجاد تشتت و انشقاق و اختلاف میان نیروهاي حامی نظام با شیوه هاي مختلف، 

 
3- تخریب و حذف نیروهاي مؤثر انقلابی حامی و همراه نظام، 

 
4- مرعوب کردن مسئولین، 

 
5- ارائه گزارش، اطلاعات، اخبار و تحلیل هاي نادرست به مسئولین کشور؛ در برخی موارد سیاه نمایی و در برخی موارد سفیدنمایی بمنظور خواب کردن مسئولین و از بین بردن حساسیت هاي آنان، 

 
6- ایجاد جو بدبینی به نظام از طریق برخوردهاي تند و غیرمنطقی و فشار بر مردم، 

 
7- جلب توجه مسئولین به سازمان منافقین و وزن بیش از حد لازم دادن به این سازمان بمنظور استتار نقش شبکه هاي نفوذي، 

 
8- به هرز کشانیدن نیرو، انرژي و پتانسیل نظام در ابعاد مختلف، 

9- تلاش براي نفوذ در مخالفین حکومت یعنی نیرویی که در آینده احتمال به دست گرفتن قدرت را دارد. یعنی هر نیرویی توانایی و استعداد این را داشته باشد که قدرت را به دست بگیرد، باید در

 
اختیار شبکه نفوذ باشد، 

 
10- جمع آوري اطلاعات و اخبار اپوزیسیون به منظور نزدیک کردن طیف هاي مختلف اپوزیسیون و حذف گروه هاي نامطلوب اپوزیسیون، 

 
11- بزرگ کردن جثه و بدنه اپوزیسیون و نحیف کردن حامیان نظام با جریان سازي هاي مختلف به منظور تقویت ضد انقلاب، 

 
12- ترور برخی مخالفین و معاندین به منظور جنجال آفرینی، هزینه سازي و بدنام سازي نظام، ایجاد بدبینی به نظام از طریق ترورهاي ردگذاري شدت در داخل و خارج، 

 
13- القاء خطوط به مسئولین نظام به منظور بی خطر جلوه دادن بخشی از مخالفین و ایجاد حساسیت روي بخش دیگر و تغییر اولویت مسئولین و دستگاه هاي مسئول، 



 
14- جریان سازي در داخل و خارج از کشور با معاندین و مخالفین به منظور تقویت ضد انقلاب براي برخورد با نظام جمهوري اسلامی، 

 
15- جدا کردن بخشی از روحانیت و نخبگان از نظام و رهبري از طریق برخوردهاي امنیتی و قضایی، و ایجاد بدبینی، فاصله و شکاف بین علما و مراجع با رهبري تحت عناوین مختلف، 

 
16- ایجاد دوقطبی هاي کاذب، برجسته کردن مسائل غیرمهم و فرعی در بزنگاه هاي مهم ، 

 
17- ایجاد نارضایتی در مردم از طریق تشدید مشکلات معیشتی و اقتصادي، 

 
دهم 

جناب آقاي یونسی مشاور و دستیار رئیس جمهور در هشت سال گذشته بوده است. ایشان مشاور رئیس دولتی بوده که به ادعاي آقاي یونسی در دوره ایشان نفوذ اسرائیل در کشور به بالاترین حد
ممکن رسیده است. این پرسش مطرح است که چرا ایشان طی این سال ها خطر فوق را افشاء نکردند و چرا در روزهاي پایانی دولت چنین کاري کردند؟ چه مسئله اي سبب شده که بطور غیرمترقبه

 
بحث نفوذ اسرائیل براي ایشان اهمیت پیدا کند؟ 

بنظر می رسد آقاي یونسی این ذهنیت و تحلیل را دارد که بخشی از دستگاه اطلاعاتی به او به عنوان یک سوژه در بحث نفوذ نگاه می کنند و او را جز شبکه نجات نفوذي ها می دانند، لذا نگران است و
این مصاحبه پیشگیري است. برداشت من این است که ایشان نگران هستند. بنظرم نگرانی بیجایی نیست...



افزایش دو برابري وام اشتغال مددجویان کمیته امداد

منبع: رادیو اقتصادشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1400/04/21

رئیس کمیته امداد از تصویب افزایش سقف وام اشتغال مددجویان به 100 میلیون تومان در شوراي عالی اشتغال خبر داد.

 
سید مرتضی بختیاري: افزایش دو برابري وام اشتغال مددجویان کمیته امداد 

 
رئیس کمیته امداد از تصویب افزایش سقف وام اشتغال مددجویان به 100 میلیون تومان در شوراي عالی اشتغال خبر داد. 

 
سید مرتضی بختیاري گفت: پارسال حداکثر وام اشتغال مددجویان 50 میلیون تومان بود که با تصویب شوراي عالی اشتغال این رقم امسال به 100 میلیون تومان می رسد. 

 
رئیس کمیته امداد اضافه کرد: افزایش تسهیلات اشتغال مددجویان به تایید رئیس جمهور رسیده است، پس از تصویب در شوراي پول و اعتبار براي اجرا ابلاغ می شود. 

بختیاري با اعلام اینکه کمیته امداد پارسال حدود 200 هزار فرصت شغلی براي مددجویان ایجاد کرد افزود: اعتبارات اشتغال این نهاد در سال گذشته 5800 میلیارد تومان بود که با تصویب مجلس

 
شوراي اسلامی، این رقم در سال جاري به 10 هزار میلیارد تومان رسیده است. 

رئیس کمیته امداد امام خمینی گفت: برنامه کمیته امداد در سال جاري راه اندازي 300 هزار فرصت شغلی براي خانواده هاي تحت حمایت است.



نویسندگانی که از پیشرفت و توان ایرانیان بنویسند طرد می شوند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1400/04/21

اگر نویسنده  اي بخشی از پیشرفت ایرانیان را در هر حوزه  اي بنویسد، آن نویسنده ابتدا از سمت دوستان خودش طرد می  شود، بعد از سمت دستگاه  هاي مسئول در جامعه و بعد از طرف مردم.

اگر نویسنده  اي بخشی از پیشرفت ایرانیان را در هر حوزه  اي بنویسد، آن نویسنده ابتدا از
سمت دوستان خودش طرد می  شود، بعد از سمت دستگاه  هاي مسئول در جامعه و بعد از

 
طرف مردم. 

به گزارش خبرنگار مهر جلسه داوري کتاب هاي حوزه حکمرانی نخستین جایزه کتاب روایت
پیشرفت با حضور مصطفی زمانیان، پژهشگر حوزه سیاستگذاري و رئیس پژوهشکده
آیندگان، مسعود دیانی، کارشناس برنامه سوره شبکه 4 سیما، حسین قرایی، فعال فرهنگی و
کارشناس حوزه تاریخ شفاهی و محمد نمازي دبیر علمی جایزه برگزار شد. در این جلسه
داوران درباره ایده روایت پیشرفت و کتاب هایی که در این بخش داوري شدند گفت و گو

 
کردند. کتابهاي راه یافته به مرحله داوري نهایی بخش حکمرانی این جایزه عبارتند از: 

1- محرمانه هاي اقتصاد ایران 2- رسم جهاد 3- الف تا ي 4- راه سوم 5- زنده باد جهاد 6-
بزرگ مریخی کوچک ونوسی 7- خروج از خیابان سئول 8- نماینده تام الاختیار 9- یک

 
روایت معتبر درباره همه پرسی جمهوري اسلامی 

 
جامعه منتظر شنیدن روایت پیشرفت نیست 

مسعود دیانی پژوهشگر حوزه روایت و دین پژوهی گفت: اصولاً در فضاي امروز کشور ما خلق روایت پیشرفت شدنی نیست. اگر کسی پیشرفت را روایت کند یا روایت پیشرفت بنویسد، ایثار بزرگی کرده
است. چون جامعه منتظر شنیدن روایت پیشرفت نیست و در این اتفاق هم همه موثرند. بر اساس پژوهشی که در چند سال اخیر درباره ادبیات داستانی کشور داشته ام، می گویم: اگر نویسنده اي
بخشی از پیشرفت ایرانیان یا توانایی ایرانیان را در هر حوزه اي بنویسد، آن نویسنده ابتدا از سمت دوستان خودش طرد می شود، بعد از سمت دستگاه هاي مسئول در جامعه و بعد از طرف مردم! ما

 
حتی از پر افتخارترین وقایعی که داشته ایم نمی توانیم روایت کنیم، چون نمی خواهیم و نمی گذاریم! 

وي ادامه داد: حتی در همین حوزه هنري که این جلسه برگزار می شود، آثاري که از آنها بیرون می آید، دیگر روایت پیشرفت نمی بینیم، روایت نقِ می بینیم. حتی در حوزه دفاع مقدس، دیگر کتاب ها
حرفی از پیشرفت نمی زنند، تقریباً همه معتقدند که ما در جنگ اشتباه کردیم! حتی اگر تعارفات را کنار بگذارند یا منتقدان به طور جدي با آنها صحبت کنند، برخی معتقدند ما در انقلاب هم اشتباه
کردیم! ما بعد از اشتباه هم اشتباه کردیم! ما در همه چیز اشتباه کردیم! جناح هاي سیاسی هم به هم می گویند در این سال ها جز خوردن و بردن و اختلاس و ضعف مدیریتی و آنچه جناح ها در ایام

 
انتخابات به هم منتسب می کنند، چیزي نداریم. 

دیانی در ادامه گفت: از طرفی هم هجمه ها ضد انقلاب ها را داریم. آنها با شعار کاري ندارند؛ روایت را هدف گرفته اند. آنها سعی می کنند پرافتخارترین کارهاي انقلاب اسلامی را هم به نقطه ضعف
تبدیل کنند؛ مثل اتفاقی که امروز در مورد واکسن، در حال رخ دادن است. این اتفاقی است که در ایران در حال رخ دادن است. حتی اگر کسی در یک حوزه کوچک مانند زندگی خانوادگی، مسیر شغلی
و مانند اینها بگوید راه را درست رفتم و شد و توانستم! این حرف ها دیده نمی شوند. حتی در برخی کتاب هایی که در این همین جایزه مورد توجه داوران قرار گرفته اند هم به دلیل نقدهایی که در آن

 
داستان نسبت به یک حرکت در کشور بیان شده، مقبول واقع شده اند! 

 
فضا براي نوشتن روایت پیشرفت مناسب نیست 

پژوهشگر حوزه روایت و دین پژوهی در ادامه خاطرنشان کرد: مساله دیگر این است که این کتاب ها را چه کسی می خواند! ما در ایران مدیریت هایی بسیار قوي داشتیم. حتی زمانی دغدغه راهبر
انقلاب هم بود، تعبیر ایشان این بود که هر دو جناح با تضعیف مدیریت به نظام خیانت می کنند. ولی اگر گفته شود، در فلان بخش کشور دستاورد، شگفتی یا پیشرفت داشته ایم؛ کسی به آن توجه
نمی کند. در جامعه ما هنوز کتاب هوندا؛ داستانی از کامیابی مدیریت ژاپنی در آمریکا رابرت شوك خوانده می شود؛ این همه خلاقیت در جنگ و بعد از آن انجام شد؛ ولی روایتی از آنها براي خوانده
شدن وجود ندارد. فضا براي نوشتن روایت پیشرفت مناسب نیست. تمام توان عده اي در داخل و دشمنان خارجی این است که القا کنند که ایرانی از سال 1357 به بعد اشتباه کرده است. در چنین

 
فضایی خلق آثار روایت پیشرفت جاي دست مریزاد دارد. ولی تا چیزهایی تغییر نکند، نمی توان به این حرکت امید داشت. 

دیانی هم چنین با اشاره به سیاست گذاري فرهنگی کشور گفت: در این سال ها بسیاري از آثاري که در جایزه جلال که جایزه بزرگ ما در حوزه ادبی است جایزه گرفته اند، ضد ایران و ضد پیشرفت و
ضد اعتماد به نفس ملی هستند. اگر در کتابی از موفقیت یک فرمانده در دفاع مقدس گفته می شود، آن فرمانده باید فقط و فقط شهید باشد. و عده اي هم معتقدند بسیاري از شهدا در اثر اشتباهات
فرماندهان جنگ به شهادت رسیده اند؛ اگر چنین حرف هایی در اثري نباشد؛ خوانده نمی شود! باید ضعف خودي و ناامیدي را گفت و گرنه کار دیده نمی شود. این چالشی است که اگر این انجمن قصد
دارد در عرصه روایت پیشرفت کاري جدي بکند، باید فکري برایش داشته باشد. با توجه به اینکه فضا براي نوشتن روایت پیشرفت مناسب نیست، نویسنده هاي آثار این حوزه یا نویسنده محفلی می
شوند، و از فضاي کلی ادبیات و هنر کشور بیرون می مانند و به آنها وصله تبلیغات چی چسبانده می شود و بعد در جامعه خوانده نخواهد شد. باید براي خوانده شدن این آثار فکري کرد و کار به شکلی

 
پیش نرود که نویسنده اثر متهم شود که کار روابط عمومی یک نهاد دولتی را انجام داده است. 

 
کتاب هایی که گزارش کار دادند 

دیانی از آثار داوري شده انتقاد کرد و گفت: اکثر آثاري که از طرف گروه انتخاب آثار در اختیار ما قرار گرفت ویژگی هاي روایت را نداشتند، بسیاري از این آثار ماقبل داوري بودند. اگر دوستان واژه
روایت را به درست انتخاب کرده باشند، بعضی از آثار روایت نبوده و شبیه بولتن گزارشی یا گزارش کار بودند، گزارش کارهایی که ویژگی روایت را نداشند. روایتی که مبتنی بر تجربه و داراي فراز باشد.
تجربه فردي یا تجربه یک جمع هویت یافته، الگو داشته باشد، و به مثابه یک متن ادبی نوشته شده باشد. به نظر می رسد برخی کتاب ها اصلاً به نیست کتاب شدن، نگاشته نشده و بعداً کتاب شده اند.



در بین کتاب ها فقط یک کتاب به نظر من می توانست مخاطب را جذب کند که تجربه یک مدیر را از روزهاي آغاز انقلاب تا دوره هاي مختلف مسئولیت بیان کرده بود. آثاري هم ویژگی ادبی یا مبتنی
بر تجربه بودن را داشتند. این سطح آثار، این را به ما یادآوري می کند که لزوماً هر کسی که در حوزه خودش متخصص است، متخصص روایت آن حوزه نیست. برخی از آثار به این دلیل ضعیفند که
نویسنده ها کار غیر تخصصی خودشان را انجام داده اند. اگر نیاز به روایت پیشرفت کشور داریم و قصد داریم این روایت به کار ما و آیندگان بیاید، باید از متخصصین روایت استفاده کنیم. گرچه خیلی
هم متخصص روایت و تاریخ شفاهی در کشور نداریم، و نقدهایی به آثار آنها هم وارد است، ولی لازم است براي روایت حکمرانی در کشور ما این متخصصان روایت همراه شوند، و این تجربه ها را به گونه

 
مناسبی به رشته تحریر درآورند. 

دیانی افزود: اگر این جایزه بخواهد در سالهاي بعد حرفی براي گفتن داشته باشد، باید به حوزه آموزش توجه ویژه اي داشته باشد. آموزش دو طرفه، هم براي نهادهاي و سازمانها که نسبت به نیاز و
ملاحظات نویسندگان توجیه شوند و درك کنند که نویسندگان روابط عمومی آنها نیستند، قرار نیست فقط جنبه هاي مثبت کار آنها را گزارش کنند و هم نویسندگان ما با جنبه هاي مختلف پیشرفت

 
اجرا شوند. گاهی نویسندگان ما این مشکل را دارند که درك درستی از مقوله پیشرفت نداشتند و نمی توانند نقاط برجستهاي که در تاریخ ما هست را به خوبی روایت کنند. 

حجت الاسلام دیانی در پاسخ به این سوال که روایت از نظر شما چیست گفت: روایت یعنی قصه گفتن. دو پرسش اصلی داریم. چه اتفاقی افتاد؟ چگونه اتفاق افتاد؟ روایت در مورد چگونه اتفاق افتادن

 
است. قرار نیست بگوییم ما در کجا ایستاده ایم. باید بتوانیم قصه بگوییم از روزي که چیزي نداشتیم تا روي که به موفقیتی در یک عرصه رسیده ایم. تعریف کردن چگونگی یک اتفاق مهم است. 

دیانی به اشاره به کتاب برتر از نظر خودش گفت، ویژگی این اثر این بود که ما را باخودش همدل و همراه می کرد و حس همزاد پنداري با شخصیت کتاب را در انسان ایجاد می کرد. روایت باید بتواند
چیزي را یاد بدهد. همه بعد از شنیدن صحبتهاي مقام معظم رهبري از لزوم بیاثر کردن تحریم ها حرف می زنند. اما چگونه باید تحریم را بی اثر کرد؟ اگر کسی قصه چگونگی بیاثر کردن تحریم را
بگوید اثرگذار است، آن هم قصه اي که در سطح نماند و با لایه هاي انسانی گره بخورد. هر کس در زندگی خودش با موانع مختلفی براي پیشرفت مواجه است، با خواندن یک روایت باید بتواند فرد
صاحب تجربه، در لایه هاي مختلف چگونه از سد این موانع گذشته است. دانشمند یا نخبه ما چگونه با موانع در زندگی خانوادگی در اقتصاد در عواطف شخصی خودشان داشته اند، اگر قرار است یک

 
تجربه براي جوانی که قرار است راه را ادامه دهد، باید این خرده روایت هایی که پایش روي زمین است، گفته شود. چیزهایی که با زندگی مردم گره می خورد. 

این پژوهشگر حوزه روایت افزود: کتاب ها باید بتوانند ما را به لایه هاي زیرین اتفاقات ببرند. در بسیاري از روایت ها فقط به چهره هاي سیاسی پرداخته شده است. گرچه یک روایت خوب می تواند

 
چگونگی شکل گیري یک دیدگاه در یک شخصیت سیاسی را هم بیان کند، ولی اگر صرفاً موضع گیري چهره ها بیان شود، روایت نیست. 

اینکه نویسنده متخصص باشد یا نه، خیلی مهم نیست؛ ولی باید یک ویژگی دیگري داشته باشد که آن ویژگی یک دستاوردي براي دیگران داشته باشد. به نظر من آقاي هاشمی رفسنجانی در بین هم
عصران خود به عنوان یک نویسنده یا پژوهشگر ویژه به حساب نمی آمده، ولی تمام تاریخ معاصر ما متأثر از یادداشت هاي ایشان است؛ این به خاطر استمراري است که ایشان در این کار داشته است.
همه ما در زمینی که ایشان تعریف کرده اند بازي می کنیم؛ می توانیم روایتی را که ایشان از یک واقعه بیان کرده، بپذیریم و یا رد کنیم. به نظر من بیشتر کتاب هایی که داوري کردیم، اگر به صورت

 
یادداشت هاي روزانه یک مدیر نوشته شده بودند؛ اثربخشی بیشتري داشتند. ولی وقتی تبدیل به گزارش کار یا بولتن تبدیل می شود براي هیچ کس قابل استفاده نیست. 

به نظر من ادبیات یا زبان، سس اضافه یک اثر نیستند که مثلاً بگوییم یک اثر وجود دارد و بخواهیم آن را با افزوده زبان یا ادبیات هم بیاراییم. اتفاقاً وقتی یک اثر می خواهد مایه هاي ادبی را به عنوان
یک چیز اضافی به خود اضافه کند، به چیزي زننده تبدیل می شود. اینطور نیست آثاري که زبان نشاندار ندارند و مسجع نوشته نشده و در آنها از آرایه ادبی استفاده نشده است، اثر ادبی نباشد. از یک
متن کوتاه 70 کلمهاي تا اثري 40 هزار کلمهاي، هر نقطه اي که فرم در آن رعایت نشود، به شدت توي ذوق میزند و اصلاً اجازه نمی دهد خواننده سراغ آن اثر برود. وقتی که ما که به عنوان داور ي که
تعهد داده اي، مجبوریم یک کتاب را بخواینم، حوصله نکنیم کتاب را تا انتها تمام کنیم؛ خواننده اي که مجبور نیست، به هیچ وجه کتاب را نخواهد خواند. درست است که در مورد آثار سختگیري

 
نکردیم، ولی اگر بنا بر سختگیري بود، به جلد کتاب ها تا شیوه انتشار تا صفحه آرایی و … کتاب ها می شد انتقادهاي زیادي مطرح کرد. 

 
روزنوشت برخی شخصیت هاي سیاسی می تواند از آثار روایت پیشرفت باشد 

حسین قرایی، فعال فرهنگی و پژوهشگر حوزه تاریخ شفاهی با تشکر از توجه به مساله روایت، آثار مورد داوري را به سه دسته تاریخ شفاهی، خاطره و گزارش تقسیم کرد و از دبیر جایزه پرسید تا چه

 
حد می توان اعتماد کرد که همه کتابهاي این حوزه توسط کمیته انتخاب بررسی شده اند؟ 

نمازي در پاسخ به این سوال گفت: ما از چند راه آثار را انتخاب کردیم. نخست معرفی آثار توسط چند نفر از فعالان حوزه روایت پیشرفت شامل نویسنده و ناشر و محقق. دوم اعلام فراخوان. و سوم
جست و جو در بانک هاي اطلاعاتی کتاب از جمله بانک کتابخانی ملی ایران بر اساس موضوع کتاب. ما در بانک اطلاعاتی کتابخانه ملی بر اساس موضوع کتاب ها جستجو کردیم. فهرتس موضوعات
جستجو شده بر اساس جمعبندي و حذف موارد مشترك در موضوع کتاب هایی که مطمئن بودیم روایت پیشرفت هستند انجام شد. یعنی ما حدود 50 موضوع را در بانک کتابخانه ملی جیت و جو
کردیم. البته در ادوره اول ین جایزه، کتاب هایی که تجربه یک فعالیت شخصی بوده اند را در بین کتاب ها وارد نکردیم. بنابراین بسیاري از کتاب هایی که روایت یک تجربه شخصی کارآفرینی در صنایع

 
مختلف هستند، در این جایزه داوري نشده اند؛ زیرا اولویت ما بر روایت تجربه هایی بوده که جنبه اجتماعی یا نهادي در آنها پررنگ تر بوده است. 

قرایی گفت: روزنوشت برخی شخصیت هاي سیاسی می تواند از آثار روایت پیشرفت باشد. احساس من این است که به خیلی از حوزه هاي هنوز پرداخته نشده است. مثلاً روشنفکرها کتابهاي زیادي
درباره روایت پیشرفت دارند که شاید می شد در این جایزه آنها را وارد کرد. با صرف توان بیشتر می توان کارهاي بهتري در این حوزه انجام داد. حوزه زنان یا هنر می تواند از بخشهاي قابل توجهی باشد
که می شود به آنها پرداخت. به نظر من خیلی از کتابهاي مورد داوري قابل توجه هستند و ارزش یک بار خوانده شدن را دارند. برخی کتاب ها خوب نوشته شده و خوب هم ویرایش شده اند. در بعضی

 
از کتاب ها اینکه راوي اهل سانسور نبوده قابل توجه هستند. 

نمازي با اشاره به تقسیم بندي آقاي قرائی درباره شیوه هاي روایت گفت: این جایزه یک جایزه ادبی نیست. هدف و دغدغه اصلی ما روایت چگونگی هاست. لذا شاید تقسیم بندیهاي تخصصی و حرفهاي

 
در حوزه روایت یا تاریخ شفاهی در برخی از این آثار به طور دقیق رعایت نشده باشد. 

قرایی گفت: نکته مهم این است که بهتر است نویسنده ها اگر وارد این حوزه شدند، این کار را ادامه دهند و اینطور نباشد که یک کتاب بنویسند و سپس این کار رها کرده و سراغ کار دیگري بروند.

 
نویسندگان این آثار باید در کنار بزرگان روایت باشند و از آنها آموزش ببینند. 

 
تجربه هاي شکست خورده می تواند براي ما قابل استفاده باشد 

مصطفی زمانیان مدیر پژوهشکده سیاستگذاري آیندگان گفت: واقعاً باید به چنین کاري که با همت چند جوان انجام شده است، غبطه بخوریم. بحث هاي خودم را به طور دسته بندي شده بر اساس



عبارت نخستین جایزه کتاب روایت پیشرفت بیان می کنم. اول اینکه آیا جایزه خوب است یا نه؟ من زمانی براي ارائه یک مشورت به سازمان اوقاف درباره مسابقات قرآن، پژوهشی کردم که آیاد در
سیره اهل بیت علیهم السلام، مسابقه وجود داشته یا نه که به این جمع بندي رسیدم که اصل تسابق وجود داشته ولی اینکه بعد از مسابقه به عده اي گفته بشود آري و به عده اي نه، درست نیست. در
نخستین جایزه حیف است که به کسانی که به هر دلیلی وارد این حوزه شده اند، دست رد به سینه شان بزنیم. باید از هر کدام از این بزرگواران به اندازه ظرفیتشان حمایت کرد. حمایت می تواند از
راههاي مختلف مثل هدایت، توانمندکردن، آموزش نویسندگی و … انجام شود. در حال صحبت درباره جایزه کتاب هستیم. به نظر من بخش قالبی از این آثار کتاب نیستند. بخشی از این آثار کتاب
نبودند، بلکه گزارش یک پژوهش بودند. بنابراین یا نباید چنین آثاري در جایزه حاضر باشند و یا باید اطلاق "کتاب" از این جایزه برداشته شوند تا شامل گزراش پژوهش هم بشود. من متخصص حوزه
روایت نیستم ولی تلقی من این است که روایت فقط محدود به تاریخ شفاهی یا مصاحبه نیست. در برخی کتاب ها حتی مصاحبه به یک متن منقح تبدیل نشده است. وقتی از پیشرفت صحبت می

 
کنیم، بدیل آن لزوماً پسرفت نیست. می توان از بسیاري از پسرفتها درس هایی آموخت که پیشرفتهاي آتی را براي ما فراهم کند. لذا تجربه هاي شکست خورده می تواند براي ما قابل استفاده باشد. 

وي گفت: از منظر حکمرانی هم چند نکته را عرض می کنم. لزوماً هر مساله بزرگی مساله حکمران نیست. تجربه هر حکمران تجربه حکمرانی نیست. بنابراین به نظر من روزنوشتهاي آقاي هاشمی
رفسنجانی، تجربه حکمرانی نیست. وقتی درباره مساله حکمرانی صحبت می کنیم. تلقی ما یک مساله سیاستی در طراز حکمرانی است. انتخاب موضوع در کتاب ها خیلی مهم است. در برخی کتاب ها
زحمت پژوهشگر و نویسنده براي موضوعی صرف شده است که اساساً قابلیت عبرت آموزي و تکرار ندارد. به نظر من یکی از شاخصهاي نانوشته به نظر من این بود که باید موضوع مورد مطالعه باید
انتصاب مشخصی به زیست بودم انقلاب اسلامی داشته باشد. وگرنه برخی از موضوعات کاملاً مستقل از انقلاب اسلامی هستند و هر جاي دیگري هم نوشته شوند، شاید تفاوت چندانی با تجربه ما

 
نخواهند داشت. اصولاً ما در ساختارهاي بروکراتیک مان نمی توانیم راه و روش پیشرفت را بیابیم. 

 
تا هزار سال از مرکز الگوي اسلامی ایران پیشرفت، روش پیشرفت در نخواهد آمد 

رئیس پژوهشکده آیندگان گفت: ما روایت این تجربه ها را براي فهم نقشه راه یا شیوه عملکرد شخصیت تجربه نمی خوانیم. به تعبیر استراتژیست ها، سویه استراتژي حاکم بر نگاه صاحب تجربه مهم
است. گاهی در آثار اینگونه نوشته شده است که به سمت اتفاقات شخصی و اقدامات قدم به قدم صاحب تجربه پیش رفته است. کاملاً با دیدگاه شما موافقم که نظام هاي توسع هاي بر اساس تجربه
هایی خلق می شوند. تا هزار سال از مرکز الگوي اسلامی ایران پیشرفت، روش پیشرفت در نخواهد آمد. چون کسانی در حال نگارش الگوي پیشرفت هستند که از میدان عمل دورند. خودم تا یکی دو
سال قبل چنین عارضه اي داشتم. سال ها پژوهشگر توسعه بودم ولی درگیر میدانی نداشتم. کنار مجموعه هاي مختلف ایستاده بودم و حرف خودم را میزدم. روش تحقیق هاي امروز علوم انسانی هم
می گویند تحقیق خوب باید مبتنی بر کشف واقعیت هاي میدان باشد. مثلاً یک محقق از آلمان به یک روستا در گرمسار می رود تا رابطه ارباب- رعیتی را کشف کند و همین باعث می شود که کتاب او

 
در این زمینه ماندگار شود وگرنه از نظریه پردازي و نثر مسجع نوشتن، متن سیاستی تولید نخواهد شد. 

زمانیان با توجه به نقد آقاي دیانی درباره ضعف ادبی کتاب ها گفت: اگر می خواهیم مخاطب بخواند و ببیند باید الزامات انتقال محتوا در عصر حاضر را بپذیریم. روایتگري غیر از اینکه اقتضائات خاص
خودش را دارد، گاهی انتخاب یونیفرم و فرم هم اهمیت پیدا می کند. مثلاً اگر در همین انجمن روایت پیشرفت فرم دیگري علاوه بر کتاب انتخاب شود، شاید به بیشتر شنیده شدنش کمک کند. آدم
هاي زیادي هستند که روایت پیشرفتشان از منظري براي خیلیها قابل شنیدن باشد. مؤسسات که در دهه هشتاد شروع کردند به انتشار کتابهاي مدیریت، تجربه جالبی داشتند. در مقطعی، مدیریت به
عنوان یک علم معرفی می شد و کتاب هایی مثل کتابهاي مبانی و اصول مدیریت دکتر الوانی تدریس می شد. مردم در آن عرصه از مدیریت می ترسیدند. گاهی کسی مدیر یک کارخانه بزرگ بود، ولی
نمی توانست کتاب دکتر الوانی را بخواند و بر اساس آن مدیریت منابع انسانی را یاد بگیرد. کسی مثل خانم فریبا لطیفی پیدا شد و گفت مدیریت یک تجربه زیست شده است. نهضت ترجمه اي راه
انداختند و کتاب هایی مانند سنگفرش هر خیابان از طلاست، قورباغه ات را قورت بده و … منتشر شد. همزمان دورهMBA در دانشگاه شریف راه افتاد. این دوره در دنیا براي مدیرانی ایجاد شده بود که
مدیر بودند و دوست داشتند با استفاده از تجربه هاي مدیریتی دیگران، دانش مدیریتی خودشان را ارتقا دهند. بنابراین مردم با خواندن مدیریت منابع انسانی جک ولش، رئیس و مدیرعامل شرکت
جنرال الکتریک، خیلی راحتتر از کتاب دکتر سعادت استاد تمام دانشگاه تهران، ارتباط برقرار می کنند. مردم دوست دارند تجربه هایی مثل تجربه مستر تیستر را هم بشنوند. مقصود روایت پیشرفت
باید مستقل از مصداق هایش دیده شود. مرحوم فضلی بنیانگذار گلرنگ و افق کوروش باید دیده شود. این آثار قبل از اینکه توسط ما که اصلاً به معنایی جزئی از جامعه نیستیم، دیده شود، باید براي

جامعه جذاب شود. امروز سخنرانی TED بیشتر از کتاب دیده می شود.



نخستین مرکز توانمندسازي بانوان معتاد بهبودیافته در مشهد راه اندازي می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1400/04/21

مدیرکل بهزیستی خراسان رضوي با اشاره به معتادان متجاهر جمع آوري شده در مشهد گفت: این افراد قرار نیست تا ابد در این مراکز نگهداري شوند و مطابق قانون، حداکثر تا یک سال می
توانند تحت نظر این مراکز باشند و بعد از این مدت، باید تعیین تکلیف شوند. بر همین اساس باید به توانمندسازي معتادان متجاهر توجه ...

مسعود فیروزي امروز در نشست خبري که در سالن اجتماعات بهزیستی خراسان رضوي
برگزار شد، اظهار کرد: 130 هزار فرد داراي معلولیت، 70 هزار نفر در بخش هاي حمایتی،
اجتماعی و سایر حوزه هاي بهزیستی و حدود 650 هزار خانواده تحت پوشش خراسان
رضوي هستند که این تعداد شامل 10 درصد از افراد جامعه می شود. ضریب نفوذ غربالگري
شنوایی را به 90 درصد رسانده ایم. همچنین غربالگري بینایی، غربالگري اوتیسم، آزمایش

 
هاي ژنتیک را براي تمام افراد جامعه انجام می دهد. 

مدیرکل بهزیستی خراسان رضوي با اشاره به اینکه خدمات ما منحصر به جنسیت، قومیت،
مذهب و جغرافیا نیست، ادامه داد: در طرح ساماندهی کودکان که توسط بهزیستی خراسان
رضوي در حال انجام است، حدود 500 کودك سامان دهی شد که حدود دوسوم آن ها اتباع

 
خارجی و یک سوم ایشان کودکان ایرانی بودند. 

وي با بیان شعار امسال بهزیستی که «هوشمندسازي، محله محوري و سلامت اجتماعی در
خانواده» است، گفت: مهم ترین اصل ما در دوره جدید مدیریتی اجراي عدالت محوري است.

همچنین هوشمندسازي خدمات باید به صورت دقیق، هدفمند و با حداقل خطا انجام شود. توزیع عادلانه خدمات براساس اولویت ها و به صورت هوشمند، گام مهمی است که براي آن تلاش هاي زیادي

 
شده است. 

فیروزي خاطرنشان کرد: 2500 مرکز مثبت زندگی در کشور راه اندازي شده است. همچنین در خراسان رضوي 193 مرکز مثبت زندگی دایر است که از این تعداد 77 مرکز در مشهد فعال و 22 فعالیت
و خدمات ارائه می دهند. خدمات مراکز مثبت زندگی شامل تسهیل در دسترسی جامعه هدف به خدمات بهزیستی در نزدیک ترین نقطه به محل زندگی، ایجاد شفافیت، توسعه، فراگیري و توزیع
عادلانه خدمات، تقویت رویکرد خانواده محور و اجتماع محور در ارائه خدمات، ارائه تمام خدمات سازمان در یک مرکز، افزایش رضایت مندي مردم، ارائه خدمات به صورت الکترونیکی، بهبود و اصلاح

 
فرآیندهاي موازي در بخش هاي مختلف بهزیستی است. 

 
واکسیناسیون مراکز اقامتی استان با 14 هزار دوز واکسن انجام شد 

وي در خصوص واکسینه شدن مراکز سازمان بهزیستی افزود: کلیه پرسنل و افراد تمام مراکز شبانه روزي خراسان رضوي در چهار رده که شامل مراکز سالمندان، مراکز بیماري هاي مزمن روان، مراکز
جسمی و حرکتی و مراکز ذهنی است، واکسینه شدند. با تمام مشکلات و موانع موجود محدودیت هاي کرونایی، واکسیناسیون مراکز اقامتی کل استان را با 14 هزار دوز واکسن به اتمام رساندیم و با

 
کمترین تلفات جانی، از این بیماري گذر کردیم. 

فیروزي با اشاره به افزایش مستمري مددجویان اضافه کرد: افزایش مستمري در دو مرحله افزایش یافته است؛ به این صورت که خانواده اي که یک معلول دارد، 350 هزار تومان و دونفر معلول 500
هزار تومان، سه نفر معلول 750 هزار تومان، چهار نفر معلول 900 هزار تومان و پنج نفره معلول یک میلیون و 100هزار تومان مستمري دریافت می کنند که با توجه به افزایش هزینه هاي عمومی و به

 
هم خوردن وضعیت اقتصادي که ناشی از تحریم ها بود متاسفانه مددجویان نتوانستند شیرینی این افزایش 50 درصدي را بچشند. 

وي ادامه داد: در گذشته کل میزان مستمر بگیر جامع هدف سازمان بهزیستی 20 درصد بودند، اما اکنون از 130 هزار نفر تحت پوشش 66 هزار نفر مستمري دریافت می کنند . همچنین هزینه
نگهداري و پرستاري از افراد معلول از 600 هزار تومان به یک میلیون ارتقا یافته است. همچنین یارانه نگهداري از افراد معلول در مراکز شبانه روزي نیز افزایش داشته و براي افراد داراي خانواده دو

 
میلیون تومان و افراد مجهول الهویه حدود دو میلیون و 300 هزار تومان است. 

مدیر کل بهزیستی خراسان رضوي گفت: مشکلات براي همه افراد وجود دارد، اما براي جامعه معلولان بیشتر است و مسئولان نیز به همان نسبت باید بیشتر به آن ها توجه و اهمیت نشان دهند.
بهزیستی براي تامین و رفاه آن ها تلاش می کند، اما متولیان نیز باید در کنار ما باشند تا ما بتوانیم خدمات را بهتر ارائه دهیم. متاسفانه آسیب هاي اجتماعی در دوران محدودیت هاي کرونایی در یک

 
سال و نیم اخیر افزایش داشته است. 

 
افزایش وام و تسهیلات به مددجویان بهزیستی 

وي در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران در خصوص اعطاي وام و تسهیلات به مددجویان بهزیستی اظهار کرد: وام اشتغال مددجویان بهزیستی از 50 میلیون تومان به 100 میلیون تومان افزایش داشته

 
است.مددجویان بخش هاي مختلف که شامل معلولان، زنان سرپرست خانوار و معتادان بهبودیافته است، مشمول این وام می شوند و بازپرداخت آن نیز طولانی مدت است. 

فیروزي در زمینه اشتغال معتادان بهبودیافته گفت: ترجیح ما این است که وام اشتغال به صورت کارفرمایی به این افراد داده شود،زیرا اغلب آن ها سرمایه اجتماعی لازم براي تأمین تضامین بانکی و رفع

 
مشکلات اداري را ندارند. 



وي به اختصاص امتیازات ویژه براي کارفرمایان در زمینه ي اشتغال مددجویان اشاره کرد و گفت: پرداخت حق بیمه کارفرمایی، وام اشتغال 100 میلیونی بدون محدودیت براي مددجویان، پرداخت

 
جبران کارآیی و حمایت هاي قانونی و مالیاتی از جمله امتیازات بهزیستی براي کارفرمایان است. 

 
انجام بیش از 300 سقط جنین در سال گذشته 

مدیر کل بهزیستی خراسان رضوي در پاسخ به سوال که چه تعداد سقط درمانی در مراکز پیشگیري از اختلالات ژنتیک اتفاق افتاده است، گفت: در سال 99 ما بیش از 300 مورد ختم بارداري را شاهد

 
بوده ایم که پس از بررسی هاي دقیق ژنتیکی و بعد از مشاوره با مراجع قانونی و دریافت مجوز شرعی، انجام شده است. 

وي با اشاره به مباحثی که اخیرا درباره طرح هاي غربالگري ژنتیک مطرح شده، تصریح کرد: موضوع از جنبه روش هاي غربالگري مورد بررسی قرار گرفته و گویا پیشنهاددهندگان طرح به دنبال آن بوده
اند که تشخیص، خیلی دقیق باشد و سقط درمانی با حداقل ممکن شانس سلامت جنین، انجام شود. ما تشخیص نهایی در سقط درمانی را به عهده ي متخصصین ژنتیک و پزشکی قانونی می گذاریم و

 
در نهایت، متخصصین این رشته ها هستند که با مجوز شرعی براي این امر تصمیم می گیرند؛ بنابراین میزان و دقت تشخیص، یک مبناي کاملا علمی و قانونی دارد. 

انتهاي پیام



پاکسان در مسیر توسعه پایدار حرکت می کند

منبع: بورس 24شماره خبر:  159  |  تاریخ: 1400/04/21

پاکسان یکی از اولین تولیدکنندگان مواد شوینده در کشور است. دوازده ماه گذشته در این شرکت شاهد تحولات اساسی و ...

بورس24 : پاکسان یکی از اولین تولیدکنندگان مواد شوینده در کشور است. دوازده ماه گذشته در این شرکت شاهد تحولات اساسی و بنیادي بودیم که چشم انداز و آتیه این شرکت را به نحو

 
دیگري ترسیم می کند. 

تولید مواد شوینده در کشور ایران قدمت طولانی دارد و به دهه 1330 هجري شمسی باز می گردد. در حدود سال هاي 1332 با ورود پودرهاي شوینده به شهرهاي بزرگ، کاربرد این مواد به شکل
امروزي متداول شد. رشد فرهنگ جامعه از یک سو و افزایش آگاهی استفاده کنندگان از تنوع تولیدات شوینده از سوي دیگر، باعث بالا رفتن میزان مصرف محصولات شوینده در دهه هاي اخیر

 
کشورمان شده است. 

پاکسان یکی از اولین تولیدکنندگان این صنعت در کشور است. دوازده ماه گذشته در این شرکت شاهد تحولات اساسی و بنیادي بودیم که چشم انداز و آتیه این شرکت را به نحو دیگري ترسیم می

 
کند. 

 
این تحولات توانسته سر فصل تازه اي از توانمندي و دانش را به منصه ظهور برساند. 

سیاست گذار کلان این تحولات دکتر حسن بقائی، مدیرعامل این مجموعه است که با خرد و سابقه مدیریتی خود با برنامه ریزي و استفاده از همه توان داخلی و دانش بومی پرسنل آن با برنامه ریزي
همه جانبه این مجموعه را به سمت موفقیت سوق داد....به نحوي که توانست با استفاده از همه ظرفیت هاي موجود در این مجموعه جهش تولید و افزایش فروش را رقم بزند و اقدامات مثبت بسیاري را

 
در خصوص رفاه عمومی پرسنل و تقویت توان کارگران به ثمر برساند. 

 
بی شماري و تعدد طرح ها و برنامه هاي اجرا شده در پاکسان بهانه اي شد تا با مدیرعامل این مجموعه به گفتگو بنشینیم. 

 
لطفا بفرمایید عمده ترین فعالیت این شرکت در چه زمینه اي است و چه محصولاتی را با چه برندهایی تولید می کند؟ 

این شرکت نزدیک به 60سال پیش به منظور تولید مواد شوینده و بهداشتی و براي تامین نیاز مردم ایران به این محصولات راه اندازي شد و با ابتکار و خلاقیت، پیشتاز تولید مرغوبترین محصولات

 
شوینده و بهداشتی بود به نحوي که از ابتداي حضور خود در بازار شوینده کشور توانست تاثیر به سزا و ماندگاري را در بهداشت و سلامت افراد جامعه بر جاي بگذارد. 

پاکسان فعالیت خود را در سال 1341 آغاز کرد و اولین محصولات خود را در گروه پودرهاي دستی با نام برف و سپید و در گروه صابون ها با برند گلنار و عروس و مایع ظرفشویی با برند گلی تولید و

 
روانه بازار کرد. 

 
بعدها لیست بلندي از محصولات در این مجموعه تولید شد تا سبد کالایی شوینده خانوار تکمیل شده و این مجموعه بتواند پاسخگوي نیاز بسیاري از آحاد جامعه باشد. 

پوش، پراید، ارکید، کیمیا، سردا، سیو، رخشا، عروس، شبنم، نسیم، پونه، ارزش، گلی، گلنار، برف، سپید و.... از جمله برندهاي این مجموعه است که مورد توجه بسیاري از هموطنان مان و دیگر

 
کشورهاي منطقه است. 

 
در حال حاضر چه تعداد نیرو در این شرکت فعالیت دارند و به منظور رشد و تعالی برنامه هاي شرکت چه اقداماتی انجام داده اید؟ 

 
ما در این مجموعه 891 نفر پرسنل زحمت کش و توانمند داریم که در کنار یکدیگر همه براي تعالی سازمانی و دستیابی به سطح بالایی از تولید، فروش و تداوم تولید و اشتغال تلاش می کنیم. 

پاکسان در مسیر درست خود حرکت می کند و براي دستیابی به موفقیت برنامه ریزي خوبی دارد و ابزار دست یابی به آن را نیز فراهم کرده است. معدل و برآیند اقدامات عملیاتی شده در این مجموعه

 
بالاست و خوشبختانه تا کنون در تحقق آنها سربلند بودیم. 

 
ما در پاکسان برنامه هاي خود را در سه بخش اهداف کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت دسته بندي کرده ایم و گام به گام در جهت پیشبرد اهداف و برنامه هایمان قدم برمی داریم. 

 
محصولات تولیدي پاکسان چه جایگاهی در سطح کشور و منطقه دارند؟ 

حضور در بازارهاي داخلی و خارجی و صادرات به بیش از 18 کشور جهان و تقویت جایگاه محصولات این مجموعه در بسیاري از کشورهاي منطقه تنها بخشی از برنامه ها و استراتژي هایی است که این
مجموعه دنبال می کند. ما به دنبال تثبیت در این بازارها هستیم و خوشبختانه در این حوزه نیز به خوبی عمل کردیم و در صدد هستیم با تقویت توان صادراتی خود و ارائه محصولات مطابق با

 
استانداردهاي جدید بین المللی در سبدکالایی خانوار این کشورها ماندگار شویم. 

شناسایی مقاصد صادراتی در بازارهاي جهانی و کشورهاي منطقه در حوزه محصولات بهداشتی نقش تعیین کننده اي در توسعه صادرات این محصولات دارد. توان بالاي تولید این محصولات سبب شده
پاکسان به عنوان یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان محصولات شوینده در منطقه شناخته شود در این مدت، بیشترین صادرات این مجموعه به کشورهاي عراق، افغانستان، پاکستان، ترکمنستان،
آذربایجان، ازبکستان، قزاقستان و.... بوده است و خوشبختانه به دلیل مرغوبیتی که محصولات پاکسان از آن برخوردار است در این کشورها توانسته به جایگاه ویژه اي دست پیدا کند و درسبد کالایی



 
خانوار این کشورها جایگاه مطلوبی داشته باشد. 

 
مهمترین ویژگی کالاهاي تولیدي این شرکت چیست و چه تمایزي با دیگر محصولات مشابه دارد؟ 

ما برندهاي قدیمی و خوشنامی داریم که هر یک به تنهایی سرمایه ملی محسوب می شوند که بیش از نیم قرن تجربه را پشت سر خود دارند. این پایداري تولید و تداوم حضور در بازارهاي داخلی و

 
خارجی اتفاق کمی نیست و کمتر مجموعه اي را می توان به قدمت و خوشنامی پاکسان در حوزه تولید مواد شوینده و بهداشتی یافت. 

ما در پاکسان کوشیده ایم با بهره گیري از فن آوري هاي روز دنیا و بهترین تجهیزات آزمایشگاهی محصولاتی با بالاترین کیفیت را به دست مصرف کننده برسانیم. بی شک تداوم تولید در بیش از نیم

 
قرن نتیجه این دقت و ریز بینی در تولید است که حیات این مجموعه را تداوم بخشیده و آن را به عنوان یکی از مفاخر صنعت و تولید کشور معرفی کرده است. 

 
شرکت پاکسان در 6 ماه اول سال مالی جاري چه میزان از محصولات را به فروش رسانده و چه پیش بینی از نظر میزان درآمد و سود تا پایان سال دارید؟ 

شرکت پاکسان در 6 ماهه سال مالی جاري از فروش محصولات خود 945میلیارد تومان درآمد کسب نمود. قطعا این میزان فروش نتیجه اعتمادي است که مصرف کنندگان به این مجموعه و کیفیت

 
محصولات آن دارند. 

 
همچنین باید اشاره کنم که مبلغ فروش این شرکت در مدت 6 ماهه در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 83 درصد رشد داشته است. 

پاکسان در سال مالی گذشته نیز بسیار موفق عمل کرد و توانست بسیاري از برنامه هاي خود را محقق کند. با تجربه اي که از سال قبل در این شرکت داریم و تسریع روند تولیدي که امروز شاهدش

 
هستیم امیدواریم سال مالی جاري را نیز با تحقق اهداف و برنامه هاي مان با موفقیت پشت سر بگذاریم. 

 
نوسانات نرخ ارز، اعمال تحریم ها، عدم تامین به موقع مواد اولیه، واردات مواد شوینده و بهداشتی و... چه مشکلاتی را براي ادامه فعالیت شرکت هاي تولیدکننده به وجود آورده است؟ 

سال گذشته براي ایران و صنعت کشور سال ویژه اي بود. تحریم ها بر عمق مشکلات اقتصادي افزود و باعث شد در بسیاري از صنایع با مشکلات عدیده اي روبه رو شویم که با اتکا به توان داخلی و
استفاده از همه ظرفیت هاي موجود توانستیم بخش زیادي از آن را پشت سر بگذاریم و خوشبختانه شرکت پاکسان نیز در این زمینه با اقدامات موثر و به موقع به موفقیت هاي چشم گیري در فروش

 
محصولات داخلی و صادراتی دست پیدا کند و توانست افتخارات بسیاري را به نام خود در حوزه هاي مختلف ثبت کند. 

اما نباید از واقعیت هاي موجود که بخش زیادي از صنعت گران را زمینگیر کرده غافل شد. در سال «تولید، پشتیبانی ها، مانع زدائی ها»باید براي رفع مشکلاتی که در حوزه هاي مختلف صنعتی وجود
دارد تدابیر جدي اندیشیده شود. امیدواریم ریاست دولت سیزدهم با تاکیداتی که بر اجراي قانون دارند بتوانند در این خصوص با هماهنگی هاي لازم بین همه قوا مشکلات موجود در پیش پاي صنعت

 
کشور را بردارند و زمینه شکوفایی اقتصاد کشور را فراهم آورند. 

 
هم اکنون چه میزان از سهم بازار داخلی از طریق قاچاق تامین می شود و براي مبارزه با این معضل، مسئولان چه تدابیري باید اتخاذ نمایند؟ 

 
ما در کشور یک بازار هشتاد میلیونی هستیم که در مجاورت خود بازارهاي متعدد دیگري نیز داریم که هر یک با جمعیت میلیونی که دارند بازارهاي بالقوه اي تلقی می شوند. 

این بازارهاي مستعد از دیرباز مورد توجه سود جویان و فرصت طلبان قاچاق مواد شوینده و بهداشتی بوده و هست. قاچاق محصولات بهداشتی و آرایشی در تولید کارخانه هاي داخلی تاثیر منفی فراوانی
داشته و معضل قاچاق در صنایع مختلف اثرات مخرب و نگران کننده اي دارد که همه از آن مطلع هستیم و بارها نسبت به برخورد قاطع با آن تاکید شده است. اما به دلیل برخی مشکلات مشاهده می
شود که همچنان روند واردات بی رویه و قاچاق محصولات این بخش باعث شده تا برخی کارخانه ها با وجود سوابق بسیار قابل قبول در این صنف با کاهش تولید یا گاهی تعطیلی مواجه شوند یا

 
بسیاري از فعالین این صنعت خطر تعطیلی را بیش از گذشته به خود نزدیک ببینند. 

ظرفیت تولید داخلی با حدود 220 تولید کننده، برابر با 4 میلیون تن است که از این ظرفیت تنها 5/1 میلیون تن تولید می شود مقابله با قاچاق مواد شوینده به داخل کشور و جلوگیري از تولید مواد

 
شوینده فاقد استاندارد و زیر پله اي می تواند مانع به خطر افتادن تولید مواد شوینده و بهداشتی در کشور شود به نحوي که ما به میزان تولید رسمی دست پیدا کنیم. 

 
بی شک کنترل بیش از پیش مبادي ورودي این کالاهاي قاچاق و تشدید سازوکار برخورد با این عمل مجرمانه می تواند راهگشا باشد. 

فرهنگ سازي و تقویت ریشه هاي فرهنگی به منظور حمایت از تولید ملی در بین آحاد جامعه نیز می تواند در مسیر مقابله با قاچاق مفید بوده و در استفاده از اجناس قاچاق موجود در جامعه بازدارنده

 
باشد. 

 
سخن آخر... 

بی شک با عزم راسخ و برنامه ریزي دقیق می توان مشکلات را از پیش پا برداشت. نتیجه حمایت از صنعت شکوفایی اقتصادي و افزایش اشتغال است براي رونق اقتصادي باید توان تولید و صادرات را در
مجموعه هاي صنعتی و تولیدي افزایش داد و با تسهیل صادرات و جلوگیري از قاچاق کالا، اعطاي مشوق هاي صادراتی و بسته هاي حمایتی، تسهیل قوانین و بهبود شرایط کسب و کار و .....صنعتگران

 
را حمایت و پشتیبانی نمود. امیدواریم این دغدغه ها در دولت جدید رفع شود و ما شاهد شکوفایی اقتصادي و کاهش تورم در کشور باشیم. 

منبع: شجرنیوز
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به گزارش خبرنگار مهر جلسه داوري کتاب هاي حوزه حکمرانی نخستین جایزه کتاب روایت پیشرفت با حضور مصطفی زمانیان، پژهشگر حوزه سیاستگذاري و رئیس پژوهشکده آیندگان،
مسعود دیانی، کارشناس برنامه سوره شبکه 4 سیما، حسین قرایی، فعال فرهنگی و کارشناس حوزه تاریخ شفاهی و محمد نمازي دبیر علمی جایزه برگزار شد. در ...

نویسندگانی که از پیشرفت و توان ایرانیان بنویسند طرد می شوند &– خبرگزاري مهر |
اخبار ایران و جهان به گزارش خبرنگار مهر جلسه داوري کتاب هاي حوزه حکمرانی
نخستین جایزه کتاب روایت پیشرفت با حضور مصطفی زمانیان، پژهشگر حوزه سیاستگذاري
و رئیس پژوهشکده آیندگان، مسعود دیانی، کارشناس برنامه سوره شبکه 4 سیما، حسین
قرایی، فعال فرهنگی و کارشناس حوزه تاریخ شفاهی و محمد نمازي دبیر علمی جایزه برگزار
شد. در این جلسه داوران درباره ایده روایت پیشرفت و کتابهایی که در این بخش داوري
شدند گفت و گو کردند. کتابهاي راه یافته به مرحله داوري نهایی بخش حکمرانی این جایزه

 
عبارتند از: 

1-محرمانه هاي اقتصاد ایران 2-رسم جهاد 3-الف تا ي 4-راه سوم 5-زنده باد جهاد 6-
بزرگ مریخی کوچک ونوسی 7-خروج از خیابان سئول 8-نماینده تام الاختیار 9-یک روایت

 
معتبر درباره همه پرسی جمهوري اسلامی 

 
جامعه منتظر شنیدن روایت پیشرفت نیست 

مسعود دیانی پژوهشگر حوزه روایت و دین پژوهی گفت: اصولا در فضاي امروز کشور ما خلق روایت پیشرفت شدنی نیست. اگر کسی پیشرفت را روایت کند یا روایت پیشرفت بنویسد، ایثار بزرگی کرده
است. چون جامعه منتظر شنیدن روایت پیشرفت نیست و در این اتفاق هم همه موثرند. بر اساس پژوهشی که در چند سال اخیر درباره ادبیات داستانی کشور داشته ام، می گویم: اگر نویسنده اي
بخشی از پیشرفت ایرانیان یا توانایی ایرانیان را در هر حوزه اي بنویسد، آن نویسنده ابتدا از سمت دوستان خودش طرد می شود، بعد از سمت دستگاه هاي مسئول در جامعه و بعد از طرف مردم! ما

 
حتی از پر افتخارترین وقایعی که داشته ایم نمی توانیم روایت کنیم، چون نمی خواهیم و نمی گذاریم! 

وي ادامه داد: حتی در همین حوزه هنري که این جلسه برگزار می شود، آثاري که از آنها بیرون می آید، دیگر روایت پیشرفت نمی بینیم، روایت نقِ می بینیم. حتی در حوزه دفاع مقدس، دیگر کتاب ها
حرفی از پیشرفت نمی زنند، تقریبا همه معتقدند که ما در جنگ اشتباه کردیم! حتی اگر تعارفات را کنار بگذارند یا منتقدان به طور جدي با آنها صحبت کنند، برخی معتقدند ما در انقلاب هم اشتباه
کردیم! ما بعد از اشتباه هم اشتباه کردیم! ما در همه چیز اشتباه کردیم! جناح هاي سیاسی هم به هم می گویند در این سالها جز خوردن و بردن و اختلاس و ضعف مدیریتی و آنچه جناحها در ایام

 
انتخابات به هم منتسب میکنند، چیزي نداریم. 

دیانی در ادامه گفت: از طرفی هم هجمه ها ضد انقلابها را داریم. آنها با شعار کاري ندارند؛ روایت را هدف گرفته اند. آنها سعی می کنند پرافتخارترین کارهاي انقلاب اسلامی را هم به نقطه ضعف تبدیل
کنند؛ مثل اتفاقی که امروز در مورد واکسن، در حال رخ دادن است. این اتفاقی است که در ایران در حال رخ دادن است. حتی اگر کسی در یک حوزه کوچک مانند زندگی خانوادگی، مسیر شغلی و
مانند اینها بگوید راه را درست رفتم و شد و توانستم! این حرفها دیده نمی شوند. حتی در برخی کتابهایی که در این همین جایزه مورد توجه داوران قرار گرفته اند هم به دلیل نقدهایی که در آن

 
داستان نسبت به یک حرکت در کشور بیان شده، مقبول واقع شده اند! 

 
فضا براي نوشتن روایت پیشرفت مناسب نیست 

پژوهشگر حوزه روایت و دین پژوهی در ادامه خاطرنشان کرد: مساله دیگر این است که این کتابها را چه کسی می خواند! ما در ایران مدیریتهایی بسیار قوي داشتیم. حتی زمانی دغدغه راهبر انقلاب هم
بود، تعبیر ایشان این بود که هر دو جناح با تضعیف مدیریت به نظام خیانت می کنند. ولی اگر گفته شود، در فلان بخش کشور دستاورد، شگفتی یا پیشرفت داشته ایم؛ کسی به آن توجه نمیکند. در
جامعه ما هنوز کتاب هوندا؛ داستانی از کامیابی مدیریت ژاپنی در امریکا رابرت شوك خوانده می شود؛ این همه خلاقیت در جنگ و بعد از آن انجام شد؛ ولی روایتی از آنها براي خوانده شدن وجود
ندارد. فضا براي نوشتن روایت پیشرفت مناسب نیست. تمام توان عدهاي در داخل و دشمنان خارجی این است که القا کنند که ایرانی از سال 1357 به بعد اشتباه کرده است. در چنین فضایی خلق آثار

 
روایت پیشرفت جاي دست مریزاد دارد. ولی تا چیزهایی تغییر نکند، نمیتوان به این حرکت امید داشت. 

دیانی هم چنین با اشاره به سیاست گذاري فرهنگی کشور گفت: در این سالها بسیاري از آثاري که در جایزه جلال که جایزه بزرگ ما در حوزه ادبی است جایزه گرفته اند، ضد ایران و ضد پیشرفت و
ضد اعتماد به نفس ملی هستند. اگر در کتابی از موفقیت یک فرمانده در دفاع مقدس گفته می شود، آن فرمانده باید فقط و فقط شهید باشد. و عده اي هم معتقدند بسیاري از شهدا در اثر اشتباهات
فرماندهان جنگ به شهادت رسیده اند؛ اگر چنین حرفهایی در اثري نباشد؛ خوانده نمی شود! باید ضعف خودي و ناامیدي را گفت و گرنه کار دیده نمیشود. این چالشی است که اگر این انجمن قصد
دارد در عرصه روایت پیشرفت کاري جدي بکند، باید فکري برایش داشته باشد. با توجه به اینکه فضا براي نوشتن روایت پیشرفت مناسب نیست، نویسنده هاي آثار این حوزه یا نویسنده محفلی می
شوند، و از فضاي کلی ادبیات و هنر کشور بیرون می مانند و به آنها وصله تبلیغات چی چسبانده میشود و بعد در جامعه خوانده نخواهد شد. باید براي خوانده شدن این آثار فکري کرد و کار به شکلی

 
پیش نرود که نویسنده اثر متهم شود که کار روابط عمومی یک نهاد دولتی را انجام داده است. 

 
کتاب هایی که گزارش کار دادند 

دیانی از آثار داوري شده انتقاد کرد و گفت: اکثر آثاري که از طرف گروه انتخاب آثار در اختیار ما قرار گرفت ویژگی هاي روایت را نداشتند، بسیاري از این آثار ماقبل داوري بودند. اگر دوستان واژه
روایت را به درست انتخاب کرده باشند، بعضی از آثار روایت نبوده و شبیه بولتن گزارشی یا گزارش کار بودند، گزارش کارهایی که ویژگی روایت را نداشند. روایتی که مبتنی بر تجربه و داراي فراز باشد.



تجربه فردي یا تجربه یک جمع هویت یافته، الگو داشته باشد، و به مثابه یک متن ادبی نوشته شده باشد. به نظر میرسد برخی کتابها اصلا به نیست کتاب شدن، نگاشته نشده و بعدا کتاب شده اند. در
بین کتابها فقط یک کتاب به نظر من میتوانست مخاطب را جذب کند که تجربه یک مدیر را از روزهاي آغاز انقلاب تا دورههاي مختلف مسئولیت بیان کرده بود. آثاري هم ویژگی ادبی یا مبتنی بر
تجربه بودن را داشتند. این سطح آثار، این را به ما یادآوري می کند که لزوما هر کسی که در حوزه خودش متخصص است، متخصص روایت آن حوزه نیست. برخی از آثار به این دلیل ضعیفند که
نویسنده ها کار غیر تخصصی خودشان را انجام داده اند. اگر نیاز به روایت پیشرفت کشور داریم و قصد داریم این روایت به کار ما و آیندگان بیاید، باید از متخصصین روایت استفاده کنیم. گرچه خیلی
هم متخصص روایت و تاریخ شفاهی در کشور نداریم، و نقدهایی به آثار آنها هم وارد است، ولی لازم است براي روایت حکمرانی در کشور ما این متخصصان روایت همراه شوند، و این تجربه ها را به گونه

 
مناسبی به رشته تحریر درآورند. 

دیانی افزود: اگر این جایزه بخواهد در سالهاي بعد حرفی براي گفتن داشته باشد، باید به حوزه آموزش توجه ویژه اي داشته باشد. آموزش دو طرفه، هم براي نهادهاي و سازمانها که نسبت به نیاز و
ملاحظات نویسندگان توجیه شوند و درك کنند که نویسندگان روابط عمومی آنها نیستند، قرار نیست فقط جنبه هاي مثبت کار آنها را گزارش کنند و هم نویسندگان ما با جنبه هاي مختلف پیشرفت

 
اجرا شوند. گاهی نویسندگان ما این مشکل را دارند که درك درستی از مقوله پیشرفت نداشتند و نمیتوانند نقاط برجستهاي که در تاریخ ما هست را به خوبی روایت کنند. 

حجت الاسلام دیانی در پاسخ به این سئوال که روایت از نظر شما چیست گفت: روایت یعنی قصه گفتن. دو پرسش اصلی داریم. چه اتفاقی افتاد؟ چگونه اتفاق افتاد؟ روایت در مورد چگونه اتفاق افتادن

 
است. قرار نیست بگوییم ما در کجا ایستاده ایم. باید بتوانیم قصه بگوییم از روزي که چیزي نداشتیم تا روي که به موفقیتی در یک عرصه رسیده ایم. تعریف کردن چگونگی یک اتفاق مهم است. 

دیانی به اشاره به کتاب برتر از نظر خودش گفت، ویژگی این اثر این بود که ما را باخودش همدل و همراه میکرد و حس همزاد پنداري با شخصیت کتاب را در انسان ایجاد میکرد. روایت باید بتواند
چیزي را یاد بدهد. همه بعد از شنیدن صحبتهاي مقام معظم رهبري از لزوم بیاثر کردن تحریمها حرف میزنند. اما چگونه باید تحریم را بی اثر کرد؟ اگر کسی قصه چگونگی بیاثر کردن تحریم را بگوید
اثرگذار است، آن هم قصه اي که در سطح نماند و با لایه هاي انسانی گره بخورد. هر کس در زندگی خودش با موانع مختلفی براي پیشرفت مواجه است، با خواندن یک روایت باید بتواند فرد صاحب
تجربه، در لایههاي مختلف چگونه از سد این موانع گذشته است. دانشمند یا نخبه ما چگونه با موانع در زندگی خانوادگی در اقتصاد در عواطف شخصی خودشان داشته اند، اگر قرار است یک تجربه براي

 
جوانی که قرار است راه را ادامه دهد، باید این خرده روایت هایی که پایش روي زمین است، گفته شود. چیزهایی که با زندگی مردم گره میخورد. 

این پژوهشگر حوزه روایت افزود: کتابها باید بتوانند ما را به لایه هاي زیرین اتفاقات ببرند. در بسیاري از روایت ها فقط به چهره هاي سیاسی پرداخته شده است. گرچه یک روایت خوب میتواند چگونگی

 
شکل گیري یک دیدگاه در یک شخصیت سیاسی را هم بیان کند، ولی اگر صرفا موضع گیري چهره ها بیان شود، روایت نیست. 

اینکه نویسنده متخصص باشد یا نه، خیلی مهم نیست؛ ولی باید یک ویژگی دیگري داشته باشد که آن ویژگی یک دستاوردي براي دیگران داشته باشد. به نظر من آقاي هاشمی رفسنجانی در بین هم
عصران خود به عنوان یک نویسنده یا پژوهشگر ویژه به حساب نمی آمده، ولی تمام تاریخ معاصر ما متاثر از یادداشت هاي ایشان است؛ این به خاطر استمراري است که ایشان در این کار داشته است.
همه ما در زمینی که ایشان تعریف کرده اند بازي می کنیم؛ می توانیم روایتی را که ایشان از یک واقعه بیان کرده، بپذیریم و یا رد کنیم. به نظر من بیشتر کتابهایی که داوري کردیم، اگر به صورت

 
یادداشتهاي روزانه یک مدیر نوشته شده بودند؛ اثربخشی بیشتري داشتند. ولی وقتی تبدیل به گزارش کار یا بولتن تبدیل میشود براي هیچ کس قابل استفاده نیست. 

به نظر من ادبیات یا زبان، سس اضافه یک اثر نیستند که مثلا بگوییم یک اثر وجود دارد و بخواهیم آن را با افزوده زبان یا ادبیات هم بیاراییم. اتفاقا وقتی یک اثر میخواهد مایه هاي ادبی را به عنوان
یک چیز اضافی به خود اضافه کند، به چیزي زننده تبدیل میشود. اینطور نیست آثاري که زبان نشاندار ندارند و مسجع نوشته نشده و در آنها از آرایه ادبی استفاده نشده است، اثر ادبی نباشد. از یک
متن کوتاه 70 کلمهاي تا اثري 40 هزار کلمهاي، هر نقطه اي که فرم در آن رعایت نشود، به شدت توي ذوق میزند و اصلا اجازه نمیدهد خواننده سراغ آن اثر برود. وقتی که ما که به عنوان داور ي که
تعهد داده اي، مجبوریم یک کتاب را بخواینم، حوصله نکنیم کتاب را تا انتها تمام کنیم؛ خواننده اي که مجبور نیست، به هیچ وجه کتاب را نخواهد خواند. درست است که در مورد آثار سختگیري

 
نکردیم، ولی اگر بنا بر سختگیري بود، به جلد کتابها تا شیوه انتشار تا صفحه آرایی و ... کتابها میشد انتقادهاي زیادي مطرح کرد. 

 
روزنوشت برخی شخصیت هاي سیاسی می تواند از آثار روایت پیشرفت باشد 

حسین قرایی، فعال فرهنگی و پژوهشگر حوزه تاریخ شفاهی با تشکر از توجه به مساله روایت، آثار مورد داوري را به سه دسته تاریخ شفاهی، خاطره و گزارش تقسیم کرد و از دبیر جایزه پرسید تا چه

 
حد میتوان اعتماد کرد که همه کتابهاي این حوزه توسط کمیته انتخاب بررسی شده اند؟ 

نمازي در پاسخ به این سئوال گفت: ما از چند راه آثار را انتخاب کردیم. نخست معرفی آثار توسط چند نفر از فعالان حوزه روایت پیشرفت شامل نویسنده و ناشر و محقق. دوم اعلام فراخوان. و سوم
جست و جو در بانکهاي اطلاعاتی کتاب از جمله بانک کتابخانی ملی ایران بر اساس موضوع کتاب. ما در بانک اطلاعاتی کتابخانه ملی بر اساس موضوع کتابها جستجو کردیم. فهرتس موضوعات جستجو
شده بر اساس جمعبندي و حذف موارد مشترك در موضوع کتابهایی که مطمئن بودیم روایت پیشرفت هستند انجام شد. یعنی ما حدود 50 موضوع را در بانک کتابخانه ملی جیت و جو کردیم. البته در
ادوره اول ین جایزه، کتابهایی که تجربه یک فعالیت شخصی بوده اند را در بین کتاب ها وارد نکردیم. بنابراین بسیاري از کتابهایی که روایت یک تجربه شخصی کارآفرینی در صنایع مختلف هستند، در

 
این جایزه داوري نشده اند؛ زیرا اولویت ما بر روایت تجربه هایی بوده که جنبه اجتماعی یا نهادي در آنها پررنگتر بوده است. 

قرایی گفت: روزنوشت برخی شخصیتهاي سیاسی میتواند از آثار روایت پیشرفت باشد. احساس من این است که به خیلی از حوزههاي هنوز پرداخته نشده است. مثلا روشنفکرها کتابهاي زیادي درباره
روایت پیشرفت دارند که شاید میشد در این جایزه آنها را وارد کرد. با صرف توان بیشتر میتوان کارهاي بهتري در این حوزه انجام داد. حوزه زنان یا هنر میتواند از بخشهاي قابل توجهی باشد که میشود
به آنها پرداخت. به نظر من خیلی از کتابهاي مورد داوري قابل توجه هستند و ارزش یک بار خوانده شدن را دارند. برخی کتابها خوب نوشته شده و خوب هم ویرایش شده اند. در بعضی از کتابها اینکه

 
راوي اهل سانسور نبوده قابل توجه هستند. 

نمازي با اشاره به تقسیم بندي آقاي قرائی درباره شیوه هاي روایت گفت: این جایزه یک جایزه ادبی نیست. هدف و دغدغه اصلی ما روایت چگونگی هاست. لذا شاید تقسیم بندیهاي تخصصی و حرفهاي

 
در حوزه روایت یا تاریخ شفاهی در برخی از این آثار به طور دقیق رعایت نشده باشد. 

قرایی گفت: نکته مهم این است که بهتر است نویسنده ها اگر وارد این حوزه شدند، این کار را ادامه دهند و اینطور نباشد که یک کتاب بنویسند و سپس این کار رها کرده و سراغ کار دیگري بروند.

 
نویسندگان این آثار باید در کنار بزرگان روایت باشند و از آنها آموزش ببینند. 

 
تجربه هاي شکست خورده میتواند براي ما قابل استفاده باشد 



مصطفی زمانیان مدیر پژوهشکده سیاستگذاري آیندگان گفت: واقعا باید به چنین کاري که با همت چند جوان انجام شده است، غبطه بخوریم. بحث هاي خودم را به طور دسته بندي شده بر اساس
عبارت نخستین جایزه کتاب روایت پیشرفت بیان می کنم. اول اینکه آیا جایزه خوب است یا نه؟ من زمانی براي ارائه یک مشورت به سازمان اوقاف درباره مسابقات قرآن، پژوهشی کردم که آیاد در
سیره اهل بیت علیهم السلام، مسابقه وجود داشته یا نه که به این جمع بندي رسیدم که اصل تسابق وجود داشته ولی اینکه بعد از مسابقه به عده اي گفته بشود آري و به عده اي نه، درست نیست. در
نخستین جایزه حیف است که به کسانی که به هر دلیلی وارد این حوزه شده اند، دست رد به سینه شان بزنیم. باید از هر کدام از این بزرگواران به اندازه ظرفیتشان حمایت کرد. حمایت میتواند از
راههاي مختلف مثل هدایت، توانمندکردن، آموزش نویسندگی و ... انجام شود. در حال صحبت درباره جایزه کتاب هستیم. به نظر من بخش قالبی از این آثار کتاب نیستند. بخشی از این آثار کتاب
نبودند، بلکه گزارش یک پژوهش بودند. بنابراین یا نباید چنین آثاري در جایزه حاضر باشند و یا باید اطلاق "کتاب" از این جایزه برداشته شوند تا شامل گزراش پژوهش هم بشود. من متخصص حوزه
روایت نیستم ولی تلقی من این است که روایت فقط محدود به تاریخ شفاهی یا مصاحبه نیست. در برخی کتابها حتی مصاحبه به یک متن منقح تبدیل نشده است. وقتی از پیشرفت صحبت میکنیم،

 
بدیل آن لزوما پسرفت نیست. میتوان از بسیاري از پسرفتها درسهایی آموخت که پیشرفتهاي آتی را براي ما فراهم کند. لذا تجربه هاي شکست خورده میتواند براي ما قابل استفاده باشد. 

وي گفت: از منظر حکمرانی هم چند نکته را عرض می کنم. لزوما هر مساله بزرگی مساله حکمران نیست. تجربه هر حکمران تجربه حکمرانی نیست. بنابراین به نظر من روزنوشتهاي آقاي هاشمی
رفسنجانی، تجربه حکمرانی نیست. وقتی درباره مساله حکمرانی صحبت می کنیم. تلقی ما یک مساله سیاستی در طراز حکمرانی است. انتخاب موضوع در کتابها خیلی مهم است. در برخی کتابها
زحمت پژوهشگر و نویسنده براي موضوعی صرف شده است که اساسا قابلیت عبرت آموزي و تکرار ندارد. به نظر من یکی از شاخصهاي نانوشته به نظر من این بود که باید موضوع مورد مطالعه باید
انتصاب مشخصی به زیست بودم انقلاب اسلامی داشته باشد. وگرنه برخی از موضوعات کاملا مستقل از انقلاب اسلامی هستند و هر جاي دیگري هم نوشته شوند، شاید تفاوت چندانی با تجربه ما

 
نخواهند داشت. اصولا ما در ساختارهاي بروکراتیک مان نمیتوانیم راه و روش پیشرفت را بیابیم. 

 
تا هزار سال از مرکز الگوي اسلامی ایران پیشرفت، روش پیشرفت در نخواهد آمد 

رئیس پژوهشکده آیندگان گفت: ما روایت این تجربه ها را براي فهم نقشه راه یا شیوه عملکرد شخصیت تجربه نمیخوانیم. به تعبیر استراتژیست ها، سویه استراتژي حاکم بر نگاه صاحب تجربه مهم
است. گاهی در آثار اینگونه نوشته شده است که به سمت اتفاقات شخصی و اقدامات قدم به قدم صاحب تجربه پیش رفته است. کاملا با دیدگاه شما موافقم که نظام هاي توسع هاي بر اساس تجربه
هایی خلق میشوند. تا هزار سال از مرکز الگوي اسلامی ایران پیشرفت، روش پیشرفت در نخواهد آمد. چون کسانی در حال نگارش الگوي پیشرفت هستند که از میدان عمل دورند. خودم تا یکی دو سال
قبل چنین عارضه اي داشتم. سالها پژوهشگر توسعه بودم ولی درگیر میدانی نداشتم. کنار مجموعه هاي مختلف ایستاده بودم و حرف خودم را میزدم. روش تحقیق هاي امروز علوم انسانی هم می گویند
تحقیق خوب باید مبتنی بر کشف واقعیتهاي میدان باشد. مثلا یک محقق از آلمان به یک روستا در گرمسار میرود تا رابطه ارباب- رعیتی را کشف کند و همین باعث میشود که کتاب او در این زمینه

 
ماندگار شود وگرنه از نظریه پردازي و نثر مسجع نوشتن، متن سیاستی تولید نخواهد شد. 

زمانیان با توجه به نقد آقاي دیانی درباره ضعف ادبی کتابها گفت: اگر میخواهیم مخاطب بخواند و ببیند باید الزامات انتقال محتوا در عصر حاضر را بپذیریم. روایتگري غیر از اینکه اقتضائات خاص
خودش را دارد، گاهی انتخاب یونیفرم و فرم هم اهمیت پیدا میکند. مثلا اگر در همین انجمن روایت پیشرفت فرم دیگري علاوه بر کتاب انتخاب شود، شاید به بیشتر شنیده شدنش کمک کند. آدمهاي
زیادي هستند که روایت پیشرفتشان از منظري براي خیلیها قابل شنیدن باشد. موسسات که در دهه هشتاد شروع کردند به انتشار کتابهاي مدیریت، تجربه جالبی داشتند. در مقطعی، مدیریت به عنوان
یک علم معرفی میشد و کتابهایی مثل کتابهاي مبانی و اصول مدیریت دکتر الوانی تدریس میشد. مردم در آن عرصه از مدیریت میترسیدند. گاهی کسی مدیر یک کارخانه بزرگ بود، ولی نمیتوانست
کتاب دکتر الوانی را بخواند و بر اساس آن مدیریت منابع انسانی را یاد بگیرد. کسی مثل خانم فریبا لطیفی پیدا شد و گفت مدیریت یک تجربه زیست شده است. نهضت ترجمه اي راه انداختند و
کتابهایی مانند سنگفرش هر خیابان از طلاست، قورباغه ات را قورت بده و ... منتشر شد. همزمان دورهMBA در دانشگاه شریف راه افتاد. این دوره در دنیا براي مدیرانی ایجاد شده بود که مدیر بودند و
دوست داشتند با استفاده از تجربه هاي مدیریتی دیگران، دانش مدیریتی خودشان را ارتقا دهند. بنابراین مردم با خواندن مدیریت منابع انسانی جک ولش، رئیس و مدیرعامل شرکت جنرال الکتریک،
خیلی راحتتر از کتاب دکتر سعادت استاد تمام دانشگاه تهران، ارتباط برقرار می کنند. مردم دوست دارند تجربه هایی مثل تجربه مستر تیستر را هم بشنوند. مقصود روایت پیشرفت باید مستقل از
مصداقهایش دیده شود. مرحوم فضلی بنیانگذار گلرنگ و افق کوروش باید دیده شود. این آثار قبل از اینکه توسط ما که اصلا به معنایی جزئی از جامعه نیستیم، دیده شود، باید براي جامعه جذاب شود.

امروز سخنرانی TED بیشتر از کتاب دیده میشود.



سهام عدالت گرو بگذارید، وام بگیرید

منبع: روزنامه کارونشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1400/04/21

با توجه به بخش نامه بانک مرکزي، دارندگان سهام عدالت و همه سرپرستان خانوار که حداقل یکی از یارانه هاي نقدي یا معیشتی را دریافت می کنند، می توانند تا سقف هفت میلیون تومان
کارت رفاهی دریافت کنند.

حدود دو هفته قبل، بانک مرکزي شیوه نامه صدور کارت رفاهی را به پنج بانک ملت، ملی، تجارت، صادرات و رفاه کارگران ابلاغ کرده است که طبق آن هر یک از این بانک ها باید تا سقف
200هزار فقره کارت رفاهی صادر کنند.بر این اساس، همه اشخاص حقیقی از جمله دارندگان سهام عدالت که تاکنون هیچ میزان از سهام خود را نفروخته اند و همه سرپرستان خانوار که حداقل یکی از
یارانه هاي نقدي یا معیشتی را دریافت می کنند، می توانند تا سقف هفت میلیون تومان کارت رفاهی دریافت کنند.درواقع درصد ارزش روز سهام عدالت ( بر اساس اعلام شرکت سپرده گذاري مرکزي و
تسویه وجوه) و حساب هاي یارانه نقدي و معیشتی طبق اعلام سازمان هدفمندسازي یارانه ها و با در نظر گرفتن کسورات مربوط به اقساط وام هاي پرداخت شده قبلی، می تواند به عنوان وثیقه هاي
قابل قبول از مشتري مورد پذیرش قرار گیرد. نرخ سود تسهیلات کارت رفاهی 18 درصد و مهلت بازپرداخت آن نیز 18 ماهه است که با احتساب سود یک میلیون و 200 هزار تومان بر مبلغ هفت
میلیونی کارت رفاهی هر یک از دریافت کنندگان این کارت باید ماهانه تقریبا 458 هزار تومان بپرد ازند.البته مشولان سهام عدالت باید توجه داشته باشند که قبل از تقاضاي وام حتما اطلاعات هویتی

 
خود را در سامانه سجام ثبت کنند. 

 
نانوایان درآمدي براي افزایش مزد کارگران و جلوگیري از ترك کار آن ها را ندارند؛ 

 
درخواست براي افزایش 100 درصدي قیمت نان 

 
رئیس اتحادیه نانوایان سنتی از درخواست براي افزایش 100 درصدي قیمت نان در سال 1400خبر داد و افزود: شرکت حمل و نقل آرد، تصمیم به افزایش 300 درصدي کرایه حمل دارد. 

بیژن نوروز مقدم آبکنار درباره آخرین تصمیمات در حوزه قیمت نان، اظهار کرد: طی 10 سال اخیر تنها سه بار در سال هاي 91، 93 و 98 قیمت نان تغییر داشته، درحالی که هزینه تولید و تورم به
ویژه در 2 سال اخیر رشد بسیاري داشته است.وي ادامه داد: ما در سال 99 آنالیز قیمت تولید نان را بر اساس هزینه تمام شده تولید و تورم سالیانه آماده و آن را در اختیار دستگاه هاي ذي ربط قرار

 
دادیم. بر اساس آنالیز تهیه شده قیمت نان در سال گذشته باید 70 تا 75 درصد افزایش می یافت، اما تصمیمی در این ارتباط گرفته نشد و وعده تصمیم درباره آن را در ماه ها بعد دادند. 

به گفته نوروز مقدم آبکنار؛ تعلل در افزایش قیمت نان در حالی است که در سال 1400 هزینه کارگر، بیمه، مالیات، حمل و نقل و... براي نانوایان رشد صعودي داشته است و ادامه تولید براي بسیاري از

 
آن ها دیگر مقرون به صرفه نیست.وي افزود: در سالجاري فقط شرکت حمل و نقل آرد اعلام کرده است که به دلیل افزایش هزینه هاي جانبی کرایه حمل را 300 درصد افزایش خواهد داد. 

نوروز مقدم آبکنار مشکل دیگر نانوایان را ترك کار کارگران و کاهش نیروي کار نانوایی عنوان کرد و افزود: در سال 1400 با معضل ترك کار کارگران نانوایی و کاهش نیروي کار مواجه شده ایم چراکه
آن ها کار در نانوایی را دیگر به اقتصادي نمی دانند و نانوایان نیز توان افزایش مزد کارگر را ندارند.وي تصریح کرد: بیشتر کارگران نانوایی شغل خود را به کارگر ساختمان تغییر داده اند، زیرا بر این
باورند؛ درآمد کار ساختمان بیشتر است و ساعت کاري کمتري دارد، ضمن اینکه نیاز به تخصص خاصی ندارد. نیروي کار نانوایی 50 تا 60 درصد هزینه تمام شده تولید نان را دربر می گیرد و با توجه

 
به ثابت ماندن قیمت نان، نانوایان درآمدي براي افزایش مزد کارگران خود و جلوگیري از ترك کار آن ها را ندارند. 

رئیس اتحادیه نانوایان سنتی از درخواست براي افزایش 100 درصدي قیمت نان در سال 1400 خبر داد و گفت: درخواست براي افزایش 100 درصدي قیمت نان را به دستگاه هاي ذي ربط مانند
استانداري و وزارت صنعت، معدن و تجارت ارسال کرده ایم.نوروز مقدم آبکنار معتقد است؛ در صورت عدم اصلاح قیمت نان و ادامه شرایط کنونی، باید متنظر تعطیلی واحدهاي بیشتري از نانوایی ها

 
باشیم. 

 
چرا اصناف و مغازه ها دیگر به محدودیت ها تن نمی دهند؟ 

 
محدودیت هایی که فقط در حد حرف است 

 
گروه اقتصادي: 

به نظر می رسد اعمال محدودیت در فعالیت مشاغل در موج هاي پی در پی ویروس کرونا بدون حمایت هاي دولت حالا کار را به جایی رسانده که دیگر مشاغل تن به محدودیت ها ندهند و یک

 
کارشناس امور اصناف نیز ضمن تشریح شرایطی که دولت باید براي رعایت شدن محدودیت ها اجرا کند، می گوید در شرایط فعلی اصناف چاره اي جز تخلف ندارند! 

کشور از روز شنبه وارد پنجمین موج کرونا شده؛ به طوري که در حال حاضر 143 شهرستان قرمز، 186 شهرستان نارنجی و 119 شهرستان نیز در وضعیت زرد قرار دارند. همچنین در هفته گذشته
نسبت به هفته قبل، در کشور شاهد افزایش 40 درصدي در موارد سرپایی مثبت، افزایش 17 درصدي در موارد مثبت بستري و افزایش 10 درصدي در تعداد بیماران فوتی هستیم. در این میان اما
میزان رعایت پروتکل ها حدود 66 درصد است که این رقم باید به 85 درصد برسد.بر اساس دستورالعمل هاي ستاد ملی کرونا در شرایط قرمز فقط مشاغل گروه 1 و در شرایط نارنجی مشاغل گروه 1 و
2 مجاز به فعالیت هستند، اما در حال حاضر مشاهدات میدانی نشان می دهد که در تهران با وجود شرایط قرمز بیشتر مغازه هاي گروه 2 از جمله رستوران ها، کافی شاپ ها و فروشگاه هاي غیرضروري
مانند پوشاك تعطیل نیستند.البته این وضعیت دور از انتظار نبود؛ چراکه یک روز پس از شروع محدودیت ها رئیس اتاق اصناف تهران طی نامه اي به استانداري تاکید کرد که نارضایتی از ادامه تعطیلی
صنوف بسیار بالاست و صاحبان صنوف و بازاریان تاکید دارند که باید همراه اصناف، سازمان ها و ارگان هایی از جمله بانک ها، سازمان هاي امور مالیاتی و... نیز همگام با اصناف تعطیل شوند.او همچنین
هشدار داده بود که اگر قرار باشد تعطیلی طبق روال گذشته صرفا براي حوزه اصناف اعمال شود، امکان نافرمانی صنوف از رعایت و پذیرش دستورهاي صادرشده بسیار بالاست و ممکن است با چالش

 
هاي خیابانی و اعتراضات صنفی همراه شود. 

اعمال محدودیت ها در موج قبلی که سهمگین ترین موج کرونایی بود و مشاغل گروه 2، 3 و 4 را چهار هفته تعطیل کرد نیز انتقادات زیادي از سوي مسئولان صنفی به همراه داشت و در نهایت اتاق

 
اصناف به ستاد ملی کرونا پیشنهاد داد که مشاغل گروه 2 که بیشترین واحدهاي صنفی را شامل می شود، در شرایط قرمز نیز با تشدید پروتکل ها مجاز به فعالیت باشند که این پیشنهاد اجرا شد. 

طبق اعلام مسئولان صنفی، حدود 35 تا 40 درصد واحدهاي صنفی اجاره اي هستند و نقش صنوف از شیوع ویروس کرونا کمتر از 15 درصد بوده و سهم حمل و نقل عمومی در گسترش بیماري
خیلی بیشتر است.بر اساس جزئیات حمایت از مشاغل به شدت آسیب دیده از کرونا که اخیرا براي سال جاري تمدید و مواردي براي امسال به آن اضافه شد، علاوه بر برخی تسهیلات در حوزه بانکی و

 
تعویق مهلت چک ها، مهلت ثبت نام مشاغل و کسب وکارهاي به شدت آسیب دیده از کروناي متقاضی اخذ تسهیلات کرونایی نیز تا پایان شهریورماه 1400 تمدید شده است. 

البته بر اساس اعلام قبلی دبیر اتاق اصناف، سال گذشته تنها 7 درصد مشمولان وام کرونا از آن استقبال کردند که دلیل آن دریافت سخت این وام ها از بانک، بروکراسی اداري و نبود تفاوت بین وام
هاي عادي و وام کرونایی و مبلغ پایین وام بود که به ازاي هر کارگر 12 تا 16 میلیون تومان و تا سقف سه کارگر به واحد صنفی اختصاص پیدا می کرد و نرخ این وام 12 درصد بود. در مجموع از نظر

 
صنوف و مشاغل آسیب دیده از کرونا، این حمایت ها متناسب با میزان خسارات وارد شده به آن ها نبوده است. 

یکی از انتقاداتی که بارها در زمان محدودیت ها از سوي مشاغل عنوان شده نیز در رابطه با مالیات است. مقامات صنفی خواستار بسته شدن حساب پرونده مالیاتی در روزهاي تعطیلی صنوف هستند و
می گویند امهال چند ماهه پرداخت مالیات ها به آن ها کمکی نمی کند.محمد علی صدیقی، عضو پیشین هیات رئیسه اتاق اصناف ایران نیز در این رابطه، با بیان اینکه عدم رعایت پروتکل هاي



بهداشتی از جامعه صنفی را نمی توان به کل اصناف تعمیم داد، تصریح کرد: می توان گفت رعایت پروتکل ها و اعمال محدودیت هاي کرونایی نسبت به سال گذشته کم رنگ تر شده است، اما اینکه

 
گفته شود کل اصناف از مصوبات ستاد ملی کرونا تبعیت نمی کنند درست نیست. 

وي با بیان اینکه اصناف در کنار شیوع ویروس کرونا با مشکلات عدیده اي درگیر هستند، تصریح کرد: مصوبات ستاد ملی کرونا زمانی 100 درصد اجرا می شود که دولت به مشکلات اصناف بپردازد، در

 
جهت حل آن ها اقدام و از اصناف حمایت کند. به عبارت دیگر اصناف در شرایطی قرار گرفتند که چاره اي جز تخلف ندارند. 

صدیقی با بیان اینکه بر اساس آخرین آمار و اطلاعات حدود 67 درصد اصناف استیجاري هستند، تصریح کرد: البته آمارهاي مختلفی در این رابطه وجود دارد، اما می توان گفت که حداقل 50 درصد
اصناف حتما استیجاري هستند که باید همه هزینه هاي ثابت و جاري واحدهاي صنفی از جمله اجاره، حامل هاي انرژي، بیمه، مالیات و نظایر آن را پرداخت کنند، اما هیچ درآمدي نداشته باشند. حتی

 
با اعمال تخفیف در مالیات روزهاي تعطیل موافقت نشده و به طور کلی مالیات نسبت به سال گذشته به صورت پلکانی افزایش داشته است. 

این کارشناس حوزه اصناف با بیان اینکه 90 درصد انرژي جامعه صنفی و متولیان اصناف صرف دفاع شر دولتی ها می شود، تصریح کرد: در شرایطی که بانک ها باز هستند و صنوف مجبور به پرداخت
بدهی معوقه، مالیات، عوارض شهرداري و امثال آن هستند نمی توان انتظار داشت که واحدهاي صنفی تعطیل شوند و آنهایی که تعطیل می کنند در اصل ایثار کردند. از طرف دیگر در شرایطی که از
اصناف مجبور به تعطیلی هستند، کارمندان حقوق خود را دریافت می کنند. به گفته وي اتاق اصناف بر اجراي مصوبات ستاد ملی کرونا اصرار دارد، اما براي اجراي آنها باید در همه استان ها، بانکها
تعطیل و براي آن ها تسهیلات در نظر گرفته شود، سهم بیمه اصناف بخشیده و از سوي دولت پرداخت شود و براي سایر هزینه ها نیز تخفیف اعمال شود و بعد اصناف مکلف شوند واحدهاي صنفی خود

 
را تعطیل کنند. در این شرایط فقط درگیر هزینه هاي ثابت خانوادگی خود هستند، اما در حال حاضر کارد به استخوان اصناف رسیده که اینگونه رفتار می کنند. 

صدیقی در پایان با بیان اینکه اصناف بزرگترین سمن موجود است که با چهار میلیون واحد صنفی با در نظر گرفتن خانواده هایشان مجموعا یک سوم جمعیت را پوشش می دهند و در تولید ناخالص
داخلی 18 درصد و در ایجاد اشتغال 10 میلیون نفر سهم دارند، تصریح کرد: در این شرایط بحرانی با توجه به گذار دولت هیچکس به مشکلات اصناف رسیدگی نمی کند.



مشکلات پیش روي ازدواج جوانان چیست؟

منبع: بلاغشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1400/04/21

به گزارش بلاغ، اولین روز از ماه ذي الحجه که داراي دو عید مبارك قربان و غدیر است،
سالروز ازدواج زیباترین پیوند آسمانی در جهان اسلام است که نمونه تکرار شدنی در تاریخ

 
ندارد. 

در تقویم کشور روز ازدواج حضرت فاطمه زهرا(س) و حضرت علی (ع) به نام روز ازدواج نام
گذاري شده است و همین موضوع سبب شده است در این روز مسئولان کشور کمی بیشتر
به فکر ازدواج جوانان و برداشتن موانع پیش روي آن افتند و آمار هاي مربوط به ازدواج را

 
اعلام کنند. 

در دهه گذشته آمار هاي منتشر شده از ازدواج چندان مطلوب نیست و زنگ هشداري به

 
مسئولان کشور است زیرا با کاهش تعداد ازدواج میزان تولد ها نیز کاهش می یابد و جمعیت کشور رو به کاهش می رود. 

محمد مهدي تندگویان معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: زمانی که آمار کلی جمعیت رو به کاهش است نشان می دهد آمار کسانی که به سن ازدواج رسیده اند و یا قصد

 
ازدواج دارند کاهش پیدا کرده است. 

وي افزود: طبق آخرین پایشی که در مورد ازدواج جوانان انجام شده و تا پایان مرداد ماه نتایج آن منتشر می شود، یکی از مشکلاتی که کشور درگیر آن است و توجهی هم با آن نشده است بحث
جنسیت است. تقریبا به صورت میانگین ازهر 122 مرد متقاضی ازدواج در کل کشور 100 خانم آماده ازدواج داریم که این آمار قابل توجه است و همین موضوع تاثیر بدي را روي آمار ازدواج می گذارد

 
و موضوع فرزندآوري و کاهش فرزندان دختر هشدار دهنده است. 

کارشناسان معتقدند با ادامه بالا رفتن سن ازدواج، برخی از جوانان ممکن است تا چندین سال و حتی تا آخر عمر از نعمت داشتن همسر و خانواده بی بهره بمانند، به طوري که این روند آسیب هاي

 
روحی، روانی، جسمی، اعتقادي و اجتماعی براي فرد و جامعه به همراه دارد. 

کریمی مدیر کل دفتر برنامه ریزي جوانان وزارت ورزش و جوانان در رابطه با روند کاهشی ازدواج در سال 99 گفت: در سال 1399، در مجموع کل کشور، 4/42 درصد افزایش آمار ازدواج را در مقایسه
با سال 98 شاهد بودیم و این بر اساس آخرین آماري است که سازمان ثبت احوال اعلام کرده است و در این بین استان خراسان جنوبی با بیشترین میزان افزایش ازدواج در سال 99 نسبت به سال قبل

 
همراه بوده که حدود 17درصد است و بعد از آن، استان هاي یزد، کرمان، بوشهر و هرمزگان بودند که نسبت به سال گذشته حدود 10درصد افزایش نرخ رشد ازدواج را داشته اند. 

وي گفت: در این بین استان ها، کردستان، البرز و فارس کمترین تغییرات را در افزایش نرخ ازدواج داشته اند؛ به طوري که استان تهران با رشد منفی مواجه بوده است و در دو استان کرمانشاه و همدان

 
نیز شاهد کاهش آمار ازدواج نسبت به مدت مشابه هستیم. 

احمد نادري رئیس فراکسیون مقابله با آسیب هاي اجتماعی در مجلس شوراي اسلامی گفت: کمبود شغل و بیکاري جوانان، ادامه تحصیل در کنار مسائل اقتصادي بویژه مشکلات مسکن از جمله دلایل

 
تاخیر ازدواج جوانان است که گاهی آن ها را به سمت تجرد گرایی مطلق می کشاند. 

البته دولت با راهکارهایی مانند افزایش وام ازدواج به فکر کمک به تسهیل ازدواج جوانان است. نمایندگان مجلس شوراي اسلامی در مصوبه اي وام 70 میلیونی ازدواج براي جوانان و وام 100 میلیون
تومانی براي زوج هاي کمتر از 25 سال را تعیین کرده است اما به نظر می رسد با توجه به نرخ تورم حاکم بر کشور و مشکلات اشتغال و افزایش روزانه قیمت کالا ها رقم وام ازدواج نتواند مشکلات

 
پیش روي ازدواج جوانان را حل کند. 

شهرزاد دانشمندي مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزي گفت: از سال 1388 سامانه ازدواج راه اندازي شد و همه ي جوانان می توانند در این سامانه ثبت نام کنند. تا امروز 12 میلیون و 635 هزار نفر از

 
تسهیلات وام ازدواج به مبلغ 144 هزار میلیارد تومان بهره مند شده اند. 

 
وي افزود: علی رغم شرایط کرونایی، از ابتداي سال تا امروز، به 242 هزار نفر مبلغ 207 میلیارد ریال وام ازدواج پرداخت شده است. 

حسین ابراهیمی مقدم روانشناس و استاد دانشگاه درباره گرفتن مهریه گفت: امروزه یکی ازعوامل در بحث مهریه، به چشم و هم چشمی خانواده ها مرتبط است. دومین عامل برمی گردد به اینکه

 
خانواده دختر، به چه مقدار به پسر اعتماد دارند. خانواده دختر زمانی که اعتماد زیادي به پسر نداشته باشد و احساس کنند که ممکن است مرد زندگی نباشد، میزان مهریه را بالا می برند. 

 
وي بیان کرد: در مهریه بالا ممکن است خانواده دختر، از فرزند خود بترسند که اهل زندگی کردن نباشد و مجددا به خانه پدري برگردد که با گرفتن مهریه بالا حداقل یک ضمانتی براي او می گیرند. 

ابراهیمی مقدم افزود: بررسی ها نشان داده است، مهریه بالا با تحصیلات بالا رابطه عکس دارد. معمولا افرادي که تحصیل کرده هستند خیلی مهریه بالایی را طلب نمی کنند. نداشتن هیچ گونه مهریه
هم با اشکال همراه است. زیرا بعضی از مواقع مردان و گاهی اوقات خانم ها در زندگی مشترك، ناسازگاري دارند و پختگی کامل را ندارند و براي ادامه زندگی تلاشی نمی کنند. شاید نداشتن هیچ گونه

مهریه منجر به این شود که زندگی را بسیار راحت بگیرند و آینده طرف مقابلشان را در نظر نگیرند. 



محمد مهدي تندگویان معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان درباره برنامه هاي وزارت ورزش و جوانان براي ازدواج جوانان گفت: بخشی که به وزارتخانه مرتبط می شود، عمدتا بحث

 
فرهنگ سازي و آموزشی ترویجی است. براي اولین بار در وزارتخانه چندین کار بسیار بزرگ در بحث فرهنگ سازي انجام دادیم. 

وي گفت: یکی از کار ها در وزارتخانه، برگزاري جشنواره ملی فیلم ازدواج با نگرش متفاوت بود. تمام فیلم هاي تولید شده از اول انقلاب با موضوع ازدواج، خانواده و فرزندآوري را پایش کردیم و فیلم

 
هاي فاخر و درست ساخته شده را به مدت 10 روز با همکاري بنیاد سینمایی فارابی در سینما هاي کشور به صورت رایگان پخش کردیم. 

تندگویان تصریح کرد: در انتهاي جشنواره با حضور کارشناس، روانشناس، تهیه کننده و کارگردان نقد فیلم مثبت انجام دادیم. یکی از دلایل این بود که به هنرمندان بگوییم اگر کار فاخر کرده باشند،

 
جایی براي دیده شدن وجود دارد حتی اگر در سال هاي قبل انجام داده باشند. هنرمندان نباید فقط گیشه پسند و جشنواره اي کار کنند. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت جوانان ادامه داد: جشنواره تدبیر زندگی را در سه دوره برگزار کردیم و فراخوان فیلم براي فرهنگ سازي موضوع ازدواج توسط خود جوانان را طرح کردیم. این برنامه
هم سه سال پیاپی برگزار شد و امسال هم به صورت مجازي برگزار شد. در کار مجازي تقریبا 7 هزار اثر، پایش و به آن ها جوایزي داده شد و ما همه تولیدات را در اختیار تمام رسانه ها به صورت

 
رایگان قرار دادیم که از آن ها استفاده کنند. 

وي در ادامه بیان کرد: درکنار آن، 800 اثر هم خود ما از طریق تشکل ها که کار هاي پژوهشی را تولید محتوا می کنند، به صورت عادلانه در کل کشور در دوسال گذشته توسط خود تشکل ها انجام

 
دادیم. ما امسال بسته هایی به صورت، تولید محتوا انیمیشن، فیلم کوتاه، موشن گرافی و عمدتا با گرایش هاي آموزشی که با زبان جوانان است را در اختیار همه ي نهاد ها به صورت رایگان قرار دادیم. 

تندگویان افزود: این کار، کار مقطعی هفته ازدواج نیست و براي همیشه قابل بهره برداري است به خصوص در بستر فضاي مجازي که قابل استفاده است. در بازي هاي رایانه ایی تولید محتوا و برنامه

 
انجام دادیم که در هنگام بازي نکات مهم و آموزنده به فرد آموزش داده شود. 

وي خاطر نشان کرد: در گذشته در سراسر کشور 80-70 دفتر مشاوره ازدواج داشتیم. ولی در حال حاضر به مرز 500 مرکز مشاوره در سطح کشور داریم. در استان هاي اهل تسنن هم دفاتر مشاوره

 
داریم ومشاوران اهل تسنن آن را اداره می کنند و جوانان می توانند باخیال راحت با رسومات خودشان به این مراکز مراجعه کنند. این امر تاثیر بسیار خوبی برجاي گذاشته است. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت جوانان افزود: آموزش هاي دفاتر مشاوره ازدواج تا 6 جلسه به صورت رایگان انجام می شود. در بحث هاي اشتغال با این که وظیفه ما نبوده است، اما در جا هایی

 
ورود پیدا کردیم. مانند ایجاد مراکز منش در بحث طرح هاي جوانان که در 31 استان مراکز منش وجود دارد. 

 
وي گفت: در این مراکز با همکاري جهاد دانشگاهی افراد 18 سال به بالا می توانند به این مراکز مراجعه کنند. 

تندگویان در آخر گفت: یکی از کار هاي ما، تسهیلات کسب و کار هاي روستایی است، که در سال 97 با 120 میلیارد تومان اعتباري که این وزارتخانه داشت، 7 هزار شغل را ایجاد کرد و همه این

 
عوامل به بحث اشتغال و ازدواج جوانان کمک می کند. 

انتهاي پیام/



تصویب لایحه نظام جامع باشگاه داري در جمهوري اسلامی ایران

منبع: شعار سالشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1400/04/21

شعار سال: در جلسه بعدازظهر یکشنبه هیات وزیران به ریاست حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی رئیس جمهوري، با پیشنهاد وزارت نیرو مبنی بر تغییر طبقه بندي گرمسیري
شهرستان نهبندان در استان خراسان جنوبی موافقت کرد. با توجه به گزارش هاي هواشناسی ارایه شده توسط اداره کل هواشناسی درخصوص شرایط آب و ...

شعار سال: در جلسه بعدازظهر یکشنبه هیات وزیران به ریاست حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی رئیس جمهوري، با پیشنهاد وزارت نیرو مبنی بر تغییر طبقه بندي گرمسیري

 
شهرستان نهبندان در استان خراسان جنوبی موافقت کرد. 

با توجه به گزارش هاي هواشناسی ارایه شده توسط اداره کل هواشناسی درخصوص شرایط آب و هوایی شهرستان نهبندان در استان خراسان جنوبی، این شهرستان به مدت سه ماه از اول خرداد تا

 
پایان مرداد ماه به عنوان منطقه گرمسیر (4) تعیین شد. 

هیات وزیران در ادامه، به منظور تسهیل انجام ماموریت هاي وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در حوزه صنایع دستی و تامین منابع مالی براي پیشگیري از تخریب بافت هاي تاریخی،

 
لایحه اصلاح قانون حمایت از مرمت و احیاي بافت هاي تاریخی- فرهنگی را تصویب کرد. 

به موجب لایحه مذکور، در راستاي حمایت از مالکان و متصرفان قانونی خصوصی آثار غیرمنقول و بافت هاي تاریخی- فرهنگی ثبت شده در فهرست آثار ملی تاریخی، فرهنگی و با ارزش کشور، وزارت
میراث فرهنگی مکلف است براي اعطاي تسهیلات کم بهره به مالکان، متصرفان قانونی و بهره برداران خصوصی آثار و بافت هاي تاریخی - فرهنگی به منظور تعمیر، مرمت، احیا و بهره برداري آنها،

 
بودجه و تسهیلات لازم را پیش بینی نموده و با هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور، نسبت به پیش بینی اعتبار لازم در این زمینه اقدام نماید. 

همچنین وزارت میراث فرهنگی می تواند جهت حمایت از تشکل هاي مردم نهاد فعال در حوزه میراث فرهنگی و طبیعی، املاك در اختیار از جمله فضا هاي مناسب در آثار تاریخی را به صورت کوتاه

 
مدت در اختیار این تشکل ها قرار دهد. 

هرگونه بهره برداري تبلیغی و تجاري از تصویر، فیلم یا نماد بنا هاي تاریخی ثبت شده بدون رضایت مالک یا قائم مقام قانونی وي مجاز نیست و اشخاص حقیقی و حقوقی در صورت استفاده از آن ها با

 
رضایت مالک یا قائم مقام قانونی وي، باید بطور سالانه به همان اثر کمک مالی نمایند. 

همچنین به استناد لایحه مذکور، در صورتی که بنا ها و مستحدثات در حریم بنا ها و بافت هاي تاریخی - فرهنگی ثبت شده در فهرست آثار ملی تاریخی، فرهنگی و با ارزش کشور، با محدودیت هاي
قانونی از جمله در ساخت و ساز روبرو شده باشند، با تأیید وزارت میراث فرهنگی می توانند از اعتبارات، تسهیلات و امتیازات موضوع قانون حمایت از احیا، بهسازي و نوسازي بافت هاي فرسوده و

 
ناکارآمد شهري برخوردار گردند. 

 
موافقت دولت با لایحه ایجاد نهاد ملی حقوق بشر و شهروندي 

دولت با هدف حمایت از حقوق بشر و شهروندي بر اساس اصول قانون اساسی، موازین اسلامی، تعهدات بین المللی و سایر قوانین، تقویت، هماهنگ، همگرا و هم افزا کردن تلاش ها و ابتکارات ملی در
حمایت از حقوق بشر و شهروندي، اصلاح تصویر بین المللی از وضعیت حقوق بشر در ایران و خاتمه دادن به پرونده سازي هاي حقوق بشري علیه کشور و نیز ارتقاي تعاملات منطقه اي و بین المللی در

 
این حوزه، با پیشنهاد معاونت حقوقی رئیس جمهور مبنی بر «لایحه ایجاد نهاد ملی حقوق بشر و شهروندي» موافقت کرد. 

 
تعیین وظایف سیاستگذاري و حاکمیتی سازمان فناوري اطلاعات ایران 

هیات وزیران ضمن موافقت با پیشنهاد وزارت امور اقتصادي و دارایی درخصوص اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات ایران، نسبت به تعیین وظایف سیاستگذاري و حاکمیتی این سازمان اقدام کرد.

به موجب اصلاح اساسنامه مذکور، ساماندهی، نظارت و هدایت خدمات اینترنت و اینترانت در کشور به منظور کاهش وابستگی به شبکه جهانی اینترنت در چهارچوب سیاست هاي ابلاغی وزارت

 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، از جمله فعالیت ها و وظایف سازمان فناوري اطلاعات ایران است. 

تهیه، تدوین و هماهنگی برنامه هاي امنیتی و مدیریت مخاطرات در حوزه فناوري اطلاعات در سطح ملی، منطقه اي و بین الملل در چهارچوب سیاست هاي ابلاغی وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات

 
نیز از دیگر وظایف سازمان یاد شده است. 

 
همچنین به موجب مصوبه دولت، وظیفه تهیه و تصویب دستورالعمل ها و ضوابط مورد نیاز به وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات منتقل می شود. 

 
تصویب سیاست هاي اجرایی تشویق و حمایت از کار آفرینان پیشرو 

نظر به ضرورت گذار از وابستگی اقتصاد به نفت به اقتصاد مبتنی بر کارآفرینی و نوآوري، ایجاد شغل پایدار و افزایش درآمد سرانه ملی، اعضاي دولت با هدف تشویق و حمایت از کارآفرینان پیشرو، ضمن

 
موافقت با پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سیاست هاي اجرایی مربوط را از تصویب گذراندند. 



 
 

بر این اساس، کارآفرینان پیشرو به مدت سه سال از مشوق هاي این مصوبه بهره مند خواهند شد و بعد از آن لازم است تا دوباره ارزیابی شوند. کارآفرین پیشرو به شخصی اطلاق می شود که کسب و

 
کار بنیانگذاري شده توسط او اقدام به ارتقاي زنجیره ارزش صنعت مربوط خود نموده و به سطح مشخصی از رشد شاخص ترکیبی اشتغال، فروش و صادرات دست یافته است. 

علاوه براین، دانشگاه ها می توانند به کارآفرینان پیشرو مدرك دکتري افتخاري اعطا نمایند. وزارت علوم نیز موظف است چارچوب هاي لازم براي همکاري و حضور کارآفرینان پیشرو در دانشگاه ها،
بدون در نظر گرفتن مدرك تحصیلی آنان، به عنوان مدرس یا استاد مدعو در حوزه هاي مرتبط با فعالیت کاري آنان یا حوزه هاي کارآفرینی را فراهم نماید. همچنین معاونت علمی و فناوري موظف

 
است با هدف رفع نیاز هاي فناورانه کارآفرینان پیشرو، مشوق هاي لازم جهت ارتقاي همکاري آن ها با شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان را طراحی و اجرا کند. 

گمرك جمهوري اسلامی ایران نیز موظف است ورود مواد اولیه و تجهیزات فناورانه مرتبط با فعالیت هاي اصلی کارآفرینان پیشرو را با تأیید دستگاه تخصصی مربوطه و احراز شرایط مربوطه، مشمول

 
تسهیل تشریفات گمرکی قرار دهد. کارآفرینان پیشرو بعد از احراز شرایط، جزء فعالان اقتصادي مجاز گمرك شناخته می شوند. 

 
کارآفرینان پیشرو همچنین می توانند یکی از فعالیت هاي ذیل را به عنوان مسئولیت اجتماعی متقبل شوند: 

 
1- راه اندازي مرکز نوآوري، باشگاه کارآفرینان نوجوان، مراکز رشد کارآفرینی یا باشگاه صادرات در منطقه خود 

 
2- تأسیس شتاب دهنده و صندوق سرمایه گذاري خطرپذیر شرکتی در حوزه تخصصی خود، جهت شتاب دهی، پرورش و رشد تیم هاي جوان داراي پتانسیل بالا 

 
3- راه اندازي کافه کارآفرینی در اکوسیستم پیرامونی خود با هدف: 

- اتصال اکوسیستم منطقه به دانش خارجی، انتقال و بسط تجربه، یادگیري و دانش (از جمله دانش تکنولوژیک و بازار) بین بازیگران اکوسیستم، بسترسازي براي گفتگوي سیاستگذاران منطقه اي و

 
بازیگران اکوسیستم، تعریف کار جمعی میان بازیگران اکوسیستمی. 

 
4- اجراي فعالیت هاي سبز و دوستدار محیط زیست در زنجیره فعالیت هاي اصلی و محیط پیرامونی کارآفرین پیشرو با تایید سازمان حفاظت محیط زیست. 

 
تصویب لایحه نظام جامع باشگاه داري در جمهوري اسلامی ایران 

هیات وزیران در راستاي تعیین تکلیف باشگاه هاي دولتی و ایجاد مشوق هاي لازم براي جلب و جذب سرمایه گذاران علاقمند در ورزش، به پیشنهاد وزارت ورزش و جوانان لایحه نظام جامع باشگاه

 
داري در جمهوري اسلامی ایران را به تصویب رساند. 

بر اساس این لایحه، باشگاه ورزشی به مؤسسه اي اطلاق می شود که توسط اشخاص حقیقی یا حقوقی با هدف تعلیم و تعمیم سلامت جسمی و روحی افراد جامعه مبتنی بر اصول علمی و ارزش هاي

 
اسلامی، ایجاد فضاي کسب و کار و به دست آوردن رتبه و نشان (مدال) در یک یا چند رشته ورزشی با مجوز وزارت ورزش و جوانان، تأسیس و فعالیت می کند. 



 
 

رشد فعالیت اقتصادي و اشتغال زایی در حوزه ورزش، توسعه و رونق فعالیت باشگاه هاي ورزشی، ترویج اخلاق، روحیه پهلوانی و توسعه مشارکت هاي فرهنگی اجتماعی در ورزش، ارتقا نقش باشگاه
هاي ورزشی در سلامت عمومی جامعه، کمک به ارتقا همبستگی، هویت، غرور ملی و نشاط اجتماعی از طریق ورزش و نیز تقویت مشارکت بخش خصوصی در امر باشگاه داري، اهداف نظام جامع را

 
تشکیل می دهند. 

مطابق این لایحه، هرگونه تصدي گري دستگاه هاي اجرایی موضوع ماده (5) قانون خدمات کشوري به استثناي شهرداري ها وهیات هاي ورزشی استانی در امر باشگاه داري و تیم داري در ورزش حرفه
اي ممنوع است. همچنین باشگاه هاي حرفه اي وابسته به دستگاه هاي اجرایی که در حال حاضر فعالیت می نمایند، مکلفند حداکثر به مدت دو سال از زمان لازم الاجرا شدن این قانون، نسبت به

 
تطبیق و تعیین تکلیف فعالیت هاي خود در چهارچوب این قانون اقدام نمایند. 

علاوه براین، تأسیس شعبه یا شعب توسط باشگاه بلامانع است، ولی هر باشگاه ورزشی فقط مجاز به معرفی و حضور یک تیم در یک رشته ورزشی در هر جنسیت و در هر سطح از لیگ هاي کشوري

 
است. 

علاوه براین، باشگاه هاي شرکت کننده در لیگ هاي هر رشته ورزشی مکلفند از محل قرارداد هاي منعقده با ورزشکاران، مربیان، سرپرستان و کادر اجرایی شرکت کننده در این مسابقات نسبت به بیمه

 
نمودن آن ها در چارچوب قوانین کار و تامین اجتماعی اقدام نماید. 

حقوق ناشی از پخش رویداد هاي ورزشی از طریق صدا و سیما، تلویزیون هاي اینترنتی، رسانه هاي دیجیتال و امثالهم متعلق به باشگاه ها می باشد و هرگونه بهره برداري بدون اخذ مجوز باشگاه ها

 
ممنوع می باشد. 

 
ضمنا باشگاه هایی می توانند از امتیازات این قانون بهره مند شوند که عضو اتحادیه باشگاه ها باشند. 

 
تصویب آیین نامه تضمین معاملات مشارکت عمومی - خصوصی 

هیات وزیران با هدف ایجاد ساز و کار مناسب براي تضامین قرارداد هاي مشارکت عمومی - خصوصی به دلیل ماهیت متفاوت این نوع قرارداد ها با تضامین قرارداد هاي معمول، «آیین نامه تضمین

 
معاملات مشارکت عمومی - خصوصی» را به تصویب رساند. 

مقررات مندرج در این آیین نامه در مورد به حداقل رساندن خطرپذیري (ریسک) براي سرمایه پذیر و سرمایه گذار از طریق ارایه تضمین هاي لازم براي فرآیند انتخاب سرمایه گذار و قراردادهاي

 
مشارکت عمومی- خصوصی در طرح ها و پروژه ها می باشد. 

 
کاربرد تضمین ها، شرایط و نحوه پذیرش تضامین و میزان و مبلغ آنها، تضمین قرارداد هاي خارجی و موارد عام در مورد نحوه آزادسازي تضمین ها، از دیگر مواد مندرج در آیین نامه یاد شده هستند. 

 
صدور مجوز انعقاد قرارداد واگذاري احداث پروژه بزرگراه تبریز - شبستر 

هیات وزیران با هدف کاهش هزینه هاي سوخت در کشور، کاهش حجم ترافیک در مسیر تبریز - شبستر و ارتقاي ایمنی محور یاد شده، به استناد ماده واحده قانون احداث پروژه هاي عمرانی بخش راه

 
و شهرسازي از طریق مشارکت بانک ها و سایر منابع مالی و پولی کشور، مجوز انعقاد قرارداد واگذاري احداث پروژه بزرگراه تبریز - شبستر را صادر کرد. 

مطابق این تصمیم، وزارت راه و شهرسازي مجاز است با حفظ مالکیت دولت براي احداث بزرگراه تبریز به شبستر به طول حدود (42) کیلومتر با برآورد تقریبی سه هزار و 800 میلیارد ریال نسبت به

 
انعقاد قرارداد واگذاري با «شرکت تعاونی توسعه و عمران شهرستان شبستر» اقدام نماید. 

براین اساس، شرکت طرف قرارداد عهده دار تأمین صددرصد از منابع مالی موردنیاز براي اجراي این پروژه، تأسیسات جانبی خاص آن تا شروع مرحله بهره برداري و تسویه حساب کامل هزینه ها خواهد

 
بود. 

پیش بینی اولیه دوره واگذاري وفق گزارش هزینه- درآمد اولیه مورد تأیید وزارت راه، معادل 23 سال مشتمل بر سه سال دوره مطالعه و احداث و 20 سال دوره بهره برداري خواهد بود. مسئولیت

 
نگهداري و بهره برداري از تأسیسات جانبی پروژه در دوران واگذاري بر عهده شرکت طرف قرارداد است. 



همچنین نرخ سود سرمایه گذاري شرکت طرف قرارداد در دوران احداث و بهره برداري معادل نرخ سود سپرده یکساله بانک هاي دولتی (ابلاغی بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران) به علاوه سه درصد
در زمان انعقاد قرارداد صورت می گیرد. ضمنا وزارت راه موظف است در قرارداد واگذاري منعقده، نحوه استیفاي حقوق دولت را در صورت خودداري و یا ناتوانی شرکت طرف قرارداد در اجراي مفاد

 
قرارداد پیش بینی نماید. 

 
گزارش سازمان برنامه و بودجه کشور از وضعیت شرکت هاي دولتی زیان ده در سال مالی 1398 

سازمان برنامه و بودجه کشور در اجراي بند (و) ماده (28) قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت (2)، طی گزارشی، فهرست شرکت هاي دولتی زیان ده مربوط به سال

 
مالی 1398 را به هیات وزیران ارایه داد. 

 
لایحه موافقتنامه بین ایران و پرتغال در حوزه هاي زبان، آموزش، فرهنگ، ورزش، جوانان، گردشگري و رسانه هاي جمعی 

 
هیات وزیران در ادامه، با لایحه موافقتنامه بین جمهوري اسلامی ایران و جمهوري پرتغال در حوزه هاي زبان، آموزش، فرهنگ، ورزش، جوانان، گردشگري و رسانه هاي جمعی موافقت کرد. 
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وزارت صنعت: اعلام وضعیت بحران در نیمی از دشت هاي کشور

منبع: خبر فوريشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1400/04/21

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اکنون از 606 دشت موجود در کشور، بیش از 300 دشت با وضعیت قرمز و بحرانی مواجه اند و همین مساله سبب شده تا بخش هایی از کشور خالی
از سکنه شده و مهاجرت از جنوب به شمال را شاهد باشیم.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اکنون از 606 دشت موجود در کشور، بیش از
300 دشت با وضعیت قرمز و بحرانی مواجه اند و همین مساله سبب شده تا بخش هایی از

 
کشور خالی از سکنه شده و مهاجرت از جنوب به شمال را شاهد باشیم. 

علیرضا شهیدي در مراسم افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین افزود: از مجموع 43
مخاطره موجود در جهان، 34 مخاطره در ایران اتفاق می افتد و مشکل آنجاست که به

 
عبارت «پیشگیري به از درمان است» اعتقاد نداریم. 

وي با اشاره به گرمی هوا و تغییرات اقلیمی در هفته هاي اخیر و همچنین مواجهه چند ساله
با پدیده خشکسالی، گفت: خشکسالی سبب اضافه برداشت از آب هاي زیرزمینی می شود که
در ادامه به بحران آب و فرونشست زمین می انجامد، همچنین آبخوان ها از بین رفته و با

 
اندك بارندگی، سیلاب به راه می افتد و در برخی موارد رانش زمین را به دنبال دارد. 

رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی، به طور نمونه با اشاره به رها کردن 300 کیلومتر از سواحل مکران و در عوض کارآفرینی در سایر مناطق، تصریح کرد: این در حالی است که در جهان

 
پولدارترین شهرها در کنار سواحل قرار دارند و صنعت و تجارت به سواحل نزدیک است. 

وي یادآوري کرد: سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی، متولی اکتشافات مواد معدنی و تولیدکننده ثروت براي کشور است که شعار آن صیانت از ثروت تولیدي به واسطه شناخت از مخاطرات زمین

 
شناسی است. 

 
وي بیان داشت: این سازمان از زمان تاسیس خود در سال 1338 تاکنون بیش از 100 نوع نقشه در 300 لایه تهیه کرده و امروز سایت داده هاي علوم زمین، پشتوانه علمی کاداستر معدنی است. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، زمین شناسی را رشته اي پول ساز و معادن را داراي ارزش افزوده بالا توصیف کرد و گفت: به عنوان نمونه، ارزش یک محدوده 20 میلیون تنی سنگ آهن با قیمت

 
حدود 170 دلاري هر تن از آن، بیش از سه میلیارد دلار است، این در حالی است که پارسال ارزش صادرات محصولات معدن و صنایع معدنی کشور کمتر از 10 میلیارد دلار بود. 

وي همچنین با اشاره به افتتاح مرکز نوآوري و فناوري علوم زمین، آن را سومین مرکز از این دست در کشور برشمرد و افزود: این مکان که در اختیار شرکت هاي استارتاپی و پژوهشگران قرار خواهد

 
گرفت، دست کم یک هزار نفر از نیروهاي کارشناسی سازمان زمین شناسی پشتوانه آن خواهند بود. 

 
لزوم رسوخ فناوري در حوزه زمین شناسی 

در ادامه، «اسماعیل قادري فر» معاون معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و رییس مرکز توسعه فناوري هاي این معاونت افزود: ایده ایجاد شتاب دهنده اي از سوي بخش خصوصی در حوزه زمین

 
شناسی، می تواند به ورود سریع تر و رسوخ فناوري ها در این حوزه اثرگذار و اقتصادمحور بیانجامد. 

وي ابراز امیدواري کرد: خروجی این شتاب دهنده تبدیل به شرکت هاي دانش بنیان شود و در ادامه بتواند توسعه سرمایه گذاري در مقوله اکتشافات، اشتغال زایی و ارتقاي ارزش افزوده محصولات

 
بخش معدن و صنایع معدنی را به دنبال داشته باشد. 

همچنین، مدیر طرح توسعه نوآوري ها و فناوري هاي حوزه زمین شناسی، معدن و صنایع معدنی با تقدیر از حمایت هاي معاونت علمی و فناوري رییس جمهوري از طرح هاي فناورانه، تاکید کرد: باید

 
از تفکر و نگاه نفتی که مدیریتی سیاه است فاصله گرفت و به سمت مدیریت پاك و زیست محیطی برویم که این مهم با تکیه بر فناوري و نوآوري امکان پذیر است. 

«کامبیز مهدي زاده» خاطرنشان کرد: معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري یکی از پیش قراولان پایان دادن به وابستگی به درآمدهاي نفتی است و این معاونت بر تداوم حمایت از کارخانجات و

 
شرکت هاي دانش بنیان، شرکت هاي شتاب دهنده و غیره در دولت آینده نیز تاکید دارد. 

وي افتتاح مرکز یاد شده را در راستاي منویات رهبر معظم انقلاب توصیف کرد و از اختصاص حدود 300 میلیون تومان به سازمان زمین شناسی و 500 میلیون تومان به مرکز نوآوري و فناوري علوم
زمین براي توسعه این مرکز خبر داد.



گزارش تینت از شناسایی و جذب 37 هزار نیروي توانمند در آزمون چهارم بخش خصوصی

منبع: تابناكشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1400/04/21

تامین نیروي انسانی توانمند و ماهر یکی از دغدغه هاي شرکت هاي دانش بنیان، خلاق، تجاري و صنعتی است که در چهار سال اخیر با برگزاري آزمون استخدام بخش خصوصی گام موثري
براي رفع آن برداشته شده است. آزمونی که ثبت نام پنجمین دوره آن از 19 تیرماه آغاز شده است.

 
 

گزارش شبکه فناوري و نوآوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري نشان می دهد در چهارمین دوره آزمون استخدام بخش خصوصی 91 هزار داوطلب شرکت کردند که بیش از 37 هزار نفر از

 
برگزیدگان آن از سوي نزدیک به 3 هزار و 100 شرکت و موسسه تجاري، صنعتی و فناور دعوت به کار شدند. 

 
 

همچنین در این گزارش آمده است که 91 درصد از کارجویان داراي سه مهارت یا بیشتر، 83 درصد داراي دو مهارت، 59 درصد داراي یک مهارت و 23 درصد بدون هیچ مهارتی (در هیچ مهارتی نمره

 
اي بیش از 85 درصد کسب ننموده است) به شرکت ها معرفی و دعوت براي کار شدند. 



 
 

 
میزان حقوق پیشنهادي براي این برگزیدگان در بازه 4 میلیون 400 هزار تومان تا 11 میلیون و 300 هزار تومان مطابق جدول زیر قرار داشت. 

میانگین حقوق پیشنهادي براي برگزیدگان نسبت به تعداد مهارت احراز شدهتعداد مهارت

 صفر مهارت
4.400.000 تومان 

 

 یک مهارت
7.500.000 تومان 

 
9.200.000 توماندو مهارت

 سه مهارت و یا بالاتر
11.300.000 تومان 

 
در این آزمون علاوه بر مهارت هاي تخصصی تمرکز ویژه اي بر ویژگی هاي شخصیتی و مهارت هاي نرم افراد می شود که این کار با آزمون هایی مانند شخصیت شناسی، علاقه مندي شغلی و هوش

 
هیجانی صورت می گیرد. 

علاوه بر این موارد تسهیلات شبکه فناوري و نوآوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به برگزیدگان آزمون تعلق می گیرد. این شبکه خدمات و تسهیلات متنوعی به اعضاي فناور و نخبه خود
ارائه می کند. امکان اخذ امریه یا پروژه جایگزین خدمت در شرکت هاي دانش بنیان و فناور، دریافت بیمه تکمیلی، تسهیلات مربوط به کسب وکار و کارآفرینی، فضاي کار اشتراکی، تسهیلات آموزشی و
مهارت افزایی برخی از این خدمات هستند. این خدمات پیش تر فقط مختص برگزیدگان بنیاد ملی نخبگان بود اما پیرو تفاهم نامه منعقد شده بین دبیرخانه آزمون و شبکه نوآوري، سه سال است این

 
تسهیلات به برگزیدگان موفق آزمون استخدام بخش خصوصی نیز ارائه می شود. 

به گزارش دبیرخانه آزمون استخدام بخش خصوصی، براي داوطلبان برگزیده چهارمین دوره این آزمون امکان عضویت در شبکه فناوري و نوآوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري فراهم شده

 
است. 

گفتنی است ثبت نام پنجمین دوره آزمون استخدام بخش خصوصی براي بیش از 4300 سازمان و شرکت معتبر در 221 دسته شغلی از 19 تیر ماه آغاز شده و به مدت دو هفته تا 2 مرداد ادامه خواهد
داشت و متقاضیان براي ثبت نام و کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سایت آزمون استخدام بخش خصوصی به نشانی www.inre.ir مراجعه کنند.



کاهش حدود 70 میلیون مراجعه به تامین اجتماعی

منبع: ایران خبرشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1400/04/21

رئیس مرکز فناوري اطلاعات، آمار و محاسبات سازمان تأمین اجتماعی گفت: تا امروز بیش از 180 میلیون نسخه الکترونیک در مراکز ملکی و غیرملکی تولید شده است.

 
رئیس مرکز فناوري اطلاعات، آمار و محاسبات سازمان تأمین اجتماعی گفت: تا امروز بیش از 180 میلیون نسخه الکترونیک در مراکز ملکی و غیرملکی تولید شده است. 

به گزارش ایران خبر، علی اکبر ربیع زاده با اشاره به مهمترین اقدامات صورت گرفته در زمینه غیرحضوري شدن خدمات بیمه اي سازمان
تأمین اجتماعی اظهار کرد: یکی از اقدامات مهم استعلام غیرحضوري استحقاق درمان بیمه شدگان بود و از این طریق 39 میلیون مراجعه

 
به شعب را با استحقاق سنجی غیرحضوري و همچنین عدم نیاز به حضور براي تمدید اعتبار منتفی کردیم. 

وي افزود: به این ترتیب از چندماه گذشته تا کنون، بیمه شدگان از طریق شش روش اعلام شده این امکان را دارند که در هر ساعت از

 
شبانه روز استحقاق درمان خود را استعلام کرده و از خدمات درمانی به نحو شایسته برخوردار شوند. 

رئیس مرکز فناوري اطلاعات، آمار و محاسبات سازمان تأمین اجتماعی با بیان اینکه پیرو این اقدام، تلاش شد در قالب طرح 3070 سرویس هاي خدمات غیرحضوري سازمان را راه اندازي کنیم گفت:
قرار ما این بود که 30 سرویس غیرحضوري راه اندازي شود تا 70 میلیون از 96 میلیون مراجعه به شعب کاهش یابد. اولین سرویس مربوط به دریافت غیرحضوري کمک هزینه ازدواج بود و تا امروز

 
بیش از 52 هزار نفر توانسته اند از آن استفاده کنند. 

ربیع زاده ادامه داد: در مجموع در سال گذشته 66 میلیون سرویس غیرحضوري به مخاطبان ارائه داده ایم. از میان این سرویس، 11 سرویس مربوط به کارفرمایان، 9 سرویس متعلق به بیمه شدگان بود
و تعدادي سرویس هم مربوط به نام نویسی و مستمري ها بود. به عنوان مثال سرویس هدیه ازدواج کاملاً هوشمند است و به محض اینکه بیمه شده اي ازدواج و اطلاعاتش در سامانه ثبت احوال ثبت
شود در صورت واجد شرایط بودن، اگر موبایل و شماره حسابش در سامانه ما ثبت شده باشد پیامکی به صورت خودکاري برایش ارسال می شود که مشمول دریافت این هدیه است و پول به حسابش

 
واریز و پیام تبریکی هم برایش ارسال می شود. 

وي با بیان اینکه 1.5 میلیون ابلاغ الکترونیکی براي کارفرمایان صادر شده است گفت: همچنین 225 میلیون مفاصاحساب براي کارفرمایان صادر شده است. نام نویسی غیرحضوري افراد تبعی بیمه شده

 
نیز براي بیش از 187 هزار نفر انجام شده است. قطعاً بابت تک تک این سرویس ها، مردم ناچار بودند چند مرتبه به شعب مراجعه کنند که اکنون دیگر نیازي به آن نیست. 

ربیع زاده افزود: انعقاد قرارداد بیمه اختیاري براي بیش از 143 هزار نفر از دي ماه سال گذشته تا کنون به صورت الکترونیکی انجام شده و انعقاد قرارداد بیمه مشاغل آزاد نیز بیش از 299 هزار مورد

 
بوده است. پیش از این میزان انعقاد قرارداد مشاغل آزاد سالانه زیر 120 هزار مورد بوده و نشان دهنده استقبال از این سرویس است که این میزان طی کمتر از شش ماه بیش از سه برابر شده است. 

رئیس مرکز فناوري اطلاعات، آمار و محاسبات سازمان تأمین اجتماعی با بیان اینکه یکی دیگر از مزیت هاي طرح 3070 پرداخت برخط حق بیمه شدگان خاص و کارفرمایان بوده است گفت: در
سنوات قبل اگر حق بیمه را در بانک هاي عامل می پرداختید باید 48 تا 72 ساعت منتظر می ماندید تا وصولی از بانک به سازمان برسد و ما خدمت ارائه بدهیم، اما با سرویس غیرحضوري، به محض

 
وصول حق بیمه و تاییدیه بانک، سرویس مورد نظر به صورت برخط فعال می شود و می توانید از آن استفاده کنید. 

وي به اخذ تعهدنامه فرزندان اناث نیز اشاره کرد و گفت: قبلاً اگر بیمه شده اي فرزند دختر بالاي 18 سال داشت باید شش ماه یکبار با شناسنامه به شعب مراجعه می کرد و اگر دختر ازدواج نکرده بود
و اشتغال به کار نداشت مستمري برقرار می شد، اما عملاً این مراجعه حضوري نیز به صفر رسید و ما 250 هزار مراجعه را کاهش دادیم و اخذ تعهدنامه عدم اشتغال فرزندان دختر را به شکل

 
غیرحضوري عملیاتی کردیم. 

ربیع زاده ادامه داد: یکی از کارهاي مهم دیگر، پرداخت غیرحضوري حق بیمه کسري از ماه بود. در سنوات گذشته فرد متقاضی اگر بیمه کاملی برایش در هرماه از سوي کارفرما رد نشده بود و
قراردادهاي پاره وقت داشته مانند برخی معلمان و منشی ها، می توانست پس از شش ماه اول، تا آبان و آذرماه آن سال درخواست خود را ثبت کند تا اگر شرایط داشت به او مهلت داده شود که حق
بیمه کسري از ماه خود را بپردازد و سوابقش را تکمیل کند. اکنون طی کل این فرایند به شکل غیرحضوري فراهم شده و بیمه شده می تواند درخواست سوابق پرداخت کسري از ماه را در سامانه ثبت

 
کند. 

رئیس مرکز فناوري اطلاعات، آمار و محاسبات سازمان تأمین اجتماعی با بیان اینکه اکنون ابلاغ احکام مطالباتی، اخطاریه، اعتراضیه، صورتحساب را در سایت کارفرمایان داریم گفت: مشاهده ریز
محاسبات کارفرمایان امکان پذیر شده و کارفرما می داند که بدهی ابلاغ شده بابت چه مواردي هست که هم امکان پرداخت آنلاین آن را دارد و هم اگر اعتراض داشت می توانند اعتراض خود را ثبت

 
کند. 

وي ادامه داد: یک سرویس جذاب دیگر طرح 3070، احتساب سوابق دوران سربازي است. قبلاً اگر فرد می خواست سابقه خدمت سربازي اش را بخرد باید به شعبه می رفت، شعبه کارت پایان خدمت را
می گرفت و استعلام می کرد که باید لیست حق بیمه تاریخ درخواست به شعبه وصول و عملیات محاسبه انجام می شد. اگر پرداخت ها، تأخیر داشت کل تقسیط نامه باطل می شد و فرد باید مجدد به
شعبه می آمد و درخواست جدید می داد. اما در سرویس هوشمند کل این فرایند در سامانه انجام می شود. ما اطلاعات لازم را از سازمان نظام وظیفه گرفته ایم و همانجا امکان انتخاب براي پرداخت

 
نقدي یا اقساط بسته به شرایط وجود دارد و به محض وصولی سوابق در سامانه می نشیند. 

ربیع زاده با اشاره به اینکه از ابتداي اسفند 99 طرح حذف دفترچه هاي بیمه درمان نیز کلید خورد گفت: همزمان با طرح 3070 پروژه نسخه الکترونیک را هم طراحی و از دي ماه 97 نسخه الکترونیک



را در مراکز ملکی درمان راه اندازي کردیم و در مراکز ملکی نیازي به ارائه دفترچه بیمه نبود و دریافت خدمات با ارائه کد ملی امکان پذیر بود. در سال گذشته یکی از اولویت هاي جدي ما اجراي نسخه
الکترونیک در مراکز درمانی غیرملکی نیز بود که با همت جمعی همکاران انجام شد و از سال 97 تا امروز 61 میلیون نسخه الکترونیک تولید شده و به معناي این است که 61 میلیون برگ دفترچه

 
کمتر استفاده شده است و مدیریت هوشمندانه اي در منابع و مصارف سازمان انجام شده است. 

رئیس مرکز فناوري اطلاعات، آمار و محاسبات سازمان تأمین اجتماعی افزود: از ابتداي سال 99 تا کنون 47 میلیون نسخه تولید شده و شتاب توسعه نسخه الکترونیک را نشان می دهد. بیش از 19
هزار پزشک طرف قرارداد در سازمان داریم که 94 درصدشان از نسخه الکترونیک استفاده می کنند. حدود 53 هزار پزشک غیرطرف قرار داد فعال در سامانه و بیش از 11 هزار داروخانه فعال داریم.

 
بیش از 7000 مرکز پاراکلینیک نیز در زمینه نسخه الکترونیک فعال هستند. 

به گفته وي مجموع نسخه پیچی الکترونیک در داروخانه ها و مراکز پاراکلینیکی بیش از 18 میلیون نسخه بوده و موید آن است که در این طرح هم به عنوان پیشتاز در سازمان هاي بیمه گر خدماتی

 
ارائه داده ایم. هرچند باید عذرخواهی کنیم که گاهی به علت نقایص و مشکل در زیرساخت، این سیستم ها دچار اختلال شده و ناخشنودي برخی مخاطبان را فراهم کره است. 

ربیع زاده آماري از جامعه مخاطبان نیز ارائه داد و گفت: بیش از 14 میلیون بیمه شده اصلی، 22 میلیون بیمه شده تبعی، بیش از 10 میلیون بیمه شده اجباري، بیش از 4 میلیون و 100 هزار نفر بیمه
شده خاص، 212 هزار مقرري بگیر بیمه بیکاري، 158 هزار بیمه شده توافقی، 42 هزار بیمه شده از قشر باربران، 142 هزار کارفرمایان کارگاه هاي صنفی، 272 هزار نفر بیمه شده بافندگان، 723 هزار

 
بیمه شده اختیاري، 835 هزار بیمه شده کارگر ساختمانی، 893 هزار بیمه شده رانندگان، یک میلیون و 186 هزار بیمه شده حر ف و مشاغل آزاد داریم. 

وي ادامه داد: ماهانه بیش از یک میلیون و 100 هزار لیست اینترنتی دریافت می کنیم و این تعداد مراجعه به شعب کاهش یافته است. سال گذشته بیش از 27 هزار حادثه ناشی از کار و بیش از 11
هزار هزینه سفر بیمار بابت اقدامات درمانی داشتیم، بیش از 671 غرامت مقطوع به نقص عضو، 621 هزار غرامت ایام بیماري، 192 هزار کمک هزینه ایام بارداري، 75 هزار کمک هزینه ازدواج، 69 هزار

 
کمک هزینه کفن و دفن و بیش از 291 هزار کمک هزینه اروتز و پروتز پرداخت کرده ایم. 

رئیس مرکز فناوري اطلاعات، آمار و محاسبات سازمان تأمین اجتماعی در پاسخ به پرسش هایی پیرامون قطعی و کندي سامانه خدمات غیرحضوري گفت: ما به صورت شبانه روزي سامانه را مانیتوریگ
و پایش می کنیم و تیم عملیاتی مستمرا رصد می کنند. اگر به واسطه موضوعات غیرمترقبه سرویسی از دسترس خارج شود با کمی صبوري ظرف چند دقیقه مجدداً در دسترس قرار می گیرد. اگر هم

 
مشکل خاصی داشتید از طریق 1420 اقدام کنید. 

به گفته ربیع زاده، طبق آخرین آمار از سامانه غیرحضوري تا هفت تیرماه 66 میلیون و 455 هزار و 782 سرویس را غیرحضوري ارائه داده ایم گفت: علی رغم اینکه هنوز یک سال از اجراي طرح
نگذشته توانسته ایم نزدیک به 70 میلیون مراجعه را کاهش دهیم. صادقانه بابت قطعی ها و کندي هایی که گاهی در سامانه ها پیش می آید از همه مخاطبان عذرخواهی می کنم. همه تلاش ما این
است که این نواقص را به حداقل برسانیم. ماه گذشته قطعی ها با کاهش قابل ملاحظه اي روبه رو بوده است. اکنون با قطعی گسترده برق همه ما با چالش هایی مواجه شدیم و ما هم مستثنی نبودبم.

 
اما تلاش می کنیم کندي ها و قطعی ها را به حداقل برسانیم. 

وي درباره اتصال با بیمه هاي تکمیلی و عدم نیاز به ارائه کاغذ براي دریافت خدمات گفت: نسخه الکترونیک یک پروژه کلان است و اینکه توانسته ایم با کمک همکاران و وزارت بهداشت و نهادهاي
دخیل کار را عملیاتی کنیم نشان می دهد که این کار هم شدنی است. توافقات خوبی را با بیمه هاي تکمیلی انجام داده ایم و این همگرایی وجود دارد که کار را به این نقطه مطلوب برسانیم، اما اینکه

 
تاریخ دقیق اعلام کنیم دور از ذهن است. این موضوع هم جزو برنامه هاي ماست که موضوع بیمه هاي تکمیلی را تعیین تکلیف کنیم، این اتفاق خواهد افتاد اما اعلام بازه زمانی براي آن، زود است. 

رئیس مرکز فناوري اطلاعات، آمار و محاسبات سازمان تأمین اجتماعی درباره حذف نسخ کاغذي نیز گفت: در تلاشیم ظرف چندماه آینده همین میزان از نسخه نویسی کاغذي هم به صفر برسد. نسخه

 
آفلاین نسخه نویسی الکترونیک را نیز به زودي به پزشکان ارائه می دهیم که آن هم کمک می کند میزان نسخه نویسی کاغذي به صفر برسد. 

به گفته وي تا امروز بیش از 180 میلیون نسخه الکترونیک در مراکز ملکی و غیرملکی تولید شده است.



اهداي یک مینی بوس به فرهنگیان در صدر اخبار دوشنبه گراش و لارستان

منبع: ایرناشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1400/04/21

لارستان- ایرنا- اهداي یک دستگاه مینی بوس ون توسط خیران گراشی به جامعه فرهنگیان ، توزیع 600 تن انواع نهاده هاي کشاورزي در شهرستان گراش و همچنین پرداخت 128 فقره وام
کارگشایی در شهرستان لارستان از جمله خبرهاي کوتاه روز دوشنبه در این شهرستان هاي جنوبی فارس است.

لارستان- ایرنا- اهداي یک دستگاه مینی بوس ون توسط خیران گراشی به جامعه فرهنگیان
، توزیع 600 تن انواع نهاده هاي کشاورزي در شهرستان گراش و همچنین پرداخت 128
فقره وام کارگشایی در شهرستان لارستان از جمله خبرهاي کوتاه روز دوشنبه در این

 
شهرستان هاي جنوبی فارس است. 

 
اهداي یک دستگاه مینی بوس ون توسط خیر گراشی به جامعه فرهنگیان 

مدیر آموزش و پرورش گراش گفت: یک دستگاه مینی بوس ون به ارزش افزون بر هشت
میلیارد ریال از سوي خیرین گراشی به به جامعه فرهنگیان و آموزش و پرورش این

 
شهرستان اهدا شد. 

ذبیح االله رضایی در آیینی به همین منظور در جمع خبرنگاران گفت: از سوي برادران نیک
اندیش سلیمی و با هدف تقویت ناوگان حمل و نقل آموزش و پرورش شهرستان، یک

 
دستگاه مینی بوس ون به این مدیرت اهدا شده است. 

وي ضمن قدردانی از خیرین و نیک اندیشان شهرستان گراش تصریح کرد: با توجه به فرسودگی وسایل نقلیه آموزش و پرورش و نیاز مبرم در مأموریت هاي استانی فرهنگیان با عنایت خیران این اقدام

 
شایسته صورت گرفت. 

 
فرماندار و رئیس شوراي آموزش و پرورش گراش نیز در این آیین از حمایت ها و اقدام هاي خیرخواهانه خیرین بلند همت شهرستان در امور مختلف بویژه در حوزه آموزشی و فرهنگی قدردانی کرد. 

 
مجید غلام پور تصریح کرد: بدون مشارکت مردم و بویژه خیرین بلند همت اداره امور جامعه به سختی انجام می شود. 

 
600تن نهاده هاي دامی در سه ماه نخست امسال در گراش توزیع شد 

 
مدیر جهاد کشاورزي شهرستان گراش گفت: توزیع نهاده دامی دراین بازه زمانی نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 500 درصدي را داشته است. 

حسن مرادي افزود: خشک شدن مراتع ، کمبود و گرانی نهاده هاي دامی موجب شده امسال دامداران در تعلیف دام هاي خود با مشکلات زیادي روبرو شوند و به اجبار آن ها وادار کرده که دست به

 
عرضه دام هاي مولد خود بزنند. 

وي گفت: : با هدف کم تر شدن اثرات منفی خشکسالی و حمایت از دامداران دراین شرایط، افزایش میزان کل نهاده هاي دامی وارد شده به شهرستان و همچنین توزیع عادلانه و به موقع در دستور کار

 
قرار گرفته است . 

 
این مقام مسئول تصریح کرد: نهاده هاي توزیع شده در شهرستان شامل سبوس، جو، ذرت دانه اي و خوراك دام است که جو با بیش از 200 تن بیشترین میزان توزیع را به خود اختصاص داده است . 

 
صندوق امداد لارستان 128 فقره وام کارگشایی پرداخت کرد 

مدیر کمیته امداد (ره) لارستان فارس گفت: ظرف سه ماه سال جاري 128 فقره وام اشتغالزایی و کارگشایی به متقاضیان و افراد واجد شرایط و مستحق از سوي صندوق امداد حمایت این نهاد پرداخت

 
شده است. 

هوشنگ دلاور روز دوشنبه در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: میزان وام هاي پرداختی به افراد واجد شرایط نیز افزون بر هشت میلیارد و 670 میلیون ریال بود که از این میزان حدود سه میلیارد ریال

 
آن از طریق وجوه اداره شده از سوي خیران بوده است. 

وي با بیان اینکه انتظار می رود که خیران و افراد نیک اندیش این شهرستان با سپرده گذاري هر چه بیشتر در صندوق قرض الحسنه امداد ولایت این شهرستان به نیازمندان حمایت و پشتیبانی کنند،

 
گفت: سه ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل میزان پرداخت وام به افراد نیازمند از طریق سپرده هاي خیران در شهرستان بیش از دوبرابر رشد داشته است. 

وي با قدردانی از نقش و حضور پررنگ خیران و نیک اندیشان براي سپرده گذاري و کمک به خانواده هاي نیازمند از طریق صندوق امداد نیز گفت: بر اساس طرح هم افزایی در این صندوق نیز به هر

 
میزان و مبلغی که خیرین سرمایه گذاري کنند این صندوق و کمیته امداد نیز سپرده گذاري می کند. 



دلاور یادآور شد: میزان هم افزایی و تشویقی این صندوق تا سقف 500 میلیون ریال سپرده ، 25 درصد، 500 تا یک ملیارد ریال ، 50 درصد ، یک تا 5 میلیارد 75 درصد و بالاي 5 میلیارد ریال نیز از

 
100 درصد هم افزایی اختصاص خواهد یافت. 

 
او تصریح کرد: همچنین این صندوق آمادگی دارد هر فردي که خیرین خود تشخیص دهند و نیازمند و مستحق دریافت وام باشند به آنها تسهیلات کم بهره پرداخت کند. 

 
دلاور افزود: اعطاي وام از صندوق قرض الحسنه این نهاد هدفمند است و با رویکرد محرومیت زدایی از اقشار ضعیف جامعه و کمک به حل مشکل نیازمندان واقعی صورت می گیرد. 

وي اظهار داشت: در این صندوق همچنین تسهیلات ودیعه مسکن به مبلغ 200 میلیون ریال، ایجاد اشتغال 500 میلیون ریال و تسهیلات خرید مسکن در مناطق روستایی و شهري به ترتیب 250

 
میلیون و 350 میلیون ریال است که با معرفی یک نفر ضامن به مددجویان و نیازمندان پرداخت می شود. 

دلاور، یکی از اهداف مهم کمیته امداد امام خمینی (ره) را توانمندسازي مددجویان زیر پوشش این نهاد بیان کرد و گفت: هم اینک نزدیک به چهار هزار خانوار از جععیت حدود 230 هزار نفري

 
شهرستان لارستان زیر پوشش این نهاد حمایتی قرار داردند. 

 
شهرستان لارستان به مرکزیت لار در فاصله 378 کیلومتري جنوب شیراز واقع شده است. 

 
برچسب ها 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- مددجوي کمیته امداد 

 
- اشتغال زایی 

 
- لارستان 

- فارس



باید با تسریع واکسیناسیون زمینه رونق گردشگري را فراهم کنیم

منبع: خوز 24شماره خبر:  168  |  تاریخ: 1400/04/21

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از روابط عمومی دفتر رئیس جمهور منتخب، علی اصغر
مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی پیش از ظهر امروز (دوشنبه) با
حضور در دفتر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور منتخب، با وي دیدار و گفتگو کرد.

 
مونسان در این دیدار با تبریک انتخاب حجت الاسلام رئیسی از سوي مردم و آرزوي (...) 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از روابط عمومی دفتر رئیس جمهور منتخب، علی اصغر
مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی پیش از ظهر امروز (دوشنبه) با

 
حضور در دفتر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور منتخب، با وي دیدار و گفتگو کرد. 

مونسان در این دیدار با تبریک انتخاب حجت الاسلام رئیسی از سوي مردم و آرزوي موفقیت
براي وي و دولت آینده، گزارشی از آخرین وضعیت برنامه ها و اقدامات وزارتخانه تحت

 
مدیریت خود ارائه کرد. 

رئیسی نیز در این دیدار ضمن تشکر از تبریک مونسان و گزارش وي، گفت: یکی از الطاف الهی به سرزمین ما وجود جاذبه هاي گردشگري و طبیعی فراوان در سرتاسر کشور است و هنوز مناطق بکر

 
زیادي در بخش هاي مختلف کشور داریم که امکان آباد شدن و بالفعل شدن استعدادهاي گردشگري را دارند. 

 
رئیس جمهور منتخب با بیان اینکه گردشگري ظرفیت بالایی براي ایجاد اشتغال دارد، افزود: ضروري است که از فعالان این عرصه به شکل موثرتري حمایت شود. 

وي یکی از مزایاي گردشگري علاوه بر بازدید و لذت بردن از گردش در جاذبه هاي طبیعی را آشنایی مردم با تاریخ تمدن و فرهنگ غنی کشورمان دانست و تصریح کرد: کمک به تعمیق مفاهیم و

 
ارتقاي مولفه هاي فرهنگ ملی و ظرفیت مناسب درآمدزایی در شهرها و روستاهاي کشور، دو فاکتور از توانمندي هاي گردشگري و میراث فرهنگی براي ایجاد ارزش افزوده بالا هستند. 

 
رئیسی تاکید کرد: باید با تسریع واکسیناسیون کرونا زمینه رونق بیش از پیش فعالیت هاي گردشگري فراهم شود. 

منبع: مهر



حادثه گوهرشاد از اقدامات ننگین رضاخان در برابر موج دفاع از اسلام بود

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1400/04/21

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب گفت: حادثه گوهر شاد یکی از اقدامات ننگین رضا خان قلدر در برابر موج خروشان مردم براي دفاع از اسلام، قرآن و حریم زنان در مسجد گوهرشاد بود،
رضاخان مردم را به گلوله بست که افرادي به شهادت رسیده و بسیاري مجروح شدند.

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب گفت: حادثه گوهر شاد یکی از اقدامات ننگین رضا خان قلدر در برابر موج خروشان مردم براي دفاع از اسلام، قرآن و حریم زنان در مسجد گوهرشاد بود، رضاخان

 
مردم را به گلوله بست که افرادي به شهادت رسیده و بسیاري مجروح شدند. 

به گزارش ایکنا؛ به نقل از روابط عمومی بنیاد ملی عفاف و حجاب، آیت االله محمد حسن اختري،
دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب امروز، 21 تیرماه در نشستی خبري به مناسبت روز عفاف و
حجاب، با تبریک حلول ماه ذي الحجه، ماه عبادت و نیایش و اعیاد اسلامی به مسلمانان و مومنین
و گرامیداشت عفاف و حجاب، اظهار کرد: این ارزش بزرگ اسلامی را ارج می نهیم، این روز بی
نظیر است که متاسفانه به نحوي مورد غفلت قرار می گیرد و آنگونه که باید به آن توجه نشده و

 
نسل جوان ما از این مسئله اطلاع کافی ندارند. 

وي افزود: حادثه گوهر شاد یکی از اقدامات ننگین رضا خان قلدر در برابر موج خروشان مردم براي
دفاع از اسلام، قرآن و حریم زنان در مسجد گوهرشاد بود، رضاخان مردم را به گلوله بست که
افرادي به شهادت رسیده و بسیاري مجروح شدند، این حادثه نشان داد که رضاخان قلدر براي
خشنودي امپریالیسم جهانی و براي اربابانش که او را بر سر کار آورده بودند، آن جنایت را مرتکب

 
شد. 

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب با اشاره به اقدامات کشف حجاب و مجبور کردن مردم و چادر از سر کشیدن که در تاریخ ثبت شده است، تصریح کرد: این اقدام بسیار ننگین بود که در تاریخ حکومت

 
ها و دولتهاي گذشته و حتی در دولتهاي جهان کم نظیر بود که حاکمی به خاطر احساس حقارت، کم بینی، خودفروختگی و خودباختگی، چنین اقدامی انجام دهد. 

وي با بیان اینکه اقدام کشف حجاب در دوره رضاخان در اثر خودباختگی بود، گفت: این ها تصور می کردند فحشا و بی بندوباري غربی ها ارزش است زیرا در برابر غرب باخته بودند و تصور می کردند با
آوردن فرهنگ غربی به کشور می تواند هویت مردم را تغییر دهند و یا در سرنوشت مردم تاثیرگذار باشند تصور می کردند پیشرفت هاي غربی ها به دلیل بی حجابی و بی بند و باري و آزادي هاي

 
افسارگسیخته زنانشان است اما مردم و ملت ما براي دفاع از حیثیت، دین و ایمان خود در مقابل این حرکت ایستادگی کردند که بسیار ارزشمند است. 

آیت االله اختري در ادامه تاکید کرد: مقام معظم رهبري بارها تذکر دادند که خوب است رسانه ها براي بازگو کردن حادثه ها مانند حادثه مسجد گوهرشاد از قول کسانی که به یاد دارند و مطلع هستند،

 
حرکت کنند تا مردم از این جنایات مطلع شوند زیرا در این حوادث به استقلال، ملیت و دین کشور بی احترامی شد. 

وي افزود: بنیاد عفاف و حجاب در استان ها و مناطق مختلف اقداماتی را براي این ایام(هفته عفاف و حجاب) انجام می دهد که این اقدامات به دلیل ویروس منحوس کرونا و محدودیت ها به صورت

 
مجازي و از طریق رسانه ها و فضاي مجازي انجام می گیرد. 

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب با اشاره به اینکه باید در موضوع حجاب و دستورات اسلام مطالعه کنیم، تصریح کرد: در قرآن و اوامر خداوند به مرد و زن نگاه یکسانی شده و برنامه ریزي ها به صورت
یکسان انجام شده است، نگاه خداوند و قرآن به زن و مرد به عنوان انسان است و نگاه اسلام نسبت به زن و مردم برترین نگاه است در حالیکه امروز نگاه غرب به زن پایین تر و پست تر است، نگاه اسلام

 
و به خصوص نگاه جمهوري اسلامی در جامعه اسلامی به گونه اي است که زنان و مردان دوشادوش یکدیگر در دفاع از اسلام، کشور و انقلاب اسلامی حاضر می شوند. 

آیت االله اختري گفت: کودك کشی هایی در دنیا و در آفریقا، یمن، فلسطین با دفاع امپریالیسم انجام می شود این امپریالیسم زنان را کالا و وسیله درآمد و تبلیغات و عیش و نوش خود قرار داده البته
این به معناي این نیست که هیچ زنی در دنیا به عزت نرسیده است اما جامعه آنها زن را با هویت مستقل و در کنار مردان نگاه نمی کند اما اسلام به زن و مرد به عنوان دو عنصر مستقل، موثر و رکن
اساسی جامعه نگاه می کند و همه زمینه ها را براي رشد و ترقی این قشر جامعه فراهم کرده است امروز جمهوري اسلامی همه زمینه ها را براي رشد زنان در عرصه هاي سیاسی، اجتماعی، فرهنگی،

 
تخصصی و در رشته هاي مختلف از زمینه سازي براي تحصیل و آموزش تا زمینه حضور در میدان کار، تولید و اشتغال فراهم کرده است. 

وي با تاکید بر اینکه مسئله حجاب به عنوان یک دیدگاه علمی، عقلی و شرعی براي تکریم، تجلیل و حفظ هویت و استقلال جامعه است، گفت: مسئله حجاب یک مسئله ارزشی است و در کشور ما به
عنوان قانون است در دنیا هم هر کشوري بر اساس ملیت و فرهنگ خود قوانینی دارد که در جمهوري اسلامی هم این موضوع به عنوان قانون است که تصویب شده و دولت براي اجراي تمام این قوانین

 
مسئول قرار داده است. 

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب اظهارکرد: همه مردم در برابر جامعه، حکومت، نظام و خداوند متعال مسئولیت دارند نظارت عمومی را خداوند براي همه افراد جامعه قرار داده است که امر به معروف و
نهی از منکر در قرآن و روایات نیز آمده است بنابراین مسئولیت همه مسئولان بسیار سنگین است همه باید مطالبه کنیم از دولت و مسئولین بخواهیم این قوانینی که در مورد حجاب تصویب شده است

 
اجرا شود. 

وي با تاکید بر اهمیت آموزش ها بر اساس دانش اسلامی دینی، بیان کرد: یکی از وظایف حوزه هاي علمیه، دانشگاهها و موسسات، تبیین جایگاه زنان، خانواده، تربیت فرزندان و پوشش اسلامی است، از



مسئولین انتظار داریم زمینه رشد فضایل اخلاقی را در جامعه به وجود بیاورند و از گسترش کارهاي خلاف جلوگیري کنند و باید شرایطی فراهم شود که زنان و خانواده با حفظ شئونات بتوانند ورزش و
تفریح کنند اکنون در بسیاري از مناطق جایی به عنوان پارك براي بانوان وجود ندارد که شهرداري ها و شوراي شهر و دولت این فضا را در جامعه ایجاد کنند تا بانوي مسلمان بتواند از یک محیط سالم

 
برخوردار شود. 

 
آیت االله اختري بر وظایف مسئولین و مدیران دولتی در رعایت عفاف و حجاب در مجموعه هایشان تاکید کرد و گفت: این امر موجب گسترش عفاف و حجاب در جامعه می شود. 

وي ادامه داد: در بنیاد ملی عفاف و حجاب به دنبال این هستیم مسئولیت مطلبه گري و امر به معروف و نهی از منکر را در جامعه گسترش دهیم و در جهت شناساندن ارزش هاي دینی، زمینه آموزش
هاي دینی را براي دختران، پسران و جوانان فراهم کنیم تا فرهنگ و اخلاق اسلامی حاکم شود همچنین براي نتیجه بخش بودن این اقدامات باید در موضوع ازدواج به جوانان کمک کنیم، پدران و
مادران هم مسئول هستند تا فرزندان خود را خوب و سالم تربیت کنند، دست به دست هم دهیم تا اخلاق در میان جامعه گسترش یابد و زمینه هاي تحکیم خانواده ها فراهم شود و نگذاریم خانواده ها

 
از هم بپاشند و نگذاریم که فرزندان لاابالی بار بیایند و یا فاسد شوند که در این زمینه خانواده ها و مسئولین همه مسئول هستند. 

انتهاي پیام



ارسال یک نظر در: ''689 میلیارد ریال حقوق دولتی معادن در استان مرکزي وصول شد''

منبع: معدن 24شماره خبر:  170  |  تاریخ: 1400/04/21

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان مرکزي گفت : 689 میلیارد ریال حقوق دولتی معادن بهار امسال در این استان وصول شد.

 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان مرکزي گفت : 689 میلیارد ریال حقوق دولتی معادن بهار امسال در این استان وصول شد. 

سعید جعفري کرهرودي ، با اعلام این خبر افزود: 212 میلیارد ریال در سه ماه نخست امسال از سوي بخش خصوصی در معادن استان مرکزي سرمایه گذاري شد که در این فرآیند 21 فرصت اشتغال

 
جدید ایجاد شده است. 

وي با بیان اینکه هفت پروانه اکتشاف و پنج گواهی کشف امسال در نقاط مختلف این استان صادر شده است، اظهار داشت: سه پروانه بهره برداري نیز با ظرفیت استخراج 240 هزار تن و ذخیره قطعی

 
پنج هزار و 220 تن در این مدت صادر شد. 

 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان مرکزي بیان کرد: 262 پروانه اکتشاف و 251 گواهی کشف تا کنون در این استان صادر شده و بیش از چهار هزار و 600 نفر نیز در حوزه اشتغال دارند. 

جعفري کرهرودي اظهار داشت: 36 نوع ماده معدنی در معادن استان در حال استخراج است که بیشترین آن مربوط به معادن تراورتن به میزان 100 فقره و سنگ لاشه 98 فقره بوده و اغلب این معادن

 
در شهرستان هاي محلات و ساوه و زرندیه مستقر است. 

619 معدن داراي پروانه بهره برداري با ظرفیت استخراج 26 میلیون 400 هزار تن و ذخیره قطعی یک میلیون 355 هزار تن بادمیزان سرمایه گذاري 6 هزار و 94 میلیارد ریال در استان مرکزي فعال
است و چهار هزار و 644 نفر نیز در این معادن اشتغال دارند.



افزایش سرمایه 2243 درصدي بانک دي، ظرفیت مطلوبی را براي توسعه بانک ایجاد کرده است

منبع: مستقل آنلاینشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1400/04/21

مدیرعامل بانک دي، تحقق افزایش سرمایه این بانک را سرآغاز تحولی بنیادي و دستاوردي کم نظیر در نظام بانکی دانست که روند سودآوري و کسب درآمدهاي عملیاتی را شتاب خواهد
بخشید.

 
مدیرعامل بانک دي، تحقق افزایش سرمایه این بانک را سرآغاز تحولی بنیادي و دستاوردي کم نظیر در نظام بانکی دانست که روند سودآوري و کسب درآمدهاي عملیاتی را شتاب خواهد بخشید. 

به گزارش روابط عمومی بانک دي، برات کریمی با اشاره به اهمیت و ضرورت افزایش سرمایه بانک
دي گفت: افزایش سرمایه بانک در راستاي بهبود وضعیت مالی و خروج از شمولیت ماده 141
قانون تجارت یک اقدام حیاتی براي بانک دي محسوب می شد و بر همین اساس از ابتداي سال
1399 برنامه افزایش سرمایه بانک از محل مازاد تجدید ارزیابی دارایی ها و آورده نقدي سهامداران

 
به عنوان یکی از مهم ترین خواسته هاي سهامداران در دستور کار جدي بانک قرار گرفت. 

وي ادامه داد:  با مساعدت هاي بانک مرکزي، سازمان بورس و اوراق بهادار و حمایت هاي بنیاد
شهید و امور ایثارگران، مجمع عمومی عادي به طور فوق العاده در تاریخ 27 اسفند ماه 1399
برگزار و با پیشنهاد افزایش سرمایه از مبلغ 6.400 میلیارد ریال به مبلغ 150 هزار میلیارد ریال

 
معادل 2243 درصد موافقت شد. 

کریمی با یادآوري این که در حال حاضر افزایش سرمایه بانک دي، ظرفیت هاي مطلوبی براي
پیشرفت و توسعه بانک و ارتقاي رضایتمندي ذي نفعان ایجاد کرده است، گفت:  افزایش سرمایه، فرصت هاي جدیدي را پیش روي فعالیت حرفه اي بانک خواهد گشود و بی شک سهام بانک دي را به

 
یک سهم داراي ارزش ذاتی قابل توجه تبدیل خواهد کرد. 

وي افزود: مهم ترین مأموریت بانک، بانکداري و بهبود شاخص هاي عملیاتی است و تحولات سهام به شرایط بازار سرمایه مرتبط است. اما بانک دي همواره تلاش دارد با بهبود در نتایج عملکردي خود،
در وضعیت سهام اثرگذار باشد. توصیه می کنم سهامداران عزیز بدون توجه به شایعات و ارتقاي دانش و سواد سرمایه گذاري و نیز در نظر گرفتن ظرفیت ها و دستاوردهاي قابل اتکاي بانک دي،

 
تصمیمات منطقی و مناسبی براي مدیریت سهام خود اتخاذ کنند. 

مدیرعامل بانک دي از راه اندازي میز ارائه خدمات به سهامداران در پنج شعبه تهران خبر داد و گفت: این میزهاي خدمت با هدف ارائه تمامی خدمات بورسی در شعب کارگزاري براي مشتریان و

 
سهامداران راه اندازي شده است و امیدواریم با استقبال مشتریان، امکان توسعه این خدمت در شعب سراسر کشور فراهم شود. 

وي افزود: ارائه خدمات بیمه اي در میزهاي خدمت ویژه سهامداران  در دستور کار قرار گرفته است و در حال حاضر مشتریان و سهامداران می توانند با مراجعه به شعب باغ فردوس، ساعی، وزرا، نیاوران

 
و دولت، خدمات بورسی خود را از میزهاي خدمت ویژه سهامداران دریافت کنند. 

کریمی ادامه داد: همچنین سهامداران و مشتریان می توانند براي انجام امور مربوط به سهام و طرح پرسش هاي خود در خصوص سهم بانک دي، به دفتر مرکزي کارگزاري بانک دي در تهران یا
نمایندگی هاي این کارگزاري در شهرهاي کرمانشاه، کرج، یزد، اصفهان، کیش ، کرمان و گرگان و دفاتر پذیرش کارگزاري در شهرهاي ابهر، زنجان، گلپایگان، میانه، آمل، شاهرود، نجف آباد، خلخال،

 
محمودآباد، عباس آباد و خرمدره مراجعه کنند. 

 
همچنین سهامداران محترم می توانند از طریق  شماره تلفن 02128931888، در ساعات اداري سؤالات خود را با کارشناسان اداره سهام بانک دي در میان بگذارند. 

مدیرعامل بانک دي با بیان این که این بانک دي پس از تحقق افزایش سرمایه از لحاظ میزان سرمایه در رتبه پنجم بانک هاي خصوصی قرار گرفته است، گفت: در همین حال تلاش شد به طور همزمان
با پیگیري موضوع افزایش سرمایه، زیان انباشته بانک نیز کاهش یابد که در این موضوع نیز دستاوردهاي بزرگی نصیب بانک دي شده است. وي افزود: زیان انباشته بانک دي در آذرماه سال 1398 از
مرز 138 هزار میلیارد ریال عبور کرده بود که با حدود 50 درصد کاهش در یک سال، به کمتر از 75 هزار میلیارد ریال در پایان سال 99 رسید. کریمی، فروش دارایی هاي مازاد را یکی از مهم ترین
اولویت هاي هیئت مدیره بانک دانست و گفت: بانک دي در راستاي اجراي مفاد مواد 16 و 17 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقاي نظام مالی کشور و به منظور افزایش قدرت تسهیلات دهی و
تمرکز بر فعالیت بانکداري و بهبود انواع نسبت هاي مالی، تسریع در روند واگذاري انواع دارایی هاي مازاد بانک و شرکت هاي گروه را در دستور کار قرار داده که این امر با جدیت انجام شده  همچنان

 
در حال پیگیري است. 

وي افزود: در یک سال گذشته 20 درصد از  سهام شرکت تولید نیروي برق دماوند و بخشی از سهام سایر شرکت هاي بورسی در مجموع به ارزش 60 هزار میلیارد ریال واگذار شد که از این محل مبلغ

 
54 هزار میلیارد ریال درآمد سود شناسایی شد که در کاهش زیان انباشته نقش مهمی داشته است. 

مدیرعامل بانک دي تشکیل کارگروه ها و کمیته هاي ویژه وصول مطالبات را از دیگر اقدامات جدي بانک دانست و گفت: با اقدامات و پیگیري هاي مستمر انجام شده در حوزه وصول مطالبات و همراهی
نهادهاي قضایی موفق شدیم NPL بانک را از 62 درصد به 17.5 درصد کاهش دهیم و طی مذاکرات و جلسات متوالی و نیز اقدامات قضایی علیه مدیونین موفق به وصول مطالبات مشکوك الوصول به

 
میزان بیش از 15 هزار میلیارد ریال شدیم که مجوعه این اقدامات در کمک به بهبود وضعیت مالی و افزایش قدرت اعطاي تسهیلات بانک دي اثرگذار بوده است. 

کریمی، کاهش قیمت تمام شده پول را از دیگر اقدامات شاخص بانک دي دانست و گفت: قیمت تمام شده پول در پایان سال 1398 از مرز 22 درصد فراتر رفته بود که با تغییر نگرش و هدف گذاري



 
هاي مؤثر و گسترش خدمات بانکداري الکترونیک، این نسبت در پایان سال 1399 با 7 درصد کاهش به عدد 15 درصد کاهش یافته است. 

وي افزود: در بخش منابع بانک، در یک سال گذشته شاهد رشد 55 درصدي بودیم و منابع ارزان قیمت بانک نیز رشد 347 درصدي را در این مدت تجربه کرده است که با توجه به شرایط اقتصادي
کشور به ویژه در دروه شیوع بیماري کرونا این میزان رشد، بسیار قابل توجه است.  مدیرعامل بانک دي با اشاره به این که یکی از مهم ترین رسالت هاي بانک دي، خدمت رسانی به خانواده معزز شهداء
و ایثارگران است، گفت: با حمایت هاي بنیاد شهید و امور ایثارگران و راه اندازي میزهاي خدمت در مراکز بنیادشهید استان ها توانسته ایم به یکی از دغدغه هاي جامعه ایثارگري براي دسترسی به
شعب و خدمات بانکی بانک دي پاسخ دهیم که به زودي این میزهاي خدمت در همه شهرهاي کشور راه اندازي خواهند شد. همچنین با انعقاد تفاهم نامه همکاري متقابل با پست بانک، امکان
برخورداري جامعه معظم ایثارگري از ارائه خدمات بانک دي همزمان در 6000 باجه بانکی و 627 هزار نقطه تماس مناطق روستایی پست بانک فراهم شده است. وي افزود: برنامه ریزي براي افزایش
سهم جامعه هدف بنیادشهید و امور ایثارگران از سبد تسهیلاتی بانک دي از دیگر اقدامات صورت گرفته در زمینه توسعه خدمات به جامعه ایثارگري است که در پی آن ارائه تسهیلات خرد در قالب
قرض الحسنه و عقود مبادله اي به اشخاص حقیقی و تخصیص اعتبار به صندوق اشتغال و کارآفرینی جامعه هدف بنیادشهید از محل منابع صندوق توسعه ملی و منابع داخلی بانک در دستور کار شعب

 
قرار گرفت. 

کریمی همچنین اعطاي تسهیلات به صورت غیرحضوري از بستر سامانه هاي بانکداري الکترونیک بانک دي را  از دیگر   اقداماتی برشمرد که در راستاي کاهش مراجعه حضوري جامعه هدف به شعب و

 
تسهیل دسترسی به خدمات بانکی در حال انجام است و تأکید کرد که با عملیاتی شدن این پروژه، سرعت ارائه تسهیلات به مشتریان و جامعه معظم ایثارگري به طور چشمگیري افزایش پیدا می کند. 

مدیرعامل بانک دي با اشاره به همگرایی ایجاد شده و تمرکز بر هم افزایی و بهره مندي از ظرفیت هاي مشترك بانک و بنیاد شهیدگفت: در یک سال گذشته، تفاهم نامه هاي همکاري متقابل و با تکیه
بر تمرکز منابع مالی بسیاري از شرکت هاي زیرمجموعه بنیاد در بانک به امضا رسیده است که از جمله آن ها می توان به انعقاد تفاهم نامه با سازمان اقتصادي کوثر، شرکت سرمایه گذاري شاهد،

 
سازمان فرهنگی- سیاحتی کوثر، صندوق قرض الحسنه شاهد، بیمارستان هاي خاتم الانبیاء، ساسان و... اشاره کرد. 

کریمی، یکی از راهبردهاي اساسی بانک دي را داشتن برنامه اي مدون و منسجم در مسیر دیجیتالی شدن در راستاي تسهیل دسترسی مشتریان به خدمات بانک دي و افزایش سرعت در ارائه خدمات
بانکی دانست و گفت: تهدید کرونا با چابکی به فرصتی تبدیل شد تا مسیر دیجیتالی شدن بانک هموارتر شود و بانک دي به منظور ارائه خدمات بهتر و جلوگیري از ازدحام جمعیت به عنوان یکی از
عوامل شیوع کرونا، در مسیر حرکت به سمت ارائه خدمات غیرحضوري و دیجیتالی کردن خدمات براي مشتریان گام هاي مؤثري برداشته است که یکی از اقدامات مؤثر در راستاي الکترونیکی کردن
خدمات شعبه اي، راه اندازي دو بستر «نت دي» و «جت دي» است که توسعه این زیرساخت ها، دیجیتالی شدن اکثر خدمات شعبه بر روي فضاي برخط و ابزار موبایل را ایجاد کرده است. وي افزود:
تجهیز تمامی شعب بانک دي به دستگاه خودگردان در راستاي گسترش خدمات بانکداري دیجیتال به ویژه در شرایط ناشی از شیوع ویروس کرونا علاوه بر کاستن از حجم مراجعات حضوري به شعبه،
امکان ارائه تمامی خدمات دستگاه هاي خودپرداز، عملیات دریافت وجوه نقد و واریز آنلاین وجه به حساب مشتریان را با دسترسی 24 ساعته در شبانه روز براي جامعه هدف فراهم کرده است، به گونه
اي که هم اکنون بانک دي با داشتن دستگاه هاي خودپرداز، خودگردان، کیوسک صدور کارت هدیه و خودبانک، سبد محصولات خود را در حوزه ماشین هاي بانکی به بیش از 1200 دستگاه رسانده
است که نسبت تعداد ماشین هاي بانکی به تعداد شعب بانک را به نسبتی بی نظیر در نظام بانکی تبدیل کرده است. مدیرعامل بانک دي با اشاره به این که توجه به درآمدهاي غیرمشاع حاصل از ارائه
خدمات ارزي به مشتریان از طریق ارائه سبد متنوعی از محصولات، یک گام استراتژیک در سیستم درآمدي بانک ها محسوب می شود، گفت: بانک دي به منظور تسهیل در انجام خدمات ارزي
مشتریان، با 27 شعبه ارزي فعال و اخذ تمامی مجوزهاي مرتبط با فعالیت هاي ارزي از بانک مرکزي، ضمن گسترش روابط کارگزاري با بانک هاي داخلی و خارجی، سبد جامع خدمات ارزي بین المللی

 
را در چارچوب مقررات و ضوابط ارزي بانک مرکزي به مشتریان ارائه کرده است. 

وي یادآور شد: ایجاد روابط و انعقاد قرارداد با شرکت هاي مطرح صادراتی کشور در حوزه پتروشیمی و خرید و فروش وجوه ارزي حاصل از صادرات این شرکت ها در سامانه نیما از جمله اقدامات بانک
دي در بخش بین الملل بوده است که در کنار ایجاد درآمد براي گروه مالی دي، موجب افزایش و رسوب منابع ریالی ارزان قیمت این شرکت ها در شعب بانک شده است.



منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس، تبدیل وضعیت کلیه ایثارگران را آغاز کرده است

منبع: قلمناشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1400/04/21

عطا ناوکی در نشست با حسن خلج طهرانی مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس، ضمن تشکر و قدردانی از اقدامات به موقع این مجموعه در راستاي اجراي قانون تبدیل وضعیت
ایثارگران، گفت: برخلاف بعضی از دستگاه هاي اجرایی که با توجیه هاي مختلف بخشنامه ابلاغ شده را اجرا نمی کنند، خوشبختانه همکاري و تعامل ...

منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس، تبدیل وضعیت کلیه ایثارگران را آغاز کرده است
هرمزگان-مراحل تبدیل وضعیت 34 نفر از جامعه شاهد و ایثارگر شاغل در منطقه ویژه

 
اقتصادي خلیج فارس به صورت جدي آغاز شده است. 

عطا ناوکی در نشست با حسن خلج طهرانی مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس،
ضمن تشکر و قدردانی از اقدامات به موقع این مجموعه در راستاي اجراي قانون تبدیل
وضعیت ایثارگران، گفت: برخلاف بعضی از دستگاه هاي اجرایی که با توجیه هاي مختلف
بخشنامه ابلاغ شده را اجرا نمی کنند، خوشبختانه همکاري و تعامل سازنده منطقه ویژه

 
اقتصادي خلیج فارس در تبدیل وضعیت کلیه ایثارگران شاغل خود، قابل تحسین است. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه همکاري بین بنیاد و منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس در
ماه هاي گذشته، عنوان کرد: با توجه به اینکه براساس نیاز صنایع استان، تنی چند از
فرزندان شاهد و ایثارگر در رشته هاي فنی توسط بنیاد معرفی شدند که هم اکنون در مرحله

 
مصاحبه هستند، انتظار می رود همکاري ها تداوم بیشتري داشته باشد. 

حسن خلج طهرانی مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس نیز خدمت به خانواده هاي
معظم شهدا و ایثارگران را سعادت بزرگی دانست و گفت: خدا را شاکریم که این افتخار را

 
نصیب ما کرد تا بتوانیم فرایند استخدام کلیه ایثارگرانی که قرارداد مستقیم با این مجموعه دارند را براساس بخشنامه ابلاغ شده، انجام دهیم. 

وي خاطرنشان کرد: البته با توجه به جلسه اي که طی روزهاي آینده با صنایع استان برگزار خواهد شد، در راستاي اجرایی کردن بخشنامه قانون تبدیل وضعیت ایثارگران در اسرع وقت، تأکید خواهیم

 
کرد. 

گفتنی است؛ در این نشست غلامرضا باقرزاده معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران هرمزگان، قاسم صادقی رئیس اداره اشتغال بنیاد استان و جمعی از معاونان منطقه ویژه اقتصادي

 
خلیج فارس نیز حضور داشتند. 

انتهاي پیام/



میثم شکري ساز کارآفرینی موفق و جوان

منبع: ساعت 24شماره خبر:  173  |  تاریخ: 1400/04/21

رپورتاژ تبلیغی/کارآفرینی یکی از مفاهیم حوزه تجارت و کسب و کار است که در سال هاي اخیر اهمیت ویژه اي پیدا کرده است. با افزایش تعداد کسب و کارهاي نوپا و شرکت هاي کوچک و
بزرگ در حوزه هاي مختلف در این سال ها، کارآفرینی هم به عنوان یکی از مفاهیم مهم در این زمینه بر سر زبان ها افتاده است.

رپورتاژ تبلیغی/کارآفرینی یکی از مفاهیم حوزه تجارت و کسب و کار است که در سال هاي اخیر اهمیت ویژه اي پیدا کرده است. با افزایش تعداد کسب و کارهاي نوپا و شرکت هاي کوچک و

 
بزرگ در حوزه هاي مختلف در این سال ها، کارآفرینی هم به عنوان یکی از مفاهیم مهم در این زمینه بر سر زبان ها افتاده است. 

 
اگر بخواهیم نگاهی واقع بینانه به مقوله کارآفرینی در ایران بیندازیم، جداي از دستاوردهاي بسیار کارآفرینی در رشد و توسعه، این مقوله با موانع و مشکلاتی هم روبرو است. 

نمونه هاي موفق و برجسته کارآفرینی در ایران کم نیست، همان طور که نمونه هاي شکست خورده هم زیاد است! در این مطلب قصد داریم نگاهی گذرا به برخی از مشکلات و موانع کارآفرینی در ایران

 
بیندازیم و یکی از نمونه هاي موفق کارآفرینی را معرفی کنیم. جوانی موفق به نام دکتر میثم شکري ساز قهرمان داستان امروز ماست. 

 
 

کارآفرینی در ایران، از رویا تا واقعیت! همان طور که گفتیم، کارآفرینی در ایران با مشکلات و موانعی همراه است. کارآفرینی یک فرآیند زمان بر و پیچیده است. وجود مشکلات و موانع مختلف در این

 
زمینه نه تنها درصد موفقیت یک کسب و کار را کاهش می دهد، بلکه موجب اتلاف هزینه ها، منابع و وقت هم می شود. 

یکی از مهم ترین موانع کارآفرینی در ایران پیچیدگی هاي اداري است. شروع فرآیند کارآفرینی نیازمند گذراندن مراحل مختلف اداري است که با توجه به مشکلات اداري و روند سخت و طاقت فرساي

 
موجود در سیستم اداري ایران، هزینه و وقت بسیاري از کسب و کارها در این مرحله هدر می رود. 

ریسک اقتصادي بالا از دیگر موانع در این زمینه است. در واقع بسیاري از جوانان به دنبال اجرایی کردن ایده هاي خود هستند، اما عدم اطمینان از بازدهی، عدم تعادل بازارهاي اقتصادي در ایران و

 
ریسک بالاي از دست رفتن سرمایه موجب می شود تا این افراد به دنبال کارآفرینی نروند. 

عدم وجود آموزش هاي مختلف در این زمینه هم از دیگر موانع و مشکلات پیش روي کارآفرینان در ایران است. نبود اطلاعات مفید، کافی و به روز در این زمینه و نبود فرهنگ کارآفرینی یکی از

 
مشکلات پیش رو در این بخش است. 

 
این مطالب و موانع از پژوهش "شناسایی و رتبه بندي موانع کارآفرینی در ایران با رویکرد اقتصاد مقاومتی" نوشته دکتر میثم شکري ساز برگرفته شده است. 

مشکلات و موانع متعدد دیگري نیز در مسیر کارآفرینی وجود دارد که بررسی همه آن ها در این مطلب نمی گنجد. راه برون رفت از بسیاري از مشکلات اقتصادي و رسیدن به رشد و توسعه، کارآفرینی

 
است. مسیري ساده که در کنار مزایاي بسیاري که در حجم گسترده براي اقتصاد دارد، موجب ایجاد اشتغال و بهبود بازار کار از جنبه هاي مختلف هم می شود. 

 
با وجود همه این و مشکلات و موانع، افراد موفقی هم هستند که توانستند میخ خود را بر زمین کوبیده و ایده هاي خود را در زمینه کارآفرینی اجرایی کنند. 

از نمونه هاي برجسته کارآفرینی در کشور می توان به میثم شکري ساز اشاره کرد. مدیر جوانی که دستاوردهاي متعددي در حوزه هاي مختلف به دست آورده است. در ادامه با این مدیر موفق بیشتر

 
آشنا می شوید: 



 
 

میثم شکري ساز، مدیر موفق کارآفرینی کشور دکتر میثم شکري ساز نمونه مدیریت جوان و موفق در کشور است که با توسعه فضاي مجازي در ایران، در صدد راه اندازي آموزش مجازي بود. در رزومه
دکتر میثم شکري ساز آمده است که وي فعالیت هاي خود را از سال 1388 با تاسیس مرکز توسعه آموزش مجازي پارس شروع کرد. از اهداف اصلی این مدیر جوان، توسعه آموزش مجازي و روش هاي

 
نوین آموزشی در ایران بوده است. 

میثم شکري ساز داراي تحصیلات دکتراي کارآفرینی و کارشناسی ارشد MBA است و دستاوردهاي متعددي در حوزه هاي مختلف داشته است که از جمله مهم ترین آن ها می توان به این موارد اشاره

 
کرد: 

 
· مدیر برتر فناوري اطلاعات در سال 1396 

 
· تندیس سپاس دستاورد برگزیده از سومین همایش ملی مدیران فناوري اطلاعات مراکز علمی کشور 

 
· تندیس همایش نگره هاي نوین آموزش در مهندسی حرفه اي از مرکز آموزش هاي تخصصی خانه صنعت و معدن ایران 

 
این مدیر جوان سوابق علمی و پژوهشی متعددي نیز در کارنامه دارد که از جمله آن ها می توان به این موارد اشاره کرد: 

 
· نقش E-learning در کارآفرینی 

 
 Study of the corporate E-learning market in Iran, by making use of SWOT one of strategic management tools ·

 
· شناسایی و رتبه بندي موانع کارآفرینی در ایران با رویکرد اقتصاد مقاومتی 

 
· بررسی میزان تاثیر محرکهاي محیطی بر قصد تجارت اجتماعی با توجه به نقش میانجی تجربیات مشتریان مجازي کنفرانس بین المللی در قرن بیست و یکم (در ایتالیا) 1397 

 
· عوامل موثر بر توسعه فناوري اطلاعات و ارتباطات و تجارت الکترونیک بر رشد اقتصادي شرکت هاي کارآفرین 

میثم شکري ساز هم اکنون مدیریت هولدینگ پارس پندار نهاد را بر عهده دارد. این مجموعه ها فعالیت هاي متعددي در حوزه هاي مختلف آموزشی، تجاري، مشاوره کسب و کار، کاریابی و ... انجام می

 
دهند. هم اکنون بیش از 500 نیروي متخصص در بیش از 15 مرکز این هولدینگ در شهرهاي مختلف ایران مشغول فعالیت هستند. 

این مدیر جوان همچنان فعالیت هاي برجسته اي در زمینه نگارش و ترجمه کتاب انجام داده است. میثم شکري ساز کتاب هاي بسیاري چاپ کرده که تعداد آن به بیش از 13 جلد می رسد. از جمله
مهم ترین آن ها می توان به این موارد اشاره کرد: مذاکره با دست هاي خالی، ناگفته هاي تاریخ تفکرات مدیریت، بازاریابی نوگرا، روابط فرد و سازمان، استوار، بازاریابی گوریلی، فراتر از استراتژي و

 
آسایش در آرامش. 

نمونه هاي موفق کارآفرینی همچون میثم شکري ساز کم نیستند. این افراد می توانند به عنوان الگوي کارآفرینی کشور تجربه و راز موفقیت خود را در اختیار سایرین قرار داده تا بیش از پیش شاهد

 
جریان هاي مختلف کارآفرینی در کشور باشیم. 

این مطلب تبلیغاتی است و محتواي آن توسط سفارش دهنده تهیه شده است.



با پرداخت یکهزار میلیارد ریال تسهیلات؛ طرح فرشتگان سلامت بانک آینده با موفقیت اجرا شد

منبع: دیوان اقتصادشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1400/04/21

اهداف طرح «حمایت از فرشتگان سلامت» بانک آینده که از اسفند 1399، با هدف قدردانی از تلاش ها و زحمات مدافعان سلامت در مبارزه با همه گیري بیماري کرونا و در قالب اعطاي
تسهیلات خرد با شرایط آسان و نرخ ویژه براي کادر درمانی کشور اختصاص یافت، محقق شد.

اهداف طرح «حمایت از فرشتگان سلامت» بانک آینده که از اسفند 1399، با هدف قدردانی از تلاش ها و زحمات مدافعان
سلامت در مبارزه با همه گیري بیماري کرونا و در قالب اعطاي تسهیلات خرد با شرایط آسان و نرخ ویژه براي کادر درمانی

 
کشور اختصاص یافت، محقق شد. 

به گزارش دیوان اقتصاد،بانک آینده در کوتاه ترین زمان ممکن با توجه به پراکندگی بیمارستان ها در سطح کشور و در بازه
زمانی سه ماهه امسال و با ساده ترین فرایند ممکن، با مراجعه همکاران بانک به بیمارستان ها و مراکز درمانی در مجموع مبلغ
10 (ده) هزار میلیارد ریال به 50 (پنجاه) هزار نفر از کادر درمانی بیش از 250 بیمارستان دولتی و خصوصی درگیر بیماري

 
کرونا، این تسهیلات را پرداخت کرد. 

این تسهیلات، با شرایط بسیار آسان (بدون اخذ ضامن) و با نرخ پایین تر از نرخ  سود مصوب شوراي پول و اعتبار براي اعطاي تسهیلات، در سریع ترین زمان ممکن در اختیار مدافعان و زحمت کشان

 
خط نخست مبارزه با بیماري کرونا در بیمارستان ها پرداخت شد. 

گفتنی است، با تلاش جهادي جمعی از همکاران در شعبه آزادي – اسکندري، تعداد 9000 (نه هزار) فقره تسهیلات این طرح در بازه زمانی یک هفته به کادر درمان بیمارستان هاي تابعه دانشگاه علوم

 
پزشکی تهران پرداخت شد که ثبت این تعداد تسهیلات در یک شعبه و طی یک بازه زمانی چند روزه، به نوبه خودیک رکورد به حساب می آید. 

بانک آینده در راستاي حمایت از کادر درمان سراسر کشور و قدردانی از زحمات مجاهدانه و فداکاري هاي این عزیزان در شرایط ویژه کرونا، نسبت به پرداخت تسهیلات سهل و آسان در قالب این طرح،

 
بدون حضور کادر درمان و ایجاد ازدحام غیر ضروري، رعایت پروتکل هاي بهداشتی و هم چنین رعایت شان و منزلت این قشر پرتلاش و فداکار، اقدام نمود. 

با توجه به سهولت اعطاي این تسهیلات و نرخ مطلوب آن براي کادر درمانی از جمله پزشکان، پرستاران و سایر خدمت گزاران فعال در مراکز درمانی، طرح «حمایت از فرشتگان سلامت»، با استقبال

 
گسترده اي از سوي این عزیزان مواجه شد. 

 
بانک آینده در راستاي ایفاي نقش خود در انجام مسئولیت هاي اجتماعی؛ کوشید تا با انجام این اقدام ارزنده، بخش اندکی از قدردانی و پاسداشت خود را از این فرشتگان سلامت، ابراز نماید. 

اعطاي وام قرض الحسنه خوداشتغالی براي مددجویان و کارفرمایان طرح هاي اشتغال زایی سازمان بهزیستی کل کشور، پرداخت تسهیلات حمایتی ودیعه مسکن براي کمک هزینه مستاجران و هم
چنین اعطاي تسهیلات به صاحبان مشاغل آسیب دیده از کرونا و کمک و همراهی با شرکت هاي دانش بنیان با ارائه تسهیلات براي تداوم و رونق هر چه بیش تر تولیدات و اشتغال در سطح کشور براي

شکوفایی و رشد و توسعه اقتصادي، از دیگر نقش آفرینی هاي بانک آینده همراه و هم گام با نظام بانکی کشور است.



استراتژي راه اندازي واحدهاي تولیدي راکد و ایجاد اشتغال پایدار

منبع: اقتصاد نیوزشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1400/04/21

نائب رئیس هیات مدیره و مدیرعامل گروه ملی صنعتی فولاد ایران از اجراي استراتژي راه اندازي واحدهاي راکد خبر داد و گفت: راه اندازي طرحهاي راکد، استفاده بهینه از منابع بلااستفاده را
به همراه خواهد داشت، طرحهایی که میلیاردها تومان منابع مالی کشور را بلعیده اند.

نائب رئیس هیات مدیره و مدیرعامل گروه ملی صنعتی فولاد ایران از اجراي استراتژي راه اندازي واحدهاي راکد خبر داد و گفت: راه اندازي طرحهاي راکد، استفاده بهینه از منابع بلااستفاده را به
همراه خواهد داشت، طرحهایی که میلیاردها تومان منابع مالی کشور را بلعیده اند.

<[[



چگونه یک بانک قرض الحسنه پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شد؟

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1400/04/21

بانک مهر ایران نخستین بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از آن ها، منابع حاصل از دریافت جریمه دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت اجتماعی خود
تخصیص می دهد. از این رو می توان بانک مهر ایران را پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شبکه بانکی کشور دانست.

اقتصادگردان- به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، لازم است براي آگاهی و کسب اطلاعات در مورد مسئولیت اجتماعی بانک ابتدا چرایی و چیستی مسئولیت اجتماعی را
بدانیم. مسئولیت اجتماعی موضوعی است که امروزه در جوامع بشري بسیار مورد توجه قرار گرفته است. مسئول بودن از منظر اجتماعی بدین معناست که سازمان و انسان ها در قبال مسائل اجتماعی،
محیطی و فرهنگی باید به صورت اخلاق مدار و با حساسیت بالا رفتار کنند. مسئولیت اجتماعی سازمانی، انجام مجموعه اقدامات یک سازمان به منظور کمک به جامعه است. به عبارتی معنایش این
است که یک سازمان بخشی از سود به دست آمده ناشی از فعالیت هاي خود را در زمینه هاي فرهنگی و اجتماعی هزینه کند. در حقیقت مسئولیت اجتماعی سازمانی، فراتر رفتن از ملزومات قانونی و

 
برخورداري از نگاهی مسئولانه نسبت به جامعه و مردم است. 

مسئولیت اجتماعی باعث می شود که از تمرکز صرف بر نفع اقتصادي کاسته شده و منافع عمومی جامعه نیز در نظر گرفته شود. بدیهی است در چنین جامعه اي، دسترسی مردم به خدمات اجتماعی
بیشتر می شود، مسئولیت و حقوق اجتماعی رعایت شده و مشارکت و نظارت اجتماعی بیشتر می شود. در این شرایط احساس رضایت افراد از زندگی در این جامعه افزایش می یابد. هر چقدر براي
سرمایه هاي اجتماعی ارزش بیشتري قائل شویم، به همان میزان از آسیب هاي اجتماعی کاسته شده و مسئولیت پذیري افزایش می یابد. در واقع مسئولیت اجتماعی به وسیله کمک کردن به قشر

 
آسیب پذیر جامعه از عوارض توسعه در ابعاد گوناگون همچون ابعاد اجتماعی، اقتصادي، فرهنگی و... می کاهد. 

 
مسئولیت اجتماعی در نظام بانکداري 

مسئولیت اجتماعی به مفهوم امروزي، قدمتی بالغ بر یک سده داشته و خاستگاه آن کشورهاي غربی صنعتی هستند. در واقع مسئولیت اجتماعی براي مرتفع کردن مسائل و مشکلات پس از انقلاب
صنعتی مورد توجه قرار گرفت. در ایران هم چند سالی است که موضوع مسئولیت اجتماعی بیش از پیش توسط سازمان ها مورد توجه قرار گرفته است. بانک ها که از ارکان اقتصادي مهم به شمار می
روند، در نهادینه سازي این مبحث در جامعه نقش پر رنگی ایفا می کنند. بانک ها محرك و تسهیل گر فعالیت هاي تجاري و اقتصادي، ارائه دهندگان خدمات مالی و نهادهاي مولد ثروت هستند و

 
بنابراین داراي تأثیر به سزایی در نهادینه کردن این حرکت فکري در سراسر جامعه هستند. 

مسئولیت اجتماعی با 5 تا 6 دهه قدمت در صنعت بانکداري مفهومی نسبتاً جدید محسوب می شود. موضوع مسئولیت اجتماعی از دهه 1950 میلادي در صنعت بانکداري مطرح شده و چارچوب هاي
مدیریتی مربوط به بانک ها براي پاسخگویی در این زمینه تلاش کرده اند. روند و فرآیند مسئولیت پذیري بانک ها در طول زمان به رویکردي نوآورانه و فعال تبدیل شده و در حال حاضر بانک ها نقش
پیشرو و راهبر را در نهادینه سازي این موضوع در دیگر بنگاه هاي کشور ایفا می کنند. مبحث مسئولیت اجتماعی به شکل امروزین خود از سال هاي ابتدایی دهه 1390 در بانک هاي ایران جدي شد و

 
تا کنون بانک هاي کشور در همین راستا پروژه هاي گوناگونی را در حوزه هاي متفاوت در سراسر کشور طراحی و اجرا کرده اند. 

 
طرح هاي مسئولیت اجتماعی بانک مهر ایران 

بانک مهر ایران در راستاي پذیرش داوطلبانه مسئولیت اجتماعی، اقدام به ارائه انواع مختلفی از خدمات اجتماعی کرده است. این بانک بر اساس الگوي بانکداري اسلامی و براي تقویت و بهبود اقتصاد
آحاد ملت تأسیس شده و سعی در رفع فقر و محرومیت اقتصادي به خصوص در قشر ضعیف جامعه دارد. بانک مهر ایران در راستاي انجام مسئولیت هاي اجتماعی خود تسهیلات قرض الحسنه اي را در

 
حوزه هاي معیشت، اشتغال زایی و کارآفرینی، درمان، ازدواج و همچنین حمایت از مددجویان تحت پوشش سازمان هاي مردم نهاد و حمایتی اعطا می کند. 

 
طرح هاي مسئولیت اجتماعی بانک مهر ایران در چند محور کاري به این شرح است: 

 
توسعه و بهبود آموزش با اولویت قرار دادن دانش آموزان مناطق محروم 

 
توسعه و بهبود سلامت و بهداشت 

 
توانبخشی مددجویان نهادهاي حمایتی و محرومیت زدایی 

 
صیانت از محیط زیست و توسعه فعالیت هاي زیست محیطی مردم محور 

 
حمایت از جوانان براي ازدواج و تشکیل دادن خانواده 

 
کاهش آسیب هاي اجتماعی ناشی از حوادث طبیعی با بیمه کردن خانه هاي روستایی 

بانک مهر ایران بر مبناي اهدافی که خود مصداق مسئولیت اجتماعی است، تأسیس شد و تا کنون فعالیت هاي زیادي را در این راستا انجام داده است. از جمله فعالیت هاي این بانک براي تحقق

 
مسئولیت اجتماعی می توان به بیمه خانه هایی روستایی اشاره کرد که براي تجهیز و بازسازي خانه هاي روستایی در مقابل بلایاي طبیعی است و سال گذشته 500هزار خانه روستایی را در برگرفت. 

در موردي دیگر که براي نخستین بار در سطح شبکه بانکی کشور اجرایی شد، بانک مهر ایران از محل منابع حاصل از دریافت وجه التزام، تجهیزات پزشکی مقابله با کرونا را خریداري کرد و با هماهنگی

 
وزارت بهداشت در اختیار دانشگاه هاي علوم پزشکی سراسر کشور قرار داد. 

ساخت 100 باب واحد مسکونی براي سه استان سیل زده در سال 1398، ساخت مدرسه و خانه بهداشت در مناطق محروم، مشارکت در ساخت یک بیمارستان 300 تخت خوابه اعصاب و روان،

 
مشارکت در آزادسازي زندانیان جرایم غیرعمد نیز از دیگر کارهاي مهم بانک مهر ایران در حوزه مسئولیت اجتماعی است. 

 
یکی دیگر از فعالیت هاي این بانک مهر ایران اعطاي تسهیلات و وام هایی براي خرید کالاهاي ایرانی در جهت حمایت از تولید داخل است. 

این بانک همچنین با راه اندازي طرحی با عنوان همیاران مهر این امکان را براي مردم ایجاد کرده که بتوانند پول و منابع خود را به مدت محدود یا براي همیشه جهت صرف امور خیر و دستگیري از

 
نیازمندان حقیقی صرف کنند. 

بانک مهر ایران از آغاز فعالیت تا پایان سال 1399 بخشی از بودجه تبلیغات خود را در حوزه مسئولیت اجتماعی هزینه می کرد. با این حال با مجوزي که از سوي مجمع عمومی این بانک صادر شد، از
این پس قادر خواهد بود منابع حاصل از دریافت جریمه دیرکرد را صرف مسئولیت اجتماعی خود کند. آن طور که پیش تر اشاره شد خرید 15هزار قلم تجهیزات پزشکی مقابله با کرونا نخستین مورد از
این نمونه بود که در اردیبهشت سال جاري انجام شد. بانک مهر ایران نخستین بانک ایرانی است که با مطالعه بانک هاي اسلامی سایر کشورها و الگوگیري از آن ها، منابع حاصل از دریافت جریمه

دیرکرد را به برنامه هاي مسئولیت اجتماعی خود تخصیص می دهد. از این رو می توان بانک مهر ایران را پیشگام حوزه مسئولیت اجتماعی شبکه بانکی کشور دانست.



تجمل گرایی سد راه ازدواج جوانان است

منبع: ایرناشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1400/04/21

کرج - ایرنا - مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان البرز با بیان اینکه ازدواج آسان جوانان در ادوار گذشته موجب استحکام بنیان خانواده و کاهش مشکلات اجتماعی شده بود، گفت : امروز تجمل
گرایی مهمترین سد راه ازدواج جوانان شده است.

کرج - ایرنا - مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان البرز با بیان اینکه ازدواج آسان جوانان در
ادوار گذشته موجب استحکام بنیان خانواده و کاهش مشکلات اجتماعی شده بود، گفت :

 
امروز تجمل گرایی مهمترین سد راه ازدواج جوانان شده است. 

حجت الاسلام والمسلمین علی دشتکی روز دوشنبه همزمان با سالروز ازدواج آسمانی
حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه زهرا (س) در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: براي تشویق
جوانان به ازدواج آسان از سال 1391 اتاق پیوندهاي آسمانی در آستان مقدس امامزاده
حسن (ع) کرج راه اندازي شد که اکنون تعدادهاي عقد در این مجموعه به پنج اتاق رسیده

 
است. 

وي بیان داشت : از سال 1391 تاکنون خطه عقد یک هزار و 500 زوج جوان در این اتاق به

 
ثبت رسیده است. 

 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه البرز اظهار داشت: در نظر داریم تا عید سعید غدیر خم سه اتاق دیگر پیوندهاي آسمانی در آستان مقدس امامزادگان استان به خصوص در شهرستان کرج راه اندازي شود. 

دشتکی در ادامه به تاکید تشکیل خانواده در دین مبین اسلام اشاره کرد و گفت: روایات زیادي در مقوله ازدواج وجود دارد که اهمیت این موضوع را در زندگی هر جوانی نشان داده می شود ولی گاهی

 
تجملات مشکلات عدیده اي بر سر راه ازدواج جوانان ایجاد می کند که ترجیح می دهند تشکیل خانواده را به تاخیر انداخته و به زمان دیگري موکول کنند. 

 
طرح شمیم خدمت راهکاري براي اشتغال و ازدواج جوانان 

این مسوول مهمترین چالش آغاز زندگی جوانان و ازدواج آنان را مشکل اشتغال دانست و گفت: اگر در این زمینه به این گروه کمک کنیم بخشی از آسیب هاي اجتماعی و مشکلات ازدواج کاهش می

 
یابد. 

وي با اشاره به اینکه امسال از سوي مقام معظم رهبري سال تولید، پشتیبانی و مانع زدایی ها نامگذاري شده، افزود: یکی از بهترین فرصت ها است که مسیر ازدواج را براي جوانان با برطرف کردن

 
مشکلات تولید و پشتیبانی از تولید ایجاد کنیم. 

دشتکی اظهار داشت: در مجموعه اوقاف البرز نیز در قالب طرح «شمیم خدمت» نسبت به کارآفرینی و اشتغال اقداماتی انجام داده ایم که یکی از اصلی ترین مباحث در سال 1400 در اجراي این طرح

 
بحث اشتغال و کارآفرینی براي جوانان است. 

 
وي گفت: باید تلاش کنیم با دور ریختن رسوم غلط و نوظهور که مانعی بر سر راه ازدواج ها می باشد و معرفی الگوهاي موفق دینی و اجتماعی، روش هاي عملی و آسان را به جوانان بازگو کنیم. 

 
برگزاري 14 دوره طرح سبک زندگی ایرانی اسلامی در بقاع متبرکه 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان البرز افزود: به همین منظور در سال جاري 14 دوره طرح سبک زندگی ویژه جوانان براي دوران قبل و بعد از ازدواج به منظور تحکیم و سبک زندگی اسلامی ایرانی

 
توسط کارشناسان مربوطه در بقاع متبرکه برگزار می شود. 

وي تصریح کرد: این دوره ها یا به صورت مجازي در کانال امامزادگان شاخص و بخشی به صورت حضوري ویژه اقشار مختلف به خصوص جوانان (با رعایت پروتکل هاي بهداشتی) در حال برگزاري است.

 
وي گفت: همچنین بخشی از این دوره ها به صورت کلیپ هایی آماده و در فضاي مجازي بارگذاري می شود تا سبک زندگی اسلامی ایرانی ترویج یابد. 

دشتکی بیان کرد: ترویج ازدواج آسان در بین جوانان بهترین راهکار براي تشکیل زندگی مشترك است تا جوانانی که می توانند بسیار ساده ولی با رنگ همدلی زیر یک سقف رفته و در کنار هم

 
خوشبخت باشند. 

وي افزود: زوج هایی که در اتاق پیوندهاي آسمانی به عقد همدیگر در می آیند بایستی مهریه عروس حداکثر 14 سکه بهار آزادي باشد ضمن اینکه این زوج ها هدایایی از سوي بقاع متبرکه دریافت می

 
کنند. 

 
مدیرکل اوقاف وامور خیریه استان البرز همچنین از خیران و واقفانی که می توانند در ترویج ازدواج آسان قدم بردارند دعوت کرد تا بخشی از نیازهاي زندگی این جوانان را فراهم کنند. 



 
برگزاري مراسم عقد ازدواج 140 زوج جوان در امامزاده طاهر (ع) 

وي یادآور شد: که امروز همزمان با سالروز ازدواج حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه زهرا (س) در بقاع متبرکه استان مراسم جشن و سرور برگزار می شود ضمن اینکه مراسم عقد ازدواج 100 زوج جوان

 
عصر امروز در آستان مقدس امامزاده طاهر (ع) مهرشهر کرج انجام می شود. 

دشتکی افزود: همچنین روز پنجشنبه هفته جاري نیز مراسم عقد ازدواج 40 زوج طلبه نیز در آستان مقدس امامزاده طاهر (ع) برگزار می شود که هدایایی هم به رسم یادبود از این امامزاده دریافت می

 
کنند. 

 
روز اول ذي الحجه سالروز ازدواج آسمانی حضرت علی (ع) و حضرت فاطمه زهرا (س) به عنوان «روز ازدواج» نامگذاري شده است. 

 
برچسب ها 

 
- اداره کل اوقاف و امور خیریه استان البرز 

 
- اشتغال زایی 

 
- ازدواج ساده 

 
- استان البرز 

- سبک زندگی ایرانی ـ اسلامی



افتتاح کارگاه کارآفرینی طرح فدك در سنندج

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1400/04/21

سنندج- همزمان با هفته عفاف و حجاب و با حضور معاون فرهنگی بسیج جامعه زنان کشور، کارگاه کارآفرینی طرح فدك در سنندج افتتاح شد.

سنندج- همزمان با هفته عفاف و حجاب و با حضور معاون فرهنگی بسیج جامعه زنان کشور،

 
کارگاه کارآفرینی طرح فدك در سنندج افتتاح شد. 

به گزارش خبرنگار مهر، فرمانده ناحیه مقاومت بسیج سپاه سنندج در این مراسم اظهار کرد:
جامعه زنان سپاه سنندج براي حمایت از زنان سرپرست خانوار و بانوان نیازمند این

 
شهرستان اقدام به راه اندازي این کارگاه کرده است. 

وي افزود: در این کارگاه خیاطی 25 بانوي استادکار در دو شیفت مشغول به فعالیت هستند
و با تولید البسه ایرانی علاوه بر کمک به رونق تولید داخلی براي معیشتشان نیز اقداماتی

 
صورت دهند. 

عسکري اعلام کرد: بانوان بسیجی سنندج در ایام مختلف سال به ویژه طی دو سال اخیر در
دوران کرونایی تلاش هاي قابل توجهی را انجام داده اند که تولید بیش از 80 هزار عدد

 
ماسک و البسه بیمارستانی از جمله این اقدامات است. 

فرمانده ناحیه مقاومت بسیج سپاه سنندج از بسیج جامعه زنان در راستاي حمایت از بانوان

 
نیازمند کردستانی تقدیر کرد و گفت: براي حمایت از بانوان نیازمند سنندجی به حمایت ویژه نیاز داریم. 

وي افزود: در شهر سنندج که حاشیه نشینان جمعیتشان بیشتر از هسته مرکزي است شاهد حواشی و معضلات بسیاري براي زنان سرپرست خانوار هستیم لذا حمایت از بانوان سرپرست خانوار در

 
سنندج نیازمند نگاه ویژه است. 

 
حکیمیان معاون فرهنگی بسیج جامعه زنان کشور نیز در این مراسم اظهار کرد: باید با برنامه ریزي منسجم زنان سرپرست خانوار به سمت مشاغل خانوادگی سوق داده شوند. 

 
وي افزود: هم اکنون مشاغل از خانگی به خانوادگی تغییر یافته است و حتی در سطح صنایع تکنولوژي بالا، مشاغل خانگی صنعت محور در کشورهاي پیشرفته شکل گرفته است. 

حکیمیان اظهار کرد: با ایجاد مشاغل خانوادگی هزینه هاي تولید کاهش پیدا می کند لذا در این راستا انتظار داریم در همه نقاط کشور از جمله سنندج با صنایع هماهنگی شود تا اموري که امکان
مونتاژ در خانه دارند این امر عملیاتی شود.



مزیت گردشگري نسبت به ساختمان سازي و خودروسازي

منبع: پول نیوزشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1400/04/21

یک استاد دانشگاه معتقد است گردشگري در برابر صنایع خودروسازي و ساختمان سازي مزیت بیشتري در اشتغال و درآمد دارد.

 
یک استاد دانشگاه معتقد است گردشگري در برابر صنایع خودروسازي و ساختمان سازي مزیت بیشتري در اشتغال و درآمد دارد. 

به گزارش پول نیوز، علی اصغر شالبافیان ـ عضو هیأت علمی دانشکده گردشگري دانشگاه سمنان ـ
در نشست «تحول در حوزه گردشگري و دولت سیزدهم» این سوال را طرح کرد که آیا گردشگري
مزیت است؟ و در پاسخ به آن گفت: گردشگري در قبال سایر صنایع، مثل خودروسازي و مسکن،
مزیت است. اما سوال این است چه مزیت هایی در این صنعت مستتر است که در سایر صنایع
نیست. سوال دیگر این است که آیا گردشگري براي جمهوري اسلامی ایران مزیت است؟ ممکن
است تصویر فعلی گردشگري ایران مطلوب نباشد، اما مزیت هایی دارد که باید از آن استفاده کرد و

 
دولت جدید براي آن برنامه ریزي کند. 

او افزود: بدیهی است قدرت پیشرانی که صنعت گردشگري در ایجاد اشتغال دارد، قابل مقایسه با

 
هیچ صنعت دیگري نیست، به دلیلِ حجم سرمایه گذاري و مزیت منطقه اي و جغرافیایی که دارد. 

این استاد دانشگاه اضافه کرد: رشد مستمر در گردشگري داخلی، خروجی و ورودي نشان دهنده
این است که گردشگري براي حاکمیت غیرقابل چشم پوشی است و به اجبار تبدیل شده و حتی به

 
سبد خانوار راه پیدا کرده است. 

شالبافیان به نتیجه تحقیقات گروه اقتصاددانان آکسفورد به نمایندگی از شوراي جهانی سفر و گردشگري اشاره کرد که تخمین زده گردشگري داخلی 79 درصد اثرات اقتصادي در ایران دارد و ادامه داد:
درست است که گردشگري ایران برنامه ریزي نشده، غیرمسنجم و فصلی است و مشکلات متعدد دیگري هم دارد، ولی در مزیت و اثربخشی اقتصادي آن همین کفایت می کند که وقتی کرونا شایع شد،

 
مشکل اشتغال در بسیاري از شهر ها پدید آمد. 

وي با اعتقاد بر این که گردشگري در جمهوري اسلامی ایران مزیت است، به مزایاي آن پرداخت و افزود: مزیت جغرافیایی و اقلیمی که سایر صنایع از آن کم و بی بهره اند، مزیت فرهنگی با توجه به
جاذب بودن آن به عنوان قطب زیارتی براي کشور هاي همسایه به ویژه عراق و جمهوري آذربایجان، مزیت تاریخی و مزیت پزشکی که با وجود کرونا، تعداد تقاضا براي سفر به ایران به قدري زیاد است

 
که وزارت خارجه صدور ویزاي درمان را سهمیه بندي کرده است. 

عضو هیأت علمی دانشکده گردشگري همچنین بر لزوم داشتن بسته سیاسی براي صنعت گردشگري تاکید کرد و گفت: نمی توانیم فی البداهه، سلیقه اي و غیرکارشناسی تصمیم هایی بگیریم که

 
درباره آن اجماع نیست. مهمترین نیاز گردشگري در هر جاي دنیا، مفاهمه و اجماع است. 

شالبافیان همچنین تبیین نگاه حاکمیت در گردشگري را یکی از فرصت هایی که دولت سیزدهم در اختیار دارد، دانست و تاکید کرد: این دولت همگام با دیگر تحولات و نگاهی که مقام معظم رهبري

 
به گردشگري دارد، باید نگاه دیگر دستگاه هاي حاکمیتی را همراه کند. 

وي بیان کرد: تبیین مزیت هاي درون زا، یعنی گردشگري از تکان هاي بیرونی حداقل ضربه را ببیند، براي همین از گردشگري داخلی صحبت می شود، چون قابل مدیریت است. تجربه دنیا هم این را
نشان داده است، مثلا بحران اقتصادي که در اروپا اتفاق افتاد، به جاي آن که از گردشگران بیرونی دعوت کنند به اروپا سفر کنند، مردم داخل این اتحادیه را به سفر درون منطقه اي تشویق کردند. ولی

 
ما برنامه منسجم گردشگري داخلی نداشتیم و از جمعیتِ مایل به سفر نتوانستیم بهره ببریم. 

این استاد دانشگاه گفت: در حوزه سیاستی نیاز داریم گردشگري متناسب با سیاست هاي آمایشی پیش برود. ایلام یکی از محروم ترین استان هاي کشور است، اما چقدر توانسته از آن حجم زائري که

 
بین ایران و عراق تردد می کنند، بهره ببرد؟ اگر برنامه ریزي ها مبتنی بر آمایش بود، می دانستیم در مسیري که بیش از هفت میلیون رفت و آمد دارد به چه زیرساخت هایی نیاز خواهیم داشت. 

منبع: ایسنا



باید با تسریع واکسیناسیون زمینه رونق گردشگري را فراهم کنیم

منبع: ارك خبرشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1400/04/21

به گزارش ارك خبر،به نقل از روابط عمومی دفتر رئیس جمهور منتخب، علی اصغر مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی...

به گزارش ارك خبر،به نقل از روابط عمومی دفتر رئیس جمهور منتخب، علی اصغر مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی پیش از ظهر امروز (دوشنبه) با حضور در دفتر سید

 
ابراهیم رئیسی رئیس جمهور منتخب، با وي دیدار و گفتگو کرد. 

مونسان در این دیدار با تبریک انتخاب حجت الاسلام رئیسی از سوي مردم و آرزوي موفقیت براي وي و دولت آینده، گزارشی از آخرین وضعیت برنامه ها و اقدامات وزارتخانه تحت مدیریت خود ارائه

 
کرد. 

رئیسی نیز در این دیدار ضمن تشکر از تبریک مونسان و گزارش وي، گفت: یکی از الطاف الهی به سرزمین ما وجود جاذبه هاي گردشگري و طبیعی فراوان در سرتاسر کشور است و هنوز مناطق بکر

 
زیادي در بخش هاي مختلف کشور داریم که امکان آباد شدن و بالفعل شدن استعدادهاي گردشگري را دارند. 

 
رئیس جمهور منتخب با بیان اینکه گردشگري ظرفیت بالایی براي ایجاد اشتغال دارد، افزود: ضروري است که از فعالان این عرصه به شکل موثرتري حمایت شود. 

وي یکی از مزایاي گردشگري علاوه بر بازدید و لذت بردن از گردش در جاذبه هاي طبیعی را آشنایی مردم با تاریخ تمدن و فرهنگ غنی کشورمان دانست و تصریح کرد: کمک به تعمیق مفاهیم و

 
ارتقاي مولفه هاي فرهنگ ملی و ظرفیت مناسب درآمدزایی در شهرها و روستاهاي کشور، دو فاکتور از توانمندي هاي گردشگري و میراث فرهنگی براي ایجاد ارزش افزوده بالا هستند. 

رئیسی تاکید کرد: باید با تسریع واکسیناسیون کرونا زمینه رونق بیش از پیش فعالیت هاي گردشگري فراهم شود.



احساس خودباختگی رضاخان موجب واقعه مسجد گوهرشاد شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1400/04/21

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب گفت: مطالبه گري عمومی، گسترش آموزش هاي دینی و توجه مسئولین در رعایت حجاب به خصوص در زیرمجموعه هایشان در موضوع حجاب و رعایت
پوشش بسیار مؤثر است.

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب گفت: مطالبه گري عمومی، گسترش آموزش هاي دینی و
توجه مسئولین در رعایت حجاب به خصوص در زیرمجموعه هایشان در موضوع حجاب و

 
رعایت پوشش بسیار مؤثر است. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل روابط عمومی بنیاد ملی عفاف و حجاب، آیت االله محمد
حسن اختري در نشست خبري به مناسبت روز عفاف و حجاب برگزار شد، با تبریک حلول
ماه ذي الحجه، ماه عبادت و نیایش و اعیاد اسلامی به مسلمانان و مؤمنین و گرامیداشت
عفاف و حجاب، اظهار داشت: این ارزش بزرگ اسلامی را ارج می نهیم، این روز بی نظیر
است که متأسفانه به نحوي مورد غفلت قرار می گیرد و آنگونه که باید به آن توجه نشده و

 
نسل جوان ما از این مسئله اطلاع کافی ندارند. 

وي افزود: حادثه گوهر شاد یکی از اقدامات ننگین رضا خان قلدر در برابر موج خروشان مردم
براي دفاع از اسلام، قرآن و حریم زنان که در مسجد گوهرشاد است که مردم را به گلوله
بست که افرادي به شهادت رسیده و بسیاري مجروح شدند، این حادثه نشان داد که رضاخان

 
قلدر براي خشنودي امپریالیسم جهانی و براي اربابانش که او را بر سر کار آورده بودند، آن جنایت را مرتکب شد. 

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب با اشاره به اقدامات کشف حجاب و مجبور کردن مردم و چادر از سر کشیدن که در تاریخ ثبت شده است، تصریح کرد: این اقدام بسیار ننگین بود که در تاریخ حکومت

 
ها و دولتهاي گذشته و حتی در دولتهاي جهان کم نظیر بود که حاکمی به خاطر احساس حقارت، کم بینی، خودفروختگی و خودباختگی، چنین اقدامی انجام دهد. 

وي با بیان اینکه اقدام کشف حجاب در دوره رضاخان در اثر خودباختگی بود، گفت: این ها تصور می کردند فحشاء و بی بندوباري غربی ها ارزش است زیرا در برابر غرب باخته بودند و تصور می کردند
با آوردن فرهنگ غربی به کشور می تواند هویت مردم را تغییر دهند و یا در سرنوشت مردم تأثیرگذار باشند تصور می کردند پیشرفت هاي غربی ها به دلیل بی حجابی و بی بند و باري و آزادي هاي

 
افسارگسیخته زنانشان است اما مردم و ملت ما براي دفاع از حیثیت، دین، ایمان خود در مقابل این حرکت ایستادگی کردند که بسیار ارزشمند است. 

آیت االله اختري در ادامه تاکید کرد: مقام معظم رهبري بارها تذکر دادند که خوب است رسانه ها در جهت بازگو کردن حادثه ها مانند حادثه مسجد گوهرشاد از قول کسانی که به یاد دارند و مطلع

 
هستندف حرکت کنند تا مردم از این جنایات مطلع شوند زیرا در این حوادث به استقلال، ملیت و دین کشور بی احترامی شد. 

وي افزود: بنیاد عفاف و حجاب در استان ها و مناطق مختلف اقداماتی را براي این ایام (هفته عفاف و حجاب) انجام می دهند که این اقدامات به دلیل ویروس منحوس کرونا و محدودیت ها به صورت

 
مجازي و از طریق رسانه ها و فضاي مجازي انجام می گیرد. 

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب با اشاره به اینکه باید در موضوع حجاب و دستورات اسلام مطالعه کنیم، تصریح کرد: در قرآن و اوامر خداوند به مرد و زن نگاه یکسانی شده و برنامه ریزي ها به صورت
یکسان انجام شده است، نگاه خداوند و قرآن به زن و مرد به عنوان انسان است و نگاه اسلام نسبت به زن و مردم برترین نگاه است در حالی که امروز نگاه غرب به زن پایین تر و پست تر است، نگاه

 
اسلام و به خصوص نگاه جمهوري اسلامی در جامعه اسلامی به گونه اي است که زنان و مردان دوشادوش یکدیگر در دفاع از اسلام، کشور و انقلاب اسلامی حاضر می شوند. 

آیت اله اختري با بیان اینکه نگاه اسلام به زن به عنوان هویت اسلامی و استقلالی است، گفت: کودك کشی هایی در دنیا و در آفریقا، یمن، فلسطین با دفاع امپریالیسم انجام می شود این امپریالیسم
زنان را کالا و وسیله درآمد و تبلیغات و عیش و نوش خود قرار داده البته این به معناي این نیست که هیچ زنی در دنیا به عزت نرسیده است اما جامعه آنها زن را با هویت مستقل و در کنار مردان نگاه
نمی کند اما اسلام به زن و مرد به عنوان دو عنصر مستقل، مؤثر و رکن اساسی جامعه نگاه می کند و همه زمینه ها را براي رشد و ترقی این قشر جامعه فراهم کرده است امروز جمهوري اسلامی همه
زمینه ها را براي رشد زنان در عرصه هاي سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، تخصصی و در رشته هاي مختلف از زمینه سازي براي تحصیل و آموزش تا زمینه حضور در میدان کار، تولید و اشتغال فراهم کرده

 
است. 

وي با تاکید بر اینکه مسئله حجاب به عنوان یک دیدگاه علمی، عقلی و شرعی براي تکریم، تجلیل و حفظ هویت و استقلال جامعه است، گفت: مسئله حجاب یک مسئله ارزشی است و در کشور ما به
عنوان قانون است در دنیا هم هر کشوري بر اساس ملیت و فرهنگ خود قوانینی دارد که در جمهوري اسلامی هم این موضوع به عنوان قانون است که تصویب شده و دولت براي اجراي تمام این قوانین

 
مسئول قرار داده است. 

دبیرکل بنیاد ملی عفاف و حجاب اظهارداشت: همه مردم در برابر جامعه، حکومت، نظام و خداوند متعال مسئولیت دارند نظارت عمومی را خداوند براي همه افراد جامعه قرار داده است که امر به معروف
و نهی از منکر در قرآن و روایات نیز آمده است بنابراین مسئولیت همه مسئولان بسیار سنگین است همه باید مطالبه کنیم از دولت و مسئولین بخواهیم این قوانینی که در مورد حجاب تصویب شده

 
است اجرا شود. 

وي با تاکید بر اهمیت آموزش ها بر اساس دانش اسلامی دینی، بیان کرد: یکی از وظایف حوزه هاي علمیه، دانشگاه ها و مؤسسات، تبیین جایگاه زنان، خانواده، تربیت فرزندان و پوشش اسلامی است، از
مسئولین انتظار داریم زمینه رشد فضائل اخلاقی را در جامعه به وجود بیاورند و از گسترش کارهاي خلاف جلوگیري کنند و باید شرایطی فراهم شود که زنان و خانواده با حفظ شئونات بتوانند ورزش و
تفریح کنند اکنون در بسیاري از مناطق جایی به عنوان پارك براي بانوان وجود ندارد که شهرداري ها و شوراي شهر و دولت این فضا را در جامعه ایجاد کنند تا بانوي مسلمان بتواند از یک محیط سالم

 
برخوردار شود. 



 
آیت االله اختري بر وظایف مسئولین و مدیران دولتی در رعایت عفاف و حجاب در مجموعه هایشان تاکید کرد و گفت: این امر موجب گسترش عفاف و حجاب در جامعه می شود. 

وي ادامه داد: در بنیاد ملی عفاف و حجاب به دنبال این هستیم مسئولیت مطالبه گري و امر به معروف و نهی از منکر را در جامعه گسترش دهیم و در جهت شناساندن ارزش هاي دینی، زمینه آموزش
هاي دینی را براي دختران، پسران و جوانان فراهم کنیم تا فرهنگ و اخلاق اسلامی حاکم شود همچنین براي نتیجه بخش بودن این اقدامات باید در موضوع ازدواج به جوانان کمک کنیم، پدران و
مادران هم مسئول هستند تا فرزندان خود را خوب و سالم تربیت کنند، دست به دست هم دهیم تا اخلاق در میان جامعه گسترش یابد و زمینه هاي تحکیم خانواده ها فراهم شود و نگذاریم خانواده ها

از هم بپاشند و نگذاریم که فرزندان لاابالی بار بیایند و یا فاسد شوند که در این زمینه خانواده ها و مسئولین همه مسئول هستند.



گردشگري اولین چیزي است که از سبد مصرفی خانوار کنار می رود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1400/04/21

یک استاد دانشگاه گفت: گردشگري اولین چیزي است که از سبد خانوار کنار می رود تا خانواده ها بتوانند هزینه هایشان را مدیریت کنند.

یک استاد دانشگاه گفت: گردشگري اولین چیزي است که از سبد خانوار کنار می رود تا

 
خانواده ها بتوانند هزینه هایشان را مدیریت کنند. 

به گزارش خبرنگار مهر، نشست تحول در حوزه گردشگري و دولت سیزدهم با حضور
کارشناسان و اساتید گردشگري برگزار شد. در این نشست، مسعود نصرتی رئیس مجمع
جهانی شهرهاي جاده ابریشم گفت: میزان گردشگري که وارد استان هاي شمالی کشور می
شوند هر کدام این قابلیت را داشته که کل کشور را در زمینه اشتغال و تولید ناخالص منابع
ملی پوشش دهد و اداره کند. یعنی اگر بخواهیم آمار گردشگران دو شهر را با کشورهاي
اروپایی و آمریکایی مقایسه کنیم عدد قابل توجهی هست اما می بینیم بالاترین آمار مهاجر

 
فرستی به دلیل نبود شغل در همین استانهاست. 

وي گفت: باید بدانیم از ظرفیت هاي موجود چه استفاده اي کرده ایم. از صندوق جاده
ابریشمی که چین ایجاد کرده چه استفاده اي کردیم؟ نگاه به گردشگر خارجی در دولت بعد
چه خواهد بود. این صحبت هایی که مدام تکرار می شود و می گویند درها به روي

 
گردشگران خارجی باز می شود، کی به صورت علمی مشخص می شود و توضیح داده می شود که ما باید با مرزهاي باز روي گردشگران خارجی تأثیرگذار باشیم. 

نصرتی گفت: باید با فرهنگ سازي همه جانبه و کوتاه مدت انجام شود که از گردشگري چه چیزي می خواهیم و این شرایط کجا می خواهد براي ایران اشتغال و درآمد تولید کند. به عنوان مثال راهیان
نور وارد خوزستان می شد و تا یک مقطع زمانی مورد توجه استان ها نبوده اند چون چیزي براي استان نداشت. از سرویس بهداشتی استان ها استفاده می شد و آب و غذایشان را هم با خودشان می
بردند. تا اینکه در چند سال اخیر رویکرد تغییر کرد و گفته شد که با خودتان آب و غذا نبرید و اجازه دهید افراد ساکن هم از حضورتان استفاده ببرند. گردشگري وقتی موفق می شود که در شهرها و

 
روستاهایی که قابلیت جذب گردشگر دارند این احساس بوجود آید که در کوتاه مدت قابلیت بهره برداري اقتصادي از گردشگري را دارند. 

در ادامه این نشست، شهاب طلایی مدیر گروه گردشگري مرکز پژوهش هاي مجلس گفت: درباره صنعتی صحبت می کنیم که در یک سال و نیم اخیر در گیر بحران کرونا شده و تمامی زنجیره فعالیت
هاي کسب و کار در کشور را تحت الشعاع قرار داده است ولی اینکه آیا دولت عملکرد خوبی در مدیریت داشته یا نه بحث دیگري است. قبل از کرونا در حوزه گردشگران ورودي حدود 8 میلیون و 800
هزار گردشگر ورودي داشته ایم. نکته مهم این است که از این تعداد بیش از 90 درصد از کشورهاي همسایه بوده اند و کشورهاي عراق و آذربایجان به تنهایی حدود 40 تا 50 درصد ورودي ما را
تشکیل می دهند. 75 درصد ورودي به کشور از مرزهاي زمینی وارد ایران شده اند. در حوزه گردشگري داخلی واقعیت این است که وضعیت مناسبی نداریم و حدود 40 درصد مردم ایران سفر را با

 
رویکرد گردشگري انجام نمی دهند چون پدیده لوکس محسوب می شود. 

وي افزود: پدیده سفر در خانواده ایرانی اولین چیزي است که از سبد مصرفی خانوار کنار می رود تا هزینه ها مدیریت شود. برآورد دیگري نشان می دهد که 30 درصد کارکنان دولت نیز به سفر نمی
روند. اما کشوري مانند امارات، هر خانواده 7 بار در طول سال به سفر می رود. ما در این زمینه الگوي خاصی نداشته ایم. هر چند که در حوزه قانون گذاري قوانینی براي بهبود این روند تسریع شده ولی
در حوزه اجرا نتوانسته ایم کار کنیم. قبل از کرونا حدود ده میلیون نفر از کشور خارج می شدند و 5 میلیون نفر از آنها با هدف زیارت به عتبات عالیات می رفتند اما 5 میلیون دیگر رویکرد سیاحتی
داشتند. روند ورودي و خروجی در چهار سال گذشته مثبت بوده است. صنعت گردشگري کشور با وجود اینکه اولویت حاکمیت نبوده است اما باز مسیر رو به رشدي داشته است و از 50 یا 60 هزار نفر
ورودي رسیده ایم به 8 میلیون ورودي. در حوزه اقامتگاه ها 6 هزار گونه اقامتگاه وجود دارد ولی این ظرفیت ها با ظرفیت هاي کشورمان همخوان نیست. به خصوص زمانی که آن را با کشورهاي دیگر

 
مقایسه می کنیم. 

وي ادامه داد: 1272 هتل در کشور وجود دارد که این هتل ها شاید مطابق با کل هتل هاي شهر استانبول باشد. 35 درصد از ناوگان حمل و نقل مسافربري ما بیش از 15 سال عمر دارند. در حمل و

 
نقل هوایی اوضاع بدتر است. مجموع اینها نشان می دهد که وضعیت گردشگري ما به رغم افزایش، چالش هاي عمده اي نیز داشته است. 

طلایی به قوانین حوزه گردشگري اشاره کرد و گفت: آخرین قوانین در حوزه توسعه ایرانگردي و جهانگردي مربوط به دهه 70 بوده است. الان رویکردهاي این حوزه تغییرات زیادي داشته اما هنوز قانون
توسعه ایرانگردي را اجرا می کنیم که براي وقتی است که گردشگري ذیل وزارت ارشاد بود.



اشتغال و مسکن دو امر بسیار مهم براي زندگی است / در دولت دوازدهم تلاش مضاعفی براي مسکن صورت گرفت/ احیاي بافت

فرسوده و بازآفرینی شهري از تاکیدات این دولت بوده است

منبع: روزنامه ستاره صبحشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1400/04/21

رئیس جمهور با اشاره به افتتاح 51 هزار و 230 واحد مسکونی در نقاط مختلف کشور در هشتادمین هفته از افتتاح طرح هاي ملی، گفت: اشتغال و مسکن دو امر بسیار مهم براي زندگی است و
بسیار خوشحال هستم از اینکه در دولت دوازدهم تلاش مضاعفی در زمینه مسکن صورت گرفت.

 
دکتر روحانی در آیین افتتاح طرح هاي ملی وزارت راه و شهرسازي؛ 

اشتغال و مسکن دو امر بسیار مهم براي زندگی است / در دولت دوازدهم تلاش مضاعفی
براي مسکن صورت گرفت/ احیاي بافت فرسوده و بازآفرینی شهري از تاکیدات این دولت
بوده است رئیس جمهور با اشاره به افتتاح 51 هزار و 230 واحد مسکونی در نقاط مختلف
کشور در هشتادمین هفته از افتتاح طرح هاي ملی، گفت: اشتغال و مسکن دو امر بسیار مهم
براي زندگی است و بسیار خوشحال هستم از اینکه در دولت دوازدهم تلاش مضاعفی در

 
زمینه مسکن صورت گرفت. 

به گزارش ستاره صبح آنلاین به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دولت، دکتر حسن روحانی روز
دوشنبه در هشتادمین پویش تدبیر و امید براي جهش تولید و آیین افتتاح طرح هاي ساخت
مسکن وزارت راه و شهرسازي در سراسر کشور، تاکید کرد: دولت در زمینه تامین مسکن
مردم مسئولیت سنگینی بر دوش دارد تا تسهیلات لازم را در این زمینه براي مسکن مردم

 
بویژه جوانان فراهم کند. 

دکتر روحانی اظهار داشت: در آغاز فعالیت این دولت با تعهد دولت قبل در زمینه 2 میلیون و 200 هزار مسکن در قالب طرح مسکن مهر مواجه بودیم که حدود یک سوم آن توسط دولت قبل البته با
نقص هایی در بخش خدمات تکمیل شده بود و دو سوم کار در این زمینه بر دوش این دولت قرار گرفت که کار بسیار سختی بود اما با تلاش هاي صورت گرفته از سوي آقاي اسلامی وزیر راه و

 
شهرسازي و تکمیل واحدهاي مسکونی، این طرح تقریبا رو به اتمام است. 

رئیس جمهور یکی از تاکیدات دولت یازدهم و دوازدهم را احیاي بافت فرسوده و بازآفرینی شهري عنوان کرد و افزود: در این زمینه نیز کارهاي زیادي انجام شده و 375 هزار و 232 واحد مسکونی در

 
بافت فرسوده احیا شده است. 

رئیس جمهور اولین اقدام در زمینه ساخت واحدهاي مسکونی شهرك ها و شهرهاي جدید را موضوع طراحی و توجه به معماري دانست و اظهار داشت: ایران از لحاظ معماري ملت خلاقی بوده و آثار

 
تاریخی بی نظیري در این زمینه به جا مانده است. مکان یابی درست و استفاده از مصالح مناسب از موارد مهمی است که باید در حوزه ساخت و ساز مورد توجه جدي قرار بگیرد. 

دکتر روحانی خاطر نشان کرد: دولت باید زمین مناسب در جاي مناسب و با قیمت مناسب در اختیار مردم و سازندگان قرار دهد و از تخریب زمین هاي زراعی، باغات، مراتع و جنگ ها جلوگیري کند،

 
لذا مکان یابی و معماري 2 اصل مهم براي ساخت مسکن است که بایستی توسط دولت مورد توجه قرار بگیرد. 

 
رئیس جمهور اضافه کرد: از لحاظ مالی نیز بانک ها باید کمک هاي لازم را انجام دهند و وزارت مسکن بایستی تلاش کند واحدهاي مسکونی به قیمت مناسب در اختیار جوانان و مردم قرار بگیرد. 

 
دکتر روحانی خاطر نشان کرد: واحدهاي مسکونی را باید مردم بسازند و وظیفه دولت این است که کمک کند تا زمین مناسب با توجه به طراحی و معماري مناسب و با وام در اختیار مردم قرار گیرد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: در دولت یازدهم و دوازدهم در زمینه واحدهاي روستایی تلاش زیادي انجام شده است. همچنین در مقاوم سازي و تکمیل واحدهایی که در حوادثی مانند سیل و زلزله

 
تخریب شده بودند، اقدامات مهم و بزرگی انجام شده است. 

 
متن کامل سخنان رئیس جمهور به این شرح است: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

حلول ماه مبارك ذي الحجه و مخصوصاً روزي که به نام مولاي متقیان امیرالمؤمنین و حضرت صدیقه کبري(س) تعلق دارد که روز ازدواج آنها به همین مناسبت، روز ملی ازدواج نامگذاري شده را

 
خدمت مردم عزیز و بزرگوار سرزمین ایرانمان تبریک عرض می کنیم. 

افتتاح امروز، هشتادمین افتتاحی است که خداوند توفیق داد و انجام دادیم و امروز در مجموع 51 هزار و 230 واحد مسکونی در سراسر کشور از مسکن هاي متفاوت که نام برده شد در محله هاي

 
مختلف کشور عزیزمان ایران افتتاح شد و بسیار خوشحالم که در دولت دوازدهم یک تلاش مضاعفی براي مسأله مسکن بوجود آمد. 

 
اهمیت مسأله مسکن به این است که مردم بتوانند زندگی آرامی داشته باشند بعد از اشتغال و ازدواج، یا قبل ازدواج مسأله مسکن حائز اهمیت است. 



اشتغال و مسکن دو امر بسیار مهم براي زندگی است که همزمان با ازدواج یا بعد و قبل ازدواج انجام می گیرد. در این زمینه دولت مسئولیت سنگینی را بر دوش دارد که حداقل تسهیلات لازم را براي

 
مسکن مردم فراهم کند. 

وقتی شروع به کار کردیم. با یک تعهدي مواجه بودیم که دولت قبل انجام داده بود. کاري نمی توانستیم بکنیم و ناچار بودیم تعهد دولت قبل که تقریباً یک سوم آن تعهد انجام گرفته بود و دو سوم اش

 
باقیمانده بود را انجام دهیم . از مسکن مهري که 2 میلیون 200 هزار واحد مسکن بود، حدود 770 هزار تکمیل شده بود، که خدمات آن 770 هزار هم که تکمیل شده بود، ناقص بود. 

بنابراین حدود یک سوم کار انجام گرفته بود و دو سوم کار بر دوش این دولت قرار گرفت. کار سختی بود که این محله هاي مسکونی را تکمیل کنیم. خدمات مانند آب و برق و گاز و جاده و مدرسه و

 
سایر خدمات که مردم براي زندگی روزمره خودشان نیازمند هستند را هم برسانیم. 

الحمداالله با آمدن آقاي مهندس اسلامی و تلاش و کوشش فوق العاده اي که در این زمینه انجام داد و از ابتدا هم قول هایش به مردم این بود که مسکن مهر را تکمیل کند و به آنها تحویل دهد.

 
الحمداالله تقریباً رو به اتمام است و چیزي باقی نمانده و امیدواریم در این روزهاي پایانی این پرونده را به طور کامل جمع کند که مردم بتوانند زندگی راحتی داشته باشند. 

 
در کنار این برنامه یکی از تأکیدات دولت، احیاي بافت فرسوده و بازآفرینی شهري بود. در این زمینه تلاش زیادي انجام گرفت، مجموعاً 375 هزار و 232 واحد در بافت فرسوده احیا شده است. 

یعنی در کنار آن رقم یک میلیون و 360 هزار واحد مسکونی که تکمیل شده، 375 هزار هم در بافت فرسوده در اختیار مردم قرار گرفته است در این زمینه دولت خدماتی انجام داده و کارهایی را خود
صاحبان و مالکان انجام داده و تکمیل کردند و 534 هزار واحد هم تحت عنوان طرح اقدام ملی مسکن انجام گرفته که از این تعداد، 40 هزار واحد ، تکمیل شده و مشغول بهره برداري است ،بقیه هم در

 
حال اقدام و در مسیر تکمیل است. این هم پروژه بسیار مهمی بوده که آغاز شده و ماهانه از امروز به بعد به طور منظم به افتتاح می رسد و در اختیار مردم قرار می گیرد. 

براي مسکن اقدامات زیادي لازم است. توضیحی که در این جلسه داده شد که شوراي عالی شهرسازي و معماري چه اقداماتی باید انجام دهد، در واقع، اولین اقدام، اقدام این معاونت است یعنی باید یک

 
طرح بسیار خوبی براي ساختن واحدهاي مسکونی و یا شهرك ها و شهرهاي جدید داشته باشیم. 

هر چه این طرح، دقیق تر و کامل تر باشد. مسکن زودتر و بهتر ساخته می شود. اگر معماري دقیق و درستی نسبت به این ساختمان ها انجام بگیرد، مصرف آب و برق ، انرژي و گاز اش کمتر خواهد

 
بود. 

 
علیرغم اینکه ایران از لحاظ معماري ملت خلاقی بودند و وقتی به 500 الی 2500 سال پیش برمی گردیم ، محاسبات بسیار دقیق ریاضی براي ساختمان سازي داشتند. 

ساختمان تخت جمشید 2500 سال پیش ساخته شده، ببینید طراحی که شده براي اینکه چه جور آب به همه واحدهاي مسکونی برسد، فاضلاب چه جوري دفع شود، کار بسیار دقیق و زیبایی که

 
بیش از 2000 سال پیش در ایران انجام گرفته است. 

در اصفهان معماري 500 سال پیش را می بینید که این معماري چقدر حساب شده و دقیق است، هنوز هم شاید به این زیبایی کمتر داشته باشیم، معماري که یک طرف اش مسجد، یک طرفش بازار،

 
یک طرفش حکومت است همه را در یک میدان بسیار عظیم دور خودش جمع کرده است. 

همه اثري که در اصفهان و در این میدان بزرگ و عظیم نقش جهان می بینیم ، در سایه آن معماري خوب است. اگر شهرسازي و طراحی خوب نبود و محاسبات دقیق نبود، همچین اثري بعد از 500

 
سال به این زیبایی باقی مانده است. 

در ایران همیشه سیل و زلزله بوده است بناهاي قدیمی بطور دقیق مکان یابی شده است به نحوي که یک مسجد عظیم و بزرگ که براي 700، 800 سال پیش است هنوز سالم مانده است یا در مکانی
ساختند که آنجاها کمتر زلزله می آید. یعنی دقیقا ً اینها را محاسبه کردند. اینکه اصفهان پایتخت ایران شد ، دقیقاً محاسبه شده بوده که مرکز کشور باشد تا دفاع بهتري داشته باشد از نظر آب و هوا و

 
از نظر اینکه آب به اندازه کافی در آن مکان وجود داشته باشد و از نظر زلزله، هم محاسبه شده بود . 

در حالی که می بینیم در تهران، بیشتر برج ها و ساختمان هاي بلند مرتبه در جاهایی ساخته شده که اگر از قبل روي آن فکر می شد، روي گسل ساخته نمی شد خیلی از این طرح ها تغییر پیدا می

 
کرد. 

 
بنابراین مسأله معماري و شهرسازي بسیار اهمیت دارد و بزرگترین مسئولیت دولت است که باید در این زمینه انجام دهد. 

سرمایه اي که دولت در اختیار دارد، زمین است. دولت باید زمین مناسب در جاي مناسب و با قیمت مناسب در اختیار مردم قرار دهد. اگر جایی افرادي هستند در عسرت هستند مجانی یا با قیمت کم

 
و خدمات لازم در اختیار آنها گذاشته شود و نگذاریم زمین هایی که باید غذاي مردم را در آینده تأمین کند. یعنی باغات، زمین هاي زراعی، مراتع، جنگل ها، تصرف شود و از بین برود. 

از زمینی استفاده کنیم که مناسب مسکن است و براي مسکن باید در نظر بگیریم بنابراین مکان یابی و معماري دو اصل مهم براي مسأله ساختمان است و البته مسأله بعدي مسأله مالی است که بانک
ها به کمک بیایند و یاري کنند.جوان ها در آغاز زندگی شان از نظر مالی در مشکلات هستند بانک ها باید اینها را یاري کنند و وزارت مسکن باید تلاش کند که این واحدهاي مسکونی به قیمت مناسب

 
و ارزان در اختیار نسل جوان قرار بگیرد. 

آقاي مهندس اسلامی محاسباتی که کردند، گفتند سالانه حدود 500 هزار واحد مسکونی نیاز داریم البته ممکن است مقداري بیشتر باشد، چون بعضی ها هستند که یک واحد مسکونی ندارند، بخاطر
ییلاق و شرایط خاص، واحد مسکونی دومی داشته باشند ولی اگر بخواهیم واحد مسکونی ضروري یک واحد براي یک خانواده در نظر بگیریم، پس باز هم باید حداقل سالی 500 هزار واحد مسکونی
درست کنیم و این خیلی زیاد است. این 500 هزار واحد معنی اش این است در یک دولت 2 میلیون واحد مسکونی در دو دولت 4 میلیون واحد مسکونی ساخته شود و در هیچ دولتی تا حالا نبوده

 
است. 

دولت موظف نیست که خانه را بسازد اما تسهیلات به عهده دولت است. یعنی زمین مناسب را باید دولت کمک کند. وام را دولت باید کمک کند در طراحی ها دولت باید کمک کند. البته در دولت
یازدهم و دوازدهم الحمداالله در زمینه روستایی هم کار بسیار زیادي شده است. براي بخش هاي روستایی که ساختمان ها، مقاوم سازي شود، کار بسیار بزرگی بنیاد مسکن انجام داد. 



 
در سیل و زلزله تقریباً همه واحدهایی که تخریب شده بود، تکمیل شده و در اختیار مردم قرار داده شده است. 

عدد اینها هم عدد بسیار زیادي است. در زلزله غرب کشور واحدهاي مسکونی شهري و روستایی، ساخته و در اختیار مردم قرار داده شد که کار عظیم و بزرگی بود . آن واحدها را حساب کنید با بافت
فرسوده با واحدهاي طرح اقدام ملی مسکن، با تکمیل واحدهاي مسکن مهر، در مجموع یک رقم قابل ملاحظه است ممکن است از 4 میلیون که می گویم باید 2 دولت واحدهاي مسکونی آماده کند،

 
یک مقدار فاصله داشته باشد. 

البته واحدهاي مسکونی را خود مردم باید بسازند و این اشتباه است که دولت واحد مسکونی بسازد و به مردم بدهد. واحد مسکونی را باید مردم بسازند، دولت باید زمین مناسب و ارزان و وام در اختیار

 
آنها بگذارد و به آنها کمک کند.در طراحی و خدمات هم به آنها کمک کند. چون خدمات بسیار مهم است، خدمات را هم دولت باید آماده کند و انجام دهد. 

پس دولت باید قدم هاي مهمی را در زمینه مسکن بردارد و قدم هایی هم به عهده مردم است. امیدواریم این روند تا پایان دولت که هفته هاي پایانی دولت است ادامه پیدا کند. دولت سیزدهم هم

 
بتواند همین مسیر را با شرایط بهتري ادامه دهد. ان شاء االله مردم بتوانند صاحب مسکن مناسب براي زندگی مناسب خودشان باشند. 

والسلام علیکم و رحمه االله و برکاته



مهمترین اولویت هاي اقتصادي دولت رئیسی چیست؟

منبع: بازار نیوزشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1400/04/21

در آخرین روز هاي تبلیغات انتخابات ریاست جمهوري، گزارشی با عنوان «نقشه راه اقتصادي» توسط ستاد آیت االله سید ابراهیم رئیسی منتشر شد که توضیحاتی درباره مهمترین اولویت هاي
اقتصادي وي داده بود.

در آخرین روز هاي تبلیغات انتخابات ریاست جمهوري، گزارشی با عنوان «نقشه راه اقتصادي» توسط ستاد آیت االله سید ابراهیم رئیسی منتشر شد که توضیحاتی درباره مهمترین اولویت هاي

 
اقتصادي وي داده بود. 

در آخرین روزهاي تبلیغات انتخابات ریاست جمهوري که با پیروزي آیت االله سید ابراهیم رئیسی به پایان رسید، گزارشی 7 صفحه اي با عنوان «نقشه راه اقتصادي» توسط ستاد رئیسی منتشر شد که

 
توضیحاتی درباره مهمترین اولویت هاي اقتصادي وي داده بود و می توانید از اینجا مشاهده کنید. خلاصه اي از این اولویت ها در هفت محور در ادامه می آید: 

 
محور اول: مهار پایدار تورم 

 
-در سال 1402 نرخ تورم به کمتر از نصف تورم سال 1399 کاهش یافته و در سال هاي بعد به سمت یک رقمی شدن حرکت خواهد کرد. 

 
-در سال 1401 همه تعاملات مودیان با سازمان امور مالیاتی یکپارچه شده و در بستر الکترونیکی انجام خواهد شد. 

 
-در سال 1401 با تکمیل جریان داده هاي مالیاتی و ایجاد شفافیت، از فرارهاي مالیاتی جلوگیري خواهد شد. 

 
-از سال 1401 مالیات هاي تنظیمی به طور کامل اجرا شده و با اخذ مالیات از فعالیت هاي غیرمولد و سوداگرایانه، جذابیت آن ها کاهش خواهد یافت. 

 
-تا سال 1404 مالیات بر عملکرد واحدهاي تولیدي به 10 درصد کاهش خواهد یافت. 

 
-از سال 1401 بودجه ریزي عملیاتی (شامل محاسبه هزینه هر فعالیت به منظور مدیریت هزینه ها) به طور دقیق اجرایی خواهد شد. 

 
-تا سال 1404 تراز عملیاتی بودجه مثبت خواهد شد. وابستگی بودجه به درآمد نفت قطع خواهد شد. 

 
-از سال 1404 منابع حاصل از بهره مالکانه نفت و گاز صرف سرمایه گذاري خواهد شد. 

 
محور دوم: معیشت مردم 

 
-از آذر ماه 1400 با استقرار کامل مدیریت زنجیره تامین کالاهاي اساسی، نیازهاي مردم با اطمینان و قیمت مناسب تامین خواهد شد. 

-از آذر ماه سال 1400 براي خانوارهاي 5 دهک اول کارت اعتباري معیشت صادر می شود. به ازاي هر یک از اعضاي خانوار در سه دهک اول 200 هزار تومان و دو دهک بعدي 150 هزار تومان اعتبار

 
ماهیانه قرض الحسنه (با کارمزد 2 درصد) تخصیص می یابد. به خانوارهایی که توانایی بازپرداخت اقساط را نداشته باشند، یارانه بازپرداخت اقساط تعلق می گیرد. 

 
محور سوم: رشد اشتغال زا 

 
-از سال 1401 میانگین نرخ رشد اقتصادي بدون نفت و با تاکید بر ارتقاي بهره وري به بالاي 5 درصد خواهد رسید. 

 
-تا سال 1404، 4 میلیون فرصت شغلی جدید ایجاد خواهد شد. فارغ التحصیلان آموزش عالی و افراد کم درآمد (به ویژه زنان سرپرست خانوار و مرزنشینان) در اولویت خواهند بود. 

 
محور چهارم: مبارزه با مفاسد اقتصادي 

 
-در سال 1400 همه قوانین و مقررات شفافیت به طور کامل اجرا خواهد شد. 

 
-در سال 1400 سامانه هاي شفافیت (مانند قراردادهاي دولتی و عملکرد شرکت هاي دولتی) تکمیل شده و در دسترس عموم مردم قرار خواهد گرفت. 

 
-در سال 1400 سامانه جامع اطلاعات اقتصادي در راستاي پیشگیري از تخلفات و جرایم اقتصادي راه اندازي خواهد شد. 

 
محور پنجم: ارتقاي جایگاه بین المللی اقتصاد ایران 

 
-در سال 1402 کل نیاز ارزي کشور از طریق صادرات غیرنفتی تامین خواهد شد. 

 
-تا سال 1404 صادرات غیرنفتی حداقل 2 برابر خواهد شد. (از حدود 35 میلیارد دلار به بیش از 70 میلیارد دلار). 



 
-تا سال 1404 سهم صادرات غیرنفتی به کشورهاي همسایه حداقل 2 برابر خواهد شد. (از حدود 20 میلیارد دلار به بیش از 40 میلیارد دلار). 

 
محور ششم: بانک 

 
-در سال 1400 زمان بندي تسویه بدهی هاي دولت به بانک ها اعلام خواهد شد. 

-از سال 1401 انواع ابزارهاي مالی (مانند تامین مالی زنجیره اي، قراردادهاي بازخرید و اوراق صکوك) گسترش یافته و علاوه بر پوشش تنوع نیازهاي مالی کسب و کارها، جریان منابع و مصارف مالی

 
اصلاح خواهد شد. 

 
-از سال 1401 انواع دارایی ها (مانند قبض انبار، قراردادهاي فروش و ماشین آلات) ارزش گذاري شده و به عنوان ضمانت قابل استفاده خواهد بود. 

 
-از سال 1401 اعطاي تسهیلات بانکی براساس اعتبارسنجی انجام شده و فسادهاي بانکی و معوقات کاهش خواهد یافت. 

 
-تا سال 1402 دارایی هاي منجمد و بنگاه داري بانک ها به نصف کاهش یافته و از تبدیل شدن بانک هاي خصوصی به اختصاصی جلوگیري خواهد شد. 

 
محور هفتم: مسکن 

 
-در خرداد 1401 زمان بندي خانه دار شدن نیمی از متقاضیان واجد شرایط اعلام خواهد شد. کاهش حاشیه نشینی، احیاي بافت هاي فرسوده و نوسازي مسکن روستایی در اولویت خواهد بود. 

 
-تا سال 1404، 4 میلیون واحد مسکونی جدید ساخته خواهد شد. 

 
-تا سال 1404 تقاضاي سوداگرانه در بازار مسکن به نصف کاهش پیدا خواهد کرد. (از حدود 70 درصد به 35 درصد) 

 
-تا سال 1404 سهم هزینه مسکن در سبد خانوار به یک سوم کاهش خواهد یافت. (از حدود 50 درصد به حدود 30 درصد) 

 
/ فارس 

برچسب ها: اولویت هاي اقتصادي ، رئیسی ، نقشه راه



کاهش نرخ بیکاري با وجود تحریم و کرونا در آذربایجان شرقی/ 212 هزار نفر در آذربایجان شرقی مستمري می گیرند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1400/04/21

به گزارش خبرگزاري فارس از تبریز، محمدرضا پورمحمدي در دیدار با مدیران بهزیستی و
تأمین اجتماعی استان به مناسبت هفته بهزیستی و تأمین اجتماعی، با اشاره به آمار اشتغال
خانگی، خوداشتغالی و اشتغال روستایی در استان، اظهار داشت: سال گذشته 650 میلیارد
تومان تسهیلات بانکی براي اشتغال و تثبیت شغلی مددجویان بهزیستی و یک هزار و 100

 
میلیارد تومان تسهیلات براي اشتغال روستایی در استان پرداخت شده است. 

 
  

وي افزود: خدمت در نظام جمهوري اسلامی، عبادت است بویژه وقتی این خدمت در راستاي

 
کمک به محرومان، نیازمندان و اقشار آسیب پذیر جامعه باشد. 

 
  

پورمحمدي ادامه داد: اقتصاد ما اقتصاد عقب افتاده جهان سومی بود که اکنون به سمت
توسعه یافتگی حرکت می کند و این دوران گذار همیشه تبعاتی از جمله آسیب هاي

 
اجتماعی، فقر و بی عدالتی دارد که ما از این دوران گذار در مقایسه با اقتصادهاي مشابه به خوبی عبور می کنیم. 

 
  

 
وي  گفت: کاهش نرخ بیکاري در شرایطی که با تحریم هاي ظالمانه و شیوع کرونا مواجه هستیم، نشان می دهد که کارهاي مهمی در این حوزه انجام یافته است. 

 
  

 
استاندار آذربایجان شرقی ادامه داد: یک هزار و 500 میلیارد تومان کمک خیران به بهزیستی نشان می دهد که جامعه ما به لحاظ فرهنگی به بلوغ رسیده است. 

 
  

 
وي اظهار داشت: باید تمام دستگاه ها اقدامات خود را اطلاع رسانی کنند تا مردم بدانند که چه خدماتی از سوي این دستگاه ها در جامعه ارائه شده است. 

 
  

پورمحمدي با تاکید بر حفظ عزت نفس و توانمندسازي نیازمندان، گفت: برخی نیازمندان واقعی به دلیل حجب و حیا به خیریه ها و نهادهاي حمایتی مراجعه نمی کنند که باید نیازمندان واقعی

 
شناسایی و به آنها کمک شود. 

 
  

 
وي افزود: کمک به نیازمندان یک وظیفه است؛ ولی در کنار ارائه خدمات، عزت نفس افراد نیز باید حفظ شود. 

 
  

استاندار آذربایجان شرقی گفت: کشور ما در شرایط جنگ اقتصادي قرار دارد و محدودیت ها و گرانی ها نتیجه این جنگ اقتصادي است که خوشبختانه تاکنون با تمسک به اقتصاد مقاومتی توانسته ایم

 
در مقابل آن ایستادگی کنیم. 

 
212 هزار نفر در آذربایجان شرقی مستمري می گیرند 

 
  

مدیرکل تامین اجتماعی آذربایجان شرقی نیز در این دیدار گفت: در سه ماهه نخست سال جاري 2 هزار و 163 میلیارد تومان در قالب پرداخت مستمري و مقرري بلند مدت به بازنشستگان تحت

 
پوشش پرداخت شده است. 

 
  

جعفر سمساري تعداد بیمه شدگان اصلی آذربایجان شرقی را 696 هزار نفر اعلام و اظهار کرد: با احتساب بیمه شدگان تبعی بیش از 2 میلیون نفر در استان تحت پوشش تامین اجتماعی هستند که 53

 
درصد جمعیت را شامل می شود. 

 
  

وي تعداد مستمري بگیران تامین اجتماعی استان را 212 هزار نفر اعلام کرد و گفت: سال گذشته چهار هزار و 898 میلیارد تومان در قالب تعهدات بلندمدت پرداخت کرده ایم، همچنین مبلغ 111

 
میلیارد تومان نیز در قالب تعهدات کوتامه مدت به افراد تحت پوشش پرداخت شده است. 

 
هزینه کرد یک هزار و 300 میلیارد تومان در  بخش درمان آذربایجان شرقی 

 
  

مدیر درمان تامین اجتماعی آذربایجان شرقی نیز از هزینه کرد یک هزار و 300 میلیارد تومان در بخش درمان استان در سال گذشته خبر داد و گفت: 885 میلیارد تومان در بخش درمان غیرمستقیم و

 
415 میلیارد تومان نیز در بخش درمان مستقیم هزینه شده است. 

 
  

اسماعیل مقدس پور افزود: در استان 2 بیمارستان اصلی تامین اجتماعی با 398 تخت، سه درمانگاه تخصصی در تبریز و 12 درمانگاه تخصصی در شهرستان هاي دیگر وجود دارد که سه درمانگاه واقع

 
در عجب شیر، ملکان و هشترود جدیدالاحداث بوده و تعداد سه الی چهار درمانگاه دیگر نیز در دست ساخت است. 

 
  

وي با اشاره به بستري شدن 5 هزار و 500 نفر بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان هاي تامین اجتماعی استان، افزود: تعداد 780 نفر کادر درمانی مبتلاي قطعی در مجموعه تامین اجتماعی استان

 
داشتیم که متاسفانه 2 نفر از آن ها به فیض شهادت نائل شدند. 

پرداخت 152 میلیارد تومان براي 8 هزار و 400 نفر   



مدیرکل بهزیستی آذربایجان شرقی هم گفت: این اداره کل در سال گذشته 152 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه اشتغال براي 8 هزار و 400  پرداخت کرد که میزان جذب اعتبارات نسبت به

 
سال پیش از آن 76 درصد افزایش داشته است. 

 
  

فرگل صحاف با اشاره به فرهنگ متعالی خیر جمعی و نیات خیر خواهانه مردم استان و روحیه همدلی و همراهی همنوعان در مواقع نیاز افزود: بهزیستی استان افتخار جلب و جذب بالغ بر  125 میلیارد

 
تومان  کمک هاي نقدي، غیر نقدي و خدماتی، مومنان خدا جوي استان رادر کارنامه خود دارد. 

 
  

وي ادامه داد: در راستاي توسعه مراکز غیردولتی 167  مرکز مثبت زندگی در سطح استان افتتاح شد که به عنوان پیشخوان الکترونیک بهزیستی براي گروههاي هدف تحت پوشش به صورت رایگان

 
خدمات ارایه می دهند. 

انتهاي پیام/60001



مشکلات اقتصادي مهمترین عامل تاخیر در ازدواج است

منبع: داناشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1400/04/21

محمد شیرمحمدي گفت: در جامعه خانواده ها فرزندان خود را به انواع کلاس و دوره ها می فرستند اما کلاس هاي شیوه سبک زندگی، همسرداري، چگونگی برخورد با مشکلات زندگی؛ در
دوره هاي فرزندان ایرانی جایگاهی ندارد و نمود آن را در زندگی مشترك شاهد هستیم.

محمد شیرمحمدي گفت: در جامعه خانواده ها فرزندان خود را به انواع کلاس و دوره ها می
فرستند اما کلاس هاي شیوه سبک زندگی، همسرداري، چگونگی برخورد با مشکلات زندگی؛

 
در دوره هاي فرزندان ایرانی جایگاهی ندارد و نمود آن را در زندگی مشترك شاهد هستیم. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ استاد دانشگاه البرزي در گفتگو با خبرنگار
""تیتریک"" با بیان اینکه مهمترین مانع ازدواج جوانان مشکلات اقتصادي است، گفت: من
با دانشجویان دانشگاه در ارتباط هستم و آنها مهمترین دغدغه خود را براي تکشیل خانواده

 
مشکلات اقتصادي، مسکن و نداشتن شغل می دانند. 

محمد شیرمحمدي ادامه داد: در سال هاي اخیر و به ویژه شرایط کرونا؛ تورم سرسام آوري
بر کشور حاکم شد و این فشار بر سفره هاي مردم و بر جوان ایرانی براي آغاز یک زندگی

 
مشترك تحمیل شد. 

وي افزود: در این شرایط اگر یک جوان بخواهد زندگی مشترك خود را با حداقل ها آغاز کند
باید هزینه هاي زیادي را محتمل شود؛ ازدواج در عصر مدرن اصلا قابل قیاس با گذشته

 
نیست. 

این مدرس دانشگاه تصریح کرد: علاوه بر مشکلات اقتصادي و بیکاري موانع دیگري نیز در بر سر راه ازدواج جوانان است که نیازمند همت جمعی مسئولین است، باید بسترهاي ازدواج براي جوانان در

 
جامعه فراهم شود. 

شیرمحمدي گفت: در کنار مشکلات اقتصادي؛ اکثر جوانان فهم درستی از مقوله ازدواج و همسرگزینی ندارند، و در بحث ازدواج و چرایی زندگی مشترك و تشکیل خانواده شناخت ذهنی لازم را کسب

 
نکرده اند. 

 
وي ادامه داد: طبق آیات و روایات قرآنی ازدواج بستري است که جوانان به رشد و کمال و در کنار هم به آرامش برسند؛ آرامشی که آنها را در کلیه امور زندگی به اوج می رساند. 

این استاد دانشگاه تاکید کرد: نیاز انسان به همسر از دو بعد عاطفی و جنسی است و رسیدن به این دو مقوله از مسیر ازدواج میسر می شود، بنابراین اگر این دو نیاز در زندگی مشترك تامین نشود،

 
انسان به آرامش نمی رسد و زندگی در مدت زمان کوتاهی از هم پاشیده می شود. 

وي افزود: وقتی فرزندان این دوره ها را بگذراندند دیگر با کوچکترین مشکلی در زندگی؛ کم نمی آورند بلکه راهکار آن را در این دوره ها آموزش دیده اند و درصدد برطرف کردن مشکل بر می آیند و

 
دیگر شاهد آمار بالاي طلاق در کشور نیستیم. 

این کارشناس ادامه داد: متاسفانه در شرایط کنونی به دلیل برخی القائات که از طریق رسانه ها، فیلم ها، شبکه هاي اجتماعی و ... به جوان ها داده می شود، معیارهاي انتخاب همسر هم معیارهاي

 
اشتباهی هستند. 

 
شیرمحمدي تصریح کرد: یکی از دلایلی که سن ازدواج در جوانان افزایش یافته است این است که معیارهاي همسر گزینی را نمی دانند و بعضا از ازدواج هراس دارند. 

وي با بیان اینکه ناامیدي، تجملگرایی و توقعات دور از انتظار نیز از دیگر موانع پیش پاي ازدواج جوانان است، گفت: این سه عنصر از عناصري است که دشمن در سال هاي اخیر به صورت غیر مستیقم

 
روي نوجوانان ما کار کرد و اکنون که این نوجوانان به سن ازدواج رسیده اند، این عوامل مانع ازدواج آنان می شود. 

این کارشناس ادامه داد: اگر می خواهیم بحران ازدواج را در جامعه حل کنیم، مسئولین باید به فکر ایجاد اشتغال براي جوانان باشند، چراکه با رفع مشکل اشتغال آنها تا حدودي سایر مشکلات هم خود

 
به خود رفع می شود. 

شیر محمدي به خلاء ندادن آموزش هاي لازم به جوانان براي ورود به زندگی مشترك هم اشاره کرد و گفت: نه در مدارس و نه در دانشگاه هاي ما جوانان آموزش هاي لازم را براي ورود به زندگی

 
مشترك یاد نمی گیرند. 

وي در خاتمه خاطر نشان کرد: ازدواج نعمتی است که اگر با اطلاع و به درستی انجام شود انسان را به کمال می رساند، فقط باید با چشم باز و با آگاهی انجام شود و خانواده ها نیز در این راه همراه

 
جوانان خود باشند و مشکلات پیش روي آنان را تا حد امکان برطرف کنند. 

انتهاي پیام/



مهمترین مشکل کشور از زبان قالیباف

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1400/04/21

 
مهمترین مشکل کشور از زبان قالیباف 

خانه ملت/ رئیس مجلس گفت: مشکل امروز ما در کشور تامین اعتبارات و پول نیست بلکه

 
مهم ترین مسئله ما سوءمدیریت و نظام بهره برداري است. 

نشست بررسی طرح گرمسیري غرب کشور به ریاست محمدباقر قالیباف رئیس مجلس
شوراي اسلامی و با حضور فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، وزیر نیرو، فرمانده
قرارگاه خاتم الانبیاء، معاون سازمان برنامه و بودجه و سایر مسئولان مرتبط با این پروژه و
همچنین مجریان طرح گرمسیري غرب کشور صبح امروز (دوشنبه، 21 تیرماه) در محل

 
مجلس شوراي اسلامی برگزار شد. 

این جلسه پس از آن برگزار می شود که در جریان نظارت میدانی رئیس مجلس و تعدادي از
نمایندگان از استان ایلام، مشکلات و مسائل این استان از جمله موانع تکمیل پروژه مهم

 
گرمسیري غرب کشور احصا شده است. 

 
در این جلسه گزارشی از روند پیشرفت طرح گرمسیري ارائه و روش هاي تامین مالی و نظام بهره برداري این طرح مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

قالیباف در این نشست با برشمردن اهمیت این طرح، بر تزریق هر چه سریع تر اعتبارات به این پروژه مهم و ملی تاکید کرد و گفت: تاکنون اعتبارات زیادي صرف پیشبرد این پروژه شده و نیاز است که

 
طرح گرمسیري با تزریق اعتباري 5 هزار میلیاردي تا دو سال آینده به بهره برداري نهایی برسد. 

وي عنوان کرد: بخشی از اعتبارات این پروژه باید از محل ماده 56 قانون الحاق موادي به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت تامین مالی و بخشی دیگر باید از محل دارایی هاي دولت تامین اعتبار

 
شود. 

رئیس مجلس همچنین به موضوع نظام بهره برداري از پروژه هاي ملی اشاره و تاکید کرد: بر اساس آنچه در اهداف این طرح آمده 30 درصد از هزینه کرد اعتبارات این پروژه باید از محل بهره برداري
طرح بازگردد که این موضوع از اهمیت بسیاري برخوردار است. در کنار این مسئله مردمی سازي و بهره برداري این طرح به نفع معیشت و اشتغال مردم، یکی دیگر از موضوعاتی است که باید در بهره

 
برداري از این طرح مورد توجه قرار گیرد. 

 
وي تاکید کرد: مشکل امروز ما در کشور تامین اعتبارات و پول نیست بلکه مهم ترین مسئله ما سوءمدیریت و نظام بهره برداري است. 

وي افزود: کشور ما شرایطی دارد که به هر نحوي که شده می توان اعتبارات را از محل هاي مختلف تامین کرد اما مسئله اصلی ما در کشور ضرورت کنار گذاشتن روش هاي سنتی و استفاده از

 
تجربیات روز دنیا براي حوزه نظام بهره برداري است. 

رئیس قوه مقننه با بیان اینکه متاسفانه به دلیل فقدان نظام بهره برداري در طرح ها شاهد هستیم که بسیاري از اعتبارات در پروژه هاي بزرگ حیف می شوند، افزود: نمی گوییم این اعتبارات میل می

 
شود اما به دلیل عدم نظارت و نبود نظام بهره برداري این بودجه ها حیف می شود. 

رئیس مجلس در پایان دستور تشکیل ستادي براي پیگیري میزان پیشرفت طرح گرمسیري را صادر کرد و گفت: جلسات این ستاد متشکل از دستگاه هاي مختلف اعم از قرارگاه خاتم الانبیا (ص)،

 
سازمان برنامه و بودجه، وزارت نیرو، وزارت جهاد، دستیار رئیس مجلس در حوزه خدمت و پیشرفت و رؤساي کمیسیون هاي کشاورزي و اقتصادي تشکیل شود تا به اهداف مد نظر طرح دست یابیم. 

 
وي تاکید کرد: جلسات این ستاد باید براي پیگیري دو موضوع تامین مالی طرح و تدوین نظام بهره برداري به صورت مستمر تشکیل و بنده هم به صورت فصلی در این جلسات حضور خواهم داشت. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



تسهیلات اشتغال زایی «بنیاد برکت» براي مهاجرت معکوس به «روستا»/ایجاد 10 هزار شغل تا پایان سال جاري

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1400/04/21

به گزارش خبرنگار جامعه خبرگزاري فارس، امیرحسین مدنی، مدیرعامل بنیاد برکت با اشاره
به اجراي پویش «به روستا برمی گردم» در راستاي ایجاد اشتغال در روستاها، اظهار داشت:

 
با توجه به نرم افزار و مدل ها در اشتغالزایی این پویش تعریف شده است. 

وي با اشاره به روند روزافزون مهاجرت از روستاها به شهرها، خاطرنشان کرد: در سال
1352،  25 درصد جمعیت ساکن شهرها و 75 درصد ساکن روستاها بودند، اما اکنون میزان

 
جمعیت روستاها به کمتر از 25 درصد رسیده است.  

مدنی با اشاره به راه اندازي پویش به روستا برمی گردم توسط بنیاد برکت، ابراز داشت: این
پویش را تعریف کردیم تا اگر مردم در حاشیه شهرها مستقر شده اند و اکنون تمایل برگشت

 
به روستاي خود را دارند، از این پویش استفاده کنند. 

مدیرعامل بنیاد برکت اضافه کرد: 350 شهر کشور شهر هدف بنیاد برکت است که شامل 90 درصد شهرهاي کشور می شود؛ در نتیجه اگر فرد مورد نظر در این 350 شهر قرار داشته باشد، ما قول می

 
دهیم با توجه به توانمندي و ظرفیت فرد و روستاي مورد نظر، تسهیلات اشتغال ارائه کنیم.  

مدنی با بیان اینکه نزدیک به یک ماه این پویش راه اندازي شده است، گفت: تاکنون تقریبا حدود 4 هزار نفر در سامانه پویش اعلام کردند به روستاي خود برمی گردند. این افراد متقاضی با توجه به
شبکه تسهیل گري بنیاد برکت که به مردم مراجعه می کنند، زمینه ایجاد اشتغال متناسب با آنها ایجاد می شود و این شبکه تسهیل گر به مدت دو سال در کنار افراد متقاضی قرار خواهد گرفت تا

 
شرایط آنها پایدار شود.  

وي ابراز داشت: افرادي که می خواهند از این تسهیلات و پویش استفاده کنند، باید روستاي مورد نظر آنها بین 350 شهر هدف بنیاد برکت قرار داشته باشد و می توانند از طریق سایت بنیاد برکت یا

 
اپلیکیشن این بنیاد ثبت نام خود را انجام دهند. 

 
مدنی اضافه کرد:در اپلیکیشن بنیاد برکت شهرستان هاي مورد هدف بنیاد برکت که در آنها مهاجرت معکوس اتفاق خواهد افتاد و می توانند از تسهیلات یاد شده استفاده کنند، قید شده است.  

بنیاد برکت متذکر شد: پیش بینی می کنیم از 4 هزار نفر که تاکنون ثبت نام کرده اند 2 هزار نفر حائز شرایط لازم باشند. البته ابتدا سقف ما 5 هزار نفر بود که رئیس ستاد اجرایی فرمان امام(ره) اعلام

 
کردند این تعداد را افزایش دهیم و اکنون هدفگذاري ما 10 هزار نفر است تا براي آنها تا پایان سال جاري اشتغال ایجاد کنیم. 

انتهاي پیام/



ایلام جزو استان هاي موفق کشور در زمینه کاریابی براي نیازمندان

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1400/04/21

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام گفت: ایلام جزو استان هاي موفق کشور در زمینه کاریابی براي نیازمندان است.

به گزارش جام جم آنلاین ایلام ؛قنبر موسی نژاد اظهار کرد: از ابتداي امسال تاکنون بیش از
500 مددجوي نیازمند و مورد حمایت کمیته امداد در استان از طریق کاریابی در موسسات

 
و کارخانجات این استان مشغول به کار شده اند. 

وي بیان کرد: با توجه به اینکه برنامه هدف گذاري شده کمیته امداد ایلام در زمینه اشتغال
از طریق کاریابی حدود 700 نفر است، تاکنون بر اساس ارزیابی صورت گرفته توسط مرکز
70 درصد این برنامه تحقق یافته است و این نهاد در تلاش است تا پایان نیمه نخست امسال

 
همه تعهدات خود در زمینه کاریابی براي مددجویان را محقق کند. 

وي تصریح کرد: خوشبختانه استان ایلام در زمینه کاریابی براي نیازمندان از استان هاي
موفق کشور بوده و امسال بر اساس ارزیابی صورت گرفته توسط معاونت اشتغال و خودکفایی
کمیته امداد مرکز از عملکرد استان ها در سه ماهه نخست امسال استان ایلام توانست رتبه

 
نخست کشور را در زمینه کاریابی به دست آورد. 

 
موسی نژاد افزود: اشتغال این تعداد مددجو در سال جاري از طریق مشغول به کار نمودن آنها در کارخانجات، موسسات، شرکت ها و مراکز تولیدي، صنعتی و خدماتی صورت گرفته است. 

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام با عنوان اینکه ایجاد شغل براي نیازمندان یکی از زمینه هاي توانمندسازي آنان است ادامه داد: در این زمینه کاریابی براي قشر نیازمند و مددجو از جمله برنامه هاي

 
مهم امداد در حوزه اشتغال و کارآفرینی است. 

موسی نژاد تصریح کرد: کمیته امداد استان ایلام خوشبختانه نه تنها در زمینه اشتغال و کارآفرینی در بین دیگر استان هاي کشور جایگاه شایسته اي دارد بلکه در استان نیز در بین دیگر دستگاه هاي
اجرایی در زمینه ایجاد اشتغال هرساله جایگاه نخست استان را کسب می کند.



دغدغه بهزیستی، نظارت روي مراکز صدور مجوز فعالیت خیریه هاست

منبع: ایرناشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1400/04/21

اصفهان – ایرنا – مدیرکل بهزیستی اصفهان گفت: یکی از دغدغه هاي این نهاد، تعدد مراکز صدور مجوزهاي خیریه و نبود نظارت لازم بر عملکرد این موسسات در استان است.

اصفهان – ایرنا – مدیرکل بهزیستی اصفهان گفت: یکی از دغدغه هاي این نهاد، تعدد مراکز

 
صدور مجوزهاي خیریه و نبود نظارت لازم بر عملکرد این موسسات در استان است. 

به گزارش ایرنا، ولی االله نصر روز دوشنبه به مناسبت "هفته بهزیستی" در جمع خبرنگاران
افزود: با توجه به اهمیت خیریه ها بعنوان بازوان توانمند بهزیستی باید بمنطور کاهش مراجع

 
صدور مجوز، نظارت، سیاستگذاري و برنامه ریزي بیشتري روي این موسسات صورت بگیرد. 

وي با بیان اینکه منابع موسسات خیریه تا حدي نیست که بتواند جوابگوي تمام خانواده هاي
زیرپوشش بهزیستی باشد، گفت: با این وجود در زمان حاضر بخش زیادي از نیازهاي

 
مددجویان توسط موسسات خیریه در استان تامین می شود. 

مدیرکل بهزیستی اصفهان با تاکید براینکه این نهاد بدون مشارکت خیرین و موسسات
خیریه دچار مشکل خواهد شد، گفت: بسیاري از مراکز نگهداري کودکان و نوجوانان،
سالمندان، معلولان جسمی و حرکتی و دیگر بخش ها به بخش غیردولتی و موسسات خیریه

 
واگذار شده است. 

وي با اشاره به شعار امسال هفته بهزیستی(22 تا 28 تیر) دایر بر "بهزیستی در گام دوم، هوشمندسازي، محله محوري و سلامت اجتماعی در خانواده" گفت: فحواي این شعار، مبناي سیاستگذاري

 
برنامه ها در سالجاري بویژه در بحث محله محوري و سلامت اجتماعی خانواده به عنوان پیشگیري از یک آسیب اجتماعی مهم است. 

نصر در بخش دیگر سخنانش به رشد 50 درصدي مستمري مددجویان بهزیستی از ابتداي سالجاري تاکنون اشاره کرد و گفت: مستمري خانواده هاي یک نفره 350 هزار تومان و خانواده هاي چهار نفر

 
به بالا یک میلیون و یکصد هزار تومان تعیین شده است. 

وي با بیان اینکه این مستمري ها به هیچ عنوان جوابگوي نیاز خانواده هاي زیرپوشش نیست، گفت: مَبلغ مستمري ها در مجلس و دولت تصویب و به استان ها ابلاغ می شود و بهزیستی صرفاً یک

 
دستگاه مجري است. 

وي همچنین با اشاره به اینکه جامعه در حال گذر به سمت سالمندي با رشد بسیار بالاست، اظهار داشت: دستگاه هاي مختلف براي مباحث بهداشت و درمان، طب سالمندي و دیگر بخش ها باید در

 
کنار بهزیستی به برنامه ریزي بپردارند. 

وي، سیاست بهزیستی را گسترش مراکز روزانه آموزش سالمندان عنوان کرد و گفت: موانعی که باعث حضور نیافتن سالمندان در جامعه می شود باید توسط این نهاد شناسایی، مدیریت و پیشگیري

 
شود. 

نصر، نگهداري سالمندان در خانه هاي اقامتی کوچک با ظرفیت 10 نفر را در حوزه توانبخشی یکی از اقدامات بهزیستی برشمرد و گفت: اکنون ظرفیت مراکز شبانه روزي ما بیشتر از نیاز جامعه است و

 
مراکز متعددي در استان براي نگهداري شبانه روزي سالمندان وجود دارد که خالی است. 

مدیرکل بهزیستی اصفهان، یکی از اقدامات محوري بهزیستی براي ارتقاي سلامت اجتماعی در خانواده ها را راه اندازي مراکز مثبت زندگی در استان برشمرد و گفت: در زمان حاضر حدود 94 مرکز در

 
استان فعال است. 

 
وي یادآور شد: در این مراکز پرونده هاي فیزیکی، حذف و همه اطلاعات افراد بصورت مجازي ثبت و بصورت برخط(آنلاین) در اختیار مسوولان بهزیستی استان قرار می گیرد. 

 
نصر، این اقدام را در راستاي هوشمندسازي نظارت بیشتر بر پرونده هاي مددجویان بهزیستی عنوان کرد و گفت: عملکرد مددکاران از این طریق بهتر بررسی و کنترل می شود. 

وي درباره رعایت قانون اختصاص سهمیه 3 درصد اشتغال دستگاه ها براي معلولان گفت: بعنوان یک نهاد مطالبه گر معتقدیم که بسیاري از دستگاه ها به بهانه هاي مختلف موضوع 3 درصد سهمیه

 
استخدام معلولان را نادیده می گیرند که در حال پیگیري آن هستیم. 

مدیرکل بهزیستی همچنین در باره وضعیت ترنس ها (افراد داراي اختلال روانی جنسی) گفت: در این زمینه اختلاف نظر کلی در کشور وجود دارد و نظر مراجع علمی و دانشگاهی با نظرات مراجع دینی

 
و فقهی متفاوت است. 

 
وي تصریح کرد: این اختلاف نظر موجب شده که هنوز قضیه ترنس ها در کشور ما به شکل مناسبی برنامه ریزي و مدیریت نشود. 



نصر با بیان اینکه این افراد جزو بیماران داراي اختلال روانی محسوب می شوند، گفت: ترنس با افراد دوجنسیتی فرق می کند زیرا ترنس ها افراد سالم فیزیکی هستند که اعتقاد شدید درونی دارند که

 
از لحاظ روانی جنس آنها مخالف است به نوعی که اگر به لحاظ فیزکی مرد باشند بر این باورند که از لحاظ جنسی زن هستند و بالعکس. 

وي با بیان اینکه بتازگی در مراکز دانشگاهی دنیا از این افراد بعنوان کسانی که به نارضایتی جنسی ابتلا دارند، یاد می شود، گفت: بهزیستی در سال 80 چند کمیته در این زمینه تشکیل داد که بحث

 
درمان آنها با دانشگاه علوم پزشکی و بحث حمایت اجتماعی شان با بهزیستی بود. 

 
وي ادامه داد: دانشگاه علوم پزشکی بدلیل پاره اي اتفاقات ناشی از اعتراض خانواده هاي این افراد از دادن مشاوره به این افراد خودداري کرد. 

نصر با تاکید بر اینکه پزشکی قانونی و دانشگاه علوم پزشکی باید فکري براي این افراد بعنوان بیمار داراي اختلال روانی جنسی بکنند، گفت: در حال حاضر در کشور سیاست واحدي در قبال این افراد

 
وجود ندارد و به تبع آن در استان ما هم آشفتگی قانونی وجود دارد که باید پزشکی قانونی در این زمینه ورود بیشتري کند. 

 
وي تصریح کرد: با این وجود بهزیستی با توجه به رسالت خود در بحث آسیب هاي اجتماعی، حمایت اجتماعی خود را از این بیماران دریغ نمی کند. 

در زمان حاضر 123 هزار معلول شامل 14 هزار بیماران اعصاب و روان، هشت هزار نابینا و کم بینا، 18 هزار ناشنوا، 24 هزار ذهنی، 30 هزار جسمی و حرکتی و 27 هزار سالمند زیرپوشش استان

 
اصفهان هستند. 

 
برچسب ها 

 
- اصفهان 

 
- مشارکت هاي مردمی 

 
- موسسات نیکوکاري 

- سازمان بهزیستی کشور



معاون استاندار اصفهان: تکمیل چرخه تولید براي رشد اقتصادي ضروریست

منبع: ایرناشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1400/04/21

اصفهان-ایرنا- معاون هماهنگی اقتصادي استانداري اصفهان گفت: تکمیل چرخه تولید در بخش هاي مختلف براي رشد اقتصادي کشور لازم است.

اصفهان-ایرنا- معاون هماهنگی اقتصادي استانداري اصفهان گفت: تکمیل چرخه تولید در

 
بخش هاي مختلف براي رشد اقتصادي کشور لازم است. 

به گزارش ایرنا، سیدحسن قاضی عسگر روز دوشنبه در سفر به تیران و کرون از کارخانه
تولید چیپس و پفک و پرورش شتر مرغ افزود: تکمیل چرخه تولید در بخش هاي تولیدي به

 
افزایش درآمد و رشد اقتصادي کمک می کند. 

به گفته وي، نقص در حلقه تولید یکی از آسیب هایی است که در جریان فعالیت هاي

 
اقتصادي وجود دارد. 

معاون هماهنگی اقتصادي استانداري اصفهان ادامه داد: در کارگروه رفع موانع تولید، نیازهاي

 
بخش هاي تولیدي استان بررسی و با ارائه راهکار شرایط تسهیل می شود. 

 
به گزارش ایرنا، کارخانه تولید چیبس و پفک وابسته به شرکت نور نجف آباد در بخش کرون در 28 هکار با هدف تولید محصولات خوراکی چیپس و پفک در حال راه اندازي است. 

 
تسهیل شرایط اخذ مجوز و تامین نیازهاي زیرساختی این کارخانه سبب ایجاد فرصت هاي تولیدي و اقتصادي خواهد شد. 

 
مرکز پرورش شترمرغ ققنوس با ظرفیت یک هزار و 200 شتر مرغ مُولد و پرواري با سرمایه 90 میلیارد ریال در روستاي عزیزآباد از توابع تیران و کرون در حال فعالیت است. 

 
شهرستان تیران و کرون داراي سه شهرك و یک ناحیه صنعتی است و 400 واحد صنعتی در این شهرك ها فعالیت دارند که شهرك صنعتی رضوانشهر به عنوان مرکز تخصصی سنگ مطرح است. 

 
شهرك صنعتی شهر عسگران از توابع این شهرستان با تلاش بخش خصوصی راه اندازي شده است. 

 
برچسب ها 

 
- تیران وکرون 

 
- جهش تولید 

 
- اشتغال زایی 

- اصفهان



آسیب هاي اجتماعی و تخلفات شهري با اجراي پروژه هاي عمرانی و خدماتی در شهر کاهش می یابد

منبع: موجشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1400/04/21

معاون فنی و عمرانی شهرداري قم گفت: آسیب هاي اجتماعی و تخلفات شهري با اجراي

 
پروژه هاي عمرانی و خدماتی در شهر کاهش می یابد. 

به گزارش خبرگزاري موج قم، عباس حلوایی زاده با اشاره به نقش و اهمیت اجراي پروژه
هاي عمرانی در شهر اظهار داشت: اجراي پروژه هاي عمرانی تأثیر زیادي در کاهش آسیب

 
هاي اجتماعی و رونق اقتصادي دارد. 

وي با بیان اینکه یکی از آسیب هاي بزرگ اجتماعی، حذف فضاي بازي از معماري و ساخت
وساز خانه هاست ابراز کرد: اگر بتوان با ایجاد فضاهایی مناسب در مدیریت شهري، چنین

 
خلأهایی را با نشاط اجتماعی پر کنیم بخشی از آسیب ها از میان می رود. 

معاون فنی و عمرانی شهرداري قم تصریح کرد: با پروژه هاي شهربازي در بوستان غدیر و علوي، بوستان زائر، باغ پرندگان، باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس، سوله هاي ورزشی، بوستان ها و ... می

 
توان اوقات فراغت جوانان را پر کرد، وقتی اوقات فراغت آن ها را با برنامه هاي مناسب در مدیریت شهري پر کنیم جایی براي بزه و آسیب هاي اجتماعی باقی نمی ماند. 

وي در مورد تأثیر عمران شهر در کاهش آسیب ها گفت: در بافت هایی که در آن انواع و اقسام خلاف و بزه دیده می شود زمانی که اقدام به بازگشایی هایی در خیابان ها و معابر می کنیم دیگر محیط

 
امنی براي خلاف کاران نخواهد بود. 

حلوایی زاده ادامه داد: در عکس هاي هوایی سال 88 می توان بسیاري از نقاط کور ترافیکی را دید که در بازگشایی ها، توانسته در مدیریت ترافیکی مؤثر باشد؛ در بسیاري از مسیرها، تخلیه نخاله ها

 
وجود داشت که همین بازگشائی ها سبب کاهش تخلفات شد چراکه محیط را براي انجام تخلفات شهري ناامن می کند. 

وي با تأکید بر اینکه گاهی در اتصالات معابر به خیابان هاي اصلی، زمین مرغوب می شود و کسب وکار رونق گرفته و افزایش املاك به همراه می آورد یادآور شد: پروژه هاي عمرانی، آورده زیادي براي

 
شهر دارد و با ایجاد پروژه اي افزایش قیمت تجاري ها و ایجاد اشتغال به طور مستقیم و غیرمستقیم به همراه دارد. 

معاون فنی و عمرانی شهرداري قم خاطرنشان کرد: این موارد ازجمله دستاوردهاي مهم اجراي پروژه هاي عمرانی می شود و در کنار به ثمر نشستن بسیاري از پروژه ها، موارد تجاري جان می گیرد و
وقتی زائران به قم می آیند و تحولات را می بینند بستري براي جذب سرمایه گذاري است و بسیاري از فرصت هاي شغلی ایجادشده و در کاهش بزه کاري و افزایش رونق اقتصادي تأثیرگذار است.



هدف اصلی تعدد زوجه در اسلام سرپرستی خانواده هاي آسیب دیده است

منبع: ایرناشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1400/04/21

مشهد- ایرنا- مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي گفت: هدف و کارکرد اصلی تعدد زوجه از منظر اسلام، سرپرستی و مسولیت پذیري خانواده هاي آسیب دیده است ولی برخی آن را از
جنبه هوسرانی مطرح می کنند.

مشهد- ایرنا- مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي گفت: هدف و کارکرد اصلی تعدد
زوجه از منظر اسلام، سرپرستی و مسولیت پذیري خانواده هاي آسیب دیده است ولی برخی

 
آن را از جنبه هوسرانی مطرح می کنند. 

حجت الاسلام محمد احمدزاده روز دوشنبه در نشست آغاز فعالیت قرارگاه ازدواج آسان و
فرزندآوري در خراسان رضوي، اشتغال بانوان در برخی بخش ها را ضروري و حضور آنان در
برخی مشاغل را غیرضروري دانست و افزود: مقصر نخست استنکاف بانوان از فرزندآوري،
مسوولان هستند زیرا کعبه آمال بانوان را شاغل شدن و ایجاد شغل براي بانوان دانسته اند در
حالی که باید مادري و مدیریت خانواده به عنوان یک ارزش براي بانوان تبیین، ترویج و

 
تبلیغ شود. 

وي ادامه داد: اگر بخواهیم مشکل جمعیت در کشور حل شود باید مادر بودن به عنوان یک

 
ارزش در جایگاهی که دین براي آن تعریف کرده قرار بگیرد. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي گفت: اگر بخواهیم عفاف و حجاب در جامعه
برقرار شود باید پاسخ طبیعی و فطري به غرایض جوانان را در قالب ازدواج شرعی پاسخ

 
دهیم. 

 
رشد نرخ ازدواج پس از 17 سال 

وي افزود: بعد از 17 سال با رشد پنج درصدي ازدواج مواجه شدیم که علت تحقق آن، رفع تشریفات زائد ازدواج و ممنوعیت فعالیت مجالس و تالارهاي عروسی در دوران شیوع کرونا بود، تشریفاتی که

 
ما را ملزم به برپایی مجالس آنچنانی و تعیین شرایط سخت براي برگزاري مراسم ازدواج می کرد، اینها محدویتهاي خودساخته اي بود که خودمان براي ازدواج جوانان ایجاد کرده بودیم. 

حجت الاسلام احمدزاده به اقدامات فرهنگی در ترغیب جوانان به ازدواج و فرزندآوري تاکید کرد و ادامه داد: 20 سال قبل شعار "فرزند کمتر، زندگی بهتر" دادیم و امروز عواقب آن را دیدیم، اگر امروز

 
براي فرزندآوري اقدام کنیم در آینده نتایج این فرهنگ سازي را خواهیم دید. 

 
وي گفت: تشکیل ستاد هماهنگی امور خیریه در این اداره براي هماهنگی کمکهاي مردمی است که تشکیل قرارگاه ازدواج آسان یکی از اقدامات شایسته در قالب این ستاد و طرح احسان بوده است. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي افزود: به علت محدودیتهاي مالی دولتی، اقدامات مرتبط با ازدواج با طرح هاي وابسته به دولت توفیق چندانی نخواهد داشت لذا باید از ظرفیتهاي مردمی در

 
امر ازدواج بهره گرفت. 

 
بسترسازي براي مقبولیت اجتماعی تعدد زوجات 

رییس اداره تبلیغات اسلامی شهرستان مشهد نیز در این نشست گفت: 13 میلیون زن و مرد مجرد در کشور زندگی می کنند و این بحران و سیاه چاله واقعی در جامعه است و باید فکر اساسی براي

 
مساله ازدواج و تجرد در جامعه کرد. 

 
حجت الاسلام علی کریم پور افزود: در حال حاضر بستر تعدد زوجات در جامعه آماده نیست و باید براي تببین این موضوع، علما، فقها و بزرگان حوزه علمیه بحث تفصیلی را مورد توجه قرار دهند. 

وي ادامه داد: اگر با تبیین درست موضوع در جامعه طی یک یا دو دهه آینده نیز تعدد زوجات به یک فرهنگ تبدیل شود و مانند جوامع عرب به یک پدیده مقبول اجتماعی تبدیل گردد، مشکلات

 
ازدواج و تجرد رفع خواهد شد. 

وي گفت: تعدد زوجات در اسلام با استناد به قرآن، سنت، اجماع فقیهان مذاهب اسلامی و سیره قطعی مسلمانان، امري پذیرفته شده است. در آیاتی از قرآن کریم از جمله در آیه اول سوره تحریم، آیات
32 و 50 سوره احزاب و آیه سوم سوره نسا به آن اشاره شده است و بر این اساس مطابق نظر مفسران، تعدد زوجات تا چهار همسر با رعایت شرایط آن در اسلام مجاز شمرده شده و در احادیث متعدد از

 
منابع شیعه و سنی نیز این مسئله مطرح شده است. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان اوقاف و امور خیریه 

 
- تعدد زوجات 



 
- نرخ رشد جمعیت 

- ازدواج ساده



نامه زاکانی به قالیباف درباره اقدام دولت در حذف سقف افزایش حقوق کارمندان

منبع: داناشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1400/04/21

رئیس مرکز پژوهش هاي مجلس با ارسال نامه اي به رئیس مجلس و معاون قوانین مجلس از مصوبه اخیر دولت در حذف سقف افزایش حقوق کارمندان انتقاد کرد و آن را ابهام آلود و داراي
نقض غرض قانون گذار دانست.

رئیس مرکز پژوهش هاي مجلس با ارسال نامه اي به رئیس مجلس و معاون قوانین مجلس
از مصوبه اخیر دولت در حذف سقف افزایش حقوق کارمندان انتقاد کرد و آن را ابهام آلود و

 
داراي نقض غرض قانون گذار دانست. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ علیرضا زاکانی رئیس مرکز پژوهش هاي مجلس
شوراي اسلامی با صدور نامه اي خطاب به محمد باقر قالیباف رئیس مجلس و بهزاد پورسید
معاون قوانین مجلس موضوعاتی درباره مصوبه اخیر دولت در حذف سقف افزایش حقوق

 
کارمندان اعلام کرد. 

 
متن این نامه به شرح ذیل است: 

ضـمن آرزوي سلامتی و توفیق روزافزون، همانگونه که مستحضرید و همچنین بر اساس
مشروح مذاکرات مجلس، به منظور پیشـگیري از افزایش فاصـله میزان دریـافتی هاي
گروههاي مختلف حقوق بگیر مجلس شوراي اسـلامی در جزء «یک» بند «الف» تبصـره
«12» قـانون بودجه سال 1400 تصویب کرد که «ضـریب حقوق گروههـاي مختلف حقوق
بگیر در دسـتگاههاي اجرائی موضوع ماده (29) قانون برنامه شـشم توسـعه و همچنین
نیروهاي مسـلح، وزارت اطلاعات و سازمان انرژي اتمی (به استثناي مشمولان قانون کار

جمهوري اسلامی ایران)از قبیل کارکنان کشوري و لشـکري، اعضاي هیأت علمی دانشگاهها و مؤسسات آموزش عالی و پژوهشی و قضات که توسط دولت تعیین میگردد و همچنین افزایش حقوق
بازنشسـتگان، وظیفه بگیران و مشترکان صـندوقهاي بازنشسـتگی به نحـوي اعمـال گردد که در نهـایت به میزان بیست و پنـج درصـد (25%) براسـاس آخرین حکم کارگزینی سال 1399 افزایش

 
یابـد مشـروط بر آنکه میزان افزایش حقوق هیچکس نسـبت به سـال 1399 ازبیست و پنج میلیون (000/000/25) ریال تجاوز نکند» 

بر این اساس در تصویب نامه 8013/ ت58708 ه هیئت وزیران در تاریخ 1400/01/29 تصریح شد که پس ازاعمال افزایش ضـریب حقوق در گروه هاي مختلف از جمله اعضاي هیئت علمی، شاغلین
مشمول قانون مدیریت خدمات کشوري و کارمندان مشـمول قانون نظام هماهنگ پرداخت، کارکنان موسسات انتفاعی وابسته به دولت، نهادهـاي عمومی غیر دولتی و شـرکتهـاي دولتی داراي مقررات
خاص، مجموع افزایش مبلغ منـدرج در حکم کارگزینی براي کارکنان رسـمی، پیمانی و قرارداد منعقـده براي کارکنان قرارداد کار معین (مشـخص) در اولین حکم سال 1400 براي اعمال ضـریب
ریالی، نسـبت به مبلغ مندرج در آخرین حکم کارگزینی/ قرارداد منعقده در سال 1399 که بر اساس آن حقوق دریافت شـده است، نبایـد از بیست و پنـج میلیون ریال تجاوز کند. این موضوع مورد

 
تأیید هیأت بررسی و تطبیق مصوبات دولت با قوانین نیز قرار گرفته است. 

بـا این وجـود دولت در مصوبه 38801/ت58939 ه جلسه مـورخ 1400/04/09 خود با ارائه تعریف جـدید عنوان کرده است که محدودیتهاي جزء «یک» بند «الف» تبصـره «12» ماده واحده قانون
بودجه سال 1400 فقط شامل حقوق ثابت (براي مشـمولین قانون مـدیریت خـدمات کشوري)، حقوق پایه و گروه (براي مشـمولین قـانون اسـتخدام کشور)، حقوق مبنا و افزایش سـنواتی (براي
مشـمولین قانون نظام هماهنگ پرداخت کارکنان دولت) و عنـاوین مشـابه در نظام پرداخت دسـتگاههاي اجرایی داراي مقررات پرداخت خاص میباشـد و مزایاي منـدرج در حکم کارگزینی از شـمول

 
این محـدودیت مسـتثناست. بـا توجه به نکـات زیر ابطال این مصوبه ضروري است: 

1- با توجه به هدف قانونگذار (مبتنی بر مشروح مذاکرات) و اطلاق مفاد بند «الف» تبصره «12» قانون بودجه سال 1400 کل کشور مبنی بر اینکه (25%) افزایش بر اساس آخرین «حکم کارگزینی»

 
باشد و حکم کارگزینی اعم از حقوق ثـابت و فوق العـادههـا است، مصوبه دولت در مقـام تضـییق حکم قـانون و مخـالف بـا آن به نظرمیرسد. 

2- تفاسـیري از «حقوق»در این مصوبه ارائه شـده است که برخلاف مراد قانون گـذار، تصـریح متن قانون وشرح مذاکرات مجلس شوراي اسـلامی است و مشـخص نیست به چه اسـتناد قانونی،

 
عبارتهایی مثل «حقوق پایه و گروه، حقوق مبنا و افزایش سنواتی و حقوق ثابت» جایگزین عبارت «حقوق» شده است. 

3- با توجه به مصوبه اخیر هیئت وزیران عملاً مراد قانون گـذار از تصویب این محدودیت، بی اثر شده است واین موضوع مخـالف صـریح مشـروح مـذاکرات مجلس است. به عنوان نمونه با تفسـیر ارائه
شـده و ذکر عبارت«حقوق ثابت» براي مشـمولین قانون مدیریت خدمات کشوري، سقف پرداخت ماهانه 2.5 میلیون تومان صرفاً بر«حق شـغل، فوق العاده مـدیریت و حق شاغل» اعمال میگردد و
مواردي مانند «فوق العاده شـغل، فوق العاده ویژه، فوق العـاده بـدي آب و هوا، فوق العاده سـختی شـرایط محیط کار» و . از این سـقف حـذف میگردد. به همین دلیل با توجه به امتیازات قانون
مدیریت خدمات کشوري، صـرفاً تعداد بسـیار اندکی از مدیران در نتیجه رشد 25 درصـد ضـریب حقوق، افزایش بیش از 2.5 میلیون تومـان در حقوق ثابت خواهنـد داشت و لـذا اکثر قریب به اتفاق
کارکنان دولت، مشـمول محـدودیت و سـقف تعیین شـده در قانون بودجه نخواهند شد که عملا ًنقض غرض قانونگـذار است. (به عنوان مثال برخی از مقامات موضوع ماده 71 این قانون ممکن است

 
مشمول سقف در نظر گرفته شوند.) 

4- با توجه به تفسـیر ارائه شده از «حقوق» براي شاغلین مشـخص نیست که چرا کل دریافتی بازنشسـتگان همچنان مشـمول سـقف مـذکور شده و براي یک موضوع مشترك قانونی، براي شاغلین و
بازنشسـتگان تفسـیر متفـاوتی ارائه شـده است. در صورتی که دریافتی بازنشسـتگان نیز بر اساس بخشهـاي مختلف حقوق و مزایاي مستمر مذکور در حکم کارگزینی زمان اشتغال تعیین میشود و از

 
این منظر مصوبه اخیر متناقض است. 

5- با توجه به مصوبه 17799 / ت58708 ه مورخ 1400/02/21 شـماره بندهاي مصوبه اول هیئت وزیران نسبت به مصوبه شماره 8013 / ت58708 ه اصـلاح شده است و با اعمال این اصلاحات،



شماره بند 5 به 6 وشماره بند 6 به 7 تغییر کرده است. موضوع بنـد 6 نسـخه نهایی با آخرین اصـلاحات، حداقل مبلغ مندرج درحکم کارگزینی است و از این منظر موارد ذکر شده در جزء یک که
بناست به عنوان تبصـره بند 6 افزوده شودکاملاً غیر مرتبط با محتواي بند مذکور می باشد. عبارات ذکر شده تحت عنوان محدودیت موضوع قسـمت اخیرجزء (1) تبصره 12 در صـدر تبصـره
پیشـنهادي نیز کاملا بی معناست زیرا این موضوع در بند 7 مطرح شده است و در بنـد 6 هنـوز به این موضـوع پرداخته نشـده است و از این منظر می تـوان عنـوان کرد که مصـوبه 38801 /

 
ت58939 ه داراي ابهام است. 

انتهاي پیام/ك



همدلی و همکاري شرط عبور از مشکلات و چالشهاي کنونی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1400/04/21

در شوراي اداري استان مرکزي مهمترین مشکلات و آسیبهاي کنونی جامعه بررسی و بر همدلی و همیاري مردم و مسئولان براي غلبه بر این چالشها تاکید شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز اراك؛ در نشست شوراي اداري استان مرکزي مهمترین مشکلات و آسیبهاي کنونی
جامعه از جمله کرونا، کمبود آب و برق و اشتغالزایی براي جوانان بررسی و بر همدلی و همیاري مردم و مسئولان براي غلبه

 
بر این چالشها تاکید شد. 

نماینده ولی فقیه در استان در این جلسه ضمن تقدیر از همه کسانی که در عرصه هاي مختلف مشکلات مردم را حل می

 
کنند گفت: شرایط موجود، برنامه ریزي جدید، واقعی و عملی می خواد. 

 
وي افزود: کرونا آسیب هاي جدي به اشتغال جامعه وارد کرده و بسیاري از افراد مشاغل خود را از دست دادند و نیاز است حمایت از این افراد همچنان مد نظر باشد. 

آیت االله دري نجف آبادي اظهار داشت: این درحالیست که هنوز مخاطرات این ویروس مهلک ادامه دارد و امید می رود که استان مرکزي در موج پنجم آسیب کمتري نسبت به موج هاي قبلی داشته

 
باشد. 

وي افزود: وضعیت کرونا شرایط زندگی را بر مردم سخت کرده و می طلبد که همچنان مردم با جدیت پروتکل هاي بهداشتی را رعایت کنند و امید است در سایه لطف خداوند و همکاري مسئولان

 
ذیربط، پوشش واکسیناسیون کرونا به سرعت در جامعه تکمیل شود تا دغدغه هاي پیش روي در خصوص این بیماري کاهش یابد. 

استاندار مرکزي در این جلسه گفت: بحران کمبود انرژي الکتریکی موضوعی ملی است و شهروندان استان باید در برنامه کاهش 15 درصدي مصرف برق خانگی جدي باشند تا اعمال خاموشی ها کمتر

 
شود. 

سید علی آقازاده افزود: تلاش بی وقفه مسئولان در 2 ماه اخیر به گونه اي بوده تا اختلال ایجاد شده به بهترین شکل مدیریت شود و قطعی آب و برق به حداقل ممکن برسد اما، بدون همراهی مردم

 
تداوم شرایط کنونی میسر نیست. 

 
او در ادامه گفت: کاهش مصرف 15 درصدي برق خانگی حدود سه هزار مگاوات معادل فعالیت یک نیروگاه است که این مهم باید با حساسیت و تعهد محقق شود. 

استاندار مرکزي بیان داشت: وزارت نیرو میزان رشد مصرف برق امسال را در قیاس با سنوات قبل 20 درصد اعلام کرده و این در حالی است که سال گذشته میزان رشد مصرف برق بین 2 تا 7 درصد

 
بود هر چند فعالیت ماینرها، تولید رمزارزها، تاسیس واحدهاي صنعتی نیز موجب افزایش مصرف نیز شده است. 

پیگیري وام به خانواده هاي تحت پوشش کمیته امداد، استفاده بهینه از پساب ها براي صنایع، فرهنگ کتاب و کتابخوانیو اهداي کتاب توسط خیرین و شتاب دهی به اشتغال جوانان از مهم ترین
مصوبات این شورا بود.



بهره برداري از طرح هاي اشتغالزایی در شعیبیه شوشتر

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1400/04/21

با مشارکت بنیاد کرامت رضوي، 116 طرح اشتغالزایی در شعیبیه شهرستان شوشتر به بهره برداري رسید.

مدیرعامل بنیاد کرامت رضوي در مراسم بهره برداري از این طرح ها گفت: تلاش در جهت گره گشایی از کار محرومان و مستضعفان، سیره ائمه معصومین (علیهم السلام) به ویژه سیره و روش

 
امام رضا (علیه السلام) است و بحمداالله با نام مبارك حضرت براي جمع کثیري از جوانان این منطقه اشتغال ایجاد شده است. 

 
محمد حسین استاد آقا افزود: با مشارکت بنیاد کرامت رضوي 116 واحد طرح اشتغالزایی در بخش دامداري و با اعتبار 80 میلیارد ریال اجرا شده است. 

وي ادامه داد: حسب تاکیدات تولیت آستان قدس رضوي پس از وقوع سیل خوزستان ایجاد طرح اشتغال پایدار در دستور کار این بنیاد قرار گرفت و خوشحالیم که با مشارکت بنیاد کرامت رضوي و

 
همت گروه هاي جهادي و جوانان منطقه امروز شاهد این اتفاق مبارك هستیم. 

مدیرعامل بنیاد کرامت رضوي با بیان اینکه در مجموع 320 واحد دامداري با 1920 راس دام گاومیش و به ارزش 224 میلیارد ریال در منطقه ایجاد خواهد شد، بیان کرد: براي ساخت و احداث 50

 
جایگاه دام دیگر در منطقه نیز تسهیلات واریز شده است. 

استاد آقا با اشاره به فعالیت دفاتر تسهیلگري بنیاد کرامت رضوي گفت: نظارت بر فرآیند ساخت و اجراي واحد هاي اشتغالزایی، کمک در جهت تامین علوفه مورد نیاز و خدمات دامپزشکی از جمله

 
وظایف این دفاتر که دفاتر تسهیل گري بنیاد کرامت رضوي براي احداث 204 واحد دیگر در منطقه ارائه خدمت می کنند. 

وي افزود: با مشارکت قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه، ولی عصر خوزستان و فرمانداري شوشتر طرح آب شرب 34 روستا در غرب شعیبیه با اعتبار کل 12 میلیارد ریال و با حفر 4 حلقه چاه توسط بنیاد
کرامت رضوي اجرا خواهد شد.



نبود حمایت مالی از سوي دولت و دلسردي کارآفرینان

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1400/04/21

کارآفرین بسیجی در عرصه تولید لباس گفت: مشکل تمام کار آفرین ها و تولید کنندگان داخلی  نبود حمایتهاي مالی بانکی و پشت کردن  دولت هابه این افراد است.

به گزارش خبرگزاري بسیج از خراسان رضوي، هستند مردان و زنانی که دست همت بلند کرده با هدف کمک به تولید داخل و اشتغال؛ براي نیازمندان گوشه اي از درد هاي آنان را التیام داده اند

 
بانویی که با تمام سختی ها کارگاه تولیدي را با هدف اشتغال زنان بد سر پرست و بی سرپرست را اندازي کرده است. 

 
فریده طاهین در گفتگو با خبرنگار ما؛ مطالبی را مطرح کرد که در ادامه آن را خواهیم خواند. 

وي گفت: در کودکی پدرم را از دست دادم و با سختی بزرگ شدم تلاش کردم خیاطی الگو سازي... را یاد گرفتم تا با این کار هم خودم شغلی داشته باشم و هم بتوانم به زنان بد سرپرست و بی

 
سرپرست، نوعروسان که مشکل تهیه جهیزیه دارند کمک کنم و خدا را شکر می گویم که با کمک سازندگی ناحیه مسلم به این هدف دست یافتم. 

 
طاهین می گوید: فعالیتش را از دوسال پیش با همکاري سازندگی ناحیه مقاومت بسیج مسلم شروع کرده است. 

 
وي افزود: در ابتداي کار توان خرید چرخ خیاطی نداشتم، و با 7 چرخ خیاطی که سپاه ناحیه سپاه مسلم به من داده بود، جایی را اجاره کردم کار تولیدي رسما شروع شد. 

این کارآفرین بسیجی ادامه داد: در اوایل شروع بیماري کرونا بیشتر فعالیت ما در حوزه تولید ماسک و لباس ایزوله بیمارستان بود تا هم به کادر درمان کشور کمک کنیم، همچنین درآمدي براي

 
کارگران تولیدي باشد. 

 
طاهین گفت: در روز 8 هزار ماسک تولید می کردیم و توانستیم با کمک سازندگی مسلم مکان بزرگتري اجاره کنیم و چرخ هاي بیشتري را وارد عرصه کار کنم. 

 
وي می گوید: نزدیک به 30 نفر نیرو شاغل در کارگاه فعال هستند و 150 نفر نیروي بیرون بر داریم که بیشترشان در حاشیه شهر و روستا هاي اطراف فعالیت می کنند. 

وي می گوید: در بازدیدي که نماینده، ولی فقیه به همراه سردار نظري از تولیدي ما داشتند در جریان مشکلات تولیدي قرارگرفتند نامه هایی ارسال کردند براي پیگیري مشکلات؛ ولی به نتیجه نرسید.

وي افزود: ما با بیمارستان ها وارد بحث تولید لباس بیمارستانی شدیم؛ ولی همه گفتند باید سرمایه اولیه را خودمان داشته باشیم، مثلا 300 میلیون تومان پارچه بخریم تولید کنیم و آن ها بین 2 یا 3

 
ماه با ما تسویه حساب کنند؛ در نتیجه توان این کار را نداشتیم همچنین باید دست مزد کارگران را تا 4 یا 5 ماه دیگر پرداخت می کردیم؛ عملا از این کار خارج شدیم. 

این فعال اقتصادي بیان کرد: براي دریافت وام خوداشتغالی به بانک ها مراجعه کردم؛ ولی با سنگ اندازي هاي زیاد نتوانستم کاري انجام دهم حتی با ارگان هایی مثل کمیته امداد، وارد بحث شدم که

 
عملا هیچ نتیجه اي در بر نداشت به نوعی اتلاف وقت بود. 

وي بیان می کند: بیشتر نیرو هاي فعال ما زنان بد سر پرست یا بی سرپرست هستند یا عروسانی که توان تهیه جهیزیه خود را ندارند؛ در نتیجه با کمک سازندگی مسلم با هدف کمک به این عزیزان
"طرح خدمت در برابر خدمت" را راه اندازي کردیم، که جاي دادن سبد معیشتی ... به نیازمندان آموزش کار بدهیم و براي آنان شغل ایجاد کنیم تا خودشان بتوانند مشکلاتشان را برطرف کنند نیازمند

 
کمک ارگان هاي مختلف نباشند. 

 
طاهین گفت: با یک شرکت معتر برند کاپشن قرار دادي بستیم و قرار است کار را شروع کنیم. 

 
وي افزود: کارگاه تولیدي نیاز به چرخ هاي تخصصی دارد، مثل میز مکش، چرخ دو سوزنه، اتو پرس... که باید تهیه شود که هزینه سنگینی به همراه دارد. 

این کارافرین می گوید: با حد اقل ها داریم کار می کنیم هزینه خرید ابزار آلات خیاطی خیلی گران است و این تا یک زمانی جواب گو خواهد بود؛ اگر بخواهیم کار حرفه اي تر باشد، کارگر ماهیانه

 
حقوق دریافت کند، بیمه شود، تا بتوان آینده کاري این افراد را تامین کنیم نیازمند حمایت مسولین هستیم که بیشتر حرف می زنند و عمل نمی کنند. 

وي در پایان گفت:کار آفرین نیازمند کمک دولت و مسئولین است، چرا که با کم ترین هزینه کار بزرگی را شروع می کند و در کنار خود افرادي را وارد چرخه تولید کرده تا هم به خود و هم به کشور

 
خدمت کند؛ که نیازمند حمایت است. 

مشکل تمام کار آفرین ها و تولید کنندگان داخلی نبود حمایت هاي مالی بانکی، سنگ اندازي، پشت کردن دولت هابه این افراد باعث شده تا بیکاري زیاد شده توان داخلی با وجود نیروي کار فراوان
جوان سرمایه هاي طبیعی عملا راکد بماند؛ و کار آفرین دلسرد شده کاري را که با کمترین سرمایه تلاش شروع کرده در وسط راه رها کند. حمایت از تولید وکار گاه هاي تولیدي بهرمندي از نیروي کار

داخل سرمایه هاي داخل کشور می تواند کشور را از این بحران اقتصادي و تحریم بدون نیاز به بیگانگان خارج کند.



مشارکت ستاد اجرایی در طرح جهش تولید دیم زارهاي گلستان افزایش یافت

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1400/04/21

گرگان- مدیرکل ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) گلستان از افزایش مشارکت ستاد اجرایی در طرح جهش تولید در سال 1400 در کشت دیم زارهاي استان خبرداد.

 گرگان- مدیرکل ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) گلستان از افزایش مشارکت ستاد

 
اجرایی در طرح جهش تولید در سال 1400 در کشت دیم زارهاي استان خبرداد. 

محمدمهدي سلمان زاده در گفتگو با خبرنگار مهر اظهارکرد: در راستاي فرمایشات رهبر معظم انقلاب، براي رسیدن به خودکفایی محصولات کشاورزي، طرح جهش تولید با همکاري جهاد کشاورزي و

 
ستاد اجرایی از سال گذشته در استان اجرا شد. 

مدیرکل ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) گلستان افزود: ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) در سال دوم تفاهم نامه وزارت جهاد کشاورزي هم با کشت 70 هزار هکتار اراضی دیمزار استان در

 
طرح جهش تولید به کشاورزان آمده و کمک بلاعوض و یا تسهیلات ارزان قیمت پرداخت می کند. 

وي توضیح داد: در سال جاري مقرر است این ستاد حمایت لازم را از کشت 70 هزار هکتار طرح دیمزارهاي سطح استان را در محصولاتی همچون کلزا، گندم، جو و علوفه داشته که شامل تامین نهاده

 
هاي کشاورزي، کود، سم، بذر، ادوات کشاورزي به تعداد 119 دستگاه و همچنین جذب و بکارگیري کارشناسان بومی جهت آموزش و ترویج، سرکشی میدانی از اراضی است. 

 
سلمان زاده بیان کرد: این طرح نسبت به سال گذشته بیش از 3.5 برابر افزایش اعتبارات و سطح زیرکشت دارد که پیش بینی می شود بیش از 80 درصد تحقق بیابد. 

 
وي اضافه کرد: حمایت در این بخش، علاوه بر حمایت از کشاورزان به افزایش تولید، رشد اقتصادي، اشتغال زایی و غیره در استان کمک می کند. 

 
گفتنی است جلسه هماهنگی مشترك با معاونین، مدیران و کارشناسان جهاد کشاورزي گلستان و ستاد اجرایی هم تشکیل شده است. 



مهمترین مشکل کشور سوءمدیریت است/ستاد پیگیري طرح گرمسیري تشکیل شود

منبع: ایران خبرشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1400/04/21

رئیس مجلس گفت: مشکل امروز ما در کشور تامین اعتبارات و پول نیست بلکه مهم ترین مسئله ما سوءمدیریت و نظام بهره برداري است.

 
رئیس مجلس گفت: مشکل امروز ما در کشور تامین اعتبارات و پول نیست بلکه مهم ترین مسئله ما سوءمدیریت و نظام بهره برداري است. 

به گزارش ایران خبر، به نقل از خانه ملت، نشست بررسی طرح گرمسیري غرب کشور به ریاست محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي
اسلامی و با حضور فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، وزیر نیرو، فرمانده قرارگاه خاتم الانبیاء، معاون سازمان برنامه و بودجه و
سایر مسئولان مرتبط با این پروژه و همچنین مجریان طرح گرمسیري غرب کشور صبح امروز (دوشنبه، 21 تیرماه) در محل مجلس

 
شوراي اسلامی برگزار شد. 

این جلسه پس از آن برگزار می شود که در جریان نظارت میدانی رئیس مجلس و تعدادي از نمایندگان از استان ایلام، مشکلات و مسائل

 
این استان از جمله موانع تکمیل پروژه مهم گرمسیري غرب کشور احصا شده است. 

 
در این جلسه گزارشی از روند پیشرفت طرح گرمسیري ارائه و روش هاي تامین مالی و نظام بهره برداري این طرح مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

قالیباف در این نشست با برشمردن اهمیت این طرح، بر تزریق هر چه سریع تر اعتبارات به این پروژه مهم و ملی تاکید کرد و گفت: تاکنون اعتبارات زیادي صرف پیشبرد این پروژه شده و نیاز است که

 
طرح گرمسیري با تزریق اعتباري 5 هزار میلیاردي تا دو سال آینده به بهره برداري نهایی برسد. 

وي عنوان کرد: بخشی از اعتبارات این پروژه باید از محل ماده 56 قانون الحاق موادي به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت تامین مالی و بخشی دیگر باید از محل دارایی هاي دولت تامین اعتبار

 
شود. 

رئیس مجلس همچنین به موضوع نظام بهره برداري از پروژه هاي ملی اشاره و تاکید کرد: بر اساس آنچه در اهداف این طرح آمده 30 درصد از هزینه کرد اعتبارات این پروژه باید از محل بهره برداري
طرح بازگردد که این موضوع از اهمیت بسیاري برخوردار است. در کنار این مسئله مردمی سازي و بهره برداري این طرح به نفع معیشت و اشتغال مردم، یکی دیگر از موضوعاتی است که باید در بهره

 
برداري از این طرح مورد توجه قرار گیرد. 

 
وي تاکید کرد: مشکل امروز ما در کشور تامین اعتبارات و پول نیست بلکه مهم ترین مسئله ما سوءمدیریت و نظام بهره برداري است. 

وي افزود: کشور ما شرایطی دارد که به هر نحوي که شده می توان اعتبارات را از محل هاي مختلف تامین کرد اما مسئله اصلی ما در کشور ضرورت کنار گذاشتن روش هاي سنتی و استفاده از

 
تجربیات روز دنیا براي حوزه نظام بهره برداري است. 

رئیس قوه مقننه با بیان اینکه متاسفانه به دلیل فقدان نظام بهره برداري در طرح ها شاهد هستیم که بسیاري از اعتبارات در پروژه هاي بزرگ حیف می شوند، افزود: نمی گوییم این اعتبارات میل می

 
شود اما به دلیل عدم نظارت و نبود نظام بهره برداري این بودجه ها حیف می شود. 

رئیس مجلس در پایان دستور تشکیل ستادي براي پیگیري میزان پیشرفت طرح گرمسیري را صادر کرد و گفت: جلسات این ستاد متشکل از دستگاه هاي مختلف اعم از قرارگاه خاتم الانبیا (ص)،

 
سازمان برنامه و بودجه، وزارت نیرو، وزارت جهاد، دستیار رئیس مجلس در حوزه خدمت و پیشرفت و رؤساي کمیسیون هاي کشاورزي و اقتصادي تشکیل شود تا به اهداف مد نظر طرح دست یابیم. 

وي تاکید کرد: جلسات این ستاد باید براي پیگیري دو موضوع تامین مالی طرح و تدوین نظام بهره برداري به صورت مستمر تشکیل و بنده هم به صورت فصلی در این جلسات حضور خواهم داشت.



شماران سیستم، تندیس زرین همایش ملی کارآفرین و مسوولیت هاي اجتماعی را دریافت کرد

منبع: روزنامه فناوران اطلاعاتشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1400/04/21

شرکت شماران موفق به دریافت تندیس زرین و رتبه یک در همایش ملی  کارآفرینان و مسوولیت اجتماعی شد.

شماران سیستم، تندیس زرین همایش ملی کارآفرین و مسوولیت هاي اجتماعی را دریافت

 
کرد 

آي تی من- همایش ملی کارآفرینان و مسوولیت اجتماعی با رویکرد معرفی کارآفرینان
حامی مسوولیت اجتماعی روز سه شنبه 8 تیرماه با حضور فعالان و مشاوران حوزه کسب و
کار و مدیریت و کارآفرینان پیشرو، در جهت معرفی الگوهاي موفق در محل همایش هاي

 
سازمان مدیریت صنعتی برگزار شد. 

با توجه به اقتصاد رقابتی و مبتنی بر بازار امروزي که با تغییرات و تحولات سریع بین المللی
همراه شده و فرآیند گذر از جامعه صنعتی به جامعه اطلاعاتی را ایجاد کرده، موضوع
کارآفرینی به عنوان موتور توسعه، می تواند در رشد اقتصادي کشورها نقش مهمی را عهده

 
دار باشد. 

در همین راستا و با توجه به نقش و جایگاه کارآفرینی و مسوولیت اجتماعی در توسعه و پایداري شرکت ها، همایش ملی کارآفرینی و مسوولیت اجتماعی با حضور گسترده فعالان و مشاوران حوزه کسب

 
وکار و مدیریت و کارآفرینان پیشرو، در جهت معرفی الگوهاي موفق برگزار می شود. 

اهداف این همایش ترویج و توسعه مفهوم کارآفرینی و مسوولیت پذیري اجتماعی، ارتقا فرهنگ کارآفرینی و افزایش تعهد و وفاداري به مسوولیت هاي اجتماعی و تشویق کارآفرینان به ارائه خدمات عام

 
المنفعه است. 

در این همایش، فرحناز مرادي، رئیس هیات مدیره گروه شرکت هاي شماران به معرفی سابقه شرکت هاي زیرمجموعه گروه شرکت هاي شماران سیستم به عنوان بزرگ ترین گروه شرکت هاي
خانوادگی در صنعت نرم افزار پرداخت و عنوان کرد: گروه شرکت هاي شماران با تأسیس شرکت هاي تخصصی تلاش دارد دامنه فعالیت هاي خود را افزایش دهد و هم اکنون با 4 شرکت تخصصی در
حال فعالیت در عرصه داخلی و خارجی است و در بدترین شرایط اقتصادي که به دلیل مشکلات ویروس کرونا براي اقتصاد ایران و دنیا به وجود آمده تلاش کرده تا همچنان به گسترش فعالیت عرصه

 
فناوري اطلاعات ادامه دهد. 

 
رئیس هیات مدیره شرکت شماران سیستم سپس موارد زیر را به عنوان اهم فعالیت هاي مسوولیت اجتماعی این شرکت عنوان کرد: 

 
- ارائه محصولات و خدمات مبتنی بر ایده هاي کارآفرینی جهت توسعه کسب وکارهاي نو 

 
- ارتقاي فرهنگ کارآفرینی و افزایش تعهد و وفاداري به مسوولیت هاي اجتماعی 

 
- حضور در فعالیت هاي اجتماعی (محیط زیست - اشتغال زایی - فعالیت هاي جانبی - کمک هاي خیرخواهانه و عام المنفعه) 

این کارآفرین در ادامه، ضمن ارایه مطالبی در حوزه وضعیت کارآفرینی در ایران و همچنین کسب وکار خانوادگی شماران سیستم، در زمینه تأثیر کارآفرینی بر تولید ناخالص ملی و تولید ناخالص داخلی

 
در کشورهاي مختلف آمارهایی را ارائه کرد و همچنین بر نگاه ویژه اي که شماران در حوزه مسوولیت اجتماعی دارد تاکید ورزید. 

 
مرادي اظهار داشت: شرکت شماران بر اساس آیین نامه ها و مصوبات هیات مدیره همکاري همه جانبه را با مؤسسات مردم نهاد در دستور کار همه ساله خود قرار داده است. 

وي افزود: یکی از این مؤسسات بنیاد کودك است. این موسسه یک خیریه مردم نهاد، غیردولتی و فرامرزي است؛ که رویکردي کاملاً انسان دوستانه دارد. هدف این مجموعه دستیابی به این آرمان است

 
که هیچ دانش آموز بااستعدادي به دلیل مشکلات اقتصادي از تحصیل و تلاش بازنماند. 

 
به گفته مرادي، شماران سیستم با ارائه نرم افزاراتوماسیون و مدیریت کسب و کار و همچنین ارائه خدمات آموزش و استقرار در این موسسه توانسته فعالیت هایی را در بنیاد کودك مکانیزه کند. 

وي افزود: دیگر موسسه مردم نهاد انجمن صنفی زنان مدیر کارآفرین به منظور اشاعه فرهنگ کارآفرینی در جامعه زنان ایرانی به همت تعدادي از کارآفرینان و صاحبان کسب وکار شکل یافته و در
اسفندماه 1383 در وزارت کار و امور اجتماعی به ثبت رسیده است. شرکت شماران سیستم با حمایت از این انجمن درصدد است زمینه پرورش و توسعه استعدادهاي جوان داراي ایده هاي خلاق در
عرصه کارآفرینی را فراهم سازد. در این سازمان مردم نهاد شرکت شماران با ارائه رایگان نرم افزارهاي مالی و مدیریت کسب و کار و اتوماسیون اداري توانسته در ساختارمند کردن آن نقش بسزایی را

 
ایفا کند. 

انجمن حامی نیز که حمایت از توسعه فضاهاي آموزشی و فرهنگی و ساخت مدرسه در مناطق محروم را در دستور دارد و به گفته مرادي، سال ها است که شماران با این موسسه همکاري هاي بسیار

 
نزدیک در خصوص حمایت هاي مالی و خدماتی در عرصه نرم افزاري دارد. 



رییس هیات مدیره شماران سیستم بیان کرد: رسالت اجتماعی شماران کمک به ایجاد ساختارهاي مناسب براي پایش ارائه اطلاعات صحیح به سازمان هاي مردم نهاد در جهت نشاط و سلامت براي
تمام اقشار جامعه به خصوص قشر آسیب پذیر و آسیب دیده است و این شرکت در طی سی سال فعالیت تاکنون از مسوولیت انسانی خود دست نکشیده است و همواره حامی و پشتیبان نهادهاي

 
مردمی بوده و هست. 

با توجه به نقش و اهمیت کارآفرینی و سابقه کارآفرینان در توسعه ملت ها و با در نظر گرفتن بحران هاي اقتصادي حال حاضر کشور، ترویج و اشاعه مفهوم کارآفرینی، بسترسازي براي فرهنگ حامی از

 
ضرورت شرکت در این همایش بود و شماران توانست در این آزمون سربلند بیرون آید. 

در پایان این مراسم براساس ارزیابی هاي صورت گرفته توسط کمیته داوران از شرکت هاي موفق در حوزه کارآفرینی و مسوولیت اجتماعی تقدیر به عمل آمد و تندیس هاي زرین، سیمین و برنز به

 
مجموعه هاي برتر اهدا شد. 

شرکت شماران موفق به دریافت تندیس زرین و رتبه یک شد که دکتر مرادي به نمایندگی از شرکت شماران سیستم تندیس زرین را در این همایش دریافت کرد. همچنین مهندس محسن خرم صابر
قائم مقام مدیرعامل راهبران تقدیرنامه مدیر برتر در حوزه منابع انسانی را دریافت کرد.




